
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15017 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Μ. Χουρδάκη, Ν.

Μηταράκη και Σ. Κυριάκη, σελ. 15060, 15097 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από τα Εκπαιδευτήρια Ανδρεάδη, το Ωραιόκαστρο Θεσ-
σαλονίκης, τα µειονοτικά Δηµοτικά Σχολεία Ροδόπης, το 1ο
Ασωµάτων Θάσου, Οργάνης, Πολυάνθου, Κέδρου,  Άνω Βερ-
σίνης και  Άνω Δροσινής,  το Γενικό Λύκειο Σκάλας Ωρωπού,
το Δηµοτικό Σχολείο Εκπαιδευτήρια Ροδίων Παιδείας, το 46ο
Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης, το 5ο Γενικό Λύκειο
Κέρκυρας, το 3ο Γυµνάσιο Ρόδου, το 5ο Γυµνάσιο Ιωαννίνων
και  από το 3ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας, σελ. 15037, 15038,
15044, 15047, 15049, 15050, 15058, 15059, 15067, 15074,
15078, 15085, 15087, 15110 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15017, 15024, 15026,
15029, 15030, 15036, 15037, 15038, 15041, 15044, 15047,
15049, 15050, 15051, 15055, 15056, 15058, 15059, 15060,
15067, 15068, 15069, 15070, 15074, 15075, 15078, 15081,
15082, 15083, 15085, 15087, 15088, 15091, 15092, 15093,
15094, 15097, 15100, 15104, 15105, 15106, 15107, 15108,
15109, 15110, 15111, 15115, 15116, 15120 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπο-

λογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώ-
πιση των πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής
στους τοµείς: α) της διαχείρισης υδάτων, β) της διαχείρισης
και προστασίας των δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας
και πολιτικής, δ) της καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµη-
σης, ε) της ενεργειακής ασφάλειας», σελ. 15017-15049 

2.  Ένστάσεις αντισυνταγµατικότητας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:

i. του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία επί των άρθρων 3
έως 13 , σελ. 15017-15023 

ii. της Νέας Αριστεράς επί των άρθρων 3, 4, 6, 10, 11, 20
και 27  , σελ. 15024-15025 

3. Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της ενστάσεων αντι-
συνταγµατικότητας, σελ. 15049-15056 

4. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:

i. από την κοινοβουλευτική οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, επί της αρχής και επί των άρθρων 1 έως και
13, 20, 23, 24, 27, 103, 104 και 105, σελ. 15100-15103, 15116-
15119 

ii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής επί της αρχής και επί των άρθρων 3 έως 13 του σχε-
δίου νόµου, σελ. 15030-15034 

iii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος επί της αρχής και επί των άρθρων 3 έως
και 12, καθώς και στα άρθρα 20, 23, 24 και 27 του σχεδίου
νόµου , σελ. 15093-15094 

5. Κατάθεση Εκθέσεων  Διαρκών  Επιτροπών: 
ι. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας :«Αναµόρφωση του προγράµµατος
‘’Στέγαση και Εργασία για τους αστέγους’’ και άλλες ρυθµί-

σεις για τη βελτίωση των υπηρεσιών κοινωνικής πρόνοιας -
Σύσταση οριζόντιων υποστηρικτικών υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και άλλες διατά-
ξεις», σελ. 15060 

ιι. Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού: «Κύρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και του νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου µε την επωνυµία: «Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο» ως
δωρεοδόχων, και των Σπυρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ, σύ-
ζυγος Σπύρου Λάτση, ως δωρητών, σχετικά µε τη χρηµατο-
δότηση, εκ µέρους των δωρητών, της εκπόνησης µελετών για
την αναβάθµιση και επέκταση του κτηρίου που στεγάζει το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, σελ. 15091 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 15115 - 15132
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ.15017 - 15049
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ.15061 - 15077
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. . ,σελ.15095 - 15115
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 15077 - 15095
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 15049 - 15061

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 15115, 15116, 15122, 15126, 

15128, 15131, 15132
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 15017, 15024, 15026, 15029, 

15030, 15036, 15037, 15038, 
15041, 15044, 15047, 15049

ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 15109
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 15109
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 15110
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 15082
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 15082
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 15078
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 15067, 15069, 15070, 15074, 
15075

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 15105, 15106, 15107, 15108, 

15109, 15110
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 15097, 15100, 15104, 15105, 

15108, 15109, 15110, 15111
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 15110
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 15109
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 15078, 15081, 15082, 15083,  

15084, 15085, 15087, 15088, 
15091, 15092, 15093, 15094

ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 15109, 15110
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 15017
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 15024
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 15050, 15051, 15055, 15056, 

15058, 15059, 15060
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 15107, 15109

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜ’

Πέµπτη 25 Απριλίου 2024



Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας:

ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ., σελ. 15099
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 15078
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 15129
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 15077, 15089
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 15072
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 15122
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 15083
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 15043, 15044
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 15073
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 15111
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 15028, 15029, 15030
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 15128
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 15097
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 15104
ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 15124, 15126
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 15074
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 15047
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 15069, 15077, 15082, 15088
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 15113, 15115
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 15082
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 15081, 15092, 15093
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 15045
ΚΟΤΙΔΗΣ Β. , σελ. 15070
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 15026
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 15084
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 15107, 15108, 15109, 15110, 
15122

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 15071, 15072
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 15123
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 15059, 15060
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 15127
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 15113
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 15037, 15111
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 15120
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 15110
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 15126
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 15038, 15039, 15040, 15041
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 15122
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 15106, 15111
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 15086
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 15087
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 15085
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 15041, 15097
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 15090
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 15091
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 15120
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 15130
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 15128
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 15056
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 15039, 15040, 15044, 15059, 

15060, 15060, 15075, 15077, 
15081, 15093

ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 15074
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15069
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 15094, 15097, 15111, 15115
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 15105
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 15057
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 15063, 15067
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 15098
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 15060
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 15081, 15082
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 15058
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15035, 15036

Γ. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 15051
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 15051
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 15053
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 15054
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 15049, 15050
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 15051
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 15050, 15054, 15055, 15056
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 15050
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 15055, 15056
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 15050, 15052, 15055
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 15053

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 15128
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 15110
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 15055



Αθήνα, σήµερα στις 25 Απριλίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-4-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΛΘ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
24 Απριλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Δηµιουργική Ελλάδα: ενίσχυση του κινηµατογραφι-
κού, οπτικοακουστικού και δηµιουργικού τοµέα, ίδρυση φορέα
για το βιβλίο και λοιπές διατάξεις για τον σύγχρονο πολιτισµό».)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για την αντιµε-
τώπιση των πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής
στους τοµείς: α) της διαχείρισης υδάτων, β) της διαχείρισης και
προστασίας των δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας και πολι-
τικής, δ) της καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης, ε) της
ενεργειακής ασφάλειας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Απριλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως
δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά µέχρι το τέλος
της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Παπ-

πά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα θέλαµε εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να

καταθέσουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας για το εν λόγω νο-
µοσχέδιο και συγκεκριµένα για τα άρθρα 3 έως 13, διότι κύριε
Πρόεδρε, θεωρούµε ότι παραβιάζει κατάφωρα τα άρθρα 2 πα-
ράγραφος 1 και 5 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. 

Το νερό έχει ταλαιπωρηθεί την τελευταία δεκαετία και έχουν
υπάρξει αλλεπάλληλες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, οι οποίες κάνουν καθαρό όχι µόνο ότι η διαχείριση των
υδάτων πρέπει να ανήκει αποκλειστικά στο κράτος, αλλά κι εάν
υπάρχει κρατικός φορέας που έχει άλλους σκοπούς από την
επαρκή παροχή ποιότητας και ποσότητας πόσιµου νερού στον
πληθυσµό, αυτό αντίκειται στο Σύνταγµα διότι το νερό είναι ένα
ζωτικής σηµασίας αγαθό. 

Καταθέτουµε λοιπόν, κατά το άρθρο 100 του Κανονισµού της
Βουλής ένσταση αντισυνταγµατικότητας για τα συγκεκριµένα
άρθρα. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, η οποία έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜ’

Πέµπτη 25 Απριλίου 2024



15018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και από την Νέα Αρι-
στερά, παρακαλώ κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, καταθέτουµε κι
εµείς ως Νέα Αριστερά αίτηση αντισυνταγµατικότητας για τα

άρθρα 3, 4, 6, 10, 11, 20 και 27 και για την ιδιωτικοποίηση του νε-
ρού αλλά και για την άρση της µονιµότητας δηµοσίων υπαλλή-
λων. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας της Νέας Αριστεράς, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,
όπως προβλέπει ο Κανονισµός θα γίνει τοποθέτηση των εισηγη-
τών και των ειδικών αγορητών και αµέσως µετά θα γίνει η συζή-
τηση επί των αντιρρήσεων συνταγµατικότητας. Αυτό το λέω για
να µπορέσει και το κάθε κόµµα να κάνει τον προγραµµατισµό
του. 

Ξεκινάµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κοτρωνιά
για δεκαπέντε λεπτά. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως δείχνει ο τίτλος του νοµοσχε-
δίου, πρόκειται για ένα πολυνοµοσχέδιο που συµπεριλαµβάνει
σηµαντικές µεταρρυθµίσεις για την προστασία του περιβάλλο-
ντος, ένα νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει τις πολυεπίπεδες επι-
πτώσεις της κλιµατικής αλλαγής στον τοµέα της διαχείρισης των
υδάτων, της διαχείρισης των δασών, της ανθεκτικότητας του δο-
µηµένου περιβάλλοντος και της ενεργειακής ασφάλειας συνολι-
κότερα. 

Το νοµοσχέδιο συζητήθηκε αναλυτικά και επί της αρχής και επί
των άρθρων και αξίζει να σηµειώσω ότι τουλάχιστον για µένα, µε
την προσωπική µου εµπειρία, ήταν η πρώτη φορά που τόσοι πολ-
λοί φορείς εξέφρασαν τις απόψεις τους κατά τη διάρκεια της
ακρόασης που προβλέπεται από την κοινοβουλευτική διαδικασία,
αφού κλήθηκαν τριάντα πέντε φορείς, υπερτριπλάσιοι από τους
δέκα, τους οποίους προβλέπει ο Κανονισµός. Αυτό δείχνει δύο
πράγµατα. Πρώτα από όλα το µεγάλο ενδιαφέρον της κοινωνίας
για το σοβαρό αυτό νοµοσχέδιο και δεύτερον, τη διάθεση της
ηγεσίας του Υπουργείου να ακούσει τις απόψεις των εξωκοινο-
βουλευτικών φορέων.

Το νοµοσχέδιο αναπτύσσεται σε πέντε ενότητες, µε την πρώτη
να προσδιορίζει τον σκοπό και το αντικείµενο, την πέµπτη την
έναρξη της ισχύος του και τις άλλες τρεις µε αντικείµενο τη δια-
χείριση των υδάτων, των δασών, τον εξορθολογισµό χωροταξι-
κής και πολεοδοµικής πολιτικής, την ενίσχυση της ενεργειακής
ασφάλειας και την προώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας. 

Ξεκινώ µε την Ενότητα Β’, στην οποία περιγράφεται η σύσταση
του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε τη µορφή ανώνυµης
εταιρείας µε την επωνυµία «Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων
Θεσσαλίας Α.Ε.» ΟΔΥΘ. Ο ΟΔΥΘ λειτουργεί υπό την εποπτεία
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε την επιφύλαξη
σε ό,τι αφορά τα δίκτυα εγγείων βελτιώσεων όπου την εποπτεία
ασκεί ο Υπουργός Ανάπτυξης και Τροφίµων, όπως αντίστοιχα για
τα αντιπληµµυρικά έργα ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών.

Σε αυτή την ενότητα περιγράφεται το καταστατικό του ΟΔΥΘ
που περιλαµβάνει δεκαέξι άρθρα. Περιγράφονται επίσης, η σύ-
σταση των εξαµελών τοπικών γνωµοδοτικών επιτροπών που επι-
λύουν τοπικά καθηµερινά θέµατα, αναφορικά µε τη διαχείριση
των υδατικών πόρων. Καταργείται ο Οργανισµός Εγγείων Βελ-
τιώσεων Θεσσαλίας, ο οποίος υπάγεται πλέον στον ΟΔΥΘ ΑΕ, Οι
Οργανισµοί ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ, η Διεύθυνση Υδάτων Θεσσαλίας
που επίσης υπάγονται πλέον στον ΟΔΥΘ. 

Το προσωπικό όλων των καταργούµενων φορέων µεταφέρεται
στον ΟΔΥΘ µε τη µισθοδοσία του να βαρύνει τον προϋπολογισµό
του. Σχετικά µε το καθεστώς της µεταφοράς του προσωπικού,
επειδή υπήρχαν πάρα πολλές ανησυχίες και φόβοι για το τι θα
απογίνει σε περίπτωση που κλείσει ο ΟΔΥΘ, µε παρέµβαση στη
δεύτερη ανάγνωση της επιτροπής του κυρίου Υπουργού, φαίνε-
ται ότι η µεταφορά του προσωπικού θα γίνει µε αποσπάσεις, µε
διατήρηση των µισθολογικών προνοµίων και µε τη δυνατότητα
επιστροφής στο δηµόσιο αν κλείσει ο φορέας, όπως αυτή η πρα-
κτική έχει εφαρµοστεί και σε άλλες περιπτώσεις.

Είναι ευκαιρία σήµερα να ξεκαθαρίσουµε κάποιες ανακρίβειες
που ειπώθηκαν στην επιτροπή. Ο ΟΔΥΘ, σύµφωνα µε το νοµο-
σχέδιο, δεν αποτελεί σε καµµία περίπτωση ιδιωτικοποίηση της
διαχείρισης των υδάτων.

Κυρίες και κύριοι, ας σκεφτούµε λίγο, ας σκεφτούµε συγκεκρι-
µένα τους οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων που διαχειρίζονται
το νερό σήµερα. Τι είναι αυτοί ακριβώς, είναι δηµόσιο; Όχι βέ-
βαια. Είναι φορείς εκτός Γενικής Κυβέρνησης. Είναι ιδιωτικού δι-
καίου οργανισµοί. Με το νοµοσχέδιο αυτό, αντίθετα και επί της

ουσίας, αυτοί οι φορείς κρατικοποιούνται και οι υπάλληλοί τους
ουσιαστικά γίνονται υπάλληλοι κρατικού φορέα. Πού, λοιπόν, κά-
ποιος βλέπει πρόθεση ιδιωτικοποίησης στη διαχείριση του νερού; 

Ο στόχος του νοµοσχεδίου είναι να γίνει ενιαία διαχείριση των
υδάτων, αποφεύγοντας τον πολυκερµατισµό, µε έναν οργανισµό
που προφανώς δεν λειτουργεί µε γνώµονα το κέρδος. Γι’ αυτό
άλλωστε και δεν προβλέπει και µέρισµα, όπως ακούστηκε από
κάποιους συναδέλφους στην επιτροπή. 

Σε αυτούς τους συναδέλφους διαφεύγει το γεγονός ότι όσον
αφορά αυτόν τον οργανισµό για τον οποίο συζητάµε, αν θέλαµε
να τον κάνουµε έναν ιδιωτικό φορέα, από τη φύση του ο ίδιος ο
ιδιωτικός τοµέας δεν είναι κατάλληλος γι’ αυτού του είδους τη
δραστηριότητα. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά την τιµολόγηση των υπηρεσιών, η τιµο-
λόγηση του νερού θα γίνεται µε βάση τη σχετική οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Αν θέλουµε να δούµε πού οφείλονται οι αστοχίες στην αντιµε-
τώπιση των ακραίων φαινοµένων στη Θεσσαλία, θα συµφωνή-
σουµε ότι οφείλονται στον πολυκερµατισµό των φορέων, την
πολυδιάσπαση της ευθύνης και τελικά στην έλλειψη του συντο-
νισµού.

Έρχοµαι τώρα στη διαχείριση και την προστασία των δασών.
Στο Μέρος Β’ το νοµοσχέδιο προβλέπει και επιτρέπει τη σύσταση
ενώσεων προσώπων µε νοµική προσωπικότητα και συγκεκριµένα,
υβριδικά συνεργατικά σχήµατα µε συνολικό ποσοστό 50% µαζί
µε λοιπά φυσικά ή νοµικά πρόσωπα του ιδιωτικού τοµέα µε πο-
σοστό 50%, τα οποία θα υλοποιούν τη διαχείριση και την εκµε-
τάλλευση των δηµοσίων δασών.

Περιγράφεται αναλυτικά στα άρθρα η συµµετοχή, η διαδικασία
ανάθεσης, η απόφαση ανάθεσης, οι κυρώσεις, λόγω µη προσή-
κουσας εκτέλεσης της σύµβασης, η αίτηση για επιδότηση µε
βάση τα έσοδα από τους πλειστηριασµούς δικαιωµάτων εκπο-
µπής ρύπων, όπως επίσης και το αντισταθµιστικό - ανταποδοτικό
όφελος από το ποσοστό των καυσόξυλων που παράγονται από
τους αναδόχους προς τους µόνιµους κατοίκους των τοπικών κοι-
νοτήτων, µε προτεραιότητα µάλιστα τις ευπαθείς οµάδες. 

Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται η µεταφορά δασεργατών σε πε-
ριπτώσεις που απαιτείται συνδροµή για περιστατικά µεγάλης
πυρκαγιάς, για την κατασκευή µεγάλων αντιπυρικών ζωνών ή
άλλης φυσικής καταστροφής και παρέχεται προτεραιότητα στη
µεταφορά των δασεργατών µετά από απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ενώ προστέθηκε παράγραφος η
οποία καθορίζει ότι η διαχείριση των δασικών οικοσυστηµάτων
πραγµατοποιείται µε βάση τις οριστικές µελέτες. 

Έχει σηµασία να τονίσουµε ότι, εκτός από τη νέα φιλοσοφία
που αφορά τη ζωή, τη διαχείριση, την αξιοποίηση του δάσους,
την αποµάκρυνση της υπερβάλλουσας εύφλεκτης βιοµάζας, το
νοµοσχέδιο ξαναφέρνει τους δασικούς στη θέση που πρέπει να
έχουν µέσα στο δασικό οικοσύστηµα, αφού προβλέπει την επί-
βλεψη από αυτούς όλων των δασικών παρεµβάσεων. 

Είναι ξεκάθαρο επίσης ότι µε το νοµοσχέδιο δεν καλούνται µε-
γάλες επιχειρήσεις, όπως ακούστηκε από κάποιους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης στην επιτροπή, αφού στο νοµοσχέδιο
ορίζονται συµµετέχουσες οι επιχειρήσεις µε 5 εκατοµµύρια τζίρο
την τριετία. Συνεπώς είµαστε στην κατηγορία των µικρών επιχει-
ρήσεων. 

Τέλος, η προβλεπόµενη διαχειριστική µελέτη στην οποία ανα-
φέρθηκα προηγουµένως θα έχει την έγκριση της δασικής υπη-
ρεσίας και µάλιστα µε νέες προδιαγραφές, οι οποίες είχαν να
αλλάξουν από τη δεκαετία του 1960.

Πάµε τώρα στην Ενότητα Γ’, µε τίτλο: «Εξορθολογισµός χω-
ροταξικής και πολεοδοµικής πολιτικής», όπου γίνεται προσπά-
θεια να αξιοποιήσουµε την πρόσφατη εµπειρία η οποία µας
έδειξε ότι επιβάλλεται να δηµιουργήσουµε αστικές περιοχές αν-
θεκτικές που να µπορούν να διατηρήσουν τις βασικές τους λει-
τουργίες, τις δοµές και την ταυτότητά τους να απορροφούν τους
κινδύνους και να ανακάµπτουν από προκλήσεις και κάθε µορφής
κρίσεις. 

Γι’ αυτό, µε το νοµοσχέδιο θεσµοθετείται η εθνική στρατηγική
αστικής ανθεκτικότητας, η οποία είναι πενταετής, αλλά και η εθ-
νική στρατηγική για τη διαχείριση του οικιστικού αποθέµατος,
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που επίσης είναι πενταετής. 
Στο Μέρος Β’, µε τίτλο: «Έλεγχος και καταπολέµηση της αυ-

θαίρετης δόµησης», πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλλάζει τελείως η φιλοσοφία και η αντιµετώπισή της. Αυστηρο-
ποιείται το πλαίσιο της αυθαίρετης δόµησης και µεταφέρεται στη
Γενική Διεύθυνση του Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας η αρµοδιότητα του
ελέγχου του ισχύοντος νοµοθετικού πλαισίου για την προστασία
του φυσικού περιβάλλοντος από την αυθαίρετη δόµηση και πα-
ράλληλα συστήνεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος θέση ειδικού
επιθεωρητή ελέγχου και καταστολής της αυθαίρετης δόµησης.
Το νοµοσχέδιο λέει «όχι» στα νέα αυθαίρετα. Είναι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το πρώτο νοµοσχέδιο που δεν µιλάει για διαδι-
κασίες νοµιµοποίησης αυθαιρέτων. 

Το Κεφάλαιο Β’, µε τίτλο: «Εντοπισµός αυθαιρέτων, καταγγε-
λίες και έλεγχος», αναφέρεται στη δηµιουργία διαδικτυακής
πλατφόρµας για τον εντοπισµό αυθαιρέτων µε χρήση δορυφορι-
κών εικόνων και συστήνεται ενιαίο ηλεκτρονικό σύστηµα καταγ-
γελιών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι, πρέπει στο δοµηµένο περιβάλλον της πατρί-
δας µας να δούµε τη µεγάλη εικόνα και µέσα σε αυτή τη µεγάλη
εικόνα ασφαλώς συµπεριλαµβάνεται και η αντιµετώπιση της αυ-
θαίρετης δόµησης. Μας δίνεται σήµερα η δυνατότητα, αξιοποι-
ώντας την τεχνολογία µε αεροφωτογραφίες, µε δορυφορικές
λήψεις, µε drones, να δηµιουργήσουµε ένα σωστό σύστηµα αυ-
τόµατου εντοπισµού κάθε νέου αυθαιρέτου, µε ταχύτατη κατα-
γραφή, έλεγχο και κατεδάφισή του, ώστε να σταµατήσει η βιο-
µηχανία νοµιµοποίησης αυθαιρέτων, αλλά κυρίως να σταµατήσει
η νοοτροπία των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι έχουν την πεποί-
θηση ότι κάθε αυθαίρετο κάποτε θα νοµιµοποιηθεί. 

Ακούστηκαν µάλιστα στην επιτροπή και άλλες ενστάσεις, ότι
δήθεν υποβαθµίζουµε τις υπηρεσίες δόµησης των δήµων, τις
ΥΔΟΜ, µεταφέροντας τις αρµοδιότητες κεντρικά. 

Ρωτάω. Μας ενδιαφέρει να γίνουµε αποτελεσµατικοί ή όχι; Ο
ίδιος ο Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου ήρθε στην επι-
τροπή στην ακρόαση φορέων και µας είπε ότι οι υπάλληλοι των
ΥΔΟΜ θέλουν να διώξουν από πάνω τους τα αυθαίρετα, αφού
δεν µπορούν να ανταποκριθούν, ή για να ανταποκριθούν θα πρέ-
πει ίσως να προσλάβουµε πεντακόσιους νέους µηχανικούς, πρά-
γµα το οποίο δεν γίνεται αυτή τη στιγµή. 

Επίσης, γνωρίζουµε όλοι µας πολύ καλά ότι τόσα χρόνια παί-
ζονται προσωπικά ή τοπικά παιχνίδια, τα οποία έκαναν να
«φυτρώνουν» τα αυθαίρετα και µετά να αρχίζουν συµβιβασµοί και
υποχωρήσεις, µε αποτέλεσµα δυστυχώς να αυθαιρετούµε µε τη
βεβαιότητα και όχι την ελπίδα µιας µελλοντικής νοµιµοποίησης. 

Έχουµε αυθαίρετα µε πρωτόκολλα κατεδάφισης που δεν
έχουν εκτελεστεί από το 1978. Έχουµε πάνω από ενενήντα χιλιά-
δες αυθαίρετα µη καταγεγραµµένα, γιατί το κράτος δεν τόλµησε
ποτέ να τα καταγράψει. Και έχει µαζευτεί ένας τόσο µεγάλος
αριθµός αυθαιρέτων που χρειάζεται τεράστια πολιτική βούληση
για να κατεδαφιστεί έστω και ένα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει επιτέλους να τραβηχτεί µια «κόκ-
κινη γραµµή», να µην αφήσουµε κανένα νέο αυθαίρετο και να κα-
τεδαφίζονται σταδιακά µε προϋποθέσεις και τα παλαιότερα.
Αλλιώς, δεν θα λυθεί ποτέ η αυθαίρετη δόµηση στην Ελλάδα, η
οποία είναι γεγονός ότι έγινε µε την ανοχή του πολιτικού συστή-
µατος τα τελευταία πενήντα χρόνια. 

Στόχος είναι να µπει τάξη στον χώρο, να ξέρουµε τι επιτρέπε-
ται, τι απαγορεύεται και πού. Αυτό είναι το εθνικό µας στοίχηµα.
Και για πρώτη φορά είναι σε εξέλιξη µια ξεκάθαρη ολοκληρω-
µένη πολεοδοµική πολιτική η οποία έχει και χρονικούς στόχους. 

Πάµε τώρα στη ενότητα Δ’, στην οποία το νοµοσχέδιο θεσπίζει
πρόγραµµα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε την
ονοµασία «ΑΠΟΛΛΩΝ», µε σκοπό τη µείωση του ενεργειακού κό-
στους συγκεκριµένων οµάδων και οργανισµών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχω ζήσει ως δήµαρχος, αλλά και ως
Βουλευτής τις πρώτες προσπάθειες που έγιναν για να δηµιουρ-
γηθούν ενεργειακές κοινότητες, προσπάθειες όµως που ήταν
ατελείς. Έρχεται τώρα το κράτος µε το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ»
και τι µας λέει; Οι δήµοι, οι περιφέρειες, ευάλωτα νοικοκυριά,
ΤΟΕΒ, οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης, δη-

µιουργούν µία ενεργειακή κοινότητα πολιτών ανά περιφέρεια,
µέσα σε συγκεκριµένο βέβαια χρονικό περιθώριο. Στη συνέχεια,
το Υπουργείο προχωράει σε διαγωνισµό ανεύρεσης αναδόχου
µε κριτήριο επιλογής το ποιος θα δώσει τη χαµηλότερη τιµή κι-
λοβατώρας και ακολούθως, εκτελείται το έργο, το οποίο χρηµα-
τοδοτείται από τον ειδικό λογαριασµό των ΑΠΕ. 

Ουσιαστικά, το έργο το πληρώνει η πολιτεία, ένα έργο µε προ-
φανείς ευεργετικές επιπτώσεις στην οικονοµία των ευάλωτων νοι-
κοκυριών, αλλά και στην οικονοµία των ΟΤΑ, οι οποίοι αντίστοιχα,
µε χαµηλότερο το ενεργειακό τους κόστος, µπορούν να κάνουν
µειώσεις στα τιµολόγιά τους και πάλι υπέρ της κοινωνίας. 

Όσον αφορά το Κεφάλαιο Β’, πρόκειται για ένα πολύ σηµα-
ντικό κεφάλαιο, το οποίο αφορά τα υπεράκτια αιολικά πάρκα.
Επιτρέψτε µου να πω ότι η ανάπτυξη των υπεράκτιων αιολικών
πάρκων είναι πολύ σηµαντική για την Ελλάδα, η οποία ως γνω-
στόν έχει το καλύτερο αιολικό δυναµικό της Ανατολικής Μεσο-
γείου και µέχρι σήµερα δεν έχει να επιδείξει κάτι στην ανάπτυξη
αιολικών πάρκων στη θάλασσα. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι τις µελέτες που χρειάζονται για
να διαπιστωθεί ποιες περιοχές είναι κατάλληλες για την εγκατά-
σταση τέτοιων πάρκων τις αναλαµβάνει η Εταιρεία Υδρογοναν-
θράκων. 

Ποιες είναι αυτές οι µελέτες; Δεν είναι άλλες από µελέτες του
αιολικού δυναµικού, βυθοµετρικές µελέτες, γεωλογικές µελέτες,
µελέτες θαλάσσιας ζωής, στην περιοχή ενδιαφέροντος. 

Η λογική που αναπτύσσεται για τα θαλάσσια αιολικά πάρκα
είναι η παρακάτω. Η Εταιρεία Υδρογονανθράκων δαπανά ένα ση-
µαντικό ποσό για τις παραπάνω µελέτες, τις οποίες µπορεί στη
συνέχεια να τις διαθέτει σε ενδιαφερόµενες ιδιωτικές εταιρείες
και έτσι, αφ’ ενός, το δηµόσιο θα εισπράξει τα χρήµατα που ξό-
δεψε για τις µελέτες αυτές από τις ενδιαφερόµενες επενδυτικές
εταιρείες, αφ’ ετέρου -το σπουδαιότερο- θα έχουµε επιτύχει την
υπεύθυνη, τεκµηριωµένη και αδιαµφισβήτητη επιλογή των κατάλ-
ληλων θέσεων µέσα από αντικειµενικές µελέτες. 

Στο Κεφάλαιο Γ’ καθορίζεται το πλαίσιο περιορισµών παραγω-
γής σταθµών ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ. Θα µείνω λίγο στο Κεφάλαιο Γ’,
γιατί είναι γνωστό ότι ως χώρα και, σύµφωνα µε τις µέχρι σήµερα
δεσµεύσεις µας, καλύπτουµε και µε το παραπάνω τις ανάγκες
για παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ, που σηµαίνει ότι την περίσ-
σεια ενέργειας που παράγουµε πρέπει ή να την εξάγουµε, αφού
η ζήτηση είναι µικρότερη στο εσωτερικό από την παραγωγή, ή
να την αποθηκεύσουµε, αν το πρώτο δεν είναι δυνατόν. 

Είναι, επίσης, γνωστό ότι τους µήνες Απρίλιο, Μάιο και Σεπτέµ-
βριο έχουµε µειωµένη ζήτηση, ενώ τον µήνα, παραδείγµατος
χάρη, Ιούλιο έχουµε τη µέγιστη ζήτηση, πράγµα που σηµαίνει ότι
για τον Απρίλιο, τον Μάιο και τον Σεπτέµβριο πρέπει να κάνουµε
περικοπή παραγωγής ανεξάρτητα από τον παραγωγό και είναι
αυτό ακριβώς που ονοµάζουµε και µέσα στο νοµοσχέδιο ως πε-
ριορισµό της έγχυσης.

Στο διάστηµα, λοιπόν, κατά το οποίο δεν είναι δυνατόν να εξά-
γουµε την περίσσεια της ενέργειας, αν και το προετοιµάζουµε
ως χώρα για τα επόµενα τρία χρόνια, θα πρέπει ή να µειώνουµε
την παραγωγή ή να εισάγουµε πλέον τη λογική της αποθήκευ-
σης, άρα τη λογική της µπαταρίας.

Κυρίες και κύριοι, ας συνοψίσουµε τι πετυχαίνουµε µε το
παρόν νοµοσχέδιο τελικά. Πρώτον, τη θεσµική κατοχύρωση ενός
νέου, σύγχρονου, λειτουργικού οργανισµού για την αντιµετώπιση
των οξυτάτων προβληµάτων διαχείρισης στο υδατικό διαµέρισµα
της Θεσσαλίας. Δεύτερον, την έγκαιρη αντιµετώπιση προβληµά-
των που δηµιουργούνται από την κλιµατική αλλαγή. Τρίτον, την
ασφαλή, διαφανή και βέλτιστη διαδικασία ανάπτυξης, προστα-
σίας και διαχείρισης του δασικού µας πλούτου. Τέταρτον, την
αποτελεσµατική και ενιαία καταπολέµηση της αυθαίρετης δόµη-
σης µέσα από ένα ολιστικό σχέδιο χωροταξικής οργάνωσης και
τακτοποίησης του δηµόσιου και ιδιωτικού χώρου στη χώρα µας.
Πέµπτον, την ενίσχυση της αντιµετώπισης του υψηλού ενεργει-
ακού κόστους και έκτον, την ενίσχυση και αναβάθµιση των ΑΠΕ,
δηλαδή ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι είναι ένα πολύ σηµα-
ντικό νοµοσχέδιο, το οποίο τελικά πετυχαίνει τον στόχο του, που
είναι η αντιµετώπιση των πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατι-
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κής αλλαγής στην πατρίδα µας. Προτείνω σε όλους την υπερψή-
φισή του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Σειρά έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ζαµπάρας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς από την πρώτη στιγµή, ως Αξιω-

µατική Αντιπολίτευση, είχαµε ζητήσει την απόσυρση του νοµο-
σχεδίου. Θεωρούµε ότι είναι ένα κακό νοµοσχέδιο, που δεν
πατάει σε επιστηµονικά στοιχεία, δεν έχει καµµία σοβαρή τεκµη-
ρίωση. Κλείνει το µάτι στα µεγάλα συµφέροντα και προφανώς,
έχει και αντισυνταγµατικά άρθρα που έχουν να κάνουν µε το δη-
µόσιο αγαθό που λέγεται νερό και τη διαχείρισή του.

Συζητάµε σήµερα, λοιπόν, εδώ, στην Ολοµέλεια της Βουλής,
ένα ακόµη νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος το οποίο
δεν τήρησε αρχικά κανέναν κανονισµό διαβούλευσης. Να θυµί-
σουµε ότι ανέβηκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» µόνο για µία εβδοµάδα, είχε
πάνω από πεντακόσια σχόλια επιστηµονικών φορέων, περιφε-
ρειών, πολιτών, των πάντων και κανένα από αυτά τα σχόλια δεν
λήφθηκε υπ’ όψιν. Δεν λέω να υιοθετηθεί, αλλά δεν συζητήθηκε,
δεν λήφθηκε υπ’ όψιν από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και έρ-
χεται στη Βουλή χωρίς καµµία ουσιαστική συζήτηση µε τους φο-
ρείς, χωρίς καµµία ουσιαστική συζήτηση µε τους πολίτες.

Επιλέγετε συνειδητά να αδιαφορείτε για όλους και να νοµοθε-
τείτε µε έναν τρόπο εντελώς αντιεπιστηµονικό και εντελώς αντι-
δηµοκρατικό. Και θα εξηγήσω στη συνέχεια γιατί η βάση αυτού
του νοµοσχεδίου είναι επιστηµονική και αντιδηµοκρατική.

Να σας θυµίσω, όµως, πριν αυτό που είπε ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός και είχε δεσµευτεί στους Θεσσαλούς. Στις 18-9-2023
είπε: Αυτή τη συζήτηση θα την κάνουµε για τη Θεσσαλία µετά τις
καταστροφικές πληµµύρες σε διαβούλευση µε την τοπική κοινω-
νία της Θεσσαλίας. Δεν πρόκειται να κινηθούµε αυτόνοµα. Είναι,
όµως, επιβεβληµένο πια το ζήτηµα αυτό, επειδή είναι εθνικής ση-
µασίας, να αναδειχθεί σε εθνικό επίπεδο και θα επιδιώξω, µάλι-
στα και διακοµµατική συναίνεση.

Σε αυτές τις τέσσερις γραµµές, που είναι τα λόγια του Πρω-
θυπουργού. Πείτε µου εσείς τι από αυτά έχει κάνει, τι από αυτά
έχουν γίνει, τι από αυτά έχει υλοποιήσει αυτή η Κυβέρνηση. Λει-
τούργησε αυτόνοµα, χωρίς καµµία διαβούλευση µε τις τοπικές
κοινωνίες, µε την τοπική κοινωνία της Θεσσαλίας, της Περιφέ-
ρειας Θεσσαλίας, χωρίς καµµία διακοµµατική συναίνεση.

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε τον τρόπο που το φέρνετε, δηµι-
ουργώντας, κατά την άποψή µας, πολύ περισσότερα συσσωρευ-
µένα προβλήµατα και για τη Θεσσαλία και για την υπόλοιπη χώρα
µε τις ρυθµίσεις που βάζει αυτό το νοµοσχέδιο σε µια σειρά από
ζητήµατα για τη διαχείριση του νερού, για τα πολεοδοµικά χω-
ροταξικά, για τη διαχείριση των δασών, για τα ενεργειακά.

Άρα ποια διαβούλευση και ποια διακοµµατική συναίνεση; Δεν
ρωτήθηκε καν η Περιφέρεια της Θεσσαλίας, που και αυτή επί-
σηµα, µέσω του Περιφερειάρχη, ζήτησε την απόσυρση του νο-
µοσχεδίου. Δεν ρωτήθηκαν οι αγρότες της Θεσσαλίας, οι παρα-
γωγικοί φορείς, δεν ρωτήθηκε η ΚΕΔΕ, δεν ρωτήθηκαν οι επιστη-
µονικοί φορείς. Κανένας δεν ρωτήθηκε.

Μετά, λοιπόν, τις πολύ σφοδρές, καταστροφικές πληµµύρες
της Θεσσαλίας, έρχεστε εδώ, κύριε Υπουργέ και στις αρµόδιες
επιτροπές να µας πείτε ότι φταίει τι; Φταίει το δυσλειτουργικό
κακό δηµόσιο, που οι αρµοδιότητες αυτών των υπηρεσιών αλλη-
λοκαλύπτονται και µε έναν τρόπο δυσλειτουργικό δεν µπορεί να
λειτουργήσει, δεν µπορεί να προχωρήσει µπροστά το ζήτηµα της
διαχείρισης των υδάτων;

Και στον αντίποδα αυτής της λογικής τι κάνετε, κύριε Υπουργέ;
Δηµιουργείτε µια ανώνυµη εταιρεία, µια Α.Ε. που θα λειτουργεί
πλήρως µε ιδιωτικά κριτήρια και θα διαχειρίζεται τα ύδατα της
Θεσσαλίας και τα αντιπληµµυρικά έργα, όπου έχετε πολύ συγκε-
κριµένες ευθύνες, ως Κυβέρνηση, γιατί τα τελευταία χρόνια δεν
κάνατε τίποτα ούτε για τη θωράκιση της Θεσσαλίας -µε τα συ-
γκεκριµένα αποτελέσµατα- ούτε σε σχέση µε τα σχέδια διαχείρι-
σης πληµµύρας, ούτε σε σχέση µε τα σχέδια διαχείρισης λεκα-

νών απορροής.
Πραγµατικά, στις επιτροπές εγώ σας άκουσα, κύριε Υπουργέ

και κόντεψα να πειστώ, εάν ήσασταν όµως έναν µήνα Κυβέρνηση,
όχι πέντε χρόνια! Και έρχεστε σήµερα µε τη δηµιουργία µιας ανώ-
νυµης εταιρείας, η οποία προφανώς προσκρούει στο Σύνταγµά
µας.

Θα σας διαβάσω εµβόλιµα τη νοµολογία του Σ.τ.Ε. που λέει: Η
δε κατ’ ουσίαν µετατροπή της δηµόσιας επιχειρήσεως σε ιδιω-
τική, που λειτουργεί µε γνώµονα το κέρδος, καθιστά αβέβαιη τη
συνέχεια της εκ µέρους της παροχής προσιτών υπηρεσιών κοι-
νής ωφέλειας και δη υψηλής ποιότητας, η οποία δεν εξασφαλί-
ζεται πλήρως µε την κρατική εποπτεία.

Άρα για τι συζητάµε αυτή τη στιγµή; Και εσείς µας λέτε ότι δεν
θα λειτουργεί µε ιδιωτικά κριτήρια, θα έχει την εποπτεία του κρά-
τους:

Δεν αρκεί, προφανώς, µόνο αυτό, κύριε Υπουργέ.
Άρα αυτή η ανώνυµη εταιρεία που θα λειτουργεί µε ιδιωτικά

κριτήρια θα έχει -για να το καταλάβουν και οι συµπολίτες µας- τη
διαχείριση, την προστασία και τη χρήση των υδάτων, καθώς και
των αντιπληµµυρικών έργων. Προσέξτε: Να θυµίσω ότι αυτή τη
στιγµή είµαστε υπόλογοι στην Ευρώπη για τις καθυστερήσεις
στα αντιπληµµυρικά έργα.

Ενάντια στο Ενωσιακό Δίκαιο, που επιβάλλει τη συνολική δια-
χείριση των υδάτων, έρχεστε σήµερα χωρίς κανέναν σοβαρό τε-
κµηριωµένο σχεδιασµό, χωρίς καµµία πραγµατική διαβούλευση
και κυρίως, χωρίς καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση και ακολου-
θείτε τις προτάσεις -και αυτό είναι σηµαντικό- µιας ολλανδικής
εταιρείας ιδιωτικών συµφερόντων, αµφιβόλου επιστηµονικής
επάρκειας και τα παραδίδετε µε ένα σχέδιο αυτών των Ολλαν-
δών, όχι των δηµόσιων ολλανδικών πανεπιστηµίων, του Βαγκε-
νίνγκεν και των υπολοίπων, που έχουν µια ορισµένη τεχνογνωσία
και συµπληρωµατικά µε τα δικά µας πανεπιστήµια και πολυτε-
χνεία, ναι, θα µπορούσαν να συµβάλουν, να συνδράµουν.

Εσείς επιλέγετε συνειδητά µια ιδιωτική εταιρεία να κάνει ένα
master plan µε έναν τρόπο εντελώς αντιεπιστηµονικό, χωρίς καν
βιβλιογραφία, χωρίς καν να µας λέτε ποια είναι η συντακτική
οµάδα. Μια πτυχιακή εργασία, µια µεταπτυχιακή εργασία -και πι-
στέψτε µε, το γνωρίζω- είναι πολύ καλύτερη από άποψη ποι-
ότητας σε σχέση µε το master plan των Ολλανδών. Και αυτό είναι
και ένα ζήτηµα πώς αντιλαµβάνεστε τη δηµοκρατία και πώς αντι-
λαµβάνεστε τους θεσµούς.

Να µιλήσω λίγο ακόµα για το master plan επειδή έχει σηµασία.
Δεν υπάρχουν τεχνικά κριτήρια. Εµείς το διαβάσαµε διεξοδικά,
κύριε Υπουργέ, το master plan. Απουσιάζουν επιστηµονικά κρι-
τήρια. Προτείνονται λύσεις που έχουν κριθεί αρνητικά από το
Σ.τ.Ε.. Τα περισσότερα συµπεράσµατα βασίζονται σε γενικότητες
και αοριστίες, εκτός βέβαια -πρέπει να το πούµε και αυτό- εκεί
που βλέπουµε την απόλυτη λεπτοµέρεια -λεπτοµέρεια µέχρι κε-
ραίας- στις αµοιβές, στον εξοπλισµό, στις λειτουργικές δαπάνες
του ΟΔΥΘ. Εκεί αναλύονται όλα µε κάθε λεπτοµέρεια. Το λέω
αυτό για να ξέρουµε και τι συζητάµε. Βέβαια να πω και ότι ο τρό-
πος που εξηγείτε και αναλύετε το νοµοσχέδιο είναι πολύ ωραίος,
αλλά δεν κυβερνάτε εδώ και λίγο διάστηµα, κυβερνάτε πέντε
χρόνια. 

Επίσης, ένα επιχείρηµα που έθεσε ο κύριος Υπουργός στις επι-
τροπές είναι ότι µε βάση αυτόν τον οργανισµό θα αναζητήσουµε
και τους καλύτερους ανθρώπους της αγοράς, τους καλύτερους
µάνατζερ για να διαχειριστούν αυτή την εταιρεία και κατ’ επέ-
κταση και τα νερά της Θεσσαλίας. Όµως, απροκάλυπτα και ανε-
ρυθρίαστα µέσα στο νοµοσχέδιο λέτε ότι οι αυξήσεις των τιµο-
λογίων θα καλύψουν το κόστος των υψηλών µισθών, αφού περι-
γράφετε ότι η τιµολογιακή πολιτική του «ΟΔΥΘ Α.Ε.», διαµορφώ-
νεται σύµφωνα µε την ανάγκη κάλυψης των αντίστοιχων λει-
τουργικών δαπανών. 

Με τη συνήθη πρακτική δεν υπολογίζετε ούτε το Σύνταγµα της
χώρας, αφού µεταφέρετε τους δηµοσίους υπαλλήλους σε ιδιω-
τική εταιρεία ως υπαλλήλους αορίστου χρόνου, ενώ γνωρίζετε
ότι αυτό είναι αντισυνταγµατικό. Είπατε -σας άκουσα- στην τε-
λευταία επιτροπή ότι αυτό µπορεί να αλλάξει και στην ουσία οι
υπάλληλοι αυτοί να πάνε µε απόσπαση στη νέα εταιρεία. Θα
δούµε και πώς θα γίνει αυτό το πράγµα. Θα δούµε και αν καλύ-
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πτονται οι ίδιοι και εργασιακά και µισθολογικά και στο ζήτηµα της
µισθολογικής αναβάθµισης.

Για τα δάση τώρα επιτρέψτε µου να πω ότι η σύσταση νοµικών
προσώπων µε τη λογική των συνεργατικών σχηµάτων, όπου θα
µετέχουν τουλάχιστον κατά 50% δασικοί συνεταιρισµοί και κατά
το υπόλοιπο ιδιώτες, θα έχει ως σκοπό την ιδιωτική διαχείριση
και εκµετάλλευση των δασών. Για τη δε συµµετοχή των ιδιωτών
προβλέπεται κύκλος εργασιών 5 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα µιλάµε
για µεγάλους παίκτες που µπαίνουν στο παιχνίδι της διαχείρισης
των δασών. Συγκεκριµένα, το άρθρο αναφέρει ότι θα µπορούν
να προχωρούν στην απόσυρση της βιοµάζας από τα δάση, σε ερ-
γασίες καθαρισµού και να επιδοτούνται για αυτές. Ένα ποσοστό
των παραγόµενων καυσόξυλων θα δίνεται κατά προτεραιότητα
µε χαµηλό τίµηµα -µέχρι πρότινος δωρεάν ήταν- σε ευπαθείς
οµάδες. 

Η βιοµάζα που προέρχεται από τις προστατευόµενες περιοχές
είναι, κύριε Υπουργέ, ένα ζήτηµα και νοµίζουµε ότι δεν ικανοποιεί
τα κριτήρια αειφορίας. Επιπλέον, η χωρίς µέτρο απόληξη της βιο-
µάζας µπορεί να επιφέρει επίσης προβλήµατα και σε περιοχές
«NATURA» και είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να το δείτε µε µεγα-
λύτερη σοβαρότητα. 

Η αποψίλωση των δασικών υπηρεσιών -και εδώ στέκοµαι γιατί
είναι πολύ σηµαντικό- και η µη επαρκής στελέχωσή τους δηµιουρ-
γεί τεράστιο πρόβληµα στη συµµετοχή τους και στην εξασφάλιση
της σωστής διαχείρισης των δασών. Ποιος θα εποπτεύει, ποιος θα
το κοιτάζει αυτό, µε αποστελεχωµένες Δασικές Υπηρεσίες; 

Με την ίδια προχειρότητα αντιµετωπίζετε και τη χωροταξική
και πολεοδοµική πολιτική, αφού δηµιουργούνται νέα σχέδια,
όπως τα σχέδια αστικής πολιτικής, ενώ δεν γνωρίζουµε καν τι
σχέση θα έχουν αυτά τα σχέδια µε τα τοπικά πολεοδοµικά σχέ-
δια, εάν και όταν τα δούµε αυτά. Τα σχέδια, επίσης, αστικής αν-
θεκτικότητας δεν προσδιορίζουν εάν θα αφορούν ανθεκτικότητα
ενάντια στην κλιµατική κρίση. Δεν µας το λέτε αυτό, αν και αυτό
είναι το επίδικο, και µέσα σε αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να κοι-
τάµε τα πράγµατα. 

Η προτεινόµενη εισαγωγή µίας ακόµα πολιτικής -εισάγετε συ-
νεχώς νέες πολιτικές- είναι ενδεικτική του γεγονότος ότι τα τε-
λευταία χρόνια εισάγονται νέες πολιτικές και εργαλεία χωρικού
σχεδιασµού, χωρίς να λαµβάνεται οποιαδήποτε µέριµνα προκει-
µένου να εξορθολογιστεί και να γίνει συνεκτικό και αποτελεσµα-
τικότερο το συνολικό σύστηµα χωρικού σχεδιασµού. Θα ήταν
πραγµατικά ευπρόσδεκτη η απόπειρα του Υπουργείου να καλύ-
ψει το ντροπιαστικό κενό που καταγράφεται στη µελέτη του
ΟΑΣΑ, όπου η Ελλάδα καταγράφεται ότι δεν διαθέτει διαµορφω-
µένη εθνική αστική πολιτική.

Επίσης, στις διατάξεις, κύριε Υπουργέ, περί αυθαιρέτων πάλι
βλέπουµε το απόλυτο µπάχαλο. Με τον ν.4495/2017 να θυµίσω
ότι η προστασία του δοµηµένου περιβάλλοντος νοµοθετήθηκε
ουσιαστικά µε τη δηµιουργία του κεντρικού Παρατηρητηρίου δό-
µησης και των περιφερειακών. Πρόκειται για ένα µέτρο που είχε
εξασφαλίσει χρηµατοδότηση, στελέχωση και τη δηµιουργία δύο
πληροφοριακών συστηµάτων που σχεδιάστηκαν παράλληλα µε
το ΥΠΕΝ και το ΤΕΕ.

Εσείς, λοιπόν, αντί να ενεργοποιήσετε αυτές τις πλατφόρµες
και να προχωρήσετε τον σχεδιασµό για τα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια -σήµερα, εάν γινόντουσαν αυτά τα βήµατα, θα είχαµε µια
ξεκάθαρη εικόνα για τα αυθαίρετα- δηµιουργείτε ένα περαιτέρω
µπάχαλο, σε σχέση µε τα άρθρα που εισάγετε στο παρόν σχέδιο
νόµου. Δεν εφαρµόζετε, λοιπόν, τον νόµο και τώρα έρχεστε και
µας λέτε ότι η υφιστάµενη κατάσταση δεν είναι αποτελεσµατική,
χωρίς καν προηγουµένως να την έχετε εφαρµόσει. 

Και βέβαια -αυτό θα πρέπει να ειπωθεί, ειπώθηκε και στις επι-
τροπές, ήταν παρούσα και η κ. Σδούκου- το κερασάκι στην τούρ-
τα είναι το περιβόητο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», που υποτίθεται
ότι το κάνετε για την ανάπτυξη των ενεργειακών κοινοτήτων,
µόνο που σκοπίµως δεν αναφέρετε ποιοι τελικά θα ευνοηθούν
από αυτές τις διατάξεις. Θα ευνοηθούν οι µικροί, οι µικροεπεν-
δυτές, οι ενεργειακές κοινότητες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα,
οι ΟΤΑ που θα βοηθήσουν τις ΔΕΥΑ τις υπερχρεωµένες να έχουν
ρεύµα, οι ΤΟΕΒ οι υπερχρεωµένοι, που σήµερα δεν µπορούν οι
αγρότες να ποτίσουν τα χωράφια τους, ή πέντε µεγάλοι παίκτες;

Πέντε µεγάλοι παίκτες; Γιατί περί αυτού πρόκειται. 
Όλα προς τα εκεί καταλήγουν: Συµπιέζουµε, συνθλίβουµε τους

µικροεπενδυτές, τους τελειώνουµε επί της ουσίας, τους σβή-
νουµε από τον χάρτη που έχουν επενδύσει σε ανανεώσιµες πη-
γές ενέργειας και σε ενεργειακές κοινότητες. Δεν ενισχύουµε τις
ενεργειακές κοινότητες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα των ΟΤΑ,
των περιφερειών, µε αποτέλεσµα να ευνοούνται µόνο συγκεκρι-
µένοι µεγάλοι παίκτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και ενώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, υπάρχει και ένα παράδειγµα ή
µάλλον αντιπαράδειγµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µας λέει
ότι θα πρέπει να ενισχυθούν οι ενεργειακές κοινότητες µη κερ-
δοσκοπικού σκοπού, οι µικρές ενεργειακές κοινότητες και τα
έργα αυτοπαραγωγής και αυτοκατανάλωσης, υπάρχει η οδηγία,
υπάρχει η κατεύθυνση να αυξήσουµε το ποσοστό αυτών των
ενεργειακών κοινοτήτων, δεν το κάνετε. Δεν το κάνετε. Και δεν
µας απαντάτε το γιατί δεν το κάνετε.

Φέρνετε, λοιπόν, το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» που αντί επί της
ουσίας να δώσει λύση στις ενεργειακές κοινότητες, τι κάνετε; Δη-
µιουργείτε έναν ενδιάµεσο που θα διαχειρίζεται τις ΑΠΕ για αυ-
τούς που θα έπρεπε να τις διαχειρίζονται. Το πρόγραµµα προ-
βλέπει διµερείς συµβάσεις µεταξύ ενεργειακών κοινοτήτων και
παραγωγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι ιδιώτες που θα ωφελούνται από το σχέδιο «ΑΠΟΛΛΩΝ»,
παίρνοντας προτεραιότητα στο δίκτυο, χρηµατοδότηση και πο-
λυετείς συµβάσεις προµήθειας µε το δηµόσιο, δεν θα είναι, κύριε
Υπουργέ, τοπικές κοινωνίες, δεν θα είναι ΟΤΑ, δεν θα είναι κατα-
ναλωτές, θα είναι καρτέλ ενέργειας, θα είναι πάλι καρτέλ ενέρ-
γειας. Και όλα αυτά, ενώ έχετε αφήσει -ξαναλέω- απέξω, εκτός
παιχνιδιού, τις ενεργειακές κοινότητες µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, ενώ καταργείτε τον ενεργειακό συµψηφισµό, ενώ τους
βάζετε σε ανταγωνιστικές διαδικασίες, ενώ έχετε καταχρεώσει
τους ΟΤΑ, τις ΔΕΥΑ, τους ΤΟΕΒ µε υπέρογκες χρεώσεις ενέρ-
γειας όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Αιτωλοακαρνανία, υπάρχουν
ενεργειακές κοινότητες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που έχουν
φτιαχτεί από τις περιφέρειες και τους δήµους εντελώς ώριµες,
απολύτως ώριµες, που έχουν να λάβουν όρους σύνδεσης εδώ
και δύο χρόνια. Και ποιο πρόβληµα θα έλυναν αυτές οι ενεργει-
ακές κοινότητες; Το ρεύµα στους δήµους, το ρεύµα της ΔΕΥΑ,
στους ΤΟΕΒ, και σε πέντε χιλιάδες ευάλωτα νοικοκυριά. 

Γιατί δεν το προχωράτε αυτό; Είναι οριστικό και ώριµο έργο.
Γιατί δεν δίνετε όρους σύνδεσης; Μια απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ ολο-
κληρώστε µε αυτό. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε
και ευχαριστώ πραγµατικά για την ανοχή σας. 

Παράλληλα, ενώ δεν έχει εκδοθεί η σχετική ΚΥΑ για το net bil-
ling, δίνετε επίσης ένα καθοριστικό χτύπηµα στην ενεργειακή δη-
µοκρατία µέσω περιορισµού του ενεργειακού συµψηφισµού και
του εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού του net metering, κα-
θώς η υποβολή αιτήµατος οριστικών προσφορών σύνδεσης για
έργα ενεργειακού συµψηφισµού και εικονικού ενεργειακού συµ-
ψηφισµού µπορεί να γίνει µόνο για λίγες κατηγορίες και δεν πε-
ριλαµβάνει πλέον τις ενεργειακές κοινότητες 

Συνολικά να πω ότι, όσον αφορά τα ενεργειακά άρθρα του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου, µιλάµε επί της ουσίας για απαράδεκτες
ρυθµίσεις, ιδιαίτερα εκδικητικές απέναντι στα µικρά έργα, στους
µικρούς, και απέναντι στα έργα των ενεργειακών κοινοτήτων.
Ανατρέπουν πλήρως τον όποιο προγραµµατισµό έχουν κάνει
αυτοί οι άνθρωποι, οι µικροεπενδυτές. Ανατρέπουν κάθε έννοια
ασφάλειας της επένδυσης. 

Σε φιλελεύθερη οικονοµία δεν ζούµε; Γιατί αυτοί οι άνθρωποι
να νιώθουν ανασφάλεια έχοντας κάνει κάποια επένδυση, έχοντας
βάλει τα χρήµατά τους και να µην ξέρουν πραγµατικά τι µέρα
τους ξηµερώνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 
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ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Και τέλος -τριάντα δευτε-
ρόλεπτα, κύριε Πρόεδρε- τα άρθρα που αφορούν την ευθύνη κα-
ταπολέµησης των ρευµατοκλοπών, µε τη διάταξή σας, µεταφέ-
ρετε στους καταναλωτές και στους ηλεκτρολόγους την ευθύνη.
Κι εδώ, κύριε Υπουργέ, έχει ξεσηκωθεί θύελλα στη διαβούλευση
από τους συνδέσµους ηλεκτρολόγων ανά τη χώρα για τη διάταξη
αυτή. 

Εν κατακλείδι λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φα-
νερό, είναι προφανές και ξεκάθαρο ότι φέρνετε νοµοσχέδια
χωρίς περιβαλλοντικές παραµέτρους, χωρίς κανέναν σχεδιασµό
για την κλιµατική κρίση και για τα αποτελέσµατά της, χωρίς κα-
νέναν συνολικό ολιστικό σχεδιασµό, µε εξυπηρέτηση συγκεκρι-
µένων οικονοµικών συµφερόντων και µε πλήρη απαξίωση του
δηµόσιου τοµέα και της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών. 

Σας ενηµερώνω ότι έχει περιέλθει επιστολή προς τον Πρόεδρο
της Βουλής των Ελλήνων από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής όπου, σύµφωνα µε το άρθρο 72 του
Κανονισµού της Βουλής, οι υπογράφοντες Βουλευτές υποβάλ-
λουν αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής και επί των
άρθρων 3 έως 13 του νοµοσχεδίου. 

(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

15030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Εµµα-
νουήλ Χριστοδουλάκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια της Βουλής το δεύτερο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος για την τρέχουσα Κοινοβουλευτική Περίοδο, το οποίο
τιτλοφορείται ως ένα νοµοσχέδιο το οποίο φιλοδοξεί να αντιµε-
τωπίσει τις πολύπλευρες επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής
εστιάζοντας σε ό,τι αφορά στη διαχείριση των υδάτων, στα δάση,
στην ανθεκτικότητα των πόλεων, στην αυθαίρετη δόµηση και την
ενεργειακή ασφάλεια. 

Πάµε όµως, πριν ξεκινήσουµε, να δούµε ποια είναι τα µέχρι
τώρα πεπραγµένα της Κυβέρνησης, όσον αφορά την πραγµατική
αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. Και εστιάζω σε δύο µόνο
παραδείγµατα. 

Νούµερο ένα ο πολυδιαφηµισµένος εθνικός κλιµατικός νόµος,
ο οποίος ψηφίστηκε το 2022. Σήµερα παραµένει κενό γράµµα,
όπως αντίστοιχα αναπάντητη παραµένει και η ερώτηση που κα-
τέθεσε σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ στις 26
Φεβρουαρίου του 2024 για την πορεία της µη υλοποίησης ουσια-
στικά του εθνικού κλιµατικού νόµου. 

Το δεύτερο παράδειγµα έχει να κάνει µε το γεγονός ότι µέχρι
και σήµερα το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας δεν έχει εκπονήσει ακόµα την εθνική στρατηγική για την
προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή, όπως υπαγορεύεται και
προβλέπεται ρητά από το άρθρο 5 του κλιµατικού νόµου. 

Το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ώστε να µην
χρησιµοποιείτε την κλιµατική αλλαγή είτε ως καραµέλα, πόσω
µάλλον ως άλλοθι, για να αποκρύψετε τις πραγµατικές τους προ-
θέσεις, οι οποίες αποσαφηνίζονται πλήρως µε το παρόν νοµο-
σχέδιο: δηλαδή αποδυνάµωση του ρόλου του δηµοσίου σε
κρίσιµα ζητήµατα ελέγχου και χάραξης πολιτικής, ειδικά µε προ-
εξέχον το ζήτηµα του ανοίγµατος της ιδιωτικοποίησης της δια-
χείρισης των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας, δηµιουργία µιας
ολιγοπωλιακής οικονοµίας του δηµόσιου δάσους µε την ανέλε-
γκτη είσοδο ισχυρών οικονοµικά ιδιωτών, απαξίωση της τοπικής
αυτοδιοίκησης σε σειρά από αρµοδιότητες είτε αυτό λέγεται αυ-
θαίρετη δόµηση είτε αυτό λέγεται καθαρισµός και συντήρηση
του δικτύου οµβρίων υδάτων που µεταφέρονται στην ΕΥΔΑΠ και
την ΕΥΑΘ και φυσικά ένας εµµονικός συγκεντρωτισµός, όπως
διαφαίνεται µε σαφήνεια από το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ». 

Η πεπατηµένη λοιπόν της Κυβέρνησης είναι γνωστή. Πρώτα
αφήνει τους υφιστάµενους νόµους να πέσουν σε αχρησία, όπως
έγινε για παράδειγµα µε τα τοπικά και περιφερειακά παρατηρη-
τήρια δόµησης. Μετά υποβαθµίζει δοµές και υπηρεσίες χωρίς
ουσιαστική ενίσχυση είτε σε χρηµατοδότηση και πόρους είτε σε
προσωπικό, όπως έγινε µε τις υπηρεσίες δόµησης των δήµων και
όπως έγινε µε τη Δασική Υπηρεσία. Και τέλος, αφού έχουν γίνει
όλα αυτά, έρχεται και µας λέει ότι ο µοναδικός που µπορεί να
δώσει λύση στα προβλήµατα είναι είτε η αγορά, όπως κάνετε µε
τη διαχείριση των δασών, είτε η ίδια η Κυβέρνηση µε την επιτελι-
κότητά της, όπως γίνεται µε τις διατάξεις που αφορούν στην αυ-
θαίρετη δόµηση. Αυτή λοιπόν την πεπατηµένη ακολουθεί πιστά
και το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ξεκινάω από τις διατάξεις που αφορούν τον Οργανισµό Δια-
χείρισης Υδάτων Θεσσαλίας. Σύµφωνα µε την διακυβερνητική
επιτροπή για την κλιµατική αλλαγή του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης στους υδάτινους πό-
ρους θα επηρεάσουν άµεσα την παγκόσµια διατροφική ασφάλεια
και προφανώς αντίστοιχα η ζήτηση στο νερό θα αυξηθεί. Αυτό
από µόνο του οδηγεί στο αυτονόητο συµπέρασµα ότι οι πολιτικές
διαχείρισης των υδάτων σίγουρα δεν είναι ένα απλό ζήτηµα. 

Και ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο εµείς είπαµε και λέµε ότι απαι-
τούνται οι βέλτιστες δυνατές συνέργειες µεταξύ του κεντρικού
κράτους, της τοπικής αυτοδιοίκησης, της κοινωνίας των πολιτών,
των εµπλεκόµενων επιστηµονικών φορέων µε πολύπλευρη και
εξαντλητική διαβούλευση µεταξύ τους, προκειµένου να διαµορ-
φωθεί ένα συνολικό σχέδιο, το οποίο θα διασφαλίζει ταυτόχρονα

την υδάτινη, διατροφική και ενεργειακή ασφάλεια και της Θεσ-
σαλίας, αλλά και της χώρας συνολικά. 

Εδώ λοιπόν υπάρχει ένα ερώτηµα. Στο παρόν νοµοσχέδιο η
διαδικασία αυτή ακολουθήθηκε έστω και λίγο; Δυστυχώς όχι. Δεν
θα σταθώ στις οκτώ µέρες διαβούλευσης για ένα κρίσιµο νοµο-
σχέδιο µε 132 άρθρα. Δεν θα σταθώ καν στο γεγονός ότι ενώ
ήταν το νοµοσχέδιο στη διαβούλευση, σε µια παράλληλη διαβού-
λευση βρισκόταν το πόρισµα των Ολλανδών εµπειρογνωµόνων
που αφορά την ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας, επί του οποίου
πορίσµατος πατάει το νοµοσχέδιο και όταν πραγµατοποιήθηκε η
πρώτη µας επιτροπή για το νοµοσχέδιο αυτό, δεν είχε τελειώσει
καν η διαβούλευση του πορίσµατος των Ολλανδών. 

Θα µείνω όµως σε δύο σηµεία που τα θεωρώ κοµβικά. 
Το πρώτο είναι ότι η κυβέρνηση δηµιουργεί έναν οργανισµό, ο

οποίος δεν απολαµβάνει τη στήριξη κανενός ούτε της Περιφέ-
ρειας Θεσσαλίας, ούτε της ΚΕΔΕ, ούτε των περιβαλλοντικών ορ-
γανώσεων, όπως έγινε σαφές στην ακρόαση των φορέων την
περασµένη Δευτέρα. 

Άκουσα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να λέει σωστά
ότι, κατά τον ίδιο, για πρώτη φορά στα χρονικά ακούσαµε τόσους
πολλούς φορείς στη συνεδρίαση της αντίστοιχης επιτροπής. Δεν
τον άκουσα να λέει -που οφείλω να το επισηµάνω εγώ- ότι για
πρώτη φορά τόσοι πολλοί φορείς διαφώνησαν µε το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Σηµείο δεύτερο. Η Κυβέρνηση δηµιουργεί, επίσης, έναν οργα-
νισµό µε αόριστες δικαιολογίες ότι επείγει η ανάσχεση της κλι-
µατικής αλλαγής, αλλά χωρίς να έχει απαντήσει σε εξαιρετικά
επείγοντα ερωτήµατα: Πώς είναι δυνατόν να συµβιβάζεται η δια-
χείριση των υδάτινων πόρων µε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου υπό τη µορφή ανώνυµης εταιρείας; Πώς είναι δυνατόν
να συµβιβάζεται ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου υπό τη
µορφή Α.Ε. µε τη χορήγηση αδειών ύδατος, µε την τιµολόγηση
των υπηρεσιών του, µε την πραγµατοποίηση ελέγχων και την επι-
βολή προστίµων; Πώς συµβιβάζεται ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου υπό τη µορφή ανώνυµης εταιρείας µε την κατάρτιση
των σχεδίων διαχείρισης λεκανών απορροής ποταµού και διαχεί-
ρισης πληµµύρας δηµιουργώντας µείζονα ζητήµατα συµβατότη-
τας µε το Ενωσιακό Δίκαιο; Και φυσικά, πώς είναι δυνατόν να µην
αναγνωρίζει η Κυβέρνηση ότι προκύπτει ένα δοµικό πρόβληµα
λειτουργίας εν τη γενέσει του ΟΔΥΘ, αφού δεν µπορεί ο ίδιος ο
οργανισµός να είναι ταυτόχρονα και πάροχος αρδευτικού νερού,
λόγω της συγχώνευσής του µε τους ΤΟΕΒ, αλλά και διαχειριστής
των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας; Απαντήσεις στα ερωτήµατα
αυτά δεν πήραµε από τον αρµόδιο Υπουργό. Θα έρθω, βέβαια,
και στο σχόλιο που είπατε, ότι δεν πρόκειται να ιδιωτικοποιηθεί
το νερό της Θεσσαλίας, αφού το δηµόσιο είναι ο αποκλειστικός
µέτοχος.

Όµως, κύριε Υπουργέ, το µετοχικό κεφάλαιο του οργανισµού
είναι µόλις 1.000.000 ευρώ. Είναι προφανές ότι λόγω της σηµα-
σίας, αλλά και των αρµοδιοτήτων που έχει αναλάβει ο νέος ορ-
γανισµός, αυτό το κεφάλαιο προφανώς δεν επαρκεί και προ-
φανώς θα απαιτηθούν νέα κεφάλαια. Και σε µια επόµενη αύξηση
του µετοχικού κεφαλαίου που δεν θα περάσει από τη Βουλή,
αλλά θα την υπογράψετε αποκλειστικά εσείς, ποιος µας εγγυάται
ότι αυτά τα κεφάλαια δεν θα αναζητηθούν στον ιδιωτικό τοµέα
που θα αποκτήσει µετοχική συµµετοχή στον οργανισµό; Και στη
συνέχεια, ποιος µας εγγυάται ότι σταδιακά αυτή η µετοχική συµ-
µετοχή δεν µπορεί να γίνει και πλειοψηφική, χωρίς καν να υπάρ-
ξει οποιαδήποτε νοµοθετική ρύθµιση; Και απαντώ εγώ. Κανείς
δεν µας το εγγυάται, ακριβώς γιατί η επιλογή της Κυβέρνησης
για τη νοµική µορφή του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
υπό τη µορφή ανώνυµης εταιρείας που επιλέγεται αφήνει ακρι-
βώς την πόρτα της άµεσης ή της έµµεσης ιδιωτικοποίησης της
διαχείρισης των υδάτων ορθάνοιχτη.

Γι’ αυτό, λοιπόν, τον λόγο και από αυτό εδώ το Βήµα ζητάω
από την Κυβέρνηση να αποσύρει τα άρθρα του νοµοσχεδίου που
συνδέονται µε τον Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας
και να εκκινήσει άµεσα µια διαδικασία από µηδενική βάση ενός
διαλόγου µε τα πολιτικά κόµµατα, µε την τοπική αυτοδιοίκηση και
µε τους επιστηµονικούς φορείς, όπως θα έπρεπε να είχατε κάνει
ήδη. Γι’ αυτόν τον λόγο, καταθέτουµε και το αίτηµα ονοµαστικής
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ψηφοφορίας για τα άρθρα 3 έως 13.
Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις που αφορούν την προστασία και

διαχείριση των δασών. Όπως ανέφερα και στις αρµόδιες επιτρο-
πές, προφανώς και είναι ζήτηµα δηµοσίου συµφέροντος η γρή-
γορη συλλογή της υπερβάλλουσας καύσιµης ύλης από τα δάση,
ιδίως από τη στιγµή που οι δασικές πυρκαγιές στη χώρα µας ξε-
κίνησαν πολύ νωρίτερα από κάθε άλλη χρονιά. Όµως, αυτό που
λέµε εµείς είναι ότι ο τρόπος που το κάνετε είναι εσφαλµένος.
Με το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργείτε υβριδικά συνεταιριστικά
σχήµατα για την απόληψη της βιοµάζας και για τον καθαρισµό
των δασών. Αυτά αποτελούνται κατά 50% από τους υφιστάµε-
νους δασικούς συνεταιρισµούς και κατά 50% από φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα τα οποία πρέπει κατά την τελευταία τριετία να
έχουν αθροιστικά κύκλο εργασιών πάνω από 5.000.000.

Αυτή η προϋπόθεση σε συνδυασµό µε την προϋπόθεση της κα-
ταβολής του 4% της προϋπολογιζόµενης αξίας της σύµβασης για
τη συµµετοχή σε οποιαδήποτε διαδικασία πρόσκλησης και ανά-
θεσης του έργου σηµαίνει πρακτικά ότι οι υφιστάµενοι συνεται-
ρισµοί θα αναγκαστούν εκ των πραγµάτων να ενταχθούν στα
υβριδικά συνεταιριστικά σχήµατα και να καταστούν παρακολού-
θηµα των ισχυρών ιδιωτών. Η διαχείριση του δάσους αποξενώ-
νεται από τις Δασικές Υπηρεσίες, απαξιώνονται οι υφιστάµενοι
δασικοί συνεταιρισµοί και στο κρίσιµο ζήτηµα της προστασίας
των δηµοσίων δασών υπεισέρχεται η έννοια του κέρδους. 

Εµείς, λοιπόν, στο σηµείο αυτό καταθέτουµε τη δική µας πρό-
ταση για το πώς θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει η διαχείριση των
δασών και η απόληψη της βιοµάζας. Αντί των υβριδικών συνεται-
ριστικών σχηµάτων που δηµιουργείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο,
να αξιοποιήσετε τη µορφή των κοινωνικών συνεταιριστικών επι-
χειρήσεων, των λεγόµενων ΚΟΙΝΣΕΠ, γιατί οι επιχειρήσεις αυτές
από τη µορφή τους ως σχήµατα κοινωνικής και αλληλέγγυας οι-
κονοµίας δεν έχουν ως στόχο το κέρδος, αφού ποσοστό 5% της
κερδοφορίας τους διατίθεται για τον σχηµατισµό αποθεµατικού,
ποσοστό έως 35% διατίθεται και αποδίδεται στους ίδιους τους
εργαζόµενους του φορέα και το υπόλοιπο διατίθεται για δηµι-
ουργία νέων θέσεων εργασίας και τη διεύρυνση της παραγωγι-
κότητας και της δραστηριότητας της επιχείρησης. Αυτή, λοιπόν,
η πρόταση θεωρούµε ότι συνδυάζει όλες τις αρχές του συνερ-
γατισµού και των δασικών συνεταιρισµών για την αποτελεσµατι-
κότερη διαχείριση των δασών, τον καθαρισµό και την απόληψη
της βιοµάζας.

Εκτός αυτού, ζητάµε συγκεκριµένες παρεµβάσεις που θα εξα-
σφαλίζουν την άµεση διασύνδεση των αναγκαίων έργων και ερ-
γασιών µε την ισχύουσα δασική νοµοθεσία και µε τις εγκεκρι-
µένες από τις Δασικές Υπηρεσίες διαχειριστικές µελέτες. Ζητάµε
την άµεση συµµετοχή της Δασικής Υπηρεσίας σε όλη τη διαδι-
κασία πρόσκλησης και ανάθεσης, ζητάµε την περαιτέρω οικονο-
µική τους ενίσχυση, ζητάµε τη µείωση του ύψους εγγύησης συµ-
µετοχής.

Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις που αφορούν στην αυθαίρετη
δόµηση. Αναγνωρίζουµε προφανώς ότι η αυθαίρετη δόµηση, κάτι
που είπαµε και στις επιτροπές, είναι µια διαχρονική παθογένεια
που έχει διαρρήξει τις σχέσεις εµπιστοσύνης πολιτών και κρά-
τους και δηµιουργεί συνθήκες ανισότητας και ανασφάλειας δι-
καίου. Λέµε, όµως, ότι η οποιαδήποτε αναγκαία παρέµβαση επί
αυτής πρέπει να γίνει µε τον κατάλληλο τρόπο, αφού έχει εφαρ-
µοστεί πρωτίστως η υπάρχουσα νοµοθεσία και αφού έχει εξα-
σφαλιστεί ο πρωτεύον ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Με τον ν. 4495/2017 ιδρύθηκαν τοπικά και περιφερειακά πα-
ρατηρητήρια που θα αναλάµβαναν τον έλεγχο της αυθαίρετης
δόµησης. Τα σχετικά προεδρικά διατάγµατα δεν εκδόθηκαν ποτέ
και τελικά η αρµοδιότητα αυτή ανατέθηκε στα τµήµατα αυθαιρέ-
των των υπηρεσιών δόµησης των δήµων, υπηρεσίες που αφή-
σατε συνειδητά να υπολειτουργήσουν, ώστε σήµερα µε τις
προτεινόµενες διατάξεις να ακολουθήσετε τη γνωστή πεπατη-
µένη που λέει το εξής: Αφού έχετε αδρανήσει επιδεικτικά στην
ενίσχυση των αρµόδιων φορέων και αφού τους έχετε απαξιώσει
συνειδητά, έρχεστε µέσω νοµοθετικών ρυθµίσεων να µεταβιβά-
σετε αρµοδιότητες συγκεντρωτικά από την τοπική αυτοδιοίκηση
στο δικό σας Υπουργείο. 

Εκτός αυτού, ιδιωτικοποιείτε και βασικές λειτουργίες του κρά-

τους, όπως συµβαίνει µε τη συµµετοχή των ελεγκτών δόµησης
στα κλιµάκια ελέγχου και την εµπλοκή του ανεξάρτητου µηχανι-
κού στον έλεγχο και έγκριση µελετών στο πλαίσιο των ειδικών
πολεοδοµικών σχεδίων. 

Και είναι κι άλλα τα οποία θα πω κωδικοποιηµένα. Αυτό το συ-
γκεντρωτικό σύστηµα βρίσκεται, δυστυχώς, στον αέρα, ακριβώς
γιατί οι εξαιρετικές διατάξεις του άρθρου 81 δεν έχουν κανένα
χρονικό ορόσηµο έκδοσής τους και άρα η πλήρης εφαρµογή του
συστήµατος παραπέµπεται στις καλένδες σε συνδυασµό µε το
γεγονός ότι υπάρχει ένα σοβαρό έλλειµµα διαφάνειας, αφού στο
δεύτερο Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφι-
σβητήσεων δεν είναι γνωστή ούτε η ατζέντα του ούτε οι εισηγή-
σεις του Υπουργείου ούτε οι αποφάσεις του, µε αποτέλεσµα
κρίσιµα ζητήµατα πολεοδοµικού ενδιαφέροντος να κρίνονται
πίσω από κλειστές πόρτες.

Και έρχοµαι στα ενεργειακά. Είναι προφανές ότι υπάρχει ένα
έλλειµµα συνεκτικής ενεργειακής πολιτικής. Η λογική της Κυβέρ-
νησης παραµένει η ίδια. Δηλαδή, από τα ολιγοπώλια των ορυκτών
καυσίµων επιχειρείται η µετάβαση στα ολιγοπώλια της πράσινης
ενέργειας που ενώ από τη φύση της η λογική της αφορά την απο-
κέντρωση, εσείς κάνετε ό,τι περνάει από το χέρι σας για να τα
συγκεντρώσετε στα χέρια λίγων.

Ως ΠΑΣΟΚ είµαστε αξιακά υπέρ της ενεργειακής δηµοκρατίας
µέσω της δηµιουργίας ενεργειακών κοινοτήτων που θα κατανα-
λώνουν την ενέργεια που οι ίδιες παράγουν. Οποιαδήποτε προ-
σπάθεια µετατροπής τους σε προνοµιακούς καταναλωτές της
ενέργειας που παράγουν άλλοι δεν µας βρίσκει σύµφωνους. Με
το πρόγραµµα, λοιπόν, «ΑΠΟΛΛΩΝ» δηµιουργείται µια ενεργει-
ακή κοινότητα πολιτών, όπου και πάλι προκρίνεται ο συγκεντρω-
τισµός σε βάρος των αρχών του συνεργατισµού. 

Υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα και στη µετάβαση από το net me-
tering στο net billing χωρίς καµµία µεταβατική πρόβλεψη και στο
γεγονός ότι, δυστυχώς, οδηγούνται σε αφανισµό ήδη λειτουρ-
γούσες και υγιείς ενεργειακές κοινότητες και γιατί δεν υπάρχει
η απαραίτητη θεσµική εξασφάλιση και λόγω των ασφυκτικών
προθεσµιών των έξι µηνών που εφόσον χαθούν, οι ενεργειακές
κοινότητες αποκλείονται από το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ».

Αναφέρω το θέµα του ειδικού τέλους ΑΠΕ το οποίο αποδίδεται
στους δήµους και το αναφέρω ακριβώς επειδή έχει παρουσιαστεί
σοβαρή καθυστέρηση στην απόδοση του τέλους στους ωφελού-
µενους Οργανισµούς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Καταθέσαµε
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα συγκεκριµένη τροπολογία που επι-
λύει αυτά τα ζητήµατα και καταθέσαµε αντίστοιχη τροπολογία
για το κρίσιµο θέµα των Λατοµείων Διονύσου και την ανάγκη της
µεταβατικής διάταξης, προκειµένου να παραµείνουν ανενεργά.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το θέµα του Νέου Οικοδοµικού Κα-
νονισµού, το οποίο, δυστυχώς, ήρθε µε τροπολογία χθες το βρά-
δυ στις 11.00’. Υπενθυµίζω και στο Σώµα ότι στις αρµόδιες επι-
τροπές είπαµε το εξής πάρα πολύ απλό, ότι προφανώς και πρέπει
να υπάρξουν ρυθµίσεις στην κατεύθυνση του εξορθολογισµού
των πολεοδοµικών κινήτρων έναντι των περιβαλλοντικών αντι-
σταθµισµάτων, αλλά για να γίνει αυτό µε επάρκεια πρέπει προ-
ηγουµένως να υπάρξει επαρκής διαβούλευση τουλάχιστον µε την
ΚΕΔΕ και το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, αλλά και µε όλους
τους εµπλεκόµενους πολεοδοµικούς φορείς και ενώσεις. Παρά
τα αλλεπάλληλα αιτήµατά µας, δυστυχώς, τίποτα από αυτά δεν
συνέβη.

Θετικό ότι στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας αναγνω-
ρίζετε τη νοµοθετική σας αστοχία, προβληµατικά δύο σηµεία που
τα επισηµαίνω κωδικοποιηµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συντοµεύετε, κύριε
συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Το πρώτο
είναι η µη πλήρης συµµόρφωση -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- µε
τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που λένε ότι πο-
λεοδοµικά κίνητρα δεν µπορούν να υπάρξουν σε µη πυκνοδοµη-
µένες και οικιστικά βεβαρηµένες περιοχές.

Σηµείο δεύτερο: Δεν διευκρινίζεται πώς οι νέες ρυθµίσεις επη-
ρεάζουν περιοχές οι οποίες έχουν ήδη εγκεκριµένο ή υπό έγκ-
ριση πολεοδοµικό σχέδιο.

Συµπέρασµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Στο παρόν νοµο-
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σχέδιο η Κυβέρνηση οµολογεί κυνικά ότι δεν εµπιστεύεται τον
αναγκαίο ρόλο του κράτους, ειδικά σε κρίσιµα δηµόσια αγαθά,
όπως είναι το νερό και η διαχείριση υδάτων. Δεν εµπιστεύεται τη
διαβούλευση, δεν εµπιστεύεται την Τοπική Αυτοδιοίκηση, δεν
εµπιστεύεται την αποκέντρωση αρµοδιοτήτων και λειτουργιών
του κράτους, δεν εµπιστεύεται τους υπαλλήλους και το επιστη-
µονικό δυναµικό του δηµόσιου τοµέα, δεν εµπιστεύεται τα συνε-
ταιριστικά σχήµατα και τον συνεργατισµό, δεν εµπιστεύεται την
ενεργειακή δηµοκρατία. Για τους λόγους αυτούς καταψηφίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µία µαθήτριες και
µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από τα Εκπαιδευτήρια
Ανδρεάδη από το Ωραιόκαστρο Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, η κ. Διαµάντω Μανωλάκου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το νοµοσχέδιο αυτό έχει κατα-

στροφικό χαρακτήρα, είναι παράνοµο στη συνείδηση του περισ-
σότερου λαϊκού κόσµου και ζητάµε την απόσυρσή του έστω και
την τελευταία στιγµή. Το ίδιο ζητάνε οι περισσότεροι και κυρίως
οι εργαζόµενοι όλων των Περιφερειακών Ενοτήτων της Περιφέ-
ρειας Θεσσαλίας µε όλες τις σχέσεις εργασίας, όλων των Υπη-
ρεσιών και έχουν κηρύξει στάση εργασίας. Αίτηµά τους να µην
προχωρήσει η µεταφορά υπαλλήλων της Περιφέρειας σε µια
ανώνυµη εταιρεία, στον «ΟΔΥΘ Α.Ε.», ούτε να αλλάξουν οι εργα-
σιακές σχέσεις και να µην προχωρήσει η ιδιωτικοποίηση και η
εµπορευµατοποίηση του νερού µε τη δηµιουργία του «ΟΔΥΘ
Α.Ε.».

Καταθέτω τις ανακοινώσεις της Οµοσπονδίας τους στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι κάνει, όµως, τόσο αποκρουστικό αυτό το νοµοσχέδιο;
Πρώτον, ιδιωτικοποιεί µε µεγαλύτερες ταχύτητες το νερό, γιατί

η ιδιωτικοποίηση, η µερική ιδιωτικοποίηση, έχει ξεκινήσει εδώ και
πολλά χρόνια µε τη συµβολή όλων των κυβερνήσεων -Νέας Δη-
µοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ 1, ΣΥΡΙΖΑ 2- και διαµαρτύρονται σή-
µερα. Η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΔΑΘ έγιναν ανώνυµες εταιρείες και µπή-
καν στο Χρηµατιστήριο το 2000 και δεν είχαν διαµαρτυρηθεί,
αντίθετα το βοήθησαν. Έτσι µετατρέπεται το νερό σε εµπόρευ-
µα, αν και πρέπει να είναι κοινωνικό αγαθό, αφού ο άνθρωπος
δεν µπορεί να το στερηθεί.

Προωθείτε, όµως, σήµερα ταχύτατα µε τη βοήθεια και το στρα-
τηγικό σχέδιο ανασυγκρότησης της Θεσσαλίας της ολλανδικής
εταιρείας που το ανέλαβε και που διαχειρίζεται τεράστια κεφά-
λαια µε σκοπό το κέρδος των πολυεθνικών πελατών της. Θα µοι-
ράζει δουλειές.

Γι’ αυτό δηµιουργείται αυτός ο Οργανισµός Α.Ε. που συγκε-
ντρώνει τις ευθύνες και αρµοδιότητες που ασκούσαν κρατικοί
φορείς, Τοπική και Περιφερειακή Διοίκηση και Κυβέρνηση. Θα
αναθέτει τις µελέτες και κατασκευές κάθε είδους που σχετίζονται
µε τα νερά σε εταιρείες και οµίλους που θα εκτελούνται µε κρι-
τήριο την κερδοφορία τους. Απορροφά πλήρως τους ΓΟΕΒ και
ΤΟΕΒ της Θεσσαλίας και είναι πιλοτικά, βεβαίως, αυτά τα σχέδια,
γι’ αυτό υπάρχουν τόσες διαµαρτυρίες και ειδικά από τους ΤΟΕΒ
από ολόκληρη την Ελλάδα. Εκχωρεί, επίσης, τον συντονισµό και
συνεχή επίβλεψη της εφαρµογής των µέτρων των αντιλαϊκών
οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το νερό, όπως και τα αντι-
πληµµυρικά, το δίκτυο άρδευσης έµµεσα και της ύδρευσης, δη-

λαδή τα πάντα.
Προκλητικός, όµως και απεχθής ο τρόπος που επιλέγετε, αφού

αντιµετωπίζετε την καταστροφή ως επενδυτική ευκαιρία, το νερό
ως εµπόρευµα και τον αγώνα επιβίωσης των αγροτών ως εµπό-
διο. Μάλιστα, επτά µήνες µετά την καταστροφή δεν έχετε δώσει
το σύνολο των αποζηµιώσεων. Ντροπή, γιατί µέχρι και ΕΝΦΙΑ
στείλατε σε κατεστραµµένους πληµµυροπαθείς που δεν έχουν
σπίτι να µείνουν.

Επίσης, η χρηµατοδότηση των επιλέξιµων έργων και η διαχεί-
ριση υδατικών πόρων δεν θα γίνεται µε κριτήριο εξασφάλισης
φτηνού και ποιοτικού νερού στους κατοίκους, ή την προστασία
της περιοχής από πληµµύρες, την εξασφάλιση αρδευτικού νερού
στους αγρότες, ή την ικανοποίηση λαϊκών αναγκών, την προστα-
σία της ζωής, της λαϊκής περιουσίας, της πρωτογενούς παραγω-
γής και την προστασία του περιβάλλοντος. Όλα αυτά θα γίνονται
µε βάση τα εγκληµατικά κριτήρια του κόστους-οφέλους και των
αντοχών της οικονοµίας που άφησαν τον Κάµπο στο έλεος των
πληµµυρών.

Άρα από τη µια υπονοµεύετε την ολοκληρωµένη διαχείριση
των νερών, προκειµένου να εξασφαλιστεί η κερδοφορία των οµί-
λων και από την άλλη θα ελέγχει τα πάντα µέχρι την «πράσινη»
και «ευφυή» γεωργία που ξεσήκωσε και έβγαλε στους δρόµους
και στα µπλόκα τους αγρότες σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, γιατί επιταχύνει το ξεκλήρισµα των βιοπαλαιστών, αγρο-
τοκτηνοτρόφων, τη συγκέντρωση της γης και παραγωγής, την
ένταση της εµπορευµατοποίησης των υδάτων και την αύξηση του
κόστους άρδευσης και ύδρευσης.

Δεύτερον, αντιµετωπίζετε τα δάση µόνο ως βιοµάζα, εµπό-
ρευµα και εκχωρείτε τη διαχείρισή τους σε ιδιώτες, σε ξυλοβιο-
µήχανους και ξυλεµπόρους. Για το κέρδος θα εντατικοποιήσουν
την απόληψη µάζας, δηλαδή δέντρα µε υλοτοµίες, κλαδιά, θά-
µνους και άλλα για δηµιουργία πάλετ που θα µοσχοπουλήσουν,
αγνοώντας και περιφρονώντας τη σηµασία τους στον εµπλουτι-
σµό των εδαφών µε οργανική ουσία, στη στήριξη των εδαφών,
στην ισορροπία του υπογείου υδροφόρου ορίζοντα, αλλά και τις
αρνητικές επιπτώσεις στην άγρια πανίδα και ορνιθοπανίδα από
την καταστροφή των βιοτόπων τους.

Δεν σας ενδιαφέρουν ως οικοσυστήµατα και η εκχώρηση της
ληστρικής διαχείρισης της κρατικής δασικής περιουσίας εντείνει
την εκµετάλλευση των δασών και δεν εξασφαλίζει την προστασία
τους από τις δασικές πυρκαγιές. 

Εξάλλου, η αποληπτόµενη βιοµάζα και η µεταφορά της δεν
ελέγχονται από τη Δασική Υπηρεσία, που έχει σήµερα τον έλεγ-
χο. Την πετάτε απ’ έξω και θα πιστοποιείται από ιδιώτες που θα
πληρώνονται από τους ξυλοβιοµήχανους. Όµως, και µε τα υβρι-
δικά σχήµατα που επικαλείστε, προσπαθείτε να εµφανίσετε ως
ισότιµους τους δασικούς συνεταιρισµούς µε τους ξυλοβιοµήχα-
νους, για να συγκαλύψετε τον στόχο σας, που είναι να τους µε-
τατρέψετε σε φτηνούς υπερεργολάβους των ξυλοβιοµηχάνων
και ξυλεµπόρων. 

Γιατί το κάνετε; Μα, γιατί η αύξηση της βιοµάζας είναι στόχος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε το 2050 να είναι η τρίτη στην κα-
τάταξη του ενεργειακού µείγµατος στη βιοµηχανία. Ταυτόχρονα,
µειώνεται ο αποθηκευµένος άνθρακας και θα το εµπορεύονται
κερδοφορώντας και από το εµπόριο ρύπων. Επιπλέον, θα τους
χρηµατοδοτείτε. Κατά τα άλλα, φτιάχνετε φιέστες για την αντι-
πυρική περίοδο ενόψει των ευρωεκλογών, όταν τα δασικά οικο-
συστήµατα τα θεωρείτε εµπόρευµα και όχι κοινωνικό αγαθό! 

Τρίτον, αυθαίρετη δόµηση. Δεν την αντιµετωπίζετε ως κοινω-
νικό πολεοδοµικό πρόβληµα στη βάση πραγµατικών αναγκών για
λαϊκή στέγη. Γι’ αυτό συνεχίζετε µε διατάξεις που αφορούν κυ-
ρώσεις, όπως η κατεδάφιση, τα πρόστιµα κ.λπ.. Σε αυτή τη λο-
γική το νοµοσχέδιο έρχεται να απαντήσει στο τι είναι αυθαίρετο
και στο πώς νοµιµοποιείται ή κατεδαφίζεται. 

Η αυθαίρετη δόµηση έχει τα δικά της χαρακτηριστικά στις διά-
φορες φάσεις της όπως εξελίχθηκε. Όλοι οι αντίστοιχοι νόµοι
του παρελθόντος είχαν κοινό χαρακτηριστικό την αυστηροποί-
ηση των κυρώσεων, δηλαδή φυλάκιση, πρόστιµα και την κατεδά-
φιση των αυθαιρέτων. Δηλαδή, κάθε φορά οι νόµοι αυτοί εξαι-
ρούσαν από την κατεδάφιση µια προηγούµενη κατάσταση αυθαι-
ρέτων µε κάποια εισπρακτική λογική και επέβαλαν αυστηρές κυ-
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ρώσεις για τα νέα αυθαίρετα. 
Την ίδια φιλοσοφία, λοιπόν, συνεχίζετε και εσείς σήµερα. Θε-

ωρείτε το πρόβληµα ότι είναι διοικητικού χαρακτήρα και κυρώ-
σεων και τι κάνετε; Προβαίνετε σε συγκεκριµένες ρυθµίσεις του
ηλεκτρονικού κεντρικού ελέγχου από διοικητικής πλευράς. Στην
κατεύθυνση αυτή, νοµιµοποιείται πλήρως η χορήγηση drones
από τους καταγγέλλοντες, µε την ανάθεση συλλογής κάθε πλη-
ροφορίας σε ιδιωτικές εταιρείες. Για άλλη µια φορά το Τεχνικό
Επιµελητήριο παίζει τον ρόλο του µεσάζοντα, το χρησιµοποιείτε
σαν µικρό υπουργείο, αναλαµβάνοντας τη λειτουργική και τε-
χνική υποστήριξη της ανάλογης ηλεκτρονικής πλατφόρµας εντο-
πισµού αυθαιρέτων, αλλά συνολικά της δική σας αντιλαϊκής
πολιτικής. 

Χρήση ιδιωτών µηχανικών ελεγκτών δόµησης. Συνεχίζετε ιδιω-
τικοποιώντας αρµοδιότητες του δηµοσίου και διευρύνετε τον
δρόµο της περαιτέρω υποστελέχωσης των υπηρεσιών των ΥΔΟΜ. 

Είναι επικίνδυνο το άρθρο 91, όπου ιδιώτες και κάθε λογής φο-
ρέας συντάσσουν πολεοδοµικά σχέδια για τα τεχνικά έργα υπο-
δοµής. Μιλάµε για δρόµους, για ενεργειακά δίκτυα, για δίκτυα
αποχέτευσης και ύδρευσης, διαχείρισης απορριµµάτων και απο-
βλήτων και άλλα, τα οποία εκτελούνται και κατασκευάζονται µε
έξοδά τους. Ταυτόχρονα, η ορθή, άρτια βάση τεχνικών προδια-
γραφών εκπόνησης των µελετών θα επιβεβαιώνεται από ανεξάρ-
τητους µηχανικούς που θα επιλέγει ο ίδιος ο φορέας. Πραγ-
µατικά επικίνδυνο άρθρο για την ασφάλεια του πληθυσµού, αφού
δεν µπορεί ο φορέας που επιλέγει εργολάβους, για να εκτελέ-
σουν έργα τεχνικής υποδοµής και που προφανώς ενδιαφέρεται
να περιορίσει το κόστος αυτών όσο γίνεται περισσότερο, για να
έχει µεγαλύτερο κέρδος, να είναι ο ίδιος που θα ορίζει και το µη-
χανικό που θα το ελέγχει. Δηλαδή, Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει!
Προκλητικά απαράδεκτο και επικίνδυνο! 

Δεν τίθεται καµµία προστασία στην περίπτωση που το αυθαί-
ρετο αποτελεί µοναδική κατοικία και δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν
άλλα, κοινωνικού και οικονοµικού χαρακτήρα στοιχεία του ιδιο-
κτήτη του αυθαιρέτου. Η κοινωνική σας πολιτική είναι ανύπαρκτη.
Κατά τον ίδιο τρόπο, ακόµα και τα παράβολα που πρέπει να κα-
ταβληθούν από τους καταγγέλλοντες είναι αποτρεπτικά για τις
περιπτώσεις ανθρώπων µε οικονοµική δυσχέρεια. 

Οι συγκεκριµένες, λοιπόν, ρυθµίσεις για την αυθαίρετη δόµηση
δεν έχουν να προσθέσουν τίποτα καινούργιο σε σχέση µε τη βελ-
τίωση του δοµηµένου περιβάλλοντος, την αποτροπή της αυθαί-
ρετης δόµησης, αφού αποτελούν µόνο µέτρα τιµωρητικά και
εισπρακτικά και όχι ουσιαστικά µέτρα αντιµετώπισης και της λαϊ-
κής στέγης, όταν τα ενοίκια είναι στα ύψη, οι µισθοί τελειώνουν
στις δεκαεννέα ηµέρες και η φτώχεια εξαπλώνεται ραγδαία. Στε-
γαστική πολιτική δεν υπάρχει, γιατί δεν αφήνει κέρδος στους κα-
πιταλιστές. Κατά τα άλλα, κοροϊδεύετε για δήθεν περιβαλλοντική
προστασία! 

Τέταρτον, σε ό,τι αφορά τα ενεργειακά και τη λειτουργία των
ΑΠΕ, εδώ αναδεικνύονται τα προβλήµατα και οι αντιφάσεις που
γεννάει ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής, που έχει θεό του
το κέρδος και ποδοπατά τις ανάγκες των ανθρώπων. Το πρό-
βληµα ποιο είναι; Ότι η παραγωγή ξεπερνάει τη ζήτηση της πρά-
σινης ηλεκτρικής ενέργειας και τα δίκτυα είναι κορεσµένα. Αυτό
οδηγεί σε περικοπές. Ήδη τις εφαρµόζετε και έχουν δηµιουργή-
σει πολλά προβλήµατα, όπως το να µην επανέρχονται αυτόµατα
σε λειτουργία τα πάρκα µετά την περικοπή ωρών και ο κάθε
σταθµός να µένει ανενεργός για ηµέρες, µέχρι να παρέµβει ο
εξειδικευµένος τεχνικός. Θα µπορούσαν να προµηθευτούν µετα-
σχηµατιστή, όµως δεν είναι διατεθειµένοι να το κάνουν, αφού
βιώνουν περικοπές, υψηλά επιτόκια και υψηλό κόστος δικτύων.
Διαµαρτύρονται ότι υπάρχει διάκριση µεταξύ των σταθµών, κό-
βονται άλλοι περισσότερο και άλλοι καθόλου και µάλιστα χωρίς
να έχει εφαρµοστεί ακόµα η υπουργική απόφαση. 

Τι κάνετε, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο; Φέρνετε άρθρα για «κό-
φτες». επιχειρώντας να θεσπίσετε ένα πλαίσιο περικοπών, βάζο-
ντας τις βασικές γραµµές και µετά από τις εργασίες της επι-
τροπής θα βγει το τελικό πλαίσιο µε τις κατευθύνσεις του. Ου-
σιαστικά, προσπαθείτε να ρυθµίσετε τον ανταγωνισµό, για να
υπάρχει πάντα κέρδος σε βάρος των εργαζοµένων. Η ζήτηση θα
αυξανόταν, εάν οι τιµές ήταν χαµηλότερες στην κατανάλωση,

αλλά αυτό υπονοµεύει το κέρδος των επιχειρηµατιών των ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας, αφού η παραγωγή γίνεται για το κέρ-
δος και όχι για την ικανοποίηση των αναγκών του λαού. Γι’ αυτό
προτιµάτε χιλιάδες µεγαβατώρες να παραµένουν αδιάθετες, να
πηγαίνουν στα σκουπίδια και από την άλλη, η ενεργειακή φτώχεια
σε λαϊκά στρώµατα να θεριεύει. Ακόµα και σε σχολεία κόβετε τη
θέρµανση. 

Μας ζητάτε λευκή επιταγή για την ουσία και τα µέτρα που θα
πάρετε, τα οποία δεν τα ξέρουµε. Δεν ξέρουµε, δηλαδή, τι θα πε-
ριέχεται στην υπουργική απόφαση του άρθρου 117. 

Εµείς, λοιπόν, λευκή επιταγή δεν σας δίνουµε. Το έργο σας
είναι βαριά αντιλαϊκό, γιατί τι ζητάτε; Εν λευκώ να προσδιορίσετε
ποιος και πόσο θα παράγει, ποιος θα κερδίζει και ποιος θα χάνει.
Δηλαδή, θα διαχειρίζεστε, όχι εσείς προσωπικά, αλλά ο κάθε
Υπουργός τις επενδύσεις όπως θέλει. Η διαφάνεια πάει περί-
πατο! Στα λόγια µόνο τη χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση. 

Ουσιαστικά, δουλειές µε κέρδη µοιράζετε. Και όµως, θα µπο-
ρούσατε να παγώσετε τις νέες αιτήσεις, έστω βραχυπρόθεσµα.
Προ ηµερών, στο περιφερειακό της Πελοποννήσου συζητούσαν,
για να γνωµοδοτήσουν για τέσσερις νέους αιολικούς σταθµούς
και δύο φωτοβολταϊκούς µε συνολική παραγόµενη ισχύ όση στα
πρώτα εργοστάσια της ΔΕΗ στη Μεγαλόπολη. 

Ταυτόχρονα, προωθείτε από τη µια πιλοτικούς θαλάσσιους
πλωτούς φωτοβολταϊκούς σταθµούς και υπεράκτια αιολικά
πάρκα και, από την άλλη θέλετε να καθορίσετε πλαίσιο περιορι-
σµού παραγωγής σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Οι
αντιφάσεις είναι σύµφυτες µε το εκµεταλλευτικό αυτό σύστηµα
και την αναρχία στον επενδυτικό τοµέα και εδώ φαίνεται η ανω-
τερότητα του κεντρικού επιστηµονικού σχεδιασµού στη σοσιαλι-
στική παραγωγή, που βασίζεται και έχει προσανατολισµό πάντα
την ικανοποίηση των βασικών αναγκών του ανθρώπου και ειδικά,
για επαρκή και φτηνή ενέργεια. Αλλά αυτό ήδη είχε επιτευχθεί
στις χώρες που οικοδοµούσαν τον σοσιαλιστικό τρόπο παραγω-
γής και είχαν θέρµανση δωρεάν σε όλους. Σε όλα τα σπίτια, σε
όλα τα σχολεία, παντού. Γιατί; Διότι αξιοποιούσαν τις πηγές ενέρ-
γειας που είχαν για τις ανάγκες του κοινωνικού συνόλου και όχι,
ως εµπόρευµα για το κέρδος των λίγων. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο αυτό υλοποιεί άµεσα, αποφασιστικά και
γρήγορα ό,τι ζητάει και απαιτεί το υπερ-µνηµόνιο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που είναι το Ταµείο Ανάκαµψης, προκειµένου να
εκταµιευτούν η τέταρτη και πέµπτη δόση. Είναι προαπαιτούµενα.
Γι’ αυτό το αφήσατε µια βδοµάδα στη διαβούλευση, αν και είναι
τεράστιο. Τέσσερα νοµοσχέδια µαζί στη συσκευασία ενός µε δια-
βούλευση προσχηµατική και µας βοµβαρδίσατε τα µεσάνυχτα µε
τρεις τροπολογίες που τις είχατε έτοιµες. Όµως, δεν θέλατε τους
διάφορους φορείς να αποκαλύψουν τους στόχους σας.

Προωθείτε τερατουργήµατα σε βάρος των αναγκών του λαού,
για να κερδοφορήσουν σε νέα πεδία µεγαλοεπενδυτές. Ας το θυ-
µηθούν, όµως, οι πολίτες στις 9 του Ιούνη, στις ευρωεκλογές,
που είναι τα θύµατα αυτής της εκµεταλλευτικής πολιτικής ενι-
σχύοντας τη φωνή του ΚΚΕ.

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, έχουµε κάθε λόγο να καταψηφίσουµε
και κυρίως να ζητάµε την απόσυρση αυτού του καταστροφικού
νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριά-
ντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δεκαεπτά εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από τα µειονοτικά Δηµοτικά Σχολεία Ροδόπης, 1ο Ασω-
µάτων Θάσου, Οργάνης, Πολυάνθου, Κέδρου, Άνω Βερσίνης και
Άνω Δροσινής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύ-
ση, ο κ. Μπούµπας Κωνσταντίνος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
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Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια παν-
σπερµία άρθρων σε ένα νοµοσχέδιο µε µία βραχεία διαβούλευση
σε ό,τι αφορά το περιβάλλον. Σε ό,τι αφορά, δηλαδή, το µέλλον
των παιδιών µας, σε ό,τι αφορά το µέλλον του τόπου µας, αλλά
µε πάρα πολλούς φορείς να αντιδρούν απέναντι σε ένα νοµοσχέ-
διο που, όπως είπαµε, η διαβούλευση κράτησε λίγο πάνω από
µια βδοµάδα -κάπου οκτώ µε εννιά µέρες- και µε πάνω από πε-
ντακόσιες προτάσεις, διαµαρτυρίες, από επαΐοντες: Από επιστη-
µονικούς φορείς, αλλά και από τοπικούς παράγοντες. Δεν µπορεί
σήµερα, δηλαδή, αν θέλουµε να χρησιµοποιήσουµε εφαλτήριο
τη γεωγραφική ενότητα της Θεσσαλίας για µια ανασυγκρότηση
του ελλαδικού χώρου και µία περιφερειακή αποκέντρωση, να µη
λαµβάνουµε υπόψιν την Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού. 

Και το λέω αυτό, διότι εµείς ως Ελληνική Λύση είδαµε τις αντι-
δράσεις των τοπικών παραγόντων -τόσο των δηµάρχων- και ζη-
τήσαµε να είναι εδώ δήµαρχοι όλων των νοµών που απαρτίζουν
τη Θεσσαλία: Καρδίτσα, Τρίκαλα, Μαγνησία και Λάρισα, αλλά και
τους δύο Αντιπεριφερειάρχες, τον κ. Ράπτη και τον κ. Λαµπρινίδη,
που είναι αντιπεριφερειάρχες κλιµατικής αλλαγής και περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων και έπρεπε οι τοπικοί φορείς γνωρίζοντας
τις ανάγκες, αλλά και τη γεωλογική -θα λέγαµε- µορφή της πε-
ριοχής, να αφουγκραστούµε τις απόψεις τους και τις ανησυχίες
τους.

Προχωράµε τώρα στα πρώτα άρθρα τα οποία µας βάζουν σε
υποψία. Όταν λέµε σε υποψία εννοούµε αυτό που λέµε ως Ελλη-
νική Λύση ότι ανοίγει ο ασκός του Αιόλου, η κερκόπορτα, για την
ιδιωτικοποίηση αυτού του δηµόσιου αγαθού που λέγεται νερό.
Διότι κάποτε µας διαβεβαιώνατε όλα τα κόµµατα, η τρόικα δη-
λαδή, -Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ- για την ενέργεια που
είναι ένα δηµόσιο αγαθό και σήµερα είναι ένα καθαρά χρηµατι-
στηριακό προϊόν κερδοσκοπικό µε διάφορες µορφές τιµολογίων
και πάει στράφι αυτό που λέµε κοινωνικό τιµολόγιο.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε αυτή την εταιρεία για την οποία λέτε
κύριε Υπουργέ ότι δεν θα ιδιωτικοποιηθεί το νερό, αλλά κάνετε
ένα master plan το οποίο κοστίζει περίπου 980.000, αν θυµάµαι
καλά, από µία ολλανδική εταιρεία, µε έδρα το Άµστερνταµ που
ασχολείται µε τοπικές καλλιέργειες σε διάφορες αποικίες, αλλά
και µε εµπορία ζάχαρης, για να κάνει αυτή τη µελέτη απέναντι σε
µία περιοχή που µιλάει για εκτροπή του Αχελώου -θα το δούµε
αυτό- και νέα φράγµατα, λες και γνωρίζει πολύ καλά την περιοχή
που την επισκέφθηκε κάπου το φθινόπωρο για δύο µήνες και
δίνει τη διαβούλευση για πρώτη φορά στα χρονικά -προσέξτε!-
στην αγγλική γλώσσα -δεν υπάρχει ελληνική- για να το δουν οι
τοπικοί παράγοντες. Όπως το ακούσατε! Σε µία εταιρεία τώρα,
όπου ο διευθύνων σύµβουλος έχει σχέση µε το Υπερταµείο.
Αυτός που φεύγει είναι ένα πολιτικό πρόσωπο. Αυτό ψάξαµε και
βρήκαµε στην Ελληνική Λύση. Πρώην διευθύνων σύµβουλος του
πρώην Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά. Αντιλαµβάνεστε ότι
υπάρχει αν όχι µια πολιτική σκοπιµότητα, µία σχέση µε τα δύο
αυτά πρόσωπα. Και έρχεται µια εταιρεία η οποία µιλάει για δια-
κόσιες τριάντα παρεµβάσεις, για εκτροπή του Αχελώου και βγαί-
νουν πέντε περιβαλλοντικές οργανώσεις και λένε ότι αυτό πάει
κόντρα, δεν είναι σύννοµο, µε το Ενωσιακό Δίκαιο για τις πληµ-
µύρες. Διότι -λέει- φανταστείτε αν είχε γίνει η εκτροπή του Αχε-
λώου και είχε ο Πηνειός νερό τι θα γινόταν µε τη θεοµηνία
«Ντάνιελ». Δεν πρέπει να ακούσουµε τις περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις, οι οποίες κατά κόρον ασχολούνται µε το περιβάλλον,
αλλά και τους τοπικούς παράγοντες, για µία ολλανδική ύποπτη
εταιρεία µε έδρα το Άµστερνταµ αποικιοκρατική; Και αν θέλει η
Κυβέρνηση την υλοποιεί αυτή τη µελέτη, αλλά στην προκειµένη
περίπτωση την υλοποιεί στα πρώτα άρθρα, από το άρθρο 3, το
4, το 5, το 6. Δεν θα µας βάλει σε σκέψη αυτή η µελέτη η οποία
πάει και κόντρα µε το Ενωσιακό Δίκαιο για τις πληµµύρες και
υπάρχουν αντιδράσεις; Δεν µπορούσε να γίνει και από ελληνικές
εταιρείες µελετών σε συνεργασία µε τους τοπικούς παράγοντες
των διαφόρων δήµων Α’ και Β’ βαθµού; 

Ξέρετε, από το 2019 αυτή η Κυβέρνηση µιλά για µία περιφε-
ρειακή αποκέντρωση που ευαγγελίζεστε, αλλά κατ’ ουσία η το-
πική αυτοδιοίκηση έχει αµαρτίες, κατατµήσεις, σαρανταπεντά-
ρια, απευθείας αναθέσεις, αλλά να µην τα πούµε αυτά. Δεν έχετε
εκχωρήσει αρµοδιότητες στην αυτοδιοίκηση. Ο περιφερειάρχης

είναι κωπηλάτης, δεν είναι καπετάνιος. «Ερέτην χρήναι πρώτα γε-
νέσθαι πριν πηδαλίοις επιχειρείν», αλλά τον έχετε συνέχεια στο
κουπί. Γιατί; Για να µην εκχωρηθεί η εξουσία από το αθηνοκε-
ντρικό µοντέλο σε ένα κράτος το οποίο δεν έχει περιφερειακή
ανάπτυξη και µιλάµε για κλιµατική αλλαγή, για πράσινη, ανά-
πτυξη, για αειφόρο ανάπτυξη; Προστατεύεται η βιοποικιλότητα
σε αυτή τη µελέτη της ολλανδικής εταιρείας; Αυτή η εταιρεία
προτείνει και τα πρόστιµα για τον νέο οργανισµό, για τον οποίο
κοιτάξτε τώρα ποιο είναι το τραγελαφικό. Οργανισµός Α.Ε. -In-
ternational company που λέµε- µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια,
αλλά είναι δηµόσιο. Γίνεται αυτό; Πείτε µου. Είναι σαν να λέµε
δηµόσιο νοσοκοµείο, αλλά οι γιατροί είναι ιδιώτες µέσα, γιατί το
δεύτερο νοµοσχέδιο κι αυτό το προβλέπει, όσο περίεργο και αν
ακούγεται. Περιµένετε θα δούµε τι θα γίνει και εκεί. 

Το κοµµάτι στο οποίο έχουµε µείνει, διότι και ως Βουλευτής
Σερρών από έναν αγροτοκτηνοτροφικό καθαρά νοµό έχουµε
τους περιβόητους τοπικούς οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων.
Αυτούς εδώ, αντί να τους αναβαθµίσετε, να τους ανασυγκροτή-
σετε, µε ένα πεπαλαιωµένο βασιλικό διάταγµα της δεκαετίας του
’50. Οι τοπικοί οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων είναι αυτοί που
δίνουν υπεραξία στα χωράφια, διότι τα κάνουν αρδεύσιµα. Είναι
συνεταιριστικά σχήµατα µε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.
Γιατί γίνανε έτσι οι ΤΟΕΒ; Για να έχουν µία λογιστική ευελιξία και
αυτό είναι καλό. 

Οι αγρότες, λοιπόν, που πληρώνουν υψηλά τιµολόγια, λόγω
της αύξησης του κόστους ενέργειας -αυτή είναι η αλήθεια- φα-
νταστείτε µε µία ιδιωτικοποίηση, όπου ανοίγει ο Ασκός του Αι-
όλου και τεκµαιρόµεθα γι’ αυτό, πόσο µπορεί να πληρώνουµε για
άρδευση χωραφιών. Τι έχουµε κάνει για τους ΤΟΕΒ; Υπάρχει µια
εγκεκριµένη µελέτη από το 2019 -σας το δίνω ως παράδειγµα-
στη Νιγρίτα των Σερρών στη Βισαλτία και ακόµη δεν έχει χρηµα-
τοδοτηθεί, ενώ η µελέτη έχει εκπονηθεί από τον ίδιο τοπικό ΤΟΕΒ
της Νιγρίτας και τον κ. Πρόεδρο εκεί και το θέµα είναι ότι πάει
να υλοποιηθεί τώρα. Τώρα, τώρα! Πόσα χρόνια πείτε µου!

Πείτε µου πόσα χρόνια πέρασαν από το 2019; Γιατί δεν υλο-
ποιούνταν η συγκεκριµένη χρηµατοδοτική µελέτη; Εσείς δηλαδή
είστε ικανοποιηµένος, κύριε Σκυλακάκη, από τους ΤΟΕΒ; Τους
έχετε βοηθήσει;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Είναι ιδιωτικού δικαίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου, αλλά είναι συνεταιρισµός. 

Πείτε µου κάτι. Μιλάτε για δασικούς συνεταιρισµούς παρακά-
µπτοντας τα δάση. Δεν πρέπει να τους ενισχύσετε τους δασικούς
συνεταιρισµούς; Δεν πρέπει να ενισχύσετε τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς; Κάντε µια τροποποίηση. Δεν µπορεί η µελέτη αυτή
να παραµένει εκκρεµής. Πάει να υλοποιηθεί τώρα µε υποσχέσεις
οµοϊδεατών σας Βουλευτών της περιοχής. 

Οι ΤΟΕΒ παίζουν πολύ σηµαντικό ρόλο γιατί εκ του σύνεγγυς
γνωρίζουν πρόσωπα και καταστάσεις µε τους αγρότες, άσχετα
αν έχουµε ένα πεπαλαιωµένο αρδευτικό σύστηµα, για το οποίο
λέγαµε ως Ελληνική Λύση, έλεγε ο επικεφαλής µας ο Κυριάκος
ο Βελόπουλος «αντιγράψτε το Ισραήλ». Υπήρχε πρόταση από το
Ισραήλ. Μιλάµε για λελογισµένη διαχείριση νερού και έχουµε ένα
πανάρχαιο σύστηµα -και εσείς το έχετε αποδεχθεί, κύριε  Σκυλα-
κάκη, έχω διαβάσει συνεντεύξεις σας- και δεν κάνουµε κάτι για
να εκσυγχρονίσουµε την άρδευση και την ύδρευση. Ακόµη πεπα-
λαιωµένα δίκτυα ύδρευσης µε αµίαντο καρκινογόνα. Ακόµη το
παραδοσιακό καρούλι για τους αγρότες. Περνάει δίπλα το ποτάµι
-είναι ο Πηνειός, είναι ο Στρυµόνας, είναι ο Αλφειός, είναι ο Αχε-
λώος- και ποτίζουν µε καρούλια και το νερό από σαράντα µέτρα
χάνεται. Να λάβετε υπ’ όψιν ότι παγκόσµια από όλα τα αποθέ-
µατα νερού του πλανήτη µόνο το 6% είναι πόσιµο. Το άλλο δεν
θα γίνει ποτέ. Άρα ο πόλεµος δικαίως θα γίνει για το νερό και για
την ύδρευση και για την άρδευση. 

Να πάµε στα δάση. Μιλάτε για δασικούς συνεταιρισµούς, ότι
είναι υπό τη µορφή ενός ευέλικτου συνεταιρισµού. Θα µας βρείτε
σύµφωνους. Μιλάτε για την αξιοποίηση των δασών, για τις αντι-
πυρικές ζώνες, για τα δικαιώµατα ρύπων, πώς θα υπολογίζεται
αυτό µε βάση τη βιοµάζα. Θα το απολαµβάνουν καθαρά ιδιώτες.
Άρα και εδώ βλέπουµε άνοιγµα πόρτας για εθνικό πλούτο της
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χώρας, για τα δάση, σε ιδιώτες. 
Έλα, όµως, που το τοπίο είναι και οµιχλώδες, καθώς ακόµη δεν

έχουµε εκπονήσει δασικούς χάρτες εν Ελλάδι. Υπάρχουν τα λε-
γόµενα ιδιωτικά δάση στην Ελλάδα µε τα χρυσόβουλα -βλέπε
δάσος Βουρβουρού που ανήκει, λέει, στην οικογένεια Βαρδινο-
γιάννη. Δηλαδή αντί να εκπονήσουµε ουσιαστικούς δασικούς
χάρτες, να βάλουµε µόνο δασικούς συνεταιρισµούς σε αυτά τα
υβριδικά δασικά σχήµατα, τα δίνουµε βορά σε ιδιώτες µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. 

Για να χρυσώσετε το χάπι, µιλάτε για ανταποδοτικά οφέλη
στους δήµους, ενώ οι δήµοι έχουν ήδη πολλαπλά έξοδα. Αυτό
είναι παυσίπονο αντί να δώσουµε άλλα κίνητρα στους δήµους
που τους χρωστάµε -παρακρατηθέντα ΦΠΑ, τέλη κυκλοφορίας.
Τι κάνατε για τους δήµους;

Από εκεί και πέρα για το κοινωνικό γίγνεσθαι, µε το ότι θα µα-
ζεύουµε τα καυσόξυλα της περιοχής για να τα δίνουµε σε ευπα-
θείς οµάδες, χρυσώνουµε το χάπι, κύριε Υπουργέ. Τα δάση είναι
µεγάλη υπόθεση, είναι εθνικός πλούτος. 

Πώς να έχει εµπιστοσύνη ο κόσµος, όταν εκχωρήσατε στην
Πυροσβεστική την προστασία των δασών, όταν αγνοήσατε τη Δα-
σική Υπηρεσία και είχαν δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια να συναντη-
θούν οι δύο αυτοί φορείς -βλέπε έκθεση Γκουρµπάτση, βλέπε
έκθεση Γκολντάµερ. 

Ξαφνικά µάς πιάνει αυτή η πρεµούρα να δηµιουργήσουµε αντι-
πυρικές ζώνες. Θέλω να ρωτήσω κάτι, να µεταφέρω µια παρατή-
ρηση, αν θέλετε, της Ελληνικής Λύσης, γιατί δώσαµε αγώνα: Για
τους µελισσοκόµους όσον αφορά την επικονίαση έχει προβλε-
φθεί να χαραχθούν δρόµοι στα δάση; Δεν έχω δει για τη µελισ-
σοκοµία κάτι. Αν το έχετε κάνει και δεν το είδα και διέφυγε της
προσοχής µου, να µου το πείτε.

Όσον αφορά τα αυθαίρετα, δεν τα λέµε εµείς. Βγαίνει η
Ένωση Πολεοδόµων, βγαίνουν όλοι οι φορείς και λένε «µας ακυ-
ρώνετε». Υπάρχει ένας συγκεντρωτισµός και πάλι κρεοντικού χα-
ρακτήρα, αυτοκρατορικού χαρακτήρα στον κάθε Υπουργό.

Σύλλογος Ελλήνων Πολεοδόµων και Χωροτακτών: Πού πήγαν
τα παρατηρητήρια δόµησης; Δεν στελεχώθηκαν, δεν αξιοποι-
ήθηκαν. Μετά το 2017 γίνεται το «έλα να δεις» και δεν έγινε καν
δειγµατοληπτικός έλεγχος στις νέες άδειες αυθαιρέτων. Βγαίνει
ο νόµος του 2010, ο οποίος είναι ένας καθαρά φοροεισπρακτικός
νόµος, να βοηθήσει τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων εικοσαετίας και
να αλλάξει µια περιοχή. 

Πείτε µου, κύριε Σκυλακάκη, εσείς δεν λέγατε ότι αν γίνει το
πρώτο παράνοµο σπίτι κάπου, αυτό είναι που χαλάει το περιβάλ-
λον και µετά αν ακολουθήσουν και άλλα χαλάει η αρχιτεκτονική
τοπίου; Δεν το έχετε πει αυτό σε κάποια συνέντευξή σας;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Για τα εκτός σχεδίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Για εκτός σχεδίου. Ωραία.
Είπατε ότι θα χρειαστούν τέσσερα µε πέντε χρόνια για να διορ-

θωθεί η κατάσταση; Το είπατε. Άρα στα πέντε χρόνια που θα
µπουν αυτά τα τοπικά κριτήρια, ποιος διαφυλάσσει ότι δεν θα αλ-
λάξει άρδην και το αρχιτεκτονικό τοπίο, όταν έχουµε γεµίσει τη
χώρα µε φουρφούρια και φωτοβολταϊκά. Έχει αλλάξει το αρχι-
τεκτονικό τοπίο, έχει µειωθεί η καλλιεργήσιµη γη.

Ξέρετε ότι στις Σέρρες ετοιµάζεται το µεγαλύτερο φωτοβολ-
ταϊκό πάρκο στην Ελλάδα µε τετρακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες
πάνελ που ενενήντα κτηνοτροφικές µονάδες τις αφανίζει σε ένα
φυσικό περιβάλλον; Υπάρχει µια πρεµούρα να κάνουµε ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας, γιατί δήθεν ο λιγνίτης κοστίζει -θα το
δούµε και αυτό κάποια στιγµή- µε το αποτύπωµα του διοξειδίου
του άνθρακα. Εδώ µιλάτε για νέες µορφές ενέργειας -αιολική,
γεωθερµική, υδροηλεκτρική, φράγµα Κρεµαστών επί εποχής
Κωνσταντίνου Καραµανλή, του ιδρυτή, που έδωσε βαρύτητα- και
έχουµε αφήσει πίσω την υδροηλεκτρική ενέργεια, από τότε που
οι Ιταλοί µάς έκαναν το φράγµα του Άγρα στην Έδεσσα. 

Το επαναλάβαµε για µία ακόµη φορά ως Ελληνική Λύση: Εδώ
και µήνες φωνάζουµε «αλλάξτε τον νόµο της γεωθερµίας, βρε
παιδιά». Μιλάµε για τον πρωτογενή τοµέα. Η γεώτρηση ζεστού
νερού θεωρείται µεταλλευτική δραστηριότητα. 

Πείτε µου, κύριε δήµαρχε, που είστε και αγορητής και περά-
σατε από την αυτοδιοίκηση, το µεγάλο σχολείο: Όταν ένας άν-

θρωπος δεν µπορεί να κάνει γεώτρηση και να βγάλει ζεστό νερό
να πάει σε οργανωµένη µονάδα θερµοκηπίων που είναι µία ανα-
νεώσιµη πηγή, αλλά από τον νόµο δεν χαρακτηρίζεται ανανεώ-
σιµη πηγή, πρέπει να αποταθεί στο Ινστιτούτο Γεωλογικών και
Μεταλλευτικών Ερευνών για να πάρει άδεια. Ο κ. Βορίδης µε ει-
σήγηση τότε είχε πει ότι θα το δει. Ακόµα περιµένουµε να αλλά-
ξει, δηλαδή να µπορεί ο αγρότης να εξυπηρετηθεί µε γρήγορες
διαδικασίες, χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και χωρίς να πη-
γαίνει από τον Άννα στον Καϊάφα. Χτυπούσαν γεώτρηση στο γε-
ωθερµικό πεδίο των Σερρών, για παράδειγµα, και ζητούσαν από
το ΙΓΜΕ άδεια. Μόλις έπαιρναν άδεια από το ΙΓΜΕ, έβγαινε ο
ΕΟΤ, ο Ελληνικός Οργανισµός Τουρισµού, δηλαδή αρµοδιότητα
του κ. Κικίλια, και έλεγε «όχι, το οικόπεδο ανήκει στον ΕΟΤ».
Πείτε µου τώρα εσείς αυτός ο άνθρωπος, αυτός ο αγρότης, που
θέλει να επενδύσει σε νέες καλλιέργειες, όπως ο Θεσσαλός
τούτη την ώρα, θα µπορεί να εµπιστευθεί;

Μιλάµε για την εποπτεία της διαχείρισης των υδάτων. Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, να το καταλάβω. Υπουργείο Μεταφορών,
δεν µπορώ να το καταλάβω. Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, να
το καταλάβω. Αλλάξτε, όµως, λίγο και τον κανονισµό του ΕΛΓΑ,
ώστε να έχουν εµπιστοσύνη οι Θεσσαλοί αγρότες µετά την κα-
ταστροφή. 

Τι έχει συµβεί τώρα; Πήλιο: οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα πε-
ρίπου µε οπωροφόρα δέντρα. Κατηφορικό το χωράφι, επικλινές.
Ο κανονισµός του ΕΛΓΑ τι λέει; Αποζηµιώνω για πληµµύρες -δη-
λαδή για στάσιµα νερά, όπως έχουµε ξαναπεί-, δεν αποζηµιώνω
για έντονη βροχόπτωση. Τρέχει µετά ο αγρότης να πάρει το λε-
γόµενο de minimis. Γιατί; Δηλαδή αν είναι επικλινές το χωράφι
και δεν µαζέψει νερά κάτω, αλλά έχει υποστεί καταστροφή το
προϊόν, δεν θα αποζηµιωθεί; Θα πάει µε άλλη διαδικασία, θα πάει
στο περιβόητο de minimis. 

Εµείς, λοιπόν, βλέποντας αυτό το νοµοσχέδιο έχουµε πολλές
απορίες. Υπάρχουν κάποια σηµεία που µας προβληµατίζουν. Και
όταν µιλάµε για περιβάλλον το οποίο σχετίζεται µε την ίδια την
αγροκτηνοτροφική παραγωγή, το ζωικό µας κεφάλαιο, και όταν
η Ελλάδα είναι µια χώρα η οποία δεν έχει επενδύσεις στον πρω-
τογενή τοµέα, αντιλαµβάνεστε ότι µας βάζει σε υποψίες.

Στο προκείµενο θα έπρεπε η αρµόδια Επιτροπή Προστασίας
του Περιβάλλοντος να ξεκινήσει µια διαβούλευση µε πάρα πολ-
λούς φορείς -και όσο πάει- διότι τα λάθη που γίνονται γύρω από
το περιβάλλον, κοστίζουν στον ρου της ιστορίας και στη ρότα
που χαράσσει η χώρα για τα επόµενα χρόνια. Είναι πολύ σηµα-
ντικό. Και όταν υπάρχουν αυτοί οι προβληµατισµοί για το Ενω-
σιακό Δίκαιο σε ό,τι αφορά την αντιπληµµυρική θωράκιση, µας
βάζει σε πολλούς προβληµατισµούς. Σήµερα σε πολλές λίµνες
δεν έχει µπει βυθοκόρος να καθαρίσει την κοίτη και ελλοχεύει ο
κίνδυνος πληµµύρας γιατί έχει ακουστεί ότι «καλύτερα να απο-
ζηµιώσω, παρά να βάλω βυθοκόρο». Στη λίµνη Κερκίνη τα χωριά
είναι δεκατρία µέτρα κάτω από την επιφάνεια της λίµνης και αν
γίνει πληµµύρα -ο µη γένοιτο- θα αφανιστούν από τον χάρτη. Να
µην µιλάµε µόνο για µία βιβλική καταστροφή. Το θέµα είναι τι
προετοιµασία κάνουµε. Εγώ να θεωρήσω ότι υπάρχουν και καλές
προθέσεις. Δεν τα ισοπεδώνουµε, αλλά εδώ θέλουµε να κάνουµε
µια γόνιµη αντιπολίτευση µε ερωτήµατα που προκύπτουν, για
εταιρείες περίεργες. 

Εδώ στα συνεργατικά δασικά σχήµατα, κύριε Υπουργέ, απο-
κλείετε τους Ρώσους. Γιατί; Επειδή υπάρχει το θέµα µε την Ου-
κρανία; Μία ακόµη φορά τιµωρία; Τη φάγαµε µε το εµπάργκο
Ηµαθία, Πέλλα οι ροδακινοπαραγωγοί. Γιατί; Για ποιον λόγο; Η
Ρωσία πάλι τιµωρείται; Δεν µπορώ να το καταλάβω ειλικρινά. Για
τα ειδεχθέστατα αυτά εγκλήµατα του πολέµου, εντάξει να συµ-
φωνήσουµε εκεί, αλλά εδώ είναι άλλο πράγµα. Κι εκεί τους τιµω-
ρείς; Είναι πολλά λοιπόν τα ζητήµατα.

Όταν µιλάµε για περιβάλλον, η διαβούλευση δεν πρέπει να
είναι βραχεία, πρέπει να έχει επιµήκυνση χρόνου, να ακουστούν
απόψεις, προτάσεις από ειδικούς, από τοπικούς παράγοντες.
Επαναλαµβάνουµε να δώσετε µια ουσιαστική αρµοδιότητα στην
αυτοδιοίκηση να παίξει έναν πιο ουσιαστικό, ενεργό ρόλο, γιατί
στο θέµα του περιβάλλοντος τα πρόστιµα τα οποία καραδοκούν
είναι τεράστια. 

Πάνω από 430 εκατοµµύρια ευρώ αυτή τη στιγµή έχουν επι-
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βληθεί στην Ελλάδα, διότι δεν έχει κάνει διαχειριστικά σχέδια
δράσης βοσκοτόπων. Πόσα εκατοµµύρια ευρώ ήταν; 30.000
ευρώ το πρόστιµο την ηµέρα για τις ανεξέλεγκτες χωµατερές.
Γιατί και εκεί δεν έχουµε µια ολοκληρωµένη κοµποστοποίηση-
ανακύκλωση των απορριµµάτων. Επιφανειακό είναι κι εκεί.

Στο περιβάλλον είµαστε πίσω και κόπτεται η Κυβέρνηση για
την πράσινη ανάπτυξη. Δεν είναι έτσι. Και δεσµεύει και τα θαλάσ-
σια πάρκα για να µην µπορούµε να κάνουµε ούτε εξορύξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα
αυτή τη στιγµή, κύριοι, σε ένα νοµοσχέδιο πολύ σοβαρό, αλλά
εδώ τίθεται και θέµα βεβαίως αντισυνταγµατικότητας στο θέµα
διαχείρισης των υδάτων. Διότι πρέπει να ενηµερώσουµε τον ελ-
ληνικό λαό ότι ανοίγει ο Ασκός του Αιόλου και η κερκόπορτα για
ιδιωτικοποίηση του νερού, όπως έγινε µε την ενέργεια, τα δύο
αγαθά, ρεύµα και νερό. Το ένα το ιδιωτικοποιήσαµε, όχι για το
ευ ζην, το ρεύµα και το νερό είναι για τα προς το ζην.

Με τι εµπιστοσύνη αυτή τη στιγµή ο Έλληνας νοικοκυραίος,
µεροκαµατιάρης εµπιστεύεται ότι δεν θα έχουµε αύξηση τιµολη-
ψίας του νερού;

Σας ευχαριστώ, κύριοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Αριστερά η ειδική αγορήτρια, η κ. Θεοπίστη Πέρκα.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, κύριοι

Υπουργοί, δεν θα αναφερθώ πάλι στην απαράδεκτη διαβούλευση
των οκτώµισι ηµερών για ένα νοµοσχέδιο που είναι πέντε νοµο-
σχέδια σε ένα. Θα πάω κατευθείαν όµως και θα ρωτήσω εάν
εσείς, κύριε Υπουργέ, εσείς του «Μένουµε Ευρώπη», ακολουθού-
σατε στο ελάχιστο τις οδηγίες και τα ευρωπαϊκά πρότυπα, τι θα
έπρεπε να έχετε κάνει. Να συµµορφωθείτε µε το άρθρο 8 της
σύµβασης Aarhus που επιβάλλει για τη διαδικασία νοµοθέτησης
ότι πρέπει να καθορίζονται επαρκή χρονοδιαγράµµατα και πρα-
γµατική συµµετοχή. Τις οκτώµισι ηµέρες δεν τις λες και χρονο-
διάγραµµα επαρκές και ούτε λόγος για συµµετοχή.

Υπάρχει σαφώς παραβίαση του άρθρου 8 της σύµβασης Aar-
hus, όπως ερµηνεύτηκε από το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Έχουµε καταθέσει και ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Και
βεβαίως ζητάµε από την αρχή να αποσυρθεί αυτό το νοµοσχέδιο. 

Προσοχή. Η διαβούλευση αυτή των οκτώµισι ηµερών όµως
τρέχει παράλληλα µε τη διαβούλευση επί της µελέτης της ολλαν-
δικής εταιρείας HVA master plan, προτάσεις της οποίας περιέ-
χονται στο νοµοσχέδιο το οποίο είναι στη διαβούλευση. Για
πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας αναρτάται σε δηµόσια δια-
βούλευση µια έκθεση στα αγγλικά µε µεταφρασµένη µόνο µία
σύνοψη της µελέτης, γεγονός το οποίο καταδεικνύει την αθέτηση
εκ µέρους της Κυβέρνησης της υποχρέωσης για ισότιµη πρό-
σβαση στην περιβαλλοντική πληροφορία και τη συµµετοχή όλων
στη διαδικασία. 

Βέβαια το ερώτηµα του ενός εκατοµµυρίου είναι εάν οι ρυθµί-
σεις του νοµοσχεδίου θα αντικαταστήσουν τις προβλέψεις του
master plan της εταιρείας ή αν οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου θα
εφαρµοστούν σε συνάρτηση µε τις ως άνω προβλέψεις, δηλαδή
αν το αβγό έκανε την κότα ή η κότα το αβγό. Μένει να δούµε πώς
θα απαντηθεί αυτό το διαλεκτικό ερώτηµα. 

Αυτό λοιπόν που επιφύλαξε η Κυβέρνηση στην πολύπαθη Θεσ-
σαλία ήταν η ίδρυση ενός ιδιωτικού οργανισµού µε απώτερο
στόχο την ιδιωτικοποίηση των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας
για αρχή, γιατί απ’ ό,τι φαίνεται µπορεί να αποτελέσει τον πιλότο
για να εφαρµοστεί και στις υπόλοιπες περιοχές της χώρας. 

Κύριοι Υπουργοί, καταντήσατε τη χώρα αποικία. Η «FRAPORT»
στην Ελλάδα είναι ανεξέλεγκτη, γιατί καταργήσατε τις αεροπο-
ρικές αρχές στα αεροδρόµια. Στη Γερµανία βεβαίως δηµόσια
ελεγκτική αρχή σε όλα τα αεροδρόµια. Μόνο στην Ελλάδα µια
µη κρατική σιδηροδροµική εταιρεία εξασφαλίζει σύµβαση για
άγονες γραµµές για δεκαπέντε χρόνια -πρωτοφανές στην Ευ-
ρώπη για µη κρατική εταιρεία-, στην Ιταλία βέβαια η «HELLENIC
TRAIN» είναι δηµόσια.

Στην Ολλανδία υπάρχει εξαιρετικός οργανισµός διαχείρισης
των νερών της Ολλανδίας και των πληµµυρών της Ολλανδίας.
Είναι ένας δηµόσιος οργανισµός, µε τον οποίο συνεργάζονται εί-
κοσι µία περιφέρειες της Ολλανδίας. Στην Ελλάδα οι Ολλανδοί
ήρθαν να µας εκπονήσουν το σχέδιο για τη Θεσσαλία που ται-
ριάζει πράγµατι σε αποικία. Άλλωστε η ολλανδική εταιρεία εξει-
δικεύεται στην ανάπτυξη έργων τροπικής καλλιέργειας στην
Αφρική και τη νοτιοανατολική Ασία, διαχείριση γεωργικών εκτά-
σεων και εµπορία προϊόντων, όπως ζάχαρη σε πρώην αποικίες
της Ολλανδίας.

Είδα και µια συνέντευξη του CEO της εταιρείας, ο οποίος ανα-
λύει το επενδυτικό σχέδιο. Βλέπεις κανονικά έναν CEO µιας
εµπορικής επιχείρησης, η οποία µάλλον δεν έχει σχέση και µε το
θέµα. 

Προφανώς η Κυβέρνηση επέλεξε αυτή την εταιρεία όχι µε κά-
ποιο κριτήριο επιστηµονικότητας, όπως απαιτείται για να αντιµε-
τωπίσεις τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης, των κλιµατικών
καταστροφών ή αντιπληµµυρικής προστασίας. Πιθανόν ο διευ-
θύνων σύµβουλος της εταιρείας που ήταν και σύµβουλος της κυ-
βέρνησης Σαµαρά να αποτέλεσε ένα κριτήριο, γιατί, όπως θα
δούµε παρακάτω και όπως έχουµε παρακολουθήσει αυτά τα χρό-
νια, παντού υπάρχει ένας κουµπάρος σε όλα αυτά τα παραδεί-
γµατα που ανέφερα, ένας ανιψιός, ένας σύµβουλος. 

Το σίγουρο όµως είναι ότι η ελληνική Κυβέρνηση περιφρόνησε
εντελώς την επιστηµονική κοινότητα και κυρίως, το Πανεπιστήµιο
της Θεσσαλίας που έχει δουλέψει πάρα πολύ και πολύ σοβαρά
πάνω σε αυτά τα θέµατα. 

Εάν λοιπόν εσείς του «Μένουµε Ευρώπη» ακολουθούσατε στο
ελάχιστο τα ευρωπαϊκά πρότυπα και τις οδηγίες, θα έπρεπε η Πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας να είναι η αναθέτουσα αρχή για όλες τις
συµβάσεις που έχουν ως αντικείµενο το νερό, είτε αφορούν έργα
είτε αφορούν µελέτες, διότι εκτός των άλλων είναι αυτή που κα-
ταρτίζει και εφαρµόζει το σχέδιο για την κλιµατική αλλαγή, το
οποίο είναι σε άµεση συνάφεια και συνέργεια µε το σχέδιο δια-
χείρισης λεκανών απορροής και µε το σχέδιο διαχείρισης πληµ-
µυρών. 

Τι σας θυµίζω τώρα; Το σχέδιο διαχείρισης λεκάνης απορροής
ποταµού και τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας τα αµε-
λήσατε και συνεχίζετε να τα αµελείτε, παρά την παραποµπή της
χώρας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για παράβαση της οδηγίας-
πλαίσιο 2000/60 για τα ύδατα και της οδηγίας 2007/60 για τη δια-
χείριση των κινδύνων πληµµύρας.

Και ακριβώς λόγω των παραπάνω οδηγιών, οι οποίες συνδυά-
ζονται και µε την οδηγία 2001/42 για τη στρατηγική περιβαλλο-
ντική εκτίµηση, σε κανένα κράτος-µέλος δεν προβλέπεται ΝΠΙΔ,
λόγω ακριβώς αυτής της ασυµβατότητας. Μόνο στην αποικία!

Κύριε Υπουργέ, προσπαθείτε τόσες µέρες να µας πείσετε ότι
δεν πρόκειται για ιδιωτικό οργανισµό. Απαντάµε ότι πρόκειται ξε-
κάθαρα για οργανισµό ιδιωτικού δικαίου, ο οποίος ρητά θα λει-
τουργεί µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Άλλωστε
περιγράφεται και στο καταστατικό του. 

Η δικαιολογία ότι τα µετοχικά δικαιώµατα θα παραµείνουν στα
χέρια αρµοδίων Υπουργείων δεν είναι επαρκής, καθώς αυτή είναι
µια πρακτική που συχνά χρησιµοποιείται για να διευκολύνει την
ιδιωτικοποίηση. Δεν παρέχονται εγγυήσεις ότι δεν µπορεί να τρο-
ποποιηθεί το σχετικό άρθρο που υποτίθεται προβλέπει ότι το µε-
τοχικό κεφάλαιο ανήκει 100% στο δηµόσιο. Δεν υπάρχει καν
πουθενά η αναφορά για µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα. 

Αντιθέτως, η τιµολόγηση των υπηρεσιών θα γίνεται µε βάση τα
λειτουργικά έξοδα του οργανισµού αυτού, δηλαδή τους υψηλό-
τατους µισθούς που λεπτοµερώς περιγράφονται στο master plan
και στο νοµοσχέδιο. Μιλάµε για µισθούς που φτάνουν µέχρι τον
µισθό του προέδρου του Αρείου Πάγου και νοµίζω ότι είναι κα-
τανοητό ποιος θα πληρώσει το «µάρµαρο». 

Το νερό αποτελεί πηγή ανάπτυξης και ευηµερίας για τον κάµπο
της Θεσσαλίας. Η µεταφορά της διαχείρισής του σε µια ιδιωτική
εταιρεία θα επιφέρει αφ’ ενός αυξηµένες χρεώσεις στους αγρό-
τες, τους κτηνοτρόφους και τους επαγγελµατίες, αλλά συνεχίζο-
ντας, βλέπουµε ότι τα πράγµατα γίνονται ακόµα χειρότερα. 

Η ΟΔΥΘ ΑΕ, ενσωµατώνοντας τους ΤΟΕΒ, θα είναι πάροχος
των υπηρεσιών άρδευσης και µάλιστα, θα έχει δεσπόζουσα θέση
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στην αγορά. Θα είναι και διαχειριστής των υδάτων που θα αδει-
οδοτεί της χρήσεις νερού και θα είναι και ελεγκτικός φορέας µε
τη δυνατότητα επιβολής προστίµων. Αυτά όλα αγγίζουν τον
στενό πυρήνα των υπηρεσιών της εξουσίας του δηµοσίου και από
την άλλη µεριά, είναι η επιτοµή της σύγκρουσης συµφερόντων. 

Κύριε Υπουργέ, να µε ακούγατε και λίγο!
Όσα και να πάθετε δεν θα µάθετε ή καλύτερα όσα και να πά-

θουµε δεν θα µάθετε. 
Η µεταφορά δηµόσιων εξουσιών σε ιδιώτες δεν έχει αποβεί

ποτέ σε καλό για την κοινωνία, για την πλειοψηφία της κοινωνίας
και για την οικονοµία, γιατί για κάποιους πραγµατικά είναι ιδιαί-
τερα επωφελής. 

Σε αυτό το πνεύµα επιδιώκεται η εξαίρεση της «ΟΔΥΘ Α.Ε.»
από τη νοµοθεσία που διέπει τις δηµόσιες συµβάσεις και τα εχέγ-
γυα διασφάλισης του δηµοσίου συµφέροντος. Εξαιρείται από τις
διατάξεις που αφορούν την ψηφιακή διαφάνεια, προβλέπεται ότι
δεν ανήκει στις δηµόσιες επιχειρήσεις και οργανισµούς. Επιπλέον
αρµοδιότητες της «ΟΔΥΘ Α.Ε.» είναι και η εισήγηση σχεδίων νο-
µοθετικών και κανονιστικών διατάξεων, δηλαδή µια ανώνυµη εται-
ρεία µπορεί να προτείνει αλλαγές στο κανονιστικό πλαίσιο.
Τέλος, απαλλάσσεται από κάθε δηµοτικό, κοινοτικό και υπέρ τρί-
των τέλος, όµως οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης και η
ΔΕΥΑ θα πρέπει να αποδίδουν περιβαλλοντικό τέλος στην
«ΟΔΥΘ Α.Ε.», η οποία δεν θα πληρώνει τέλη, αλλά θα µπορεί να
εισπράττει.

Κι ενώ προβλέπονται όλα αυτά, από κανένα άρθρο του νοµο-
σχεδίου δεν προκύπτει ότι η «ΟΔΥΘ Α.Ε.», κύριε Υπουργέ, δε-
σµεύεται για την επίτευξη των περιβαλλοντικών στόχων. Η
πρόκληση της κλιµατικής αλλαγής και της προσαρµογής σε αυτή
δεν περιλαµβάνεται πουθενά στο νοµοσχέδιο. Μόνο στον τίτλο.
Και προφανώς δεν αφορά την «ΟΔΥΘ Α.Ε.» που δεν αναλαµβάνει
απολύτως κανέναν ρόλο σε ό,τι αφορά αυτό τον τοµέα. 

Καµµία διάταξη επίσης δεν διασφαλίζει την προσιτότητα του
νερού για τους πολίτες, όπως επιβάλλει η συνταγµατικά επιβε-
βληµένη αρχή. Καµµία διάταξη δεν αναγνωρίζει σαφώς ούτε τον
κοινωφελή χαρακτήρα του. 

Κύριε Υπουργέ, µετά από όλα αυτά, επιµένετε ακόµη ότι πρό-
κειται για δηµόσιο φορέα; Ακούσαµε τους φορείς, ήταν καταπέλ-
της. Αποσύρτε το νοµοσχέδιο. Ήταν οµόφωνα, αν εξαιρέσω τον
πρόεδρο του ΤΕΕ που για ακόµη µια φορά παίζει τον ρόλο της
Κυβέρνησης. 

Έχετε πει ότι θα κάνετε κάποιες διορθώσεις, όµως εγώ θα τα
αναφέρω γιατί δεν έχουµε δει ακόµη τις νοµοτεχνικές.

Καταφανείς αδικίες που ρισκάρουν την συνταγµατικότητα του
νοµοσχεδίου: Πρώτον, καταργούνται και ενσωµατώνονται στην
«ΟΔΥΘ Α.Ε.» οι οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων ΓΟΕΒ/ΤΟΕΒ.
Εξηγήθηκε προηγουµένως πως η κατάργησή τους θα οδηγήσει
σε αύξηση των λειτουργικών εξόδων και εποµένως, σε εισφορά
σε ύδρευση. Όµως το κακό δεν σταµατάει εδώ. Σε πολλούς
ΤΟΕΒ υπάρχουν ενεργά έργα αποκατάστασης των υδατικών
δοµών, λόγω των πληµµυρών «Ντάνιελ» και «Ηλίας» και η κατάρ-
γησή τους θα επηρεάσει βεβαίως την εξέλιξη αυτών των έργων
που είναι επείγουσας ανάγκης για τη Θεσσαλία. Με τη µεταφορά
τους επιπλέον σε έναν νέο οργανισµό προκύπτει και ένα ζήτηµα
ανισότητας και αδικίας, καθώς το κεφάλαιο που δηµιούργησαν
αυτοί οι φορείς ανήκει στα ίδια τα µέλη τους. Παραβιάζεται έτσι
η συνταγµατική αρχή της ισότητας.

Και βεβαίως, επηρεάζονται οι υπάλληλοι -εδώ περιµένουµε τη
νοµοτεχνική- που χωρίζονται σε δύο κατηγορίες. Ουσιαστικά µε-
ταφέρονται από υπηρεσίες και χάνουν την προϋπηρεσία, τα επι-
δόµατα πολλοί υπάλληλοι. Συγχρόνως υπάρχει θέµα µε τη
µονιµότητα δηµοσίων υπαλλήλων οι οποίοι από δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι στη µεταφορά τους µετατρέπονται σε αορίστου χρόνου.
Εδώ είναι τελείως αντισυνταγµατικό. Νοµίζω το κατάλαβε ο κύ-
ριος Υπουργός γιατί στην αρχή δεν το είχε καταλάβει. Και ξέ-
ρουµε ότι αυτή η παράταξη απεχθάνεται τη µονιµότητα των
υπαλλήλων, αλλά έκπληκτος µάλλον είπε ότι κάτι θα γίνει µε
αυτό, το περιµένουµε. Όµως σταµατήστε επιτέλους τις ακροβα-
σίες και τα πειράµατα, είναι επικίνδυνα και τα τελικά θύµατα είναι
οι πολίτες και οι υπάλληλοι. 

Εµείς ως Νέα Αριστερά λέµε σε όλους τους τόνους ότι προ-

ϋπόθεση για ένα στιβαρό σχέδιο για τη Θεσσαλία δεν µπορεί
παρά να είναι ουσιαστική διαβούλευση µε τους πολίτες, µε τους
παραγωγικούς φορείς της περιοχής στην ελληνική γλώσσα για
να µπορούν να συνεννοηθούν και να συµµετέχουν όλοι, αλλά και
ριζική αλλαγή προσέγγισης στον σχεδιασµό πολιτικών που προ-
στατεύουν τη φύση και τον άνθρωπο και δεν αντιµετωπίζουν τις
φυσικές καταστροφές ως ευκαιρία. 

Προχωράµε όµως να δούµε τι γίνεται και µε τα δάση. Υπάρχει
ένα µοτίβο. Το µοτίβο συνεχίζεται και στα δάση. Απόσυρση του
δηµοσίου. Υπενθυµίζουµε το άρθρο 24 του Συντάγµατος που ορί-
ζει ότι η ευθύνη για τη διαχείριση και προστασία των δασών ανή-
κει στο κράτος. Πρέπει να παραδεχτούµε βέβαια ότι είστε εξαι-
ρετικά επινοητικοί, εκτός αν δεν είναι αυτές οι ιδέες δικές σας.

Πώς γίνεται η ιδιωτικοποίηση των δασών σε αυτή την περί-
πτωση; Μέσω συνεργατικών υβριδικών σχηµάτων. Είναι επινοη-
τικό. Η επικαλούµενη ισότιµη συµµετοχή των δασικών συνεται-
ρισµών εργασίας κατά 50% είναι τουλάχιστον προσχηµατική,
αφού οι δασικοί συνεταιρισµοί µπαίνουν ως δούρειος ίππος, για
να πάρουν τα κρατικά δάση οι µεγάλες εταιρείες ξυλεµπόρων, οι
ξυλοβιοµήχανοι και µάλιστα, µε επιδότηση. 

Οι οικονοµικές απαιτήσεις που προδιαγράφονται γι’ αυτά τα
σχήµατα κάνει καθαρό ότι οι ΔΑΣΕ θα συµβληθούν µε εταιρείες
κολοσσούς. Στη σύγκριση των δυνάµεων των δύο εταίρων είναι
προφανές ποιος είναι ο δυνατός, ποιος καθορίζει τα κριτήρια και
φυσικά, έρχεται ο Υπουργός ο οποίος θα καθορίσει σε ποιους
επιχειρηµατίες θα εκχωρήσει ποια δάση. 

Αντί να ενισχυθούν και να αναλάβουν ενεργό ρόλο στη διαχεί-
ριση των δασών οι δασικές υπηρεσίες που βρίσκονται ήδη σε κρί-
σιµη κατάσταση –είναι λίγο πριν την κατάρρευση, όπως η Πα-
νελλήνια Ένωση Δασολόγων του δηµοσίου-, σχεδιάζετε υβριδικά
συνεργατικά µοντέλα κι έτσι όµως αποκλείετε τη συµµετοχή µι-
κρών τοπικών συνεταιριστικών δοµών, οι οποίες θα ευνοούσαν
τις τοπικές κοινωνίες και την τοπική οικονοµία. Η επιλογή να απο-
µονωθεί η τοπική οικονοµία και κοινωνία από τους πόρους της
που συνεισφέρουν στην πλούσια παραγωγή δηµιουργεί σηµα-
ντικά προβλήµατα και σε περιβαλλοντικό, αλλά και σε κοινωνικό
επίπεδο.

Επί τροχάδην θα πω για τις υπόλοιπες διατάξεις, γιατί δεν θα
προλάβω. Είναι χωροταξικές-πολεοδοµικές ρυθµίσεις. Και εδώ
συνεχίζεται το µοτίβο. Έλεγχος της αυθαίρετης δόµησης. Μόνο
σε αυτό θα σταθώ.

Με το σχέδιο νόµου προτείνετε µια νέα δοµή για τον έλεγχο
της αυθαίρετης δόµησης και ουσιαστικά τι γίνεται; Συγκεντρώ-
νονται οι εξουσίες, όλες οι αρµοδιότητες σε κεντρικό επίπεδο:
Γενική Διεύθυνση Σώµατος Επιθεωρητών, Διεύθυνση Εφαρµογής
Σχεδιασµού του ΥΠΕΝ κ.λπ.. 

Και για όλο αυτό δεν µας έχει εξηγήσει πρώτον, γιατί καταρ-
γήσατε τα παρατηρητήρια τοπικά, περιφερειακά, κεντρικά και
δεν µας έχετε πει και δεν έχετε αιτιολογήσει πώς αυτή η νέα συ-
γκεντρωτική δοµή που θα τα αντικαταστήσει θα επιλύσει τα προ-
βλήµατα. Δεν µπορείτε να το εξηγήσετε, γιατί καµµία πολιτική
ελέγχου αυθαιρέτων δεν έχει εφαρµοστεί στα σοβαρά, επί της
ουσίας δηλαδή, παρά τις περί του αντιθέτου δηλώσεις του ΥΠΕΝ.
Ποτέ δεν έγινε δηµοσιοποίηση στοιχείων ούτε αποτίµηση για το
αποτέλεσµα των πολιτικών σας για την αυθαίρετη δόµηση. 

Όπως έχουµε καταγγείλει πολλές φορές, µε κάθε νοµοθέτηµά
σας περιορίζεται ως εξαφάνισης ο δηµόσιος έλεγχος. Έτσι τον
έλεγχο των αυθαίρετων κατασκευών τον αναθέτετε σε ελεγκτές
δόµησης και σε ασαφή κλιµάκια ελέγχου. Δεν είναι παράλειψη,
αλλά επιλογή ότι δεν έχετε τόσα χρόνια τον σχετικό αλγόριθµο
για να γίνεται ο δειγµατοληπτικός έλεγχος που επιβαλλόταν κι
έχουµε νέα γενιά πια αυθαιρέτων, e-Αυθαιρέτων, που θα έρθει
ένας νόµος να τα τακτοποιήσει και µετά θα έχουµε νέα γενιά και
φαύλος κύκλος. Οι δε κατεδαφίσεις µετατίθενται συνεχώς σε ένα
αόριστο µέλλον. 

Η καταπολέµηση όµως της αυθαίρετης δόµησης απαιτεί πολι-
τική βούληση µε έµφαση στην εφαρµογή και τη διαφάνεια, κάτι
που δεν χαρακτηρίζει την πολιτική σας που, όπως είπαµε, ακο-
λουθεί ένα συγκεκριµένο µοτίβο.

Ενεργειακά άρθρα λοιπόν. Και αυτά τα είπαµε αναλυτικά στις
επιτροπές. Είναι απαράδεκτο όλο αυτό όπως το σκέφτεστε. Θα
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µείνω λίγο στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ». Είστε εµµονικά προ-
σκολληµένοι στην εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ενώ µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης θα µπορούσατε να διασφα-
λίσετε κονδύλια ώστε να ιδρύσουν οι δήµοι σε όλη τη χώρα ενερ-
γειακές κοινότητες, επιλέγετε να χρηµατοδοτήσετε έργα ιδιωτών
που έχουµε οριστική προσφορά σύνδεσης. Έχει παραδεχτεί η
πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΝ ότι ο στόχος είναι να συνδεθούν αυτά
τα έργα ιδιωτών. Καµµία σχέση µε την ενεργειακή δηµοκρατία
και καταπολέµηση της φτώχειας. Τι είναι αυτά που λέµε! 

Η ενεργειακή δηµοκρατία διανθίζει φιλολογικά όλες τις εξαγ-
γελίες και τα κείµενά σας. Αυτό οφείλω να το πω. Το 2021 ο κ.
Σκρέκας, ο προηγούµενος Υπουργός, έλεγε ότι θα πάρει 100
εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για
τη σύσταση ενεργειακών κοινοτήτων, για την κάλυψη των ενερ-
γειακών αναγκών ευάλωτων νοικοκυριών, για φωτοβολταϊκούς
σταθµούς ΟΤΑ για παραγωγή ενέργειας για φτωχά νοικοκυριά
και τώρα έρχεστε µε ένα άλλο πρόγραµµα το οποίο επιβάλλει ου-
σιαστικά διµερή συµβόλαια µεταξύ των δήµων και των ΓΟΕΒ,
ΕΤΑΔ και κάποιων παραγωγών ΑΠΕ από τα πάνω, σε αντίθεση
δηλαδή µε το πνεύµα του συνεργατισµού και το πνεύµα δηλαδή
των ενεργειακών κοινοτήτων.

Γι’ αυτό οι παραγωγοί µιλάνε για ξαφνικό θάνατο σε ό,τι αφορά
το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στη Στέγη» και ούτω καθεξής και
λέω πάλι το εξής. Οι «Μένουµε Ευρώπη» αγνοούν την πρόβλεψη
του Repower Europe για τη σύσταση τουλάχιστον µιας ενεργει-
ακής κοινότητας σε δήµους άνω των δέκα χιλιάδων κατοίκων;
Δεν τα ξέρετε αυτά; 

Η δική µας θέση λοιπόν της Νέας Αριστεράς είναι τουλάχιστον
το 25% της παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ να προ-
έρχεται από ενεργειακές κοινότητες µε κοινωφελή χαρακτήρα,
καθώς και να εξασφαλίζεται η υποχρεωτική παροχή ποσοστού
µετοχών ανά αιολικό έργο στις τοπικές κοινότητες µέσω ενεργει-
ακών κοινοτήτων. 

Κλείνοντας, θέλω να περιγράψω αυτό το µοτίβο που το είδαµε
σε όλα τα µέρη του νοµοσχεδίου, παρ’ όλο που η µία ενότητα
ήταν πολύ διαφορετική από την άλλη: ενέργεια, νερά, δάση. Αυτό
το µοτίβο προκύπτει από ένα σύστηµα πεποιθήσεων που δαιµο-
νοποιεί τη συλλογική δράση, έχει κηρύξει πόλεµο σε κάθε µορ-
φής ελέγχου των εταιρειών και σε οτιδήποτε δηµόσιο. Κι έτσι δεν
µπορείτε να αντιµετωπίσετε τις σύγχρονες προκλήσεις, παραδεί-
γµατος χάριν την πράσινη µετάβαση. 

Η πράσινη µετάβαση απαιτεί συλλογική δράση σε πρωτοφανή
κλίµακα, δραστική χαλιναγώγηση των δυνάµεων της αγοράς, οι
οποίες είναι σε µεγάλο βαθµό υπεύθυνες για την όξυνση και τη
δηµιουργία της κρίσης. 

Το µοτίβο λοιπόν είναι λιτό, απλό και ευδιάκριτο: απόσυρση
του δηµοσίου και στη Θεσσαλία, και στα νερά, και στα δάση, και
στην πολεοδοµία, και στην ενέργεια, και στην παιδεία, και στην
υγεία, και στα Τέµπη. Ιδιωτικοποίηση και στη Θεσσαλία, και στα
νερά, και στα δάση, και στην πολεοδοµία, και στην ενέργεια, και
στην παιδεία, και στην υγεία, και στα Τέµπη. Κατάργηση ελεγκτι-
κών µηχανισµών και στη Θεσσαλία, και στα νερά, και στα δάση,
και στην πολεοδοµία, και στην ενέργεια, και στην παιδεία, και
στην υγεία, και στα Τέµπη. Απέχθεια στη συλλογική δράση και
στον συνεργατισµό και στη Θεσσαλία, και στα νερά, και στα
δάση, και στην πολεοδοµία, και στην ενέργεια, και στην παιδεία,
και στην υγεία, και στα Τέµπη και παντού. Έτσι δεν πάµε µπρο-
στά.

Να αποσύρετε το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. Να ακούσετε
τους φορείς, αν όχι εµάς. Άλλη φορά να κάνετε µία σοβαρή δια-
βούλευση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης
ο κ. Κοµνηνός Δελβερούδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από όλα
θα ήθελα αναφορικά µε το χθεσινό περιστατικό που έλαβε χώρα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, επειδή χθες δεν µίλησα στην Ολοµέ-
λεια, να πω και εγώ ότι η Νίκη προφανώς και καταδικάζει απερί-
φραστα το περιστατικό αυτό, όπως και κάθε άλλη πράξη βίας
λεκτικής ή σωµατικής, εντός και εκτός του Κοινοβουλίου.

Ως προς το παρόν νοµοσχέδιο να επισηµάνω καταρχήν ότι
πρόκειται για ένα απαράδεκτο πολυνοµοσχέδιο το οποίο αποτε-
λείται στην ουσία από πέντε διαφορετικά νοµοσχέδια σε ένα.
Κατά τη συζήτηση στις επιτροπές επισηµάνθηκε µε κάθε τρόπο
από σύσσωµη την Αντιπολίτευση ότι πρόκειται για ένα τραγικό
ως προς το περιεχόµενό του νοµοσχέδιο, αλλά και ως προς τη
διαδικασία του κατεπείγοντος µε την οποία η Νέα Δηµοκρατία το
έφερε προς συζήτηση και ψήφιση. Το τραγικότερο, ωστόσο,
όλων είναι η αλαζονεία που επιδεικνύει προκλητικά η Κυβέρνηση,
αφού όχι µόνο δεν υπολογίζει τη γνώµη της Αντιπολίτευσης, όχι
µόνο δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τους φορείς που κλήθηκαν και προ-
σήλθαν σε συνεδρίαση της επιτροπής και οι οποίοι τάχθηκαν στο
σύνολό τους ενάντια στο νοµοσχέδιο αυτό, καταθέτοντας πολυ-
σέλιδα υποµνήµατα τα οποία ως φαίνεται τα πετάξατε στον κά-
λαθο των αχρήστων, αλλά αδιαφορείτε και για τους ίδιους τους
πολίτες τους οποίους αποκλείσατε ουσιαστικά από τη διαβού-
λευση, αφού αποφασίσατε να διαρκέσει µόλις οκτώ ηµέρες αντί
της προβλεπόµενης από τον νόµο για το επιτελικό κράτος προ-
θεσµίας των δύο εβδοµάδων. Πρόκειται δηλαδή για ένα ακόµα
πολυνοµοσχέδιο προσχηµατικό για το οποίο ακολουθήθηκε και
πάλι η γνωστή κυβερνητική τακτική του ευτελισµού της διαδικα-
σίας της δηµόσιας ανοικτής διαβούλευσης και γενικότερα της
υπονόµευσης του δηµοσίου διαλόγου και της λειτουργίας του
κοινοβουλίου. 

Το ίδιο πράξατε και µε το master plan της ολλανδικής εταιρείας
που αφορά στη διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας για το
οποίο δόθηκε νέα παράταση στη διαβούλευση, µετά την αρχική
διαβούλευση - παρωδία που έγινε στην αγγλική γλώσσα του σχε-
δίου αυτού, και το οποίο βρισκόταν παράλληλα σε διαβούλευση
µε το παρόν νοµοσχέδιο, αποδεικνύοντας και πάλι την προχειρό-
τητα και την επιδερµικότητα µε την οποία αντιµετωπίζετε ζητή-
µατα µείζονος σηµασίας για την κοινωνία. Δεν κρατάτε δηλαδή
ούτε τα προσχήµατα. Αδιαφορείτε επιδεικτικά για την αρχή της
καλής νοµοθέτησης, εσείς που θεωρείστε οι άριστοι και άρτιοι
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επιπλέον, για το παρόν νοµοσχέδιο για την πλήρη εφαρµογή
του απαιτούνται τουλάχιστον εβδοµήντα επτά υπουργικές απο-
φάσεις και δύο προεδρικά διατάγµατα χωρίς να ορίζονται µε σα-
φήνεια και ακρίβεια τι θα προβλέπουν. Ούτε και τίθεται προ-
θεσµία έκδοσής τους, γεγονός που γεννά πολλά ερωτηµατικά για
το τελικό περιεχόµενό τους. 

Η συµπεριφορά αυτή και ο τακτικισµός της Κυβέρνησης εγεί-
ρει πολλές και σοβαρές ανησυχίες ως προς τις συνέπειες του νο-
µοσχεδίου αυτού και εξηγώ: Για τη διαχείριση των υδάτων της
Θεσσαλίας προφανέστατος σκοπός σας είναι να φτιάξετε την
ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία Οργανισµός Διαχείρισης Υδά-
των Θεσσαλίας Ανώνυµη Εταιρεία, η οποία θα λειτουργεί σύµ-
φωνα µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Αυτή η διάταξη
είναι κοµµένη και ραµµένη στις προτάσεις του master plan το
οποίο παρά την κατακραυγή της κοινωνίας όχι µόνο δεν το απο-
σύρατε, αλλά το υιοθετήσατε κιόλας απροκάλυπτα. Είναι ξεκά-
θαρο λοιπόν ότι µε το άρθρο 3 ιδιωτικοποιείται το νερό το οποίο
αντιµετωπίζεται ως εµπόρευµα, αδιαφορώντας για τις αρνητικές
συνέπειες στην κοινωνία, στις οικογένειες και στους αγρότες.
Ενώ µε το άρθρο 4 νοµοθετείτε τις διατάξεις του καταστατικού
της εταιρείας έτσι όπως βολεύει και σύµφωνα πάντα µε τα προ-
βλεπόµενα στο master plan.

Και µπορεί να διατείνεστε ότι ο «ΟΔΥΘ Α.Ε.» θα λειτουργεί
χάριν του δηµοσίου συµφέροντος, λες και ο κόσµος δεν αντιλαµ-
βάνεται τις αληθινές προθέσεις, όµως τα άρθρα 3 και 12 του κα-
ταστατικού σάς διαψεύδουν, αφού αν και το µετοχικό κεφάλαιο
του φορέα ανέρχεται σε 1.000.000 ευρώ, καλύπτεται εξ ολοκλή-
ρου από το ελληνικό δηµόσιο και ενσωµατώνεται σε µία ονοµα-
στική µετοχή ισόποσης αξίας κυριότητας του ελληνικού δηµο-
σίου, παρ’ όλα αυτά δεν ορίζεται ρητά το αµεταβίβαστο της ονο-
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µαστικής µετοχής, ενώ προβλέπεται η δυνατότητα ρύθµισης
κάθε σχετικού µε το µετοχικό κεφάλαιο ζητήµατος µέσω κοινής
υπουργικής απόφασης. Είναι προφανής λοιπόν ο σκοπός σας, γι’
αυτό µη λέτε ότι δεν πρόκειται για ιδιωτικοποίηση, όταν µάλιστα
κατά ρητή πρόβλεψη στο άρθρο 3 παράγραφος 4 του παρόντος
σχεδίου νόµου η εταιρεία αυτή θα υπάγεται συµπληρωµατικά
στις διατάξεις περί ανωνύµων εταιρειών. 

Το νερό, επαναλαµβάνουµε, είναι δηµόσιο αγαθό. Σύµφωνα µε
το ευρωπαϊκό δίκαιο και την ελληνική νοµολογία το νερό δεν είναι
εµπορικό αγαθό, αλλά αποτελεί κληρονοµιά που πρέπει να προ-
στατεύεται και να τυγχάνει κατάλληλης µεταχείρισης. Έχει εξάλ-
λου κριθεί µε απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της
Επικρατείας, την 190/2022, ότι είναι αντισυνταγµατική η µεταβί-
βαση των µετοχών του ελληνικού δηµοσίου στην ΕΥΔΑΠ και
ΕΥΑΘ στην Ελληνική Εταιρεία Δηµόσιων Συµµετοχών και Περι-
ουσίας, διασφαλίζοντας έτσι τον δηµόσιο χαρακτήρα των υπη-
ρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης ως ζωτικής σηµασίας για το
κοινωνικό σύνολο. Αλλά εσείς στον βωµό της ιδιωτικοποίησης θυ-
σιάζετε τα πάντα ακόµα και αγαθά ύψιστης σηµασίας, τα οποία
αντί να προστατεύονται και να εξασφαλίζετε τη βιωσιµότητά τους
και την αειφορία τους, τα µετατρέπετε σε εµπόρευµα και αντικεί-
µενο κερδοσκοπίας. 

Το άρθρο 10 µάλιστα του καταστατικού προβλέπει ότι οι αµοι-
βές και τα µπόνους του διοικητικού συµβουλίου της εν λόγω ανώ-
νυµης εταιρείας, της «ΟΔΥΘ» δηλαδή, που θα διορίζετε εσείς
χωρίς κανένα αξιοκρατικό κριτήριο, θα φτάνουν στο 85% των
αποδοχών του προέδρου του Αρείου Πάγου και µάλιστα χωρίς
το διοικητικό συµβούλιο να έχει ατοµική ευθύνη απέναντι σε τρί-
τους, δηλαδή στους πολίτες. Δεν διστάζετε σε τίποτα. 

Καταργείτε µε το άρθρο 6 τους οργανισµούς εγγείων βελτιώ-
σεων στη Θεσσαλία, µετατρέποντας απροκάλυπτα το εργασιακό
καθεστώς του µόνιµου προσωπικού σε καθεστώς ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου ή ορισµένου χρόνου. Μιλάµε για φορείς µε τε-
ράστια εµπειρία, που αποδεδειγµένα διαχειρίζονται σωστά τους
υδάτινους πόρους και µάλιστα χωρίς να επιβαρύνουν τον κρατικό
προϋπολογισµό. Εσείς, αντί να ενισχύσετε τους οργανισµούς αυ-
τούς, προχωράτε στην κατάργησή τους. 

Τώρα ως προς την κατάργηση και προστασία των δασών µε το
παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνησή σας προωθεί σχήµατα µε αυτο-
σκοπό τα µεγάλα κέρδη, µετατρέποντας επί της ουσίας τη δια-
χείριση των δασών σε καθαρή επιχειρηµατική δραστηριότητα.
Ειδικότερα µε το άρθρο 20 προβλέπεται η σύσταση υβριδικών
συνεργατικών σχηµάτων µε κύκλο εργασιών των συµµετεχόντων
στα 5.000.000 ευρώ ή 3.000.000 ευρώ, αναλόγως. Όπως γίνεται
αντιληπτό, οι οικονοµικές αυτές απαιτήσεις θα εξαναγκάσουν
τους δασικούς συνεταιρισµούς και τα κοινοπρακτικά σχήµατα να
συνδεθούν µε εταιρείες κολοσσούς, οι οποίες εκµεταλλευόµενες
την τεχνογνωσία των συνεταιρισµών θα τους οδηγήσουν σε συν-
θήκες άνισης µεταχείρισης και οικονοµικής εξαθλίωσης. 

Η διαχείριση των δασών θα πρέπει να έχει συλλογικό και κοι-
νωνικό χαρακτήρα µε προσανατολισµό την αειφορία του περι-
βάλλοντος, την προστασία και την αποκατάσταση της βιοποικι-
λότητας και φυσικά την κοινωνική και οικονοµική ισότητα µε τη
συµµετοχή της τοπικής κοινωνίας σε συνεταιριστικά σχήµατα µε
σκοπό και την κοινωνική και επαγγελµατική ένταξη ατόµων ευά-
λωτων ειδικών οµάδων του πληθυσµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
επιτρέψτε, παρακαλώ, να ανακοινώσω το σχολείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Άνω Λιοσίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Ερχόµαστε τώρα στον εξορθολογισµό της χωροταξικής και

πολεοδοµικής πολιτικής. Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε ένα

µικρό µέρος στην αναφορά του ίδιου του Υπουργού, του κ. Σκυ-
λακάκη, κατά την πρώτη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής.
«Η ελληνική πολιτεία», λέει κύριος Υπουργός, «έχει πλήρως απο-
τύχει στο θέµα των αυθαιρέτων δεκαετίες. Έχουµε κάνει εκατοµ-
µύρια νοµιµοποιήσεις. Ποτέ δεν σταµατήσαµε τη νέα αυθαίρετη
δόµηση». 

Η παραδοχή σας, κύριε Υπουργέ, ότι η νοσηρή αυτή κατά-
σταση συνεχίζεται για περισσότερα από σαράντα χρόνια µπορεί
να είναι ειλικρινής, σεβαστό, είναι όµως ταυτόχρονα και εξοργι-
στική, διότι δεν σας απαλλάσσει ως κυβέρνηση από τις τεράστιες
ευθύνες. Απλά βάζει στο κάδρο της πλήρους αποτυχίας µαζί µε
εσάς και τις υπόλοιπες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ,
που κυβέρνησαν τη χώρα µας.

Ας έρθω όµως στα πιο πρόσφατα. Αφού λέτε ότι δεν ευθύνε-
στε εσείς για τα σαράντα χρόνια απραξίας, θα πρέπει τουλάχι-
στον να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο στα τελευταία πέντε
χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης δεν εφαρµόσατε ούτε κατ’
ελάχιστο τα προβλεπόµενα στο ν.4495/2017 για την καταπολέ-
µηση της αυθαίρετης δόµησης. Για ποιον λόγο απαξιώσατε τις
υπηρεσίες δόµησης, ενώ δεν κάνατε απολύτως τίποτα για να διε-
νεργηθούν οι υποχρεωτικοί δειγµατοληπτικοί έλεγχοι στο 30%
των χορηγούµενων οικοδοµικών αδειών και στις αυθαίρετες κα-
τασκευές που τακτοποιούνται; Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Οι
άδειες αυτές και η τακτοποίηση των αυθαιρέτων δεν ελέγχθηκαν
ποτέ και έτσι αναπόφευκτα δηµιουργήσατε και µια νέα γενιά χι-
λιάδων αυθαιρέτων. Ενδεικτικό επίσης φαινόµενο της διαχρονι-
κής κυβερνητικής σας απραξίας είναι το γεγονός ότι τα πολυ-
διαφηµιζόµενα τοπικά και περιφερειακά παρατηρητήρια ελέγχου
δόµησης του υφιστάµενου νόµου του 2017 ποτέ δεν συγκροτή-
θηκαν και δεν στελεχώθηκαν ουσιαστικά, τα οποία έρχεστε σή-
µερα µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο να τα καταργήσετε τελείως. 

Συνεχίζοντας λοιπόν τους άστοχους πειραµατισµούς, επιλέ-
γετε να ακολουθήσετε µια λογική κρατικού υπερσυγκεντρωτι-
σµού µε την κατάργηση των παρατηρητηρίων αυτών, και αντί να
ενισχύσετε τις πολεοδοµίες της τοπικής αυτοδιοίκησης µε το κα-
τάλληλο και επιστηµονικά καταρτισµένο προσωπικό, µε το άρθρο
53 του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου µεταφέρετε την αρµοδιό-
τητα ελέγχου της αυθαίρετης δόµησης στη Γενική Διεύθυνση Σώ-
µατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου προβλέπει στο άρθρο 57 τη
δηµιουργία και τήρηση διαδικτυακού χαρτογραφικού πληροφο-
ριακού συστήµατος γεωεντοπισµού αυθαιρέτων στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος ή στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος µε τη χρήση
drones και αεροφωτογραφίων και τη διασύνδεση µε το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα «e-άδειες». Ενώ είναι αδιαµφισβήτητα θετική η
χρήση της τεχνολογίας, εµείς και πάλι δεν µπορούµε να δηλώ-
σουµε αισιόδοξοι για την αποτελεσµατικότητα του συγκεκριµέ-
νου µέτρου, δεδοµένου ότι και στον υφιστάµενο νόµο του 2017
προβλέπεται µεν η διαδικτυακή ψηφιακή πλατφόρµα ορθοφωτο-
χαρτών µε την λειτουργία σχετικού συστήµατος τηλεπισκοπικής
περιοδικής χαρτογράφησης η οποία όµως δεν ενεργοποιήθηκε
και δεν αξιοποιήθηκε ποτέ. Και ενώ εκφράσαµε τις εύλογες απο-
ρίες µας και στην αρµόδια επιτροπή, δυστυχώς για µια ακόµη
φορά δεν πήραµε τις οφειλόµενες απαντήσεις, γιατί νοµίζω ότι
και εσείς δεν είστε τόσο αισιόδοξοι για αυτό που θέλετε να πε-
τύχετε.

Στη συνέχεια του σχεδίου νόµου προβλέπονται κατεδαφίσεις
αυθαιρέτων µε διαδικασίες εξπρές µε προτεραιότητα, σύµφωνα
µε το άρθρο 69, στα νέας γενιάς αυθαίρετα κτίσµατα που κατα-
σκευάστηκαν µετά την 1η Ιανουαρίου του 2024. Από την 1η Ια-
νουαρίου µέχρι σήµερα µπορεί να κατασκευαστεί ένα οικο-
δόµηµα;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): «Και µετά».

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: «Και µετά», εντάξει.
Δεν ξέρω βέβαια από πού αντλεί την αισιοδοξία της η Κυβέρ-

νησή σας µιλώντας για διαδικασίες εξπρές και µε ποιον τρόπο
δεν θα καταλήξουν και πάλι σε φιάσκο όταν υπάρχουν ανεκτέλε-
στα πρωτόκολλα κατεδάφισης ακόµα και για σαράντα πέντε χρό-
νια. 
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Εσείς µας διορθώσατε στην επιτροπή. Οµολογώ, κύριε Υ-
πουργέ, ότι δεν το γνώριζα ότι είναι τόσα πολλά τα χρόνια για
πρωτόκολλα κατεδάφισης. Εµείς είχαµε πει στην επιτροπή ότι
γνωρίζουµε µέχρι δέκα χρόνια.

Με το άρθρο 76 τώρα συστήνονται τα ειδικά κλιµάκια ελέγχου
της αυθαίρετης δόµησης αποτελούµενα τουλάχιστον από δύο
µέλη υπαλλήλους οι οποίοι θα προέρχονται είτε από τις αναφε-
ρόµενες δηµόσιες υπηρεσίες είτε από ιδιώτες ελεγκτές δόµησης,
οι οποίοι σηµειωτέον θα ελέγχουν κατασκευές σε περιοχές που
δραστηριοποιούνται και οι ίδιοι επαγγελµατικά. Αυτό, όπως κα-
ταλαβαίνουµε, ελλοχεύει τον κίνδυνο εµφάνισης φαινοµένων σύ-
γκρουσης συµφερόντων. 

Με τη διάταξη του άρθρου 91 ανατίθεται σε ανεξάρτητο µηχα-
νικό και όχι σε κάποια δηµόσια αρχή ο έλεγχος και η έγκριση µε-
λετών για την υλοποίηση έργων διαµόρφωσης κοινόχρηστων και
κοινωφελών χώρων και µάλιστα µέσα σε µόλις πέντε µέρες µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την επάρκεια και την αξιοπιστία του
ελέγχου. 

Στο σηµείο αυτό θα αναφερθώ και στην ανάγκη επαναφοράς
της ρύθµισης αυθαιρέτων κατηγορίας 5 που αποδεδειγµένα
έχουν κτιστεί πριν από τις 28-7-2011 για να σταµατήσει επιτέλους
η οµηρία χιλιάδων ιδιοκτητών, οι οποίοι είτε δεν πρόλαβαν είτε
δεν είχαν την οικονοµική δυνατότητα τη συγκεκριµένη χρονική
περίοδο να τακτοποιήσουν τα ακίνητά τους. 

Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι στο συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου για µια ακόµη φορά δεν υπάρχει καµµία ειδική ευνοϊκή
πρόβλεψη στα µέτρα περί αυθαιρέτων και κατεδαφίσεων για τα
ακίνητα των πολύτεκνων οικογενειών. Αν η Κυβέρνηση νοιάζεται
πραγµατικά για τη στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας, σας κα-
λούµε, κύριε Υπουργέ, όπως το κάναµε και στην αρµόδια επι-
τροπή, αλλά δυστυχώς νιώθουµε ότι απευθυνόµαστε εις ώτα µη
ακουόντων, να αναλογιστείτε τις µεγάλες στεγαστικές ανάγκες
των πολυτέκνων και να δείξετε µια ιδιαίτερη ευαισθησία, µερι-
µνώντας για τις αναγκαίες ρυθµίσεις.

Ως προς την ενότητα «Ασφάλεια της ενέργειας» δεν σας
κρύβω ότι µπερδευτήκαµε ή µάλλον εσείς µπερδευτήκατε καθώς
θα έπρεπε να µιλάτε για ανασφάλεια ενέργειας. Συγκεκριµένα το
παρόν νοµοσχέδιο προκαλεί µεγάλη σύγχυση. Δηλαδή ενώ η Κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας έχει δώσει απόλυτη προτεραιότητα
στην προώθηση των ΑΠΕ, όπως είναι οι πλωτοί φωτοβολταϊκοί
σταθµοί, τα υπεράκτια αιολικά πάρκα, την ίδια στιγµή επιβάλλει
µέτρα περιορισµού παραγωγής σταθµών ΑΠΕ, επειδή, όπως ανα-
φέρεται στο παρόν νοµοσχέδιο, υπάρχει έλλειψη διαθέσιµου ηλε-
κτρικού χώρου. Αυτό αποδεικνύει περίτρανα ότι η Κυβέρνηση
αναιρεί τον ίδιο της τον εαυτό, όπως επίσης και ότι αδυνατεί να
διαχειριστεί τα υπερφορτωµένα δίκτυα µε αποτέλεσµα να εγκυ-
µονεί κίνδυνος για όλο το σύστηµα. Όµως µε αυτόν τον αναβλη-
τικό τρόπο δεν επιλύεται το µεγάλο πρόβληµα που εσείς δη-
µιουργήσατε µε τα τεράστια αιολικά πάρκα και τις µεγάλες µο-
νάδες φωτοβολταϊκών που εµφανίζονται παντού εν µια νυκτί σε
καλλιεργήσιµες εκτάσεις υψηλής µάλιστα παραγωγικότητας, σε
βοσκότοπους, σε καµένες περιοχές, σε δάση ακόµα, ακόµα και
σε χαρακτηρισµένους τόπους «NATURA». 

Θα έπρεπε πρωτίστως να έχετε προβλέψει την ανάγκη αποθή-
κευσης της παραγόµενης ενέργειας, αντί να προσπαθείτε τώρα
να θεραπεύσετε το σοβαρό πρόβληµα της ενεργειακής ανασφά-
λειας και όχι ασφάλειας. Αλλά προφανώς και δεν το θέλετε, γιατί
αν υπήρχε δυνατότητα αποθήκευσης, τότε δεν θα χρειαζόταν να
στήνονται όλα αυτά τα τεράστια αιολικά και φωτοβολταϊκά πάρκα
και εν γένει οι σταθµοί παραγωγής ενέργειας. Εσείς τα προ-
ωθείτε παρ’ όλο που επιφέρουν τεράστιες αρνητικές επιπτώσεις
στο περιβάλλον και στη βιοποικιλότητα. 

Επίσης πολλά ερωτηµατικά και ανησυχίες γεννούν και οι δια-
τάξεις των άρθρων 127 έως 130 για τη λειτουργία της Ελληνικής
Διαχειριστικής Εταιρείας Υδρογονανθράκων και Ενεργειακών
Πόρων, καθώς θα µπορεί να συστήνει εταιρείες ειδικού σκοπού,
αλλά και να συµµετέχει σε κεφάλαιο υφιστάµενων ή ιδρυόµενων
επιχειρήσεων για ενεργειακά έργα, να δανειοδοτεί τέτοιες επι-
χειρήσεις, να εγγυάται υπέρ αυτών, ακόµη και να εκδίδει οµολο-
γιακά δάνεια. Κανείς λοιπόν δεν εγγυάται για το πού θα οδη-
γήσουν οι διατάξεις στο παρόν νοµοσχέδιο, καθώς αποκρύπτουν

πολλά και παραπέµπουν σε υπουργικές αποφάσεις-«φαντά-
σµατα». 

Για τους ανωτέρω λόγους είναι προφανές ότι είµαστε απέναντι
σε τέτοιου είδους πολιτικές της Κυβέρνησης που ελλοχεύουν κιν-
δύνους για τα δηµόσια αγαθά, το περιβάλλον και εν γένει για την
κοινωνία µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Καλείται τώρα από τους Σπαρτιάτες ο ειδικός αγορητής κ.
Ιωάννης Κόντης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνουµε

σήµερα τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού. Και δεν θα σταθώ
στην ολιγοήµερη διαβούλευσή του, η οποία σχολιάστηκε από
όλους τους συναδέλφους. 

Θα πούµε λοιπόν, ότι αρχικά βλέπουµε να στήνεται αυτό το νέο
σχήµα του «ΟΔΥΘ» στη Θεσσαλία, το οποίο είναι νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου. Σίγουρα στην αρχική του µορφή θα υ-
πάρχει συµµετοχή του κράτους, όπως διαβεβαιώνει ο κύριος
Υπουργός, ολική συµµετοχή µάλλον. Όµως, όπως ξέρουµε και
όπως έχουµε δει στην πράξη, σε όλες τις προηγούµενες περι-
πτώσεις που συνέβη το ίδιο, στο τέλος είδαµε να ιδιωτικοποι-
ούνται τελείως. Το ίδιο έγινε µε τα αεροδρόµιά µας, µε το αερο-
δρόµιο του Ελληνικού, το ίδιο έγινε µε τη ΔΕΗ, τον ΟΤΕ, µε άλλες
βέβαια παράλληλες µεθοδεύσεις. 

Πάντως στο τέλος ο µοναδικός ζηµιωµένος είναι το ελληνικό
δηµόσιο που έχασε τις εταιρείες αυτές. Θυµάµαι ότι για το αε-
ροδρόµιο έλεγαν ότι δεν πρόκειται να πωληθεί το 51%, το ίδιο µε
τη ΔΕΗ και τελικά µε διάφορους τρόπους ο υπερδιευθυντής που
µπήκε τα τελευταία χρόνια σαν ειδικός της ΔΕΔΔΗΕ και της ΔΕΗ
εκεί, ποιος ήταν, µπόρεσε και πούλησε και την ιδιοκτησία του δη-
µοσίου. 

Η εποπτεία και υλοποίηση των σχεδίων διαχείρισης της λεκά-
νης απορροής, τα αντιπληµµυρικά έργα και η προστασία µάλλον
θα είναι υπευθυνότητα του ΟΔΥΘ. Ταυτόχρονα όµως, θα είναι
και ο πάροχος των υδάτων από την άρδευση που θα προκύπτουν
και που γνωρίζουµε στη Θεσσαλία, το 85% των αρδευτικών προ-
ερχοµένων από άρδευση υδάτων, προορίζονται για γεωργικές
παραγωγές, γιατί ο Θεσσαλικός Κάµπος είναι ο µεγαλύτερος κά-
µπος παραγωγής στην Ελλάδα. Και αυτό είναι ένα θέµα το οποίο
θα ενέχει αβεβαιότητα στο θέµα των τιµών του νερού που θα
υπάρχουν στο µέλλον και δεν θα είναι εξασφαλισµένες, διασφα-
λισµένες µάλλον. 

Σίγουρα υπάρχει ένα πρόβληµα εκεί µε τη µέτρηση και την τι-
µολόγηση του νερού µέχρι σήµερα και είναι γνωστό αυτό. Διότι
η µέτρηση γίνεται όχι βάσει του όγκου του νερού, αλλά βάσει των
εκτάσεων παραγωγής. Και αυτό σίγουρα θα πρέπει να µπει σε
λογικά πλαίσια, να υπάρξει ένας ορθολογισµός εκεί. Όµως αυτό
δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να πάµε στο άλλο άκρο και να τιµολο-
γούµε πλέον, κάποτε, ανεξέλεγκτα, το νερό το οποίο χρειάζεται
για τις καλλιέργειες µας. 

Δεν θεσµοθετείται η υποχρέωση συνεργασίας του ΟΔΥΘ µε
κρατικούς φορείς, όπως η ΕΑΓΜΕ, ούτε υποχρεούται να διαθέτει
τα δεδοµένα στο Εθνικό Δίκτυο Παρακολούθησης. Και οι ΤΟΕΒ
µέχρι τώρα, παράλληλα µε τους ΟΕΒ -παρά τις οικονοµικές δυ-
σκολίες που είχαν οι ΤΟΕΒ, σαν ιδιωτικός φορέας- έχουν ανα-
πτύξει µια τεχνογνωσία και µε την παράλληλη γνώση της ιδιο-
µορφίας του εδάφους, της ποικιλοµορφίας του εδάφους των πε-
ριοχών, έχουν επιλύσει όλα αυτά τα χρόνια, από το ’58 που υπάρ-
χουν διαχρονικά, τα προβλήµατα που αναφαίνονταν, όχι µόνο
αρδευτικά, στην περίοδο άρδευσης, αλλά και καθ’ όλο το έτος. 

Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και µέχρι τώρα το έχουν διαχει-
ριστεί σωστά µε ένα πρόγραµµα άρδευσης, το οποίο προσαρµό-
ζουν ανάλογα µε τις καλλιέργειες που έχουν και µε την εποχή
που το χρησιµοποιούν. 

Η δυνατότητα άµεσης παρέµβασης σε όλο το δίκτυο που προ-
κύπτει από τη γνώση της µορφολογίας της περιοχής, δηµιούρ-
γησε γενικά στους παραγωγούς ένα αίσθηµα ασφάλειας -σε
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όλους τους παραγωγούς των οργανισµών- και εµπιστοσύνη στο
θέµα της λειτουργίας των δικτύων. Μέχρι τώρα µην ξεχνάµε ότι
µόνοι τους προέβησαν σε µεγάλο µέρος στην αποκατάσταση του
δικτύου από τις ζηµιές του «Ντάνιελ» και του «Ηλίας». Το ίδιο
έγινε και το 2020 µε την προηγούµενη θεοµηνία. 

Οι οργανισµοί, λοιπόν, αυτοί έχουν ανάγκη στήριξης –παρ’ ότι
είναι πολλοί και πραγµατικά είναι πάνω από τετρακόσιοι πενήντα
στο σύνολο και υπάρχει πολυπλοκότητα στη διαχείρισή τους-
αλλά όχι διάλυσης, στο µεγάλο αυτό θέµα της διαχείρισης του
νερού στη Θεσσαλία µε δηµιουργία εποπτικών φορέων που θα
βοηθήσουν στο αντικείµενο τους ΟΕΒ, λειτουργία τεχνικών υπη-
ρεσιών από αρµόδιους που επίσης θα συνδράµουν, αφού έως
σήµερα η λειτουργία τους δεν ήταν όσο αποτελεσµατική θα
έπρεπε να είναι. Και µιλάω για τους ΟΕΒ, θέλουν βελτίωση. 

Θα πρέπει να υπάρχει ένας ενιαίος κανονισµός άρδευσης. Οι
υπάλληλοι της Διεύθυνσης Υδάτων της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης στη Θεσσαλία και Στερεά Ελλάδα και οι υπάλληλοι της Πε-
ριφέρειας Θεσσαλίας από µόνιµοι µετατρέπονται τελικά σε ΙΔΑΧ,
µε µελλοντικό πιθανό αποτέλεσµα την ευκολότερη απόλυσή
τους. 

Θα πρέπει να εκσυγχρονιστεί το σύστηµα, ειδικά στον έλεγχο
των αντλιοστασίων και θυροφραγµάτων και ει δυνατόν να γίνεται
από ένα κεντρικό χώρο µε µια µορφή τηλεδιοίκησης. Θα πρέπει
να κάνουµε καινούργια εγγειοβελτιωτικά έργα σε ένα βάθος τρια-
κονταετίας ή και περισσότερο και προσαρµογή στα νέα καιρικά
δεδοµένα τα οποία -άλλος λίγο, άλλος περισσότερο- παραδεχό-
µαστε ότι υπάρχουν. 

Αυτό που πρέπει να προσέξουµε, όπως είπαµε, είναι η πιθανή
αύξηση της τιµής του νερού. Πηγαίνοντας στα δάση, όπως στην
πρόβλεψη του νοµοσχεδίου για τα δάση µας, η διαχείρισή τους
θα πρέπει να είναι παράλληλη µε την ανάγκη της διατήρησης της
µορφής της υπαίθρου και της αναζωογόνησης της, της διάρκειάς
της και της αναπαραγωγής των δέντρων µας. 

Η βιοποικιλότητα και οι ζώντες οργανισµοί που κινούνται, που
ζουν στα δάση µας, είναι αναγκαίοι, γιατί για να επιβιώσει η
µορφή που έχει το δάσος, η ύπαιθρος και όλο γενικά το biodiver-
sity, η βιοποικιλότητα χρειάζεται από τις µέλισσες µέχρι τα που-
λιά µέχρι τα ζώα, µέχρι το οτιδήποτε µπορεί να υπάρχει και να
ζει εκεί. Είναι και ο τρόπος που θα µπορέσουµε να κρατήσουµε
τους πολίτες σε ορεινές και αποµακρυσµένες περιοχές. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µέσα από τα σχέδια Rural Pact, προ-
ωθεί ενέργειες σε τοπικά επίπεδα ανάλογα µε την περιοχή, τη
διαφορετικότητα και την προσαρµογή στα νέα καιρικά δεδοµένα.
Και θα πρέπει στο στρατηγικό σχέδιο της ορεινότητας που
έχουµε, να συµπεριλάβουµε τη διαχείριση των δασών. Ειδικά για
τις ορεινές και αποµονωµένες περιοχές, στα συνεργατικά σχή-
µατα θα πρέπει να επικρατεί ο τοπικός χαρακτήρας και να συµ-
µετέχουν οι κάτοικοι των περιοχών, οι οποίοι και αυτοί έχουν
γνώση ιδιαίτερη είτε των δασών είτε των ορέων. Θα πρέπει να
είναι βασικοί, πραγµατικοί συµµέτοχοι, οι οποίοι θα προσφέρουν
µε τη γνώση που έχουν σε µέγιστο βαθµό και θα δώσουµε τη δυ-
νατότητα να αναπτύξουν µε τον τρόπο τους, να εκµεταλλευτούν
το δασικό οικοσύστηµα και µε ένα µοναδικό κριτήριο, να το συ-
ντηρούν στη µορφή που υπάρχει, να προστατεύουν από πυρκα-
γιές, να εκµεταλλεύονται τη βιοµάζα, η οποία είτε είναι ξερό-
κλαδα είτε είναι άλλη µορφή που φεύγει από τα δέντρα και πα-
ραµένει συσσωρευµένη εκεί. Και είναι όντως ένας µεγάλος κίν-
δυνος και υπεύθυνος για τις πυρκαγιές που έχουµε δει τα
τελευταία χρόνια. Επίσης, µε τον τρόπο αυτό, να παράγουν και
πόρους στις τοπικές κοινωνίες και να µπορούν να τα εκµεταλ-
λεύονται αυτοί, όχι µε τη συµµετοχή µεγάλων οµίλων, οι οποίοι
θα µπουν συνεταιρικά µέσα στους συνεταιρισµούς αυτούς. Και
βλέπουµε ότι από τα ποσά που απαιτούνται θα είναι όντως µεγά-
λες εταιρείες. Θα µπορέσουν να το κάνουν αυτοί µόνοι τους, οι
κάτοικοι των περιοχών, όπως γινόταν έως σήµερα, είτε µέσα από
υβριδικά συνεργατικά σχήµατα µε τη συµµετοχή των δασικών συ-
νεταιρισµών και τοπικών συνεταιρισµών, για τη συλλογή των πα-
ραπάνω προϊόντων που δηµιουργούν τη βιοµάζα. 

Τα δασαρχεία µας είναι µια παλιά ιστορία που τη συζητάµε
πολλά χρόνια ότι θα πρέπει να ανανεωθούν, να γίνουν προσλή-
ψεις, να χωριστούν σε τοµείς τα δάση µας ή δυνατόν ανά δασαρ-

χείο, να είναι κοντά οι δασικές κοινότητες συνεταιριστικών επι-
χειρήσεων και να αναλαµβάνουν συνεργασία µε τους τοπικούς
συνεταιρισµούς στην υλοτοµία, τους εµβολιασµούς των δέντρων,
τη συντήρηση, τη σήµανση των µονοπατιών. Πρέπει και να υπάρ-
χει -προσωπικά για µένα πιστεύω ότι είναι η καλύτερη λύση- ένα
ειδικό σώµα, όπως ήταν παλιά η αγροφυλακή ή να αναβαθµιστεί
το δασαρχείο µε ανθρώπους, οι οποίοι θα περιφρουρούν τη λα-
θροϋλοτοµία, θα προστατεύουν από φωτιές, θα δηµιουργούν πα-
ρατηρητήρια, αλλά θα κυνηγάνε ακόµα και το παράνοµο κυνήγι,
όπου συµβαίνει και θα συµµετέχουν γενικά στην κοινότητα, θα
ενηµερώνουν τα σχολεία και τους τοπικούς πληθυσµούς για το
τι συµβαίνει µε τα δάση και τι πρέπει να γίνεται για την προστασία
των δασών. 

Η χρηµατοδότηση αυτή µπορεί να είναι από χρήµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που δίνονται γι’ αυτό τον λόγο, τα οποία δεν
είναι πολλά. Δεν απαιτούνται πολλά χρήµατα για να συµβεί µία
ορθολογική, µια σωστή αντιµετώπιση και ένας σωστός χωρισµός
αρµοδιοτήτων εκεί που πρέπει να υπάρχει.

Στον τοµέα και το τµήµα των αυθαιρέτων που προβλέπουν τα
άρθρα του νοµοσχεδίου, εµείς εστιάζουµε ότι πρέπει να υπάρξει
πρόβλεψη για τις πολύτεκνες οικογένειες. Αυτή τη στιγµή είµαι
εµφανέστατο το πρόβληµα της στέγης στην Ελλάδα. Και θα πρέ-
πει, όχι να χτίζουν αυθαίρετα, κύριε Υπουργέ, αλλά τα αυθαίρετα
που ήδη υπάρχουν να µην τα κατεδαφίσουµε αυτή τη στιγµή
όπου τα εντοπίσουµε. Γιατί δυστυχώς η χώρα µας έχει πρόβληµα
υπογεννητικότητας. Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι µε δυσκολία
κάνουν παιδιά, τα οποία δεν µπορούν να αναθρέψουν. Και νοµί-
ζουµε ότι δεν είναι πρόβληµα ειδικά στην Ελλάδα ένα αυθαίρετο.
Γιατί τα αυθαίρετα δεν είναι µέσα στις πόλεις, κυρίως είναι έξω
από αυτές. Και θα πρέπει να αφήσουµε τους ανθρώπους αυτούς,
–επαναλαµβάνω- τους πολύτεκνους, ή ειδικές κατηγορίες πολι-
τών, όπως είναι οι ΑΜΕΑ. Έχουµε δει να προβαίνουν σε εξώσεις
τώρα πλέον ακόµα και ανθρώπων ανάπηρων, υπερηλίκων. 

Θα πρέπει να προστατέψουµε άλλους ευάλωτους πολίτες, να
υπάρξει µια κοινωνική µέριµνα και όχι η αυστηρή τήρηση του
νόµου, ο οποίος λέει «κατεδάφιση όλων των αυθαιρέτων». Θα
πρέπει να έχουν τη δυνατότητα να υπαχθούν κάποιοι, εάν µπο-
ρούν, στον ν.4495 του 2017, ενώ όσοι έχουν ενταχθεί να έχουν
δυνατότητα επέκτασης ανάλογα µε τις σηµερινές ανάγκες δια-
βίωσης. Γιατί σήµερα έχουν αλλάξει οι ανάγκες διαβίωσης και τα
δεδοµένα απ’ αυτά που είχαµε πριν χρόνια. 

Στο θέµα της ενεργειακής ασφάλειας και των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας θα πρέπει να δοθεί οπωσδήποτε δυνατότητα
γενικότερης επέκτασης του προγράµµατος «Φωτοβολταϊκά στη
Στέγη» και όχι διακοπή του και να επιτρέπεται σε µεγαλύτερη
γκάµα πολιτών, όπως γίνεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Βλέπουµε
ότι η αυτοπαραγωγή είναι η βάση της ενεργειακής στρατηγικής
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και διατυπώνεται ή µέσω του «RePow-
erEU», που είναι εκµετάλλευση της ηλιακής ενέργειας, ή άλλων
προγραµµάτων. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς στην Ελλάδα έχουµε ένα πολύ µικρό πο-
σοστό για τα οικιακά συστήµατα αυτοκατανάλωσης, και τώρα θα
το περιορίσουµε τελείως, το οποίο είναι τουλάχιστον 3% µε 4%
από τα ήδη εγκατεστηµένα φωτοβολταϊκά, ενώ την ίδια στιγµή
στην Ευρωπαϊκή Ένωση το ποσοστό αυτό είναι 70%: 36% είναι
οικιακά φωτοβολταϊκά και 34% εµπορικά και βιοµηχανικά. Δη-
λαδή, στη χώρα µας είναι περίπου τετρακόσια µεγαβάτ στο σύ-
νολο των περίπου εννιά ή δέκα γιγαβάτ των διασυνδεδεµένων
φωτοβολταϊκών συστηµάτων αντίθετα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, που υποχρεώνει τα µέλη της να δώσουν στους πολίτες
και τις επιχειρήσεις το δικαίωµα της πρόσβασης στο ηλεκτρικό
δίκτυο Red2 και EMD2. 

Στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» πρέπει να µπορούν να ενταχθούν
οι ενταγµένοι από τα κοινωνικά τιµολόγια Α’ και Β’ και οι πολύτε-
κνες οικογένειες, που είναι στο Γ’. Οι σταθµοί ΑΠΕ πρέπει να
εγκαθίστανται από την ενεργειακή κοινότητα πολιτών και στη
Θεσσαλία να δοθεί προτεραιότητα για την έγκριση της µετεγκα-
τάστασης των πληµµυρισµένων φωτοβολταϊκών σταθµών. 

Ο ΔΕΔΔΗΕ -το είδα αυτό σε ένα σχόλιο- δηλώνει αδυναµία
στον τρόπο χειρισµού της µετεγκατάστασης αυτής. Θα πρέπει
σίγουρα -µπορεί και να έχει προβλεφθεί πλέον σήµερα- να βοη-
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θήσουµε να γίνει αυτό πραγµατικότητα. 
Αυτά είναι γενικά τα δεδοµένα στην κατανάλωση στα φωτο-

βολταϊκά. Σήµερα η αυτοπαραγωγή στην Ελλάδα λειτουργεί
µέσω του ενεργειακού συµψηφισµού, του Net Metering, και ταυ-
τόχρονα υπάρχει αναµονή για την εφαρµοστική απόφαση του
ν.5037 του 2023, που θα προσδιορίζει τον τρόπο του ενεργειακού
συµψηφισµού: Χρεώσεις, περιορισµοί, περιεχόµενο, διαδικασίες,
κατάρτιση συµβάσεων, συµψηφισµοί κ.λπ.. Και αυτό θα αφορά
το Net Billing. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να βάλουµε σε εφαρµογή αυτό τον νόµο,
που ήδη χρονίζει, και να κοιτάξουµε τι άλλο µπορούµε να προ-
σφέρουµε στις φτωχές πλέον και δύσκολο να επιβιώσουν ελλη-
νικές οικογένειες. Αν όχι στις πόλεις µας, τουλάχιστον στα χωριά,
την ύπαιθρο ή όπου είναι δυνατόν στις πόλεις µας, στο θέµα της
ιδιωτικής χρήσης φωτοβολταϊκών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

ευχαριστούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκαέξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας «Δηµήτρης Πι-
κιώνης».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών και αγορητών µε
την εισηγήτρια από την Πλεύση Ελευθερίας κ. Καραγεωργοπού-
λου. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
«Αρχή σοφίας η των ονοµάτων επίσκεψις». Το είπε ο Αντισθέ-

νης. Το λέµε κι εµείς, για να σας θυµίσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι
από τη θέση εξουσίας που κατέχετε η σε βάθος γνώση των πρα-
γµάτων που αποτελούν περιεχόµενο αυτού του πολυνοµοσχε-
δίου δεν δικαιολογεί την ανυπαρξία ανάλογων, εύχρηστων και
δίκαιων λύσεων στα εξόχως σηµαντικά αντικείµενα του περιεχο-
µένου του. 

Η οµολογία σας κατά την τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής
ότι λάβατε υπ’ όψιν εκατόν εννέα σχόλια από τα πεντακόσια πε-
νήντα έξι συνολικά της διαβούλευσης των οκτώ ηµερών καταδει-
κνύει την ολιγωρία, την προχειρότητα που διαλαµβάνουν το
σύνολο των διατάξεων, που εκπληρώνουν µε αοριστία και ασά-
φεια την µε κάθε τρόπο τήρηση οροσήµου του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης στο πλαίσιο της καλούµενης κατ’ ευφηµισµό πράσινης
µετάβασης στο άγηµα των επόµενων δόσεων. 

Το γεγονός επίσης ότι υπό την πίεση των εργαζοµένων σε ορ-
γανισµούς που καταργούνται ή µεταφέρονται στον Οργανισµό
Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Ανώνυµη Εταιρεία αναφερθή-
κατε στο αυτονόητο δικαίωµα της διατήρησης της προϋπηρεσίας
τους δεν µας πείθει για τις προθέσεις σας συνολικά και για το τε-
λικό αποτέλεσµα. Γιατί δεν νοείται, κύριε Υπουργέ, να αντιλαµ-
βάνεστε, µετά τον καταιγισµό των καταγγελιών στη διάρκεια των
συνεδριάσεων της επιτροπής ως φυσική συνέπεια της νοµοθετι-
κής πρωτοβουλίας, ότι παραβιάζετε συνταγµατικούς κανόνες,
καθιστώντας το µόνιµο προσωπικό δηµοσίων υπαλλήλων που
µέχρι σήµερα εργάζονται στη Διεύθυνση Υδάτων Θεσσαλίας της
Γενικής Διεύθυνσης Χωροταξικής και Περιβαλλοντικής Πολιτικής
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Θεσσαλίας Στερεάς Ελλάδας έρ-
µαιο σχέσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. 

Αν η πρόθεσή σας είναι να κατευνάσετε προσωρινά τις αντι-
δράσεις των εργαζοµένων µε τεχνάσµατα του λόγου, εδώ θα εί-
µαστε, κύριε Υπουργέ, και θα περιµένουµε να δούµε πώς θα
διαµορφώσετε τις νέες συνθήκες, που ήδη θα έπρεπε να αφο-
ρούν σε σχέδιο συγκεκριµένο, σχέδιο ορισµένο, όχι σε προθέ-
σεις. 

Δεν είναι οι ζωές των ανθρώπων αντικείµενο διαλογισµού. Και
αποδείχθηκε πως κάθε άλλο παρά λειτουργείτε ως συντεταγµένη
πολιτεία µε σχέδιο και όραµα που στηρίζεται στους πυλώνες «οι-

κονοµία - κοινωνία – περιβάλλον». 
Μπείτε για λίγο στη θέση των Θεσσαλών, των εργαζόµενων

στον πρωτογενή τοµέα, των κατοίκων, των ανθρώπων που είδαν
µπροστά στα µάτια τους να χάνονται οι συγγενείς τους, οι φίλοι
τους, τα ζώα τους, οι περιουσίες τους, από αιτία προκληθείσα
από την επέλαση των πληµµυρικών φαινοµένων. 

Η Πλεύση Ελευθερίας µε οµάδες βρέθηκε κοντά στους κατοί-
κους των περιοχών που καταστράφηκαν. Στη Γιάννουλη, τον Άγιο
Θωµά, το Στεφανοβίκειο, τον Βόλο, τον Πλατύκαµπο, τον Βλοχό,
τη Φαρκαδόνα κάθε µήνα κλιµάκιο από την Πλεύση Ελευθερίας
και κυρίως η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κωνστα-
ντοπούλου βρέθηκαν στα σηµεία, έχουν έρθει σε επαφή µε τους
κατοίκους και ακόµα συζητούν για τα προβλήµατά τους, τα άλυτα
από την Κυβέρνησή σας. 

Επίσης, στο πλαίσιο συζήτησης για τα θέµατα της Θεσσαλίας,
όταν η Πρόεδρός µας δήλωσε πως ο Βόλος δεν έχει πόσιµο
νερό, δηλώθηκε από την κ. Αγαπηδάκη ότι πόσιµο νερό ο Βόλος
δεν είχε και πριν. Αυτά µας λέτε . Αυτός είναι ο τρόπος που αντι-
µετωπίζετε τους Θεσσαλούς! 

Τι να πει κανείς βέβαια και για τις Σταγιάτες του Βόλου, για το
ηρωικό χωριό που αντιστέκεται στις φασιστικές προθέσεις του
δηµάρχου του, µε τη σύµπνοια τη δική σας και την αµέριστη συ-
µπαράσταση του κ. Αγοραστού, να υφαρπάξουν το πολύτιµο
νερό τους, το πολύτιµο νερό της πηγής τους, της Κρύας Βρύσης! 

Η Ζωή Κωνσταντοπούλου αντιστέκεται και βρίσκεται συνεχώς
σε δικαστικούς αγώνες ατέρµονους, µε όλο το σύστηµα απέναντί
της, προκειµένου να υπερασπιστεί αυτό το πολύτιµο δηµόσιο
κοινό αγαθό, το νερό. 

Ας θυµηθούµε την αλυσίδα των γεγονότων. Οι κακοκαιρίες
«Ντάνιελ» και «Ηλίας» έπνιξαν τον κάµπο τον Σεπτέµβριο του
2023. Τον Οκτώβριο του 2023 η Ελληνική Ένωση Τραπεζών ανα-
κοίνωσε ότι χρηµατοδοτεί µελέτη για την ανάκαµψη του θεσσα-
λικού κάµπου και η δική σας Κυβέρνηση ορίζει ως ανάδοχο της
µελέτης αυτής την ολλανδική εταιρεία «HVA», στην οποία έχουν
δραστηριοποιηθεί στελέχη που συνδέονται µε την Κυβέρνησή
σας. 

Η µελέτη εστιάζει στην προσπάθεια αποκατάστασης, στηρι-
γµένη σε ακριβά έργα, ταµιευτήρες και είκοσι τρία φράγµατα. 

Για τη στελέχωση του φορέα προβλέπονται ανταγωνιστικές
αµοιβές, µε -άκουσον, άκουσον!- budget 3 εκατοµµυρίων ευρώ,
που θα προσελκύσουν κορυφαίους µάνατζερ της αγοράς.

Στο master plan, µάλιστα, της συγκεκριµένης εµπορικής εται-
ρείας προτείνεται η δηµιουργία ιδιωτικού φορέα που θα αναλάβει
να συντονίσει και εφαρµόσει τον σχεδιασµό για την ανάκαµψη
του Θεσσαλικού Κάµπου, εξέλιξη που, όπως φαίνεται, οδηγεί και
στη διαχείριση υδάτων µε κερδοσκοπική βούληση, στηριζόµενη
σε κανόνες ιδιωτικού δικαίου.

Εντύπωση, επίσης, προκαλεί η επιµέλεια της εµπορικής αυτής
ολλανδικής εταιρείας να ανασύρει από το χρονοντούλαπο το µε-
γάλο κατασκευαστικό έργο της εκτροπής του Αχελώου.

Λιγότερο από έναν µήνα µετά, η Κυβέρνηση εµφανίζει σχέδιο
νόµου που δροµολογεί την ίδρυση ιδιωτικού οργανισµού που θα
αναλάβει τα νερά της Θεσσαλίας. Δηµιουργείτε έναν φορέα που,
κατά παρέκκλιση της ισχύουσας νοµοθεσίας για τη διαχείριση
των υδάτων, η οποία είναι ενσωµάτωση στο Εθνικό Δίκαιο των
ευρωπαϊκών οδηγιών, όπως η 2000/60, διαχειρίζεται το υδατικό
δυναµικό της Θεσσαλίας, ενώ ταυτόχρονα είναι και πάροχος υπη-
ρεσιών ύδατος για το αρδευτικό νερό -αφού σε αυτόν µεταφέ-
ρονται οι ΤΟΕΒ- και ελεγκτής -αφού µπορεί να επιβάλλει και
πρόστιµα- αλλά και υποκαθιστά το στενό δηµόσιο, αφού αδει-
οδοτεί τις χρήσεις νερού. Υιοθετείτε ένα σύστηµα που αποτελεί
την οµολογία σας, την αποδοχή της αδυναµίας σας να αντιµετω-
πίσει τις πρωτοφανείς κλιµατικές καταστροφές που έπληξαν τα
τελευταία χρόνια τη Θεσσαλία.

Η διεθνής εµπειρία από την ανάθεση της διαχείρισης του
νερού σε Α.Ε. διδάσκει πως αυτή η διάταξη επιφέρει κατ’ ελάχι-
στον µεγάλη αύξηση της τιµής του νερού, έως και πάνω από
250%, που στην Ελλάδα µε το πολύ φθηνό νερό, µε µια µετριο-
παθή εκτίµηση, µπορεί να είναι αναµενόµενος αυτός ο υπερτε-
τραπλασιασµός της τιµής του νερού.

Εγκατάλειψη, επίσης, πληµµελής συντήρηση και µειωµένες
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επενδύσεις στη συντήρηση και στον εκσυγχρονισµό των δικτύων.
Εξάλλου, σύµφωνα µε το κοινό δελτίο Τύπου των περισσότερων
περιβαλλοντικών οργανώσεων, η έκθεση της ολλανδικής εται-
ρείας χαρακτηρίστηκε από τα εξής στοιχεία µετά: Καταστροφές
βλάστησης µε τεράστιες κατασκευαστικές επεµβάσεις, που
έχουν αποδειχθεί εκτός από εξαιρετικά δαπανηρές και καταστρο-
φικές, καθώς προτείνει είκοσι τρία φράγµατα µε εκβάθυνση πο-
ταµών και µε επιµονή πιέζει για την εκτροπή του Αχελώου. Επι-
χειρεί την αγνόηση της κλιµατικής κρίσης, χωρίς να προτείνει
εκείνες τις λύσεις που οφείλουν να ανασυγκροτήσουν και να θω-
ρακίσουν την αγροτική παραγωγή που απειλείται.

Διαχείριση υδάτινων οικοσυστηµάτων µε σκοπό το κέρδος:
Προβάλλεται ως µόνη λύση η διοίκηση των υδάτινων πόρων της
Θεσσαλίας και η επιβολή προστίµων. Θα τιµωρήσετε τους κατοί-
κους, επειδή τους συνέβη αυτό που τους συνέβη. Προτείνεται η
ιδέα µιας τέτοιας διαχείρισης, µε κανόνες ιδιωτικής οικονοµίας,
που θα εφαρµοστεί πρωτοπόρα στους κατεστραµµένους Θεσ-
σαλούς, χωρίς βεβαίως αντιστάσεις, µε τη λογική του ότι οι αντι-
στάσεις τους έτσι και αλλιώς είναι αποµειωµένες εξαιτίας της
καταστροφής τους, καθώς ακόµα αναζητούν στέγη, ακόµη ανα-
ζητούν το πώς θα ξεκινήσουν τις επαγγελµατικές δραστηριότη-
τές τους, έχοντας χάσει το βιός τους, την περιουσία τους, τα ζώα
τους.

Η έκθεση αυτή υπολείπεται σοβαρά σε σχέση µε τις προδια-
γραφές µελετών που ανατίθενται από το ελληνικό δηµόσιο στο
πλαίσιο εφαρµογής του σχετικού Ενωσιακού Δικαίου. Στερείται
επιστηµονικής τεκµηρίωσης και ως εκ τούτου, εγκυρότητας και
απευθύνεται -ακόµα περισσότερο ένας λόγος που στοιχειοθετεί
όλου αυτού του είδους τη µεθόδευση- στους αγρότες στην αγ-
γλική γλώσσα. Καµµία πρόσβαση, δηλαδή, στην πληροφορία.

Ποιοι είστε εσείς συνολικά που δήθεν αγωνιάτε, ωστόσο, για
την προστασία του περιβάλλοντος και την υγεία των πολιτών;
Μόλις χθες, παραστήκατε στο σχετικό δικαστήριο που συνέβη
ανάµεσα στους εκπροσώπους του Υπουργείου, στη διοίκηση της
Πολεοδοµίας και στους Δήµους Τανάγρας και Δήµου Ωρωπού,
όπως και στο σχετικό Περιφερειακό Συµβούλιο, υποστηρίζοντας
ως προς τον πρώτο Χώρο Υγειονοµικής Ταφής Επικίνδυνων Βιο-
µηχανικών Αποβλήτων στον ήδη επιβαρυµένο τόπο της Τανά-
γρας, στον ήδη επιβαρυµένο Ασωπό -τον οποίο είχατε υπο-
χρέωση να έχετε εξυγιάνει και τον οποίο ακόµα και σήµερα επι-
µένετε να επιβαρύνετε- τα µεγάλα συµφέροντα και τις µεγάλες
εταιρείες, οι οποίες θα εγκαταστήσουν ένα ακόµη σύστηµα µε
υποδοχή επικίνδυνων τοξικών βιοµηχανικών αποβλήτων όχι µόνο
από όλη την Ελλάδα, αλλά και από τρίτες χώρες.

Ο δε εκπρόσωπος του Υπουργείου σας δήλωσε σε αυτό το Πε-
ριφερειακό Συµβούλιο µε θράσος, αλλά και απίστευτο κυνισµό,
ότι ακόµα και αν διαχυθούν τα τοξικά απόβλητα στο περιβάλλον,
το χώµα είναι ικανό να τα συγκρατήσει. Το ξέρει καλά ο ειδήµων
του Υπουργείου σας αυτό. Και, µάλιστα, αυτό συµβαίνει σε εποχή
κλιµατικής κρίσης, µε τα πληµµυρικά φαινόµενα να είναι τόσο
έντονα που καταλήγει να είναι τραγικό να ακούγονται αυτά από
χείλη Κυβερνητικού Εκπροσώπου.

Σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των δασών, επιµένετε στην είσοδο
ιδιωτών για την απόληψη της βιοµάζας από τα δάση και µάλιστα,
µε κρατική επιδότηση, την οποία βαφτίζετε «ολοκληρωµένη δια-
χείριση των δασικών οικοσυστηµάτων». Το νοµοσχέδιο αναφέρε-
ται στα σχήµατα που θα αναλάβουν τον καθαρισµό των δασών
και την εκµετάλλευση της ξυλείας και στις διαδικασίες ανάθεσης
του καθορισµού, δηλαδή στους Δασικούς Συνεταιρισµούς Εργα-
σίας, ΔΑΣΕ, που πληρούν συγκεκριµένες προϋποθέσεις ή σε σχή-
µατα στα οποία θα συµµετέχουν ως µέρη οι ΔΑΣΕ µε συνολικό
ποσοστό 50% και λοιπά φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
τοµέα, µε συνολικό ποσοστό 50%. Στα υβριδικά συνεργατικά
σχήµατα θα µπορούν να συµµετέχουν και νοµικά πρόσωπα για
εκµετάλλευση της βιοµάζας προς παραγωγή ενέργειας, θερµι-
κής ηλεκτρικής βιοενέργειας.

Και αυτά συµβαίνουν, ενώ η Δασική Υπηρεσία καταρρέει λόγω
τραγικής υποστελέχωσης, ενώ πάνω από το 50% των δασικών οι-
κοσυστηµάτων της χώρας δεν διαθέτει διαχειριστικές µελέτες.
Οι ξυλέµποροι, αυτοί που στο νοµοσχέδιο καλούνται «υβριδικά
σχήµατα», θα λυµαίνονται το σύνολο των κρατικών δασών και όχι

µόνο της βιοµάζας και µάλιστα, µε κρατική επιδότηση, ενώ πα-
ράλληλα, απαξιώνεται το σύνολο των εργαζοµένων στα δάση, µε-
τατρέποντας αυτούς σε πρωτοκολλητές των επιχειρηµατιών,
διαλύοντας την ήδη υποβαθµισµένη Δασική Υπηρεσία.

Το 1998, ο διαχωρισµός της πρόληψης από την καταστολή και
η µεταφορά της δασοπυρόσβεσης στην Πυροσβεστική Υπηρεσία
αποτέλεσαν πλήγµα βαρύ και καταστροφή για τα δάση, τους ερ-
γαζοµένους σε αυτά, αλλά και για όλο τον ελληνικό λαό. Τώρα,
µε την πλήρη εκχώρηση της διαχείρισης των κρατικών δασών
στους επιχειρηµατίες, οδηγούµαστε σε ένα θεσµοθετηµένο κα-
θεστώς ληστρικής εκµετάλλευσης των δασών, στην υπογραφή
µιας ληξιαρχικής πράξης που πιστοποιεί έναν προαναγγελθέντα
θάνατο.

Παράλληλα, εξεδόθη πριν από λίγο καιρό η πρώτη εγκύκλιος
και ακολούθησαν άλλες δύο, που αποδεικνύουν την προχειρό-
τητα µε την οποία επεξεργάζεστε το πολύ σοβαρό ζήτηµα του
Κανονισµού Πυροπροστασίας Ακινήτων, µε έναν σχεδιασµό που
ενεργοποιεί έναν νόµο που ψηφίστηκε πριν από έναν χρόνο πε-
ρίπου, ενηµερώνοντας τους πολίτες ότι πρέπει άµεσα να συντα-
χθούν µελέτες, τις οποίες θα καταθέσουν σε µια νέα ηλεκτρονική
πλατφόρµα και αν αυτό δεν το κάνουν µέχρι προθεσµίας 31
Μαΐου -και άλλη µια προθεσµία υπάρχει µέχρι τις 10 Ιουνίου- θα
έχουν σοβαρές κυρώσεις.

Αλήθεια, βρήκατε έναν τρόπο, αφ’ ενός, να δηµιουργείτε έναν
τρόπο εσόδου από καταγγελίες σε όλους τους τοµείς -είτε είναι
στο φορολογικό είτε είναι σε σχέση µε τα αυθαίρετα είτε είναι σε
σχέση µε τα δάση- και από την άλλη, εκβιάζετε και αποφαίνεστε
σε σχέση µε τόσα σοβαρά ζητήµατα έναν µήνα πριν τελειώσει η
προθεσµία, µια προθεσµία η οποία, όταν πλέον ξεπεραστεί, οι
πολίτες θα είναι υπόλογοι απέναντι στο κράτος µε αυστηρά πρό-
στιµα.

Ο Κανονισµός Πυροπροστασίας Ακινήτων κινείται στη σωστή
κατεύθυνση. Όµως, υπάρχουν αστοχίες, υπάρχουν σηµεία χρήζο-
ντα διευκρινίσεων κυρίως στο τι θεωρείται εύφλεκτο και τι όχι. Η
προχειρότητα και πάλι είναι κάτι που αφορά και αυτό τον τοµέα.

Το νοµοσχέδιο - µαµούθ των εκατόν τριάντα δύο άρθρων, µε
την άκρως ελλιπή αιτιολόγηση των προτεινοµένων αλλαγών, κα-
τέστησε σαφές για άλλη µια φορά ότι η πολιτεία επιδεικνύει ως
µόνο τρόπο νοµοθέτησης την κακή νοµοθέτηση, ως µόνο τρόπο
δηµοσίου διαλόγου τον ευτελισµό της διαδικασίας της δηµόσιας
διαβούλευσης. Και να υπενθυµίσουµε, ωστόσο, ότι στη δηµοκρα-
τία και η διαδικασία είναι ουσία, γιατί επί της ουσίας του νοµο-
σχεδίου, προτείνεται µεταξύ άλλων µια νέα δοµή για τον έλεγχο
της αυθαίρετης δόµησης. Πώς; Διά της συγκέντρωσης των οι-
κείων αρµοδιοτήτων σε ένα κεντρικό επίπεδο στο Υπουργείο. Για
ποιον λόγο; Ποια η αιτιολογική βάση; Ποια ανάλυση δεδοµένων
οδηγεί στην αναγκαιότητα κατάργησης της σηµερινής δοµής και
στην αντικατάστασή της µε ένα συγκεντρωτικό σύστηµα; Έχουν
ήδη εφαρµοστεί οι προβλεπόµενες πολιτικές ελέγχου, οι ισχύου-
σες από το 2011; Έχουν εντοπιστεί τα προβλήµατα που προκύ-
πτουν, έτσι ώστε να κριθούν ότι χρήζουν αντικατάστασης, ως
ατελέσφορες;

Από την έναρξη ισχύος του ν.4495, αν και έχουν εκδοθεί χιλιά-
δες άδειες, δεν έχουν ελεγχθεί, παρά το γεγονός ότι έπρεπε κατά
νόµον υποχρεωτικά να διενεργείται δειγµατοληπτικός έλεγχος
της νοµιµότητας των επιβαλλοµένων µελετών και στοιχείων στο
30% των οικοδοµικών αδειών, οι οποίες χορηγούνται χωρίς προ-
έγκριση, καθώς και σε αυθαίρετες κατασκευές που τακτοποι-
ούνται. Εκτός αν εννοείτε επιτυχία και τακτοποίηση την αυθαί-
ρετη πέργκολα που έχετε αναγάγει σε έννοµο αγαθό προστασίας
του δοµηµένου περιβάλλοντος.

Εισάγετε τον θεσµό του ελέγχου µε drones και των καταγγε-
λιών από πολίτες- ξανά η καταγγελία, το καταδοτικό κράτος σε
ετοιµότητα- που προϋποθέτουν την καταβολή παραβόλου, ασχέ-
τως αν επιστρέφεται στην περίπτωση που αυτές κριθούν αληθείς,
τη συµβολή µηχανικού δικηγόρου για µια προτεραιοποιηµένη κα-
ταγγελία, και αυτά σε µια πλατφόρµα διαχείρισης του ΤΕΕ και
πάλι, το οποίο ταυτόχρονα είναι και συνδικαλιστικό όργανο των
µηχανικών, δηλαδή µε εµφανή και υπαρκτή την πιθανότητα σύ-
γκρουσης συµφερόντων. Ο πολίτης από την άλλη και πάλι είναι
έτοιµος να χρηµατοδοτήσει τις πλέον στοιχειώδεις διαδικασίες
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ελέγχου, ειδικά από τη στιγµή που η πολιτεία έχει αποδυναµώσει
τον προληπτικό έλεγχο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όταν για µιας τέτοιας σοβαρότητας αλλά και µεγέθους νοµο-
θέτηµα γίνεται σύντµηση του χρόνου διαβούλευσης, ακόµα και
της ελάχιστης διάρκειας των δύο εβδοµάδων που προβλέπει ο
νόµος, σε µόλις οκτώ ηµέρες, γίνεται άµεσα αντιληπτό από τους
κυβερνωµένους ότι η πολιτεία, το ΥΠΕΝ εν προκειµένω, καθιστά
σαφές ότι αδιαφορεί πλήρως για κάθε έννοια ουσιαστικής νοµο-
θέτησης, ουσιαστικής διαβούλευσης. Στο ίδιο συµπέρασµα κα-
ταλήγει κανείς διαβάζοντας και την προκαταρκτική αιτιολογική
έκθεση στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης που συνοδεύει το
σχέδιο νόµου, η οποία δεν περιέχει οποιαδήποτε τύπου ανάλυση
και τεκµηρίωση των προτεινόµενων ρυθµίσεων. 

Και ένα σχόλιο τελευταίο -και κλείνω- για τη διάταξη των Ανα-
νεώσιµων Πηγών Ενέργειας. Παρατηρείται ότι παραχωρείται
διαρκώς χώρος στους επενδυτές των µεγάλων κεφαλαίων. Από
τους φορείς δεχτήκατε οξεία κριτική για την ανάγκη δηµιουργίας
πεδίου ανάπτυξης µικρών ενεργειακών κοινοτήτων, αλλά και για
την απουσία πρόνοιας ενθάρρυνσης προώθησης µικρών τοπικών
παραγωγών.

Σηµείο προσοχής και ενδεικτικό της προχειρότητας που περι-
βάλλει τη στόχευσή σας είναι ότι αδιαφορείτε πλήρως για τις κα-
ταγγελίες των αγροτών σε Στερεά Ελλάδα και Θεσσαλία για το
γεγονός ότι ΔΕΔΔΗΕ και ΑΔΜΗΕ δεν ενηµερώνουν καν για τον
βαθµό κατάληψης της γης υψηλής παραγωγικότητας από φωτο-
βολταϊκά, γεγονός που θέτει σε κίνδυνο το µέλλον εκατοντάδων
στρεµµάτων γης που θυσιάζονται στον βωµό των φωτοβολταϊκών
πάρκων. Θα αποτελεί ζήτηµα η εύρεση καλλιεργήσιµης γης, χω-
ραφιών, αλλά και τα εναποµείναντα θα επηρεάζονται άµεσα από
τη θέση τους σε κλοιό πάνελ. Η ανησυχία των αγροτών είναι έκ-
δηλη, η απουσία της πολιτείας είναι εµφανής. 

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Άνω Λιοσίων
(δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διακόπτουµε τη συνεδρίαση επί
του νοµοσχεδίου για να εισέλθουµε στη συζήτηση για τις αντιρ-
ρήσεις αντισυνταγµατικότητας οι οποίες έχουν κατατεθεί. Έχουν
κατατεθεί αντιρρήσεις αντισυνταγµατικότητας από το κόµµα του
ΣΥΡΙΖΑ και από τη Νέα Αριστερά. Οπότε τον λόγο αρχικώς έχουν
οι δύο λέγοντες, ο κ. Κόκκαλης από το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ και ο κ
Τζανακόπουλος από τη Νέα Αριστερά.

Κύριε Κόκκαλη, είναι πέντε τα λεπτά που δικαιούνται όλοι οι
οµιλητές. Θα υπάρχει η σχετική ανοχή. Παρακαλώ από τη θέση
σας ξεκινάτε εσείς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προβάλλουµε αντιρρήσεις όσον

αφορά την αντισυνταγµατικότητα των άρθρων 3 έως 13 του υπό
κρίση και κατάθεση και προς ψήφιση νοµοσχεδίου. Τι επιδιώκει
η Κυβέρνηση µε τα εν λόγω άρθρα; Επιδιώκει να αµβλύνει τις συ-
νέπειες της κλιµατικής αλλαγής. Έκτακτα καιρικά φαινόµενα µε
καταστροφικές συνέπειες καθιστούν δυσχερή την καθηµερινό-
τητα των πολιτών στη Θεσσαλία. Για αυτόν τον λόγο προτείνει τη
σύσταση µιας ανωνύµου εταιρείας, λειτουργούσας µε αρχές
ιδιωτικής οικονοµίας. Πριν την κατάθεση του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου είχαµε την προτροπή-σύσταση από την ολλανδική
εταιρεία για τη δηµιουργία αυτής της εταιρείας. Σκοπός της εν
λόγω εταιρείας είναι η εκπόνηση των στρατηγικών µελετών για
τη διαχείριση των υδάτων, για τη διαχείριση των σχεδίων διαχεί-

ρισης κινδύνου πληµµύρας, αλλά και λεκάνης απορροής. Επίσης,
για τον σκοπό αυτόν δύναται να συνάπτει προγραµµατικές συµ-
φωνίες µε ΟΤΑ και µε διάφορους φορείς. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν προκειµένω, τα έννοµα
αγαθά τα οποία προστατεύονται είναι αφ’ ενός η διαχείριση των
υδάτων σε ένα διαµέρισµα για το οποίο το νερό είναι ο βασικός
κινητήριος µοχλός για την τοπική οικονοµία, αφ’ ετέρου όµως και
τα δικαιώµατα στη ζωή, το δικαίωµα στην προστασία της ζωής,
της υγείας, της ασφάλειας και της περιουσίας των Θεσσαλών πο-
λιτών, διατάξεις και δικαιώµατα τα οποία προστατεύονται από τα
άρθρα 2, 5, 21 και 22 του Συντάγµατος.

Γίνεται λόγος, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, για ιδιωτικοποίηση ή µη του νερού. Νοµίζω ότι είναι λάθος
αυτή η διαφορά. Ο τίτλος και η κουβέντα είναι: η Κυβέρνηση πα-
ραδίδει το δικαίωµα στην προστασία της ζωής, της ασφάλειας
και της περιουσίας, αλλά και της διαχείρισης του νερού σε µία
ανώνυµη εταιρεία.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι τα σχέδια διαχείρισης κινδύ-
νου πληµµύρας. Τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας προ-
στατεύουν όλους τους Θεσσαλούς πολίτες είτε είναι αγρότες
είτε είναι συνταξιούχοι είτε είναι υπάλληλοι. Τα σχέδια διαχείρι-
σης κινδύνου πληµµύρας φιλοδοξούν να προστατέψουν τον Θεσ-
σαλό πολίτη από τις ενδεχόµενες πληµµύρες. Συνεπώς φιλο-
δοξούν να προστατεύσουν το έννοµο αγαθό, το οποίο προστα-
τεύεται από το Σύνταγµα που έχει να κάνει µε τη ζωή. Φιλοδοξούν
να προστατεύσουν αυτά τα σχέδια, την περιουσία, αλλά και την
ασφάλεια των Θεσσαλών πολιτών. 

Και το ερώτηµα είναι: Το δικαίωµα για την προστασία αυτών
των εννόµων αγαθών είναι στον στενό πυρήνα της κρατικής εξου-
σίας ή όχι; Εάν είναι αρνητική η απάντηση, ότι αυτά τα δικαιώ-
µατα προστασίας της ζωής, της υγείας, της περιουσίας αλλά και
της διαχείρισης του νερού δεν είναι στο στενό πυρήνα της κρα-
τικής εξουσίας, τότε µπορούσε να πει κάποιος ότι είναι συµβατή
η ίδρυση αυτής της ανωνύµου εταιρείας. Επειδή, όµως, αυτά τα
δικαιώµατα έχουν άµεση σχέση και τελούν υπό την κρατική προ-
στασία του κράτους, είναι ευθέως αντισυνταγµατική η ίδρυση
αυτής της ανωνύµου εταιρείας. 

Εν συνεχεία, σύµφωνα µε το άρθρο 3 παράγραφος 2 του υπό
κρίση νοµοσχεδίου, ο Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσα-
λίας λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος σύµφωνα µε
τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας, υπό την εποπτεία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Σας διαβάζω απόσπασµα από την απόφαση 190 του 2022 και
191 του 2022, η οποία έκρινε για την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ:
«Όπως συνάγεται περαιτέρω από τις ίδιες συνταγµατικές διατά-
ξεις, ανεξαρτήτως εάν η συµµετοχή του δηµοσίου στο µετοχικό
κεφάλαιο της ΕΥΔΑΠ δύναται να είναι και έµµεση, διά της παρεµ-
βολής άλλου νοµικού προσώπου, πάντως το δηµόσιο, µε την κα-
τοχή του µετοχικού κεφαλαίου και τη διαχείριση της δηµόσιας
αυτής επιχείρησης, δεν επιτρέπεται να επιδιώκει, προεχόντως ή
παραλλήλως, οικονοµικούς ή άλλους σκοπούς, έστω και υπαγο-
ρευόµενους από το ευρύτερο δηµόσιο συµφέρον, όταν οι σκοποί
αυτοί ανταγωνίζονται ή θέτουν σε κίνδυνο την αξιούµενη αδιά-
λειπτη και υψηλής ποιότητας παροχή των υπηρεσιών ύδρευσης».
Συνεπώς το Συµβούλιο της Επικρατείας πηγαίνει και ένα βήµα
παρακάτω.

Σας ακούσαµε στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ, να λέτε «πού εί-
δατε την ιδιωτικοποίηση;». Να επαναλάβω ότι η ιδιωτικοποίηση
είναι το µέσο όταν το µετοχολόγιο είναι 100% στο δηµόσιο. Το
Συµβούλιο της Επικρατείας θέτει συµπλεκτική προϋπόθεση πως
εκτός από το µετοχολόγιο, πρέπει το δηµόσιο να ασκεί και -όχι
«ή»- αποφασιστικές αρµοδιότητες. Όµως, αυτές οι αποφασιστι-
κές αρµοδιότητες έχουν εκχωρηθεί στον Οργανισµό Διαχείρισης
Υδάτων Θεσσαλίας. 

Εν κατακλείδι, κύριε Υπουργέ, σας ανέφερα ένα συγκεκριµένο
παράδειγµα. Τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας απει-
λούν όλους τους Θεσσαλούς, ναι ή όχι; Απειλούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Προστατεύουν τη ζωή και την περι-
ουσία; Ναι. Σε ποιον παραδίδετε αυτό το δικαίωµα; Στην ανώνυµη
εταιρεία. Όχι; Τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας ο Ορ-
γανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας θα τα εκπονεί και θα
τα υλοποιεί. 

Είναι η επίσηµη παραδοχή -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- εκτός
από την ανικανότητα του κράτους -διότι παραδέχεστε επίσηµα
ότι δεν µπορείτε να προστατεύσετε τη ζωή, την ασφάλεια την πε-
ριουσία αλλά και το νερό στη Θεσσαλία- ότι είστε πλέον και επι-
κίνδυνοι για τη Θεσσαλία, διότι η ευθύνη για τυχόν µη ύπαρξη
έργων αντιπληµµυρικών δεν µπορεί να αναζητηθεί πουθενά. Με
συγκεκριµένο άρθρο απαλλάσσονται της ευθύνης όλα τα µέλη
του διοικητικού συµβουλίου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Κόκκαλη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Τζανακόπουλο από τη Νέα

Αριστερά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα πρώτα ένα σχόλιο, κύριε Υπουργέ, αν είναι εύκολο,

ακόµα και αν διαφωνείτε ή θεωρείτε ότι τα επιχειρήµατα της Αντι-
πολίτευσης είναι έωλα, δείξτε τουλάχιστον έναν σεβασµό απένα-
ντι στους οµιλητές. Διαρκώς χειρονοµείτε, γελάτε, ειρωνεύεστε.
Θα παρακαλούσα, αν µη τι άλλο, σε αυτή τη διαδικασία να επι-
δεικνύουµε έναν στοιχειώδη σεβασµό σε όποιον, εν πάση περι-
πτώσει, θέλει να εκφράσει µια αντίρρηση σε σχέση µε την κυ-
βερνητική πολιτική, η οποία µάλιστα αφορά και τη συνταγµατι-
κότητα συγκεκριµένων διατάξεων. 

Έχουµε καταθέσει αυτή την ένσταση αντισυνταγµατικότητας,
διότι έχουµε πάρα πολλές επιφυλάξεις και προβληµατισµούς αν
τα άρθρα 3 έως 13 που συστήνουν τον «ΟΔΥΘ Α.Ε.», είναι πρά-
γµατι σε συµφωνία µε το Σύνταγµα ή αν η ίδρυση αυτού του ορ-
γανισµού και η παραχώρηση συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων για
εγγειοβελτιωτικά και αντιπληµµυρικά έργα έρχεται σε αντίθεση
µε το Σύνταγµα. 

Προσέξτε ποιο είναι το κοµβικό επιχείρηµα και θα ήθελα ο κύ-
ριος Υπουργός, αλλά και ο αντιλέγων εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας, εκ µέρους της Συµπολίτευσης, να απαντήσει σε αυτό
και όχι σε άλλα επιχειρήµατα. Όπως έχει κριθεί από το Συµβούλιο
της Επικρατείας, η ανάθεση δραστηριοτήτων που ανήκουν στον
σκληρό πυρήνα του κράτους, δηλαδή η ασφάλεια, η δηµόσια
τάξη, η δικαιοσύνη, η εθνική άµυνα δεν µπορούν παρά να ασκού-
νται άµεσα από το κράτος. 

Τι σηµαίνει «άµεσα»; Από την µε τη στενή έννοια διοίκηση, η
οποία δεν µπορεί να παραχωρείται ή να ορίζεται ότι το έργο της
εκτελείται από όργανα τα οποία βρίσκονται υπό την απλή επο-
πτεία του αρµόδιου Υπουργού. Δεν µπορεί, για παράδειγµα, να
υπάρξει ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, το οποίο θα
ασκεί δραστηριότητες αστυνόµευσης ή φύλαξης κρατουµένων ή
δραστηριότητες που σχετίζονται µε την άµυνα της χώρας. Το επι-
χείρηµα συνεχίζει ως εξής: Η κλιµατική αλλαγή, όπως είναι πλέον
επιστηµονικά αποδεδειγµένο, δεν αφορά έναν µελλοντικό κίν-
δυνο ασφάλειας του κράτους. Αντίθετα, είναι µια παρούσα και
ενεργή πραγµατικότητα. 

Βασίµως, λοιπόν, ισχυρίζοµαι ότι η αντιµετώπιση της κλιµατι-
κής αλλαγής µε όλα όσα αυτό συνεπάγεται για την ίδια την ασφά-
λεια εθνικών υποδοµών, κρατικών και ιδιωτικών περιουσιών, δεν
είναι µια ακόµα δραστηριότητα ανάµεσα στις άλλες, αλλά πλέον
υπό το φως των εξελίξεων και υπό το φως της ενεργούς και πα-
ρούσας κλιµατικής κρίσης, η οποία οδήγησε τα προηγούµενα
χρόνια σε τεράστιες πυρκαγιές, οδήγησε τα προηγούµενα χρόνια
σε αλλεπάλληλες φυσικές καταστροφές, οι οποίες είχαν να κά-
νουν µε τον «Ντάνιελ», είχαν να κάνουν µε άλλες εξαιρετικού χα-
ρακτήρα, αν θέλετε, φυσικές εκδηλώσεις, ανήκουν πλέον απο-
κλειστικά και µόνο στον σκληρό πυρήνα του κράτους και δεν µπο-
ρούν να ανατίθενται σε οργανισµούς, οι οποίοι βρίσκονται απλώς
και µόνο υπό την εποπτεία των αρµόδιων Υπουργείων. Αυτό είναι
το κεντρικό επιχείρηµα. Μην απαντήσετε σε άλλο. 

Επικουρικά, έχω επίσης την άποψη ότι µε τα άρθρα 3 έως 13

µεταφέρονται αρµοδιότητες από την αποκεντρωµένη διοίκηση
προς µία ανώνυµη εταιρεία. Αυτό είναι συζητήσιµο συνταγµατικά
για το αν και κατά πόσο µπορεί να συµβεί. Όµως, η µεταφορά
αρµοδιοτήτων από την περιφέρεια προς µία ανώνυµη εταιρεία,
η οποία πλέον υπάγεται στην εποπτεία του Υπουργείου, εκτιµώ
ότι είναι ευθέως αντίθετη µε το άρθρο 102 του Συντάγµατος και
θα εξηγήσω γιατί. 

Πράγµατι, η νοµοθετική εξουσία έχει τη δυνατότητα να κρίνει
αν συγκεκριµένες αρµοδιότητες θα ανήκουν στην µε τη στενή έν-
νοια δηµόσια διοίκηση ή θα µεταφέρονται στην τοπική αυτοδιοί-
κηση. Αυτό όµως που δεν έχει τη δυνατότητα να κάνει είναι να
ακολουθεί την αντίστροφη πορεία. Δηλαδή, εφόσον έχει παρα-
χωρήσει συγκεκριµένες αρµοδιότητες στην τοπική αυτοδιοίκηση
-και εν προκειµένω έχουµε παραχώρηση συγκεκριµένων αρµο-
διοτήτων που αφορούν τα εγγειοβελτιωτικά και τα αντιπληµµυ-
ρικά έργα στις περιφέρειες- δεν έχει τη διακριτική ευχέρεια να
ακολουθήσει την αντίστροφη πορεία, δηλαδή να αφαιρέσει αρ-
µοδιότητες από την αυτοδιοίκηση και να τις µεταφέρει στην επο-
πτεία της κεντρικής διοίκησης και µάλιστα υπό τη µορφή ενός
νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου. 

Αυτά είναι τα δύο κεντρικά επιχειρήµατα που, κατά τη γνώµη
µου, υποστηρίζουν τις σοβαρές επιφυλάξεις που έχουµε για την
συνταγµατικότητα των άρθρων 3 έως 13. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τζανακόπουλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γενικό Λύκειο Σκάλας Ωρωπού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα ως αντιλέγων έχει ο κ. Πλεύρης και στη συνέ-
χεια θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µε την αντί-
στροφη σειρά των κοµµάτων.

Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να καλέσω τους συναδέλφους να δουν τις σελίδες

17-19 της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, γιατί πιστεύω
ότι απαντά σε µεγάλο βαθµό στις ενστάσεις που έχουν τεθεί.

Η ένσταση που έχει τεθεί από τον κ. Κόκκαλη, δηλαδή από τον
ΣΥΡΙΖΑ, έχει να κάνει µε το ότι η διαχείριση των υδάτων αποτελεί
παράγοντα που είναι στον σκληρό πυρήνα της κρατικής εξουσίας
ως έκφραση κυριαρχίας και υπό αυτή την έννοια δεν µπορεί να
παραχωρηθεί µε κανέναν τρόπο σε οποιοδήποτε νοµικό πρό-
σωπο αν αυτό δεν είναι δηµοσίου δικαίου. Βέβαια, µε αυτή τη λο-
γική δεν θα µπορούσαµε να συζητήσουµε για φορείς που ήδη
υφίστανται, όπως είναι η διαχείριση υδάτων στη Θεσσαλονίκη
που είναι ανώνυµη εταιρεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχει φύγει από το Υπερταµείο µε αλλε-
πάλληλες αποφάσεις. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει
λύσει στο σύνολό τους αυτά τα θέµατα, δηλαδή τα θέµατα της
άµυνας, της δηµόσιας τάξης και της δικαιοσύνης. Αυτοί οι παρά-
γοντες αποτελούν έκφραση της κυριαρχίας του κράτους και είναι
οι µοναδικοί τοµείς που δεν µπορούν να ανατεθούν σε άλλα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Αντιθέτως, η νοµολογία έχει αποδεχθεί παγίως ότι η διαχείριση
αγαθών µε κοινωνικό πρόσωπο, στα οποία ρητώς αναφέρεται και
η ύδρευση, µπορεί να ανατεθούν σε άλλα νοµικά σχήµατα πέραν
του δηµοσίου δικαίου -αναφέροµαι στην απόφαση 191/2022- εάν
πληρούνται δύο προϋποθέσεις: το ελληνικό δηµόσιο να ασκεί
εποπτεία επ’ αυτής, δηλαδή του νοµικού µορφώµατος που θα
έχει διαµορφωθεί, αλλά να έχει και τη µετοχική σύνθεση. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, ο φορέας ο οποίος δηµιουργεί-
ται έχει αφ’ ενός ως µέτοχο το δηµόσιο κατά 100% και αφ’ ετέ-
ρου ασκεί εποπτεία το Υπουργείο. Γι’ αυτό η επιστηµονική έκ-
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θεση της Βουλής καταλήγει ρητώς ότι υπό το φως των ανωτέρω,
οι προτεινόµενες διατάξεις µε τις οποίες προβλέπεται η ίδρυση
του ΟΔΥΘ µε τη µορφή νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου και
ειδικότερα ανώνυµης εταιρείας και τίθενται οι διατάξεις του κα-
ταστατικού και του τρόπου λειτουργίας εναρµονίζονται πλήρως
µε τις ανωτέρω κρίσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Ας δούµε, όµως, τι λέει ο κ. Τζανακόπουλος που αξίζει να απα-
ντήσουµε. Ο κ. Τζανακόπουλος γνωρίζοντας προφανώς αυτό το
πρόβληµα, αλλά και τη νοµολογία, λέει ότι θα πρέπει πλέον να
αντιµετωπίσουµε το θέµα αυτών των καταστάσεων της κλιµατι-
κής αλλαγής όχι µε τους όρους διαχείρισης υδάτων, όπως ήταν
µέχρι τώρα, αλλά εξασφαλίζοντας ασφάλεια. Και για να εξασφα-
λίσουµε ασφάλεια θα πρέπει ουσιαστικά να πάµε στον σκληρό
πυρήνα του κράτους, στον οποίο δεν µπορούν να ανατεθούν.
Αυτό θεωρώ ότι πάσχει παρ’ όλο που ακούω τη νοµική ανάπτυξη,
όπως την έχει κάνει. Ωστόσο, θεωρώ ότι πάσχει, αξιότιµε κύριε
συνάδελφε, γιατί πάλι το Σύνταγµα αναφέρεται περιοριστικά όχι
στο πώς θα διαχειριζόµαστε καλύτερα τα πράγµατα ή αν αποτε-
λούν κίνδυνο, αλλά αναφέρεται σε αρχές που είναι έκφραση κυ-
ριαρχίας του κράτους. Γι’ αυτό στην πραγµατικότητα µιλάει απλά
για δικαιοσύνη, για δικαστήρια και για αστυνοµία. Άρα πηγαίνει
στον σκληρό πυρήνα της έκφρασης κυριαρχίας. Σε κάθε περί-
πτωση δε και δεδοµένου ότι ο φορέας ο οποίος δηµιουργείται
είναι φορέας στον οποίο τη µετοχική σύνθεση έχει µόνο το δη-
µόσιο και εποπτεύεται από το αντίστοιχο Υπουργείο, δεν γεννάται
κανένα θέµα ως προς τη λειτουργία. 

Εάν αντίστοιχα αποδεχόµασταν τη θέση την οποία έφερε η
Νέα Αριστερά µέσω του κ. Τζανακόπουλου, θα έπρεπε τότε να
επαναπροσδιορίσουµε και όλους τους άλλους φορείς που υπάρ-
χουν και να πούµε ότι πλέον είναι αντισυνταγµατικοί και πρέπει
να γυρίσουν στο κράτος. Άρα αυτή τη στιγµή δεν τίθεται κανένα
θέµα. Ο φορέας ελέγχεται από το δηµόσιο, η µετοχική του σύν-
θεση είναι σύνθεση δηµοσίου και δεν είναι στον σκληρό πυρήνα
του κράτους, όπως παγίως έχει αποφανθεί η νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και είναι στις διαδικασίες και στις εξου-
σίες που έχει διακριτική ευχέρεια ο νοµοθέτης να διαθέσει.

Με το ίδιο αυτό σκεπτικό, δεν ευσταθεί και ο δεύτερος όρος
που αναφέρετε για την αντισυνταγµατικότητα, διότι, όπως ο νο-
µοθέτης έχει τη δυνατότητα και να εκχωρεί αρµοδιότητες, αλλά
και να λαµβάνει αυτές τις αρµοδιότητες, αντιστοίχως λαµβάνο-
ντας αυτές τις αρµοδιότητες η κεντρική διοίκηση, µπορεί κατά
τον ίδιο τρόπο ακολουθώντας την νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας, να δηµιουργήσει τα αντίστοιχα νοµικά πρόσωπα τη
στιγµή που τα εποπτεύει και ελέγχει τη µετοχική τους σύνθεση.

Υπό αυτές τις έννοιες, θεωρούµε ότι οι ενστάσεις αντισυντα-
γµατικότητας, όπως αυτές προβάλλονται, δεν ευσταθούν και γι’
αυτόν τον λόγο θα πρέπει να κριθούν αβάσιµοι οι όροι οι οποίοι
τίθενται και η επιχειρηµατολογία που έχει αναπτυχθεί και προφα-
νώς να απορριφθεί η ένσταση αντισυνταγµατικότητας, όπως έχει
εισαχθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας κ. Καραγεωργοπούλου. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η Πλεύση

Ελευθερίας στηρίζει τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας. Εξάλ-
λου, στοιχείο της ιδρυτικής διακήρυξης της Πλεύσης Ελευθερίας
είναι η προστασία του δηµόσιου χαρακτήρα του νερού. 

Στην Πλεύση Ελευθερίας υπερασπιζόµαστε το δικαίωµα στο
νερό µε πάρα πολλές δράσεις. Ενδεικτικά θα αναφερθώ και πάλι,
όπως είπα και πριν στην εισήγησή µου, στην υπεράσπιση των κα-
τοίκων των Σταγιατών Μαγνησίας όσον αφορά το νερό το οποίο
θίγεται όλα αυτά τα χρόνια, από το 2020, µε τις φασιστικές µε-
θόδους του Δηµάρχου Αχιλλέα Μπέου. Η Ζωή Κωνσταντοπούλου
ως δικηγόρος, αλλά και ως Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας,
στέκεται στο πλευρό τους µαχόµενη στα δικαστήρια ακριβώς για
τη µη ιδιωτικοποίηση του καθαρού νερού της Κρύας Βρύσης, του
νερού που τροφοδοτεί το χωριό τους. Αυτή είναι µία από τις πολ-
λές δράσεις της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Όµως, πέρα και έξω από αυτό, το νοµοσχέδιο βρίθει σηµείων

αντισυνταγµατικότητας στα περισσότερα άρθρα. Στα άρθρα 103
και 104 θίγεται η µονιµότητα των εργαζοµένων σε οργανισµούς
οι οποίοι είτε καταργούνται είτε µεταφέρονται στο νέο νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Στην εισήγησή µου είπα περισσότερα για την αντισυνταγµατι-
κότητα της σύστασης αυτού του νοµικού προσώπου, µε το οποίο
πρακτικά επιχειρείται η αποµείωση των αρµοδιοτήτων των υφι-
στάµενων δηµόσιων φορέων για τη διαχείριση των πολύτιµων
υδάτινων πόρων, που είναι κοινά αγαθά, µε τη σύσταση εταιρείας
που δηµιουργείται µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας και
τη µεταφορά σε αυτή της Διεύθυνσης Υδάτων της Θεσσαλίας,
της Γενικής Διεύθυνσης Χωροταξικής και Περιβαλλοντικής Πολι-
τικής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Θεσσαλίας Στερεάς Ελλά-
δας. Πρόκειται για µια νοµοθετική επιλογή που αντίκειται, επίσης,
στο άρθρο 101 του Συντάγµατος, ενώ φυσικά παραβιάζεται κα-
τάφωρα και το άρθρο 24 του Συντάγµατος σε ό,τι αφορά την
προστασία του περιβάλλοντος συνολικά µε την ανάθεση της δια-
χείρισης και της προστασίας των δασών από το κράτος σε συ-
γκεκριµένες εταιρείες. 

Είναι, πραγµατικά, σκανδαλώδες το γεγονός ότι δεν αποσύρ-
θηκε αυτό το πολυνοµοσχέδιο, ενώ παραβιάζει το Σύνταγµα σε
πάρα πολλές διατάξεις του, µεταξύ των οποίων και σε αυτές τις
οποίες αναφέρθηκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς την κ. Καραγεωργοπούλου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κόντης από τους Σπαρτιάτες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι εµείς δεν έχουµε να πούµε

πολλά σχετικά µε αυτό, αφού θεωρούµε ότι το νερό είναι το βα-
σικό περιουσιακό στοιχείο που έχει ο ελληνικός λαός, περιου-
σιακό στοιχείο το οποίο δεν πρέπει να υπόκειται σε κανέναν
περιορισµό. Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι στο µέλλον ελλοχεύει ο κίν-
δυνος να ιδιωτικοποιηθεί, ακόµη και αν αυτή τη στιγµή δεν είναι
εµφανές κάτι τέτοιο. Οπότε, τασσόµαστε υπέρ αυτής της πρό-
τασης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόντη.
Το λόγο έχει ο κ. Βρεττός από τη Νίκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµα-

στε να καταθέσουµε τη θέση του Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κι-
νήµατος - Νίκη επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 101 του Κανονισµού της Βουλής, κατά του
σχεδίου νόµου που έχει ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των πο-
λυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής στους τοµείς
της προστασίας και διαχείρισης των υδάτων, των υδάτων της
Θεσσαλίας, της διαχείρισης και προστασίας των δασών, της αστι-
κής ανθεκτικότητας και πολιτικής, της καταπολέµησης της αυ-
θαίρετης δόµησης χτίζοντας πολυώροφα κτήρια πέρα από τους
συντελεστές και της ενεργειακής ασφάλειας, για να µη µείνει πα-
ραπονούµενη. 

Ξέρετε κάτι; Ξεκινώ µε ένα πολιτικό σχόλιο. Το παράδοξο θα
ήταν να φέρει νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και να µην έχει ουσιαστικό και βάσιµα αιτιολογηµένο πρόβληµα
αντισυνταγµατικότητας.

Το ξεπούληµα αδιάκριτα, άµεσα και εντατικά, όλων των κρατι-
κών δοµών, υπηρεσιών και κοινωνικών αγαθών, όπως είναι το
νερό, είναι µια βασική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας και είναι η
απόλυτη αποτύπωση για εµάς της έννοιας της αντισυνταγµατι-
κότητας του νοµοσχεδίου µόνο και µόνο για αυτή την πολιτική
της επιλογή. Πόσω µάλλον όταν δεν έχουν περάσει µάλιστα ούτε
δύο χρόνια από τις Αποφάσεις 190 και 191, µε τις οποίες το Σ.τ.Ε.
ακύρωσε τα σχέδια της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, που
µέσω του ΤΑΙΠΕΔ θέλησε το κοινωνικό αγαθό µε ανταποδοτικά
χαρακτηριστικά να το µετατρέψει σε κερδοσκοπικό αντικείµενο.
Όµως, σε ό,τι εµπόδισε το Σ.τ.Ε. το πονηρό το παλικάρι, η Κυ-
βέρνηση, βρήκε άλλο µονοπάτι και µε πρόσχηµα τον «Ντάνιελ»
και την κλιµατική κρίση επανέφερε το σχέδιο ξεπουλήµατος του
νερού, δηµιουργώντας έναν φορέα µετά από µελέτη των Ολλαν-
δών που χρηµατοδότησε η φιλάνθρωπη, αγαθοεργή και ανθρω-
πιστική σύνοδος των Ελλήνων τραπεζιτών. Έτσι, µε αυτό το
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πρόδροµο σχήµα της ΟΔΥΘ ως πιλοτικό πρόγραµµα για τις επερ-
χόµενες πέντε, έξι νέες εταιρείες διαχείρισης των νερών σε όλη
την ηπειρωτική και νησιωτική Ελλάδα παρακάµπτει και γράφει
στα παλιά της υποδήµατα τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε..

Δεν θα επιχειρηµατολογήσω για το αν το νερό είναι κοινωνικό
αγαθό και αν προστατεύεται απόλυτα από τις συνταγµατικές δια-
τάξεις των άρθρων -ακούστηκε από έµπειρους νοµικούς- 2, 5, 21,
22, όπως και δεν θα επιχειρηµατολογήσω και για το ότι µέσα από
τα παραπάνω άρθρα είναι εµφανής η υποχρέωση του κράτους
στον άµεσο έλεγχο και όπως και στις άλλες ρυθµιστικές, κανονι-
στικές αδειοδοτήσεις, τιµολογήσεις και λοιπές αρµοδιότητες κυ-
ρωτικές, οι οποίες είναι αποκλειστικές και µόνο κατά το Σύνταγµά
αρµοδιότητες του ελληνικού κράτους.

Όµως, όλες αυτές τις κρατικές υποχρεώσεις κατά το Σύνταγµα
η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο τις παραχωρεί ανεµπόδι-
στα στον «ΟΔΥΘ Α.Ε.», κρατώντας απλώς και µόνο µία απλή επο-
πτεία, εποπτεία κατακερµατισµένη ανά τοµέα και Υπουργό. Πώς
θα δουλέψει αυτό; Έτσι και αλλιώς, δεν την ενδιαφέρει από ό,τι
φαίνεται να δουλέψει.

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 2 προβλέπεται η Α.Ε. του ΟΔΥΘ να
λειτουργεί υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος αλλά µε κανόνες
ιδιωτικής οικονοµίας -ωραίο, θα το καταφέρετε, έχετε καταφέρει
τόσα πολλά!- τους οποίους µάλιστα αυτούς κανόνες ιδιωτικής οι-
κονοµίας θα εποπτεύει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, κάτι δηλαδή σαν την επόπτευση του κ. Καραµανλή στην
«HELLENIC TRAIN» που οδήγησε στο οµαδικό έγκληµα των Τε-
µπών.

Αντίστοιχου επιπέδου αναποτελεσµατικές και αντιλαϊκές όσον
αφορά τις πολιτικές εποπτείας θα ασκεί ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων για τα δίκτυα εγγείων βελτιώσεων και
ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, επίσης, θα ασκεί επο-
πτεία στον «ΟΔΥΘ Α.Ε.» για τα αντιπληµµυρικά έργα.

Όπως προκύπτει, όµως, από την έως τώρα λειτουργία της επο-
πτείας των Υπουργείων, των Υπουργών στις Α.Ε. του δηµοσίου,
ακόµη και όταν ήταν µονοµέτοχος το ελληνικό δηµόσιο -όπως
προκύπτει από την απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της
Επικρατείας του 2014 να µη χρειάζεται, γιατί τελειώνει ο χρόνος-
καθίσταται αβέβαιη η παροχή προσιτών υπηρεσιών κοινής ωφέ-
λειας. Γιατί η µετατροπή της δηµόσιας επιχείρησης σε ιδιωτική
Α.Ε. που λειτουργεί σύµφωνα µε το δίκαιο των ανωνύµων εται-
ρειών έχει ως σκοπό το κέρδος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτούς, εποµένως, τους αυταπόδεικτους και ισχυρούς λό-
γους µε νοµολογία και αποφάσεις του Σ.τ.Ε., εµείς υποστηρί-
ζουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, τονίζοντας, όµως -και
κλείνω, κύριε Πρόεδρε- επικουρικά ότι η απόφαση ιδιωτικοποί-
ησης µέσω της ΟΔΥΘ του νερού αποµακρύνει τη χώρα µας από
αρκετούς από τους δεκαεπτά στόχους για να αλλάξουµε τον
κόσµο µας, όπως αυτοί έχουν διακηρυχθεί από τον ΟΗΕ για βιώ-
σιµη ανάπτυξη παγκοσµίως. Και αυτοί οι στόχοι είναι οι εξής: Ο
πρώτος στόχος είναι η µηδενική φτώχεια, η καταπολέµηση της
µηδενικής φτώχειας, η ανάδειξη της µηδενικής φτώχειας, ο έκτος
στόχος είναι το καθαρό νερό και η αποχέτευση, που όταν µπαίνει
το κέρδος πολλές φορές η κοινή πείρα αποδεικνύει ότι δεν συµ-
βαδίζουν αυτές οι παροχές µε το κέρδος. Ο δέκατος στόχος είναι
οι λιγότερες ανισότητες, αλλά όποιος δεν µπορεί να πληρώνει το
νερό δεν θα έχει πρόσβαση. Ο δέκατος έκτος στόχος είναι η ει-
ρήνη, η δικαιοσύνη και οι ισχυροί δεσµοί και ο δέκατος έβδοµος
στόχος είναι η συνεργασία για τους στόχους. Έτσι όπως πάει η
Κυβέρνηση, δεν επιθυµεί τη συνεργασία, εποµένως όλοι οι προ-
ηγούµενοι στόχοι δεν µπορούν να επιτευχθούν, σύµφωνα µε το
παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βρεττό.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος από τη Νέα Αριστερά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ και πάλι.
Οφείλω να πω το εξής: Κατ’ αρχάς, δεν ανέπτυξα προφανώς

το σύνολο των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας που µπορούν
να υποβληθούν για το παρόν νοµοσχέδιο και δεν είναι, βέβαια,

δυνατόν να εξαντληθεί η συναφής συζήτηση για τη συνταγµατι-
κότητα ή µη των διατάξεων µέσα σε αυτή την πάρα πολύ σύντοµη
διαδικασία. Φαντάζοµαι ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης του
νοµοσχεδίου θα έχουµε τη δυνατότητα να αναπτύξουµε και πε-
ραιτέρω τα επιχειρήµατα.

Να αναφέρω απλώς ότι υπάρχουν αντισυνταγµατικότητες κατά
τη γνώµη µας και σε ό,τι αφορά τις σχέσεις εργασίας των υπαλ-
λήλων των Διευθύνσεων, οι οποίες µεταφέρονται στον ΟΔΥΘ.
Παρά το γεγονός ότι ο κύριος Υπουργός έχει πει ότι θα φέρει
σχετική νοµοτεχνική βελτίωση, αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση δεν
την έχουµε δει και σε κάθε περίπτωση έχουµε την εκτίµηση ότι η
µεταφορά Γενικών Διευθύνσεων που ανήκουν στην Αποκεντρω-
µένη Διοίκηση και Γενικών Διευθύνσεων που ανήκουν στην Περι-
φέρεια στον ΟΔΥΘ θέτει ζητήµατα -πολύ σοβαρά ζητήµατα-
αντισυνταγµατικότητας.

Επίσης, έχουµε την αίσθηση ότι τα υβριδικά σχήµατα µε τη
συµµετοχή ιδιωτών για τη διαχείριση των δασών -κατά τη γνώµη
µας- επίσης παραβιάζουν το άρθρο 24.

Όµως, επιτρέψτε µου να επανέλθω στα αρχικά µου επιχειρή-
µατα. Ο αντιλέγων εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Πλεύ-
ρης, απέφυγε, όταν αναφέρθηκε στις αρµοδιότητες, όταν ανα-
φέρθηκε στα πεδία αποκλειστικής αρµοδιότητας του στενού πυ-
ρήνα του κράτους, µία λέξη. Τι είπε; Είπε «δηµόσια τάξη», είπε
«δικαιοσύνη», είπε «εθνική άµυνα». Ποια λέξη απέφυγε; Απέφυγε
τη λέξη «ασφάλεια». Εντέχνως απουσιάζει η λέξη «ασφάλεια» και
από την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, γιατί
ακριβώς αυτό θα έθετε µια σειρά από ζητήµατα για τα οποία εν-
δεχοµένως να µην έχει επιληφθεί ακόµα το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Όµως, νοµίζω ότι είναι βάσιµοι οι λόγοι που επικαλού-
µαστε, ότι δηλαδή η διαχείριση των υδάτων σε ό,τι αφορά τα
αντιπληµµυρικά και τα εγγειοβελτιωτικά έργα πλέον και υπό το
φως της κλιµατικής αλλαγής εµπίπτουν στο πεδίο της ασφάλειας
για πάρα πολλούς λόγους, τους οποίους επιχείρησα να εξηγήσω
στην αρχική µου τοποθέτηση. Και δεν θεωρώ ότι µε καλύπτει ή
µας καλύπτει η επιχειρηµατολογία του κ. Πλεύρη, ο οποίος,
όµως, µας έδωσε και µια πολύ καλή ιδέα.

Θα ήταν ένας νοµικός τρόπος αυτός να επιχειρήσουµε την επι-
στροφή στον δηµόσιο τοµέα δεκάδων υπηρεσιών και οργανισµών
και αυτό πράγµατι, κύριε Πλεύρη, είναι µια ιδέα την οποία θα
αξιοποιήσουµε στο µέλλον, έτσι ώστε να µπορέσουµε να υπηρε-
τήσουµε τον συγκεκριµένο πολιτικό σκοπό.

Κλείνω µε αυτό: Ως προς το δεύτερο επιχείρηµα του κ. Πλεύ-
ρη, τι είπα στην αρχική µου τοποθέτηση; Προφανώς ανήκει στη
διακριτική ευχέρεια της νοµοθετικής εξουσίας να παραχωρεί ή
να µην παραχωρεί αρµοδιότητες στην τοπική αυτοδιοίκηση. Αφ’
ης στιγµής, όµως, µια αρµοδιότητα έχει παραχωρηθεί, δεν είναι
στην απόλυτη διακριτική ευχέρεια της διοίκησης να αφαιρεί αυτή
την αρµοδιότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν πάση περιπτώσει, το αν και κατά πόσο είναι συνταγµατική
αυτή η αντίστροφη κίνηση που κάνει σήµερα ο κύριος Υπουργός
θα κριθεί. Διότι, κάνω την εκτίµηση, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το
οποίο επαγγέλλεστε, δηλαδή η ταχύτητα στην εκτέλεση συγκε-
κριµένων έργων, ακριβώς λόγω της οριακής αντισυνταγµατικό-
τητας των άρθρων τα οποία προτείνετε, θα υποστεί τεράστιες
καθυστερήσεις, εξαιτίας σειράς νοµικών και δικαστικών διαµα-
χών, οι οποίες θα ανοίξουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας µε το
παρόν νοµοσχέδιο

Άρα και από άποψη αποτελεσµατικότητας η οριακότητα της
νοµοθέτησης δεν θα είναι αυτή την οποία επαγγέλλεστε, παρά
το γεγονός ότι υπάρχει η έντονη κοινωνική πίεση αλλά και η πίεση
για τη θωράκιση της χώρας από τις συνέπειες της κλιµατικής αλ-
λαγής, που είναι πίεση ασφυκτική, θα έλεγε κανείς, µε δεδοµένο
ότι πλησιάζουµε και σε ένα καλοκαίρι το οποίο θα είναι εξαιρετικά
δύσκολο. Άρα δεν νοµίζω ότι θα επιτύχετε αυτό το οποίο επαγ-
γέλλεστε, δηλαδή την αποτελεσµατικότητα και στην ταχύτητα
εκτέλεσης των συγκεκριµένων έργων.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να κλείσω µε αυτό. Το βασικό µας ζήτηµα δεν είναι νο-
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µικό. Και θέλω να επιµείνω µε ένταση σε αυτό. Το βασικό µας ζή-
τηµα είναι ιδεολογικό και πολιτικό. Υπάρχει µια σαφής διαχωρι-
στική γραµµή µεταξύ της Κυβέρνησης και των πολιτικών και
ιδεολογικών συντεταγµένων οι οποίες ορίζουν τη Νέα Αριστερά. 

Ποια είναι η διαφορά; Η διαφορά είναι ότι ανεξαρτήτως των
νοµικών περιπλοκών ή «περικοκλάδων», όπως θα έλεγε ο Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος, που δεν τα µπορεί και πάρα πολύ τα νοµικά,
ανεξαρτήτως όλων αυτών, λοιπόν, η Κυβέρνηση πιστεύει βαθιά
στην αποτελεσµατικότητα της ελεύθερης αγοράς να επιλύει τα
προβλήµατα της κοινωνίας. Ο κ. Σκυλακάκης ίσως να είναι από
τους πιο επίµονους και φανατικούς οπαδούς της ελεύθερης αγο-
ράς, η οποία, ωστόσο, εάν κοιτάξει κανείς την κατάσταση του κό-
σµου σήµερα, φαίνεται ότι και ως ιδεολογική, εάν θέλετε, τοπο-
θέτηση αλλά και ως προς τα πολιτικά αποτελέσµατα που παράγει
είναι µια χρεοκοπηµένη ιδεολογία. Είναι µια ιδεολογία αγκύλω-
σης στο παρελθόν της ανθρωπότητας. 

Από την άλλη µεριά, υπάρχει µια πολιτική και ιδεολογική
άποψη, που λέει ότι η συλλογική διαχείριση των δηµοσίων πρα-
γµάτων οφείλει ακριβώς να βρίσκεται υπό τον δηµόσιο έλεγχο,
υπό τον έλεγχο µιας κοινωνίας η οποία διαλέγεται και συναπο-
φασίζει και όχι να βρίσκεται υπό τον έλεγχο µιας αόρατης χειρός,
η οποία σαν τη θεία πρόνοια θα έρθει να επιλύσει όλα τα προ-
βλήµατα της ανθρωπότητας. 

Αυτή είναι η πολιτική και ιδεολογική σύγκρουση εδώ και ως
προς αυτό θέλω να είµαι απολύτως πεντακάθαρος: Δεν πρόκειται
ποτέ να υποστηρίξουµε αυτή την παρωχηµένη και χρεοκοπηµένη
ιδεολογία του κ. Σκυλακάκη και της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζανακόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας από την Ελληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα είµαι πολύ σύντοµος. Ούτως ή άλλως, οι ενστάσεις αντισυ-

νταγµατικότητας που υποβάλλονται -υποβάλλουµε ή υποβάλλο-
νται- κάθε φορά εδώ στη Βουλή κρίνονται από την ίδια την
κυβερνητική πλειοψηφία που φέρνει το νοµοσχέδιο. Άρα, ουσια-
στικά, λυπάµαι που το λέω, είναι χαµένος χρόνος. Δηλαδή, δεν
υπάρχει καµµία αγωνία ως προς την κατάληξη της ένστασης αντι-
συνταγµατικότητας. 

Τι κάνουµε, δηλαδή, κάθε φορά; Ζητούµε από την ίδια την Κυ-
βέρνηση να οµολογήσει ότι λειτουργεί αντισυνταγµατικά, κάτι το
οποίο είναι αδύνατο, φυσικά, να συµβεί. 

Θα επιµείνουµε για άλλη µια φορά και θα αναφέρουµε, µε
αφορµή τη σηµερινή συζήτηση, ότι σε ένα κράτος -από τα ελάχι-
στα κράτη, είναι και η Ελλάδα- όπου δεν υπάρχει συνταγµατικό
δικαστήριο, δηλαδή δεν υπάρχει ουσιαστικός θεµατοφύλακας
του Συντάγµατος, ανθεί η νοµοθετική αντισυνταγµατική ασυδο-
σία. Αν είναι δυνατόν! Δηλαδή, είναι όπως περιµένουµε, για πα-
ράδειγµα, από την Κυβέρνηση να στείλει τον εαυτό της στη
δικαιοσύνη για το θέµα των Τεµπών. Αυτά, απλά, δεν γίνονται. 

Επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου,
οφείλουµε να οµολογήσουµε την έντονη ανησυχία µας, για τη σύ-
σταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία
«Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Α.Ε.». Με την
ίδρυση της ανωτέρω εταιρείας, όπως και µε τη δηµιουργία ανε-
ξάρτητων αρχών, η Κυβέρνηση ουσιαστικά τι κάνει; Πετάει τη
µπάλα των ευθυνών στην εξέδρα και το µόνο που κάνει είναι να
δηµιουργεί νέες θέσεις, για να «βολέψει», να τακτοποιήσει δικούς
της ανθρώπους. 

Ένα κράτος µε κύριο γνώµονα το συµφέρον των πολιτών και
όχι τη δηµιουργία πλαισίου αποποίησης ευθυνών δεν λειτουργεί
και δεν µπορεί να λειτουργεί µέσα σε πλαίσια δηµιουργίας ανω-
νύµων εταιρειών, καθώς το νερό αποτελεί κληρονοµιά των επό-
µενων γενεών και όχι κάποιου είδους εµπορικό προϊόν, όπως το
φαντάζεται η Κυβέρνηση. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, εκµεταλλευόµενη το πρόβληµα της
ύδρευσης του Θεσσαλικού Κάµπου, βάζει στην ουσία σε εφαρ-
µογή το σχέδιο της ιδιωτικοποίησης του νερού και αυτό είναι το
βασικό κρυπτόµενο, εάν θέλετε, σε όλο αυτό το νοµοσχέδιο. 

Στο καταστατικό της υπό σύσταση ανώνυµης εταιρείας, βλέ-
πουµε πως υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις διασφάλισης του δηµο-

σίου συµφέροντος. Μιλάµε, δηλαδή, για ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο πρέπει να αποσυρθεί άµεσα. Παρεκκλίνει της ισχύουσας
νοµοθεσίας και δηµιουργεί περισσότερα προβλήµατα από αυτά,
που τελικώς προσπαθεί να επιλύει. 

Η Κυβέρνηση αδυνατεί -και κλείνω- να νοµοθετήσει µε γνώ-
µονα το συµφέρον των πολιτών και την προστασία του περιβάλ-
λοντος και δηµιουργεί ανώνυµες εταιρείες, ώστε το έργο της να
περιοριστεί στους διορισµούς -και µόνο εκεί- διοικητικών συµ-
βουλίων. 

Αν και δεν έχει κανένα νόηµα, κύριε Πρόεδρε, εµείς θα στηρί-
ξουµε τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας. Το τέλος το ξέρετε,
είναι γνωστό σε όλους, θα απορριφθούν, αλλά πραγµατικά θεω-
ρούµε ότι περιέχει στοιχεία αντισυνταγµατικότητας και θα την
στηρίξουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Οι προτάσεις αντισυνταγµατικότητας από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ

αλλά και της Νέας Αριστεράς θεωρούν ότι κάποια από τα άρθρα
του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι αντίθετα µε το Σύνταγµα,
άρα και µε τη νοµολογία του Σ.τ.Ε..

Επιτρέψτε µου να θέσω ορισµένα ρητορικά ερωτήµατα προς
όλους και ιδιαίτερα για τους «εραστές» -υποκριτικά «εραστές»-
που θεωρούν ότι το νερό στον καπιταλισµό είναι κοινωνικό αγα-
θό.

Αλήθεια, είναι σύµφωνο µε το Σύνταγµα το να παραχωρούνται
υδάτινες πηγές σε εταιρείες εµφιάλωσης νερού; Γιατί οι εται-
ρείες εµφιάλωσης νερού πωλούν αυτό το νερό; Με σκοπό το κέρ-
δος. Άρα είναι εµπόρευµα. Πώς συµβιβάζεται αυτό µε το
Σύνταγµα και τη νοµολογία του Σ.τ.Ε.; 

Δεύτερον, πως επιτρέπεται η εταιρεία ύδρευσης Αθηνών, η
ΕΥΔΑΠ, να είναι ανώνυµη εταιρεία και να έχει συγκεκριµένο µε-
τοχολόγιο, στο οποίο, όπως λέει στο πρόσφατο, στα νοµικά πρό-
σωπα ανήκει το 30,26%. Τα νοµικά πρόσωπα, λοιπόν, που συµ-
µετέχουν στο µετοχολόγιο της ΕΥΔΑΠ διασφαλίζουν τον κοινω-
νικό χαρακτήρα του νερού; 

Τρίτο ζήτηµα. Πώς όλα αυτά τα χρόνια, ακόµη και τα µνηµο-
νιακά χρόνια, η ΕΥΔΑΠ έδινε µέρισµα στους µετόχους; Πού το
έβρισκε το µέρισµα; Όλα τα χρόνια έδινε, ακόµη και στα χρόνια
των µνηµονίων. Και µάλιστα, το 2016, ενώ το κέρδος ανά µετοχή
ήταν 0,23 λεπτά, έδωσε µέρισµα 0,49 λεπτά του ευρώ. Έδωσε,
λοιπόν, στους µετόχους το κέρδος του 2016 και των προηγούµε-
νων χρόνων, που είχαν ανακεφαλαιοποιηθεί αυτά τα κέρδη. Από
πού προήλθαν αυτά τα κέρδη; 

Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, η ΕΥΔΑΠ αλλά και η ΕΥΑΘ να είναι
εισηγµένες στο χρηµατιστήριο; Τι διασφαλίζεται; Το χρηµατιστή-
ριο διασφαλίζει ότι το νερό είναι κοινωνικό αγαθό; Δηλαδή, ο
ναός του καπιταλιστικού τζόγου και της κερδοσκοπίας διασφα-
λίζει το νερό ως κοινωνικό αγαθό;  

Και η ΕΥΑΘ της Θεσσαλονίκης πάλι έχει ένα αντίστοιχο µετο-
χολόγιο µε νοµικά πρόσωπα και µάλιστα το 5% των µετοχών ανή-
κει στη γαλλική πολυεθνική «SUEZ». Όλα αυτά είναι µε βάση το
Σύνταγµα ως κοινωνικό αγαθό και τη νοµολογία του Συντάγµα-
τος; Και πώς επιτρέπει το Σύνταγµα αλλά και το Συµβούλιο της
Επικρατείας να παραχωρείται σε ιδιώτη το σύγχρονο φράγµα
που έγινε στη Ρόδο, στη θέση Γαδουρά; 

Το 2017, λοιπόν, αυτό το φράγµα, που υδρεύει σχεδόν όλο το
νησί, και η διαχείρισή του παραχωρήθηκαν, µετά από διεθνή δια-
γωνισµό, στην εταιρεία «ΑΚΤΩΡ Α.Ε.»; Δηλαδή, θέλετε να µας
πείτε ότι η εταιρεία «ΑΚΤΩΡ Α.Ε.», η «SUEZ» και τα υπόλοιπα νο-
µικά πρόσωπα διασφαλίζουν το νερό ως κοινωνικό αγαθό; 

Τα λέµε, λοιπόν, όλα αυτά, γιατί έτσι επιβεβαιώνεται ότι το
νερό είτε παρέχεται από ανώνυµη εταιρεία είτε από εταιρεία υπό
δηµόσιο έλεγχο είτε από ιδιωτική εταιρεία, είναι εµπόρευµα στον
καπιταλισµό. Και, βέβαια, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο γίνεται
ένα βήµα περαιτέρω στην εµπορευµατοποίηση αλλά και στην
ιδιωτικοποίηση µε την εταιρεία που δηµιουργείται. 

Έτσι, λοιπόν, θεωρούµε ότι είναι υποκριτικό το αίτηµα και των
δύο, ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Αριστεράς, γιατί και ως κυβέρνηση υλο-
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ποίησαν την πολιτική εµπορευµατοποίησης των υδάτινων πόρων
αλλά και ως κόµµατα της Αντιπολίτευσης αποδέχονται την πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που η ίδια η πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης θεωρεί το νερό ως εµπόρευµα, γιατί λέει ότι
πρέπει να τιµολογείται το νερό στο όνοµα της επάρκειας, της
κτήσης, της αποκατάστασης και της µη σπατάλης του. Να, λοι-
πόν, γιατί λέµε ότι είναι υποκριτικό.

Βεβαίως, ως ΚΚΕ, κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι µπορεί να φαί-
νεται αντιφατικό, εµείς θα ψηφίσουµε αυτές τις δύο προτάσεις
στο όνοµα της αντιλαϊκότητας των διατάξεων που έχει το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, γιατί είναι σε βάρος της ικανοποίησης των
λαϊκών αναγκών, γιατί κάνει ένα περαιτέρω βήµα στην εµπορευ-
µατοποίηση, όχι µόνο των υδάτινων πόρων αλλά και των υποδο-
µών που σχετίζονται µε τη διαχείριση των υδάτινων πόρων, που
είναι η ύδρευση, η άρδευση, η αποχέτευση, αλλά και η αντιπληµ-
µυρική προστασία. Το νοµοσχέδιο υλοποιεί ξεκάθαρα τη βαθιά
αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπηρετώντας τους
σχεδιασµούς του κεφαλαίου, τους οποίους τους διασφαλίζει σε
κάθε περίπτωση το αστικό κράτος. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καραθανασόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης από το ΠΑΣΟΚ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, εµείς έχουµε ζητήσει ήδη την απόσυρση των

άρθρων 3 έως 13. Έχουµε καταθέσει και αίτηµα ονοµαστικής ψη-
φοφορίας για τα άρθρα αυτά, για τα οποία εύλογα εγείρεται ζή-
τηµα αντισυνταγµατικότητας. Κυρίως, όµως, είναι άρθρα που
επιδέχονται έντονης και σφοδρής πολιτικής κριτικής και γι’ αυτό
εµείς ζητάµε την απόσυρση, εξαιτίας της παντελούς έλλειψης
στοιχειώδους διαβούλευσης κατά τη συζήτηση αυτών που προ-
τείνουν, για το γεγονός ότι αυτοµάτως καθιστούν αναποτελεσµα-
τική την αυτοδιοίκηση και της αφαιρούν αρµοδιότητες και, βε-
βαίως, για την έλλειψη εµπιστοσύνης απέναντι στον στενό πυ-
ρήνα του κράτους και ενός επιστηµονικού δυναµικού που το
απαρτίζει.

Δεν είναι, όµως, η κριτική µόνο σε αυτά τα σηµεία. Η κριτική
είναι για τα αντιπληµµυρικά έργα που δεν έγιναν και µάλιστα κά-
ποια από αυτά βγήκαν από το Ταµείο Ανάκαµψης πριν την πρω-
τοφανή καταστροφή του «Ντάνιελ», για τους αντιπληµµυρικούς
χάρτες που δεν επικαιροποιήθηκαν, για τις ανεπάρκειες της Πο-
λιτικής Προστασίας, που είναι πρωτοφανείς, εγκληµατικού χαρα-
κτήρα, την ώρα της καταστροφής στη Θεσσαλία. 

Έφταιγε, άραγε, για όλα αυτά η απουσία του φορέα που συ-
στήνει σήµερα η Κυβέρνηση; Και εδώ υπάρχουν κάποια εύλογα
ερωτήµατα. Για ποιον λόγο δηµιουργεί η Κυβέρνηση αυτό τον
φορέα; Τι µας λέει; Μας λέει ότι πέντε χρόνια ήταν αναποτελε-
σµατικό το κράτος, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης του κ.
Μητσοτάκη και λειτουργίας του επιτελικού κράτους; 

Είναι επικοινωνιακή, άραγε, ή πολιτική η επιλογή µετά από
κάθε φυσική καταστροφή να συστήνετε έναν φορέα; Τι αντιλαµ-
βάνονται οι πολίτες, όταν ακούν για σύσταση νέων φορέων, νέων
οργανισµών, µετά από κάθε καταστροφή που εσείς τη βαφτίζετε
ευκαιρία; Νέες τοποθετήσεις στελεχών, πλήρως ελεγχόµενων
από το Μέγαρο Μαξίµου, νέες µπίζνες πάνω δυστυχώς στα συ-
ντρίµµια και στην καταστροφή. Καµµία αρµοδιότητα στην αυτο-
διοίκηση, καµµία ενίσχυση µε πόρους και µέσα για θέµατα που
υπάγονται στη δική της ευθύνη και διαχείριση και όχι στην ευθύνη
του Μεγάρου Μαξίµου. Γιατί τελικά αυτή η εταιρεία, κύριε Πρό-
εδρε, θα λογοδοτεί στο Μέγαρο Μαξίµου και όχι στους πολίτες
της Θεσσαλίας ως οφείλει, γιατί απέναντι σε αυτούς θα πρέπει
να είναι υπόλογη. Πολίτες τους οποίους η Κυβέρνηση εκβίασε
στις εκλογές αυτοδιοίκησης, πήρε όµως την απάντηση που
έπρεπε. 

Εδώ, όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε απλώς µεταφορά ευ-
θυνών και ρόλων από το κράτος σε ιδιωτικά συµφέροντα. Μα-
κάρι, να ήταν µόνο αυτό! Έχουµε ουσιαστικά την ιδιωτικοποίηση
του κράτους από το σύστηµα -το τονίζω, από το σύστηµα- δια-
κυβέρνησης Μητσοτάκη που θέλει να ελέγχει τα πάντα. Αποδυ-
ναµώνει την τοπική αυτοδιοίκηση, την περιφερειακή αυτοδιοί-
κηση, την αποκεντρωµένη διοίκηση, γιατί; Διότι θέλει να έχει τον

πλήρη και απόλυτο έλεγχο των πάντων. Αυτό είναι το πνεύµα όχι
µόνο των άρθρων αυτού του νοµοσχεδίου και των άρθρων, για
τα οποία εγείρεται, επαναλαµβάνω, εύλογα ζήτηµα συνταγµατι-
κότητας, αλλά είναι το πνεύµα κάθε νοµοσχεδίου που φέρνετε,
γιατί αυτό που σας χαρακτηρίζει είναι το τρίπτυχο: αδιαφάνεια,
έλεγχος των πάντων και βεβαίως απουσία λογοδοσίας. 

Θα µας πείτε, λοιπόν, και θα επικαλεστείτε την Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής και την έκθεση που λέει ότι εφόσον διατη-
ρείται ο κρατικός έλεγχος, δεν υπάρχει ζήτηµα αντισυνταγµατι-
κότητας, κάνοντας µάλιστα αναφορά και στην απόφαση 191/
2022, σε σχέση µε τη µεταφορά της ΕΥΑΘ στην Ελληνική Εται-
ρεία Συµµετοχών και Περιουσίας. Θα µας πείτε, επίσης, ότι το
Σύνταγµα λέει ότι εφόσον διασφαλίζεται το κοινωνικό αγαθό της
παροχής και διαχείρισης του ύδατος, δεν έχει σηµασία η νοµική
µορφή. Ελάτε, όµως, που την ώρα που επικαλείστε αυτό, έρχεστε
στον νόµο και ενώ µας λέτε ότι είναι µοναδικός µέτοχος το δη-
µόσιο, άρα εξ αυτού διασφαλίζεται ο κρατικός έλεγχος, που είναι
συνταγµατική επιταγή και είναι στην απόφαση του Σ.τ.Ε., εσείς
οι ίδιοι στο άρθρο 3, όπου προσδιορίζετε τη µετοχική σύνθεση
της εταιρείας, µας παραπέµπετε στο άρθρο 12 παράγραφο 1,
όπου τι λέτε; Λέτε ότι µε µία κοινή υπουργική απόφαση -άρα δευ-
τερογενή νοµοθεσία-, µεταξύ άλλων, µπορείτε να ρυθµίζετε κάθε
ζήτηµα σχετικό µε το µετοχικό κεφάλαιο. Άρα εδώ αυτό το οποίο
επικαλείστε ως επιχείρηµα, ότι δηλαδή είναι µοναδικός µέτοχος
το δηµόσιο και άρα εξ αυτού ασκεί τον πλήρη έλεγχο της διαχεί-
ρισης των υδάτων, εσείς προβλέπετε ότι στο µέλλον, όχι µέσω
αλλαγής στο νοµοθετικό σώµα, αλλά µε κοινή υπουργική από-
φαση µπορεί να αλλάξει ακόµα και το µετοχικό κεφάλαιο. 

Εδώ µιλάµε για έναν καινοφανή τρόπο νοµοθέτησης, κύριε
Πρόεδρε. Δεν υπάρχει προηγούµενο τέτοιου σχήµατος και είναι
λογικό να µην υπάρχει και η εµπιστοσύνη απέναντι σε αυτούς που
εισηγούνται αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση και προφανώς, η προ-
σπάθεια ελέγχου του στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης της πολύ-
παθης Θεσσαλίας από τον ασφυκτικό κλοιό του Μαξίµου µας
βρίσκει πολιτικά -και όχι µόνο- αντίθετους. 

Καταλήγω, λέγοντας ότι δεν υπάρχει καµµία εγγύηση -το είπα
και πριν- για το πώς αυτός ο φορέας, που σήµερα εµφανίζει ως
µοναδικό µέτοχο το δηµόσιο, δεν θα µετατραπεί σε έναν φορέα
ο οποίος στο µέλλον θα ελέγχεται κατά πλειοψηφία από ιδιωτικά
συµφέροντα, µε τη δική σας υπογραφή και δική σας πολιτική
απόφαση και προφανώς, εναντίον κάθε επιταγής και πρόβλεψης
του Συντάγµατος. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κατρίνη.
Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητούµε για ένα ζήτηµα, στο οποίο, κυρίες και κύριοι της

Νέας Δηµοκρατίας και κύριε Σκυλακάκη, έχετε ηττηθεί κατά κρά-
τος ιδεολογικά, πολιτικά και συνταγµατικά. Και λέω και για εσάς,
κύριε Σκυλακάκη, και για την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία πιστεύει στις ιδιωτικοποιήσεις νυν και αεί και εις τους αι-
ώνας των αιώνων. Το ζήτηµα της ιδιωτικοποίησης των υδάτων
άνοιξε επί κυβέρνησης Σαµαρά. 

Τότε το Συµβούλιο της Επικρατείας είπε ότι πρέπει να φύγουν
µετοχές της ΕΥΔΑΠ από το ΤΑΙΠΕΔ και να περάσουν ξανά στο
δηµόσιο για να µην υπάρχει ούτε µειοψηφία µε δικαίωµα αρνη-
σικυρίας και ότι το ζήτηµα της διαχείρισης των υδάτων ανήκει
στον σκληρό πυρήνα του κράτους. Εκεί επικεντρώνεται η δική
σας επιχειρηµατολογία. 

Προσέξτε, γιατί το λέει αυτό το Συµβούλιο της Επικρατείας;
Διότι, όπως είπαν και οι καθηγητές Κουτράκης και Ζερεφός προ
ηµερών σε κοινή συνεδρίαση των Επιτροπών Περιβάλλοντος και
Κοινωνικών Υποθέσεων, η χώρα µας θα υποστεί συνέπειες από
την κλιµατική αλλαγή, από την κλιµατική κρίση και θα έχει και
πληµµύρες και πυρκαγιές και τα φαινόµενα που είδαµε και τις τε-
λευταίες µέρες.

Αυτή, λοιπόν, είναι µία συζήτηση στην οποία επικεντρώνεται
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εντέχνως ο κ. Σκυλακάκης όλες αυτές τις µέρες που εγείρονται
ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας από όλες τις πλευρές. Είναι
προφανές ότι εκφεύγει του σκληρού πυρήνα του κράτους µε τη
δική σας ρύθµιση. 

Υπάρχει όµως και κάτι άλλο, που µε απόλυτη ευκρίνεια και
πάρα πολύ συγκεκριµένα ανέπτυξε ο λέγων εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία που έβαλε και τα ζητήµατα της
αντισυνταγµατικότητας. Είναι το ζήτηµα του στόχου της εται-
ρείας.

Κύριε Σκυλακάκη, ακούσατε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Πλειοψηφίας; Επικαλέστηκε ο κ. Πλεύρης τις αποφάσεις
190/2022 και 191/2022 για την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ.

Κύριε Πλεύρη, χάρηκα πάρα πολύ που σας άκουσα να την επι-
καλείστε, αλλά θα έπρεπε να ζητήσετε από τον κ. Σκυλακάκη να
αποσύρει τη διάταξη. Θα σας εξηγήσω γιατί. Θα σας διαβάσω
επακριβώς τι λέει η διάταξη νόµου που φέρατε και τι λένε οι απο-
φάσεις 190/2022 και 191/2022. Τι λέει η διάταξη νόµου; Προσέξτε
γιατί εδώ µπαίνουµε στην ουσία του σκοπού της εταιρείας: «Ο
«ΟΔΥΘ Α.Ε.» λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος, σύµ-
φωνα µε τους κανόνες ιδιωτικής οικονοµίας». Επαναλαµβάνω:
Λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος, σύµφωνα µε τους
κανόνες ιδιωτικής οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, ακού-
σατε τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο να επικαλείται την
απόφαση 190 του Συµβουλίου της Επικρατείας του 2022. Τι λέει
αυτή, κύριε Πλεύρη; Ότι «δεν επιτρέπεται ο φορέας που διαχει-
ρίζεται τα ύδατα να επιδιώκει προεχόντως ή παραλλήλως οικο-
νοµικούς ή άλλους σκοπούς, έστω υπαγορευµένους από το
ευρύτερο δηµόσιο συµφέρον, όταν αυτοί οι σκοποί αυτοί αντα-
γωνίζονται ή θέτουν σε κίνδυνο την αξιούµενη αδιάλειπτη και
υψηλή ποσότητα και ποιότητα υδάτων». 

Κύριε Σκυλακάκη, απαντήστε και µία φορά για το ζήτηµα του
σκοπού της εταιρείας.

Γιατί προέκυψε, λοιπόν, αυτή η απόφαση; Διότι δεν συµµορ-
φωνόσασταν. Γι’ αυτή την απόφαση συνεκλήθη και η Επιτροπή
Συµµόρφωσης του Σ.τ.Ε., κύριε Πλεύρη. Είχε βγει, δηλαδή, η
απόφαση που σας καλούσε να πάρετε τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ
και της ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο και δεν την εφαρµόσατε για
µήνες και αναγκάστηκε το Συµβούλιο της Επικρατείας να βγάλει
εκ νέου απόφαση και να σας πει «συµµορφωθείτε».

Το Συµβούλιο της Επικρατείας έρχεται, λοιπόν, να πει ότι όχι
µόνο αξιώνει να είναι ο έλεγχος των υδάτων στον σκληρό πυρήνα
του κράτους, αλλά και σε φορέα που δεν έχει άλλο σκοπό από
την αδιάλειπτη παροχή ικανής ποσότητας και ποιότητας νερού
στον πληθυσµό. Και εσείς µε τη διάταξη περιγράφετε τόσο ρητά,
που φαίνεται και από τη σελήνη, φορέα που έχει και άλλους σκο-
πούς. Εκεί, λοιπόν, µαζί µε το γεγονός ότι δεν εµπίπτει στον
σκληρό πυρήνα του κράτους, όπως επαρκώς ανέλυσε ο συνά-
δελφος κ. Κόκκαλης, θεµελιώνεται η αντισυνταγµατικότητα της
συγκεκριµένης διάταξης, η οποία είναι κραυγαλέα και θα πρέπει
προληπτικά η Βουλή να την ακυρώσει. Καλώ τον κ. Σκυλακάκη
να αποσύρει τη συγκεκριµένη διάταξη, ακούγοντας και τα εκπλη-
κτικά δι’ εµέ σχόλια και την επίκληση της συγκεκριµένης απόφα-
σης του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παππά.
Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση για την ένσταση αντισυνταγµα-

τικότητας µε τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκυ-
λακάκη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, συγχωρήστε µε, αλλά βρίσκω αυτή τη συ-

ζήτηση ελαφρώς σουρεαλιστική. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ε, όχι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι ειρωνείες. 
Κύριε Πρόεδρε, να τον ανακαλέσετε στην τάξη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τόση ώρα σας ακούγαµε µε πολύ σεβασµό. Παρα-
καλώ να έχετε και εσείς τον αντίστοιχο σεβασµό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εξαντλήθηκε ο σεβασµός µόλις τελει-
ώσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ας περά-
σουµε στην ουσία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Γιατί είναι σουρεαλιστική αυτή η συζήτηση;

Πρώτον, διότι την ένσταση την καταθέτουν δύο κόµµατα, που
προέρχονται από µια διάσπαση ενός κόµµατος, τα οποία έχουν
στο ενεργητικό τους ή στο παθητικό τους ακριβώς την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας για την αντισυνταγµατικότητα.
Η αντισυνταγµατικότητα προέκυψε για δικό σας νόµο, όχι για
νόµο αυτής της Κυβέρνησης. Είναι λίγο σουρεαλιστικό αυτό, δεν
νοµίζετε; Δεν πρέπει να κάνετε µία αυτοκριτική, να πείτε «εµείς
που είµαστε υπαίτιοι για µία απόφαση αντισυνταγµατική γι’ αυτό
το ίδιο θέµα της ιδιωτικοποίησης του νερού ερχόµαστε και κά-
νουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας»; Έχει έναν κάποιον σου-
ρεαλισµό. Κανείς δεν µπορεί να το αρνηθεί αυτό. 

Τι λέει, όµως, αυτή η απόφαση; Θα σας διαβάσω πώς ξεκινάει
σε ένα κοµµάτι της: «Η παροχή υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέ-
τευσης στην περιοχή πρωτευούσης και Θεσσαλονίκης δεν συνι-
στά δραστηριότητα αναπόσπαστη από τον πυρήνα της κρατικής
εξουσίας». Δεν συνιστά. Το ακούτε, κύριε Τζανακόπουλε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι άλλο θέµα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εντάξει, άλλο θέµα.
Το ίδιο το Σ.τ.Ε., λοιπόν, λέει ότι δεν συνιστά δραστηριότητα

αναπόσπαστη από τον πυρήνα της κρατικής εξουσίας η παροχή
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης. 

Πάµε τώρα στην ουσία. Τι είναι αυτός ο οργανισµός; Ελέγχεται
από το δηµόσιο; Για να καταλάβετε πόσο ελέγχεται από το δη-
µόσιο, το δηµόσιο και η τοπική αυτοδιοίκηση βάζει διοικητικό
συµβούλιο, που πρέπει να ακολουθεί τους κανόνες του δηµόσιου
λογιστικού και των προσλήψεων, υπάγεται στο µεσοπρόθεσµο,
το σχέδιο το στρατηγικό του εγκρίνεται από την Κυβέρνηση, το
σχέδιο δράσης ετησίως εγκρίνεται πάλι από την Κυβέρνηση, από
τους Υπουργούς. Αυτό, λέει, είναι απλή εποπτεία και δεν ελέγχε-
ται από το δηµόσιο! Στα σοβαρά το λέµε αυτό τώρα ή για να υπη-
ρετήσουµε κοµµατικές σκοπιµότητες σε µία εποχή κλιµατικής
κρίσης που δεν θα έπρεπε να το κάνουµε αυτό;

Και έρχοµαι να απαντήσω και σε δύο πιο συγκεκριµένα θέµατα,
για τα σχέδια διαχείρισης λεκάνης απορροής και για τα σχέδια
διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας, που τα έθεσε ο κ. Κόκκαλης.
Ποιος τα εγκρίνει αυτά τα σχέδια µε βάση τη νοµοθεσία και αυτόν
τον νόµο; Ο Υπουργός Περιβάλλοντος. Είναι αναθέτουσα αρχή
και υποβάλλει τα σχέδια στο κεντρικό κράτος που τα εγκρίνει.
Συνεπώς για ποιον πυρήνα κρατικής εξουσίας µιλάτε; Σοβαρο-
λογείτε; Στα σοβαρά τα λέτε αυτά; Τι να σας πω;

Όσο για τον στοιχειώδη σεβασµό, επειδή ακούω και τη Νέα
Αριστερά, να πω το εξής: Καταθέσατε εδώ µία ένσταση αντισυ-
νταγµατικότητας όπου δεν γράφετε καν ποια άρθρα του Συντά-
γµατος παραβιάζονται. Ο στοιχειώδης σεβασµός πρέπει να έχει
και µία στοιχειώδη αποτελεσµατικότητα πολιτική. Δηλαδή η έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας που λέει ότι παραβιάζεται το Σύ-
νταγµα είναι -πώς να σας το πω;- ελαφρώς αστήρικτη, γιατί εδώ
ακολουθούµε µια νοµική διαδικασία. Εγώ νοµικός δεν είµαι, είµαι
οικονοµολόγος. Εδώ όµως έχουµε τόσους συναδέλφους νοµι-
κούς. Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας είναι κατ’ εξοχήν νοµική
διαδικασία. Δεν κάνετε τον κόπο να βάλετε τα άρθρα που παρα-
βιάζονται και µου λέτε για στοιχειώδη σεβασµό; Ο σεβασµός
είναι ουσιαστική έννοια, δεν είναι τυπική έννοια. Αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για τον σκοπό της εταιρείας, κύριε

Υπουργέ;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Γράφει εδώ στο νοµοσχέδιο ποιος είναι ο σκοπός
της εταιρείας.

Ο σκοπός της εταιρείας: Η εκπόνηση στρατηγικής και η εφαρ-
µογή των µέτρων προστασίας, η ποιοτική και ποσοτική κατά-
σταση των επιφανειακών υδάτων, η εκπόνηση των σχεδίων για
τη λεκάνη απορροής κ.λπ., ενέργειες για τον σχεδιασµό και λει-
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τουργία των εγγειοβελτιωτικών έργων, συγκέντρωση και παρα-
κολούθηση των υδρολογικών, µετεωρολογικών δεδοµένων. 

Όλοι αυτοί είναι ο σκοπός της εταιρείας. Έχει πουθενά σκοπό
το κέρδος; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ιδιωτική οικονοµία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας ακούσαµε. Αφή-

στε τον Υπουργό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Σκοπό το κέρδος έχουν η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ που
το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει κρίνει ότι είναι συνταγµατικό
να έχουν σκοπό το κέρδος. Απολύτως συνταγµατικό. Και επί της
δικής σας διακυβέρνησης παρέµειναν εισηγµένες εταιρείες µε
σκοπό το κέρδος. Κι έρχεστε να κάνετε ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας; Είναι σουρεαλιστικό. Τι να σας πω;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το άρθρο 100 παρά-
γραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για το θέµα της αντισυ-
νταγµατικότητας που ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Προφανώς δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Προχωράµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο σύγχρονο, τολµηρό και καλά σταθµισµένο,
απολύτως συµβατό µε τη στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης
για την επίτευξη της κοινωνικής ευηµερίας µέσω της ευηµερίας
του οικοσυστήµατος. 

Άλλωστε τις αποφάσεις της Κυβέρνησης καθοδηγεί η σύγ-
χρονη πραγµατικότητα της περιβαλλοντικής κρίσης και η συνα-
κόλουθη ανάγκη γρήγορων και γενναίων προσαρµογών µε την
υιοθέτηση καινοτόµων και αποτελεσµατικών λύσεων σε όλα τα
ζητήµατα. 

Στη λογική αυτή οι ρυθµίσεις για την προστασία των δασών
προβλέπουν νέες διαχειριστικές µελέτες για όλα τα δάση της επι-
κράτειας, επιδότηση λήψης δασικής βιοµάζας, την αδελφοποί-
ηση των δασών του βορρά και του νότου, τα υποχρεωτικά µέτρα
αντιπυρικής προστασίας, τη συνεργασία των δασικών συνεταιρι-
σµών µε εταιρείες και φυσικά, την ενίσχυση της δασικής υπηρε-
σίας. 

Στόχος της µεταρρύθµισης είναι να υιοθετηθούν αντιλήψεις
και να θεσπιστούν διαδικασίες, µέσω των οποίων θα προκύπτουν
σταθεροί πόροι που θα υπηρετούν ανταποδοτικά την προστασία
και την ανάπτυξη των δασών µας. Όσο η κλιµατική κρίση εντεί-
νεται οι κοινωνίες και η πολιτεία πρέπει να απαντήσουν, δηµιουρ-
γώντας πόλεις ανθεκτικές και θωρακισµένες απέναντι στα ακραία
φαινόµενα που πυκνώνουν. 

Η ανάγκη της εξασφάλισης περισσότερων ελεύθερων χώρων
στο πυκνοδοµηµένο αστικό περιβάλλον µπορεί να εξυπηρετηθεί
από τη δόµηση κτηρίων µε µικρότερη κάλυψη των οικοπέδων και
σε µεγαλύτερα ύψη, ανάλογα µε τον συντελεστή δόµησης της
περιοχής. 

Στην ίδια λογική, αντιµετωπίζεται αυστηρά η αυθαίρετη δό-
µηση µε την εισαγωγή του ενιαίου ηλεκτρονικού συστήµατος κα-
ταγγελιών. Η κατεδάφιση των αυθαιρέτων παίρνει «σάρκα και
οστά» σε συντοµότερους χρόνους, ενώ εισάγεται και η δυνατό-
τητα της οικειοθελούς κατεδάφισης εκ µέρους του ιδιοκτήτη µε
οικονοµικά κίνητρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως προς τη διαχείριση των υδά-
των της Θεσσαλίας προβλέπεται η ίδρυση ειδικού φορέα επο-
πτευόµενου από το κράτος, µε έσοδα που προέρχονται από κρα-
τικούς και ευρωπαϊκούς πόρους. Αποστολή του είναι η προστα-
σία και η σωστή διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας, καθώς
και η εποπτεία και η υλοποίηση των στρατηγικών σχεδίων, ο συ-
ντονισµός και η συνεχής επίβλεψη της εφαρµογής των σχεδίων
αυτών και τέλος, η χορήγηση αδειών χρήσης ύδατος.

Ο ΟΔΥΘ θα είναι οργανισµός δηµοσίου συµφέροντος και µόνο
αυτό θα υπηρετεί. Η διοίκησή του ορίζεται από το κράτος και η
µορφή του θα είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, ακριβώς
για να µπορεί να δρα µε την ευελιξία και την ταχύτητα που επι-
βάλλουν κάθε φορά οι συνθήκες. Ταυτόχρονα, θα αποτελεί ση-
µαντικό βραχίονα της πολιτείας στην υλοποίηση µελετών και
έργων που σχετίζονται µε τη διαχείριση των υδάτων και την αντι-
µετώπιση πληµµυρικών φαινοµένων, την άρδευση, την πραγµα-
τοποίηση αποστραγγιστικών έργων κ.ο.κ.. 

Η πρωτοβουλία αυτή της Κυβέρνησης προβλέπει, σχεδιάζει,
οργανώνει και αναπτύσσει έναν σύγχρονο και αποτελεσµατικό
µηχανισµό προστασίας, διαχείρισης και αξιοποίησης των υδάτων
της Θεσσαλίας και θα περίµενε κανείς από την Αντιπολίτευση,
εάν βέβαια αυτή ήταν υπεύθυνη, να συνεισφέρει χρήσιµες ιδέες
και βελτιωτικές προτάσεις. 

Ως άνθρωπος που υπηρέτησα πολλά χρόνια τον αγροτικό
τοµέα και γνωρίζοντας τις ανάγκες του διαχρονικά, ως µια πρώην
αυτοδιοικητικός και ως Βουλευτής, βεβαίως, Καρδίτσας, άρα και
γνώστης γενικότερα και καθολικότερα των προβληµάτων, µπορώ
να σας διαβεβαιώσω ότι η συνολική διαχείριση των υδάτων είναι
αδήριτη ανάγκη και νοµίζω ότι και όσοι είχαν προβληµατισµούς
επ’ αυτού θα αναθεωρούσαν µετά τη βιαιότητα των πληµµυρικών
φαινοµένων που έβγαλαν στην επιφάνεια χρόνια προβλήµατα και
δυσλειτουργίες. 

Σας διαβεβαιώ, επίσης, ότι επί σειρά ετών διεκδικούσαµε ενι-
αίου φορέα διαχείρισης των υδάτων στη Θεσσαλία, διότι εµείς
εκεί αντιµετωπίζουµε το εξαιρετικό φαινόµενο τον µισό χρόνο να
πληµµυρίζουµε και να πνιγόµαστε και τον άλλο µισό η περιοχή
µας να αργοπεθαίνει από την ξηρασία. 

Τώρα πια πρέπει να δούµε κατάµατα την αλήθεια, ότι οι πενή-
ντα τρεις ΤΟΕΒ και ο ένας ΓΟΕΒ που υπάρχουν στην Θεσσαλία
αφ’ ενός, δεν έχουν την υποδοµή και την τεχνοοικονοµική οργά-
νωση να ανταποκριθούν στις ανάγκες που διαµορφώνονται και
αφ’ ετέρου, διαφέρουν µεταξύ τους σε κανόνες και στρατηγική. 

Και είναι εντυπωσιακό πως ακόµη και µετά τις καταστροφικές
πληµµύρες «Ιανού», «Ντάνιελ» και «Ηλία» που έζησε η Θεσσαλία,
εσείς στην Αντιπολίτευση επιµένετε στη µονότονη, αριστερή,
αναχρονιστική, αρτηριοσκληρωτική σας τάση για δήθεν ιδιωτικο-
ποίηση του νερού και τα συναφή.

Επιβεβαιώνετε συνεχώς την κοντόφθαλµη, µονολιθική ιδεολο-
γία σας, την απόλυτη προσήλωση στο κοµµατικό συµφέρον και
την πλήρη αδιαφορία σας για τους Θεσσαλούς. Δεν σας νοιάζει
καθόλου αν µε τα σηµερινά δεδοµένα οι Θεσσαλοί αγρότες µπο-
ρούν να καλλιεργήσουν, αν µπορούν να αρδεύσουν, αν, εν τέλει,
µπορούν να επιβιώσουν. Και, φυσικά, αδιαφορείτε και για το πε-
ριβάλλον, το οποίο κινδυνεύει, καθώς ήδη η υφαλµύρωση του
υδροφόρου υπογείου ορίζοντα έχει ξεκινήσει.

Και αν φτάσαµε ως εδώ, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, έχε-
τε ευθύνη, γιατί όχι µόνο ποτέ δεν συµφωνήσατε, αλλά ορθώνατε
και εµπόδια µε κάθε τρόπο για να αποτρέψετε τη µερική εκτροπή
του Αχελώου και των σχετικών έργων και φραγµάτων. Διότι, αν
τα έργα αυτά είχαν ολοκληρωθεί, θα λειτουργούσαν και ως αντι-
πληµµυρικά, σώζοντας ζωές και περιουσίες. Παράλληλα θα είχε
προφυλαχθεί και ο υδροφόρος ορίζοντας, αλλά και οι αγρότες
µας θα καλλιεργούσαν µε πολύ χαµηλότερο κόστος και µε επάρ-
κεια νερού. Γι’ αυτό τα κροκοδείλια δάκρυά σας περισσεύουν.
Αφήστε στην άκρη την υποκρισία. 

Το νερό, συνάδελφοι, αποτελεί δηµόσιο αγαθό και η προσπά-
θεια της Κυβέρνησης στρέφεται στην καλύτερη διαχείριση των
υδάτινων πόρων επ’ επωφελεία πάντα της κοινωνίας. Αυτή είναι
η αλήθεια και η πραγµατικότητα. Βέβαια εσείς µε την πραγµατι-
κότητα δεν έχετε και την καλύτερη σχέση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου η νέα αρχιτεκτονική του χώρου των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας αποβλέπει στην πριµοδότηση έργων υπό ανά-
πτυξη κάτω από συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Επέρχονται αλ-
λαγές στο πλαίσιο της αυτοπαραγωγής και καθορίζονται ρητά οι
περιπτώσεις εκείνες όπου θα εξακολουθήσει να ισχύει το net me-
tering, όπως και οι αλλαγές στον τρόπο αποζηµίωσης των µικρό-
τερων έργων ΑΠΕ. 

Τέλος, δηµιουργείται το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» για τη µεί-
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ωση του ενεργειακού κόστους των ευάλωτων νοικοκυριών, των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και Γενικών Οργανισµών Εγ-
γείων Βελτιώσεων των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης και
Αποχέτευσης. Αντικείµενο του προγράµµατος είναι η κάλυψη του
συνόλου ή µέρους των ενεργειακών αναγκών µέσω της εγκατά-
στασης σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, χρόνια τώρα αυτοσυστήνεστε
ως θεµατοφύλακες της οικολογικής συνείδησης, όµως το περι-
βάλλον δεν προστατεύεται ούτε διαφυλάσσεται µε θεωρίες. Το
αποδεικνύει η ιδεολογική µυωπία και η πολιτική µικροψυχία. Δια-
φυλάσσεται µε στρατηγική, σχεδιασµό και κοιτάζοντας πάντα
στο µέλλον. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη κοιτάει µπροστά. Εσείς,
δυστυχώς, κοιτάτε πίσω. Οι εξελίξεις τρέχουν προς τα εµπρός.
Εσείς τρέχετε προς τα πίσω. Αλλάξτε κατεύθυνση και, αν θέλετε,
ακολουθήστε µας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Ασηµίνα Σκόνδρα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αρι-
στεράς, ο κ. Τσακαλώτος. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκυλακάκη, αν έχετε την ευγενική καλοσύνη να µε ακού-

σετε, θέλω να σας ρωτήσω, λόγω της σχέσης που έχετε µε την
οικογένεια Μητσοτάκη εδώ και πάρα πολλά χρόνια, να ρωτήσετε
τον κύριο Πρωθυπουργό αν θέλει να πάρει πίσω την πρότασή του
ότι µόνο στην Ελλάδα γίνονται καταλήψεις. Και θέλω να σας ρω-
τήσω αν έχετε παρακολουθήσει τι γίνεται στις Ηνωµένες Πολι-
τείες αυτή την τελευταία εβδοµάδα, τι γίνεται στο Κολούµπια,
στο Χάρβαρντ, στο Στάνφορντ, στο Γέιλ, όπου Αµερικανοί, Πα-
λαιστίνιοι, Εβραίοι φοιτητές θέλουν να σταµατήσει αυτός ο πό-
λεµος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θέλω να σας ρωτήσω όταν ο Πρωθυπουργός σας είπε ότι στη-

ρίζουµε το Ισραήλ χωρίς µεγάλο ανθρωπιστικό κόστος, αν θεω-
ρείτε τώρα, δύο µήνες µετά, ότι έχουµε µεγάλο ανθρωπιστικό
κόστος. Πόσοι Παλαιστίνιοι, πόσα παιδάκια πρέπει να σκοτω-
θούν, πριν αποφασίσετε ότι το ανθρωπιστικό κόστος είναι µε-
γάλο;

Οι Εβραίοι φοιτητές που είναι στις καταλήψεις αυτή τη στιγµή
στις Ηνωµένες Πολιτείες έχουν πλήρη επίγνωση για τον αντιση-
µιτισµό και τι δηλητήριο είναι και έχουν και τη µεγάλη µας υπο-
στήριξη. Συγχρόνως όµως έχουν και πλήρη επίγνωση ότι δεν
είναι αντισηµιτισµός να κάνεις κριτική στην Κυβέρνηση του Ισ-
ραήλ. Ξέρουν µάλιστα ότι η εργαλειοποίηση του αντισηµιτισµού
είναι βοηθός του αντισηµιτισµού. 

Άρα θα µας πείτε πότε θα αποφασίσετε να είστε Ευρωπαίοι και
να αλλάξετε αυτή την Ευρώπη; Έχετε την αίσθηση ότι αυτή η Ευ-
ρώπη κάνει το καθήκον της σε σχέση µε τον πόλεµο στην Γάζα;
Κατανοείτε ότι εσείς του Λαϊκού Κόµµατος πρωτίστως έχετε την
ευθύνη για αυτό που γίνεται και ότι η Ευρώπη δεν κάνει τίποτα
να σταµατήσει όλες αυτές τις χιλιάδες παιδάκια που σκοτώνονται
κάθε µέρα; Και όταν στο τέλος έχει σταµατήσει αυτός ο πόλεµος
δεν θα έχει ευθύνη µόνο η Χαµάς και ο Νετανιάχου, αλλά θα
έχετε ευθύνη και εσείς γιατί δεν κάνατε κάτι όταν χρειαζόταν για
να σταµατήσει αυτός ο πόλεµος.

Έχετε ηθική ευθύνη για αυτό που γίνεται. Δεν θα το ξεχάσει ο
ελληνικός λαός. Γιατί ο ελληνικός λαός δεν είναι ό,τι λέει η Αµε-
ρική είναι και η σωστή πολιτική. Ο ελληνικός λαός έχει αλληλεγ-
γύη µε τους Παλαιστίνιους και δεν θα συγχωρέσει ούτε εσάς
ούτε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, που δεν έκανε τίποτα για αυτή
την τραγωδία, για αυτή τη συλλογική τιµωρία µικρών παιδιών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Επιστρέφω, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στο νο-

µοσχέδιο. Τι θα έπρεπε να γίνει στη Θεσσαλία; Η Νέα Αριστερά
από την πρώτη στιγµή είπε ότι αυτό που χρειαζόµαστε είναι η
Θεσσαλία να έχει έναν µεγάλο φορέα όχι ιδιωτικού τοµέα, αλλά
δηµοσίου τοµέα, στο πρότυπο του Ρούσβελτ τη δεκαετία του
1930, το Tennessee Valley Authority. Ο Ρούσβελτ µετά τη µεγάλη
ύφεση του 1929 φτιάχνει έναν φορέα που έχει όλες τις αρµοδιό-
τητες και συµµετέχουν όλοι σε αυτόν. Συµµετέχει το Πανεπιστή-

µιο Θεσσαλίας; Συµµετέχουν τα επιµελητήρια; Συµµετέχουν τα
οικολογικά κινήµατα; Ποιοι συµµετέχουν, κύριε Σκυλακάκη; 

Και, σας παρακαλώ, σταµατήστε αυτό το ύφος που έχετε, που
θεωρείτε ότι µπορείτε να κοροϊδεύετε. Κοροϊδέψατε και τον αντι-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και τον αντιπρόσωπο της Νέας Αριστεράς.
Θα σας θυµάται ο ελληνικός λαός, κύριε Σκυλακάκη, όχι µόνο για
αυτά που κάνετε, αλλά και για το ύφος σας και για την αλαζονεία
σας. Να ξέρετε ότι καµµιά φορά η αλαζονεία είναι χειρότερη και
από τις πράξεις που οδηγούνται από την αλαζονεία. 

Άρα θα έπρεπε να ήταν ένας µεγάλος φορέας, ο οποίος αυτός
φορέας θα τα σχεδίαζε όλα: και το νερό και την αγροτική παρα-
γωγή και τις υποδοµές, ποιες υποδοµές χρειάζονται, ποιες υπο-
δοµές ήταν λάθος και χρειαζόµαστε νέες υποδοµές. Θα µπο-
ρούσε αυτό να ενεργοποιήσει όλη τη δυναµική της Θεσσαλίας
για ένα αναπτυξιακό σχέδιο. 

Εσείς τι κάνετε; Αρχίσατε, όπως αρχίσατε και ως Υπουργός
υπεύθυνος και για το Ταµείο Ανάκαµψης, µε αστεία διαβούλευση
οκτώ-εννέα ηµέρων. Έχετε αναγούλα για τη λέξη διαβούλευση.
Θυµάστε την κριτική που σας έκανε όλη η Αντιπολίτευση για το
Ταµείο Ανάκαµψης, όταν ακόµα και ο Μάριο Ντράγκι της ιταλικής
κυβέρνησης είχε κάνει µια σοβαρότατη διαβούλευση για το πού
θα πάνε τα λεφτά. Αλλά εσείς, τίποτα, ούτε στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης κάνατε διαβούλευση ούτε τώρα, για να γίνει ένας φορέας
που πραγµατικά ενσωµατώνει όλα τα ενδιαφερόµενα µέρη. 

Ιδρύετε µια ανώνυµη εταιρεία που ρητά είναι εκτός δηµοσίου
και λειτουργεί µε κριτήρια ιδιωτικής οικονοµίας για τη διαχείριση
των υδάτων της Θεσσαλίας. Μεταφέρετε δηµόσιες εξουσίες σχε-
τικές µε τη διαχείριση του νερού άρδευσης, της κατασκευής και
της διαχείρισης υποδοµών της αγροτικής ανάπτυξης. Η εταιρεία
αυτή θα είναι ταυτόχρονα πάροχος υπηρεσιών ύδατος για το αρ-
δευτικό νερό και ελεγκτής, αφού µπορεί να επιβάλλει πρόστιµα,
ενώ παράλληλα υποκαθιστά το στενό δηµόσιο, αφού αδειοδοτεί
τις χρήσεις νερού. Στη διοίκηση του οργανισµού µόνο δύο εκ-
πρόσωποι της Περιφέρειας Θεσσαλίας. 

Πριν από λίγο ο Δηµήτρης Τζανακόπουλος στη συζήτηση αντι-
συνταγµατικότητας έβαλε τη µεγάλη διαχωριστική γραµµή ανά-
µεσα στην Αριστερά και τη Δεξιά, ανάµεσα στη δύναµη του
ιδιωτικού τοµέα και του δηµοσίου τοµέα.

Μίλησα ως νοµικός, µε όλο τον σεβασµό που ξέρουν όλοι ότι
έχω για τους νοµικούς. Τώρα θα µιλήσω ως οικονοµολόγος. Θα
ξέρετε, κύριε Σκυλακάκη, ότι οι οικονοµολόγοι έχουν πολλές
φορές βάλει κάποιο τρίληµµα. Θα θυµάστε το τρίληµµα για τη
Νοµισµατική Ένωση και τις σταθερές συναλλαγµατικές ισοτιµίες.
Λένε οι οικονοµολόγοι ότι δεν µπορεί να έχεις συγχρόνως στα-
θερές συναλλαγµατικές ισοτιµίες, αυτόνοµη νοµισµατική πολι-
τική και ελευθερία στην κίνηση κεφαλαίων. 

Θα θυµάστε τον Ντάνι Ρόντρικ, από το Πανεπιστήµιο Χάρ-
βαρντ, που είχε βάλει ένα άλλο τρίληµµα, που έχει µεγάλη σηµα-
σία για την αναπτυξιακή πολιτική, ότι δεν µπορείς να έχεις
συγχρόνως δηµοκρατία, εθνική κυριαρχία και απεριόριστη πα-
γκοσµιοποίηση. 

Εγώ θέλω να σας βάλω ένα άλλο τρίληµµα. Ότι δεν µπορεί να
έχεις συγχρόνως ποιότητα, καθολικότητα και κερδοφορία στα
δηµόσια αγαθά. Να το ξαναπώ, µήπως το σηµειώσετε και µου
απαντήσετε. Δεν µπορεί να έχεις συγχρόνως και ποιότητα του
νερού -για παράδειγµα- και καθολικότητα για το ποιος παίρνει το
νερό και ιδιωτική κερδοφορία. 

Και θα ήθελα να µελετήσετε την ιδιωτικοποίηση του νερού στη
Μεγάλη Βρετανία. Ξέρετε πριν από δύο εβδοµάδες ήταν ο ετή-
σιος αγώνας κωπηλασίας ανάµεσα στην Οξφόρδη και το Κέι-
µπριτζ. Και διαµαρτυρήθηκαν όλοι ότι έγινε ο αγώνας στον
Τάµεση σαν να ήταν βόθρος. Αυτό ήταν το αποτέλεσµα της ιδιω-
τικοποίησης του νερού. Θα µου πείτε, εµείς δεν ιδιωτικοποιούµε
το νερό, µακριά από εµάς. Μπορεί να θέλουµε να ιδιωτικοποι-
ήσουµε τη ΔΕΗ, που το κάναµε σε άλλες µορφές ενέργειας, µπο-
ρεί να ιδιωτικοποιούµε σταδιακά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
αλλά, για όνοµα του Θεού, δεν θέλουµε να ιδιωτικοποιήσουµε το
νερό. 

Και ποιο είναι το επιχείρηµα; Ότι αυτή η ανώνυµη εταιρεία έχει
όλες τις µετοχές στο δηµόσιο. Και ποιος µάς εξασφαλίζει, µε τη
γνωστή σας στρατηγική του σαλαµιού, όπως βλέπουµε στο
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Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ότι σε δύο χρόνια δεν θα µπορεί να αλ-
λάξετε και να πείτε ότι 40% αυτών των µετοχών δεν µπορούν να
πάνε στον ιδιωτικό τοµέα; Αυτή είναι η βασική διαχωριστική
γραµµή ανάµεσα στην Αριστερά και τη Δεξιά. 

Εµείς πιστεύουµε -και το πιστεύαµε και πριν από τη χρηµατο-
πιστωτική κρίση και πριν από την πανδηµία και πριν από την ενερ-
γειακή κρίση- ότι ο δηµόσιος τοµέας είναι µέρος της λύσης και
όχι του προβλήµατος. Εµείς πιστεύαµε ότι αυτό που έχουµε, τα
κοινά, πρέπει να τα προστατεύσουµε. 

Έρχεται αυτή η τριπλή κρίση και ενισχύει αυτά τα επιχειρή-
µατα. Αυτό που καταλάβαµε στην πανδηµία είναι πόσο σηµαντικό
είναι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και δεν είναι απάντηση σε µελ-
λοντικές πανδηµίες ότι θα έχουµε απογευµατινά ιατρεία. Και δεν
είναι απάντηση στις µελλοντικές χρηµατοπιστωτικές κρίσεις ότι
δεν κάνουµε τίποτα να ρυθµίσουµε το χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα και το αφήνουµε να λειτουργεί σχεδόν όπως λειτουργούσε
πριν από το 2009. 

Είναι από τις µεγάλες διαχωριστικές γραµµές ανάµεσα στην
Αριστερά και στη Δεξιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Τη δική σας Κυβέρνηση θα τη θυµούνται οι Έλληνες και οι Ελ-

ληνίδες για πολλά πράγµατα. Θα τη θυµούνται για το πώς µει-
ώσατε τη δηµοκρατία. Θα σας θυµάται για την έλλειψη εθνικής
υπόστασης για το θέµα των Τεµπών. Θα σας θυµάται για τις υπο-
κλοπές.

Αλλά νοµίζω πιο πολύ απ’ όλα τη δικιά σας Κυβέρνηση θα τη
θυµούνται οι Έλληνες και οι Ελληνίδες, γιατί δεν υπήρχε ποτέ
µετά από το 1974 µια κυβέρνηση που έκανε τόσα πολλά για τό-
σους λίγους σε τόσο σύντοµο χρόνο. Για αυτόν τον λόγο θα σας
θυµάται ο ελληνικός λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και για αυτό εµείς ως Νέα Αριστερά βάζουµε το θέµα πρώτο

για την ειρήνη και για Ευρώπη της ειρήνης. Βάζουµε πρώτα την
Ευρώπη που αντιµετωπίζει τις ανισότητες, γιατί έχουµε πειστεί
ότι, αν δεν αντιµετωπιστούν οι ανισότητες, απλώς ο πλανήτης δεν
θα σωθεί, αν δεν υπάρχει η αντιµετώπιση αυτή. Και εµείς της
Νέας Αριστεράς βάζουµε τρίτο θέµα την πράσινη µετάβαση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τσακαλώτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Δηµοτικό Σχολείο Εκπαιδευτήρια «Ροδίων Παιδεία». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Ραλλία Χρηστίδου και στη συ-
νέχεια θα µιλήσουν η κ. Λιακούλη, ο κ. Συντυχάκης και ο κ. Κοτί-
δης.

Κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έναν απόλυτα υποκριτικό

τίτλο περί αντιµετώπισης δήθεν της κλιµατικής κρίσης και προ-
στασίας των υδάτων και των δασών, η Κυβέρνηση σήµερα ειση-
γείται στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων ένα πολυνοµο-
σχέδιο, ένα πολυνοµοσχέδιο πλήρους ιδιωτικοποίησης των κοι-
νών φυσικών πόρων.

Επτά µήνες µετά την καταστροφή της Θεσσαλίας, έρχεστε σή-
µερα να δώσετε τη χαριστική βολή στη δηµόσια διαχείριση του
φυσικού πλούτου της χώρας µε έναν καταφανώς αντισυνταγµα-
τικό τρόπο, καθώς συστήνετε ανώνυµη εταιρεία διαχείρισης των
υδάτων που θα λειτουργεί µε κανόνες της αγοράς και θα επο-
πτεύεται µόνον από τα συναρµόδια Υπουργεία. Ουσιαστικά δη-
λαδή παραχωρείτε τη διαχείριση, την προστασία και τη χρήση
των υδάτων σε ιδιώτες. 

Τα σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής και κινδύνου πληµ-
µύρας, που µέχρι τώρα εκπονούσε το ΥΠΕΝ και είµαστε υπόλο-
γοι στην Ευρώπη για αυτά, αποφασίσατε ότι η καλύτερη πρα-
κτική είναι να τα πραγµατοποιεί µια ιδιωτική εταιρεία και, µάλιστα,
αποσπασµατικά, για µία περιφέρεια, ενώ το Ενωσιακό Δίκαιο επι-
βάλλει τη συνολική διαχείριση των υδάτων. 

Επιπλέον, µεταφέρετε τη Διεύθυνση Υδάτων Θεσσαλίας στην
ανώνυµη εταιρεία και, κατά παρέκκλιση κάθε διάταξης, µεταφέ-
ρετε και το προσωπικό και τα τυχόν χρηµατοδοτούµενα έργα.
Δηλαδή µετακινείτε µονίµους υπαλλήλους σε µία Α.Ε. και αλλά-
ζετε το εργασιακό καθεστώς σε ΙΔΑΧ. 

Αλήθεια υπάρχει κανένας εδώ µέσα -ή έξω στους πολίτες που
µας ακούνε- που να πιστεύει ότι χρειάζεται συνταγµατολόγος για
να απαντήσει για αυτή τη διάταξη; Τι λέει η νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας; Η κατ’ ουσίαν µετατροπή της δηµόσιας
επιχείρησης σε ιδιωτική που λειτουργεί µε γνώµονα το κέρδος
καθιστά αβέβαιη τη συνέχειά της εκ µέρους της παροχής προσι-
τών υπηρεσιών κοινής ωφελείας και δη υψηλής ποιότητας, η
οποία δεν εξασφαλίζεται πλήρως µε την κρατική εποπτεία. Σας
το είπε. Το λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας. Χρειάζεστε και
εδώ συνταγµατολόγο για να σας κάνει επεξήγηση;

Σαν να µην αρκούσαν όλα αυτά, η ανώνυµη εταιρεία θα χρη-
µατοδοτείται από το κράτος, θα εκµεταλλεύεται δηµόσια περι-
ουσία, θα πληρώνεται για τις υπηρεσίες που θα προσφέρει από
το κράτος και θα µπορεί να λαµβάνει ανταποδοτικές εισφορές,
τέλη και πρόστιµα από τους πολίτες και τους δήµους. Δηλαδή
όλες τις υπηρεσίες που θα έπρεπε να παρέχει το κράτος θα τις
προσφέρει µια Α.Ε. και θα τις πληρώνει το δηµόσιο. Πάρα πολύ
ωραία! 

Με τις προτεινόµενες διατάξεις, αναθέτετε στην ΕΥΑΘ και
στην ΕΥΔΑΠ την αντιπληµµυρική προστασία των πόλεων και των
πολιτών. Μέχρι σήµερα, οι περιφέρειες και οι δήµοι υπέγραφαν
συµβάσεις µε την ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ για εργασίες ή µελέτες
µε την ευχή του δηµοσίου. Τώρα τι γίνεται; Μεταβιβάζετε την ευ-
θύνη της αντιπληµµυρικής προστασίας στις ίδιες τις ανώνυµες
εταιρείες µε αβέβαια αποτελέσµατα, εφόσον δεν θα είναι σί-
γουρο πως µπορούν να ανταποκριθούν και πιθανώς θα χρειαστεί
να αναθέτουν σε νέες εργολαβίες. 

Με την κλιµατική κρίση όµως σε πλήρη εξέλιξη, ανησυχούµε
ιδιαίτερα για το πώς η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ θα εµπλακούν σε ευ-
θύνες που δεν τους αναλογούν. Το ζήτηµα της αντιπληµµυρικής
θωράκισης χρειάζεται να εξετασθεί µε σοβαρότητα και χρει-
άζονται συναινέσεις όλων των εµπλεκοµένων. 

Πάµε τώρα στην προστασία των δασών. Αντί να ενισχύσετε τη
Δασική Υπηρεσία ώστε σε συνεργασία µε τους δασικούς συνε-
ταιρισµούς να διαχειρίζεται τα δάση, µεταφέρετε και εδώ τη δια-
χείριση σε ιδιώτες, χωρίς την εµπλοκή της τοπικής κοινωνίας και
χωρίς αυστηρά κριτήρια προς την αντιπυρική προστασία, ειδικά
για τις προστατευόµενες περιοχές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε απολύτως ξεκά-
θαροι. Τον έλεγχο πρέπει να τον έχουν οι δασικές υπηρεσίες και
να υπάρχουν αυστηρές προδιαγραφές και για τις εταιρείες που
θα συµµετέχουν και για τον τρόπο διαχείρισης των δασών. 

Πάµε παρακάτω. Εισάγετε τους όρους «αστική πολιτική» και
«ανθεκτικότητα», χωρίς συνεκτικό όµως στρατηγικό σχεδιασµό
και εθνική χωρική στρατηγική, προωθώντας επιµέρους εθνικές
στρατηγικές, δηµιουργώντας καταµερισµούς σε πολεοδοµικό και
χωροταξικό επίπεδο, για να ενισχύσετε τη δική σας ευελιξία,
χωρίς προστασία του πολίτη και του περιβάλλοντος. Με αυτό
προκαλείται ουσιαστικά η ανατροπή του ν.4495 του 2017, χωρίς
ουσιαστική τεκµηρίωση και χωρίς να µας εξηγήσετε µε ποια πο-
λιτική θα τον αντικαταστήσετε. 

Στο µεταξύ, νέα αυθαίρετα δηµιουργούνται, δεν διενεργούνται
καν δειγµατοληπτικοί έλεγχοι που προβλέπει ο νόµος, η επιβολή
των κυρώσεων αλλά και οι κατεδαφίσεις µετατίθενται διαρκώς
στο µέλλον και πιο µετά και πιο µετά και πιο µετά. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο που σας περιγράφω, αντί η προτε-
ραιότητα για το ΥΠΕΝ να είναι η εφαρµογή της υφιστάµενης πο-
λιτικής, αρκείται στο να προτείνει µια νέα πολιτική, στην οποία
µάλιστα σχεδόν εκµηδενίζεται ο κρίσιµος ρόλος της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης. 

15058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επιτρέψτε µου κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ σε
κάτι που θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο. Στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας, το στρατηγικό χτύπηµα στην ενεργει-
ακή δηµοκρατία. 

Αφού αφήσατε τις εταιρείες ενέργειας να αισχροκερδούν δη-
µιουργώντας υπέρογκα χρέη, κάνετε σήµερα λόγο για ΑΠΕ, εξυ-
πηρετώντας ουσιαστικά τους εργολάβους που θα εγκαθιστούν
ΑΠΕ, ενώ θα έπρεπε να επενδύονται στην ανάπτυξη των ενεργει-
ακών κοινοτήτων για τη µείωση του κόστους ενεργειακών ανα-
γκών, δίνοντας πρόσβαση σε ελεύθερο χώρο στο δίκτυο και
στοχευµένες χρηµατοδοτήσεις. 

Αντιθέτως, αφού οι ενεργειακές κοινότητες δεν µπορούν να
βρουν χώρο στο δίκτυο και καταργείτε τον εικονικό ενεργειακό
συµψηφισµό, βρίσκετε µία νέα λύση, για να κρατήσετε την ενερ-
γειακή παραγωγή στα χέρια λίγων, µέσω ενεργειακών κοινοτή-
των πολιτών, δίνοντας χώρο σε έργα µεγάλων παραγωγών ΑΠΕ
τα οποία θα παρέχουν ενέργεια στις ενεργειακές κοινότητες πο-
λιτών. 

Σήµερα ξεπουλάτε τον φυσικό πλούτο της χώρας και τη δηµό-
σια περιουσία. Όµως, κάνετε και κάτι ακόµα πιο επώδυνο. Κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Καταδικάζετε µια ολόκληρη περιφέρεια
σε αφανισµό. Και µιλάω για τη Θεσσαλία. Και φαίνεται πως µέχρι
σήµερα κανένας και καµµία από εσάς δεν έχει κατανοήσει τι συ-
νέβη εκεί πριν από µερικούς µήνες. Η µοναδική προοπτική που
δίνετε σε αυτούς τους ανθρώπους εκεί είναι να φύγουν από τον
τόπο τους. 

Να είστε, όµως, πραγµατικά σίγουροι πως δεν θα το επιτρέ-
ψουν ούτε εκείνοι ούτε οι υπόλοιποι πολίτες. Αν δεν θέλετε να
ακούσετε σήµερα εµάς, που είναι σίγουρο, πολύ σύντοµα θα
ακούσετε τη φωνή εκείνων που εξοντώνετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Χρηστίδου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα επτά
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 46ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σκυλακάκη, δεν περίµενα από εσάς να µιλήσετε στο

Σώµα µε τέτοια απαξίωση για ένα τέτοιο ζήτηµα, το οποίο µάς
καίει, µας πονάει, δηµιουργεί σε εµάς ζητήµατα επιβίωσης, ειδικά
στους Θεσσαλούς. Έχουµε ευαισθητοποιηθεί απολύτως, γιατί
βλέπουµε ότι έχουµε καταστραφεί ολοσχερώς. Είµαστε βουτη-
γµένοι ακόµη στη λάσπη. Μας έχετε ξεχάσει επτά µήνες µετά και
µας µιλάτε για σουρεαλισµό. Εσείς µιλάτε σε εµάς για σουρεα-
λισµό; 

Αφού, λοιπόν, µιλάτε εσείς για σουρεαλισµό, θα σας πω εγώ
ποιο είναι το τοπίο και θα κρίνετε εσείς αν είναι σουρεαλιστικό ή
όχι το τοπίο στη Θεσσαλία, κύριε Υπουργέ. Δεν νοµίζω ότι ήρθατε
και πολλές φορές να δείτε. Στο γραφείο σάς το περιγράφουν
µάλλον µέσα από φωτογραφίες. Θα σας πω εγώ, λοιπόν, που
είµαι κάθε µέρα εκεί. 

Τι έγινε στη Θεσσαλία τον Σεπτέµβρη του 2023; Να σας θυ-
µίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ; Καταπο-
ντιστήκαµε! «Κιβωτός του Νώε» λέγατε ότι έγινε η Θεσσαλία.
Πρωτοφανές! Πήγατε στην αρχή να υπερκεράσετε βέβαια το
θέµα, λέγοντας ότι αυτό ήταν ένα πρωτοφανές φαινόµενο, ό-
ντως, και δεν µπορούσε να αντιµετωπιστεί. 

Όχι. Πρωτοφανές ήταν, να αντιµετωπιστεί µπορούσε. Γιατί δεν
αντιµετωπίστηκε; Γιατί πιαστήκατε στον ύπνο. Απλά πράγµατα!
Δεν λειτουργήσατε σε ό,τι αφορά τα αντιπληµµυρικά έργα και
στο κεντρικό κράτος και στις περιφερειακές σας δοµές. Χρεοκο-

πήσατε τη Θεσσαλία. Δεν ήσασταν εντάξει στον χάρτη των αντι-
πληµµυρικών έργων που αναρτήθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στην αρµόδια επιτροπή και ήρθαν και πρόστιµα και έρχονται και
άλλα. Αποδείχτηκε ότι δεν κάνατε σωστά τη δουλειά σας, µαζί µε
τον «Ιανό». Και, βεβαίως, όλα αυτά τα πλήρωσε η Θεσσαλία και
οι άνθρωποι. Δεκαεπτά άνθρωποι! Γιατί δεν µιλάµε µόνο για τις
λίµνες και δεν µιλάµε µόνο για τα ποτάµια, µιλάµε και για δεκαε-
πτά ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν απ’ αυτή την ιστορία. Κατα-
στράφηκαν υποδοµές, σπίτια, περιουσίες, καλλιέργειες, τα πά-
ντα. Θεσσαλία, λοιπόν, ώρα µηδέν! 

Τι έγινε από τότε µέχρι σήµερα; Απολύτως τίποτα! Ποιο ήταν
το κοµβικό σηµείο; Εδώ είµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Γιατί συζητάµε σήµερα; Για ιδιωτική εταιρεία την οποία φτιάχνετε
για να διαχειριστείτε το νερό στη Θεσσαλία, γιατί χάσατε τις πε-
ριφερειακές εκλογές. Γι’ αυτό! Δεν φτιάχνεται ποτέ ο ΟΔΥΘ,
κύριε Σκυλακάκη. Δεν φτιάχνεται. 

Θα βάζατε έναν φορέα διαχείρισης υδάτων ο οποίος θα συνε-
πικουρούσε το έργο της Περιφέρειας Θεσσαλίας, αλλά δεν κέρ-
δισε ο Αγοραστός και κέρδισε ο Κουρέτας. Θέµα πρώτο. Διότι
αν τον Κουρέτα τον θέλατε και αν την περιφέρεια τη θέλατε και
τη νέα περιφερειακή αρχή, που δεν είναι «οµογάλακτη», δική σας,
τότε θα τον βάζατε και στο Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΔΥΘ. Στον
ΟΔΥΘ πώς τον βάλατε; Βάλατε το θεσµικό πρόσωπο του περι-
φερειάρχη; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):…(Δεν ακούστηκε). 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μην τα λέτε σε µένα, είµαι νοµικός. 
Τι βάλατε; Για πείτε µας. Δεκατρία άτοµα βάλατε -βάλατε δε-

κατρία;-, παχυλά αµειβόµενα κιόλας. Είδα και τον πίνακα των
αµοιβών. Καλά τα πήγατε εκεί. Προσέξτε. Στο Μέγαρο Μαξίµου
χαµός θα γίνει µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου. Δεν θα ξέρετε
ποιον «οµογάλακτο» να τακτοποιήσετε στο διοικητικό συµβούλιο.
Άλλος πονοκέφαλος από εκεί, αλλά δεν θα είναι δικός σας, θα
είναι του επικεφαλής σας, φαντάζοµαι, του κυβερνήτη. 

Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα, βάλατε θεσµικά το πρόσωπο του
περιφερειάρχη µέσα στο διοικητικό συµβούλιο; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δύο... 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Βάλατε δύο άτοµα από την περιφέ-
ρεια. Σας µιλάω για τον θεσµικό ρόλο του περιφερειάρχη, για να
µην κοροϊδευόµαστε πίσω από τις λέξεις, κύριε Σκυλακάκη. Προ-
σπαθείτε να µας κοροϊδέψετε, λοιπόν. 

Σταθµός οι εκλογές! Και αφού, λοιπόν, δεν κερδήθηκαν οι
εκλογές, µετά αρχίσατε να απεργάζεστε το σχέδιο «πώς θα µπο-
ρέσουµε να διαχειριστούµε τα πάντα». Όταν λέµε τα πάντα, όχι
µόνο το νερό. Για τα νερά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
όνοµα των νερών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαχείριση όλου
του στρατηγικού πλαισίου στη Θεσσαλία! Τα στρατηγικά σχέδια,
τα αντιπληµµυρικά σχέδια, τα νερά και τα πάντα! Ό,τι έρπει, κου-
νιέται και πετάει! Τα πάντα θέλετε, λοιπόν, να τα διαχειρίζεστε. 

Τι κάνατε από τότε µέχρι σήµερα για τη Θεσσαλία; Το απόλυτο
µηδενικό και αφήσατε τη Θεσσαλία στην ώρα µηδέν. Ούτε καν
την αρωγή για την οποία προχθές άκουγα στο Μουζάκι τον κύριο
Πρωθυπουργό να απολογείται στους ανθρώπους που ήταν εκεί
ότι «θα πρέπει να επισπεύσω τον µηχανισµό» -λέει- και ούτω κα-
θεξής. 

Τι κοµβικό, λοιπόν, αφού χάσατε και στην περιφέρεια τις εκλο-
γές, κάνατε ακόµα; Αναθέσατε στην ολλανδική εταιρεία να κάνει
master plan. 

Ποια ήταν αυτή η ολλανδική εταιρεία, στην οποία ήταν και CEO
ένας κ. Γρηγόρης Δηµητριάδης; Τι έκανε αυτή η εταιρεία, λοι-
πόν;

Αυτή η εταιρεία, λοιπόν, η οποία διαχειρίστηκε µόνο στην
Αφρική, στην Ασία και στη Νοτιοανατολική Αµερική σχέδια, ασχο-
λήθηκε µε τη Θεσσαλία και δεν είχε ασχοληθεί ποτέ ξανά µε την
Ευρώπη.

Φανταστείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Αυτή ήταν η εται-
ρεία. Πώς την επιλέξατε; Με ποια κριτήρια επιλέξατε αυτή την
εταιρεία, την ολλανδική; Ποιο ήταν το µείγµα της τεχνογνωσίας,
της επιστηµοσύνης και του καλού παραδείγµατος; Κανένα. Τι
ήταν αυτό που παρουσίασε η ολλανδική εταιρεία ως master plan;
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Ήταν αυτό που παρουσίασε και έµεινε η Θεσσαλία άναυδη!
Όµως, αυτές είναι λεπτοµέρειες δικές σας. Οι δικοί σας οι οµο-

γάλακτοι, οι φορείς, κατ’ αρχάς, είναι απέναντι στο master plan
των Ολλανδών, το ΤΕΕ, το ΓΕΩΤΕΕ, τα επιµελητήρια, η περιφέ-
ρεια, η τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά αγρόν ηγοράζατε! Δεν σας εν-
διαφέρουν! Λεπτοµέρειες είναι, ασήµαντα µυρµηγκάκια! Τι να
κάνουν µπροστά στον ελέφαντα, που είστε εσείς!

Όµως, εµείς βλέπουµε τον ελέφαντα στο δωµάτιο, ο οποίος
υπάρχει, και επεκτείνουµε τη φωνή των Θεσσαλών από το Βήµα
αυτό και σας λέµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ότι αυτό δεν µπορεί να περάσει έτσι. Πάτε να εφαρµόσετε
ένα παράδειγµα που δεν έχει γίνει ποτέ στον κόσµο, ένα παρά-
δειγµα µείγµατος αφρικανικής και ασιατικής χώρας στη Θεσσα-
λία.

Και να σας πω, κύριε Υπουργέ, εκτός του ότι φτιάχνετε τον
ΟΔΥΘ, ο οποίος είναι µε µετοχικό κεφάλαιο -σας τα είπε και ο ει-
σηγητής µας και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος-, αυτό το
µετοχικό κεφάλαιο, προσέξτε, µπορείτε να το αλλάξετε, ναι ή όχι;

Πείτε στον κόσµο, κύριε Σκυλακάκη, εσείς που είστε και αυ-
θόρµητος και αγαπάτε και τα ρεύµατα και τις τεχνοτροπίες. Πριν
µας είπατε για τον σουρεαλισµό. Για να δούµε τώρα ποιος είναι
ρεαλιστής και ποιος είναι ο σουρεαλιστής, εγώ ή εσείς;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πείτε, λοιπόν: Αλλάζει το µετοχικό κεφάλαιο; Μπορείτε µε µια
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου να έρθει πλήρως στον ιδιώτη η δια-
χείριση των στρατηγικών αντιπληµµυρικών σχεδίων και του νερού
ως παρόχου, ελεγκτή και ελεγχόµενου µαζί και στα δύο πεδία,
ναι ή όχι;

Ναι, λοιπόν. Ναι. Σιωπάτε τώρα, δεν έχετε να µας πείτε τίποτα
ούτε να µας καθυβρίσετε, όπως πριν.

Όµως, εγώ θα σας πω το εξής, κύριε Υπουργέ. Δεν µε αντέ-
χετε, ε; Λέτε στον κύριο Πρόεδρο να µε διακόψει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
Λιακούλη!

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Την ανοχή σας, λοιπόν, κύριε Πρό-
εδρε. Ολοκληρώνω σε δευτερόλεπτα.

Δεν αντέχετε ότι ο CEO, ο κ. Γκουζούρης -προχθές στο «MO-
NEY REVIEW» διάβαζα µια συνέντευξή του- έλεγε πώς βλέπει το
master plan των Ολλανδών, τη Θεσσαλία. Και τι µας είπε; Εκτός
από φιστίκια και µάνγκο και όλα τα τοιαύτα -αυτά στους παρα-
δοσιακούς καλλιεργητές της Θεσσαλίας-, µας µίλησε για ένα πα-
ράδειγµα ρυζιού που εφαρµόστηκε στην Ασία, εφαρµόστηκε
στην Αφρική, εκατοντάδων χιλιάδων εκτάσεων, όπου µπορεί,
όπως λέει, να δει µέσα από νέο όραµα την περιοχή της Θεσσα-
λίας.

Λοιπόν, ακούστε: Τα πράγµατα είναι απλά, λόγια σταράτα και
λόγος ευθύς. Πάτε να κάνετε στη Θεσσαλία µε αυτά και µε αυτά
ένα πείραµα και τους Θεσσαλούς πάτε να τους µετατρέψετε σε
πειραµατόζωα. Ξεχάστε το. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως περί-
πτωση. Έχετε απέναντι τους ανθρώπους, τους κατοίκους, τους
παραγωγούς µας. Έχουµε τα περισσότερα ΠΟΠ προϊόντα. Είναι
το περιβόλι του ουρανού η Θεσσαλία. Πάµε για ρεκόρ προϊόντων
µε αναγνώριση γεωγραφικής ένδειξης. Είµαστε ποιοτικοί παρα-
γωγοί. Αυτό ξέρουµε να κάνουµε από γενιά σε γενιά και θα το
κάνουµε µε τον καλύτερο τρόπο.

Δεν θα σας δώσουµε την ευκαιρία να αποτελέσει αυτό σχέδιο
family affairs ούτε βεβαίως business as usual -αυτό ξεχάστε το-
πάνω στον πόνο τον δικό µας, πάνω στον τρόπο µε τον οποίο
εσείς διαχειριστήκατε µε τους Ολλανδούς σας, τους οποίους
χρηµατοδότησε η Ένωση Τραπεζών µε το διόλου ευκαταφρό-
νητο ποσό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των 970 εκατοµµυρίων
ευρώ, χωρίς ΦΠΑ. Σωστά το θυµάµαι; Καλά τα θυµάµαι;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Είναι 970.000 ευρώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μάλιστα, 970.000 ευρώ εκτός ΦΠΑ.
Και όλα αυτά δώρο στη Θεσσαλία. «Φοβού τους Δαναούς και
δώρα φέροντες»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιακούλη.

Θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή

Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας:
«Αναµόρφωση του προγράµµατος ‘‘Στέγαση και Εργασία για
τους αστέγους’’ και άλλες ρυθµίσεις για τη βελτίωση των υπηρε-
σιών κοινωνικής πρόνοιας - Σύσταση οριζόντιων υποστηρικτικών
υπηρεσιών του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
και άλλες διατάξεις».

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς,

τον κ. Αλέξη Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, δεν

είναι µόνο η αφρικανική σκόνη που δηµιουργεί µια αποπνικτική
ατµόσφαιρα στη χώρα µας -για την οποία, βεβαίως, πρέπει να πω
ότι τα αντανακλαστικά σας για µια ακόµη φορά ήταν απολύτως
ανεπαρκή για την προστασία της δηµόσιας υγείας και του πλη-
θυσµού-, αλλά είναι και όσα θλιβερά ζήσαµε χθες εδώ, στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, µε τον ξυλοδαρµό Βουλευτή, που µας θύ-
µισαν και το όχι τόσο µακρινό παρελθόν, µε τη Χρυσή Αυγή εδώ
µέσα στα κοινοβουλευτικά έδρανα.

Και θέλω να πω κάτι το οποίο είναι πολύ σηµαντικό για εµένα,
είναι πολύ σηµαντικό για τη Νέα Αριστερά, για την ταυτότητά
µας, για τις αξίες µας. Επειδή άκουσα χθες και σήµερα το πρωί
σε τηλεοπτική συνέντευξη τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών να µας
εξαπολύει µια χυδαία επίθεση, εµείς, λοιπόν, θα πούµε ότι, ναι,
είµαστε αντιφασίστες και είµαστε υπερήφανοι που είµαστε αντι-
φασίστες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είµαστε περήφανοι που δώσαµε τη µάχη µέσα και έξω από τη

Βουλή, έτσι ώστε η ναζιστική συµµορία της Χρυσής Αυγής να
µπει στη φυλακή και να µπει φραγµός και στο κόµµα-µαριονέτα
του Ηλία Κασιδιάρη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Άκουσα τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών να µας αποκαλεί «µει-

οδότες».
Επειδή, όµως, κύριε Στίγκα, ξέρουµε ιστορία, ξέρουµε ποιοι

ήταν µειοδότες. Μειοδότες ήταν οι πολιτικοί σας πρόγονοι από
την Κατοχή των δωσίλογων µέχρι τη χουντική τραγωδία της Κύ-
πρου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η άκρα Δεξιά είναι η παράταξη που έχει οδηγήσει αυτόν τον

τόπο, αυτή τη χώρα σε εθνικές τραγωδίες.
Σας επιστρέφω, λοιπόν, τον χαρακτηρισµό και σας αφήνω να

επιλέξετε σε ποια κόµµατα θα δίνετε εσείς συγχαρητήρια, σε
αυτά τα κόµµατα τα οποία αποφεύγουν να καταθέσουν υπό-
µνηµα για τον αποκλεισµό σας στον Άρειο Πάγο, σε αυτά τα κόµ-
µατα τα οποία έχουν υποψήφιους Ευρωβουλευτές οι οποίοι
µιλούν για ευπρόσδεκτες ψήφους.

Ε, λοιπόν, για εµάς οι δικές σας ψήφοι δεν είναι ευπρόσδεκτες!
Για εµάς είστε ανεπιθύµητοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Επανέρχοµαι στα θλιβερά των τελευταίων ηµερών. Είχαµε

µέσα σε όλα τα θλιβερά και την έκθεση-κόλαφο του Στέιτ Ντι-
πάρτµεντ µε τα θέµατα του κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Ο
Υπουργός Εξωτερικών έφτασε να µιλήσει πάλι για τις κακές ΜΚΟ
που κάνουν καταγγελίες.

Μπορεί να σας φαίνεται περίεργο εκεί, στην Κυβέρνηση, αλλά
στις σύγχρονες δηµοκρατίες και σε ένα κράτος δικαίου, όταν γί-
νονται καταγγελίες από φορείς, από οργανισµούς, από συλλογι-
κότητες, αυτές λαµβάνονται υπ’ όψιν από την πολιτεία, εκτός των
άλλων, και για τον έλεγχο και τη λογοδοσία σε σχέση µε την ποι-
ότητα της δηµοκρατίας, σε σχέση µε την ποιότητα του κράτους
δικαίου.

Τα θλιβερά, όµως, δυστυχώς, συνεχίζονται και συνεχίζονται και
στο πεδίο της οικονοµίας, εκεί που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει
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το θράσος να πανηγυρίζει. Και έρχονται σήµερα οι «FINANCIAL
TIMES» και τι λένε; Λένε, κατ’ αρχάς, ότι οι Έλληνες έχουν γίνει
-προσέξτε, δεν ήταν, έχουν γίνει- οι δεύτεροι φτωχότεροι στην
Ευρώπη των είκοσι επτά. Ξεπερνάµε µόνο τη Βουλγαρία. Αυτό
λένε σήµερα οι «FINANCIAL TIMES». Είναι, βεβαίως, τα γνωστά
στοιχεία της EUROSTAT.

Λένε οι «FINANCIAL TIMES» ότι αυτό είναι κάτι καινούργιο για
την Ελλάδα. Και τι άλλο λένε όµως; Λένε και κάτι ακόµα χειρό-
τερο. Λένε ότι η διαφορά µε την τελευταία, τη Βουλγαρία, µει-
ώνεται ραγδαία και δεν είναι παράλογο να περιµένει κανείς ότι η
Ελλάδα σύντοµα θα είναι η φτωχότερη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αυτά λένε οι «FINANCIAL TIMES».

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Νέας Αριστεράς κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό είναι το οικονοµικό θαύµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.
Θερµά συγχαρητήρια! Αλλά βεβαίως την Κυβέρνηση δεν την
απασχολούν όλα αυτά. Εσείς έχετε υπηρετήσει άλλα πράγµατα.
Αν έπρεπε να σκεφτώ µια ατάκα που χαρακτηρίζει το πολιτικό
πνεύµα της παρούσας Κυβέρνησης, αυτή δεν θα ήταν άλλη από
το «ποτέ µην αφήνεις µια ευκαιρία, µια ευκαιρία κρίσης να πάει
χαµένη» που έχει πει ο Ουίνστον Τσώρτσιλ. 

Τα πέντε αυτά χρόνια, λοιπόν, που η χώρα κυβερνάται από τη
Νέα Δηµοκρατία κάθε κρίση είναι και µία ευκαιρία για τον κ. Μη-
τσοτάκη και την Κυβέρνησή του για την εφαρµογή µε ακόµα πιο
επιθετικούς όρους της ήδη υφιστάµενης ατζέντας της Κυβέρνη-
σης σε µια νέα συγκυρία. 

Αυτή η Κυβέρνηση δεν προσαρµόζεται στις κρίσεις που τη βρί-
σκουν. Οι κρίσεις πρέπει να προσαρµόζονται στην ατζέντα της
Νέας Δηµοκρατίας. Έτσι έγινε µε την πανδηµία: η κρίση αποτέ-
λεσε ευκαιρία για την πριµοδότηση της ιδιωτικής υγείας σε πεί-
σµα της πραγµατικότητας. Έτσι έγινε µε την ενεργειακή κρίση:
η κρίση αποτέλεσε αφορµή για την επιδότηση του ιδιωτικού ολι-
γοπωλίου στην ενέργεια. Η πραγµατικότητα προσαρµόζεται στη
Νέα Δηµοκρατία και όχι η Νέα Δηµοκρατία στην πραγµατικότητα.
Έτσι, λοιπόν, γίνεται και µε την κλιµατική αλλαγή. 

Η Νέα Δηµοκρατία όταν εκλέχθηκε το 2019 είχε µια σκληρή
ατζέντα ιδιωτικοποιήσεων και περιορισµού του θεσµικού πλέγµα-
τος περιβαλλοντικής προστασίας της χώρας. Η ένταση των φαι-
νοµένων που απορρέουν από την κλιµατική κατάρρευση σε
πλανητικό επίπεδο ήταν εξαρχής η αφορµή, στο όνοµα, υποτίθε-
ται, του περιβάλλοντος, να ξηλωθούν όλοι οι θεσµικοί περιβαλ-
λοντικοί κανόνες, να ξηλωθούν οι φορείς προστατευόµενων πε-
ριοχών, να επιτραπεί η οικονοµική εκµετάλλευση περιοχών «NA-
TURA», να αποδοθεί στον ιδιωτικό τοµέα η εποπτεία και ο έλεγ-
χος της περιβαλλοντικής νοµιµότητας. 

Εκεί, λοιπόν, που ο λαός µας, εκεί που η πατρίδα µας βιώνει
µια ανείπωτη σειρά από καταστροφές, από κρίσεις, ο κ. Μητσο-
τάκης βλέπει µια ατελείωτη σειρά από οικονοµικές ευκαιρίες.
Εκεί που εµείς βλέπουµε τα καµένα δάση της Εύβοιας, της Θρά-
κης, της Ρόδου, ο κ. Μητσοτάκης βλέπει αφορµές για αντιµεταρ-
ρυθµίσεις, που εµβαθύνουν το ίδιο µοντέλο ανάπτυξης που µας
έφερε ως εδώ. 

Έτσι, δυστυχώς, λειτουργεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και έτσι λειτούργησε και λειτουργεί και σήµερα και για την
περίπτωση της ανείπωτης καταστροφής που έπληξε τον Θεσσα-
λικό Κάµπο τον Σεπτέµβρη του 2023, καταστρέφοντας ανθρώπι-
νες ζωές, καταστρέφοντας το 15% της ζωικής παραγωγής της
χώρας µας, καταστρέφοντας περισσότερο από το 2% του ΑΕΠ
της χώρας µας και ξεριζώνοντας χιλιάδες συµπολίτες µας από
το σπίτι τους. 

Σε αυτόν τον όλεθρο, λοιπόν, σε αυτόν τον όλεθρο που βίωσε
η Θεσσαλία, ο κ. Μητσοτάκης διέγνωσε ένα ακόµα business op-
portunity. Το σηµερινό σχέδιο νόµου υποτίθεται ότι αθροίζει ετε-
ρόκλητα µέτρα για την αντιµετώπιση κλιµατικής αλλαγής. Στην
πραγµατικότητα, όµως, αποδεικνύει τον κυνικό τρόπο µε τον
οποίο το κυβερνητικό επιτελείο στέκεται απέναντι στο περιβάλ-
λον, απέναντι στους πολίτες αυτής της χώρας και, επί του προ-

κειµένου, απέναντι στους αγρότες της Θεσσαλίας και τις οικογέ-
νειές τους. 

Η εισηγήτριά µας και οι Βουλευτές µας έχουν αναφερθεί ανα-
λυτικά στα πολλά προβληµατικά σηµεία του νοµοσχεδίου, αλλά
νοµίζω ότι εκεί που πρέπει να δοθεί ιδιαίτερο βάρος, εκεί που
έχετε πραγµατικά ξεπεράσει τον εαυτό σας είναι στο θέµα της
διαχείρισης των υδάτων στη Θεσσαλία. 

Από πού να το πρωτοπιάσει κανείς; Από πού να το πιάσει κα-
νείς; Από το γεγονός ότι ανατέθηκε µια τόσο σοβαρή µελέτη, που
αφορά το µέλλον της Θεσσαλίας, χωρίς επιστηµονικές προδια-
γραφές και χωρίς κριτήρια; Εντάξει, φροντίσατε να χρηµατοδο-
τηθεί µελέτη από αλλού, για να µην έχετε θέµατα µε τη νοµο-
θεσία για τις δηµόσιες συµβάσεις. Αλλά πραγµατικά µε τι κριτή-
ρια επελέγη τελικά αυτή η εταιρεία; Θα µας το εξηγήσετε; Πρό-
κειται για µια εταιρεία εµπορική, που δραστηριοποιείται στις
πρώην ολλανδικές αποικίες, µε παραχωρήσεις γαιών για µαζικές
καλλιέργειες και εµπόριο. 

Από πού αλλού να το πιάσει κανείς, όµως; Να το πιάσει από το
γεγονός ότι την ώρα που το κείµενο της µελέτης είναι, υποτίθε-
ται, στη διαβούλευση, που δεν έχει ολοκληρωθεί, εσείς παίρνετε
τµήµα αυτού του κειµένου της διαβούλευσης, αυτής της µελέτης,
και το φέρνετε εδώ για νοµοθέτηση; 

Γιατί βιάζεστε βεβαίως; Ποια είναι η πρεµούρα να φέρετε για
νοµοθέτηση τη σύσταση του Ενιαίου Φορέα Διαχείρισης των
Υδάτων στη λεκάνη απορροής της Θεσσαλίας; Άλλη µια ωραι-
ότατη ευκαιρία για τον κ. Μητσοτάκη και σε αυτή την κατα-
στροφή: εµπορευµατοποίηση του νερού και του αρδευτικού
νερού. Γιατί ναι µεν ο κ. Μητσοτάκης όταν βρίσκεται στην Ευ-
ρώπη θέλει να καλλιεργεί το προφίλ του µπροστάρη στην αντι-
µετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, αλλά, όταν έρχεται εδώ, όταν
έρχεται στη Θεσσαλία, λειτουργεί ως αρνητής της κλιµατικής αλ-
λαγής και της επιστήµης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση οργανώνει τη θωράκιση, υποτί-
θεται, της Θεσσαλίας µε γνώµονα το δικό της επικοινωνιακό τέ-
χνασµα. Δηλαδή τι µας λέει; Μας λέει ότι ανάλογα φαινόµενα θα
ξανασυµβούν µετά από χίλια χρόνια. Γιατί µόνο αν πιστεύεις ότι
ο «Ντάνιελ» δεν θα σε ξαναβρεί, τότε µόνο πράγµατι µπορείς να
προχωρήσεις σε µια παρέµβαση για την ανασυγκρότηση της
Θεσσαλίας µόνο ως προς την αποκατάσταση της παραγωγής και
όχι για τη θωράκιση της περιοχής, που θα πληγεί εκ νέου το επό-
µενο διάστηµα από ίδια ή παραπλήσια φυσικά φαινόµενα. Και
µόνο µε αυτή τη λογική εξηγείται και το γεγονός ότι η υλοποίηση
του master plan των Ολλανδών δεν εκκινεί από τα αναγκαία αντι-
πληµµυρικά έργα, τα οποία σύµφωνα µε τη µελέτη προβλέπεται
να εκκινήσουν το 2028, αλλά από τη διαχείριση του νερού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σήµερα η στρατηγική αδυ-
ναµία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει την κλιµατική κατα-
στροφή που έπληξε τη Θεσσαλία έχει υπάρξει πρωτοφανής.
Σήµερα, όµως, η Κυβέρνηση έρχεται µε µια µαγική λύση στα
χέρια, µε µια λύση για το αδιέξοδο για το οποίο η ίδια έχει θέσει
τον εαυτό της και τη Θεσσαλία. Και η λύση αυτή ποια είναι; Η
λύση έχει όνοµα: ιδιωτικοποίηση των υδάτινων οικοσυστηµάτων,
ιδιωτικοποίηση της διαχείρισης και της εµπορίας των υδάτινων
πόρων της Θεσσαλίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κύριε Υπουργέ, στα όρια του χιούµορ εσείς είπατε ότι είστε ο

νέος Γεράσιµος Αρσένης -έτσι δεν είπατε;-, που κάνει κρατικο-
ποιήσεις προβληµατικών επιχειρήσεων, εννοώντας τους δηµοτι-
κούς ΟΕΒ και τα χρέη τους, που κληρονοµεί ο νέος φορέας. Μας
λέτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι οι µετοχές της νέας ανώνυµης
εταιρείας που συστήνετε µε το παρόν νοµοσχέδιο ανήκουν εξ
ολοκλήρου στο δηµόσιο και άρα αυτό αποτελεί εγγύηση της λει-
τουργίας µε όρους δηµοσίου συµφέροντος. 

Βέβαια, προβλέπετε και αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου. Και
δεν µας λέτε πώς θα γίνει αυτή η αύξηση µετοχικού κεφαλαίου.
Δεν µας λέτε τη διαδικασία. Δεν µας λέτε και τον τρόπο, τον
οποίο τον αφήνετε να καθοριστεί µε µεταγενέστερη υπουργική
απόφαση. Όχι στη νοµοθετική εξουσία, δηλαδή, αλλά στην εκτε-
λεστική, στην Κυβέρνηση. 
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Γιατί, λοιπόν, δεν προσθέτετε σε αυτή την εξουσιοδοτική ρύθ-
µιση κάτι που να διασφαλίζει ότι δεν θα εισχωρήσει ιδιώτης µέσα
από τη διαδικασία αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου; Κάντε
τώρα µία νοµοτεχνική βελτίωση για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Όχι,
όµως, δεν το κάνετε, γιατί αυτό το οποίο φτιάχνετε είναι ένας φο-
ρέας ο οποίος θα λειτουργεί µε ιδιωτικοοικονοµικούς όρους. 

Προσέξτε. Εδώ δεν πρόκειται για µια ανώνυµη εταιρεία του δη-
µοσίου που λειτουργεί υποστηρικτικά ή παρέχει υπηρεσίες στο
ίδιο το δηµόσιο. Εδώ πρόκειται για µια ανώνυµη εταιρεία που θα
ασκεί εµπορική δραστηριότητα. Και το να είναι ένα αγαθό δηµό-
σιο σηµαίνει ότι διατίθεται, σηµαίνει ότι είναι προσβάσιµο µε µη
εµπορικά κριτήρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αρι-
στεράς)

Ποια θα είναι η βασική λειτουργία του νέου φορέα; Η τιµολό-
γηση του νερού άρδευσης στη Θεσσαλία και στον Θεσσαλικό
Κάµπο, ερήµην ακόµα και της ΡΑΑΕΥ, της ανεξάρτητης αρχής,
τιµολόγηση που βέβαια στο σηµερινό νοµοσχέδιο δεν υπάρχει
καµµία απολύτως εγγύηση ότι θα γίνεται στη βάση της καθολι-
κής, της συνεχούς, της ποιοτικής και περιβαλλοντικά βιώσιµης
παροχής των υπηρεσιών ύδρευσης, άρδευσης, αποχέτευσης και
περιβαλλοντικής προστασίας σε ολόκληρο τον λαό της Θεσσα-
λίας. 

Μήπως, όµως, για να βγαίνουν και οι υπέρογκοι µισθοί που
προβλέπονται για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, θα γίνεται
και αύξηση στα τιµολόγια; Πόσες φορές πάνω θα είναι αυτή η
αύξηση; Θα είναι δύο φορές επάνω; Θα είναι τρεις φορές επάνω;
Θα είναι πέντε φορές επάνω; Και ποιος θα πληρώσει το κόστος
αυτής της αύξησης των τιµολογίων, αυτό το κόστος το οποίο θα
είναι δυσβάστακτο για τον παραγωγό της Θεσσαλίας; 

Θα µετακυλιστεί αυτό το κόστος τελικά. Θα µετακυλιστεί στο
τελικό προϊόν. Θα µετακυλιστεί στο ράφι. Θα το πληρώσει τελικά
αυτό το κόστος ο Έλληνας καταναλωτής. Αυτός θα είναι το θύµα
της σηµερινής σας αντιµεταρρύθµισης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν βλέπει

πολίτες, δεν βλέπει αγρότες και παραγωγούς, δεν βλέπει ευάλω-
τους, δεν βλέπει χαµηλά εισοδήµατα. 

Πρέπει βεβαίως να πούµε ότι η ιστορία αυτή δεν ξεκινάει σή-
µερα. Η πολιτική της Κυβέρνησης για το νερό είναι µια πολιτική
-να πούµε- τολµηρή. Μόνο που είναι σκληρά, νεοφιλελεύθερα,
τολµηρή αυτή η πολιτική. Η ίδια η συγκρότησή της ΡΑΑΕΥ από
τη Νέα Δηµοκρατία ήταν ένα αποφασιστικό βήµα στη διαµόρ-
φωση µιας ανταγωνιστικής αγοράς στον χώρο του νερού. Άλλω-
στε η Κυβέρνηση έχει δηλώσει ότι πήρε ιδέες από το αντίστοιχο
ιταλικό µοντέλο και συνεργάστηκε µάλιστα µε αρµοδίους από την
Ιταλία για το συγκεκριµένο θέµα. Τι συµβαίνει, όµως, στην πράξη
και στο ιταλικό µοντέλο δεν µας το λέει αυτό η Κυβέρνηση. Γιατί
και εκεί υπάρχουν καταγγελίες για αύξηση των τιµολογίων, υπάρ-
χουν καταγγελίες για ιδιωτικοποιήσεις. 

Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι η Κυβέρνηση ξεκίνησε να
υλοποιεί το σχέδιό της για την ιδιωτικοποίηση του νερού πριν από
την καταστροφή του «Ντάνιελ». Έτσι έγινε άλλωστε ιστορικά,
έτσι έγινε και σε άλλους κλάδους. Έτσι έγινε στις τηλεπικοινω-
νίες, έτσι έγινε στην ενέργεια και έτσι προσπαθούσε να κάνει
µέχρι σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και µε το νερό και µε την
έλευση, βεβαίως, του «Ντάνιελ» η Κυβέρνηση το πάει το πράγµα
παρακάτω. 

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι η σύσταση αυτού του νέου ενι-
αίου φορέα είναι µια πράξη υφαρπαγής των υδάτινων πόρων από
τις τοπικές κοινωνίες και όχι µόνο επειδή δεν ακολουθεί ένα µο-
ντέλο αποκέντρωσης, έτσι όπως και το ίδιο το Σύνταγµα ορίζει,
µε έναν φορέα που την αρµοδιότητα θα την έχει η Περιφέρεια
της Θεσσαλίας, ενώ το κεντρικό κράτος θα διατηρεί έναν επιτε-
λικό και στρατηγικό ρόλο, αυτά δηλαδή που τα λέµε ήδη από την
περίοδο του «Καλλικράτη», αλλά και επειδή προϋπόθεση για τη
δηµιουργία ενός τέτοιου φορέα θα έπρεπε να είναι το κριτήριο
της δηµοκρατικής λογοδοσίας και της περιβαλλοντικής βιωσιµό-
τητας, στο οποίο θα έπρεπε τον πρώτο λόγο να τον έχουν οι ίδιες
οι τοπικές κοινωνίες. Εδώ όµως δυστυχώς έχουµε έναν φορέα

στον οποίο οι τοπικές κοινωνίες δυστυχώς υποεκπροσωπούνται. 
Και εν κατακλείδι, ο νέος φορέας είναι αυτός που θα κληθεί να

υλοποιήσει έναν σχεδιασµό που, αν και τυπικά είναι αρµοδιότητά
του, του ίδιου του φορέα, να τον υλοποιήσει, στην πραγµατικό-
τητα ο σχεδιασµός αυτός είναι ήδη γνωστός. Είναι ο σχεδιασµός
της µελέτης των Ολλανδών. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, όσες περι-
κοκλάδες, όσες βαθυστόχαστες και βαρύγδουπες φράσεις και
αν χρησιµοποιήσετε για να µας πουλήσετε την εµπειρία της εται-
ρείας αυτής σε χώρες του τρίτου κόσµου, εδώ βρισκόµαστε στην
Ευρώπη και αυτό σηµαίνει ότι η χώρα µας διέπεται και δεσµεύε-
ται από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είναι δυνατόν να γίνεται µελέτη που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν την

οδηγία-πλαίσιο για το νερό και την οδηγία για τις πληµµύρες; 
Όλα αυτά όµως βεβαίως έχουν δευτερεύουσα σηµασία, σε

σχέση µε την κεντρική ιδέα του master plan. Όλοι οι επιστηµονι-
κοί φορείς της χώρας οµονοούν ότι η µελέτη της εν λόγω εται-
ρείας ανακυκλώνει την υφιστάµενη εγχώρια γνώση για τα προ-
βλήµατα του Θεσσαλικού Κάµπου, υπογραµµίζοντας όµως τρεις
προϋπάρχουσες πολιτικές προτεραιότητες της Κυβέρνησής σας.
Ποιες είναι αυτές οι προτεραιότητες;

Πρώτον, η δηµιουργία ενός κεντρικού φορέα για την εµπορευ-
µατοποίηση και ιδιωτικοποίηση του νερού, που µας καλείτε σή-
µερα εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, να εγκρίνουµε.

Δεύτερον, η ολική επαναφορά του σχεδίου για την εκτροπή
του Αχελώου. Τόσες φορές το Συµβούλιο της Επικρατείας το έχει
απορρίψει, αλλά η Κυβέρνηση προσπαθεί να το επαναφέρει
µέσω τρίτων, να το επαναφέρει από το παράθυρο, να µας το
φέρει µέσω της Ολλανδίας.

Και, τρίτον, η στήριξη του πιο πρόχειρου σχεδιασµού για την
αλλαγή καλλιεργειών στην περιοχή, σχέδιο που υπολείπεται κατά
πολύ της υφιστάµενης εγχώριας επιστηµονικής γνώσης γύρω
από το θέµα. 

Κι εδώ, µέσα σε όλα αυτά, έρχεται πρόσφατα και ένα δηµοσί-
ευµα, το οποίο είναι -αν θέλετε- το κερασάκι στην τούρτα. Ο δι-
ευθύνων σύµβουλος της ολλανδικής εταιρείας σε συνέντευξή
του δηλώνει ότι η ίδια η εταιρεία, αυτή η εταιρεία που έκανε τη
µελέτη, έχει έτοιµο και δικό της επενδυτικό σχέδιο για µαζική πα-
ραγωγή συγκεκριµένων προϊόντων, στην οποία παραγωγή η ίδια
εταιρεία θα κάνει τον ενδιάµεσο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Επειδή, εντάξει, εδώ δεν είµαστε ακόµα Αφρική και η συµφω-

νία δεν µπορεί να γίνει απευθείας µε το κράτος, ο διευθύνων σύµ-
βουλος προτείνει τη δηµιουργία µεγάλων συνεταιρισµών, αλλά
η κατεύθυνση της καλλιέργειας έχει δοθεί ήδη από το master
plan. Δηλαδή, µιλάµε τώρα σοβαρά; Δώσατε τέτοια µελέτη για
το µέλλον της Θεσσαλίας και της αγροτικής παραγωγής στον
Θεσσαλικό Κάµπο σε εταιρεία που θέλει να επενδύσει η ίδια στον
Θεσσαλικό Κάµπο; Δηλαδή, την έννοια της σύγκρουσης συµφε-
ρόντων την έχετε ακουστά; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κύριε Υπουργέ, εδώ δεν είµαστε αποικία. Δεν µπορεί να αντι-

µετωπίζεται ο Θεσσαλικός Κάµπος µε τη λογική της µελετοκατα-
σκευής. Εδώ πια ανοίγουν ζητήµατα όχι απλώς και µόνο που
µπορεί να υπάρχει -να το δεχτώ εγώ- το στοιχείο του υποκειµενι-
σµού, ζήτηµα επιστηµονικής επάρκειας, ζήτηµα εθνικής επάρ-
κειας εταιρείας, αλλά εδώ ζήτηµα εγκυρότητας της µελέτης
εγείρεται λόγω σύγκρουσης συµφερόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υδατικό πρόβληµα της Θεσ-
σαλίας το γνωρίζουµε όλοι εδώ και χρόνια. Οι αγρότες βλέπουν
σήµερα τη ζωή τους να καταστρέφεται από τις πληµµύρες, αλλά
η πληγή και η απειλή υπήρχε και χθες από την υπεράντληση των
υδάτων, όλα διαφορετικά κεφάλια της ίδιας λερναίας ύδρας της
περιβαλλοντικής κρίσης που βιώνουµε, προϊόντα µε διαφορετικό
τρόπο το καθένα της επιµονής σε ένα µοντέλο ανάπτυξης και
εκµετάλλευσης του ανθρώπου και της φύσης που σήµερα έχει
φτάσει -για να µην πω ότι έχει ξεπεράσει ήδη- τα όριά του. 

Η βασική απάντηση που πρέπει να δοθεί σήµερα από την πο-
λιτεία στο υδατικό πρόβληµα της Θεσσαλίας δεν είναι µόνο η κα-
λύτερη διαχείριση του νερού. Η λύση βρίσκεται στον στρατηγικό
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σχεδιασµό σχετικά µε την αλλαγή των καλλιεργειών της περιοχής
και στο ολοκληρωµένο σχέδιο αντιπληµµυρικής προστασίας, το
οποίο η Κυβέρνηση σήµερα δεν εκπονεί. 

Επείγει η ολοκλήρωση όλων των έργων που προβλέπει το σχέ-
διο διαχείρισης της λεκάνης απορροής Θεσσαλίας, µε έµφαση
στα πολλά, µικρά έργα ορεινής υδρονοµίας. Η αγροτική παρα-
γωγή, το είδος των καλλιεργειών είναι το επόµενο βήµα, το οποίο
όµως δεν µπορούµε να το δούµε µόνοι µας. Πρέπει να το δούµε
µαζί µε τους ίδιους τους αγρότες, όχι ερήµην τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτό, όµως, βεβαίως έχει και µια άλλη προϋπόθεση: Ένα κρά-

τος που έχει τους πόρους, που έχει τα εργαλεία, για να σχεδιάζει
δηµόσια πολιτική στον χώρο, όχι µόνο δηλαδή σχέδια αντιπληµ-
µυρικής θωράκισης και σχέδια έγκαιρης προειδοποίησης κινδύ-
νων, αλλά και δασικούς χάρτες και κτηµατολόγιο και τοπικά
χωρικά σχέδια και σχέδια διαχείρισης δασών και οριοθετήσεις
ρεµάτων και φορείς περιβαλλοντικής προστασίας περιοχών και
λοιπά και λοιπά. Χρειάζεται κοινώς ένα αναπτυξιακό κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να επιστρέψουµε
σε ένα µαγικό παρελθόν αγροτικής παραγωγής, σαν να µην είναι
παρούσες οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής. Δεν µπορούµε,
όµως, να κάνουµε και αλλαγή στις υφιστάµενες καλλιέργειες
χωρίς διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία, χωρίς τη συναίνεση
των καλλιεργητικών κοινοτήτων, χωρίς τη συµµετοχή των αγρο-
τών στα νέα συστήµατα διοίκησης. Κοινώς δεν µπορούµε να αλ-
λάξουµε τον κόσµο, όπως τον οραµατίστηκε η αγαπηµένη σας
Μάργκαρετ Θάτσερ, σαν ένα πικρό ποτήρι που πρέπει να το πι-
ούµε και ας µην το θέλουµε, όπως µας λέει η µελέτη των Ολλαν-
δών που µας φέρατε.

Δυστυχώς, πραγµατικά δυστυχώς, η κλιµατική ευαλωτότητα
της Ελλάδας εντείνεται και επιτείνεται και από την ποιότητα και
από τις προτεραιότητες του πολιτικού προσωπικού που διαχειρί-
ζεται την τύχη της χώρας. Διότι η σηµερινή Κυβέρνηση προσθέτει
στις διαχρονικές ευθύνες της ελληνικής πολιτείας τις καθυστε-
ρήσεις να δηµιουργήσουµε εργαλεία διαχείρισης των περιβαλ-
λοντικών πόρων, προσθέτει τα δικά της πισωγυρίσµατα της δικής
της µεροληπτικής αντίληψης ότι καλός νόµος είναι ο νόµος που
εξυπηρετεί αύριο τον δικό τους επενδυτή και πέραν τούτου
ουδέν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Μη-

τσοτάκης προσωπικά είναι επικίνδυνοι για τη συλλογική µας
ασφάλεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µίλησα για τη Θεσσαλία όχι βε-

βαίως γιατί στο υπόλοιπο νοµοσχέδιο διαπιστώνουµε συγκλίσεις
µε την Κυβέρνηση. Τραγωδία είναι και το υπόλοιπο νοµοσχέδιο.
Έχουµε την ιδιωτικοποίηση της διαχείρισης των υδάτων, την υπο-
νόµευση των ενεργειακών κοινοτήτων προς όφελος ιδιωτικών
επενδύσεων και µέτρα περιβαλλοντικής, υποτίθεται, προστασίας,
όπως οι απάτητες παραλίες που γράφονται στο πόδι, χωρίς καν
τις στοιχειώδεις θεσµικές προϋποθέσεις, ώστε να οδηγήσουν σε
µια ανθεκτική προστασία του περιβαλλοντικού πλούτου. Όµως,
η περίπτωση της Θεσσαλίας, η καταστροφή της Θεσσαλίας είναι
ενδεικτική και αποκαλυπτική του µέλλοντος που προοιωνίζεται
για τη χώρα µας µε τη σηµερινή Κυβέρνηση.

Εξάλλου, είναι οµολογηµένο και στην ίδια τη µελέτη των Ολ-
λανδών, αλλά έχει ειπωθεί και από επίσηµα υπουργικά χείλη, ότι
αυτό το οποίο παίζεται σήµερα δεν είναι απλώς και µόνο η δια-
χείριση του νερού στη Θεσσαλία. Αυτό το οποίο παίζεται σήµερα
είναι η πιλοτική εφαρµογή ενός συνολικού µοντέλου διαχείρισης
του νερού, ενός µοντέλου ιδιωτικοποίησης του νερού, που θα
επεκταθεί σε ολόκληρη τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Γι’ αυτό κι εµείς καταθέσαµε και ένσταση αντισυνταγµατικότη-

τας. Σας τα εξήγησε πολύ αναλυτικά και τεκµηριωµένα ο Βου-
λευτής µας Δηµήτρης Τζανακόπουλος. Δυστυχώς ανοίγεται µία
πύλη, µία κερκόπορτα, θα έλεγα, για την ιδιωτικοποίηση δραστη-
ριοτήτων που, κατά τη γνώµη µας, ανήκουν στον σκληρό πυρήνα
της κρατικής λειτουργίας. Βεβαίως, όπως και να έχει, αυτά τα ζη-
τήµατα θα κριθούν τελικά από τα δικαστήρια, καθώς η οριακή συ-

νταγµατική νοµοθέτηση θα ανοίξει µια τεράστια δικαστική µάχη
που στην πραγµατικότητα θα ναρκοθετήσει και την ίδια τη διαδι-
κασία της αποκατάστασης των πληγών στη Θεσσαλία.

Το µέλλον, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προµηνύεται
εξαιρετικά δυσοίωνο αν δεν φύγει ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δη-
µοκρατία. Πρόκειται για ένα µέλλον στο οποίο θα βιώνουµε τις
επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης, τις οποίες βεβαίως δεν θα τις
βιώνουµε όλοι µε τον ίδιον τρόπο, την ίδια ένταση και την ίδια βα-
ρύτητα. Οι συνέπειές τους θα αναδεικνύουν τις θεµελιώδεις κοι-
νωνικές, περιφερειακές και ενδοπεριφερειακές ανισότητες µέσα
στην κοινωνία µας. 

Μιλάω για µέλλον, αλλά στην πραγµατικότητα δεν πρόκειται
για µέλλον, γιατί το µέλλον είναι ήδη παρόν, ένα παρόν το οποίο
ήρθε για να µείνει, καθώς η κλιµατική κρίση αποτελεί πλέον τη
νέα κανονικότητα των κοινωνιών µας και η ερηµοποίηση από τα
διαδοχικά κύµατα διάβρωσης των εδαφών, ξαφνικών πληµµυρών,
εξάντλησης των υδάτινων αποθεµάτων, υπερθέρµανσης και πυρ-
καγιών θα είναι η πλέον σταθερή απειλή για την ασφάλεια των
πόλεων και της υπαίθρου της χώρας µας. Το µέλλον αυτό µε τη
συγκεκριµένη πολιτική προβλέπεται ζοφερό. Είναι ένα µέλλον το
οποίο για να το αντιµετωπίσουµε πρέπει να θέσουµε τη θωράκιση
της χώρας, τη θωράκιση των κατοίκων της, τη θωράκιση της πα-
ραγωγής, τη θωράκιση του περιβάλλοντος ως πρώτη επείγουσα
προτεραιότητα.

Το πρόταγµα, λοιπόν, της δίκαιης πράσινης µετάβασης, το
πρόταγµα της κλιµατικής δικαιοσύνης είναι σήµερα πιο επίκαιρο
από ποτέ. Είναι επίκαιρο, αλλά και αναγκαίο και απολύτως επεί-
γον. Είναι ένα πρόταγµα κρίσιµο, είναι ένα πρόταγµα καθορι-
στικό, ένα πρόταγµα υπαρξιακό για το παρόν το δικό µας και για
το µέλλον των παιδιών µας. Κι εµείς γι’ αυτό το πρόταγµα θα πα-
λέψουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-
χαριστούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Οφείλω, δυστυχώς, να ξεκινήσω την οµιλία µου καταθέτοντας
τα συλλυπητήριά µας στον συνάδελφο Γιάννη Καλλιάνο για την
απώλεια του πατέρα του µε αυτόν τον τραγικό τρόπο, που, σε
συνδυασµό µε τη λειτουργία του ΕΣΥ, ήρθε στη δηµοσιότητα τις
τελευταίες µέρες. Όµως, νοµίζω ότι η πρώτη τοποθέτηση εκ µέ-
ρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να ανα-
φερθεί στο χθεσινό πρωτοφανές περιστατικό βιαιοπραγίας εντός
της Βουλής.

Καταδικάζουµε απόλυτα τη βία, τόσο τη λεκτική βία όσο και τη
χειροδικία, αλλά και τις απειλές ιδιαίτερα µέσα στο Κοινοβούλιο,
γιατί προσβάλλουν τη δηµοκρατία και τη λειτουργία της Βουλής,
αλλά και την πολιτική και δίνουν ένα πολύ άσχηµο µήνυµα στην
κοινωνία. Καταδικάζουµε την ακροδεξιά, τις µεθόδους της και τις
απόψεις της, που τρέφουν και υποδαυλίζουν τη βία και το µίσος
και στοχεύουν επί της ουσίας στην καταπάτηση των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και στην παραβίαση των κανόνων δηµοκρατίας. Και
νοµίζω ότι είναι υποχρέωση όλων µας να πούµε από τη µεριά των
κοµµάτων του δηµοκρατικού τόξου ότι καταδικάζουµε και τη στο-
χοποίηση Βουλευτών, οι οποίοι επέλεξαν να τοποθετηθούν µε
βάση το συνταγµατικό τους δικαίωµα, την υποχρέωσή τους και
τον όρκο τους σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά την ισότητα στον
γάµο, δηλαδή τα ανθρώπινα δικαιώµατα, κάτι αυτονόητο. 

Επιπλέον, µας βρίσκει κάθετα αντίθετους και η έµµεση απειλή
που ακούσαµε χθες από το στόµα του κ. Βελόπουλου προς τους
Βουλευτές, εργαλειοποιώντας µάλιστα τη θρησκευτική πίστη.
Άρα διπλό το παράπτωµα. Είναι µια αντιδηµοκρατική πρακτική,
που προσβάλλει και τη δηµοκρατία και τη θρησκεία. Ο µισαλλό-
δοξος λόγος και οι απειλές ούτε µας αγγίζουν ούτε µας τροµά-
ζουν, αλλά µας κάνουν πιο δυνατούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)
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Και έχουµε ξεκάθαρο µέτωπο απέναντι και στην ακροδεξιά
αλλά και στον φασισµό. Εξάλλου, ο Στέφανος Κασσελάκης δή-
λωσε σήµερα ότι οι νεοναζί ψηφοφόροι δεν µας αφορούν, είναι
έξω από τον κόσµο, από τον πολιτισµό και τις αξίες του ΣΥΡΙΖΑ.
Και καλά έκανε ο Αλέξης ο Χαρίτσης και εκ των υστέρων, µετά
τη δήλωση του Στέφανου Κασσελάκη, αναφέρθηκε σε αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό, εξάλλου, περιείχε και η δήλωσή µας για το θέµα του απο-
κλεισµού των Σπαρτιατών από το ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών,
για να µη γίνονται και υποκριτικά παιχνίδια και να µην κουνάνε
κάποιοι το δάχτυλο.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να µιλήσω ξεκάθαρα. Κουνάει το
δάχτυλο ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. Μην ξεχνάµε ότι είναι το
ίδιο πρόσωπο που είναι υπόλογο για την παράνοµη χρήση προ-
σωπικών δεδοµένων, η οποία έγινε, όπως ο ίδιος παραδέχτηκε,
την περίοδο που ήταν Γραµµατέας της Νέας Δηµοκρατίας, για
την παραβίαση και του Συντάγµατος και του νόµου και των ευ-
ρωπαϊκών κανόνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Επιπλέον, τα λάθη αυτής της Κυβέρνησης, η δική σας τριπλή
αποτυχηµένη νοµοθέτηση οδήγησε στο να συµµετέχει ένας νεο-
ναζί εγκληµατίας στις δηµοτικές εκλογές της Αθήνας από όπου
ξεκίνησε η δηµοκρατία. Μην ξεχνάτε ότι είστε υπεύθυνοι γι’ αυτό,
όπως επίσης και για την τελική συµµετοχή των Σπαρτιατών στις
εθνικές εκλογές, που, ευτυχώς, η ποινική δίωξη του Αρείου
Πάγου ελέγχει αυτή τη στιγµή την εκλογή τους στην ελληνική
Βουλή. Από δικά σας παραθυράκια και λάθη µπήκαν. Επίσης, και
η συµµετοχή στις ευρωεκλογές δεν είχε εξασφαλιστεί από τα
τρία αποτυχηµένα νοµοθετήµατα της Νέας Δηµοκρατίας, για να
µη θυµηθώ τις συναντήσεις του κ. Γεραπετρίτη µε ανώτατο δικα-
στικό για το ίδιο θέµα.

Όλα αυτά είναι γνωστά, όπως επίσης γνωστό είναι και ποιοι
άλλοι ψήφισαν. Και αναφέροµαι στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
και στις λανθασµένες, περιορισµένες τροπολογίες. Δεν ήταν πο-
λιτική σας ευθύνη, ήταν εισήγηση της Κυβέρνησης. Όµως, αυτά
πρέπει να τα επιλύουµε µετά και να έχουµε ορθή στάση, γιατί
βλέπουµε να εκπέµπονται κατηγορίες µόνο και µόνο για τις εντυ-
πώσεις. Δεν είµαστε εδώ για τις εντυπώσεις. Πρέπει να κάνουµε
µέτωπο απέναντι στην ακροδεξιά.

Ας το πούµε και λίγο διευρυµένα. Το χάιδεµα της ακροδεξιάς
είχε να κάνει και µε το τι γινόταν τότε που ψηφιζόταν η Συµφωνία
των Πρεσπών. Θυµάστε τις απειλές, απειλές σωµατικές, απειλές
βίας και κατά των σπιτιών Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Αποδοχή,
όµως, µιας ακροδεξιάς αντίληψης είναι και όταν δέχεσαι Υπουρ-
γοί και Βουλευτές να µην ψηφίζουν νόµο για το δικαίωµα στον
γάµο. Αυτό είναι κλείσιµο του µατιού προς την ακροδεξιά. Πρώτα
απ’ όλα, τροφοδοτεί την προσβολή της πολιτικής.

Είναι ευθύνη, λοιπόν, και χρέος όλων µας να έχουµε ένα µέ-
τωπο απέναντι στην ακροδεξιά, στον φασισµό, σε όλες τις εκ-
φράσεις, στις αντιλήψεις και στις συµπεριφορές και να στηρί-
ξουµε τη δηµοκρατία και τις αξίες της.

Οφείλω, όµως, να έρθω στο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, γιατί
ποιος θα περίµενε µία ακραία υποκρισία και έλλειψη σεβασµού
στην κοινωνία, να εκµεταλλευθεί η Κυβέρνηση την καταστροφή
στη Θεσσαλία, την καταστροφή από τις µεγαλύτερες που έχει
βιώσει η χώρα µας τα τελευταία χρόνια, για να στήσει µία ανώ-
νυµη εταιρεία που θα λειτουργεί κατά παρέκκλιση κάθε κανόνα
του δηµοσίου. Για να τακτοποιήσετε τις µπίζνες των δικών σας
παιδιών -γιατί αυτό νοµοθετείτε σήµερα- και να παραπλανήσετε
τους πολίτες της Θεσσαλίας, ενώ ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί η
καταβολή των αποζηµιώσεων. Νοµοσχέδιο που κατατέθηκε, ενώ
ακόµα ήταν σε διαβούλευση το σχέδιο και της ολλανδικής εται-
ρείας;

Πολύ σωστά το περιέγραψε ο Περιφερειάρχης της Θεσσαλίας:
Έχουµε ένα νοµοσχέδιο παράνοµο, ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο,
ένα νοµοσχέδιο σε λάθος κατεύθυνση και ένα νοµοσχέδιο που
ανοίγει τον δρόµο στην εκµετάλλευση και το πλιάτσικο και στη
Θεσσαλία και στη δηµόσια περιουσία, όπως εξάλλου γίνεται πα-
ντού στη θητεία του κ. Μητσοτάκη. Αυτός είναι ο στόχος τους και

ο σκοπός τους.
Θέλετε να απορρυθµίσετε την πολιτεία, για να µπορείτε µετά

να την αποδοµείτε, τη φτωχαίνετε, για να µπορέσετε µετά να την
κατακρίνετε, και θέλετε να αγνοούνται όλοι οι κανόνες, για να τα-
κτοποιούνται οι δικοί σας, οι κολλητοί σας. Παραβιάζετε την ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία και σε αυτό το νοµοσχέδιο, το είπε και ο
περιφερειάρχης, το είπαν και οι µη κυβερνητικές περιβαλλοντικές
οργανώσεις. 

Έχετε ισχυρές αποδείξεις αντίθεσης µε το Σύνταγµα σε πολλά
σηµεία και σε αυτά που θέσαµε στην ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας, όσον αφορά τη διαχείριση του νερού και του δηµόσιου
χαρακτήρα της διαχείρισης του νερού. Δείτε λίγο την έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, γιατί αναφερθήκατε σε
αυτή, τι λέει για τα θέµατα των εργασιακών δικαιωµάτων, του πο-
λεοδοµικού σχεδιασµού, των διακρίσεων, των διάφορων παρα-
θύρων που ανοίγετε, αλλά και για το ζήτηµα της ισονοµίας των
πολιτών. Αναφέροµαι στα ΚΟΤ και στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ»,
τα διαβάσαµε σήµερα.

Πώς το φέρνετε εδώ το νοµοσχέδιο; Πρώτα από όλα, µε µισή
διαβούλευση. Ο νόµος λέει «δύο εβδοµάδες», το φέρατε σε µία
βδοµάδα. Γιατί; Μια δικαιολογία δεν έχουµε ακούσει, κάτι. Γιατί
παραβιάσατε δικό σας νόµο; Δεν λάβατε υπ’ όψιν έναν άλλον
νόµο, τον ν.5013, το Εθνικό Συµβούλιο Πολυεπίπεδης Διακυβέρ-
νησης. Η ΚΕΔΕ µάς κατήγγειλε εδώ στη Βουλή σε επίσηµη συ-
νάντηση ότι µετά την κατάθεση του νοµοσχεδίου είχαν συνεδ-
ρίαση του Υπουργείου Εσωτερικών. Και έρχεται ο κ. Σκυλακάκης
-προφανώς µε συµπαραστάτες και τον κ. Ταγαρά και την κ. Σδού-
κου- να βάλει ακόµα ένα λιθαράκι στην αποδόµηση της περιβαλ-
λοντικής νοµοθεσίας, όπως έκαναν και ο κ. Χατζηδάκης και ο κ.
Σκρέκας. Μία σφραγίδα έχουν όλα αυτά: Κυριάκος Μητσοτάκης.

Είναι κορυφαίο το θέµα της Θεσσαλίας στο νοµοσχέδιο. Αυτός
ήταν ο λόγος που από την πρώτη στιγµή σάς ζητήσαµε να απο-
συρθούν τα συγκεκριµένα άρθρα, αλλά δεν υποτιµώ τα υπόλοιπα
ζητήµατα: των αυθαιρέτων, της διαχείρισης των δασών, τις πα-
ρεµβάσεις στην αγορά ενέργειας. Έχουν πολύ αρνητικές προ-
βλέψεις αυτές οι ρυθµίσεις.

Όµως, θέλω να ξεκινήσω µε τη Θεσσαλία, γιατί καταγγείλαµε
από την πρώτη µέρα αυτό που πάτε να κάνετε. Ποιο ακριβώς
είναι το σχέδιο της Κυβέρνησης, για να είναι κατανοητό; Αντί να
προχωρήσουν έργα που συστηµατικά και µε ευθύνη σας καθυ-
στερούν τουλάχιστον από το 2018 -γιατί εδώ και πέντε χρόνια και
εσείς, ως Κυβέρνηση, αλλά και ο εκλεκτός σας, ο πρώην Περι-
φερειάρχης, ο κ. Αγοραστός-, δεν προχωράτε τα έργα που είναι
νόµιµα σχεδιασµένα και στο πλαίσιο σχεδιασµού που προβλέπει
η Ευρώπη, τώρα δηµιουργείτε µια ανώνυµη εταιρεία, που το λέτε
µέσα στο νοµοσχέδιο ότι θα λειτουργεί κατά παρέκκλιση κάθε
διάταξης που αφορά το δηµόσιο, τις εταιρείες του δηµοσίου και
τα έργα.

Να ρωτήσω λίγο κάτι: Γιατί τότε έχουµε τους κανόνες; Γιατί
δεν τους καταργείτε; Πρέπει να µας πείτε: Ή είναι κακοί οι κανό-
νες ή είναι κακή η παρέκκλιση, δεν µπορεί να ισχύουν και τα δύο.
Θέλουµε, λοιπόν, µία απάντηση από τη Νέα Δηµοκρατία: Εφόσον
νοµοθετείτε να λειτουργεί κατά παρέκκλιση αυτή η ανώνυµη εται-
ρεία -γιατί λέτε ότι αυτό δίνει ευελιξία και πρέπει να λύσουµε ένα
επείγον πρόβληµα και επειδή πάρα πολλά είναι τα µεγάλα προ-
βλήµατα που θέλουν γρήγορη λύση στην Ελλάδα-, να µας πείτε
αν θα καταργήσετε όλους τους κανόνες του δηµοσίου ή αν κά-
νετε κάτι εδώ για να δηµιουργήσετε παραθυράκι. Να διαλέξετε,
δεν γίνεται να ισχύουν και τα δύο, απλή λογική.

Και µάλιστα, δεν είναι µόνο για τη Θεσσαλία. Ο κ. Αυγενάκης
έχει παραδεχτεί -και πολλοί ακόµα το έχουν πει- ότι αυτό το µο-
ντέλο θέλετε να το εφαρµόσετε και σε άλλες περιοχές, δηλαδή
θέλετε να κάνετε µια µηχανή παρεκκλίσεων. Να το πω, όµως, όπως
πραγµατικά το καταλαβαίνει η κοινωνία; Ένα πάρτι παρεκκλίσεων
θέλουν να κάνουν για τα «γαλάζια» παιδιά εις βάρος και των πολι-
τών και του περιβάλλοντος και της αυτοδιοίκησης και των υδατι-
κών πόρων και της ασφάλειας και της πολιτικής προστασίας.

Έρχεται τώρα ο κ. Σκυλακάκης και µας λέει: «Πώς τολµάτε και
τα λέτε αυτά; Εµείς υπερασπιστήκαµε τον δηµόσιο χαρακτήρα
και νοµοθετήσαµε στη διαχείριση του νερού ότι η ΕΥΑΘ και η
ΕΥΔΑΠ επιστρέφουν στο δηµόσιο». Ναι, γιατί το κάνατε; Θυµά-

15064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στε;
Επειδή µάλλον έχετε κοντή µνήµη, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, το Συµβούλιο Επικρατείας διέταξε τη Νέα Δηµοκρατία να το
κάνει αυτό και ξέρετε γιατί; Γιατί προσπάθησε πολλές φορές να
παρακάµψει αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας. Δηλαδή το
Συµβούλιο Επικρατείας έλεγε «δηµόσιος ο χαρακτήρας των επι-
χειρήσεων διαχείρισης νερού» και προσπαθούσαν µε διάφορα
τερτίπια και του κ. Σταϊκούρα -τότε στο Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας ήταν Υπουργός- να το παρακάµψουν. Αµφισβητεί κανείς
κάτι τέτοιο;

Καταθέτω, λοιπόν, για να µην αµφισβητεί κανείς τις αποφάσεις
του Συµβουλίου Συµµόρφωσης του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Ξέρετε, το Συµβούλιο Συµµόρφωσης είναι αυτό που βλέπει όταν
η πολιτεία δεν υλοποιεί αποφάσεις και επιβάλλει. Εδώ, λοιπόν,
επιβάλλει το Συµβούλιο Επικρατείας στη Νέα Δηµοκρατία να
ασκήσει αυτό που τώρα ήρθε και υπερηφανεύεται. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί, όµως, κάνει το άσπρο µαύρο η Νέα Δηµοκρατία; Γιατί;
Γιατί θέλει να στηρίξει µία επιλογή τέτοια; Λέει ο κ. Σκυλακάκης
ότι το κάνει για ευελιξία, εγώ να το δω και αυτό, να το απαντήσω.
Αναρωτιέµαι: Ευελιξία δεν ήταν η απόφαση του κ. Σταϊκούρα στη
νέα του υπουργική θέση µία τροπολογία του Σεπτεµβρίου, όπου
είχε επίσπευση των έργων πάλι µε παρεκκλίσεις; Αν ήθελε ευελι-
ξία η Νέα Δηµοκρατία για να κάνει έργα -έργα!- προς όφελος των
υδατικών πόρων και της προστασίας κατά των πληµµυρών, δεν
θα µπορούσε να το κάνει έτσι; Εγώ θα έλεγα αν εξασφάλιζε ταυ-
τόχρονα τον σχεδιασµό και τη διαφάνεια -γιατί δεν τα εξασφάλιζε
αυτά η τροπολογία του κ. Σταϊκούρα- θα µπορούσε να είναι µία
λύση για την ευελιξία του κ. Σκυλακάκη. Δεν είναι, λοιπόν, για λό-
γους ευελιξίας.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, έρχεστε να νοµοθετήσετε µε βάση µία
µελέτη -προσέξτε!- χωρίς επιστηµονική βάση, που έγινε από µία
εµπορική εταιρεία; Και αυτό παράλογο. Ακόµα και να δεχτώ ότι
µια εµπορική εταιρεία χωρίς επιστηµονική βάση θα κάνει µία µε-
λέτη, να το δεχτώ. Ενώ η µελέτη είναι σε διαβούλευση, έρχεστε
και νοµοθετείτε ένα τµήµα.

Να τα πούµε λίγο απλά; Και ίσως να τα πούµε και λίγο λαϊκά,
δεν είναι κακό αυτό: Πουλήσατε το παραµύθι της ολλανδικής
εταιρείας, για να σβήσετε τις δικές σας ευθύνες για τις πληµµύ-
ρες! Γιατί είναι ένα παραµύθι, δυστυχώς, προς τον λαό της Θεσ-
σαλίας, που υποφέρει. Πουλήσατε ένα παραµύθι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Επιλέξατε µία εταιρεία η οποία δεν έχει επιστηµονικό παρελ-
θόν σε αυτό το αντικείµενο, είναι µια εµπορική εταιρεία, εµπορική
εταιρεία του Άµστερνταµ και δεν είναι µελετητική εταιρεία, αλλά
είναι «επενδυτές» -µέσα σε εισαγωγικά το βάζω αυτό- µε βιογρα-
φικό σε αποικίες στην Αφρική και στην Ινδονησία και αρκετή διε-
θνή βιβλιογραφία για τα αρνητικά αποτελέσµατα. Το περιβόητο
µοντέλο των Ολλανδών είναι ένα µοντέλο αγροτικής ανάπτυξης
που παίρνει µικρές περιουσίες, µικρή αγροτική γη και δηµιουργεί
µία αποικιοκρατική διαχείριση, κάνει δηλαδή τον µικρό παραγωγό
υπάλληλο.

Κύριε Κόκκαλη, αυτό θέλουν να κάνουν στη Θεσσαλία, να κά-
νουν τους Θεσσαλούς αγρότες χρεοκοπηµένους, είτε να ξεπου-
λήσουν τη γη τους είτε να γίνουν υπάλληλοι σε µία αποικιοκρα-
τική εταιρεία των Ολλανδών. Και προσέξτε τώρα: Το µοντέλο
αυτό που εφαρµόζεται στον Τρίτο Κόσµο -κακώς, να το πούµε
και αυτό, γιατί δηµιουργεί προσφυγιά, φτώχεια και παραβίαση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων- έρχεστε και το χρηµατοδοτείτε.
Θέλετε να δούµε λίγο πώς; Ένωση Ελλήνων Τραπεζών 940.000
ευρώ, µε διαγωνισµό; Όχι, βέβαια, κατ’ ανάθεση, στο Μαξίµου
πιθανά τούς είπαν «να τα δικά µας παιδιά, ορίστε, δώστε το!»,
στην εταιρεία των αποικιοκρατών ή του πρώην αποικιοκρατικού
παρελθόντος.

Είναι, όµως, µόνο αυτό; Όχι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν

είναι µόνο αυτό.
Καταθέτω, λοιπόν, στη Βουλή ένα νέο έγγραφο, το οποίο λέει

ότι την ίδια περίοδο που δόθηκαν 940.000 ευρώ στην εταιρεία
των Ολλανδών, το Υπουργείο του κ. Σκυλακάκη έδωσε 180.000
ευρώ σε άλλες µελετητικές εταιρείες, για να µελετήσουν και να
καταγράψουν τις επιπτώσεις των πληµµυρών. Δηλαδή δεν φτάνει
που τους έδωσαν 940 χιλιάρικα από την Ένωση Τραπεζών, πλη-
ρώσαµε ως πολιτεία και άλλα 180 χιλιάρικα, για να γίνει η µελέτη
που πιθανόν απαιτείται, αλλά δεν έπρεπε να την κάνουν οι επι-
στήµονες της ολλανδικής εταιρείας;

Παρακαλώ, κρατήστε το για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ενώ ταυτόχρονα τρέχει και η αναθεώρηση του σχεδίου δια-
χείρισης -µε βάση την οδηγία 2000/60, που είναι η κανονική µε-
λέτη που πρέπει να κάνει η χώρα µας, και ενώ η χώρα µας έχει
παραπεµφθεί ήδη στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο γιατί αυτή η µελέτη
για τη διαχείριση των υδάτων έπρεπε να ολοκληρωθεί το 2021,
όπως και η µελέτη για τον σχεδιασµό διαχείρισης κινδύνων πληµ-
µύρας-, έχουµε το εξής: µια συρραφή τίτλων έργων χωρίς υδ-
ραυλικά ισοζύγια, χωρίς δεδοµένα -άλλη µελέτη τα µαζεύει-,
χωρίς συγκριτική αξιολόγηση των έργων. Πού βρίσκονται, λοι-
πόν, όλα αυτά τα επιστηµονικά δεδοµένα; Μάλλον πρέπει να
πάµε να τα βρούµε στις αποικίες, τις πρώην αποικίες των Ολλαν-
δών, εφόσον τα σχέδιά τους πλέον φεύγουν από τις αποικίες ή
τις πρώην αποικίες και µεταφέρονται στη Θεσσαλία.

Είναι γεγονός ότι έχετε αποκτήσει εµπειρία σε τέτοιες σχέσεις
µε αποικιοκρατική διαχείριση. Το κάνατε µε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» στη Χαλκιδική και τώρα φέρνετε το µοντέλο αυτό στην
κατεστραµµένη Θεσσαλία. Δεν φτάνει η καταστροφή, θα χάσουν
και περιουσίες και εισόδηµα.

Μας λέτε ότι δεν είναι ιδιωτικοποίηση. Μάλιστα, να το δούµε
και αυτό, γιατί τα συζητήσαµε όλα τα σενάρια. Αφού δεν είναι
ιδιωτικοποίηση, γιατί είναι Α.Ε.; Είναι ένα ερώτηµα. Αφού δεν
είναι ιδιωτικοποίηση, γιατί είναι Α.Ε. και γιατί δεν ακολουθεί τους
κανόνες του δηµοσίου; Δηλαδή, µας λέτε ότι δεν είναι ιδιωτικο-
ποίηση, παρ’ ότι κάνετε Α.Ε., και δεν ακολουθεί τους κανόνες του
δηµοσίου. Επειδή έχει τη µετοχή το δηµόσιο. Ε, δεν φτάνει αυτό.

Εµείς λέµε -και να έλθει να συγκριθούµε, δεν είναι εδώ ο κ.
Σκυλακάκης, µπαινοβγαίνει, αλλά να το ακούσουν οι Υφυπουρ-
γοί- να κάνουµε έναν φορέα του δηµοσίου που να είναι εντός του
δηµοσίου ως δηµοσίου δικαίου και, µιας και είναι Βουλευτής εδώ
της Θεσσαλίας, να είναι ένας φορέας της περιφέρειας. Να έχει
η Περιφέρεια Θεσσαλίας και όλες οι περιφέρειες της Ελλάδας
όλη την ευθύνη και για τη διαχείριση υδατικών πόρων και την
πρόληψη πυρκαγιών και για τα έργα. Και να χρηµατοδοτήσουµε
την Περιφέρεια Θεσσαλίας, γιατί το έχει ανάγκη η κοινωνία της
Θεσσαλίας, για να κάνει όλα αυτά τα έργα, τα οποία δεν πρόκει-
ται να γίνουν µε την ανώνυµη εταιρεία των φίλων σας των Ολλαν-
δών. Δεν πρόκειται να γίνουν.

Εµείς ξέρουµε ότι ποτέ δεν ήταν πρόβληµα η ευελιξία, η πολι-
τική βούληση ήταν. Η πολιτική βούληση και οι ανθρώπινοι οικο-
νοµικοί πόροι. Και ξέρετε γιατί το ξέρουµε; Γιατί σε δύσκολες
συνθήκες, όταν αφήσατε χρεοκοπηµένη την Ελλάδα, εµείς το κα-
ταφέραµε. Και το καταφέραµε γιατί; Και Σχέδιο Διαχείρισης Λε-
κανών Απορροής είχαµε σε ΦΕΚ -4682/12/2017- µε χρεοκοπία
τότε στην Ελλάδα και Σχέδιο Διαχείρισης Κινδύνου Πληµµύρας
είχαµε µε ΦΕΚ -2685/7/2018- και όλα αυτά έγιναν επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. Και χάρτη πληµµύρας είχαµε, που περιλάµβανε τις πε-
ριοχές που πληµµύρισαν στην κακοκαιρία «Ντάνιελ», που δεν τον
χρησιµοποιήσατε και τον καταθέσαµε εδώ στη Βουλή.

Άρα, όταν υπάρχει πολιτική βούληση, ακόµα και µε στενότητα
πόρων, η Ελλάδα τα καταφέρνει. Εσείς συντηρείτε µια εικόνα ότι
η Ελλάδα δεν µπορεί να τα καταφέρει. Και ξέρετε γιατί; Για να
ξεπουλήσετε τη δηµόσια περιουσία και τα συµφέροντα της
χώρας. Αυτός είναι ο µόνος δικός σας στόχος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)
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Και είναι πράγµατι επικίνδυνο το ότι, ενώ υπήρχε σχεδιασµός,
δεν το λάβατε υπ’ όψιν. Γιατί τότε οι υπηρεσίες πολιτικής προ-
στασίας είχαν τους χάρτες πληµµύρας και δεν τους χρησιµοποί-
ησαν στον «Ντάνιελ» για να ενηµερώσουν την κοινωνία. Και θα
σας καταθέσω ακόµη µία απόδειξη. Έκαναν τον σχεδιασµό δια-
χείρισης νερού στο σχέδιο αναθεώρησης, που επίκειται η κύ-
ρωσή του. Έκανε η ολλανδική εταιρεία master plan. Όλα αυτά
ήταν αναγκαία;

Εγώ θα καταθέσω την εφαρµογή προγράµµατος µέτρων, Σχε-
δίων Διαχείρισης Κινδύνων Πληµµύρας, Αθήνα 2022. Είναι Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μέσα σε αυτό, λοιπόν, περι-
λαµβάνεται ότι η πρώτη προτεραιότητα -το έλεγε από τότε, πριν
τις πληµµύρες- ήταν να γίνει ο σχεδιασµός, το master plan -πόσες
φορές το έχετε ακούσει και πόσα λεφτά έχουν πληρώσει- και το
master plan το πραγµατικό, για τον αντιπληµµυρικό κίνδυνο, στο
ίδιο τεύχος αναγράφεται ότι θα πάει στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και ότι µάλλον θα χρηµατοδοτηθεί την περίοδο 2021
- 2027. Αυτά είναι τα παιχνίδια που γίνονται. Το πραγµατικά ανα-
γκαίο εργαλείο δεν έχει γίνει και δεν πρόκειται να γίνει. Παραπέ-
µπεται και αυτό στις καλένδες, ενώ θα µπορούσαµε να το
λύσουµε αυτό από το 2018, που έκανε τότε τον σχεδιασµό ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και έβαλε τότε σε προτεραιότητα αυτό το master plan.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ξέρετε τι βρήκαµε στη µελέτη της ολλανδικής εταιρείας;
Ότι, όταν συγκροτηθεί αυτός ο φορέας, ο ΟΔΥΘ, θα κάνει ακόµα
ένα master plan. Σε δουλειά να βρισκόµαστε! Κατά τα λοιπά, ο κ.
Μητσοτάκης στο Μουζάκι είπε ότι συγκρίνουµε την κατάσταση
µε τις πληµµύρες στο Ντουµπάι. Τώρα να σας πω την αλήθεια,
δεν γνωρίζω. Στο Ντουµπάι είχαν σχέδιο διαχείρισης κινδύνου
πληµµύρας στα συρτάρια τους έξι χρόνια; Γιατί είναι λίγο ντροπή
για τους κατοίκους της Θεσσαλίας να λέτε τέτοιες φθηνές δικαιο-
λογίες. Διότι είχατε στα συρτάρια σας τη βάση σχεδιασµού. Δεν
κάνατε τα έργα ούτε ενηµερώσατε τους πολίτες. Ούτε προφανώς
είχε προηγηθεί στο Ντουµπάι µια πληµµύρα, όπως ο «Ιανός», για
να ξέρετε τι µέτρα πρέπει να λάβετε. Γιατί είχατε δυστυχώς και
µια προηγούµενη τραγική εµπειρία.

Μην παραπλανάτε, λοιπόν, τις κοινωνίες, που έχουν υποφέρει.
Δεν εφαρµόζεται ο κανόνας επιστήµης, δεν εφαρµόζονται οι ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες, αυτό που προβλέπεται για τον ΟΔΥΘ, δεν
προβλέπεται ο κοινωφελής χαρακτήρας. Κάνετε µια ανώνυµη
εταιρεία που δεν προβλέπεται ότι θα λειτουργεί, παραδείγµατος
χάριν, χωρίς κερδοσκοπική κατεύθυνση, όχι στη διανοµή κερδών,
ως προς τους µισθούς. Γιατί ξέρετε τι προβλέπεται στο νοµοσχέ-
διο και στη µελέτη της ολλανδικής εταιρείας; Ότι είναι υποχρεω-
µένοι οι καταναλωτές -δηλαδή, οι αγρότες της Θεσσαλίας, δεν
φτάνουν αυτά που έχουν τραβήξει- να πληρώνουν τους χρυσούς
µισθούς των golden boys που θέλετε να φέρετε, κατά παρέκ-
κλιση του κανόνα προσλήψεων, κατά παρέκκλιση του κανόνα
αµοιβής, µε παραπάνω αµοιβές από τον Γενικό Γραµµατέα
Υπουργείου. 

Αυτό προβλέπουν στο νοµοσχέδιο και µετά µας λένε ότι δεν
είναι ιδιωτικοποίηση. Με χρυσά κουτάλια θα τρώνε στον ΟΔΥΘ.
Εις βάρος των αγροτών, όµως, και των πολιτών της Θεσσαλίας,
οι οποίοι υποχρεούνται διά νόµου να πληρώνουν τους χρυσούς
µισθούς των γαλάζιων παιδιών που θα φέρει ο κ. Σκυλακάκης και
ο κ. Μητσοτάκης στον ΟΔΥΘ. Αυτό είναι. Δεν προβλέπει πουθενά
η νοµοθεσία ότι θα υπάρχει η πρόσβαση σε καλής ποιότητας και
επάρκεια νερού το οποίο είναι ευρωπαϊκή οδηγία. Δεν προβλέπει
ότι ο κανονισµός τιµολόγησης θα πρέπει να κατεβάζει τα κοστο-
λόγια. Αντίθετα. Αυτά θα είναι αυξηµένα κοστολόγια µε τους προ-
βλεπόµενους µισθούς.

Ταυτόχρονα, θα είναι και δηµόσια υπηρεσία ως προς τις λει-
τουργίες στο επίπεδο του ΤΟΕΒ-ΓΟΕΒ, θα διαχειρίζεται τα εγ-
γειοβελτιωτικά έργα, θα βγάζει τα τιµολόγια, θα ελέγχει και θα
επιβάλλει και τις κυρώσεις. Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει, δη-
λαδή. Ε, αυτό δεν το λέτε και καλή νοµοθέτηση. Δεν υπάρχουν,

λοιπόν, οι ευρωπαϊκές αρχές σε αυτό που φέρνετε. Αντίθετα, θα
αυξάνεται το κόστος και θα πληρώνουν τα νοικοκυριά και οι
αγρότες.

Θα µας πουν τώρα «µην ανησυχείτε, η Ρυθµιστική Αρχή Απο-
βλήτων, Ενέργειας και Υδάτων θα τα ελέγχει». Έλα, όµως, που
φέρνουν τροπολογία ότι επειδή δεν είναι επαρκής η ρυθµιστική
αρχή και προς το παρόν τα τιµολόγια ΕΥΑΘ και ΕΥΔΑΠ θα τα
εγκρίνει πάλι ο Υπουργός. Στο άρθρο 19. Στο νοµοσχέδιο µέσα,
δηλαδή, παραδέχονται ότι δεν είναι επαρκής η ρυθµιστική αρχή.
Θυµάστε που µας λέγανε ότι θα κάνουν φοβερή ρυθµιστική
αρχή; Το παραδέχονται ότι δεν έχουν επάρκεια.

Μα, εδώ παραδέχθηκαν, ο κ. Σκυλακάκης, ότι όταν έφεραν
αυτό το νοµοσχέδιο δεν είχαν άποψη για το πώς θα διαχειριστούν
το θέµα του εργασιακού καθεστώτος των υπαλλήλων. Εντός της
επιτροπής µάς είπε ότι µεταφέρονται οι υπάλληλοι, δεν ξέρουµε,
όµως, σε τι καθεστώς, θα το δούµε µέχρι την Ολοµέλεια να φέ-
ρουµε µία ρύθµιση. Δηλαδή, έρχονται οι άριστοι σε µία τραγικά
υποβαθµισµένη περιοχή από καταστροφές να αλλάξουν ακόµη
και το καθεστώς των υπαλλήλων που δουλεύουν στον ΤΟΕΒ-
ΓΟΕΒ και στις υπηρεσίες της αποκεντρωµένης διοίκησης και της
περιφέρειας, χωρίς να ξέρουν ποιο είναι το καινούργιο και το
έφεραν αυτό το νοµοσχέδιο και λένε ότι είναι φοβερή καινοτοµία.
Τι να πω! Είναι προχειρότητα, ενώ υποφέρουν άνθρωποι σε
εκείνη την περιοχή.

Εφόσον επείγει η κατάσταση στη Θεσσαλία -θέλω να σας θυ-
µίσω και κάτι ακόµα- και εφόσον δεν υπάρχει ενιαίος σχεδιασµός
έργων, διότι σας είπα άλλος ο σχεδιασµός που προβλέπει η οδη-
γία 2000/60 και που ετοιµάζεστε να κυρώσετε, άλλος ο σχεδια-
σµός των Ολλανδών, άλλος ο σχεδιασµός της περιφέρειας, εµείς
καταθέσαµε ένα αίτηµα. Για πείτε και εσείς, Βουλευτές της Θεσ-
σαλίας, το καταθέσαµε στις 14 Μαρτίου, να κάνουµε συζήτηση
στην Επιτροπή Παραγωγής, Εµπορίου και Περιβάλλοντος για τα
τρία σχέδια για να δούµε τι θα γίνει στη Θεσσαλία, για να βοηθή-
σουµε ως Βουλή. Το αρνηθήκατε. Έχουν περάσει έξι εβδοµάδες.
Αρνηθήκατε να συζητήσουµε στη Βουλή για τα έργα ανόρθωσης
της Θεσσαλίας και κατά τα άλλα µας λέτε ότι νοιάζεστε. Και τε-
λικά, θα κάνουν και ένα τέταρτο σχέδιο τα «γαλάζια παιδιά», όταν
αναλάβουν τη διοίκηση του ΟΔΥΘ.

Ξέρετε, δεν τα λέµε εµείς αυτά, τα λένε οι ίδιοι. Ο διευθύνων
σύµβουλος της εταιρείας σε πρόσφατη συνέντευξή του στο «Tri-
kala Opinion», το οποίο θα καταθέσω, παραδέχεται και αποκαλύ-
πτει ότι αυτό που θέλουν να κάνουν, είναι να αποκτήσουν εκτά-
σεις στη Θεσσαλία και να µεταφέρουν το µοντέλο των πρώην
αποικιών.

Το καταθέτω και αυτό, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί το λένε ξεκάθαρα και αυτό δηµιουργεί τρόµο στην πε-
ριοχή. Αυτό πρόκειται να συµβεί. Δεν θα µπορέσουν να καλλιερ-
γούν είτε λόγω κοστολογίων είτε λόγω των φερτών υλικών είτε
λόγω των εγγειοβελτιωτικών υποδοµών, θα αναγκάζονται να ξε-
πουλήσουν ή να δουλεύουν ως εργάτες στην HVA. Αυτή είναι η
κατάσταση από τον εκπρόσωπο της εταιρείας, ο οποίος απ’ ό,τι
είδαµε στο βιογραφικό του, ήταν και σύµβουλος σε δηµόσιο ορ-
γανισµό επί κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου. Να τα ψάξουµε
λίγο και αυτά, διότι βρίσκουµε σιγά-σιγά διάφορα. Τι προτείνει ο
ΣΥΡΙΖΑ, για να το ξεκαθαρίσουµε. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό,
η διαχείρισή του παραµένει στο δηµόσιο και θέλουµε οι περιφέ-
ρειες της χώρας στο πλαίσιο της περιφερειακής ανάπτυξης και
αποκέντρωσης να έχουν την ευθύνη της διαχείρισης των έργων
και της ασφάλειας των πολιτών. Αυτό θέλουµε να κάνουµε. Συµ-
φωνείτε ή όχι; Είναι απλή η πρόταση. Και εσείς που θα πάτε στις
περιφέρειές σας, να απαντήσετε: Να έχουν κάποια «γαλάζια παι-
διά» µε αδιαφάνεια και παρεκκλίσεις διαχείριση ή να έχει η Περι-
φέρεια Θεσσαλίας, η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας και οι
περιφέρειες των υπολοίπων περιοχών δυτικής Ελλάδας, όπου
βλέποντας τους συναδέλφους µου αναφέροµαι σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις;
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Δηµόσια έργα, δηµόσιος φορέας, χαµηλό κόστος πρόσβασης
στο αγαθό του νερού, προστασία περιβάλλοντος, διαφάνεια και
όχι να µπλέξουµε σε δικαστικούς αγώνες και κυκεώνες στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, όπου µε µεγάλη βεβαιότητα θα πάει
αυτό το νοµοσχέδιο.

Να αναφερθώ, όµως, κύριε Πρόεδρε για λίγο και στα υπόλοιπα
ζητήµατα, γιατί κατάφερε το Υπουργείο Περιβάλλοντος να µαζέ-
ψει σε ένα νοµοσχέδιο όλες τις µαύρες σελίδες της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µου
επιτρέψετε να σας διακόψω για µισό λεπτό να κάνω την ανακοί-
νωση του σχολείου;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, βέβαια,
κύριε Πρόεδρε, να τους καλωσορίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 5ο Γενικό Λύκειο Κέρκυρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ.
Είπα, λοιπόν, ότι κατάφερε να µαζέψει σε ένα νοµοσχέδιο αρ-

κετές από τις µαύρες σελίδες. Δεν είναι όλες, έχει πολλά ακόµα.
Θα µπορούσαµε να συζητάµε για µέρες για το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος γιατί γίνεται µια κατεδάφιση κυριολεκτικά.

Από τη µια µεριά στα νερά είδαµε καταστροφές, έλλειψη προ-
στασίας, έλλειψη σχεδίων, Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.

Η µόνη λύση για τα κεφάλαια του ΟΔΥΘ είναι η απόσυρση. Δεν
υπάρχει καµµία άλλη επιλογή. Και αντισυνταγµατικά ζητήµατα
και απαράδεκτες εξελίξεις µας περιµένουν.

Στα δάση τώρα, που είναι το άλλο κεφάλαιο, τι έχουµε για πέ-
ντε χρόνια; Προσέξτε. Δασικοί χάρτες; Τους ψάχνουµε. Στελέ-
χωση υπηρεσιών; Μόνο υποσχέσεις. Θυµάµαι τον κ. Αµυρά, που
όλο υποσχέσεις ήταν. Ακόµη περιµένουµε δασικούς υπαλλήλους.
Σχεδιασµός; Δεν υπάρχει. Πρόληψη πυρκαγιών; Δεν εφαρµόζε-
ται. Τραγικές πυρκαγιές! Και ο κ. Σκυλακάκης τώρα ανακάλυψε
ότι λείπουν οι διαχειριστικές µελέτες.

Επειδή η Νέα Δηµοκρατία δεν ανέλαβε την προηγούµενη εβδο-
µάδα, είναι πέντε χρόνια κυβέρνηση και επειδή είχαµε την ευθύνη
να επικαιροποιήσουµε τότε τις διαχειριστικές µελέτες στις προ-
διαγραφές τους, η ερώτηση είναι απλή: Γιατί δεν τις κάνατε πέντε
χρόνια; Δηλαδή, έρχεστε τώρα να πείτε, «Τι κρίµα, λείπουν οι δια-
χειριστικές», για να βάλετε ιδιώτες µέσα στα δάση; Είναι απολύ-
τως παράλογο, δεν φθάνει ως δικαιολογία να το ακούσει κα-
νένας. Πέντε χρόνια δεν κάνετε διαχειριστικές µελέτες στα δάση,
δεν εφαρµόζετε σχέδιο πρόληψης πυρκαγιών και τώρα λέτε να
µπουν ιδιωτικές εταιρείες και µάλιστα µε µεγάλο τζίρο. Μην µπει
κανένας µικρός, µόνο µεγάλοι! Μάλιστα. Φοβερή σύλληψη! Εν
τω µεταξύ κάηκαν η Εύβοια, η Αττική, ο Έβρος, η Ροδόπη, η
Ρόδος, η Δαδιά. Πού θα πάµε έτσι; Πέρυσι τρέχατε και δεν φθά-
νατε µε το µπάχαλο που προκαλέσατε και θρηνήσαµε και θύµατα.
Δεν είναι θέµα άγνοιας, είναι θέµα επιλογής.

Παράδειγµα: Μας µιλάτε τώρα για ένα µοντέλο παραγωγής µε
βάση τη βιοµάζα. Να θυµίσω κάτι απλό. Η εθνική στρατηγική για
τα δάση ολοκληρώθηκε το 2018 µε σύµφωνη γνώµη όλων των
κοµµάτων και όλων των υπηρεσιών. Το προέβλεπε αυτό. Γιατί δεν
το κάνατε πέντε χρόνια; Είχε και στόχο. Ήταν 1% του ΑΕΠ από
τα δάση. Γιατί δεν το υλοποιήσατε; Και τώρα µας κάνετε τους
έξυπνους;

Αντί να προωθούνται οι συνεταιρισµοί και οι άνθρωποι της
υπαίθρου, για να δουλέψουν, έρχεστε µε σχήµατα, που εταιρείες-
κολοσσοί θα µπαίνουν και θα κάνουν κουµάντο στα δάση, όχι φυ-
σικά για κοινωνικό όφελος, αλλά για επιχειρηµατικό όφελος. Δεν
το λένε αυτό µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ, οι δασικοί υπάλληλοι, όχι, το λέει ο

κ. Μπένος. Ο κ. Μπένος, που τον βάλατε στο συντονισµό της Εύ-
βοιας, σας το επισηµαίνει στη διαβούλευση µε δηµόσια τοποθέ-
τησή του.

Ιδιώτες, λοιπόν, αντί για συνεργατικά σχήµατα. Υποτίµηση και
της επιστήµης και των δασικών υπηρεσιών. Για ποιον λόγο τα κά-
νετε όλα αυτά; Για να αφήσετε να µπει ο ιδιωτικός τοµέας, κατε-
δαφίζετε το δηµόσιο.

Πάµε τώρα στα αυθαίρετα. Είναι εδώ ο κ. Ταγαράς, είναι µάλ-
λον και στην ύλη του την πολιτική. Την ίδια απορρυθµιστική λει-
τουργία βλέπουµε και στα αυθαίρετα. Δηλαδή, ύστερα από πέντε
χρόνια απουσίας, µας φέρνετε µία νέα δοµή στο Υπουργείο για
τον έλεγχο της αυθαίρετης δόµησης.

Να ρωτήσω: Τον ν.4495/2017 τον θυµάστε; Τότε νοµοθετήθη-
καν από τον ΣΥΡΙΖΑ η λειτουργία του Παρατηρητηρίου Δόµησης
και τα περιφερειακά παρατηρητήρια, δηλαδή και το κεντρικό και
τα περιφερειακά. Μάλιστα, να σας πω και κάτι; Το ψήφισε η Νέα
Δηµοκρατία, δεν το υλοποίησε όµως. Είχαν παραλάβει µάλιστα
το 2019 και εγκεκριµένες προσλήψεις για διακόσια πενήντα στε-
λέχη, εγκεκριµένες προσλήψεις στον προγραµµατισµό του τότε
Υπουργείου, για να στελεχώσουν τα παρατηρητήρια, τα οποία τι
θα έκαναν; Έλεγχο των αυθαιρέτων. Δεν το υλοποίησαν. Ήταν
έτοιµες οι υπουργικές αποφάσεις και η πλατφόρµα για τις καταγ-
γελίες του ελέγχου των αυθαιρέτων και µάλιστα µε ένα υποχρε-
ωτικό ποσοστό δειγµατοληπτικών ελέγχων, για να µη γίνονται και
διάφορες υπόγειες διαδροµές. Δεν λειτουργεί τίποτα, ούτε η
πλατφόρµα ούτε τα παρατηρητήρια. Έτσι, ξέρετε, θα είχαµε ει-
κόνα τι γίνεται στη χώρα. Τώρα δεν έχουµε εικόνα τι γίνεται.

Τώρα τι λένε; Παίρνουµε την αρµοδιότητα αυτή και από τους
δήµους και από τις περιφέρειες -πάλι «αδυνατίζουν» την αυτοδι-
οίκηση- και τα πάµε στο Υπουργείο. Προσέξτε τώρα το περίεργο.
Τα πάτε στο σώµα επιθεωρητών. Το σώµα επιθεωρητών -να το
πω και αυτό- επί ΣΥΡΙΖΑ είχε γίνει ειδική γραµµατεία, την οποία
καταργήσατε το 2019. Δίνετε αρµοδιότητες, δηλαδή, και αναγο-
ρεύετε ως σηµαντική µία δοµή, που καταργήσατε ως ειδική γραµ-
µατεία κα σταµατήσατε και τις προσλήψεις που είχαν προγραµ-
µατιστεί. Για να καταλάβετε, γιατί το κάνουν; Διότι θα πουν: «Το
πάµε στο σώµα ελεγκτών, δεν έχει στελέχη, θα βάλουµε ιδιώτες».
Αυτό είναι το σχέδιό τους. Αυτό θα κάνουν και στα αυθαίρετα.
Αδύναµη η πολιτεία ξανά. Γιατί, χωρίς πολιτεία, δεν γίνεται έλεγ-
χος.

Αποσπασµατικά, λοιπόν, κάνετε παρεµβάσεις αεριτζίδικες. Και
εδώ θέλω να πω το εξής, επειδή ήρθε και µία απαράδεκτη τρο-
πολογία. Το ίδιο ακριβώς παιχνίδι κάνετε και µε τα ύψη κτηρίων
στο νέο οικοδοµικό κανονισµό. Δώσατε τη δυνατότητα παραβία-
σης των ρυθµίσεων που έχουν αρκετές περιοχές της Ελλάδας
και ξαφνικά βλέπουµε να «σηκώνονται» κτήρια δύο ορόφους πα-
ραπάνω από τα γειτονικά τους. Και αυτό είναι ευθύνη της Κυβέρ-
νησης και αυτής της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου. Τώρα
φέρνετε µία τροπολογία, που ξανά παραβιάζει τις ρυθµίσεις των
τοπικών -ας το πω έτσι- προεδρικών διαταγµάτων.

Δώσατε, λοιπόν, οριζόντια µπόνους. Προσέξτε τώρα την υπο-
κρισία. Προεκλογικά αφαίρεσαν από τα µπόνους ύψους που είναι
σε όλη την Ελλάδα τρεις περιοχές. Θέλετε να σας πω ποιες; Το
Ψυχικό, τη Φιλοθέη και την Εκάλη. Το ερώτηµα είναι, γιατί;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Πείτε µας γιατί, πείτε µας µία δικαιολογία. Δηλαδή, άλλη πε-
ριοχή της χώρας µας δεν έχει πρόβληµα µε το ύψος κτηρίων;
Έχουν µόνο στο Ψυχικό, στη Φιλοθέη και στην Εκάλη;

Εµείς, για να πούµε την αλήθεια, θα θέλαµε να µην εφαρµοστεί
πουθενά. Πουθενά να µην υπάρχουν παρεκκλίσεις ύψους. Δεν
είναι τυχαίο βέβαια αυτό.

Ταυτόχρονα, έχετε υποβαθµίσει τις υπηρεσίες δόµησης των
δήµων, δεν έχουν στελέχη για να κάνουν έλεγχο και γίνεται πάρτι
στην αγορά. Πάρτι κυριολεκτικά! Τα είκοσι τέσσερα µέτρα γίνο-
νται τριάντα δύο. Δεν ξέρω, εάν το κατανοείτε. Ξαφνικά βλέπουν
να «σηκώνονται» κτήρια δύο ορόφους ψηλότερα σε πολλές πε-
ριοχές της Ελλάδας, όπως και στη Θεσσαλονίκη έχουµε στα Κων-
σταντινουπολίτικα, στην Πυλαία, αλλά και εδώ σε πάρα πολλές
περιοχές. Ξεκίνησε η ένταση, εάν δεν κάνω λάθος, από τον Άλιµο
και τη Βάρη, Βούλα, Βουλιαγµένη και µετά µπήκαν η Γλυφάδα
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και η Κηφισιά. Έχω δει πάρα πολλούς δηµάρχους να καταθέτουν
ένσταση για το ζήτηµα αυτό. Γιατί; Δίνετε κάποια ρουσφέτια ξε-
κάθαρα σε εργολαβικά συµφέροντα στις περιοχές αυτές, προ-
καλείτε τώρα ένα πρόβληµα δικαίου, γιατί κάποιοι πήγαν,
αγόρασαν οικόπεδα, έκαναν αντιπαροχές, συµβόλαια. Ένα µπά-
χαλο γίνεται, «σηκώθηκαν» κάποια ήδη. Και τώρα θέλετε να πά-
ρετε τα αυθαίρετα στο ΥΠΕΝ, που δεν έχει στελέχη, γιατί; Για να
διαχειρίζεστε απευθείας και κεντρικά τα ρουσφέτια σας. Και αυτό
αφορά και τους παρόντες Υφυπουργούς, δυστυχώς.

Αυτό είναι πρόβληµα πολιτικό. Πολιτικά πρέπει να το επιλύσετε
αυτό. Είναι απαράδεκτο, όπως και η νέα ρύθµιση που φέρατε µε
τροπολογία. Εξάλλου, τι να τον κάνετε τον έλεγχο, αφού γίνεται
ήδη πάρτι έξω; Γι’ αυτό τον λόγο καθυστερείτε τα τοπικά πολεο-
δοµικά σχέδια. Είχαν ξεκινήσει από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
πρόκειται να γίνει ούτε ένα µέχρι να τελειώσει το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Ούτε ένα δεν θα έχει προεδρικό διάταγµα µέχρι το τέλος του
2025. Εδώ θα είµαστε. Γεροί να είµαστε, να σας το θυµίσουµε!

Η χώρα, όµως, θα χρεοκοπήσει χωρίς σχεδιασµό. Το ίδιο γίνε-
ται παντού. Γι’ αυτό δεν προχωρούν και άλλα ειδικά χωροταξικά,
όπως για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και για τον τουρισµό.
Δεν προχωρούν, σέρνονται εδώ και χρόνια. Γιατί; Για να υπάρ-
χουν φωτογραφικές ρυθµίσεις και ειδικά πολεοδοµικά. Έτσι
έχουν βρει τη λύση. Δεν σας ενδιαφέρει ο σχεδιασµός, γιατί το
τίµηµα τελικά το πληρώνουν ο πολίτης, το περιβάλλον, η χώρα,
αλλά όχι οι κολλητοί σας. Και το πληρώνουν πλέον και οι αυτοδι-
οικητικοί. Γιατί από τους δήµους παίρνετε και τους πόρους για
το θέµα των αυθαιρέτων. Γιατί; Για να τα µοιράζετε κεντρικά,
χωρίς διαφάνεια. Και τους φορτώνετε και µε έξοδα και µε προ-
βλήµατα.

Προσέξτε τώρα, η νέα έµπνευση -εδώ έχετε σπάσει ρεκόρ-
είναι αυτός ο έλεγχος πυροπροστασίας ακινήτων. Εδώ τώρα έχει
γίνει το «έλα να δεις»! Ξαφνικά, στις 15 Μαρτίου, βγαίνει η εγκύ-
κλιος µε τις αρµοδιότητες της αυτοδιοίκησης και των πολιτών.
Γιατί λέω αρµοδιότητες των πολιτών; Ευθύνη των πολιτών, είναι
το σωστό. Γιατί, χωρίς να παίρνει καµµία ευθύνη η πολιτεία για
την πυροπροστασία των ακινήτων, τα φορτώνουν στον πολίτη και
στους δήµους, που δεν έχουν υπηρεσίες, ξαφνικά και χωρίς να
το µάθει και κανένας. Για κάτι που λήγει στις 10 Μαΐου, εάν δεν
κάνω λάθος, βγάζετε διόρθωση στις 19 Απριλίου. Δηλαδή, ενώ
«έτρεχε» ένα µήνα η εγκύκλιος των αρίστων, τώρα την αλλάζετε.
Άρα δεν πρόκειται να βγει άκρη µε αυτό. Και φυσικά η καταπο-
λέµηση της αυθαίρετης δόµησης είναι και αυτή χαµένη µάχη.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το χάος των ενεργειακών. Είναι εδώ
και η Υφυπουργός, θα τα ακούσει. Τα ακούει και από την αγορά
βέβαια, ό,τι δικαιολογίες και να βρει.

Εδώ, λοιπόν, έρχεται η Κυβέρνηση να ξεψηφίσει κάτι που ψή-
φισε πριν από λίγο καιρό. Έτσι παραβιάζει κανόνες αξιοπιστίας
και δικαίου στην αγορά. Δηλαδή, δίνει χρονοδιαγράµµατα για τις
ταρίφες, παραδείγµατος χάριν, και έρχεται τώρα και αλλάζει το
χρονοδιάγραµµα. Τι λέει σε έναν επενδυτή -µικρό, µεσαίο ή µε-
γάλο, δεν έχει σηµασία-, «Είχες τη δυνατότητα µέχρι το τέλος
του χρόνου να υλοποιήσεις µία ρύθµιση, τώρα η προθεσµία έρ-
χεται την 1η Μαΐου».

Πού το έχετε ακούσει αυτό ξανά; Μέχρι τώρα ξέραµε ότι δί-
νουν παρατάσεις, τώρα µαζεύουν τον χρόνο. Γιατί όµως; Γιατί
δεν υπάρχει σχεδιασµός και δεν υπάρχει ηλεκτρικός χώρος. Ξέ-
ρετε τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Όσοι πίστεψαν στις µεγάλες δια-
κηρύξεις του κ. Χατζηδάκη για «επενδυτική άνοιξη» στις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας -και η κ. Σδούκου εκεί ήταν τότε, σε άλλο
ρόλο- ήρθαν και έκαναν αιτήσεις, πιθανώς και σχεδιασµό επεν-
δύσεων και δάνεια και τώρα τους λένε: «Δεν έχουµε τι να κά-
νουµε την ενέργεια, πετάξτε την στη θάλασσα».

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα να νοµοθετήσετε περιορισµούς στην
παραγωγή. Δηλαδή, ο άλλος έχει επενδύσει, έχει τις άδειες ή έχει
κατασκευάσει το έργο ή έχει επενδύσει στις µελέτες και τώρα
του λέτε: «Δεν µας νοιάζει πόση ισχύ εγκατέστησες, θα πουλάς
λιγότερη». Και εάν έχει πάρει δάνειο; Και εάν έχει αγοράσει γη;
Και εάν έχει συµβόλαια; Δεν θα µας ενδιαφέρει. Θα δούµε, θα
κάνουµε µία επιτροπή και θα δούµε πώς µετά θα κόβουµε την
ενέργεια. Έτσι, αλλάζετε και τις προθεσµίες, αλλάζετε και τις
άδειες σύνδεσης µε το δίκτυο, που έχουν πάρει µερικοί. Τώρα το

µπάχαλο είναι ανεξέλεγκτο. Δεν σας ενδιαφέρει, εάν ανατρέπο-
νται προγραµµατισµοί επιχειρήσεων. Πρέπει να µας πείτε πότε
κάνατε λάθος; Κάνατε λάθος, όταν τους καλούσατε να κάνουν
επενδύσεις και τους δώσατε τις υποσχέσεις για περιβαλλοντικές
άδειες ή άδειες σύνδεσης ή τώρα που τα κόβετε. Γιατί τώρα τα
κόβετε.

Αλλάζετε και τη ρύθµιση του net-metering µε το net-billing, ενώ
το net-billing δεν είναι έτοιµο, γιατί αργήσατε να ενσωµατώσετε
τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Ούτε σε αυτό δεν είστε επαρκείς, να εν-
σωµατώσετε γρήγορα µια ευρωπαϊκή οδηγία!

Και µέσα σε όλα αυτά προσέξτε τη µεγάλη εικόνα: Η χώρα
µας, κυρία Σδούκου, έχει εθνικό σχεδιασµό για την ενέργεια και
το κλίµα για το 2030; Όχι. Είναι σε διαβούλευση, αλλά κρυφή.
Δεν το µαθαίνουν όλοι, δεν έχει βγει σε εµάς. Δεν το ξέρει ούτε
η Βουλή. Κάποιοι λίγοι το ξέρουν. Συνοµιλεί µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Το έχουν δει το ΕΣΕΚ µία φορά, θα τελειώσουν πιθανά
τη συνεννόηση και µετά θα µας το φέρουν για να µάθουµε και
εµείς τον εθνικό σχεδιασµό για το 2030. Αυτή είναι η κατάσταση
της χώρας. Το λέω αυτό επειδή µιλάµε για τα µεγάλα.

Δεύτερον, έχει µήπως η χώρα ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ;
Όχι βέβαια, δεν έχει επικαιροποιηµένο σχέδιο. Όπου θέλει ο κα-
θένας! Γιατί; Για να χωροθετήσουν πρώτα τα έργα και µετά να
µας φέρουν το νέο χωροταξικό, όταν δεν θα υπάρχουν νέα έργα
πια και ενώ έχουµε άδειες που έχουν δοθεί περισσότερες από
τις ανάγκες που έχουµε για το 2030. Κατανοείτε τι δυσφήµιση
των ΑΠΕ και της πράσινης µετάβασης είναι αυτό και τι αδιέξοδο
στην αγορά;

Εµείς είµαστε υπέρ της πράσινης µετάβασης, αλλά έρχονται
οι επιτήδειοι «άριστοι» και έχουν κάνει µπάχαλο την αγορά και
ταυτόχρονα δεν είναι µόνο η έλλειψη σχεδιασµού, είναι ότι φέρ-
νει µια απόφαση ο κ. Σκρέκας -προφανώς την ξέρετε, κυρία
Σδούκου, ήσασταν στο Υπουργείο- µια Παρασκευή 12 Αυγού-
στου, λίγο πριν το Δεκαπενταύγουστο, και µοιράζει ρουσφετο-
λογικά τις άδειες των έργων ΑΠΕ. Και σου λέει: Δεν θα πάρεις
µε τη λογική όποιος ήρθε πρώτος, παίρνει την άδεια ή βάσει
επάρκειας χώρου. Θα πάρουν πρώτα οι µεγάλοι, µία πρώτη κα-
τηγορία, λέει. Από τον Αύγουστο του 2022 είναι στην πρώτη κα-
τηγορία. Δεν πρόκειται να φτάσουν σε άλλη, γιατί δεν υπάρχει
ηλεκτρικός χώρος. Μάλιστα πρόκειται για µία τόσο πρόχειρη
υπουργική απόφαση που την έχουν αλλάξει δύο φορές.

Η αγορά, όµως, ξέρετε τι λέει, κυρία Σδούκου; Ότι κάποιοι συ-
νεργάτες πολύ κοντά στο Υπουργείο έχουν ωφεληθεί από την
υπουργική απόφαση και κάποια funds που ασχολούνται µε πολλά
οικονοµικά θέµατα στην Ελλάδα. Για ψάξτε λιγάκι ποιοι έχουν
ωφεληθεί. Ο ΑΔΜΗΕ στη συνάντηση των επιτροπών µάς είπε ότι
ακόµα βρίσκεται στην κατηγορία 6 από τις δέκα που έχει η Α’.
Άρα στη Γ’, που είναι τα έργα των ΟΤΑ, δεν πρόκειται να φτά-
σουµε ποτέ. Δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει, αλλά έβαλαν στην
πρώτη κατηγορία όλα τα «φωτογραφικά» και στην δεύτερη και
την τρίτη τα υπόλοιπα.

Μας λέει τώρα η Κυβέρνηση -θα το πει η κ. Σδούκου- ότι πολ-
λές ενεργειακές κοινότητες έχουν σύνδεση. Ναι, όλες αυτές,
όµως, πιθανόν να είναι εµπορικές. Οι κοινότητες λαϊκής βάσης,
όπως µας είπαν και οι φορείς, παραµένουν στον αέρα, όπως στον
αέρα είναι και οι ενεργειακές κοινότητες δυτικής Μακεδονίας. Θα
κάνουν µάλλον τροπολογία, γιατί και αυτές τις πέταγαν απ’ έξω.
Από την άλλη βέβαια δεν λείπουν οι χατιρικές ρυθµίσεις. Βρή-
καµε µία για την Εύβοια στο άρθρο 121. Κι άλλα «φωτογραφικά
παραθυράκια», κυρία Σδούκου. Έχετε µεγάλη εµπειρία σε αυτό.
Είναι, όµως, απαράδεκτο να έχουµε το µείζον αδιέξοδο, το οποίο
είναι ότι έχουµε υπερβεί στα έργα που έχουν και οριστική προ-
σφορά σύνδεσης κατά 5 GW τον στόχο του 2030. Αυτό είναι απο-
λύτως παράλογο.

Από την άλλη η αποθήκευση είναι µηδενική. Θα µπορούσαν οι
ΑΠΕ να συνδεθούν µε αποθήκευση. Με συγχωρείτε, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά εδώ τώρα µιλάµε για το απόλυτο µπάχαλο. Δεν έχει
κάνει κάτι για την αποθήκευση το Υπουργείο και η κ. Σδούκου
εδώ και πέντε χρόνια. Τι κάνατε; Βγάλατε µια αδειοδοτική διαδι-
κασία, δηλαδή πώς θα δίνονται οι άδειες, ενώ είχαν βγει κάποιες,
και υποχρεώσατε την Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας να τις πάρει
πίσω, για να τις ξαναεκδώσει, αλλά δεν υπάρχει ρυθµιστικό πλαί-
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σιο για την αποθήκευση, δεν υπάρχει δηλαδή σχεδιασµός και
πλαίσιο για την αγορά της αποθήκευσης, όπως υπάρχει, για πα-
ράδειγµα, για την αγορά ενέργειας, το λεγόµενο «Χρηµατιστήριο
Ενέργειας» και µε αδιαφάνεια και αιφνιδιασµούς κάνετε διάφο-
ρες τακτοποιήσεις. Και έχετε το θράσος να λέτε ότι έχετε εστιά-
σει στην αποθήκευση.

Η αγορά, όµως, ξέρει ότι δεν υπάρχει πλαίσιο. Μέχρι να ολο-
κληρωθεί -πού µπορεί να φτάσει και το τέλος του 2025 γιατί είναι
έργα που συνδέονται µε το χρονοδιάγραµµα του Ταµείου Ανά-
καµψης- θα πετάµε ενέργεια στη θάλασσα -δεν ξέρω αν το έχετε
κατανοήσει ακριβώς αυτό που γίνεται- και οι επενδυτές θα πε-
τάνε τα λεφτά τους στη θάλασσα. Αυτή είναι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας.

Το τελευταίο που έχουν φέρει είναι το «ΑΠΟΛΛΩΝ», που είναι
δήθεν ένα πρόγραµµα για την αυτοδιοίκηση -το έχουν πολυδια-
φηµίσει- το οποίο έγινε χωρίς την αυτοδιοίκηση, η οποία ενηµε-
ρώθηκε κατόπιν εορτής, όπως µας εί σε συνάντηση που είχαµε.
Και προσέξτε, έρχεται ένα πρόγραµµα για την ενέργεια της αυ-
τοδιοίκησης, όταν αυτό το Υπουργείο µε τη ρήτρα αναπροσαρ-
µογής χρεοκόπησε τις ΔΕΥΑ και τώρα θέλει να τις ιδιωτικο-
ποιήσει. Αυτό το Υπουργείο είναι και δήθεν φέρνει ένα µέτρο για
την αυτοδιοίκηση.

Η αυτοδιοίκηση θέλει τροποποιήσεις στο «ΑΠΟΛΛΩΝ». Θα τις
κάνετε; Δεν έχει καµµία σχέση αυτό το πρόγραµµα µε την ενερ-
γειακή δηµοκρατία. Προσέξτε τι λέει: Δεν µας ενδιαφέρει η αυ-
τοδιοίκηση και οι κοινότητες ως παραγωγοί, µας ενδιαφέρουν ως
καταναλωτές. Θα µας δώσετε τις καταναλώσεις που θέλετε, για
να τις δώσουµε εµείς σε κάποιους. Σε ποιους, ψάξτε και βρείτε
το. Έξυπνοι είµαστε όλοι και όλες σε αυτή την Αίθουσα. 

Θα τακτοποιήσουν, λοιπόν, κάποια συµβόλαια παραγωγής, θα
τα φορτώσουν στην αυτοδιοίκηση και σε καταναλωτές και θα
τους πληρώσουν -προσέξτε- και τον ΕΛΑΠΕ. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Από ένα λογαριασµό που παρέλαβαν πλεονασµατικό, ενώ
τον είχαν χρεοκοπήσει το 2015, και ήδη πάλι οδηγείται σε χρεο-
κοπία -δεν µπορείτε να το διαψεύσετε, κυρία Σδούκου, έχουν
γίνει ήδη προαναγγελίες γι’ αυτό- θα χρεώσουν περισσότερο κό-
στος στο λεγόµενο ΕΤΜΕΑΡ για να χρηµατοδοτούν το ΕΛΑΠΕ.
Αυτό είναι δύσκολο να το κατανοήσει κανείς πράγµατι. Σε αυτά
κρύβονται. Είναι ξεκάθαρο ότι έχετε κάνει κακή διαχείριση και τε-
λικά το µάρµαρο θα το πληρώσουν οι καταναλωτές. Παλιά µου
τέχνη κόσκινο!

Η Κυβέρνηση αυτή χρησιµοποιεί την πράσινη µετάβαση ως
σύνθηµα -θέλει πολλή προσοχή αυτό- για να εξυπηρετήσει τους
δικούς της, ακόµη και στις καταστροφές, αλλά η πράσινη µετά-
βαση πρέπει να είναι προτεραιότητα στην Ελλάδα και στην Ευ-
ρώπη για να µην υποχωρήσει και ο στόχος. Όµως, προσέξτε, µια
άδικη πράσινη µετάβαση, όπως αυτή που ζούµε στην Ελλάδα,
δίνει ελάχιστα στην κοινωνία, δίνει πολλά σε πάρα πολλούς, αλλά
µεγαλώνει τις ανισότητες, διαιωνίζει τα ολιγοπώλια και δεν αξίζει
ούτε στη χώρα µας ούτε στην Ευρώπη.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν
έχει καµµία σχέση µε την πράσινη µετάβαση, δεν έχει καµµία
σχέση µε την κλιµατική κρίση, έχει µόνο µε την τακτοποίηση κολ-
λητών και ιδιαίτερα «γαλάζιων παιδιών» εις βάρος ακόµα και πε-
ριοχών που έχουν καταστραφεί, όπως είναι η Θεσσαλία.

Εµείς έχουµε θέσει τους όρους για µια κοινωνικά δίκαιη µετά-
βαση, για την επίτευξη των κλιµατικών στόχων, αλλά και για προ-
στασία της βιοποικιλότητας. Δεν υπάρχει προστασία του
περιβάλλοντος, αλλά υποβάθµιση και του αστικού και του φυσι-
κού περιβάλλοντος µε αυτό το νοµοσχέδιο. Θέλουµε ενεργοποί-
ηση των πολιτικών που άφησε στα αζήτητα η κυβέρνηση
Μητσοτάκη το 2019. Είναι προφανές ότι για κάτι τέτοιο απαιτείται
πολιτική βούληση. Η Κυβέρνηση δεν την έχει την πολιτική βού-
ληση. Η πολιτική βούληση µπορεί να βρεθεί µόνο µέσα από πο-
λιτική ανατροπή και η πολιτική ανατροπή µπορεί να δώσει ήδη
ένα σινιάλο στις ευρωεκλογές που έρχονται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.

Θα ακολουθήσει ο κ. Συντυχάκης, αλλά έχει ζητήσει τον λόγο
για µια µικρή παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ, ο κ. Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω και εγώ να ενώσω τη φωνή µου ως εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ µε τον µόλις κατελθόντα Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Φάµελλο και τον κ. Χαρίτση, όσον
αφορά το αναγκαίο µέτωπο που πρέπει να υπάρχει απέναντι στην
ακροδεξιά σε όλες τις εκφάνσεις της. Βεβαίως πρέπει να έχουµε
συγκρούσεις µε την ακροδεξιά, αλλά δεν µπορούµε να έχουµε
σύγκρουση µε την πραγµατικότητα. Και το λέω αυτό γιατί η χθε-
σινή απόφαση του Αρείου Πάγου ελήφθη γιατί σε αυτόν εδώ τον
χώρο ψηφίστηκε µία νοµοθετική ρύθµιση στην οποία το ΠΑΣΟΚ
είχε ενστάσεις, κατέθεσε τη δική του οπτική και θεωρεί ότι συν-
διαµόρφωσε την τελική νοµοθετική ρύθµιση, βάσει της οποίας
επαναλαµβάνω ότι εκδόθηκε η χθεσινή απόφαση. Το λέω αυτό,
γιατί ο κύριος Φάµελλος έψεξε το ΠΑΣΟΚ γιατί ψήφισε αυτή τη
ρύθµιση. Ναι, αλλά αν δεν υπήρχε αυτή η ρύθµιση, δεν θα είχαµε
αυτή την απόφαση, το ΠΑΣΟΚ το οποίο κατέθεσε υπόµνηµα για
το κόµµα του κ. Κασιδιάρη προ των εκλογών του Μαΐου του 2023,
το ΠΑΣΟΚ που ήταν το µόνο κόµµα που κατέθεσε πρόταση
νόµου για να απαγορευθεί η συµµετοχή της δηµοτικής παράτα-
ξης του κ. Κασιδιάρη, αλλά η Κυβέρνηση εκώφευσε και το ΠΑ-
ΣΟΚ το οποίο βεβαίως κατέθεσε και πρόσφατα υπόµνηµα για το
θέµα της συµµετοχής των Σπαρτιατών στον Άρειο Πάγο. Άρα το
µέτωπο κατά της ακροδεξιάς, µε όλες τις εκφράσεις και εκφάν-
σεις, πρέπει να είναι σταθερό και αδιαπραγµάτευτο σε όλα τα
επίπεδα.

Και θέλω να διαβεβαιώσω όλους όσοι θεωρούν ότι στα ζητή-
µατα της δηµοκρατίας δεν πρέπει να συγκροτούµε µέτωπα, αλλά
να κάνουµε µικρόψυχη και µικροκοµµατική κριτική, για ένα πρά-
γµα: ότι δεν θα ακούσετε από κανένα στέλεχος ή υποψήφιο του
ΠΑΣΟΚ ότι οι ψήφοι ακροδεξιών κοµµάτων είναι ευπρόσδεκτες
στη δική µας πολιτική παράταξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτό το πολυνοµοσχέδιο και

µάλιστα µε µία µόλις εβδοµάδα στη διαβούλευση δείχνει την
αγωνία και τη βιασύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
να προχωρήσει µε γοργούς ρυθµούς την υλοποίηση απαιτήσεων
των επιχειρηµατικών οµίλων για να κερδοσκοπήσουν σε νέα
πεδία σε βάρος των λαϊκών αναγκών. Αφορά το νερό, τις ΑΠΕ,
τα δασικά οικοσυστήµατα, την οικιστική δόµηση και άλλα πολλά,
όλα όσα απαιτεί το υπερµνηµόνιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το
γνωστό Ταµείο Ανάκαµψης, προκειµένου να εκταµιευτούν η τέ-
ταρτη και πέµπτη δόση, για να εισρεύσει ζεστό χρήµα για τα
«πράσινα» κοράκια, τη λεγόµενη «πράσινη µετάβαση» την προ-
σαρµογή στην κλιµατική αλλαγή.

Στον Προκρούστη της πλήρους ιδιωτικοποίησης σειρά έχει ένα
εξίσου σηµαντικό κοινωνικό αγαθό, όπως είναι το νερό. Βέβαια
οι κυβερνήσεις χρόνια τώρα έχουν παραδώσει στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους τις πηγές νερού σε ολόκληρη τη χώρα. Τώρα
περνάµε στη φάση της φουλ ιδιωτικοποίησης.

Αντί για διασφάλιση φθηνού, ελεγµένου, ποιοτικού νερού για
τον λαό, φθηνό και επαρκές για τις ανάγκες άρδευσης των καλ-
λιεργειών, η Κυβέρνηση µετατρέπει τους ΤΟΕΒ και τους ΓΟΕΒ
σε κοινή ανώνυµη εταιρεία, ξεκινώντας πιλοτικά από τη Θεσσα-
λία, µε στόχο να επεκταθεί σε όλη τη χώρα, ενώ ετοιµάζεται για
τη συγχώνευση των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και απο-
χέτευσης, σύµφωνα µε τα αντίστοιχα πρότυπα για την απελευ-
θέρωση αγοράς ενέργειας.

Εκτός από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα, που πίνουν νερό στο όνοµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και θα ζητήσουν την ψήφο του λαού την 9η Ιούνη, ευθυγραµµίζο-
νται απόλυτα µε την ευρωπαϊκή οδηγία-πλαίσιο 2060 για την
πλήρη εµπορευµατοποίηση του νερού, της χρήσης του, των υπο-
δοµών του, των εργασιών συντήρησης δικτύου, την εκτόξευση
των τιµολογίων, τον δραστικό περιορισµό της διάθεσης του
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νερού στον αγροτικό τοµέα.
Είναι η κατάλληλη στιγµή τώρα ο λαός για να τους τιµωρήσει,

ψηφίζοντας Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Η Κυβέρνηση βέβαια προχωρά ακάθεκτη στην επίσπευση υλο-

ποίησης των απαιτήσεων των ενεργειακών οµίλων. Το αφήγηµά
της είναι ότι για να προχωρήσει αυτή η τεράστια µπίζνα των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας και να προχωρήσει η απολιγνιτοποί-
ηση, πρέπει να διαµορφωθεί το απαραίτητο ευνοϊκό επενδυτικό
περιβάλλον, δηλαδή µικρό ρίσκο και περισσότερα εξασφαλι-
σµένα κέρδη για τους καπιταλιστές.

Αυτό το βαφτίζει η Κυβέρνηση εθνικό στόχο για να θολώσει τις
πραγµατικές επιδιώξεις της λυκοσυµµαχίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, των επιχειρηµατικών οµίλων και να πάρει τη συγκατά-
θεση του λαού σε αυτό το περιβαλλοντικό έγκληµα.

Όσα νοµοσχέδια, όσες ευρωπαϊκές οδηγίες και µέτρα και αν
νοµοθετούν στο ευρωπαϊκό και ελληνικό Κοινοβούλιο, οι αντιφά-
σεις που γεννάει ο καπιταλιστικός τρόπος παραγωγής µε θεό το
κέρδος, που ποδοπατά τις ανάγκες των ανθρώπων, δεν µπορεί
να τις ξεπεράσει.

Η χώρα µας, τα νησιά µας και ειδικά, η Κρήτη είναι µε τα
«µπούνια» σε όλους αυτούς τους σχεδιασµούς, µε το παραµύθι
ότι δήθεν η Κρήτη αλλάζει για όλους µε το χρήµα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Και η αλήθεια είναι ότι αλλάζει µεν, όµως αλλάζει
για τα κέρδη των λίγων σε βάρος των αναγκών των πολλών.

Από το σύνολο των περιοχών µε ολική προτεραιότητα η Κρήτη
έχει το 32% και κατέχει την πρώτη θέση. Αποτελεί ενεργειακό
κόµβο µε την επένδυση του καλωδίου ενεργειακής διασύνδεσης
µε το ηπειρωτικό δίκτυο να ολοκληρώνεται και ήδη τα αρπακτικά
της ενέργειας να προωθούν πρότζεκτ τεραστίων πάρκων ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας απ’ άκρη σε άκρη, σχεδόν επτά φορές
πάνω από τα υφιστάµενα, ενώ η ζήτηση από τα λαϊκά νοικοκυριά
υπολείπεται της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, πράγµα που
οδηγεί σε κορεσµό των δικτύων και στην αδυναµία αποθήκευ-
σης.

Κι ενώ θα µπορούσε να αυξηθεί η ζήτηση µε τιµές χαµηλότε-
ρες στη λαϊκή κατανάλωση, προτιµάτε την προστασία των κερ-
δών των επενδυτών, κάνοντας περικοπές και βάζοντας κόφτες.
Μέχρι τώρα ήδη έχουν κατοχυρώσει δικαίωµα διασύνδεσης πα-
ραγωγοί ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ σε άλλα 15 έως 16 GW,
που αθροιστικά µαζί µε τα υφιστάµενα φτάνουν στα 28, ενώ οι
αιτήσεις που έχουν υποβληθεί για έκδοση νέων προσφορών σύν-
δεσης είναι συνολικά 42,6 GW.

Χαρακτηριστικό µάλιστα είναι ότι από το 2019 έως το 2023 η
ανάπτυξη των ΑΠΕ αυξήθηκε κατά 50% περίπου 6 GW, δηλαδή
ένα 1 GW τον χρόνο. Στην κυριολεξία πέφτουν δισεκατοµµύρια
ευρώ για τη µετατροπή κάθε σπιθαµής γης και θάλασσας σε
επενδυτικό ενεργειακό σκουπιδότοπο και µάλιστα, κάνοντας επί-
κληση την προστασία του περιβάλλοντος και την αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής.

Η δίκαιη πράσινη µετάβαση αποδείχθηκε η µεγαλύτερη εξα-
πάτηση του λαού, ένα σχεδιασµένο έγκληµα για το οποίο όλοι
σας έχετε βάλει το χεράκι σας τόσο στο ευρωπαϊκό κοινοβούλιο
όσο και στην ελληνική Βουλή.

Θυµίζω την υπερψήφιση από Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ
για την επίσπευση µε fast track διαδικασίες της εγκατάστασης
ανεµογεννητριών, ηλιοθερµικών σταθµών, φωτοβολταϊκά και
αποθηκευτικά πάρκα χιλιάδων στρεµµάτων, εγκαταστάσεις υπε-
ράκτιων θαλάσσιων πάρκων ακόµα και σε χαρακτηρισµένες πε-
ριοχές «NATURA», γεωπάρκα, οικότοπους, αρχαιολογικούς χώ-
ρους και σπήλαια, καταστρέφοντας ασύλληπτο πλούτο, όπως για
παράδειγµα ανοικτά της Ελούντα, δίπλα στη Σπιναλόγκα, στις
Δυονησάδες, στην Ελάσα, στο Βάι, στο οροπέδιο Λασιθίου, στα
Αστερούσια Όρη, αίροντας κάθε εµπόδιο.

Αυτή η αντίφαση, δηλαδή ψίχουλα για τον λαό, έργα αντιπληµ-
µυρικής, αντιπυρικής, αντισεισµικής προστασίας µη επιλέξιµα και
από την άλλη, χρήµα µε τη σέσουλα για τις «πράσινες» µπίζνες
που βγαίνουν από τη φορολογία των λαών είναι η πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου όλα υποτάσσονται και υπηρετούν το
δόγµα κόστος-όφελος. Η λογική κόστους-οφέλους είναι κοινός
τόπος όλων σας. Αυτό εξηγεί γιατί ψηφίσατε από κοινού και προ-
ωθήσατε είτε από θέση κυβέρνησης είτε από θέση αντιπολίτευ-

σης όλο το νοµοθετικό πλαίσιο που πέρασε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για την απολιγνιτοποίηση ως το τέλος του 2028, ίσως και
νωρίτερα.

Γι’ αυτό και από κοινού ψηφίσατε τη λεγόµενη ευρωπαϊκή
«πράσινη συµφωνία», τον ευρωπαϊκό νόµο για το κλίµα, όλους
τους δήθεν «πράσινους», αλλά καταστροφικούς για τον λαό και
το περιβάλλον και πολλαπλά κερδοφόρους για το κεφάλαιο στό-
χους ως το 2050.

Γι’ αυτό και από κοινού ψηφίσατε το Ταµείο Ανάκαµψης και
τους κανονισµούς για τους ίδιους πόρους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, προκειµένου να αντλήσει κεφάλαια, για να πριµοδοτήσει τις
επενδύσεις των µονοπωλιακών οµίλων.

Από κοινού υπερψηφίσατε µε την ίδια ζέση στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο το «Fit for 55», δηλαδή προσαρµογή στη µείωση εκπο-
µπών αερίων κατά 50% έως το 2030 που προβλέπει «πράσινα»
χαράτσια, προβλέπει «πράσινους» δασµούς σε εισαγόµενα προ-
ϊόντα, προβλέπει επέκταση του εµπορίου ρύπανσης στις θαλάσ-
σιες και τις αεροπορικές µεταφορές και όλα αυτά θα γυρίσουν
στην πλάτη των εργατικών λαϊκών στρωµάτων.

Ο ένας, λοιπόν, έκοβε κι ο άλλος έραβε στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, όπως και εδώ στη χώρα µας µε το χρηµατιστήριο της
ενέργειας και τους δύο πανοµοιότυπους σχεδιασµούς µε την ίδια
επωνυµία: εθνικό σχέδιο για το κλίµα που επεξεργάστηκε η µεν
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2018 και αυτή της Νέας Δηµοκρατίας
το 2022, µε βάση το λεγόµενο ευρωπαϊκό νόµο για το κλίµα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι το ΚΚΕ είναι αντίθετο
στην εµπορευµατοποίηση των κοινωνικών αγαθών, όπως η ενέρ-
γεια, το νερό, οι µεταφορές, η υγεία, η παιδεία. Γι’ αυτό και απορ-
ρίπτει αυτούς τους σχεδιασµούς στο σύνολό τους. Γι’ αυτό και
καταψηφίζει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Υπάρχει άλλος δρόµος; Βεβαίως και υπάρχει, αυτός της τερά-
στιας πλειοψηφίας των καταπιεσµένων που παράγουν τον
πλούτο, σπάζοντας τα δεσµά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
κεφαλαίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Κοτίδης έχει τον λόγο από την Ελληνική Λύση και αµέσως

µετά ο κ. Κωτσός.
Ο κύριος Υπουργός ζήτησε επίσης τον λόγο κάποια στιγµή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την εισαγωγή προς ψήφιση του
νέου νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση φιλοδοξεί να αντιµετωπίσει τις
πολυεπίπεδες επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής στα ύδατα, τα
δάση, τις πόλεις και την ενεργειακή ασφάλεια.

Η χώρα µας, ειδικά µετά την καταστροφική επέλαση του «Ντά-
νιελ», που βύθισε ένα τεράστιο µέρος του Θεσσαλικού Κάµπου
κάτω από το νερό, είναι υποχρεωµένη να δράσει άµεσα για να
προλάβει και να απαλύνει τις ολοένα και µεγαλύτερες προκλή-
σεις που θα εµφανίζονται συχνότερα. Δυστυχώς και σε αυτόν τον
τοµέα η Κυβέρνηση ακολουθεί την ίδια συνταγή που έχει για όλα
τα προβλήµατα. Τα αναθέτει σε ιδιώτες.

Ειδικά στη Θεσσαλία που αντιµετωπίζει τεράστιο πρόβληµα,
προβλέπεται η σύσταση του Οργανισµού Διαχείρισης Υδάτων
Θεσσαλίας Ανώνυµη Εταιρεία, µιας καθαρά ιδιωτικών συµφερό-
ντων ανωνύµου εταιρείας. Μάλιστα, η συγκεκριµένη εταιρεία θα
εφαρµόσει κατά γράµµα την επιστηµονική µελέτη ολλανδικής
εταιρείας, στην οποία ανατέθηκε η εκπόνηση µελέτης για την κα-
τάσταση στη Θεσσαλία.

Η ολλανδική εταιρεία δραστηριοποιείται σε πρώην ολλανδικές
αποικίες στη Νοτιοανατολική Ασία και την Αφρική, στην ανάπτυξη
έργων τροπικής καλλιέργειας, τη διαχείριση γεωργικών εκτά-
σεων και την εµπορία προϊόντων, όπως η ζάχαρη.

Το γεγονός και µόνο ότι η µελέτη για τη Θεσσαλία ανατέθηκε
σε ολλανδική εταιρεία που ασκεί δραστηριότητα σε πρώην αποι-
κίες είναι τουλάχιστον περίεργο. Ίσως έτσι κάπως µας αντιµετω-
πίζετε και εµάς, κύριε Υπουργέ, ως πολίτες µιας κάποιας αποι-
κίας. Και ποιο είναι το πιο ευτράπελο; Η µελέτη τέθηκε σε δηµό-
σια διαβούλευση ταυτόχρονα µε το νοµοσχέδιο στην αγγλική και
όχι στην ελληνική γλώσσα. Ποιος είναι ο λόγος; Υπάρχει εξή-
γηση; Είµαστε τελικά κυρίαρχη χώρα ή όχι; Στη µελέτη, βεβαίως,
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δεν µετείχε καν το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, που έχει έµπειρους
και άξιους επιστήµονες. Προφανώς, οι πρώην αποικιοκράτες Ολ-
λανδοί ξέρουν καλύτερα από εµάς τις ανάγκες της ελληνικής
γης.

Φυσικά δεν σας ενδιαφέρει ούτε ο Θεσσαλικός Κάµπος, ούτε
το περιβάλλον. Με δική σας ευθύνη η Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον
Μάρτιο παρέπεµψε τη χώρα µας στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, γιατί δεν ολοκλήρωσε την αναθεώρηση του σχεδίου
διαχείρισης των κινδύνων πληµµύρας, όπως απαιτεί η οδηγία
2007/60 για τις πληµµύρες και των σχεδίων διαχείρισης λεκανών
απορροής ποταµών, σύµφωνα µε την οδηγία 2000/60 για τα ύδα-
τα. Έτσι εξηγείται και η σπουδή σας για να φέρετε αυτό το σχέ-
διο νόµου.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της αγωνίας σας προς ιδιωτικο-
ποίηση των πάντων αποτελούν οι ΤΟΕΒ. Με πρόσχηµα ότι κά-
ποιες εξ αυτών είναι χρεοκοπηµένες προβαίνετε και στην ιδιω-
τικοποίηση γαιών, όπως στο Νοµό Ηµαθίας. Αντί να τις εξυγιά-
νετε, δηλαδή, προτιµάτε την εύκολη πλέον λύση του ξεπουλήµα-
τος.

Φιλοδοξείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο να υπάρχει περαιτέρω δι-
είσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Στόχος σας, όπως
φαίνεται, είναι η φθηνή και καθαρή ενέργεια µε σεβασµό στο πε-
ριβάλλον. Προφανώς, όµως, έχετε ελλιπή ενηµέρωση. Το φθηνό
ενεργειακό κόστος αποτελεί όνειρο για τον Έλληνα, ο οποίος µά-
λιστα τη µετάβαση αυτή στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τη
συγχρηµατοδοτεί από την τσέπη του. Είµαστε σε σχέση µε το κό-
στος ζωής µας η ακριβότερη ενεργειακά χώρα στην Ευρώπη.

Αλήθεια, οι ανεµογεννήτριες που έχουν φυτρώσει σαν µανιτά-
ρια στις κορυφές των ελληνικών βουνών είναι συµβατές µε το πε-
ριβάλλον; Καταστρέφουν τεράστια κοµµάτια δάσους, όπως και
την πανίδα και τη χλωρίδα του γύρω τόπου. Με διάρκεια ζωής τα
είκοσι µε είκοσι πέντε χρόνια όλα αυτά τα τερατουργήµατα,
ποιος και µε τι κόστος θα τα αφαιρέσει από εκεί που βρίσκονται
αυτή τη στιγµή; Τη χρονική στιγµή που η Γερµανία επαναλειτουρ-
γεί µονάδες παροχής ενέργειας µε άνθρακα και λιγνίτη µε σκοπό
τη µείωση του ενεργειακού κόστους για τους πολίτες τους, εµείς
πουλάµε σε ευτελή τιµή τα αποθέµατα λιγνίτη στα γειτονικά βαλ-
κανικά κράτη και εισάγουµε από αυτά ηλεκτρική ενέργεια. Να γε-
λάσουµε ή να κλάψουµε;

Μετά τα βουνά, κύριε Υπουργέ, αποφασίσατε να ασχοληθείτε
και µε τις ελληνικές θάλασσες. Πλωτά φωτοβολταϊκά, αιολικά
πάρκα είναι ο προσεχής µεγάλος στόχος σας. Άλλωστε ο φορο-
λογούµενος πληρώνει. Κάπου εδώ κολλάει και η ανακήρυξη των
περίφηµων θαλασσίων πάρκων, αν φυσικά µας αφήσουν και το
επιτρέψουν οι Τούρκοι. Θα τους βλέπουµε να εκµεταλλεύονται
τον κρυµµένο ενεργειακό θησαυρό του Αιγαίου, αλλά εµείς θα
φουσκώνουµε από εθνική υπερηφάνεια ότι σώζουµε, δήθεν, το
περιβάλλον. Δυστυχώς ούτε το περιβάλλον σώζουµε ούτε το βιο-
τικό επίπεδο του Έλληνα διασώζουµε, οδηγώντας το µε µαθηµα-
τική ακρίβεια σε περαιτέρω φτωχοποίηση.

Καλά το σχέδιο «ΑΠΟΛΛΩΝ» για τη µείωση του ενεργειακού
κόστους των ΔΕΥΑ, ΤΟΕΒ, ΓΟΕΒ, δηµοσίων κτηρίων, καθώς και
ο µηχανισµός αποζηµίωσης µονάδων ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και συµπαραγωγή ηλεκτρισµού θερµότητας υψηλής από-
δοσης για πρόσθετες περικοπές που επιβαρύνουν λόγω της
τεχνικής αδυναµίας, εφαρµογής αναλογικού επιµερισµού των πε-
ριορισµών. Αλλά δεν θα υπάρξει αντίκτυπος αυτών στην τσέπη
µας. Όλα αυτά είναι ουτοπίες. Έχουµε µάλιστα τόσο κοντό-
φθαλµη ενεργειακή πολιτική που δεν συζητάµε σοβαρά για εναλ-
λακτικές µορφές ενέργειας.

Γεωθερµία και πυρηνική ενέργεια, οι καθαρότερες µορφές
ενέργειας θα έπρεπε να είναι αντικείµενα ευρέος διαλόγου, ώστε
να µην εξαρτάται µελλοντικά η χώρα µας από τις γειτονικές βαλ-
κανικές χώρες.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το κατατεθέν νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να βάλει τέλος στο εκτε-
ταµένο φαινόµενο της ρευµατοκλοπής, που φυσικά πληρώνουν
οι συνεπείς πολίτες. Δεν γνωρίζετε δηλαδή, ποιοι είναι υπεύθυνοι
γι’ αυτή την πρακτική; Ασφαλώς και γνωρίζετε. Εν κατακλείδι
πρόκειται για µια πρόχειρη και αποσπασµατική προσπάθεια που
ούτε το περιβάλλον βοηθάει ούτε δίνει λύσεις στο ενεργειακό

πρόβληµα της χώρας. Ας ελπίσουµε να µην έχουµε και εκπλήξεις
µε την άνοδο της τιµής του νερού, γιατί παρά τις διαβεβαιώσεις
σας δεν είστε και βράχοι συνέπειας και σταθερότητας λόγων και
έργων.

Κύριε Υπουργέ, ό,τι και να κάνετε, το µόνο που επιδιώκετε είναι
η ιδιωτικοποίηση των πάντων. Θα µας βρείτε απέναντί σας µε θέ-
σεις και προτάσεις µε µόνο όφελος αυτό του ελληνικού λαού. Τις
προτάσεις και τις θέσεις αυτές τις έχει η Ελληνική Λύση. Έχετε
αποτύχει δυστυχώς σε έναν ακόµη τοµέα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Κωτσός και αµέσως µετά η κ. Βολουδάκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υφυπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνά-

δελφοι, θα µου επιτρέψετε ως Θεσσαλός και ως άνθρωπος που
έχω ασχοληθεί µε το υδατικό ζήτηµα της Θεσσαλίας πάνω από
τριάντα χρόνια, να εκφράσω τις θερµές µου ευχαριστίες προς
την ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, που επιτέλους ένα
πάγιο αίτηµα όλων των Θεσσαλών υλοποιείται, η δηµιουργία δη-
λαδή ενιαίου φορέα διαχείρισης των υδατικών πόρων της Θεσ-
σαλίας.

Και ξέρετε το υδατικό ζήτηµα της Θεσσαλίας δεν προσφέρεται
ούτε για επιδερµική αντιµετώπιση και προσέγγιση, ούτε για µε-
γαλοστοµίες ούτε και για µικροκοµµατική εκµετάλλευση. Είναι
ένα σοβαρότατο θέµα µε πολλές παραµέτρους, πολυπαραγο-
ντικό που ταλαιπωρεί το πιο παραγωγικό, το πιο δυναµικό γεω-
γραφικό διαµέρισµα της χώρας µας εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Πρωτοεξελέγην νοµαρχιακός σύµβουλος το 1994. Εκείνο τον
Σεπτέµβρη έγινε µια µεγάλη πληµµύρα, που αν θυµάστε είχε κα-
τακλύσει περιοχές, όπως η Μεταµόρφωση. Στη συνέχεια ακολού-
θησε µια περίοδος µακράς ξηρασίας. Και µπορεί σήµερα να
συζητούµε για τη Θεσσαλία λόγω των πληµµυρών και των κατα-
στροφικών συνεπειών αυτών, αλλά προϋπήρχε των πληµµυρών
ένα άλλο τεράστιο ζήτηµα που κινδύνευσε να µετατρέψει τη Θεσ-
σαλία σε έρηµο. Και εννοώ τις περιόδους της ξηρασίας.

Το υδατικό έλλειµµα της Θεσσαλίας, αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, στον υπόγειο υδροφόρο ορίζοντα ξεπερνά τα τρία
δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερό. Και ξέρετε τι σηµαίνει αυτό
λόγω της υπεράντλησης των υπόγειων υδάτων; Ότι κυρίως η
ανατολική πλευρά της Θεσσαλίας κινδυνεύει µε ερηµοποίηση
λόγω της υφαλµύρωσης των εδαφών της. Και ο ενιαίος φορέας
διαχείρισης των υδατικών πόρων έρχεται να δηµιουργήσει έναν
επιτελικό, έναν φορέα που θα διαχειρίζεται τα νερά της Θεσσα-
λίας συνολικά και θα συντονίζει όλες τις προσπάθειες είτε σε πε-
ρίοδο που έχουµε πληµµυρικά φαινόµενα είτε σε περίοδο που
έχουµε έντονη ξηρασία είτε και σε κανονικές περιόδους. Και γιατί
είναι σηµαντικός αυτός ο φορέας διαχείρισης; Και γιατί είναι
απαίτηση όλων των Θεσσαλών;

Στη διαχείριση των υδάτων στη Θεσσαλία και φαντάζοµαι σε
όλη την Ελλάδα εµπλέκονται πάρα πολλοί φορείς και αλληλεπι-
καλύπτονται, η περιφέρεια, οι δήµοι οι ΤΟΕΒ, ο ΓΟΕΒ. Και ξέρετε
λόγω της αλληλοεπικάλυψης και λόγω και των αλληλοσυγκρουό-
µενων συµφερόντων, πάρα πολλές φορές υπήρξε πολεµικό κλίµα
στη διαχείριση των υδάτων και κυρίως πότε; Όταν είχαµε έλ-
λειψη, όταν δεν είχαµε τη δυνατότητα από τον κύριο ταµιευτήρα,
τη λίµνη Πλαστήρα, να καλύψουµε τις αρδευτικές ανάγκες του
συνόλου της Θεσσαλίας. Διαµάχες που ξεκινούσαν από την πε-
ριοχή της λίµνης Πλαστήρα που επέµενε -και ορθώς- για την τή-
ρηση του οικολογικού ορίου στη λίµνη Πλαστήρα ως έναν
οικότοπο, βιότοπο µε τεράστια αξία τουριστική, περιβαλλοντική
για την περιοχή αλλά και από την απαίτηση των πεδινών περιο-
χών για περισσότερο νερό για να καλυφθούν οι αρδευτικές ανά-
γκες του καλοκαιριού.

Και τότε σας πληροφορώ υπήρχε έντονο πολεµικό κλίµα ανά-
µεσα στους εµπλεκόµενους φορείς είτε τους δηµάρχους είτε την
περιφέρεια είτε τους ΤΟΕΒ, είτε και τα συλλογικά σχήµατα των
αγροτών. Και βέβαια ήρθε και ο «Ιανός» και ο «Ντάνιελ» πάλι τον
Σεπτέµβρη -αυτή είναι η περίοδος που στη Θεσσαλία παρατη-
ρούνται τα έντονα πληµµυρικά φαινόµενα- για να δηµιουργήσει
πρόσθετο πρόβληµα και να αναδείξει ένα άλλο σηµαντικό σηµείο,
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πέρα από τη διαχείριση κατά τις περιόδους που έχουµε λειψυ-
δρία, τη διαχείριση των νερών κατά την περίοδο των πληµµυρι-
κών φαινοµένων.

Και εδώ, πάλι ο ενιαίος φορέας διαχείρισης θα έχει σηµαντι-
κότατο ρόλο και σηµαντικότατη αξία, γιατί θα είναι υπεύθυνος
για τη διαχείριση των νερών, την υλοποίηση των απαραίτητων
έργων, για να µπορέσουµε να αποτρέψουµε αυτού του είδους τα
φαινόµενα να είναι τόσο καταστροφικά, όπως συνέβη µε τον
«Ιανό» και µε τον «Ντάνιελ», που σηµειώνω εδώ ότι µε τον «Ντά-
νιελ», στη Θεσσαλία, έπεσαν οκτώ δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα
νερού. Και µάλιστα, από ό,τι λένε οι ειδικοί, ακόµη και ο Δούνα-
βης, µε την τεράστια δυνατότητα απορροής που έχει, θα ήθελε
δεκαπέντε ηµέρες να κάνει απορροή αυτά τα νερά.

Και ορθώς η Κυβέρνηση επέλεξε να γίνει µια ολοκληρωµένη
µελέτη, ένα στρατηγικό σχέδιο για την αντιπληµµυρική θωράκιση
της Θεσσαλίας, αλλά και τη διαχείριση των υδατικών πόρων µέσα
από µια εγνωσµένης αξίας εταιρεία, την ολλανδική εταιρεία.
Διότι, πραγµατικά, απαιτείται πολύ προσεκτική, πολύ ειδική µε-
λέτη για την αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος.

Τη, δε, περίοδο της ξηρασίας ήταν έντονο το αίτηµα των Θεσ-
σαλών -και ακόµη παραµένει- για µερική µεταφορά νερών από
τον άνω ρου του Αχελώου προς τη Θεσσαλία, για να καλυφθεί
αυτό το τεράστιο υδατικό έλλειµµα. Διότι η Θεσσαλία είχε το θλι-
βερό προνόµιο το καλοκαίρι να διψάει και τον χειµώνα να πνίγε-
ται.

Και βεβαίως, επειδή άκουσα τον κ. Φάµελλο, τον επικεφαλής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, δεν ξεχνά κανείς την
προσπάθεια πολιτικής παρέµβασης το 2017 στη συγκρότηση των
σχεδίων διαχείρισης της λεκάνης απορροής του Πηνειού. Με
δική του, προσωπική εντολή και του κ. Γκανούλη, του Ειδικού
Γραµµατέα Διαχείρισης Υδατικών Πόρων, παρενέβησαν στην επι-
στηµονική οµάδα, προκειµένου να εξαιρεθεί από τα σχέδια δια-
χείρισης της λεκάνης απορροής του Πηνειού η µεταφορά νερού
από τον άνω ρου του Αχελώου προς τη Θεσσαλία.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να σας καλέσω
στο συγκεκριµένο ζήτηµα να σκεφτείτε ως Θεσσαλοί και όχι ως
νεοδηµοκράτες, συριζαίοι, πασόκοι ή από οποιοδήποτε άλλο
κόµµα, να αντιληφθείτε το τεράστιο πρόβληµα που αντιµετωπίζει
η Περιφέρεια Θεσσαλίας -ξαναλέω, µια από τις µεγαλύτερες πα-
ραγωγικές περιοχές για την ελληνική οικονοµία- από τη µη ορθή
διαχείριση των υδατικών πόρων.

Και βέβαια, είµαι από εκείνους που υποστηρίζουν ότι οι ενιαίοι
φορείς διαχείρισης των υδατικών πόρων θα πρέπει να είναι ανά
λεκάνη απορροής και όχι ανά περιφέρεια. Και προφανώς, ο Φο-
ρέας Διαχείρισης Υδατικών Πόρων της Θεσσαλίας θα αποτελέσει
πιλότο για τη διαχείριση των υδάτων και σε άλλες περιφέρειες
και σε άλλες περιοχές. Και λέω ότι πρέπει να είναι ανά λεκάνη
απορροής, γιατί σε πάρα πολλά ποτάµια συστήµατα -κυρίως, του
Αχελώου- δεν εµπλέκεται µόνο µία περιφέρεια. Ο Αχελώος δια-
τρέχει τη Θεσσαλία, τη δυτική Ελλάδα και καταλήγει στο Ιόνιο
Πέλαγος. Δεν είναι, προφανώς, αρµοδιότητα και ευθύνη µόνο
µιας περιφέρειας να διαχειριστεί τη συγκεκριµένη λεκάνη απορ-
ροής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ να σηµειώσω και την εξαιρετική προσέγγιση που έχει το
νοµοσχέδιο ως προς τη διαχείριση, τη διασφάλιση και την ανά-
δειξη του δασικού πλούτου, κυρίως µέσα από την αποµάκρυνση
της σχολάζουσας βιοµάζας που υπάρχει µέσα στα δάση µας και
των δασικών υπολειµµάτων από τις ξυλεύσεις που γίνονται, που
αποτελούν µια βόµβα στα θεµέλια των δασών µας, διότι είναι εύ-
φλεκτα και αποτελούν και πρώτη ύλη για τις πολύ µεγάλες πυρ-
καγιές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Και βέβαια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να
δούµε -και τελειώνω- τη λειτουργία των δασαρχείων. Παλαι-
ότερα, τα δασαρχεία ήταν αναπτυξιακοί µηχανισµοί που δηµιουρ-
γούσαν οικονοµία, ανάπτυξη στις ορεινές περιοχές µέσα από τα
προγράµµατα ορεινής οικονοµίας. Πλέον, έχουν καταστεί καταγ-
γελτικοί και ανασταλτικοί µηχανισµοί, χωρίς να προσφέρουν το

παραµικρό στις τοπικές κοινωνίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει, λοιπόν, να δούµε πώς θα στελεχωθούν, πώς θα εξελι-

χθούν και ποια θα είναι η λειτουργία τους επ’ ωφελεία των δα-
σών, των ορεινών περιοχών και των κατοίκων τους.

Σας καλώ για µία ακόµη φορά να σκεφτείτε, πάνω από όλα, ως
Θεσσαλοί, να βάλετε τον εαυτό σας στη θέση των Θεσσαλών,
πριν πάρετε την απόφαση για το τι θα ψηφίσετε. Σας καλώ να
ψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, διότι πραγµατικά, προ-
σφέρει σηµαντικές υπηρεσίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Βολουδάκη.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Ολο-

µέλεια ένα πολυνοµοσχέδιο αναγκαίου χαρακτήρα, που εισάγει
µεταρρυθµίσεις, µε βασικό στόχο την αντιµετώπιση των επιπτώ-
σεων της κλιµατικής κρίσης, µε τρεις κυρίως προσεγγίσεις.

Πρώτον, προτείνεται η προστασία των υδάτων, των δασών και
γενικότερα, του φυσικού περιβάλλοντος µέσω στρατηγικού σχε-
διασµού και εξειδικευµένης διαχείρισης, ώστε να αντιµετωπι-
στούν φαινόµενα αλληλοκάλυψης αρµοδιοτήτων και της συνα-
κόλουθης αδυναµίας αντιµετώπισης κρίσιµων ζητηµάτων. Για
αυτόν ακριβώς τον λόγο, προβλέπεται ο εκσυγχρονισµός του
πλαισίου λειτουργίας του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος
και Κλιµατικής Αλλαγής, αλλά και η επικαιροποίηση της δασικής
νοµοθεσίας.

Δεύτερον, προτείνεται η δηµιουργία βιώσιµων και ανθεκτικών
αστικών περιοχών, που θα µπορούν να αντιµετωπίσουν κινδύνους
και τις όποιες προκλήσεις και κρίσεις, όπως, για παράδειγµα, την
αντιµετώπιση της αυθαίρετης δόµησης, µιας πρόκλησης που
απαιτεί άµεση δράση για τη διατήρηση του φυσικού περιβάλλο-
ντος και την κατοχύρωση της ασφάλειας των πολιτών.

Είναι αλήθεια ότι δεν έχουµε διαχρονικά πετύχει την αντιµετώ-
πιση της αυθαίρετης δόµησης. Ωστόσο, εν όψει και των πολυε-
πίπεδων συνεπειών της κλιµατικής κρίσης, χρειάζεται µια νέα
προσέγγιση για να µη συνεχιστεί το φαινόµενο αυτό.

Η ανθεκτικότητα του δοµηµένου περιβάλλοντος είναι µια πρό-
κληση που πρέπει να κερδίσουµε, κυρίως για το επίπεδο ζωής
των πολιτών. Στο πλαίσιο αυτό, προβλέπεται η Εθνική Στρατηγική
Αστικής Ανθεκτικότητας, για την οποία θα συνταχθούν αντίστοιχα
σχέδια, ώστε να εντοπιστούν τα προβλήµατα και να αντιµετωπι-
στούν προς όφελος όλης της κοινωνίας.

Τρίτον, προβλέπεται η εκπόνηση προγράµµατος για τη µείωση
του ενεργειακού κόστους στα ευάλωτα νοικοκυριά και Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ενώ περιλαµβάνονται και ρυθµί-
σεις για την προσαρµογή του θεσµικού πλαισίου των ΑΠΕ στις
ραγδαία µεταβαλλόµενες συνθήκες, µε στόχο την ενεργειακή
ασφάλεια και την προστασία των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων.

Μία εξίσου σηµαντική ρύθµιση αφορά στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛ-
ΛΩΝ», δυνάµει του οποίου τα ευάλωτα νοικοκυριά, ΟΤΑ, ΤΟΕΒ,
ΓΟΕΒ θα µπορούν να δηµιουργούν µια ενεργειακή κοινότητα,
ώστε να επιτευχθεί µείωση στα τιµολόγιά τους. Είναι µια ρύθµιση
η οποία έχει σαφώς κοινωνικό πρόσηµο.

Η ανάγκη να αντιµετωπιστεί το υψηλό ενεργειακό κόστος απαι-
τεί νέες προσεγγίσεις, καθώς οι υφιστάµενες διατάξεις δεν φαί-
νονται να είναι επαρκείς και αυτό έρχεται να αντιµετωπίσει η
συγκεκριµένη αυτή ρύθµιση. Γνωρίζουµε όλοι µας, δυστυχώς, ότι
η κλιµατική κρίση, την οποία αντιµετωπίζει πλέον ολόκληρος ο
πλανήτης, έχει προκαλέσει σοβαρές και επείγουσες προκλήσεις
που απαιτούν αποτελεσµατική και στοχευµένη αντίδραση.

Οι υπάρχουσες διαδικασίες αντιµετώπισης αυτών των προβλη-
µάτων δεν επαρκούν και χρήζουν άµεσης αναµόρφωσης. Συγ-
χρόνως, αντιµετωπίζουµε σηµαντικές δυσχέρειες στη διαχείριση
των δασικών πόρων και την εκµετάλλευση των δηµοσίων δασών,
µε αποτέλεσµα να αυξάνονται οι πιθανότητες φυσικών καταστρο-
φών, ειδικά εν όψει της αντιπυρικής περιόδου. Και για τα ζητή-
µατα αυτά, το παρόν σχέδιο νόµου εισάγει ένα αναλυτικό, αλλά
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και σαφές πλαίσιο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη συζήτηση αυτού

του σχεδίου νόµου, που θα λειτουργήσει προστατευτικά για το
φυσικό περιβάλλον και υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, θα ήθελα
να θέσω στον Υπουργό και άλλο ένα ζήτηµα, για το οποίο έχω
υποβάλει και σχετική ερώτηση στους αρµόδιους Υπουργούς, για
τη διατήρηση των ΤΟΕΒ της Περιφερειακής Ενότητας Χανίων και
της διαφύλαξης του κοινωνικού τους χαρακτήρα.

Πρόκειται για οργανισµούς που είναι υποδείγµατα, αυτοχρη-
µατοδοτούνται από τις εισφορές των µελών, παρέχουν σηµαντικό
αρδευτικό έργο χωρίς να επιβαρύνουν το περιβάλλον και έχουν,
µάλιστα, συστήσει µαζί µε την Περιφέρεια Κρήτης ενεργειακή
κοινότητα για τη µείωση του ενεργειακού κόστους. Μέσω των εγ-
γειοβελτιωτικών έργων εξυπηρετούν δυναµικές καλλιέργειες, ενι-
σχύουν την τοπική παραγωγή και οικονοµία και δεν επιβαρύνουν
τον κρατικό προϋπολογισµό, παρά µόνο σε περιπτώσεις φυσικών
καταστροφών. Μάλιστα, είναι οικονοµικά βιώσιµοι και δεν έχουν
αρρύθµιστες οφειλές. Τα µέλη αυτών, µε διαρκή παρουσία και
ενασχόληση, καταφέρνουν καθηµερινά να αντιµετωπίζουν τα
προβλήµατα των αγροτών άµεσα, χωρίς να επιβαρύνουν τους
πόρους των ΟΤΑ και της κεντρικής κυβέρνησης.

Αυτός ο ρόλος τους πρέπει να διαφυλαχθεί και ειδικά σήµερα,
όπου οι προκλήσεις στην πρωτογενή παραγωγή είναι πολλές και
δυσεπίλυτες.

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να σηµειώσω ότι µε το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο παρέχονται τα κατάλληλα εργαλεία, ώστε να προ-
λαµβάνονται και να αντιµετωπίζονται οι συνέπειες της κλιµατικής
κρίσης, να µειωθεί το ενεργειακό κόστος για τα νοικοκυριά, να
προσαρµοστεί το θεσµικό πλαίσιο των ΑΠΕ βάσει των πραγµατι-
κών δεδοµένων, ώστε να πετύχουµε την αποτελεσµατική διαχεί-
ριση των ενεργειακών πόρων της βιώσιµης ενέργειας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Δηµοσχάκης και αµέσως µετά ο κ. Καππάτος.

Κύριε Δηµοσχάκη, ορίστε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε

ένα πολυνοµοσχέδιο καινοτόµο και απαραίτητο για τη διαχείριση
και αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης, βελτιώ-
νοντας τη θέση της Ελλάδας στην ευρωπαϊκή και παγκόσµια
ενεργειακή σκακιέρα.

Τα ακραία φυσικά φαινόµενα, όπως οι πληµµύρες που έπληξαν
τη Θεσσαλία και κατά καιρούς πλήττουν τον Έβρο, κατέδειξαν
την ανάγκη οι περιοχές να µελετώνται ενιαία και να διαχειρίζονται
ανά υδατικό διαµέρισµα από ενιαίο φορέα, αποτελεσµατικό και
βιώσιµο.

Κυρίες και κύριοι, τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του Έβρου και
η γεωµορφολογία του αποτελούν, µεν, µία ευλογηµένη φυσική
προίκα, ωστόσο τον καθιστούν ευάλωτο ειδικά λόγω του ποτα-
µού Έβρου και των τεσσάρων παραποτάµων του ένθεν και ένθεν
των συνόρων, µε έντονες πληµµύρες. Κάθε δέκα χρόνια περίπου
σηµειώνονται πρωτόγνωρες και απίστευτες καταστρεπτικές
πληµµύρες, οι οποίες ολοκληρώνουν τον κύκλο τους µε µία φο-
νική ζωονόσο, προκαλώντας σηµαντικές και κοστοβόρες επιπτώ-
σεις στον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο της περιοχής και όχι
µόνο.

Για τον λόγο αυτό έχει ψηφιστεί και εγκριθεί από το Υπουργείο
Υποδοµών το σχέδιο διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας λεκάνης
απορροής του ποταµού Έβρου, εντός του οποίου προβλέπονται
µελέτες και µέτρα πρόληψης, προκειµένου να διασφαλιστεί η
αντιπληµµυρική θωράκιση της περιοχής. Αναµένεται το εν λόγω
σχέδιο να ενταχθεί στις πολιτικές αντιµετώπισης των θεοµηνιών
και να τεθεί σε τροχιά υλοποίησης.

Κύριε Υπουργέ, υπενθυµίζω το µείζον ζήτηµα της ανανέωσης
της ισχύουσας ελληνοβουλγαρικής συµφωνίας διάρκειας εξήντα
ετών, η οποία εκπνέει το τρέχον έτος. Θα πρέπει να ανανεωθεί
άµεσα, όπως σας επισήµανα στις επαναλαµβανόµενες επισκέ-
ψεις µου και συναντήσεις µας, καθώς διασφαλίζεται η διοχέ-
τευση σηµαντικού όγκου ύδατος στην ελληνική πλευρά µέσω των

βουλγαρικών φραγµάτων, εν όψει δε και της νέας αρδευτικής πε-
ριόδου.

Επιπρόσθετα, µε την παρούσα νοµοθετική ρύθµιση θεσπίζεται
µία οργανωµένη αντιµετώπιση και διαχείριση των δασών µας,
προκειµένου να ζωντανέψουν µέσα από την εκµετάλλευση, δια-
σφαλίζοντας τη συστηµατική αποσυµφόρηση της ανεξέλεγκτης
συσσωρευµένης βιοµάζας, ενώ περιλαµβάνονται διατάξεις για
την ενίσχυση της δασικής πυροπροστασίας, όπως χαρακτηρι-
στικά η ανανέωση των συµβάσεων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου του προσωπικού που προσελήφθη
µετά τις πυρκαγιές του 2021 και του 2023, αξιοποιώντας τους δα-
σεργάτες σε περιπτώσεις µεγάλων πυρκαγιών, όπου καλούνται
άµεσα να δηµιουργήσουν µεγάλες αντιπυρικές ζώνες.

Ο Νοµός Έβρου, πέραν των πληµµυρικών φαινοµένων, έρχεται
αντιµέτωπος µε την ανησυχητική αύξηση της συχνότητας των
πυρκαγιών, µε αποκορύφωµα την πύρινη λαίλαπα του Αυγούστου
του 2023. Για τον λόγο αυτό, προτείνω τεκµηριωµένα να υιοθε-
τηθεί ο νοµός ως πρότυπο εφαρµογής του δόγµατος συνολικής
πολιτικής προστασίας, θεραπεύοντας τις εγγενείς χρόνιες αδυ-
ναµίες, και να υπαχθεί λόγω των στρατηγικών του πλεονεκτηµά-
των σε πρώτη προτεραιότητα του κράτους. Να αποτελέσει
ουσιαστικά πεδίο δοκιµών και να καταστεί πρότυπο διαχείρισης
και πρόληψης εκτάκτων αναγκών, που θα εφαρµοστεί σε όλη τη
χώρα.

Σηµαντική είναι και η προβλεπόµενη θέσπιση του προγράµµα-
τος «ΑΠΟΛΛΩΝ», µε στόχο τη µείωση του ενεργειακού κόστους
των ευάλωτων νοικοκυριών, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, των ΤΟΕΒ, του ΓΟΕΒ, σε ό,τι αφορά την Ανατολική Μα-
κεδονία και Θράκη αλλά και των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευ-
σης και αποχέτευσης σε ολόκληρη τη χώρα.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να µεταφέρω την έντονη ανησυχία,
αλλά και τον προβληµατισµό και τη διεκδίκηση των αγροκτηνο-
τρόφων του Έβρου αναφορικά µε το θεσπιζόµενο ανώτατο όριο
µέγιστης επιδότησης για τους δικαιούχους που δραστηριοποι-
ούνται στους τοµείς της πρωτογενούς παραγωγής γεωργικών
προϊόντων, µε αποτέλεσµα να ζητείται επιστροφή µέρος του
ποσού που έλαβαν ως επιδότηση, µε επιπρόσθετη υποχρέωση
καταβολής της εισφοράς αναδροµικών για τα έτη 2022 και 2023.
Θα ήταν χρήσιµη µια δεύτερη µατιά για το εν λόγω αίτηµα, στη-
ρίζοντας τον πρωτογενή τοµέα, ο οποίος αποτελεί τον κύριο
µοχλό ανάπτυξης του εθνικά ακριτικού νόµου.

Η τοπική κοινωνία αναµένει µε αγωνία τη συµπερίληψη της
γνωστής τροπολογίας σε νόµο, προκειµένου να δοθεί νέα -διετής
πλέον είναι το αίτηµά µας- χρονική παράταση για την έκδοση του
οριστικού ρυθµιστικού προεδρικού διατάγµατος, που θα αφορά
το καθεστώς λειτουργίας του Δέλτα του Έβρου και τις παντοει-
δείς χρήσεις του εθνικού δρυµού, κρατώντας εν ζωή τις εκεί κα-
λύβες, µε στόχο τη βελτίωση, σε αρµονία µε τη φύση και τα
σύνορα, οι οποίες ως γνωστόν -εγώ το υπογραµµίζω και το πι-
στεύω- συνιστούν προωθηµένα στρατιωτικά φυλάκια επιτήρησης
και φρούρησης της ευαίσθητης περιοχής.

Όσοι δραστηριοποιούνται, όπως ψαράδες, κυνηγοί, αγροκτη-
νοτρόφοι, ιδιοκτήτες καλυβών, επισκέπτες στο Δέλτα του Έβρου
συµβάλλουν στην καθηµερινή και επί εικοσιτετράωρου βάσεως
ανθρώπινη παρουσία και δραστηριότητα.

Σε αυτή την προσπάθεια θα πρέπει το κράτος µέσω των υπη-
ρεσιών του και των νοµοθετικών του πρωτοβουλιών να είναι αρω-
γός και να τον µετεξελίξει πραγµατικά σε επισκέψιµο προορισµό.
Τα οφέλη θα είναι σηµαντικά.

Κυρίες και κύριοι, µε το παρόν πολυδιάστατο νοµοσχέδιο επι-
τυγχάνεται η έγκαιρη αντιµετώπιση προβληµάτων που δηµιουρ-
γούνται από την κλιµατική αλλαγή, η ασφαλής, διαφανής και
βέλτιστη διαδικασία ανάπτυξης, προστασίας και διαχείρισης του
δασικού µας πλούτου, η αποτελεσµατική και ενιαία καταπολέ-
µηση της αυθαίρετης δόµησης, η ενίσχυση της αντιµετώπισης
του υψηλού ενεργειακού κόστους και τέλος, η ενίσχυση και η
αναβάθµιση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Για όλους αυ-
τούς τους λόγους, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και σας ευχαρι-
στώ για την προσοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-
χαριστούµε. 
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Τον λόγο έχει ο κ. Καππάτος και µετά ο κ. Σπάνιας.
Κύριε Καππάτο, ορίστε.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι -καµµία συνάδελφος-, σή-

µερα βρισκόµαστε ενώπιον µιας καθοριστική στιγµής για το πε-
ριβάλλον και την ενεργειακή µας ασφάλεια.

Το υπό συζήτηση νέο νοµοσχέδιο στοχεύει να αντιµετωπίσει
µε συστηµατικό και εξειδικευµένο τρόπο τις πολυεπίπεδες συνέ-
πειες της κλιµατικής αλλαγής. Η ανάγκη για δράση είναι επιτα-
κτική, καθώς η Θεσσαλία και άλλες περιοχές µας υποφέρουν από
ραγδαίες περιβαλλοντολογικές αλλαγές που επηρεάζουν τις
ζωές χιλιάδων συµπολιτών µας.

Το νοµοσχέδιο που καταθέτουµε έχει τρεις κύριους στόχους:
Την προστασία αλλά και βιώσιµη διαχείριση πόρων, την αστική
και πολεοδοµική βελτίωση και τέλος, την ενεργειακή ασφάλεια
και την υποστήριξη των ευάλωτων οµάδων.

Αναλυτικότερα, ενισχύονται οι πολιτικές για τη διαχείριση των
υδατικών πόρων και των δασών, καθώς η ανάγκη για ορθολογι-
κότερη χρήση και προστασία τους είναι πιο κρίσιµη από ποτέ. Εκ-
συγχρονίζουµε τις διαδικασίες εκµετάλλευσης των δηµόσιων
δασών και ενισχύουµε τη λειτουργία του Οργανισµού Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής.

Ακόµη µε τον εν λόγω νοµοσχέδιο δηµιουργούνται πιο ανθε-
κτικές και βιώσιµες αστικές περιοχές που µπορούν να αντέξουν
και να ανακάµψουν από κλιµατικές κρίσεις και άλλες προκλήσεις.
Επιπροσθέτως, η καταπολέµηση της αυθαίρετης δόµησης είναι,
επίσης, κεντρική προτεραιότητα στις προσπάθειές µας, µε σκοπό
τη βελτίωση της δοµής των αστικών µας περιβαλλόντων.

Τέλος, αναπτύσσεται ένα πρόγραµµα για τη µείωση του ενερ-
γειακού κόστους, ιδιαίτερα για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες,
τα νοικοκυριά και τις δηµόσιες επιχειρήσεις, ενώ παράλληλα προ-
ωθείται η ανάπτυξη και ο εκσυγχρονισµός των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας για την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς ενέρ-
γειας.

Στεκόµαστε, λοιπόν, ενώπιον ενός στρατηγικού σχεδίου που
ανοίγει νέους δρόµους προς µια βιώσιµη και παραγωγική µελλο-
ντική κατεύθυνση για τη χώρα µας. Το νοµοσχέδιο αποτελεί ένα
στρατηγικό σχέδιο που ανοίγει νέους δρόµους προς µια βιώσιµη
και παραγωγική µελλοντική κατεύθυνση για τη χώρα µας, στο-
χεύοντας στην ολοκληρωµένη προστασία και διαχείριση των φυ-
σικών πόρων µας, προάγοντας την περιβαλλοντολογική ανά-
πτυξη και την κοινωνική ευηµερία.

Κύρια σηµεία του σχεδίου περιλαµβάνουν την ίδρυση ενός και-
νοτόµου οργανισµού, του Οργανισµού Διαχείρισης Υδάτων Θεσ-
σαλίας Ανώνυµη Εταιρεία, ο οποίος θα συντονίζει τις προσπά-
θειες για την αποτελεσµατική διαχείριση των υδάτινων πόρων
στην περιοχή, ενώ επικαιροποιείται η νοµοθεσία για τα δάση µε
στόχο την καλύτερη προστασία και διαχείριση του δασικού πλού-
του µας.

Με τη σύσταση υβριδικών συνεργατικών σχηµάτων ενισχύουµε
τη δυνατότητα των τοπικών κοινοτήτων να διαχειρίζονται τα δάση
µε τρόπο που να ανταποκρίνεται, τόσο στις παραγωγικές ανά-
γκες, όσο και στην προστασία τους. Αυτό συνεπάγεται την εφαρ-
µογή σύγχρονων διαχειριστικών τακτικών που επιτρέπουν την
ανάκτηση της βιοποικιλότητας και την αποτροπή των επιπτώσεων
των κλιµατικών αλλαγών.

Παράλληλα, για να θωρακίσουµε ακόµη περισσότερο τα δάση
µας, ενισχύουµε την ικανότητά µας για άµεση και µαζική κινητο-
ποίηση των δασεργατών και του εξοπλισµού τους σε οποι-
οδήποτε σηµείο της χώρας χρειαστεί, ώστε να αντιµετωπίσουµε
αποτελεσµατικά τις δασικές πυρκαγιές και να δηµιουργήσουµε
αντιπυρικές ζώνες. Ενισχύουµε ακόµη τη θέση και τον ρόλο των
ήδη υπαρχόντων οργανισµών στην προστασία των υδάτινων
πόρων και επεκτείνουµε τις δυνατότητες διαχείρισης των αστικών
περιοχών για να γίνουν πιο ανθεκτικές στις κλιµατικές αλλαγές
και να διατηρούν την ταυτότητά τους.

Ιδιαίτερα σηµαντικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση
της προσβασιµότητας για τα άτοµα µε αναπηρία και η βελτίωση
της διαδικασίας καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης, δια-
σφαλίζοντας την αποτελεσµατική εφαρµογή των µέτρων προστα-
σίας του περιβάλλοντος. Για τον σκοπό αυτό θα εφαρµοστούν

αυστηρές διαδικασίες για τον άµεσο εντοπισµό, έλεγχο και εξά-
λειψη νέων παράνοµων κατασκευών, ενώ θα δώσουµε προτεραι-
ότητα στην κατεδάφιση των πιο πρόσφατων και επικίνδυνων
αυθαίρετων έργων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν κριτήρια, όπως η πο-
λεοδοµία, η χωροταξία και η περιβαλλοντολογική επίδραση.

Εισάγουµε, επίσης, τον θεσµό του ειδικού επιθεωρητή που θα
έχει κεντρικό και θεσµικό ρόλο στην προσπάθεια αυτή. Ο ειδικός
επιθεωρητής θα είναι υπεύθυνος για την άµεση αντίδραση σε πε-
ριπτώσεις αυθαίρετης δόµησης και θα εγγυάται την ταχεία επέµ-
βαση και την επιβολή του νόµου.

Κλείνοντας, δεν θα µπορούσα να µην σταθώ στο πρόγραµµα
«ΑΠΟΛΛΩΝ», το οποίο θα προσφέρει ενίσχυση στην ενεργειακή
ασφάλεια και θα διευρύνει τη χρήση ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, µειώνοντας το ενεργειακό κόστος για ευάλωτες οµάδες
και Οργανισµούς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Η θεσµοθέτηση
του προγράµµατος «ΑΠΟΛΛΩΝ» έρχεται να ενισχύσει την ενερ-
γειακή ανεξαρτησία και να µειώσει το ενεργειακό κόστος, καθι-
στώντας το περιβάλλον µας πιο ανθεκτικό και τις πόλεις µας πιο
βιώσιµες. Η προώθηση της χρήσης ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας αποτελεί φυσικά πάντα ένα βήµα προς την εξασφάλιση
µιας πράσινης και παραγωγικής οικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, µέσα από τη συζήτηση
αυτού του σχεδίου νόµου, αναδείξαµε όχι µόνο τις προκλήσεις
που µας περιµένουν, αλλά και τις λύσεις που µπορούµε να προ-
σφέρουµε. Έχουµε επισηµάνει την ανάγκη για δράση, για ανα-
βάθµιση των υφιστάµενων δοµών και για ενίσχυση των πολιτικών
που θα µας φέρουν σε ένα µέλλον πιο ασφαλές, πιο δίκαιο και
πιο βιώσιµο.

Σε αυτή την προσπάθεια το σχέδιο νόµου δεν αποτελεί µόνο
ένα νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά το ορόσηµο µιας νέας εποχής για
την Ελλάδα. Αποτελεί ευκαιρία για τη χώρα µας να ηγηθεί, να
είναι πρωτοπόρος στην υιοθέτηση οικολογικών και καινοτόµων
πρακτικών που θα προάγουν τη βιωσιµότητα και τη διαφάνεια. Η
αναβάθµιση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και η καταπολέ-
µηση της αυθαίρετης δόµησης δεν είναι απλώς τεχνικές παρεµ-
βάσεις, αλλά δείγµατα µιας βαθιάς και αδιάσειστης πολιτικής
βούλησης. Αυτή η βούληση, που σήµερα δοκιµάζεται, καλείται
να αποτελέσει τον φάρο που θα φωτίσει τον δρόµο προς ένα µέλ-
λον που θα κληροδοτηθεί στα παιδιά µας και στις επόµενες γε-
νιές και έναν κόσµο που η πρόοδος, η ασφάλεια και η ευηµερία
δεν είναι προνόµιο των λίγων, αλλά κατάκτηση για όλους. Έχου-
µε τη δύναµη και την ευθύνη να ενεργήσουµε. Ας δράσουµε, λοι-
πόν, µε θάρρος, µε αποφασιστικότητα και µε συνείδηση.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπάνιας. Και θα ακολουθήσει ο κύριος
Υπουργός, ο οποίος έχει ζητήσει να µιλήσει.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των πολυεπίπεδων
επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής». Πρόκειται για ένα πολυνο-
µοσχέδιο που συµπεριλαµβάνει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις για
την προστασία του περιβάλλοντος, ένα ζήτηµα που αναδείχθηκε
µετά τα πρωτοφανή φυσικά φαινόµενα στη Θεσσαλία. Ήταν η
ανάγκη επαναδιαστασιολόγησης όλων των τεχνικών έργων. Ό-
πως, επίσης, οι περιοχές που αλληλεξαρτώνται να µελετώνται
µαζί, σαν ένα σύνολο, µε βάση τα υδρολογικά τους χαρακτηρι-
στικά και να διαχειρίζονται ανά υδατικό διαµέρισµα από έναν
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φορέα που θα µπορεί να λειτουργεί ενιαία.
Βάσει, λοιπόν, αυτών δηµιουργείται ο ΟΔΥΘ, ο Οργανισµός

Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Α.Ε., συγκεντρώνοντας όλες τις
αρµοδιότητες των φορέων που θα απορροφήσει υπό την επο-
πτεία του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Γίνεται καθολικός διάδο-
χος όλων των ΟΕΒ Θεσσαλίας, µε σκοπό την εκπόνηση, τη
διαχείριση, την εποπτεία, την υλοποίηση, τον συντονισµό, τη συ-
νεχή επίβλεψη της εφαρµογής των στρατηγικών σχεδίων, την πα-
ρακολούθηση της στάθµης των επιφανειακών και υπόγειων
υδάτων, των αντιπληµµυρικών και εγγειοβελτιωτικών και δικτύων
άρδευσης έργων και τη διαχείριση των υδάτων Θεσσαλίας, πα-
ρακολουθώντας τα υδρολογικά και µετεωρολογικά δεδοµένα.

Διαθέτει σχέδιο διαχείρισης λεκάνης απορροής ποταµού και
σχέδιο διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας του Υδατικού Διαµερί-
σµατος της Θεσσαλίας. Μπορεί να συµµετάσχει σε επιχειρήσεις,
να καταρτίζει τις µελέτες, να συνάπτει συµβάσεις µε τους ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού, να εισηγείται σχέδια νοµοθετικών πράξεων, να
οργανώνει σεµινάρια εκπαίδευσης του πληθυσµού και κάθε τι
άλλο για την επίτευξη του σκοπού του. Έδρα του ορίζεται ο
Δήµος Λαρισαίων. Διαθέτει παραρτήµατα στον Βόλο, στα Τρί-
καλα και την Καρδίτσα.

Κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης, µε-
ταφέρεται στον οργανισµό ως σύνολο αρµοδιοτήτων, θέσεων και
προσωπικού, η Διεύθυνση Υδάτων Θεσσαλίας της Γενικής Διεύ-
θυνσης Χωροταξικής και Περιβαλλοντικής Πολιτικής της Αποκε-
ντρωµένης Διοίκησης Θεσσαλίας-Στερεάς Ελλάδας. Το προ-
σωπικό που απασχολούνταν στη διεύθυνση καθίσταται αυτοδι-
καίως προσωπικό του οργανισµού και κατατάσσονται µε την ίδια
σχέση εργασίας. Το ίδιο ακριβώς ισχύει για όλους τους άλλους
υπαλλήλους κάθε διεύθυνσης και οργανισµού που απορροφάται
από τον ΟΔΥΘ και κατόπιν διαλύεται.

Εδώ έχουµε κάποια παράπονα από τους υπαλλήλους των
ΤΟΕΒ, Υπουργέ µου, οπότε πρέπει να το διευκρινίσουµε αναλυ-
τικά.

Αλλάζει ο τρόπος αντιµετώπισης εκµετάλλευσης και διαχείρι-
σης των δασικών οικοσυστηµάτων µας µε τη δυνατότητα απο-
συµφόρησης της συσσωρευµένης βιοµάζας. Συστήνονται
υβριδικά συνεργατικά σχήµατα, που µετέχουν δασικοί συνεται-
ρισµοί εργασίας µε 50% ποσόστωση, και φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα του ιδιωτικού τοµέα µε 50% ποσοστό, όπως συµµετέχουν
επίσης νοµικά πρόσωπα που δραστηριοποιούνται στην αξιοποί-
ηση βιοµάζας για παραγωγή προϊόντων ξύλου, όπως είναι τα
πέλετ, και περιγράφονται επακριβώς οι όροι και οι προϋποθέσεις
για την οργάνωση και τη δοµή τους.

Οµοίως ορίζονται οι όροι και οι υποχρεώσεις για την ανάθεση
της διαχείρισης και εκµετάλλευσης δηµοσίων δασών, σύµφωνα
µε τις οικείες διαχειριστικές µελέτες. Η δασική υπηρεσία αναβαθ-
µίζεται και επανέρχονται οι δασικοί υπάλληλοι, αναλαµβάνοντας
την επίβλεψη όλων των παρεµβάσεων. Αξιοποιούνται οι δασερ-
γάτες και οι δασικοί συνεταιρισµοί που ενεργοποιούνται για τη
δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών σε περιπτώσεις µεγάλων πυρκα-
γιών. 

Δίνεται ποσοστό των καυσόξυλων µε χαµηλό τίµηµα σε µόνι-
µους κατοίκους των τοπικών κοινοτήτων µε προτεραιότητα τις
ευπαθείς οµάδες και ποσοστό στους οικείους ΟΤΑ, οι οποίοι µε
αυτό µειώνουν δηµοτικά τέλη των µόνιµων κατοίκων τους.

Επικαιροποιείται η δασική νοµοθεσία και το πλαίσιο λειτουρ-
γίας του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλ-
λαγής. Γίνονται παρεµβάσεις στη χωροταξική και πολεοδοµική
πολιτική που αφορά την αστική και πολιτική προσβασιµότητα,
όπως και τοµεακές εθνικές στρατηγικές, ενίσχυση της προσβα-
σιµότητας, υποστήριξη της διοικητικής διαδικασίας για έλεγχο
αυθαιρέτων και καταγγελιών.

Ενοποιείται η διαδικασία εντοπισµού ελέγχου και καταπολέµη-
σης της αυθαίρετης δόµησης. Αποσαφηνίζονται οι διατάξεις του
νέου οικοδοµικού κανονισµού.

Δηµιουργείται κεντρική υπηρεσία στο Υπουργείο, όπου ειδικός
επιθεωρητής αξιοποιώντας τη σύγχρονη τεχνολογία, τη λειτουρ-
γία αυτόµατου συστήµατος και χρησιµοποιώντας δορυφορικές
λήψεις drones εντοπίζει άµεσα κάθε νέο αυθαίρετο κτίσµα.

Δηµιουργούνται ανθεκτικές αστικές περιοχές που µπορούν να

απορροφήσουν κινδύνους από πάσης φύσεως χρήσεις διατηρώ-
ντας τις δοµές και την ταυτότητα τους και παράλληλα εξασφαλί-
ζοντας την καθηµερινότητα των πολιτών.

Ενισχύεται η προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία.
Προωθείται το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», που προβλέπει την

αξιοποίηση µεγάλων επενδύσεων σε ΑΠΕ για την αντιµετώπιση
του ενεργειακού κόστους των ΟΤΑ και των ευάλωτων πολιτών.

Δηµιουργούνται οι συνθήκες για ηλεκτρικό χώρο, τη λειτουρ-
γία της αγοράς ενέργειας και της Δηµόσιας Εταιρείας Συµµετο-
χών Ανεξάρτητου Διαχειριστή µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας.

Καθιερώνεται η τηλεποπτεία και τηλεδιαχείριση µεγάλου αριθ-
µού σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας από τον Διαχειριστή
του Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας.

Θεσπίζονται αυστηρά µέτρα για τις ρευµατοκλοπές και για
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές.

Η χώρα µας δηµιουργεί το πλαίσιο για την ανάπτυξη υπερά-
κτιων αιολικών πάρκων και µε τον τρόπο αυτό επιπλέον η Ελλη-
νική Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων και Ενεργειακών
Πόρων µπορεί να προβεί σε όλες εκείνες τις ενέργειες για την
ανάπτυξή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη καταθέτει ένα ακόµα σχέδιο νόµου που πραγµατικά
τολµά και αλλάζει τα δεδοµένα, δηµιουργώντας νέες προοπτικές
ανάπτυξης για τη χώρα. Θίγει ζητήµατα που αφορούν την ορθο-
λογική διαχείριση των υδάτων, τη θεσµική κατοχύρωση νέου ορ-
γανισµού, θεσπίζει την ενεργειακή διαχείριση των δασικών οικο-
συστηµάτων, υπάρχει ριζική αλλαγή στον εντοπισµό αυθαιρέτων.
Ενισχύεται η προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία. Δηµι-
ουργεί πλαίσιο ανθεκτικότητας των πόλεων. Προωθεί τις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ». 

Η καινοτοµία, η ψηφιακή τεχνολογία, ο εξορθολογισµός και οι
µεταρρυθµιστικές τοµές αποτελούν προτεραιότητα αυτής της
Κυβέρνησης που µένοντας πιστή στις δεσµεύσεις της απέναντι
στον ελληνικό λαό συνεχίζει να βρίσκει λύσεις σε θέµατα που
εγκλώβιζαν τον Έλληνα πολίτη για µια σειρά ετών. Η Ελλάδα, κυ-
ρίες και κύριοι, αλλάζει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος
Υπουργός έχει τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακού-
στηκαν πολλά σε αυτή την συνεδρίαση. Φοβάµαι ότι τα περισσό-
τερα που ακούστηκαν δεν έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο.

Κατ’ αρχάς ακούστηκε κατ’ εξακολούθηση ότι είναι ένα νοµο-
σχέδιο ιδιωτικοποίησης, ενώ στην πραγµατικότητα αν κάνει κάτι
είναι ότι κρατικοποιεί το µόνο κοµµάτι ιδιωτικής διαχείρισης του
νερού που υπήρχε στη Θεσσαλία, που είναι οι περίφηµοι ΓΟΕΒ,
που στην πραγµατικότητα, όπως ανακαλύψαµε, ένας σηµαντικός
αριθµός εξ αυτών δεν λειτουργούν ή δεν λειτουργούν µε τρόπο
που να αρµόζει στο έργο που θα έπρεπε να επιτελέσουν. 

Επίσης, υπάρχει η αιτίαση της αντισυνταγµατικότητας. Την
απαντήσαµε ο κ. Πλεύρης και εγώ, ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι ανώ-
νυµες εταιρείες, όπως η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ που διαχειρίζονται
το νερό, είναι απολύτως συνταγµατικές µε βάση τη νοµολογία
και του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Θα αποφύγω λοιπόν να µπω περαιτέρω στις αιτιάσεις της Αντι-
πολίτευσης γιατί –ειλικρινά σας το λέω- δεν βρήκα ότι έχουν εµ-
βαθύνει στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είπαν περισσότερο, µε
αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο, πράγµατα που ήθελα να πουν: από
τη Γάζα µέχρι οτιδήποτε άλλο µπορεί να φανταστεί ο νους του
ανθρώπου. 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο για την κλιµατική
κρίση και το πρώτο που πρέπει να πούµε γι’ αυτή την κρίση είναι
ότι θα την έχουµε κοντά µας, ανεξάρτητα του τι θα κάνουµε από
πλευράς µείωσης αερίων του θερµοκηπίου, για τα επόµενα τριά-
ντα ή σαράντα χρόνια. Έτσι όπως βλέπω εδώ τους συνοµιλητές
µας, το πιο πιθανό είναι ότι θα την έχουµε κοντά µας όσο ζούµε.
Και θα την έχουµε επιδεινούµενη, θα γίνεται χειρότερη. 

Η Θεσσαλία –µέρος του νοµοσχεδίου είναι και για τη Θεσσα-
λία- είναι µία περιοχή που θα πληγεί εξαιρετικά σκληρά. Ο «Ντά-
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νιελ» ήταν ένα φαινόµενο χιλίων ετών στο προηγούµενο κλίµα.
Το κλίµα έχει αλλάξει. Δεν ξέρουµε πότε θα έρθει ο επόµενος.
Μπορεί να έρθει σε έξι µήνες, µπορεί να έρθει σε πέντε χρόνια.
Δεν το ξέρουµε. Δεν υπάρχουν επαρκή στοιχεία στο νέο κλίµα,
για να ξέρουµε τι θα συµβεί. Αυτό καθιστά απολύτως επείγουσα
την παρέµβασή µας. 

Όµως, δεν είναι µόνο η Θεσσαλία και δεν είναι µόνο ο «Ντά-
νιελ». Είναι πολύ βαθύτερα και µεγαλύτερα τα προβλήµατα που
φέρνει αυτή η κλιµατική κρίση και το πιο σηµαντικό από τα προ-
βλήµατα που φέρνει είναι το εξαιρετικά υψηλό κόστος που θα
έχουν αυτά τα φαινόµενα –είτε κάνουµε πρόληψη και το περιο-
ρίσουµε κάπως είτε δεν κάνουµε και θα είναι εκρηκτικό γιατί θα
διαχειριζόµαστε καταστροφές- στις επόµενες δεκαετίες. Αλλά το
κόστος έχει αρχίσει. Δεν είναι ότι θα έρθει το κόστος. Ο «Ντάνιελ»
κόστισε 2% του ΑΕΠ και έχουµε πληρώσει το µισό τοις εκατό -ας
πούµε- του ΑΕΠ έως τώρα. Το µεγαλύτερο κοµµάτι των πληρω-
µών και της ζηµιάς που έχει επέλθει, θα έρθει στο επόµενο διά-
στηµα.

Και δεν είναι µόνο ο «Ντάνιελ». Ο «Ντάνιελ» είναι ένα µέρος
της κλιµατικής κρίσης. Η κλιµατική κρίση θα έχει λειψυδρία στην
ανατολική κυρίως Ελλάδα –αλλά κανείς δεν σου βάζει σφραγίδα
για οτιδήποτε-, θα έχει ερηµοποίηση –που θα είναι συνδυασµός
της λειψυδρίας και των καταστροφικών πυρκαγιών-, θα έχει µε-
γάλους καύσωνες, οι οποίοι δεν θα διαρκούν δέκα µέρες –µπορεί
να διαρκούν έναν µήνα, σαράντα µέρες, κανείς δεν ξέρει τι επι-
φυλάσσει το κλίµα-, θα έχει τις µεγάλες πυρκαγιές, οι οποίες θα
είναι όλο και συχνότερες γιατί τα δάση δεν θα έχουν υγρασία. 

Είδατε τι συνέβη στην Πιερία. Ο ανώµαλος χειµώνας που εί-
χαµε, που δεν ήταν χειµώνας σε πολλούς µήνες, οδήγησε σε χα-
µηλή υγρασία και η χαµηλή υγρασία κάνει τα δάση ευάλωτα σε
πολύ περισσότερες εποχές του χρόνου και σε πολύ περισσότε-
ρες περιοχές. Τα δάση της Πίνδου τα θεωρούσαµε και τα θεω-
ρούµε ως τώρα απρόσβλητα λόγω υγρασίας. Δεν ξέρουµε πότε
θα πάψουν να είναι απρόσβλητα. 

Αυτή λοιπόν η κλιµατική κρίση απαιτεί µια τελείως διαφορετική
συµπεριφορά από αυτή που είδα σήµερα στο Κοινοβούλιο. Αυτό
το νοµοσχέδιο είναι ένα µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο, που προ-
σπαθεί να απαντήσει στην κλιµατική κρίση. 

Τι σηµαίνει «µεταρρύθµιση» -γιατί είναι µια πολύ παρεξηγηµένη
λέξη. Μεταρρύθµιση στην πραγµατικότητα σηµαίνει αύξηση της
αποτελεσµατικότητας ενός συστήµατος. Αυτό είναι µεταρρύθ-
µιση. Μεταρρύθµιση είναι όταν κάνουµε κάτι πιο αποτελεσµατικά
απ’ ό,τι πριν. Η µεταρρύθµιση δεν είναι κατ’ ανάγκη προς µία κα-
τεύθυνση. Μπορεί µια µεταρρύθµιση να αυξάνει την αποτελεσµα-
τικότητα, αν µεταφέρει πόρους και εξουσίες στην τοπική αυτο-
διοίκηση, µπορεί να τη µειώνει, µπορεί και το αντίστροφο να
ισχύει, αν δεν είναι καταλληλότερη η τοπική αυτοδιοίκηση για τη
συγκεκριµένη άσκηση αρµοδιότητας για λόγους που θα εξηγήσω
στη συνέχεια. 

Μεταρρύθµιση µπορεί να σηµαίνει ιδιωτικοποίηση, µπορεί να
σηµαίνει και κρατικοποίηση, αν οι ιδιωτικοί φορείς στη συγκεκρι-
µένη λειτουργία δεν είναι αποτελεσµατικοί και υπάρχουν λόγοι
να πιστεύουµε ότι το κράτος µπορεί να είναι αποτελεσµατικότερο
σε αυτές τις λειτουργίες.

Χρειάζονται οι µεταρρυθµίσεις στους τοµείς που θίγει αυτό το
νοµοσχέδιο; Είµαστε ικανοποιηµένοι µε τον τρόπο που διαχειρι-
ζόµαστε εδώ και δεκαετίες τα νερά στη Θεσσαλία; Υπάρχει κα-
νένας, έστω ένας, που να πει ότι τις τελευταίες δεκαετίες γίνεται
καλή διαχείριση του νερού στη Θεσσαλία; Δεν πιστεύω να υπάρ-
χει ούτε ένας σε αυτή την Αίθουσα που να το ισχυριστεί. Τι µπο-
ρεί να γίνει εν όψει της ερηµοποίησης και των «Ντάνιελ»; Ση-
µειώνω ότι ο «Ντάνιελ» έχει τη µοχθηρία –προκαλεί, δηλαδή, µε-
γάλες πληµµύρες- εξαιτίας του γεγονότος ότι το χώµα όταν γί-
νεται µια µεγάλη πληµµύρα παύει να µπορεί να απορροφήσει το
νερό, να µη στέλνει το µεγαλύτερο κοµµάτι του νερού στον υδρο-
φόρο ορίζοντα, µε αποτέλεσµα και να έχουµε τεράστιες πληµµύ-
ρες, αλλά και το νερό στο τέλος να καταλήγει στη θάλασσα και
όχι στον υδροφόρο ορίζοντα. Αυτό ως σηµείωση για την αντί-
φαση µεταξύ ερηµοποίησης και πληµµυρών που είναι πλασµα-
τική.

Η Θεσσαλία, λοιπόν, έχει κακή διαχείριση των υδάτων. Και

άλλες περιοχές έχουν κακή διαχείριση των υδάτων, αλλά που-
θενά ο συνδυασµός διαχείρισης και κρισιµότητας δεν είναι τόσο
επείγον όσο στη Θεσσαλία. 

Τι κάνει το νοµοσχέδιο σε σχέση µε τον ΟΔΥΘ; Κάνει δύο πρά-
γµατα: Πρώτον, µαζεύει όλες τις αρµοδιότητες για τη διαχείριση
του νερού σε έναν φορέα, ο οποίος είναι αυστηρά κρατικός. Εδώ
θα ήθελα να σας πω ότι σκεφτόµουν το εξής: Τι θα έλεγε ένας
CEO, ένας επικεφαλής µεγάλης εταιρείας, αν ερχόταν ένα στέ-
λεχος και του έλεγε ότι έχω µια µεγαλοφυή ιδέα και θέλω να γί-
νουµε εµείς διαχειριστές των νερών της Θεσσαλίας; Τότε ο CEO
θα ρωτούσε το µεγαλοστέλεχος το εξής: Δεν µου λες, λεφτά από
πού θα παίρνουµε; Θα του απαντήσει, από τους αγρότες της
Θεσσαλίας. Πιστεύεις πραγµατικά ότι θα παίρνουµε λεφτά από
τους αγρότες της Θεσσαλίας; Τι συµβαίνει ως τώρα σε αυτή τη
διαχείριση; Ε, είναι κάτι ΟΕΒ εκεί πέρα και χρωστάνε µερικές δε-
κάδες εκατοµµύρια. Και τι άλλο όφελος µπορεί να έχουµε; Αν γί-
νουν πληµµύρες, θα µας κυνηγάνε οι πάντες, διότι τις κατα-
στροφές θα τις χρεωθούµε ως αδυναµία λειτουργίας. 

Φαντάζεστε τώρα στα σοβαρά ότι υπάρχει ο οποιοσδήποτε
που να ενδιαφέρεται να αναλάβει αυτό το άχθος σε αυτή την
κρίση που έρχεται και ότι αυτή είναι µια θαυµάσια ιδέα για να
βγάλουν λεφτά ιδιώτες; Άντε να τον βρείτε, γιατί δεν υπάρχει κα-
νένας. Δεν υπάρχει ούτε ένας που να ενδιαφέρεται να αναλάβει
να διαχειριστεί τα νερά σε µία περιοχή που από τη διαχείριση των
νερών πήρε µόνο χρέη. Όπου ενεπλάκη ο ιδιωτικός τοµέας, δη-
λαδή η ΔΕΗ στην προκειµένη περίπτωση, µόνο χρέη πήρε. Διότι
εδώ έχεις διαχείριση των νερών, η οποία γίνεται µε δηµιουργία
χρεών δεκάδων εκατοµµυρίων ηλεκτρικού που δεν πληρώνονται.
Αυτό γίνεται. 

Συνεπώς και για να είµαστε σοβαροί, εδώ προσπαθούµε να µα-
ζέψουµε τις αδυναµίες ενός πολυπλόκαµου κράτους το οποίο
είχε τέσσερα, πέντε πλοκάµια συν ένα κοµµάτι ιδιωτικού τοµέα
φτιαγµένου προ πολλών δεκαετιών -τη δεκαετία του ‘50 είναι που
φτιάχτηκαν οι ΟΕΒ-ΤΟΕΒ- που έχει πάψει να λειτουργεί τουλάχι-
στον στη συγκεκριµένη περιοχή. 

Υπάρχουν άλλες περιοχές που οι ΤΟΕΒ είναι καλοί, ενώ υπάρ-
χουν και κάποιοι ΤΟΕΒ στη Θεσσαλία που είναι, επίσης, καλοί.
Τους βρήκαµε και συνεργαστήκαµε µαζί τους και τους δώσαµε
και χρήµατα. Όµως, από τους πενήντα περίπου ΤΟΕΒ της Θεσ-
σαλίας, οι δεκαπέντε εµφανίστηκαν να συζητήσουν. Οι άλλοι
έψαχναν τα έγγραφα νοµιµοποίησης και δεν ξέρω αν τα έχουν
βρει ακόµα. Αν τα βρουν, ενδεχοµένως να µας ενηµερώσουν.
Όµως, δεν έχουν έρθει ακόµη να µας ενηµερώσουν τι συµβαίνει
στην περίπτωσή τους.

Εδώ, λοιπόν, λέµε να υπάρξει ένας φορέας ισχυρός και κατά
το δυνατόν ευέλικτος. Άλλωστε γι’ αυτό και όλη αυτή η ιστορία.
Λόγω του επείγοντος του χαρακτήρα, δηλαδή, πρέπει να βρούµε
ένα µείγµα φορέα που να έχει ευελιξία, αλλά και την ισχυρή πα-
ρουσία του κράτους, χωρίς την οποία δεν σώζονται τα νερά της
Θεσσαλίας. Το πρόβληµα του νερού της Θεσσαλίας δεν µπο-
ρούµε να το διαχειριστούµε, όχι να το λύσουµε. Δεν υπάρχει καν
διαχείριση χωρίς ισχυρή παρουσία του κράτους. Και αυτό το λέει
κάποιος που έχει πλήρη εµπιστοσύνη στις δυνάµεις της αγοράς,
όταν είναι κατάλληλες οι συνθήκες και η περιοχή. Εδώ το περι-
βάλλον είναι τελείως εχθρικό για να λειτουργήσουµε µε αυτόν
τον τρόπο. Αυτή, λοιπόν, είναι η φύση αυτού του πρώτου κοµµα-
τιού που αφορά τον ΟΔΥΘ. Και σας διαβεβαιώ ότι αν ήσασταν
στη δική µας θέση, θα κάνατε ακριβώς το ίδιο! Έχω µία αµφιβο-
λία για το αν θα τολµούσατε να κρατικοποιήσετε τους ΟΕΒ-
ΤΟΕΒ. Έχω µία αµφιβολία γι’ αυτό. Για όλα τα άλλα είµαι βέβαιος
ότι θα κάνατε ακριβώς το ίδιο.

Πάµε τώρα να δούµε το δεύτερο κοµµάτι, γιατί έχουµε αδική-
σει το νοµοσχέδιο, έτσι όπως το χειριστήκαµε. Υπάρχει µία υπο-
σηµείωση που αφορά τη µεταβίβαση των οµβρίων από τους
δήµους στην ΕΥΔΑΠ και στην ΕΥΑΘ. Αυτό το κάνουµε για τον
εξής λόγο. Ας πούµε, ο µη γένοιτο, ότι έχουµε έναν «Ντάνιελ»
στην Αττική ή στη Θεσσαλονίκη. Αν κοιτούσατε τα µετεωρολο-
γικά µια µέρα πριν τον «Ντάνιελ», θα βλέπατε ότι οι µετεωρολόγοι
έλεγαν ότι αυτή η φοβερή καταστροφή θα χτυπήσει Κορινθία,
Στερεά και Θεσσαλία και όχι ακριβώς τα κοµµάτια που χτύπησε.
Κανείς δεν µας εγγυάται ότι ο επόµενος «Ντάνιελ» δεν θα κάνει
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µια στροφή και δεν θα καθίσει στην Αττική. 
Ας δούµε, λοιπόν, τι πρόβληµα θα έχουµε στην Αττική που είναι

το ίδιο που είχαµε και στη Θεσσαλία και το οποίο είναι ένα αντι-
κειµενικό πρόβληµα, όταν έχεις νερό και τοπική αυτοδιοίκηση.
Εάν κάποιος δήµος για οποιονδήποτε λόγο δεν διαχειρίζεται
καλά τα δικά του όµβρια, αυτό δεν αφορά αυτόν τον δήµο, αλλά
όλο το σύστηµα. Μπορεί να τιναχτεί όλο το σύστηµα στον αέρα,
διότι αν µπλοκάρει κάπου το νερό, πληµµυρίζει παντού. Δεν
πληµµυρίζει µόνο εκεί που µπλόκαρε. Αυτό ανακαλύψαµε στη
Θεσσαλία. 

Τι είναι, λοιπόν, το λογικό που πρέπει να κάνουµε εδώ; Να έρ-
θουµε και να δώσουµε τη δυνατότητα να υπάρξει µια ενιαία δια-
χείριση των οµβρίων και στο µέλλον να πάµε και σε ενεργητική
διαχείριση των οµβρίων. «Ενεργητική διαχείριση» σηµαίνει να
µπορούµε µε βάση τη σύγχρονη τεχνολογία -µε αλγόριθµους και
µε τη δυνατότητα να παρεµβαίνουµε στη ροή του νερού- να κα-
τευθύνουµε το νερό, ώστε να περιορίζουµε τα πληµµυρικά φαι-
νόµενα, να απλώνεται το νερό. Αυτό, όµως, θέλει ενιαία διαχεί-
ριση.

Πάω τώρα στα δάση. Θέλω, λοιπόν, να σας περιγράψω την
πραγµατικότητα, γιατί την ξεχνάµε. Ποιος διαχειρίζεται τα δάση
σήµερα; Η απάντηση είναι πως τα περισσότερα κανείς. Δεν υπάρ-
χουν διαχειριστικές µελέτες σε πάνω από το 50% των δασών. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Πέντε χρόνια είχατε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Όσον αφορά τα πέντε χρόνια που λέτε, θα σας πω
ότι τόσα είχατε κι εσείς. 

Πόσο κοστίζουν, λοιπόν, αυτές οι διαχειριστικές µελέτες; Πε-
ρίπου 80 εκατοµµύρια. Τις βάλαµε ήδη στο ΕΣΠΑ και σήµερα που
µιλάµε µπορώ να ανακοινώσω στο Σώµα ότι για πρώτη φορά -για
πρώτη φορά!- έχουµε ανατεθειµένες µελέτες για όλα τα δάση
της Αττικής, ενώ ανατέθηκαν και για τα δάση της Ηλείας, της Αρ-
καδίας και για µία, δύο ακόµη περιοχές. Στην επόµενη φάση θα
προωθήσουµε διαχειριστικές µελέτες παντού.

Όµως, δεν είναι µόνο ότι δεν έχουµε διαχειριστικές µελέτες -
οι οποίες, ειρήσθω εν παρόδω, θα γίνουν µε νέες προδιαγραφές,
αφού είχαµε να πειράξουµε αυτές τις προδιαγραφές από τη δε-
καετία του ‘60-, αλλά ότι και εκεί που υπάρχει διαχείριση και µε-
λέτες, αφήνεται µέσα το υπόλειµµα της βιοµάζας. 

Το ξέρετε αυτό, κύριοι συνάδελφοι, που προασπίζεστε τα
δάση; Ξέρετε ότι εκεί όπου υπάρχουν παραγωγικά δάση, όπου
υπάρχουν δασικοί συνεταιρισµοί, το υπόλειµµα της βιοµάζας
µένει όλο µέσα και γίνεται το υπόλειµµα προσάναµµα;

Αυτά τα δάση ποιος θα τα υπερασπιστεί; Λέµε για την κοινω-
νική οικονοµία. Πού υπάρχουν ΔΑΣΕ; Απάντηση: Να σας πω πού
δεν υπάρχουν, από τη Θεσσαλία και κάτω υπάρχει ένας για δεί-
γµα, είκοσι άτοµα δηλαδή. Στο 50%, 60% των ελληνικών δασών
υπάρχουν είκοσι άτοµα από πλευράς δασικών συνεταιρισµών.
Δεν υπάρχουν! Δεν υπάρχουν δασεργάτες.

Πάµε, λοιπόν: Δεν έχουµε δασεργάτες στα µισά δάση, δεν
έχουµε διαχείριση, έχουµε µία αδύναµη Δασική Υπηρεσία που
τώρα ενισχύεται, θα πάρει πεντακόσιους ανθρώπους δασολό-
γους, άλλους χίλιους διακόσιους προσωρινούς, ΙΔΟΧ και τα λοι-
πά.

Και κάτι άλλο: Σε αυτά τα δάση δεν είναι ότι δεν υπάρχει δια-
χείριση τώρα, το λέω και στο ΠΑΣΟΚ που κυβέρνησε και αυτό
επαρκώς τις τελευταίες δεκαετίες. Τα δάση µας δεν έχουν δια-
χείριση εδώ και σαράντα, πενήντα χρόνια. Σαράντα, πενήντα χρό-
νια δεν έχουν διαχείριση και αυτό το γεγονός έχει οδηγήσει σε
µία –πώς να το πούµε;- συσσώρευση της καύσιµης ύλης µε
τρόπο εφιαλτικό, που όταν συνδυάζεται µε την κλιµατική κρίση
οδηγεί σε απίστευτες πυρκαγιές, τις λεγόµενες «µέγα-πυρκα-
γιές».

Τι λέει τώρα αυτό το νοµοσχέδιο και πώς πάµε να αντιµετωπί-
σουµε –δεν λέω να λύσουµε, γιατί όποιος θα έλεγε να λύσουµε
το πρόβληµα, θα ήταν µακριά νυχτωµένος- να προσπαθήσουµε
να µετριάσουµε τις επιπτώσεις της καταστροφής;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ κάποιο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε, όπως όλοι
φαίνεται εδώ.

Τι πάµε να κάνουµε; Πάµε να βάλουµε αυτά τα υβριδικά σχή-
µατα, που είναι µείγµα εταιρειών που έχουν µακροχρόνιο ενδια-
φέρον για το ξύλο και τη βιοµάζα, που ζουν δηλαδή από την
πρώτη αυτή ύλη, ώστε να υπάρχει ενδιαφέρον, δασικών συνεται-
ρισµών, για να υπάρχει αυτή η ώσµωση µε τις τοπικές κοινωνίες
και το κριτήριο παύει να είναι η µεγιστοποίηση των πόρων του
Δηµοσίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Σήµερα όλοι οι διαγωνισµοί που πραγµατοποιούνται, γίνονται
µε κριτήριο ποιος θα δώσει τα πιο πολλά λεφτά για να πάρει το
ξύλο. Αυτή τη στιγµή δια νόµου παύει αυτή η προτεραιοποίηση.
Και λέµε 40% του διαγωνισµού θα κριθεί από το αν πάρεις τη βιο-
µάζα έγκαιρα, 40% θα κριθεί από τον όγκο της βιοµάζας που θα
πάρεις σε σχέση µε αυτό που θα σου πει η Δασική Υπηρεσία.
Διότι όταν πάµε στους διαγωνισµούς, ή όταν πάτε στα δάση, θα
ανακαλύψετε ότι αφήνουµε το µεγαλύτερο κοµµάτι, γιατί έχει κό-
στος να βγάλεις αυτή τη βιοµάζα απέξω και µετά ερχόµαστε και
παίρνουµε λεφτά από τους ρύπους -τα µόνα λεφτά που είναι
κάπως διαθέσιµα για προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή- και τα
βάζουµε µαζικά για να φύγει αυτή η βιοµάζα από τα δάση ως επι-
δότηση µε βάση τον όγκο της υπολειπόµενης βιοµάζας και βά-
ζουµε δύο µηχανισµούς πιστοποίησης για να ξέρουµε ότι δεν
γίνεται η ιστορία. Θα κάνει πιστοποίηση και η Δασική Υπηρεσία
και ιδιώτες-πιστοποιητές, οι οποίοι θα πιστοποιούν όλη την αλυ-
σίδα µέχρι την τελική κατανάλωση του ξύλου.

Και ταυτόχρονα, φτιάχνουµε ένα εθελοντικό σύστηµα δηµιουρ-
γίας ρύπων, που λέµε µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία ότι αν
µπαίνουν τα δάση σε διαχείριση, αυτό µας δίνει µε βάση το LU-
LUCF δυνατότητα να δίνουµε ρύπους, να δηµιουργούµε δηλαδή
πρόσθετα έσοδα που θα πληρώνουν µεγάλες εταιρείες, επειδή
εµείς διαχειριζόµαστε τα δάση, ή εµείς θα αναδασώνουµε ή εµείς
θα δασώνουµε. Και αυτοί οι πόροι πάλι θα ξαναγυρνούν πίσω στα
δάση.

Αυτή είναι αυτή η µεταρρύθµιση, συν κάτι αυτονόητο, να µπο-
ρούµε -σε εισαγωγικά- να επιστρατεύουµε και να αµείβουµε
σωστά τους δασεργάτες, όταν υπάρχει µια µεγάλη πυρκαγιά και
να έρχονται µαζικά από όλη την Ελλάδα για να βοηθάνε µε ένα
έτοιµο σύστηµα.

Και πάω στο τελευταίο, τα αυθαίρετα, γιατί τα άλλα θα τα εξη-
γήσουν οι αρµόδιοι Υφυπουργοί, τα ενεργειακά και τα πολεοδο-
µικά. Τα αυθαίρετα είναι κατ’ εξοχήν ένα θέµα που µε έχει
απασχολήσει και θέλω να σας εξηγήσω γιατί και πώς δρούµε στα
αυθαίρετα. Ποια είναι η διαπίστωση στα αυθαίρετα; Η διαπί-
στωση είναι ότι το κράτος, η πολιτεία ως σοβαρός ρυθµιστής της
νόµιµης δόµησης έχει εδώ και δεκαετίες αποτύχει παταγωδώς.
Και το µόνο που έχει κάνει κάθε φορά που φέρνει µια νοµοθεσία
για αυθαίρετα είναι ότι κατά σύστηµα έχει µία µαζική νοµιµοποί-
ηση και µία ανεκπλήρωτη υπόσχεση. Μαζική νοµιµοποίηση, ανεκ-
πλήρωτη υπόσχεση! Και η ανεκπλήρωτη υπόσχεση είναι ότι θα
σταµατήσουµε να κτίζουµε καινούργια, τραβάµε και κόκκινες
γραµµές. Και όπως και στην περίπτωση των δασών, όπου προ-
στατεύουµε το νοµικό δάσος, αλλά το πραγµατικό καίγεται, έτσι
και εδώ πέρα τραβάµε κόκκινες γραµµές στην άµµο και έρχεται
το επόµενο κύµα στην παραλία της Κουρούτας, λέω εγώ ένα πα-
ράδειγµα, γιατί έβλεπα τον κ. Κατρίνη µπροστά µου, αλλά δεν
είναι η Κουρούτα η χειρότερη, γι’ αυτό και την είπα…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι νόµιµα εκεί όλα, κύριε Υπουργέ!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μπορώ να σκεφτώ και χειρότερα πράγµατα.
Έρχεται, λοιπόν, το κύµα και τα σαρώνει.
Ποια είναι η ουσία; Τι πρέπει να κάνουµε; Για να είµαστε σο-

βαροί έναντι του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο κάνει κα-
τενάτσιο εδώ και δεκαετίες -κατενάτσιο κάνει το Συµβούλιο της
Επικρατείας- τι πρέπει να κάνουµε; Να σταµατήσουµε τη νέα αυ-
θαίρετη δόµηση παντού, χωρίς εξαίρεση. Είναι κατάλληλη για
αυτή τη δουλειά η τοπική αυτοδιοίκηση, οι τοπικοί φορείς; Όχι,
γιατί για κάθε πέντε δηµάρχους που ενδεχοµένως θα είχαν αυτή
τη βούληση -δεν έχω συναντήσει πολλούς στη ζωή µου, αλλά
επειδή είµαι καλοπροαίρετος άνθρωπος υποθέτω ότι αυτή είναι
η αναλογία- θα υπήρχε και ένας ο οποίος για παράδειγµα -όπως
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υπάρχει και ένας που δεν στέλνει ποτέ λογαριασµούς νερού- θα
ενθάρρυνε να γίνονται αυθαίρετα. Από την ώρα που αυτά θα γί-
νονταν χωρίς ισχυρή παρουσία του κεντρικού κράτους, δεν έχεις
αποτέλεσµα, συν επειδή τα λεφτά µάς λείπουν, πρέπει να αξιο-
ποιούµε την τεχνολογία. Εδώ τώρα έχουµε έναν πολύ απλό
τρόπο να αξιοποιήσουµε την τεχνολογία -πάρα πολύ απλό- να
πάρουµε δορυφορικές φωτογραφίες από 1ης Ιανουαρίου 2024 -
που τις έχουµε ήδη παραγγείλει- να πάρουµε το e-Άδειες που
έχει οτιδήποτε είναι νόµιµο και προστίθεται και οτιδήποτε και-
νούργιο να το ελέγχουµε, χωρίς να βασιστούµε στον µηχανικό
που θα έχει προσλάβει το Παρατηρητήριο για να πάει να δει, αν
του έχει κάνει κάποιος καταγγελία, ή αν είχε µία επιφοίτηση του
Αγίου Πνεύµατος να πάει ή να µην πάει, να βασιστούµε στην πρα-
γµατικότητα. Και στην πραγµατικότητα, από την ώρα που θα δώ-
σεις εντολή για να γίνει ένας έλεγχος αυθαιρέτων -και µάλιστα
σε µικτά κλιµάκια- δεν υπάρχει περίπτωση αυτό το αυθαίρετο να
µην καταγραφεί ως αυθαίρετο. Μετά έρχεται η κατεδάφιση.

Ποιο είναι το πρόβληµα της κατεδάφισης; Το ξέρουµε όλοι,
αλλά µπορούµε να κρυφτούµε πίσω από το δάχτυλό µας. Το πρό-
βληµα είναι ότι όταν πας µε πρωτόκολλα σε µία περιοχή, έχεις
πρωτόκολλα από τη δεκαετία του 1970 ανεκτέλεστα µέχρι τώρα.
Τι συµβαίνει στην περιοχή; Μαζεύονται όλοι, διότι τους αφορά
όλους πια και σε εµποδίζουν. Τι λέµε, λοιπόν, για να σταµατήσει
αυτή η ιστορία; Ότι κατ’ αρχάς πάµε και ανυπερθέτως προτεραι-
οποιούµε τα καινούργια. Τα καινούργια δεν έχουν πολιτική κά-
λυψη -και ελπίζω να µην αποκτήσουν κιόλας, ελπίζω!- έτσι ώστε
κατ’ αρχάς να σταµατήσουµε τα καινούργια, τα οποία λέµε δε-
καετίες τώρα ότι θα τα σταµατήσουµε. Το περίφηµο το θυµόσα-
στε; «Αν το πληρώσεις, µπορείς να το σώσεις»! Η εµπειρία έλεγε
και ότι αν δεν το πληρώσεις, µπορούσες να το σώσεις. Διότι αυτά
τα αυθαίρετα της δεκαετίας του 1970 που ο Τρίτσης έλεγε ότι
«αν το πληρώσεις, µπορείς να το σώσεις», σωσµένα είναι, δεν τα
κατεδάφισε κανείς και έχουν περάσει σαράντα χρόνια. Τα αυθαί-
ρετα στις οικιστικές πυκνώσεις που είναι πάνω από ενενήντα χι-
λιάδες δεν τα έχουµε µετρήσει ποτέ, ούτε εσείς, ούτε εσείς, ούτε
εµείς. Δεν τα καταγράψαµε. Γιατί δεν τα καταγράψαµε, κύριοι
συνάδελφοι; Γιατί δεν ξέραµε τι να κάνουµε µετά την καταγραφή.
Τι θα την κάναµε την καταγραφή; Ενενήντα χιλιάδες σπίτια!

Αν δεν τελειώσουµε µε τη νέα αυθαίρετη δόµηση, δεν έχει ελ-
πίδα η χώρα να αποκτήσει σοβαρή πολεοδοµική πολιτική. Δεν
µπορεί να έχουµε αυθαίρετο δίπλα και µετά να πάµε να λέµε στον
άνθρωπο της εκτός σχεδίου περιοχής: «Ξέρεις, πρέπει να µαζευ-
τείς. Δεν πρέπει να χτίσεις εκεί», αυτό, εκείνο, διότι σου λέει
αυτός: «Μα καλά, εµένα ήρθες να πεις που έχω νόµιµη άδεια,
σπίτι, πρόσωπο; Να κατεδαφίσεις πρώτα τον άλλον». Πας και λες
στον εντός σχεδίου: «Όχι, δεν θα χτίσεις εδώ. Πρέπει να έχεις
χαµηλότερο ύψος». Θα σου απαντήσει: «Εµένα ήλθες να το πεις,
που αφήνεις τα αυθαίρετα»; 

Κάποια στιγµή, για να αποκτήσουµε σοβαρή πολεοδοµική πο-
λιτική, επιτέλους, µε την κλιµατική αλλαγή να επελαύνει, πρέπει
να αποφασίσουµε ως Σώµα να γκρεµίζουµε οτιδήποτε καινούργιο
και να αρχίσουµε, γκρεµίζοντας και κοιτώντας τι µπορεί να γίνει
στο παρελθόν προ του 2011, να διορθώνουµε την κατάσταση. 

Δεν θα µπω στα άλλα κεφάλαια, γιατί έχει ξεπεραστεί ο χρόνος
και δεν θέλω να καταχραστώ την ανοχή του Προέδρου, θα πω
µόνο ότι κάνουµε σηµαντικά πράγµατα και στο Απόλλων και µε
τον ηλεκτρικό χώρο, αλλά θα τα πουν και οι αγαπητοί συνάδελ-
φοι, καθώς και για τις λοιπές πολεοδοµικές διατάξεις που είναι
σηµαντικές. 

Αυτό που θέλω να πω κλείνοντας είναι ότι η κλιµατική κρίση
µας φέρνει ενώπιον δηµοσιονοµικών και πραγµατικών προβλη-
µάτων, τα οποία θα εξουθενώσουν την ελληνική πολιτεία και τις
άλλες χώρες της Ευρώπης και τις υπόλοιπες χώρες του πλανήτη.
Διότι θα πρέπει να πληρώσουµε ταυτόχρονα ένα τεράστιο κό-
στος πράσινης µετάβασης, για να σταµατήσουµε τα χειρότερα
και να πληρώνουµε ταυτόχρονα ένα πολύ µεγάλο κόστος προ-
σαρµογής, δηλαδή, τις καταστροφές και τις πολιτικές πρόληψης.

Συνεπώς πρέπει να γίνουµε αφάνταστα πιο αποτελεσµατικοί
και µε λύπη λέω ότι αυτή η συζήτηση στη Βουλή σήµερα δεν είχε
αυτόν τον χαρακτήρα. Δεν είχε έναν χαρακτήρα συνειδητοποί-
ησης -ως τώρα τουλάχιστον- της βαρύτητας των προβληµάτων

που έχουµε µπροστά µας, το πώς αυτά τα προβλήµατα δεν αφο-
ρούν ένα κόµµα ή έναν ή µία κυβέρνηση, αλλά θα είναι διαχρο-
νικά. Και επειδή αργά ή γρήγορα -όλοι κυβερνάνε, λέει η εµπει-
ρία- θα τα βρούµε µπροστά µας, για να τα λύσουµε, χρειάζεται
να συζητάµε τα ουσιαστικά θέµατα και όχι να κάνουµε συζητή-
σεις ανεµόµυλων. Και εδώ να πω κάτι, οι συζητήσεις ανεµόµυλων
που αφορούσαν τον Δον Κιχώτη είχαν ένα ελαφρυντικό: Ότι ο
Δον Κιχώτης διάβαζε πολλά ιπποτικά βιβλία. 

Μπορώ να σκεφτώ ότι µπορεί και κάποιοι Δον Κιχώτες να δια-
βάζουν πολλά µαρξιστικά βιβλία, αλλά η πραγµατικότητα είναι
ότι αν δεν κοιτάµε τα πραγµατικά προβλήµατα, δεν τα αναγνω-
ρίζουµε και δεν τα συζητάµε ως οργανωµένη κοινωνία στο Κοι-
νοβούλιο, δεν υπάρχει ποτέ περίπτωση να τα λύσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 3ο Γυµνάσιο Ρόδου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και
καλό Πάσχα!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό κύριε

Κόκκαλη γιατί είχα ένα διάλογο από τότε που µου κάνατε νόηµα
ότι θέλετε παρέµβαση. Μας έχουν ειδοποιήσει από το κόµµα
µέχρι τις τέσσερις θα ήσασταν, όπου να ‘ναι έρχεται ο κ. Παππάς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τι τέσσερις και είκοσι, κύριε Πρό-
εδρε; Αφού δεν είναι εδώ ο κ. Παππάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εξάλλου τον λόγο
τώρα θα πάρει -γιατί βλέπω ότι έχει ζητήσει και µπήκε στην Αί-
θουσα- ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, µη διαµαρτύρε-

σθε, οι Πρόεδροι όταν ζητούν τον λόγο, προηγούνται. Ήλθε
τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ έκανα προσπά-

θεια, αλλά µου λέει η γραµµατεία ότι έχουν αυτή την ενηµέρωση.
Λύστε το θέµα µε το κόµµα, ο Υπουργός δεν θα φύγει. Αυτό που
θέλατε να κάνετε παρέµβαση, θα το κάνετε µετά. Εγώ δεν έχω
καµµία αντίρρηση, αλλά τώρα θα δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
κ. Ανδρουλάκη.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου αποτίοντας φόρο τιµής
στον Γιώργο Γεννηµατά. Μια πολύ µεγάλη προσωπικότητα που
έφυγε σαν σήµερα από τη ζωή, ακριβώς πριν από τριάντα χρόνια.
Έναν πολιτικό που ταυτίστηκε µε το πιο πολύτιµο αγαθό για έναν
άνθρωπο, την υγεία. Ο Γιώργος Γεννηµατάς µαζί µε τον Παρα-
σκευά Αυγερινό και βέβαια τον Ανδρέα Παπανδρέου υπήρξαν οι
βασικοί εµπνευστές και αρχιτέκτονες του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. 

Το ΕΣΥ υπηρέτησε για δεκαετίες τον ελληνικό λαό, µειώνοντας
ανισότητες και µάλιστα κατά τη διάρκεια της πανδηµίας –πρό-
σφατα, αυτής της παγκόσµιας πρόκλησης- ήταν αυτό που κρά-
τησε όρθια την κοινωνία µας. Θα περίµενε κάποιος µετά από
αυτή την επώδυνη περιπέτεια για την ανθρωπότητα, την Ελλάδα
και τον ελληνικό λαό να υπάρξει ένας ιδιαίτερος σχεδιασµός του
ταµείου ανάκαµψης, ενός ταµείου που δηµιούργησε η Ευρω-
παϊκή Ένωση για την πανδηµία, ώστε η ελληνική Κυβέρνηση να
στηρίξει αυτό το βασικό πυλώνα του κοινωνικού κράτους τη δη-
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µόσια υγεία, αλλά αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση κάνει συνεχιζόµενα
µπαλώµατα, εξυπηρετώντας ισχυρά ιδιωτικά συµφέροντα που
έχουν δηµιουργήσει ένα ολιγοπώλιο στην ιδιωτική περίθαλψη,
όπως λέει και η Τράπεζα της Ελλάδος. 

Δεν είναι τυχαίο ότι ο ελληνικός λαός πληρώνει τις δεύτερες
µεγαλύτερες ιδιωτικές δαπάνες υγείας σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Μας ξεπερνάει µόνο η Βουλγαρία. Για µας, για την πα-
ράταξή µας -και το λέω αυτό τριάντα χρόνια µετά το θάνατο του
µεγάλου πολιτικού Γιώργου Γεννηµατά- παραµένει ισχυρή προ-
τεραιότητα η αναγέννηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Έχουµε τεράστιο χρέος απέναντι στον ελληνικό λαό, τη µεσαία
τάξη και τους πιο αδύναµους Έλληνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χθεσινή µέρα και τα όσα συνέ-
βησαν στον χώρο του Κοινοβουλίου, είναι µια ντροπή. Είναι µια
ντροπή για τον κοινοβουλευτισµό, όταν κάποιοι -δήθεν- εκπρό-
σωποι του ελληνικού λαού ανταλλάσσουν χυδαίες εκφράσεις,
ανεπίτρεπτες, εντός της Αίθουσας του Κοινοβουλίου και χειρο-
δικούν στο περιστύλιο. Τίποτα δεν µπορεί να δικαιολογήσει αυτές
τις απαράδεκτες εικόνες. Το µόνο που κάνουν, είναι να µειώνουν
την αξιοπιστία της πολιτικής, να µειώνουν την εµπιστοσύνη του
ελληνικού λαού στους πολιτικούς και στη Βουλή. 

Όµως, δεν υπάρχει δικαιολογία και για Βουλευτές, όπως ακού-
σαµε, να παρακινούν για βία εντός των εκκλησιών. Είδαµε τι
έγινε, πριν από µερικές µέρες στην Καβάλα. Το καταδικάσαµε
απερίφραστα. Όπως δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό πολιτικοί αρ-
χηγοί να αποφασίζουν, λες και είναι τροχονόµοι της θρησκείας,
ποιοι µπορούν να πάνε στις εκκλησίες και ποιοι δεν µπορούν να
πάνε στις εκκλησίες και µάλιστα αυτές τις άγιες µέρες για την
Ορθοδοξία. Θέλω να πω ότι είναι οι ίδιοι που δεν δίστασαν να
προσβάλλουν τη χριστιανική πίστη, πουλώντας -δήθεν- επιστολές
του Ιησού. Και ερωτώ πραγµατικά την επίσηµη ελληνική Εκκλη-
σία: Είναι ή δεν είναι αιρετικό κάποιος για λίγα ψηφαλάκια να
πλαστογραφεί ακόµα και το επίσηµο δόγµα της ορθόδοξης πί-
στης; Γιατί στο τέλος θα τρελαθούµε. Κάποια πράγµατα έχουν
όριο και δυστυχώς, κάποιοι µέσα σε αυτή την Αίθουσα έχουν ξε-
περάσει τα όρια, υπονοµεύοντας τον ορθό λόγο, υπονοµεύοντας
αρχές, αξίες και παραδόσεις του ελληνικού λαού. 

Πριν από µερικές ηµέρες είχαµε την επέτειο από το πραξικό-
πηµα της 21ης Απριλίου, που κατέληξε στη µεγάλη εθνική τραγω-
δία της Κύπρου. Πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση, είναι
καθήκον όλων των δηµοκρατικών δυνάµεων να προστατεύσουµε
τον κοινοβουλευτισµό, όχι όµως µόνο µε λόγια, αλλά µε πράξεις,
καθηµερινά, µε την πολιτική και δηµόσια µας συµπεριφορά, µε
τις πολιτικές µας πρωτοβουλίες. 

Χθες, λοιπόν, ο Άρειος Πάγος, µε την απόφασή του, απέκλεισε
από τις ευρωεκλογές ένα κόµµα-περιτύλιγµα και όχηµα της
εγκληµατικής οργάνωσης της Χρυσής Αυγής, τους πολιτικούς
οπαδούς του νεοναζισµού και της χούντας των συνταγµαταρχών.
Είναι µία απόφαση, για την οποία συµβάλαµε και εµείς µε το υπό-
µνηµα που καταθέσαµε. Άλλωστε, η αντιπαράθεση µε τον φασι-
σµό και την απανθρωπιά είναι αξιακή και δεν βασίζεται σε εκλο-
γικούς και µικροκοµµατικούς υπολογισµούς. 

Γι’ αυτό τον λόγο, καταθέσαµε συγκεκριµένη νοµοθετική πρό-
ταση και στις περιφερειακές και δηµοτικές εκλογές, που όµως η
Κυβέρνηση τότε απέρριψε, γιατί πίστεψε ότι δεν τη βόλευε πολι-
τικά. 

Όσον αφορά τώρα στην παρέα του κ. Κασσελάκη, δεν θα στα-
µατήσει να µας εκπλήσσει, από ό,τι φαίνεται, το επόµενο διά-
στηµα. Από την κρουαζιέρα µε το κότερο ενηµερώνει ότι δεν
θέλει τις ψήφους των Σπαρτιατών και λίγο µετά, ο υποψήφιος Ευ-
ρωβουλευτής και ξάδελφός του δηλώνει ότι είναι ευπρόσδεκτες
οι ψήφοι των ακροδεξιών του περιτυλίγµατος της Χρυσής Αυγής. 

Δεν καταθέσατε υπόµνηµα για τους Σπαρτιάτες. Όταν πιεστή-
κατε, καταθέσατε µία δήλωση για όλα αυτά και τα συγχαρητήρια
από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του καταδικασµένου εγκ-
ληµατία Κασιδιάρη προς το κόµµα σας ήταν αποκαλυπτικά. Εί-
χατε, µάλιστα, το θράσος να µας εγκαλέσετε, επειδή κάναµε το
καθήκον µας απέναντι στους νεοναζιστές εγκληµατίες, καταθέ-
τοντας το υπόµνηµά µας στην ώρα του και όχι εκπρόθεσµα και

για επικοινωνιακούς λόγους. Από ό,τι φαίνεται, για κάποιους το
βαρέλι δεν έχει πάτο.

Όµως, δεν είστε µόνο εσείς. Είχαµε και τη µαρτυριάρα κ. Χρι-
στοφιλοπούλου, η οποία τι αποκάλυψε; Αποκάλυψε αυτό που
είπα από την πρώτη στιγµή, ότι η ένταξη του κ. Μπελέρη στο ευ-
ρωψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρατίας δεν είχε ούτε εθνικά ούτε
ευρωπαϊκά κίνητρα, ότι ο κ. Μητσοτάκης έδειξε µέγιστη ασέβεια
στην ελληνική εθνική µειονότητα της Βορείου Ηπείρου και ότι την
εργαλειοποιεί, διότι τον κ. Μπελέρη τον χρειαζόµαστε εκεί που
τον ψήφισαν οι οµογενείς, Δήµαρχο της Χειµάρρας και όχι υπο-
ψήφιο Ευρωβουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τι είπε, λοιπόν, η µαρτυριάρα κ. Χριστοφιλοπούλου; Είπε ότι
τον εντάξαµε στο ψηφοδέλτιό µας, για να πάρουµε ψήφους από
την ακροδεξιά και να σταµατήσουµε τις διαρροές. Αυτό δείχνει
ότι πάρα πολύ σοβαρά θέµατα, όπως είναι οι δηµοκρατικοί θε-
σµοί, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, αλλά και τα εθνικά µας ζητήµατα
τα χειρίζεστε µε έναν ποταπό τρόπο, µε µόνο κίνητρο, µε µόνο
στόχο την εκλογική σας επιρροή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε στο θέµα που συζητούµε
σήµερα, το νοµοσχέδιο σχετικά µε τις ρυθµίσεις για την αντιµε-
τώπιση των πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης,
της κλιµατικής αλλαγής. Θα ήθελα να επικεντρωθώ σε δύο ση-
µεία, ξεκινώντας από τη χθεσινή φιέστα του κ. Μητσοτάκη για το
πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Ως Ευρωβουλευτής αγωνιούσα, βλέποντας
τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης, και πάλεψα για να ενισχυ-
θεί όλη η Ευρώπη µε εναέρια µέσα, για να ανοίξει η νέα γραµµή
παραγωγής των Καναντέρ, για να γίνει πραγµατικότητα αυτή η
δυνατότητα και να καλυφθούν οι ανάγκες όλων των χωρών και
ιδιαίτερα των ευρωπαϊκών χωρών της Μεσογείου. 

Και µε δική µου πρωτοβουλία πετύχαµε δύο από αυτά τα Κα-
ναντέρ που θα αγοράσουµε ως χώρα να είναι µε 100% χρηµατο-
δότηση του ευρωπαϊκού µηχανισµού πολιτικής προστασίας,
όπως επίσης µε ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση να µπορούµε να επι-
σκευάσουµε τα παλαιότερα Καναντέρ που διαθέτουµε. 

Συνεπώς γνωρίζω πάρα πολύ καλά την αξία αυτής της πρωτο-
βουλίας, την αξία της ενίσχυσης της χώρας µας µε αυτά τα σύγ-
χρονα εναέρια µέσα. Έχουµε χρέος να πάµε προς αυτή την
κατεύθυνση, για να στηρίξουµε και τις ηρωικές προσπάθειες του
Πυροσβεστικού Σώµατος, των εποχικών πυροσβεστών, που δί-
νουν αγωνιώδεις µάχες κάθε χρόνο µε τις φλόγες σε όλη την Ελ-
λάδα. 

Όµως, αυτό που έχω επισηµάνει από την πρώτη στιγµή και στη
διάρκεια της συζήτησης που κάναµε τότε για την κύρωση της
συµφωνίας για τα νέα πυροσβεστικά αεροπλάνα είναι ότι οι φω-
τιές σβήνονται τον χειµώνα. Αυτό λένε όλοι οι διακεκριµένοι επι-
στήµονες. Πρέπει, λοιπόν, να επενδύσουµε πολύ περισσότερο
από ό,τι επενδύουµε σήµερα στην πρόληψη. 

Να θυµίσω ότι πέρυσι είχαµε τα περισσότερα εναέρια µέσα
παρά ποτέ, περισσότερα από κάθε άλλη φορά. Παρ’ όλα αυτά,
είχαµε έναν από τους χειρότερους απολογισµούς ιστορικά σε κα-
ταστροφές. Πάνω από ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα καµένης γης σε όλη την Ελλάδα. Ήταν µάλιστα χα-
ρακτηριστικό, όπως επεσήµανα και τότε, ότι είχαµε τις λιγότερες
εστίες από άλλες χώρες, αλλά είχαµε πολύ περισσότερα καµένα
στρέµµατα, αναλογικά πάντα µε την έκτασή µας. 

Συνεπώς τα µέσα πυρόσβεσης και ιδιαίτερα τα εναέρια µέσα
είναι απαραίτητα, αλλά από µόνα τους δεν αρκούν. Δεν αρκούν,
για να αντιµετωπίσουµε την κλιµάκωση της κλιµατικής αλλαγής
και τις επιπτώσεις της. 

Η φετινή χρονιά, προφανώς, θα είναι δυσκολότερη από κάθε
άλλη χρονιά. Και φαίνεται, αφού πολύ νωρίς έχουµε πολύ µεγά-
λες πυρκαγιές και καταστροφές σε πολλά σηµεία της χώρας.
Άρα η κλιµατική κρίση, η κλιµατική αλλαγή είναι ένα δεδοµένο.
Δεν µπορεί για εσάς, συγχρόνως, να είναι ένα µεγάλο άλλοθι,
ώστε να πετάτε τη µπάλα στην κερκίδα. Έχουµε χρέος να προ-
ετοιµαστούµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, µε βέλτιστες πρα-
κτικές άλλων ευρωπαϊκών χωρών σε επίπεδο πρόληψης, ώστε η
κλιµατική κρίση να αντιµετωπιστεί αναλόγως και όχι να κλαίµε
πάνω από τα καµένα, όπως κάνετε, πολλές φορές και µε θεωρίες
συνωµοσίας -είδαµε τι έγινε στη Δαδιά το καλοκαίρι- σηκώνοντας
τα χέρια ψηλά. Έχετε χρέος µπροστά σε αυτήν τη µεγάλη πρό-
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κληση να προετοιµάσετε σωστά το κράτος µας. 
Πέρυσι, λοιπόν, στη Δαδιά, ψάχνατε δικαιολογίες σε θεωρίες

συνωµοσίας. 
Από τη χθεσινή οµιλία του Πρωθυπουργού έλειψε κάθε ίχνος

αυτοκριτικής. Τι έγινε λάθος στο σχεδιασµό; Τι πρέπει να κά-
νουµε φέτος σε επίπεδο πρόληψης, για να πάµε καλύτερα από
ότι πέρυσι; Όταν όµως δεν µιλάς µε στοιχεία και συνωµοσιολο-
γείς για επικοινωνιακούς λόγους, γιατί να ζητήσεις συγγνώµη;
Γιατί να πεις κάτι, το οποίο να είναι ρεαλιστικό και αντικειµενικό; 

Τι συνέβη στη Δαδιά πέρυσι; Η φύση χτυπούσε το καµπανάκι
για πέντε χρόνια. Στη Ροδόπη και στον Έβρο είχαµε τη µεγαλύ-
τερη αύξηση ξηρασίας σε όλη την Ελλάδα. Έλεγε, λοιπόν, η
φύση, πέντε χρόνια «προετοιµαστείτε» και δεν κάνατε τίποτα! Γι’
αυτό καταστράφηκε η Δαδιά, γι’ αυτό έκαιγε τόσες πολλές εβδο-
µάδες, γι’ αυτό ήταν η µεγαλύτερη πυρκαγιά της Ευρώπης. Ούτε
ένα συγγνώµη, όµως, για το ότι αφήσατε απροετοίµαστο αυτό
το κόσµηµα του φυσικού πλούτου της χώρας µας. 

Ακούγαµε τότε τον κ. Σκέρτσο να λέει ότι ήταν συντονισµός
της κλιµατικής κρίσης µε τη µεταναστευτική κρίση. Αν είναι δυ-
νατόν να τα λέµε αυτά εν έτει 2023 και 2024, όταν έχουµε τόσο
ακραία καιρικά φαινόµενα και πρέπει µε ορθό λόγο να προετοι-
µάσουµε τις δοµές του κράτους. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα δεν µου δηµιουργεί πε-
ρισσότερες ελπίδες. Η πρότασή σας, ουσιαστικά, τι είναι; Η πα-
ραχώρηση συγκεκριµένων δασών σε µεγάλα οικονοµικά συµφέ-
ροντα, µε στόχο την οικονοµική τους αξιοποίηση και πολύ λιγό-
τερο µε στόχο την προστασία τους. Δεν διασφαλίζετε την αειφο-
ρία αυτών των οικοσυστηµάτων, την κυκλική οικονοµία. Για τον
λόγο αυτόν έχουµε προτείνει συγκεκριµένες αλλαγές, που διορ-
θώνουν την ουσία του νοµοθετικού κειµένου που έχετε φέρει. 

Oι προτάσεις µας αφορούν, τόσο τη νοµική και τεχνική περι-
γραφή του είδους των εργασιών που µπορούν να ανατίθενται σε
υβριδικά σχήµατα, τα οποία πρέπει να µπορούν να είναι και συ-
νεταιρισµοί, αλλά και στον εποπτικό ρόλο της Δασικής Υπηρε-
σίας, που τον θεωρούµε πάρα πολύ κρίσιµο λόγω της εµπειρίας
τους. 

Επίσης, το άλλο πολύ σηµαντικό που φέρνετε σήµερα, είναι η
δηµιουργία του Οργανισµού Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας,
που συστήνεται ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, αλλά στο
οποίο ανατίθενται αρµοδιότητες που ανήκουν στον σκληρό πυ-
ρήνα του κράτους. 

Ο οργανισµός αυτός είναι απάντησή σας στις µεγάλες κατα-
στροφές του περασµένου Σεπτεµβρίου, που στοίχισαν τη ζωή σε
δεκαεπτά ανθρώπους, κατέστρεψαν ολόκληρα χωριά και προκά-
λεσαν τεράστιες ζηµιές σε υποδοµές, σπίτια, περιουσίες και επι-
χειρήσεις. Ακόµα και σήµερα αγρότες και κτηνοτρόφοι της
Θεσσαλίας, που έχουν υποστεί φαραωνικές καταστροφές, καθώς
χιλιάδες στρέµµατά τους βρέθηκαν κάτω από το νερό και πολλές
κτηνοτροφικές µονάδες καταστράφηκαν, δεν έχουν στον ήλιο
µοίρα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, όσο κι αν θέλετε να την κρύ-
ψετε κάτω από το χαλί. Η κατάτµηση εδαφών και η ρύπανση από
ορυκτά καύσιµα, λιπαντικά και άλλες χηµικές ουσίες, έχουν επη-
ρεάσει την υγεία εδαφικών οικοσυστηµάτων.

Την ίδια στιγµή και ενώ χιλιάδες αγρότες, κτηνοτρόφοι και επι-
χειρηµατίες έχουν καταστραφεί, οι αποζηµιώσεις, πλην ορισµέ-
νων εξαιρέσεων αρχικών προκαταβολών, καθυστερούν απελ-
πιστικά. Από την πρώτη στιγµή είχα επισηµάνει ότι η οικονοµική
και κοινωνική ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας δεν µπορεί να γίνει
στο σκοτάδι και µε αποσπασµατικές παρεµβάσεις. Απαιτείται ένα
ολοκληρωµένο και ενιαίο σχέδιο, που δεν θα περιορίζεται µόνο
σε έργα υποδοµής, αλλά θα περιλαµβάνει όλα τα θέµατα που
αφορούν την παραγωγή, τις επιχειρήσεις, το κοινωνικό κράτος
και την απασχόληση. Για τον λόγο αυτόν εξαρχής είχαµε προτεί-
νει τη δηµιουργία ενός ανεξάρτητου φορέα που θα δουλέψει µε
το σύστηµα των οµάδων διοίκησης έργου, κάτι που είχε συµβεί
και στους Ολυµπιακούς Αγώνες για να επιταχύνουµε την επί-
τευξη των στόχων, ουσιαστικά µια task force σε ευρωπαϊκά πρό-
τυπα. Μάλιστα τότε είχα συναντήσει και την αρµόδια Επίτροπο
που µου είχε υπογραµµίσει τα γραφειοκρατικά ζητήµατα. Γι’ αυτό
επιµέναµε ότι αυτή η πρόταση της task force ήταν η µόνη λύση. 

Ποια ήταν η απάντηση του Πρωθυπουργού; Την έκανα, λέει,

την task force. Την έχουµε κάνει, λέει, στο Μέγαρο Μαξίµου. Και
ποια ήταν τα αποτελέσµατα που έφεραν; 

Βλέπει, λοιπόν, ο πολίτης της Θεσσαλίας ποια ήταν τα αποτε-
λέσµατα των δεσµεύσεων του κ. Μητσοτάκη. Ελάχιστα θετικά
αποτελέσµατα. Ακόµη και σήµερα χωριά και χιλιάδες πολίτες της
Θεσσαλίας δεν µπορούν να σχεδιάσουν το µέλλον τους. Αυτό
είναι απόλυτα δική σας ευθύνη, είναι ευθύνη του επιτελικού κρά-
τους, που µαζεύει όλες τις αρµοδιότητες στο Μαξίµου. Ούτε
Υπουργεία υπάρχουν, ούτε περιφέρειες υπάρχουν, ούτε δήµοι
υπάρχουν, ούτε επιµελητήρια υπάρχουν. Υπάρχει µόνο ο Μητσο-
τάκης και η παρέα του. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα του επιτελι-
κού κράτους, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τι φέρνετε, λοιπόν, σήµερα; Καµµία ουσιαστική συµµετοχή πε-
ριφέρειας, δήµων, θεσµικών φορέων. Ούτε ταχύτητα διασφαλί-
ζετε ούτε διαφάνεια διασφαλίζετε, που ήταν οι δικές µας προτε-
ραιότητες. Μια ανώνυµη εταιρεία είναι, η οποία ελέγχεται απο-
λύτως από τους εκπροσώπους του κράτους και όπου όλοι οι
άλλοι έχουν ρόλο θεατή και κυρίως η περιφέρεια και οι δήµοι
στους οποίους αναφέρεστε. 

Είναι η πρώτη φορά; Όχι βεβαίως. Το ίδιο πρότυπο ακολουθή-
σατε και στην «Αναπτυξιακή» του Δήµου της Αθήνας. Όποιους
αυτοδιοικητικούς δεν τους ελέγχετε, τους περιφρονείτε, τους
οδηγείτε στην γωνία, στην απαξίωση, τους αποψιλώνετε από συ-
γκεκριµένες αρµοδιότητες και εξουσίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Το κάνατε, όπως είπα, και µε τον Δήµο της Αθήνας. Λίγο πριν
αναλάβει ο κ. Δούκας, είχατε αυτή τη στρατηγική. Τα ίδια κάνετε
τώρα και µε τον περιφερειάρχη Θεσσαλίας κ. Κουρέτα. Χρηµα-
τοδοτείτε τον ΟΔΥΘ, αντί της Περιφέρειας Θεσσαλίας, για πολ-
λές κατηγορίες έργων, ώστε να υποβαθµίσετε τον ρόλο και να
µειώσετε τις αρµοδιότητες της περιφέρειας. Στον οργανισµό
αυτόν µάλιστα ανατίθεται µε κανόνες ιδιωτικής οικονοµίας η δια-
χείριση των υδάτων της Θεσσαλίας κατά παρέκκλιση της ισχύου-
σας νοµοθεσίας, ενώ ταυτόχρονα είναι και πάροχος υπηρεσιών
ύδατος για το αρδευτικό νερό και ελεγκτής, υποκαθιστώντας και
εδώ το κράτος, καθώς θα µπορεί να αδειοδοτεί τις χρήσεις του
νερού. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι χαρακτηριστικό ότι ενώ η διαχεί-
ριση υδάτων βάσει των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας ανήκει στο κράτος και δεν επιτρεπόταν να ανατεθεί ούτε
καν στις αιρετές περιφέρειες, τώρα εσείς τις εκχωρείτε σε µια
ιδιωτική εταιρεία, της οποίας δεν είναι δεδοµένο ότι το δηµόσιο
θα είναι για πάντα ο µοναδικός µέτοχος. Και αυτό ας το σηµει-
ώσουν οι πολίτες της Θεσσαλίας για τους µακροπρόθεσµους
σχεδιασµούς του Μεγάρου Μαξίµου. 

Ο µόνος σας στόχος εντέλει είναι να ελέγξετε απόλυτα την
επόµενη µέρα στη Θεσσαλία και κυρίως τον αναπτυξιακό χάρτη,
αφού µέσω αυτής της εταιρείας θα καθορίσετε το στρατηγικό
σχέδιο ανάπτυξης και µέσω των αδειοδοτήσεων του νερού ποιες
καλλιέργειες θα επιτρέπονται και ποιες όχι.

Για εσάς, λοιπόν, δεν υπάρχουν ούτε περιφέρειες, ούτε δήµοι,
ούτε φορείς. Όλα στο επιτελικό κράτος, όλα στην παρέα του Με-
γάρου Μαξίµου, όλα στον κ. Μητσοτάκη. Αυτό, λοιπόν, δεν είναι
αποδεκτό από εµάς ούτε ως κουλτούρα διακυβέρνησης ούτε ως
πολιτικό αποτέλεσµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Βέβαια δεν περίµενα κάτι περισσότερο από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και προσωπικά από τον Πρωθυπουργό διότι,
ό,τι και να λέµε, ό,τι και αν συµβαίνει στην κοινωνία, εσείς πολύ
απλά γυρίζετε την πλάτη. Η αλαζονεία σας έχει χτυπήσει κόκκινο
όχι µόνο στο θέµα της Θεσσαλίας, αλλά ακόµη και στο θέµα που
αφορά κάθε Έλληνα, κάθε Ελληνίδα, κάθε νοικοκυριό: το θέµα
της ακρίβειας.

Πραγµατικά ήταν εντυπωσιακό να βλέπω τον Πρωθυπουργό
να πανηγυρίζει για τη δουλειά που έχει κάνει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας στον τοµέα της ακρίβειας. Ο Πρωθυπουργός
σε ένα διάστηµα δώδεκα µηνών έχει τουλάχιστον τρεις φορές πει
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ότι τα δύσκολα της ακρίβειας είναι πίσω. Ο Πρωθυπουργός πα-
νηγυρίζει για τα επιτεύγµατα της Κυβέρνησής του στο ζήτηµα
της ακρίβειας. Για το µόνο που µπορείτε να πανηγυρίζετε είναι
ότι κάνατε την Ελλάδα πρωταθλητή Ευρώπης στην ακρίβεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είχαµε τον µήνα Μάρτιο υπερτετραπλάσια αύξηση του ρυθµού
του πληθωρισµού σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στα τρόφιµα. Μόνο γι’ αυτό µπορείτε να πανηγυρίζετε.
Κάνατε την Ελλάδα πρωταθλητή Ευρώπης στην ακρίβεια.

Και βέβαια όλα αυτά σε µια εποχή πάρα πολύ δύσκολη, γιατί η
ακρίβεια δεν είναι µόνο στα τρόφιµα. Είναι στα ενοίκια, είναι στην
υγεία, είναι στην παιδεία των παιδιών. Έχετε κάνει τη ζωή του ελ-
ληνικού λαού πάρα, µα πάρα πολύ δύσκολη. Μια χώρα µε χαµη-
λούς µισθούς και µε τεράστια ακρίβεια. Αυτό είναι το πολιτικό
έργο της Νέας Δηµοκρατίας και πιστεύω ότι στις 9 Ιουνίου θα
πάρετε µήνυµα αποδοκιµασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Ο τόπος χρειάζεται ισχυρή και σοβαρή Αντιπολίτευση. Είµαστε
εδώ γι’ αυτόν ακριβώς τον ρόλο, για να προτείνουµε λύσεις απέ-
ναντι στην αλαζονεία της διακυβέρνησής σας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κόκ-

καλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για παρέµβαση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αναφέρατε στην οµι-

λία σας κάποια πράγµατα, για τα οποία θέλω να σας υποβάλω
µια ερώτηση και µία παρατήρηση όσον αφορά την αντισυνταγµα-
τικότητα. 

Απαξιώσατε βέβαια µε τον κλασικό τρόπο αυτά τα οποία λέει
η Αντιπολίτευση. Σας ανέφερα στην πρωτολογία µου, όταν ανέ-
πτυξα την ένσταση αντισυνταγµατικότητας ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα: τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας. Αυτά
φιλοδοξούν να προστατεύσουν τη ζωή και την ασφάλεια όλων
των Θεσσαλών πολιτών. Πήρατε τον λόγο και είπατε: «Μα, ο
Υπουργός θα τα εγκρίνει». 

Σας ρωτώ, µπορείτε ως Υπουργός, αφού έχει εκπονηθεί το
σχέδιο διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας, να ασκήσετε έλεγχο νο-
µιµότητας ή έλεγχο σκοπιµότητας; Να το πούµε πιο απλά: Μπο-
ρείτε να το γυρίσετε πίσω; Μπορείτε να το κάνετε αυτό;

Δεύτερον, κάνατε κάποια σχόλια όσον αφορά αυτούς που θα
αναλάβουν τη διαχείριση των νερών. Κύριε Υπουργέ, τα λέτε σο-
βαρά τώρα αυτά; Έχετε ένα ελαφρυντικό ότι δεν γνωρίζετε από
την αγροτική παραγωγή και το τι έγινε πραγµατικά στη Θεσσα-
λία. Δηλαδή, είναι να τους λυπηθούµε τους ανθρώπους αυτούς;
Οποίος ελέγχει το νερό, θα ελέγχει και τη γη, κύριε Υπουργέ. Ξέ-
ρετε τι θέλουν στη Θεσσαλία αυτοί οι οποίοι τους αναθέσατε το
master plan; Το λέει ο Διευθύνων Σύµβουλος κ. Γκουτζούρης:
«Θέλουµε να κάνουµε µεγάλα θερµοκήπια και µπορούµε να κά-
νουµε επενδύσεις». Δηλαδή, δουλέψετε αγρότες και θα σας τα
πουλάµε εµείς. Να τους λυπηθούµε; 

Το master plan της ολλανδικής εταιρείας το γνωρίζουν οι Βου-
λευτές της συµπολίτευσης; Στη σελίδα 42 λέει ότι τα έργα τα
αντιπληµµυρικά στη Θεσσαλία ξεκινάνε από το 2028 και τελει-
ώνουν το 2040. Συµφωνεί η Κυβέρνησή σας και οι Βουλευτές που
θα ψηφίσουν αύριο, τα έργα στη Θεσσαλία να ξεκινήσουν το
2028; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, για µία σύντοµη παρέµβαση.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πολύ σύντοµα θα απαντήσω στην ερώτηση.
Ο ΣΔΛΑΠ -έτσι λέγεται- εγκρίνεται σήµερα µε τη διαδικασία

της παραγράφου 5 του άρθρου 7 του ν.3199/2003, που ισχύει.
Λέει –τώρα διαβάζω τον νόµο-: «Με πράξη υπουργικού συµβου-

λίου, ύστερα από γνώµη του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας», συνεπώς υπάρχει πράξη υπουργικού συµβουλίου για την
έγκριση. Σύµφωνα µε την παράγραφο 6 του ίδιου άρθρου: «Με
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας είναι δυ-
νατόν να εγκρίνονται διορθώσεις λεπτοµερειακού χαρακτήρα
που βελτιώνουν ή επεξηγούν διατάξεις ΣΔΛΑΠ, χωρίς να τροπο-
ποιούν το ουσιαστικό τους περιεχόµενο ή αποκαθιστούν ανοµοι-
οµορφίες και ασυµβατότητες». 

Συνεπώς, βεβαίως και µπορούµε ως κράτος, είτε να το απορ-
ρίψουµε, είτε να το ξανά στείλουµε πίσω, είτε να το διορθώ-
σουµε. Εάν το κράτος δεν συµφωνεί µε ένα σχέδιο, αφού έχει
γίνει όλη η υπόθεση, προφανώς µπορεί να το στείλει πίσω. Διότι,
η δυνατότητα της έγκρισης είναι στη διακριτική µας ευχέρεια.
Είναι εισηγητικός ο χαρακτήρας του ΟΔΥΘ. 

Επειδή κάνατε την παρεξήγηση σαν να έχουν πάει οι Ολλανδοί
να έχουν αγοράσει τον ΟΔΥΘ -το οποίο δεν πουλάει κανείς και
είναι δηµόσιο- και να κάνουν έλεγχο του νερού, το ξαναείπαµε -
πόσες φορές να το πούµε;- ο ΟΔΥΘ είναι κρατικός. Το σχέδιο
δράσης του, το στρατηγικό του σχέδιο εγκρίνεται από τους
Υπουργούς. Είναι πιο κρατικός από την ΕΥΔΑΠ. Για να καταλά-
βετε είναι δέκα φορές πιο κρατικός από την ΕΥΔΑΠ. Διότι η
ΕΥΔΑΠ είναι και εισηγµένη και εγώ πρέπει να κοιτώ και αυτόν τον
διπλό χαρακτήρα. 

Εδώ δεν µιλάµε για εισηγµένη εταιρεία, η οποία είναι απολύ-
τως συνταγµατική µε βάση το ΣΤΕ. Εδώ µιλάµε για κρατικό
φορέα µε διορισµό όλης της διοίκησης από το κράτος, µε εξαί-
ρεση τέσσερις από την τοπική αυτοδιοίκηση -αλλά και από το
κράτος είναι-, µε ρητή έγκριση του σχεδίου δράσης, των στόχων,
του στρατηγικού σχεδίου από το κεντρικό κράτος και µε έλεγχο
προσλήψεων και προϋπολογισµού από το Γενικό Λογιστήριο. Για
τι σόι ιδιωτικό τοµέα µου αραδιάζετε τόση ώρα και έχουµε φάει
όλη αυτή την ώρα να συζητάµε σε ένα τεράστιας σηµασίας νο-
µοσχέδιο γι’ αυτό το θέµα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συγγνώµη που σας απασχολούµε!
Σας κουράσαµε! Συγγνώµη!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Όχι, δεν µε κουράσατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει για µια
παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο αν στην οµιλία του Προέδρου του

ΠΑΣΟΚ του κ. Ανδρουλάκη, που προηγήθηκε, τα επιχειρήµατά
του ήταν πολιτικά, γιατί πολύ απλά θα διαφωνούσαµε πολιτικά
και η ζωή συνεχίζεται. Ο καθένας έχει την άποψή του. Υπάρχει,
όµως, µία εµµονή του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ να αναφέρεται όχι
πολιτικά και να διαφωνεί µε την Ελληνική Λύση, αλλά να αναφέ-
ρεται σε προσωπικό επίπεδο και να ασχολείται µε το επάγγελµα
του Προέδρου µας κ. Βελόπουλου.

Πρώτον, να ξεκινήσουµε ένα-ένα, κακώς τσουβάλιασε ο κ. Αν-
δρουλάκης στην αναφορά του για τα όσα χτεσινά κτηνώδη έλα-
βαν χώρα στη Βουλή των Ελλήνων. 

Κύριε Ανδρουλάκη, θύτες και θύµατα δεν είναι το ίδιο πράγµα.
Μην τσουβαλιάζετε. Αντιλαµβανόµαστε το άγχος σας το προ-
εκλογικό, το δηµοσκοπικό και ότι νιώθετε και την ανάσα µας από
πίσω σας, αλλά δεν είναι καλό να τσουβαλιάζετε. 

Δεύτερον. Επίσης, δεν είναι καλό να λέτε ψέµατα. Είπατε ότι
πουλούσε ο Πρόεδρός µας και εµπορεύονταν σε µια περίοδο
που δεν ήταν καν Βουλευτής. Τι να εκµεταλλευτεί; Όταν συνέβη
αυτό το γεγονός, δεν ήταν καν Βουλευτής. Άρα τι όφελος δηµο-
σκοπικά ή ψηφοθηρικά είχε τότε; Πείτε µας λίγο τι είχε; Άρα εί-
πατε και άλλη µια φορά ψέµατα. 

Τρίτον, έχετε µία εµµονή, όπως είπα και πριν, να ασχολείστε
µε το επάγγελµα του Προέδρου µας, αντί να ασχολείστε µε τις
πολιτικές µας. Να ρωτήσω εγώ, λοιπόν, τώρα τι δουλειά κάνετε
εσείς; Ο δικός µας ο Πρόεδρος, λοιπόν, έχει αυτό το επάγγελµα.
Εσείς τι δουλειά κάνετε; Πείτε µας τι δουλειά κάνετε εσείς. Έχετε
ακούσει ποτέ να λέµε εµείς: «Το ΠΑΣΟΚ του ανεπάγγελτου Αν-
δρουλάκη»; Όχι! Εµείς λέµε: «Το ΠΑΣΟΚ του χρέους, των funds,
του χρηµατιστηρίου ενέργειας». Αυτά λέµε. Δεν λέµε εµείς ότι
είναι ανεπάγγελτος ο Ανδρουλάκης και ότι είναι ανεπάγγελτος ο
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Ανδρουλάκης συνέχεια! Εµείς µιλάµε πολιτικά. Θα µιλήσετε ποτέ
πολιτικά; Δηλαδή, το κόµµα που λειτουργεί µε δύο και τρία ΑΦΜ
και µισό δισεκατοµµύριο χρέη, θα µιλήσει πολιτικά πότε ή θα µι-
λάει πάντα για το επάγγελµα του Προέδρου µας; Μιλήστε µια
φορά. Το έχουµε µαράζι.

Πάλι λοιπόν. Πάτε χέρι-χέρι µε τη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Γιατί εµείς µιλάµε πολιτικά και τι λέµε; Λέµε ότι µαζί εσείς
φέρατε τα funds στην Ελλάδα, εσείς ψηφίσατε και φέρατε το
χρηµατιστήριο ενέργειας, τη ρήτρα αναπροσαρµογής. Λέτε τόσα
χρόνια που κυβερνήσατε τη χώρα αυτή όχι στις εξορύξεις, στην
υπερφορολόγηση. Μαζί ψηφίσατε τον γάµο των οµοφυλοφίλων.
Μαζί ψηφίσατε την νοµιµοποίηση χιλιάδων µεταναστών εν µια
νυκτί. Αυτές είναι οι πολιτικές τις οποίες εµείς στηλιτεύουµε και
διαφωνούµε µε εσάς. Και µιλάµε πολιτικά. Είδατε τι ωραία που
είναι να µιλάτε πολιτικά και να µην λέτε ό,τι να ‘ναι και να ασχο-
λείστε σε πολιτικό επίπεδο; 

Ξαναλέω, εµείς δεν λέµε ότι είστε ανεπάγγελτος. Μιλάτε, λοι-
πόν, εσείς, το κόµµα που κράτησε όρθιο και ζωντανό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη πριν από δύο µήνες, όταν είχαµε την ευκαιρία να ρί-
ξουµε την Κυβέρνηση µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων, και µιλάτε
εσείς για εµάς! 

Ακούστε κάτι και κλείνω. Αντιλαµβανόµαστε το άγχος σας,
γιατί έχετε βαλτώσει πολιτικά, κοµµατικά, δηµοσκοπικά, τα
πάντα. Δεν είναι καλός σύµβουλος στο άγχος, αλλά από ό,τι κα-
ταλαβαίνουµε ζείτε µε το άγχος. Επειδή η 9η του Ιούνη πλησιάζει,
ένα πράγµα θα σας πούµε: Αγχωθείτε κι άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Θα µιλήσει κανένας Βουλευτής, κύριε

Πρόεδρε, ή να φύγουµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, τη-

ρούµε τον Κανονισµό. Γιατί έχετε τέτοια βιασύνη, κύριε Κέλλα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Γιατί φωνάζετε να µιλήσει όποιον βλέπετε

από το περιστύλιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όταν πάρετε τον λό-

γο, απαντήστε του.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κατ’ αρχάς, δεν είναι η σειρά σας. Είναι

η σειρά του κ. Γκίκα. Άλλο αν έχετε κάνει εσωτερική αλλαγή…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μην παρεµβαίνετε στα εσωτερικά µας!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …µια και κάνετε και παραίνεση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατρίνη, έχετε

τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι έχουν τοποθετηθεί

δηµοσίως και µέσα από τα µέσα ενηµέρωσης και ο ελληνικός
λαός µπορεί να βγάλει εύκολα τα συµπεράσµατά του για το
ποιος είπε, πότε και τι. 

Μιλούν κάποιοι για εµµονή όταν δεν υπάρχει ούτε µία οµιλία
του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης -επειδή ξέρετε έχω ένα «βί-
τσιο», είµαι τακτικός θαµώνας του Κοινοβουλίου και παρακο-
λουθώ τους πολιτικούς αρχηγούς ως εκ του ρόλου µου- στην
οποία να µην αναφερθεί εναντίον του ΠΑΣΟΚ. Και µιλούν για εµ-
µονή. Προσέξτε λίγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πολιτικά!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μια λοιπόν και θέλουν κάποιοι να µιλή-

σουµε µε πολιτικά επιχειρήµατα, γιατί εµείς πολιτικά επιχειρή-
µατα αναπτύσσουµε, θέλω να ρωτήσω τους εκπροσώπους και
τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης -ο οποίος, επειδή επίσης είµαι
τακτικός θαµών, αν δεν κάνω λάθος µιλάει σχεδόν εννέα στα
δέκα νοµοσχέδια, ακόµα και σε κυρώσεις συµβάσεων, διεθνείς
συµβάσεις παίρνει τον λόγο- για ποιο λόγο δεν πήρε τον λόγο να
µιλήσει σήµερα, να µας πει την πολιτική του άποψη, µια και θέλει
να µιλήσουµε πολιτικά για την απόφαση του Αρείου Πάγου που
απαγορεύει τη συµµετοχή στο κόµµα των Σπαρτιατών στις επι-
κείµενες ευρωεκλογές, ο κατά τα άλλα λαλίστατος Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης; 

Μήπως είναι συµπτωµατικό ή τυχαίο ότι µία ακόµα φορά από
τις λίγες -οφείλω να το αναγνωρίσω ότι µας ταλαιπωρεί καθηµε-
ρινά µε σαραντάλεπτες οµιλίες εκτός περιεχοµένου, όµως µιλάει
καθηµερινά- που θυµάµαι ότι δεν ζήτησε και δεν πήρε τον λόγο
είναι όταν στην Ολοµέλεια ψηφίζαµε την τροπολογία που απαγο-

ρεύει σε κόµµατα που σχετίζονται µε εγκληµατικές οργανώσεις
να συµµετάσχουν σε εθνικές εκλογές; Πάλι τότε ο κ. Βελόπουλος
δεν ζήτησε να πάρει τον λόγο; 

Άρα, εδώ θα µιλάµε πολιτικά. Και όσοι νοµίζουν ότι θα δοξα-
στούν κρυπτόµενοι, να ξέρουν ότι δεν τους παρακολουθούµε
µόνο εµείς εδώ, εντός της Αιθούσης και θα τους ξεµπροστιά-
ζουµε πάντα πολιτικά, αλλά τους παρακολουθούν και Έλληνες
πολίτες, τους αξιολογούν και έρχεται η ώρα της κρίσης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ σας ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χήτα, σας πα-

ρακαλώ τώρα. Περιµένουν εναγωνίως οι Βουλευτές. Το πινγκ
πονγκ… 

Είπατε ό,τι θέλατε να πείτε, πήρατε µία απάντηση…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σέβοµαι τη διαδικασία. Θα απα-

ντήσω µετά στην οµιλία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ κάνω µία έκκλη-

ση, γιατί ξέρετε και το Βουλευτήριο είναι για τους Βουλευτές. Το
έχουµε µετατρέψει σε οµιλίες Αρχηγών, όχι ότι δεν δικαιούνται,
αλλά εν πάση περιπτώσει και οι Βουλευτές κάτι πρέπει να κάνουν.
Εξάλλου εδώ είναι ο χώρος των Βουλευτών, το Βουλευτήριο. Γι’
αυτό πάµε στον κατάλογο. Παράκληση θερµή να εφαρµόζουµε
και να τηρούµε το χρόνο και καλώ στο Βήµα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εµένα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είστε εσείς, κύριε

Κέλλα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εγώ είµαι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είναι ενηµερω-

µένο το Προεδρείο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Είναι ενηµερωµένος ο κατάλογος, κύριε

Πρόεδρε, µε τον κ. Κωνσταντινόπουλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ δεν έχω τέτοια

ενηµέρωση. Με συγχωρείτε. Πού είναι ο κ. Γκίκας; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ανέβηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, δεν µπο-

ρείτε να παίρνετε τον λόγο, αν δεν σας καλεί ο Πρόεδρος και
αυτή τη στιγµή, κύριε Κέλλα, ανεβήκατε και εγώ δεν ξέρω πού
είστε. Δεν έχω καµµία τέτοια ενηµέρωση.

Τον λόγο λοιπόν έχει ο κ. Κέλλας, αλλά άλλη φορά να ενηµε-
ρώνετε το Προεδρείο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μα, έχει ενηµερωθεί το Προεδρείο. Ο κ.
Κωνσταντινόπουλος το έχει γράψει, µπροστά ήµουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, έχετε τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική

κρίση είναι δυστυχώς εδώ και µας δείχνει µε τον πιο εµφατικό
τρόπο τις πολυεπίπεδες συνέπειές της, µε ακραία καιρικά φαινό-
µενα, µε καταστροφές ζωικού και φυτικού κεφαλαίου, µε απώ-
λειες περιουσιών και κόπων ολόκληρης ζωής. 

Εµείς στη Λάρισα και στη Θεσσαλία δυστυχώς µετράµε ακόµα
τις πληγές του «Ντάνιελ» µε πολλά χωριά, αγροτικές εκτάσεις,
κατοικίες και επιχειρήσεις να παραµένουν µέχρι και σήµερα
πληµµυρισµένα, µε σοβαρότατες οικονοµικές συνέπειες για τους
πληµµυροπαθείς και την τοπική κοινωνία. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης προσωπικά στάθηκε από την πρώτη στιγµή δίπλα στους
πληγέντες και δεσµεύτηκε ότι θα προχωρήσει σε µια ολιστική
αντιµετώπιση του µείζονος προβλήµατος της κλιµατικής αλλα-
γής, όπως και το κάνει. Τµήµα του συνολικού σχεδίου της Κυβέρ-
νησης για την κλιµατική αλλαγή αποτελεί το παρόν νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Πρόκειται για ένα πολυνοµοσχέδιο µε πέντε ενότητες, που πε-
ριλαµβάνουν σηµαντικές µεταρρυθµίσεις για την προστασία του
περιβάλλοντος, αφενός µεν για την ορθολογική διαχείριση των
υδάτων σε περιοχές που επλήγησαν από την κλιµατική αλλαγή
και για τη διαχείριση των δασικών οικοσυστηµάτων της χώρας
και αφετέρου για την αντιµετώπιση της αυθαίρετης δόµησης στο
δοµηµένο περιβάλλον, καθώς και όλων των θεµάτων που άπτο-
νται της ενεργειακής ασφάλειας. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα αλλεπάλληλα πρωτοφανή
καιρικά φαινόµενα κατέδειξαν την ανάγκη, πρώτον οι περιοχές
να µελετώνται ενιαία, µε βάση τα υδρολογικά τους χαρακτηρι-
στικά, δεύτερον να επαναδιαστασιολογηθούν όλα τα κοινόχρη-
στα τεχνικά έργα και τρίτον να υπάρξει µια ολοκληρωµένη δια-
χείριση ανά υδατικό διαµέρισµα από έναν ενιαίο φορέα. Το υδα-
τικό διαµέρισµα της Θεσσαλίας είναι το πρώτο στο οποίο θα λη-
φθούν άµεσα, ενιαία και στοχευµένα µέτρα προς αυτή την κα-
τεύθυνση. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο συστήνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου µε τη µορφή Ανώνυµης Εταιρείας, µε την επωνυµία
«Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Α.Ε.», ΟΔΥΘ. Η σύ-
σταση του οργανισµού που λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµ-
φέροντος και βρίσκεται υπό την εποπτεία του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος εντάσσεται στην προσπάθεια ανασυγκρότησης της
Θεσσαλίας, που αποτελεί και προσωπικό στοίχηµα του Πρωθυ-
πουργού, όπως ο ίδιος έχει τονίσει, πράγµα το οποίο αποδεικνύε-
ται άλλωστε και έµπρακτα. 

Ο ΟΔΥΘ µε έδρα τον Δήµο Λαρισαίων αναλαµβάνει την εκπό-
νηση και την παρακολούθηση της εφαρµογής των σχεδίων δια-
χείρισης λεκανών απορροής ποταµών, των σχεδίων διαχείρισης
κινδύνων από πληµµύρες, καθώς και την εκπόνηση master plan
των έργων που απαιτούνται για την αντιπληµµυρική προστασία. 

Παράλληλα, είναι υπεύθυνος για το σχεδιασµό, την κατασκευή
και τη συντήρηση αντιπληµµυρικών έργων, αλλά και για τη συ-
ντήρηση και τη διοίκηση των εγγειοβελτιωτικών έργων του δι-
κτύου άρδευσης, αφού µε το σχέδιο νόµου γίνεται καθολικός
διάδοχος όλων των Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων της Θεσ-
σαλίας. Γι’ αυτό άλλωστε και προβλέπεται η αποπληρωµή των
χρεών των ΟΕΒ προς τις επιχειρήσεις ηλεκτρισµού. 

Το µετοχικό κεφάλαιο του ΟΔΥΘ ανέρχεται στο 1.000.000
ευρώ και καλύπτεται εξ ολοκλήρου από το ελληνικό δηµόσιο. Το
Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΔΥΘ έχει τετραετή θητεία. Αποτελεί-
ται από δεκατρία τακτικά µέλη και συγκροτείται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Ενέργειας, Περιβάλλοντος, Υποδοµών και
Μεταφορών και Αγροτικής Ανάπτυξης ως προς τα όργανα της
διοίκησης. 

Όλα τα σχετικά µε τη λειτουργία και τη διοίκηση του οργανι-
σµού, τα έσοδά του, την οικονοµική του διαχείριση και εποπτεία,
την κατάρτιση σχεδίου δράσης, τη σύσταση εξαµελών τοπικών
γνωµοδοτικών επιτροπών που επιλύουν θέµατα, αναφορικά µε τη
διαχείριση των υδατικών πόρων, την αξιολόγηση των οργάνων
διοίκησης, το προσωπικό του, τις προγραµµατικές του συµβάσεις
και τα µνηµόνια συνεργασίας, προβλέπονται ρητά και διεξοδικά
στα άρθρα 3 έως 13 του νοµοσχεδίου, για να µην υπάρχει καµµία
σκιά. 

Ολοκληρώνοντας την αναφορά µου στον ΟΔΥΘ, θα ήθελα να
ευχαριστήσω τον Υπουργό, τον κ. Σκυλακάκη, που µε την παρέµ-
βασή του στην αρµόδια επιτροπή, όπου είχα αναδείξει τις αδικίες
σε βάρος των υπαλλήλων του ΟΕΒ, ως προς την αναγνώριση
προϋπηρεσίας, τη µισθολογική κατάσταση, αλλά και τη µεταχεί-
ρισή τους σε περίπτωση κατάργησης του ΟΔΥΘ, αναγνώρισε τα
δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων και κατέθεσε την κατάλληλη
νοµοθετική ρύθµιση στο παρόν νοµοσχέδιο που αίρει τις υφιστά-
µενες αδικίες. Άλλη µια απόδειξη ότι η Κυβέρνηση και ευήκοα
ώτα έχει, αλλά και γρήγορα αντανακλαστικά. 

Στην ίδια λογική της ολοκληρωµένης διαχείρισης το νοµοσχέ-
διο δίνει τη δυνατότητα µεταβίβασης της ευθύνης διαχείρισης
για τα όµβρια ύδατα σε ό,τι αφορά φρεάτια και αγωγούς στην
ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΔΑΘ, καθώς και λήψη οριζόντιων µέτρων προ-
στασίας των υδάτων µε Κοινή Απόφαση Υπουργών. Δίνεται έτσι
η δυνατότητα ενιαίου σχεδιασµού αντιµετώπισης των πληµµυρι-
κών φαινοµένων σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. 

Εκτός όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις πληµµύρες
πρέπει να αντιµετωπίσουµε και τους κινδύνους των πυρκαγιών
που ιδίως τους καλοκαιρινούς µήνες µαστίζουν τη χώρα µας. 

Το υπό εξέταση νοµοσχέδιο αλλάζει τη φιλοσοφία της αντιµε-
τώπισης των δασών πρώτον, µε οργανωµένη διαχείριση, δεύτε-
ρον µε συστηµατική αποσυµφόρηση της ανεξέλεγκτης συσσω-
ρευµένης βιοµάζας, τρίτον µε προώθηση της συνεργασίας δασι-
κών συνεταιρισµών και ιδιωτικών επιχειρήσεων, µε σκοπό την εκ-

ποίηση βιοµάζας για παραγωγή προϊόντων ξύλου και τέταρτον,
µε τη δηµιουργία συστήµατος ενεργοποίησης των Δασικών Συ-
νεταιρισµών Εργασίας σε περίπτωση µεγάλων πυρκαγιών, όπου
οι δασεργάτες θα καλούνται άµεσα να δηµιουργήσουν µεγάλες
αντιπυρικές ζώνες, αλλά και µέσα από την επικαιροποίηση της
δασικής νοµοθεσίας, µε σκοπό τη βέλτιστη προστασία και δια-
χείριση του δασικού πλούτου.

Παράλληλα, το νοµοσχέδιο επιχειρεί να περιορίσει δραστικά
το µείζον διαχρονικό πρόβληµα της αυθαίρετης δόµησης στη
χώρα µας, που βάζει και αυτό το λιθαράκι του στα ακραία κλιµα-
τικά φαινόµενα. Αυτό το κάνει µέσω της δηµιουργίας ισχυρής κε-
ντρικής υπηρεσίας του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και µε την πρόβλεψη της θέσης ειδικού επιθεωρητή, ο
οποίος, αξιοποιώντας τη σύγχρονη τεχνολογία -αεροφωτογρα-
φίες, drones, δορυφορικές λήψεις κ.λπ.-, θα µπορεί να προβαίνει
σε ταχύτατη καταγραφή, έλεγχο και τελικά, σε άµεση κατεδά-
φιση κάθε νέου αυθαίρετου κτίσµατος, ώστε να σταµατήσει η
βιοµηχανία νοµιµοποίησης αυθαιρέτων.

Τέλος, το νοµοσχέδιο θεσµοθετεί εθνική στρατηγική αστικής
ανθεκτικότητας, επικαιροποιεί τον Νέο Οικοδοµικό Κανονισµό,
θεσπίζει το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» που αποσκοπεί στη µείωση
του ενεργειακού κόστους των ευάλωτων νοικοκυριών και προ-
βλέπει την αξιοποίηση µεγάλων επενδύσεων σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση µάς αφορά
όλους και η αντιµετώπισή της πρέπει να είναι ολιστική, άµεση και
καίρια. Το παρόν σχέδιο νόµου έχει αδιαµφισβήτητα θετικό πε-
ριβαλλοντικό αποτύπωµα και θέτει την περιβαλλοντική και ενερ-
γειακή µας πολιτική σε στέρεες βάσεις. Γι’ αυτό και σας καλώ να
το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Κέλλα για τη συνέπεια στον χρόνο.

Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Στέφανο Γκίκα.

Παράκληση θερµή, παράκληση και της Γραµµατείας, αλλαγές
δεν γίνονται, παρά µόνο αµοιβαίες πάντα µεταξύ δύο συναδέλ-
φων προκειµένου να διευκολυνθούν, και µόνο από το Προεδρείο.
Έγινε µια σύγχυση πριν από λίγο, η οποία καλό είναι να µην ξα-
νασυµβεί. Εγώ άλλον θα εκφωνούσα και άλλος θα ερχόταν στο
Βήµα. Έτσι συνέβη πριν από λίγο. Να µην επαναληφθεί αυτό.
Πάντα διευκολύνουµε. Πάντα το Προεδρείο διευκολύνει και δίνει
τη δυνατότητα σε κάποιους συναδέλφους αµοιβαίως να αλλά-
ζουν. Αυτή είναι η διευκόλυνση.

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές

έχουµε συζητήσει και σε αυτή την Αίθουσα για τις επιπτώσεις της
κλιµατικής κρίσης, που πλέον η ανθρωπότητα καλείται να αντι-
µετωπίσει σοβαρά και συντονισµένα.

Χθες υπό την παρουσία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη έγινε µία παρουσίαση του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» της πολι-
τικής προστασίας, ένα πρόγραµµα το οποίο ξεπερνάει τα 2,1
δισεκατοµµύρια ευρώ, ένα πρόγραµµα το οποίο θωρακίζει τη
χώρα στην αντιµετώπιση των συνεπειών της κλιµατικής κρίσης,
ενισχύει τις υποδοµές, τον τεχνικό εξοπλισµό και φυσικά, ενσω-
µατώνει νέες τεχνολογίες και καινοτοµίες στη µάχη για την πρό-
ληψη, καταστολή και αποκατάσταση των φυσικών καταστροφών.

Να πούµε εδώ ότι είναι Απρίλιος και έχουµε ξεπεράσει τις χί-
λιες πυρκαγιές, κάτι το οποίο προκαλεί, βεβαίως, µεγάλο προ-
βληµατισµό και ανησυχία. Επίσης, αν προσθέσουµε ότι ο φετινός
χειµώνας ήταν ο ζεστότερος όλων των εποχών, καταλαβαίνουµε
ότι προµηνύεται µια δύσκολη αντιπυρική περίοδος. Βεβαίως, ό,τι
ήταν δυνατόν να γίνει από πλευράς του κράτους, από πλευράς
προετοιµασίας για να αντιµετωπίσει την κλιµατική αυτή κρίση την
παρούσα περίοδο έχει γίνει. Δεν θέλω να µπω σε λεπτοµέρειες.

Θέλω να πω, όµως, ότι ιδιαίτερα σηµαντικό για το επίπεδο πρό-
ληψης είναι ένα πρόγραµµα το οποίο χειρίζεται το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος, που είναι το πρόγραµµα «AntiNero», το οποίο έχει
έναν προϋπολογισµό πάνω από 300 εκατοµµύρια και το οποίο,
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πραγµατικά, έχει βοηθήσει σε αρκετές περιπτώσεις.
Επί τη ευκαιρία, θέλω να ευχαριστήσω το Υπουργείο, διότι

µέσω αυτού του προγράµµατος καθαρίστηκε επιτέλους το δάσος
του Μον Ρεπό στην πόλη της Κέρκυρας µετά από εξήντα χρόνια.
Μετά από εξήντα χρόνια, το τονίζω αυτό. Είναι  πολύ σηµαντικό
βήµα.

Βεβαίως, µε αυτό το πρόγραµµα διανοίγονται στα δάση µας
νέες αντιπυρικές ζώνες, γίνονται καθαρισµοί δασών, παρέχεται
ειδική προστασία στα κρίσιµα εδαφικά οικοσυστήµατα και εκπο-
νούνται και αντιπυρικά σχέδια για κρίσιµα, επίσης, οικοσυστή-
µατα.

Να πούµε εδώ ότι η Ελλάδα έχει συµβάλει σηµαντικά, στο πο-
σοστό τουλάχιστον που της αναλογεί, για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης. Ήδη από το 2005 µειώνουµε και έχουµε κα-
ταφέρει να µειώσουµε τις εκποµπές αερίων κατά 43% και την πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από άνθρακα κατά σχεδόν 90%.
Αυτό είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό, θα έλεγα, επίτευγµα.

Όπως είπε, πράγµατι, και χθες ο Πρωθυπουργός, έχουν προσ-
διοριστεί είκοσι µία δράσεις που ξεπερνούν τα 780 εκατοµµύρια
ευρώ, µε σκοπό την προστασία της υγείας των θαλασσών. Μάλι-
στα, το επανέλαβε αυτό και πρόσφατα στο «Our Ocean Confe-
rence». Ήταν µια πάρα πολύ σηµαντική εκδήλωση για τα θέµατα
περιβάλλοντος.

Σε όλα αυτά -είναι και πάρα πολλά άλλα- έρχεται να προστεθεί
και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Οι πολλαπλές και δια-
δοχικές φυσικές καταστροφές που αντιµετωπίζει η χώρα µας τα
τελευταία χρόνια ανέδειξαν την ανάγκη συντονισµένης δράσης
από το στάδιο σχεδιασµού αντιµετώπισης του κινδύνου µέχρι το
στάδιο της επιχείρησης. Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο ορθώς η
ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος προχωρά στη σύσταση
ενός ενιαίου συντονιστικού φορέα για τη διαχείριση των υδάτων
στο υδατικό διαµέρισµα της Θεσσαλίας, που χτυπήθηκε τόσο βά-
ναυσα από το φαινόµενο «Ντάνιελ».

Με ένα ευρύ φάσµα αρµοδιοτήτων και µε πολυµερή εκπροσώ-
πηση -που έχει σηµασία αυτό- ο Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων
Θεσσαλίας θα συγκεντρώσει τις κατακερµατισµένες αρµοδιότη-
τες άλλων φορέων και θα έχει τον εποπτικό ρόλο στον σχεδιασµό
και στην υλοποίηση των αντιπληµµυρικών έργων.

Μια που µιλάµε και για θέµατα υδάτων, θεωρώ δεδοµένο ότι
το Υπουργείο Περιβάλλοντος, τουλάχιστον στον τοµέα που του
αναλογεί, θα προχωρήσει τα έργα ύδρευσης της Κέρκυρας, που
κάποια από αυτά βρίσκονται σε αναµονή. Αυτό, βεβαίως, είναι
ένα θέµα για το οποίο θα επανέλθουµε σύντοµα.

Επανέρχοµαι στη διαχείριση των δασών µε το πρόγραµµα
«AntiNero». Αν ρωτήσετε δασολόγους και πυροσβέστες, θα σας
πουν ότι είναι ανάγκη να παρέµβουµε προληπτικά στα δάση, για
να µειώσουµε το καύσιµο φορτίο. Ακριβώς αυτή τη διαδικασία
έρχεται, βεβαίως και µε το πρόγραµµα «AntiNero», το Υπουργείο
Περιβάλλοντος να κάνει και περαιτέρω να αξιοποιηθούν ενεργει-
ακά αυτά τα υλικά της βιοµάζας και της καύσιµης ύλης.

Για να προχωρήσει βεβαίως αυτό το σχέδιο, πρέπει να βρεθεί
ικανός αριθµός δασεργατών. Τέσσερις µε πέντε χιλιάδες περίπου
δασεργάτες που υπάρχουν, δεν επαρκούν, ενώ τα κεφάλαια των
δασικών συνεταιρισµών επίσης δεν επαρκούν. Δίνεται, λοιπόν, η
δυνατότητα µέσω αυτού του νοµοσχεδίου, σύµπραξης δασικών
συνεταιρισµών και ιδιωτικών επιχειρήσεων, µέσω της θεσµοθέ-
τησης υβριδικών σχηµάτων συνεργασίας που εκποιούν βιοµάζα
για παραγωγή προϊόντων ξύλου –πέλλετ- ή ακόµα και παραγωγή
ενέργειας, που είναι, επίσης, µια σηµαντική διαδικασία.

Η σύµπραξη του ιδιωτικού και κοινωνικού τοµέα, η οποία επι-
πλέον επιδοτείται, στοχεύει στον πολλαπλασιασµό των επενδύ-
σεων και στην προσέλκυση ανθρώπινου δυναµικού για την όσο
το δυνατόν µεγαλύτερη αποσυµφόρηση των δασών από την
υπερβάλλουσα καύσιµη ύλη, η οποία βεβαίως αυξάνει και τον κίν-
δυνο των µεγάλων πυρκαγιών στις µέρες µας. Βέβαια, όλες οι
παραπάνω εργασίες δεν θα γίνονται ανεξέλεγκτα, αλλά κάτω από
την εποπτεία της Δασικής Υπηρεσίας, η οποία θα ελέγχει τα στά-
δια των αρχικών µελετών, της ανάθεσης και βεβαίως της έγκρι-
σης. 

Παράλληλα ενισχύονται και οι τοπικές κοινωνίες και ιδιαίτερα
οι ευπαθείς οµάδες, καθότι υπάρχει η πρόβλεψη δυνατότητας

προµήθειας µε χαµηλό τίµηµα ποσοστού των καυσόξυλων που
παράγονται από τους αναδόχους.

Κλείνω µε µια κουβέντα για τα ζητήµατα της αυθαίρετης δό-
µησης. Για πολλές δεκαετίες τα αυθαίρετα κτίσµατα αποτελούν
συνώνυµο του πελατειακού κράτους και της παρανοµίας. Το
Υπουργείο µε τις διατάξεις που εισάγει, προσπαθεί να βάλει ένα
τέλος σε αυτή την ανοµία και βεβαίως προτάσσοντας τις κατε-
δαφίσεις των νέων αυθαίρετων κτισµάτων, κινείται προς την από-
λυτα σωστή διαδικασία. 

Θεωρώ ότι οι πολλές διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου είναι
προς την θετική κατεύθυνση. Είναι µια γενναία προσπάθεια την
οποία κάνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος για να διορθώσει κα-
κώς κείµενα δεκαετιών. Και βεβαίως πρέπει νοµίζω να τύχει της
επιδοκιµασίας όλων των πτερύγων της Βουλής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Σπυρίδων Κουλκουδίνας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Άκουσα µε έκπληξη πριν τον κ. Φάµελλο να µας κατηγορεί για
τη συµµετοχή του κ. Κασιδιάρη στις δηµοτικές εκλογές, σε έναν
δήµο τον οποίο τελικώς εµείς χάσαµε καθώς δεν είναι η δική µας
επιλογή που διοικεί σήµερα τον Δήµο των Αθηναίων. Αλλά ο κ.
Φάµελλος προφανώς ξεχνάει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν πρόλαβε να κα-
ταθέσει υπόµνηµα στον Άρειο Πάγο για τη µη συµµετοχή των
Σπαρτιατών στις Ευρωεκλογές, όπως δεν το έκανε και για τις
εκλογές του 2023. Επίσης ξεχνάει ότι επί τέσσερα χρόνια δεν
µπορούσαν να βρουν µία Αίθουσα για να δικαστεί η Χρυσή Αυγή. 

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα
του νοµοσχεδίου τώρα. Η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πο-
λιτών, ξέρετε, απορρίπτει το αφήγηµα της Αντιπολίτευσης, που
στηρίζεται κυρίως στην καταστροφολογία αλλά και σε εκτιµήσεις
που διαψεύδονται. Το χειρότερο όµως για την Αντιπολίτευση
είναι ότι διαψεύδεται από την ίδια την πραγµατικότητα, αφού
πρόσφατα ο διεθνής οίκος αξιολόγησης «Standard and Poor’s»
προχώρησε σε νέα αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας. 

Αυτό φυσικά και οφείλεται στη θετική πορεία της ελληνικής οι-
κονοµίας, στις µεταρρυθµίσεις και τον υψηλό ρυθµό ανάπτυξης
που ξεπερνά το µέσο όρο της Ευρωζώνης. Και όπως τόνισε ο
Πρωθυπουργός, η αναβάθµιση των προοπτικών της ελληνικής οι-
κονοµίας από σταθερές σε θετικές ανοίγει νέες προοπτικές. Δια-
µορφώνονται λοιπόν οι προϋποθέσεις για να υπάρξουν νέες
αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις. Και δεν χρειάζεται να επιση-
µάνω πόσο σηµαντικό είναι το γεγονός ότι η ελληνική οικονοµία
είχε ρυθµούς ανάπτυξης σχεδόν πενταπλάσιους από το µέσο
όρο της ευρωζώνης. Η διατήρηση αυτών των υψηλών ρυθµών
ανάπτυξης αποτελεί προϋπόθεση για να συγκλίνουν τα εισοδή-
µατα στην Ελλάδα µε τα αντίστοιχα των ευρωπαϊκών χωρών. Και
έχουν γίνει πολλά βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση, όπως διαρ-
κής προϋπόθεση φυσικά είναι και η συνέχεια των µεταρρυθµί-
σεων.

Και σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής έρχεται ένα νοµοσχέ-
διο µε ισχυρό µεταρρυθµιστικό πρόσηµο και σηµαντικές αλλα-
γές. Ένα νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο την αντιµετώπιση των
συνεπειών και των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης. 

Θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικές τις διατάξεις του νοµοσχεδίου για
την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος αλλά και των δασικών
οικοσυστηµάτων. Ουσιαστικά πρόκειται για µία σηµαντική µεταρ-
ρύθµιση σε ό,τι έχει σχέση µε τη διαχείριση των δασών. Δεν νο-
µίζω να µην έχει εντοπίσει κανείς από εδώ πέρα µέσα το έλλειµµα
και τις χρόνιες αγκυλώσεις που υπάρχουν στο ζήτηµα της δια-
χείρισης των δασών. Γι’ αυτό και είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός
ότι µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο καθιερώνεται πλέον η επιδό-
τηση της αποµάκρυνσης της βιοµάζας, που συνιστά εύφλεκτη
ύλη για τα δάση µας και εγκυµονεί φυσικά πολλαπλούς κινδύ-
νους. 

Παράλληλα δίνεται η δυνατότητα διαµόρφωσης ενός νέου µο-
ντέλου συνεργασίας δασικών συνεταιρισµών και ιδιωτικών επι-
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χειρήσεων, προκειµένου να δραστηριοποιούνται από κοινού στην
αξιοποίηση αυτής της βιοµάζας και τη µετατροπή της σε προ-
ϊόντα ξύλου, πέλετ και ενέργειας. Ανοίγονται, λοιπόν, νέες προ-
οπτικές για τους δασικούς συνεταιρισµούς, ενώ τα νέα αυτά
µεικτά σχήµατα δασικών συνεταιρισµών και ιδιωτικών επιχειρή-
σεων θα αναλάβουν να εφαρµόσουν σύγχρονες διαχειριστικές
µελέτες που θα προστατεύουν τα δάση από φυσικές καταστρο-
φές, αλλά και θα τα καθιστούν παραγωγικά για να αποφέρουν ει-
σόδηµα σε όσους δραστηριοποιούνται σε αυτά στο πλαίσιο της
κυκλικής οικονοµίας, όπως γίνεται σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες.

Μέσα από το νοµοσχέδιο δίνεται, επίσης, η δυνατότητα µαζι-
κής κινητοποίησης των δασεργατών και των µηχανηµάτων τους
σε οποιοδήποτε σηµείο της χώρας σε περίπτωση µεγάλων δασι-
κών πυρκαγιών. Μέσα, βέβαια, από τους δασικούς συνεταιρι-
σµούς εργασίας θα µπορούν να δηµιουργηθούν µεγάλες αντι-
πυρικές ζώνες όταν ξεσπάσει µια µεγάλη πυρκαγιά και πριν αυτή
πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. 

Στα θετικά του νοµοσχεδίου αυτού συµπεριλαµβάνεται και το
σχέδιο «ΑΠΟΛΛΩΝ», ένα σχέδιο που θεσµοθετείται προκειµένου
να παράγεται φθηνή ηλεκτρική ενέργεια από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Το πρόγραµµα αφορά σε δήµους που έχουν δηµιουρ-
γήσει είτε πρόκειται να δηµιουργήσουν ή να συµµετέχουν σε
ενεργειακές κοινότητες. Σύµφωνα µε όσα προβλέπονται ένα
µέρος της ηλεκτρικής ενέργειας που θα παράγεται από τα φω-
τοβολταϊκά πάρκα, θα κατευθύνεται στους ενεργειακά ευάλω-
τους πολίτες του κάθε δήµου. 

Παράλληλα, το υπόλοιπο µέρος θα χρησιµοποιείται για τη µεί-
ωση του κόστους ηλεκτροδότησης δηµοτικών επιχειρήσεων και
υποδοµών, όπως είναι οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και
αποχέτευσης, αλλά και οι οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων για τα
αρδευτικά έργα. Το πρόγραµµα αυτό, λοιπόν, στοχεύει στην κα-
ταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας, στην υποστήριξη των
ευάλωτων νοικοκυριών, στη µείωση του κόστους της προµή-
θειας, αλλά και κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας για τους δή-
µους και τις περιφέρειες, ενώ θα οδηγήσει και στη µείωση των
ανταποδοτικών τελών που πληρώνουν οι πολίτες. 

Παράλληλα, µέσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου θεσπίζο-
νται µέτρα για την αύξηση του διαθέσιµου ηλεκτρικού χώρου µε
στόχο την αύξηση του µεριδίου των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας στην παραγωγή, αλλά και τη µείωση του κόστους του ηλε-
κτρικού ρεύµατος. Το ίδιο ισχύει και για την αξιοποίηση του
αιολικού θαλάσσιου δυναµικού της χώρας µας, που θεωρείται το
κορυφαίο σε δυναµικότητα στην ανατολική µεσόγειο. Ο στόχος
της ενεργειακής µετάβασης αλλά και της ενεργειακής αυτονο-
µίας της χώρας είναι εθνικός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
επιβάλλει συγκεκριµένες στρατηγικές επιλογές και µεταρρυθµί-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω όπως ακριβώς ξεκί-
νησα. Η χώρα χρειάζεται συνεννόηση. Η χώρα χρειάζεται συνθέ-
σεις. Η πατρίδα µας χρειάζεται τόλµη, πίστη στις αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις. Η καταγγελτική αντιπολίτευση µιας άλλης επο-
χής, είναι ένα έργο το οποίο δεν κόβει πλέον πολλά εισιτήρια.
Όσοι δεν το αντιλήφθηκαν στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές,
θα έχουν την ευκαιρία σε λίγο καιρό να το αντιληφθούν. Θα έχουν
ευκαιρία να το αντιληφθούν στις εκλογές για το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο. Γιατί η χώρα πρέπει και θα συνεχίσει στον δρόµο της
σταθερότητας και της ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την ακρίβεια στον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα πέντε µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Γυ-
µνάσιο Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλό Πάσχα!

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλληλεγ-
γύης, ο κ. Φραγκίσκος Παρασύρης.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά το Υπουργείο
φέρνει ένα πολυνοµοσχέδιο, το οποίο αγγίζει τρία κοµβικής ση-
µασίας θέµατα. Άλλοι θα έλεγαν ότι µπορεί να αγγίζει και πέντε.
Ένα είναι αυτό της προστασίας των υδάτων, των δασών και ευ-
ρύτερα του φυσικού περιβάλλοντος, τη βιωσιµότητα των αστικών
περιοχών και προφανώς τα ενεργειακά. Είναι θέµατα τα οποία το
καθένα από αυτά θα µπορούσε να αποτελεί ένα αυτοτελές σχέ-
διο νόµου. 

Αντίθετα, για ακόµα µια φορά βλέπουµε την ίδια πρακτική που
παρακολουθούµε σε αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο. Δεν θα
µιλήσω για το περιθώριο διαβούλευσης που δόθηκε, µόνο οκτώ
ηµερών. Δεν µας ξαφνιάζει, βέβαια, αυτή η συµπεριφορά. Συνά-
δει µε το έλλειµµα διαβούλευσης και διαφάνειας, τουλάχιστον σε
σχέση µε τα ενεργειακά, που χαρακτηρίζει όλη αυτή την περίοδο
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ξεκινώ πάρα πολύ γρήγορα, γιατί θα µείνω σε τέσσερις ενό-
τητες σε ό,τι αφορούν στα ενεργειακά. Ξεκινώ από το πολυδια-
φηµισµένο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», το οποίο απαξιώνει ουσια-
στικά τον ρόλο των ενεργειακών κοινοτήτων, οι οποίες µέχρι σή-
µερα αποτελούσαν και θα µπορούσαν να αποτελέσουν ένα
όχηµα εκδηµοκρατισµού για την ενέργεια, τουλάχιστον αυτές οι
υγιείς, αυτές που λειτουργούσαν µε διαφάνεια και όχι οι «µαϊ-
µού». 

Οι ενεργειακές κοινότητες οι οποίες θα δηµιουργηθούν µε
βάση τον «ΑΠΟΛΛΩΝΑ» δεν εµπλέκονται καν στη διαχείριση της
παραγόµενης ενέργειας, στον συµψηφισµό και επιµερισµό,
καθώς αυτός προβλέπεται να υλοποιείται από τον υπεύθυνο που
ορίζουν οι κάτοχοι των σταθµών. 

Επιπλέον, παρ’ ότι πρόκειται για το µεγαλύτερο πρόγραµµα
συµψηφισµού µέχρι σήµερα, οργανώνεται µε τρόπο που δεν πε-
ριλαµβάνει τους πολίτες, πέραν των ευάλωτων, ούτε προφανώς
την τοπική επιχειρηµατικότητα. 

Πέραν, λοιπόν, του γεγονότος ότι ο «ΑΠΟΛΛΩΝΑΣ» δεν συµπε-
ριλαµβάνει κρίσιµους κοινωνικούς εταίρους, που θα µπορούσαν
να διαφοροποιήσουν το παραγωγικό µοντέλο της χώρας, αλλάζει
ουσιαστικά τη φυσιογνωµία των ενεργειακών κοινοτήτων και προ-
φανώς, δηµιουργείται κάτι εντελώς διαφορετικό από αυτό που
επιτακτικά, εδώ και πάρα πολλά χρόνια, σας λέµε για το πως
εµείς σκεφτόµαστε ότι αυτή η πράσινη µετάβαση µπορεί να γίνει
δικαιότερη. Εσείς απλά µετατρέπετε τις ενεργειακές κοινότητες
από παραγωγούς σε ενεργειακές κοινότητες καταναλωτών. Και
αυτή όπως καταλαβαίνετε είναι µια δοµική, πυρηνική διαφορά.
Γι’ αυτό είµαστε από την αρχή απέναντι σε αυτό το πρόγραµµα.

Να πω εδώ ότι αν κάποιος το αποδεχόταν, είναι εξαιρετικά δύ-
σκολο µε βάση τις υπουργικές αποφάσεις τις οποίες παραθέτετε
µέσα στο νοµοσχέδιο και όλη αυτή τη διοικητική διαδικασία που
πρέπει να περάσει, είναι εξαιρετικά δύσκολο να πετύχει το συ-
γκεκριµένο πρόγραµµα. 

Πάµε στο δεύτερο θέµα, που αφορά στις περικοπές. Οι περι-
κοπές από µόνες τους αποτελούν ένα στοιχείο, µια ένδειξη της
αποτυχίας της ενεργειακής πολιτικής της χώρας. Σήµερα το µε-
γαλύτερο πρόβληµα στην αγορά των ΑΠΕ είναι η χαµηλή ζήτηση,
η έλλειψη ηλεκτρικού χώρου και οι µηδενικές τιµές που οδηγούν
στις αναπόφευκτες περικοπές. Οι περικοπές αυτές, προφανώς,
πρέπει να βρούµε έναν τρόπο έτσι ώστε να γίνονται επί ίσοις
όροις και µε διαφάνεια για όλους. 

Να πω εδώ ότι δεν είναι πολύς καιρός -είναι ενάµιση µε δύο
µήνες- που σας λέγαµε ότι πετάµε από το παράθυρο πράσινη
ενέργεια, κάντε έναν διαγωνισµό να µπει το αγροτικό ή το βιοµη-
χανικό ρεύµα. Δεν δεχτήκατε, δηµιουργήσατε έναν πλασµατικό
χώρο 1,3 GW και τώρα εξακολουθείτε να κάνετε διείσδυση ΑΠΕ
µε τρόπο τέτοιο που θα οδηγεί σε περικοπές. 

Δυστυχώς, όλο αυτό συµβαίνει. Και πώς πάτε διοικητικά και
νοµοθετικά να το ρυθµίσετε; Μας λέτε ότι φέτος, που είναι κρί-
σιµη χρονιά, γιατί έχουν ξεκινήσει από πολύ νωρίς οι περικοπές,
µας λέτε ότι από τον Μάιο 2024, σε εννέα µήνες, µια οµάδα διοί-
κησης έργου θα δώσει την εισήγησή της, δηλαδή του χρόνου,
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και µέχρι τότε οι περικοπές θα γίνονται µε αυτόν τον ανορθόδοξο
τρόπο που γίνονται µέχρι σήµερα και θα νοµιµοποιηθούν όλα όσα
συµβαίνουν µέχρι σήµερα. 

Η αποτυχία σε σχέση µε τις περικοπές της ενεργειακής πολι-
τικής είναι εµφανέστατη. Κυβερνάτε τεσσεράµισι χρόνια. Η χώρα
έπρεπε να έχει προχωρήσει σε στοχευµένες πολιτικές αποθήκευ-
σης, από την κορυφή µέχρι κάτω, από µεγάλους σταθµούς απο-
θήκευσης µέχρι τη µέση τάση, µέχρι και στους καταναλωτές.
Δυστυχώς, µια τέτοια στρατηγική δεν βλέπουµε να υπάρχει.

Κύριοι συνάδελφοι, τι συµβαίνει µέχρι σήµερα; Μέχρι τις 4.00’-
5.00’ η ώρα έχουµε περίσσεια πράσινης ενέργειας. Μετά από τις
4.00’-5.00’ η ώρα τι κάνουµε; Πετάµε την πράσινη ενέργεια, γιατί
µας έχει περισσέψει και δεν µπορούµε να την καταναλώσουµε,
και τι κάνουµε; Πληρώνουµε πανάκριβα το φυσικό αέριο, κύριοι
συνάδελφοι. Το φυσικό αέριο το πληρώσαµε στα χρόνια της
ενεργειακής κρίσης, εξακολουθούµε να το πληρώνουµε και τώ-
ρα, επειδή δεν έχουµε στοχευµένη πολιτική αποθήκευσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τρίτο ζήτηµα, το net metering. To net metering το οποίο καταρ-
γείτε µε µια βιασύνη και πάτε στο net billing. Από τον Μάρτιο του
2023 εκκρεµεί αυτή η υπουργική απόφαση. Σας είπαµε ότι εδώ
είµαστε θα το συζητήσουµε, αλλά µε έναν τρόπο µεταβατικό, όχι
µε τον τρόπο του «ξαφνικού θανάτου» µε τον οποίο επιλέγετε να
το κάνετε. 

Δυστυχώς, η πρόοδος της αυτοπαραγωγής στην Ελλάδα κιν-
δυνεύει να παγώσει, η οποία τα τελευταία δύο χρόνια αποτέλεσε
το πιο ελπιδοφόρο χαρακτηριστικό της ενεργειακής µετάβασης.
Η ηλεκτρισµένη ισχύς έργων αυτοπαραγωγής υπερτετραπλασιά-
στηκε από το 2021 µέχρι σήµερα. 

Το τέταρτο σηµείο αφορά σε µια σειρά διάσπαρτων φωτογρα-
φικών ρυθµίσεων, παρατάσεις ηµεροµηνιών, αναβιώσεις έργων
των οποίων οι άδειες είχαν ανακληθεί, άρσεις ειδικών περιορι-
σµών, που περιέχονται σε βεβαιώσεις παραγωγού και αφορούν
σε έργα αυτοτελούς διασύνδεσης και ασφυκτικούς περιορισµούς
χωρίς εξαιρέσεις, όπως στην περίπτωση της Δυτικής Μακεδο-
νίας. Τα έχουµε πει στην επιτροπή και γνωρίζετε ότι οφείλουµε
να τα αντιµετωπίζουµε µε µια άλλη µατιά. Και µιλάω για το άρθρο
105, όπως επίσης για το άρθρο 110 στην παράγραφο 3, ώστε να
µπορεί να αυξηθεί το ανώτατο όριο από τα 200 kW στα 500 kW,
γιατί αφορά σε ενεργειακές συχνότητες. 

Εµείς το ελάχιστο που έχουµε να κάνουµε, πέρα από την κα-
ταψήφιση, είναι ότι έχουµε καταθέσει µια τροπολογία που αυξά-
νουµε το ειδικό τέλος ΑΠΕ από 3% σε 5% ως ανταπόδοση και
ελάχιστη αναγνώριση του φόρτου που σηκώνουν συγκεκριµένες
περιοχές στη χώρα, κυρίως στην Εύβοια ή στο Λασίθι στην
Κρήτη, έτσι ώστε να έχουν ένα µεγαλύτερο ανταποδοτικό όφε-
λος από την εγκατάσταση µεγάλων σταθµών ΑΠΕ στις περιοχές
τους, χωρίς να τους δίνεται η δυνατότητα σε έργα αυτοπαραγω-
γής.

Να πω ότι κατατέθηκε άλλο ένα νοµοσχέδιο από τις 11 και
πέρα το βράδυ, άλλο ένα νοµοσχέδιο. Είδα, λοιπόν, µια τροπο-
λογία για τους σεισµόπληκτους. Η ενηµέρωση που έχω, κύριε Τα-
γαρά, είναι ότι είναι µια απλή κοροϊδία. Ναι µεν επιταχύνεται µια
διαδικασία, αλλά µε έναν τρόπο που θα τον αξιολογήσουµε στο
πεδίο πως θα λειτουργήσει, αλλά εδώ θα είµαστε να ξέρετε να
την επαναξιολογήσουµε, γιατί µε τον τρόπο τον οποίο τη νοµο-
θετήσατε δεν έχουµε προλάβει ούτε καν να τη γνωρίζουµε. 

Κλείνω. Θέλω να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, και το λέω µε όλη
την ειλικρίνεια, ότι ζούµε µια από τις µεγαλύτερες µεταβολές του
παραγωγικού και αναπτυξιακού µοντέλου της χώρας, το οποίο
θα καθορίσει τους όρους παραγωγής και διαβίωσης πολλών γε-
νεών στο µέλλον. Δυστυχώς, η γλώσσα που µιλάµε είναι πολύ τε-
χνική, µε αποτέλεσµα µεγάλες αλλαγές να γίνονται στην ενέργεια
χωρίς ο κόσµος και η κοινωνία να µπορεί να τις παρακολουθήσει. 

Χρέος µας, λοιπόν, είναι αυτή τη µεταβολή να τη θωρακίσουµε
µε τον δικαιότερο τρόπο και να µην επιτρέψουµε µια ενεργειακή
µετάβαση της χώρας να γίνει µε όρους συγκεντρωτικούς και να
µαζευτεί πάλι σε χέρια λίγων, αλλά να γίνει µε όρους συµφιλίω-
σης και συνεννόησης µε την κοινωνία. Να µην πάµε δηλαδή, από
το ολιγοπώλιο των ορυκτών καυσίµων στο ολιγοπώλιο της πρά-

σινης ενέργειας και προφανώς, να µην κλωτσήσουµε την ευκαι-
ρία που έχουµε ως χώρα να αλλάξουµε µε τρόπο δίκαιο, αποκε-
ντρωµένο και δηµοκρατικό το παραγωγικό µας µοντέλο, ώστε η
πράσινη οικονοµία να γίνει ένα νέο πεδίο έµπνευσης και συλλο-
γικότητας, όπου καταναλωτές, παραγωγοί, αγρότες και βιοµηχα-
νία να µπορούν να συµµετέχουν µε ίσους όρους. 

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία κ. Γιώργος Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό κρίση νοµοσχέδιο είναι

ένα πολυνοµοσχέδιο. Τα κεφάλαιά του θα µπορούσαν και θα
έπρεπε να αποτελέσουν αυτοτελή νοµοσχέδια, διότι τα θέµατα
στα οποία αναφέρονται είναι εξαιρετικά σηµαντικά. Θα ανα-
φερθώ µόνον στο θέµα των υδάτων και κυρίως, στον τρόπο που
αντιµετωπίζεται η καταστροφή στον Θεσσαλικό Κάµπο.

Βέβαια, κοινός παρονοµαστής όλων των κεφαλαίων που περι-
λαµβάνονται στο νοµοσχέδιο είναι η ενίσχυση των «µεγάλων και
ισχυρών» και, βέβαια, η περιθωριοποίηση της µικρής και µεσαίας
επιχειρηµατικότητας και του αγροτικού κόσµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νερό είναι συνταγµατικά προ-
στατευόµενο δηµόσιο κοινωνικό αγαθό, η ίση πρόσβαση στο
οποίο αποτελεί κοινωνικό δικαίωµα για όλους, αφού πρόκειται
για ζωτικής σηµασίας αγαθό για τον άνθρωπο. Προκειµένου αυτό
να διασφαλίζεται, η διαχείριση των υδάτων πρέπει να τελεί υπό
δηµόσιο έλεγχο. 

Η κλιµατική κρίση είναι παρούσα και όλοι τη βιώνουν, βιώνουν
τα αποτελέσµατα των όλο και συχνότερων ακραίων καιρικών φαι-
νοµένων και της υπερθέρµανσης που οδηγεί στην ερηµοποίηση
ευρύτερων περιοχών. Χρειάζεται να αλλάξει ο τρόπος διαχείρι-
σης των υδάτων στο πλαίσιο της ευρύτερης προσέγγισης του πε-
ριβάλλοντος. 

Επιβάλλεται µια σειρά από κρίσιµες παρεµβάσεις στον τρόπο
υλοποίησης των δηµοσίων και ιδιωτικών υποδοµών, στον εξοπλι-
σµό, στα υλικά, στις αγροτικές εκµεταλλεύσεις και στις µονάδες
εκτροφής ζώων. Σε αυτό το πλαίσιο δηµιουργούνται ανάγκες για
τη βελτίωση των υπαρχουσών υποδοµών όσον αφορά στη δια-
χείριση των υδάτων, στο αρδευτικό και στο πόσιµο νερό. 

Ταυτόχρονα, δηµιουργείται η ανάγκη για πρωτοβουλίες, οι
οποίες θα δώσουν κίνητρα για τη βελτίωση της ποσότητας και
της ποιότητας του νερού, αλλά και την ανακύκλωσή του όπου
αυτό είναι εφικτό. 

Είναι γνωστό, ότι σήµερα γίνονται αλλεπάλληλες παρεµβάσεις
για τη λήψη νερού µε υπερβολικό κόστος άντλησης, γεγονός που
έχει προκαλέσει πίεση στις τιµές των παραγωγών, εκτός των
άλλων παραγόντων που καθιστούν τις τιµές των παραγωγών
εξαιρετικά υψηλές. Αυτές οι παρεµβάσεις έχουν προκαλέσει αντί-
στοιχη πίεση παντού, αλλά και στα τουριστικά νησιά όπου υπάρ-
χει αγροτική παραγωγή και η κατανάλωση αλλάζει ανά χρονική
περίοδο. 

Το κόστος του νερού δεν αφορά µόνο στην πόση, στην άρ-
δευση και στον καθαρισµό των µονάδων, αλλά και στην ευζωία
των ζώων. Τα επόµενα χρόνια υπολογίζεται ότι η Μεσόγειος θα
πληγεί από αλλεπάλληλες ξηρασίες, αλλά και από την άνοδο της
στάθµης του νερού. Αυτά αναµένεται να προκαλέσουν περαι-
τέρω προβλήµατα σε αγροτικές και παραλιακές εκτάσεις, σε πα-
ραλίµνιες και παραποτάµιες περιοχές. 

Η χώρα µας υπολείπεται στην ορθολογική χρήση των υδάτων.
Οι νέες τεχνολογίες επιτρέπουν την ορθολογικότερη χρήση τους.
Επιβάλλεται το επόµενο διάστηµα να συνεχιστούν οι επενδύσεις
στο νερό τόσο από πλευράς πολιτείας, κεντρικής και αυτοδιοί-
κησης, όσο και από πλευράς των ιδιωτών. 

Εκτός από τις όποιες δράσεις έχουν ενταχθεί στο πλαίσιο της
νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, επείγει να υπάρξει ολοκληρω-
µένος σχεδιασµός για τη διαχείριση των υδάτων, βάσει των νέων
δεδοµένων που συνδέονται µε την κλιµατική κρίση. Η Ελλάδα
οφείλει να κινηθεί προς την κατεύθυνση εξοικονόµησης νερού µε
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σύγχρονα δηµόσια δίκτυα και επενδύσεις, µείωση της σπατάλης
του νερού, βελτίωση των πεπαλαιωµένων δικτύων για άρδευση,
πολλαπλασιασµό των αρδευτικών έργων και βελτίωση των µεγε-
θών ανακύκλωσης του νερού και της ποιότητάς του. 

Οι καταστροφές στη Θεσσαλία, αλλά και αλλού, αποδεικνύουν
ότι χρειάζεται να αλλάξει ο τρόπος διαχείρισης των υδάτων. 

Η Θεσσαλία, βέβαια, χρειάζεται ιδιαίτερη αντιµετώπιση, η
οποία δεν µπορεί και δεν πρέπει όπως το πράττετε, κύριοι της
Κυβέρνησης, να ανατεθεί σε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι προφανές ότι η Κυβέρ-
νηση δεν έχει την πρόθεση ούτε να σχεδιάσει ούτε να υλοποιήσει
πολιτικές προστασίας του περιβάλλοντος που θα βασίζονται στις
ανάγκες που δηµιουργούνται λόγω της κλιµατικής κρίσης. Αντι-
θέτως, η Κυβέρνηση βρίσκει την ευκαιρία να ανοίξει τη δυνατό-
τητα παραχώρησης της διαχείρισης των υδάτων της Θεσσαλίας
σε ιδιώτες, σε ιδιωτικά συµφέροντα. Έτσι µε το νοµοσχέδιο συ-
στήνεται ανώνυµη εταιρεία ΟΔΥΘ που θα διαχειρίζεται τα ύδατα
της Θεσσαλίας, η οποία θα λειτουργεί µε τους κανόνες της ιδιω-
τικής οικονοµίας και κατά παρέκκλιση των διατάξεων που αφο-
ρούν στις δηµόσιες συµβάσεις έργων και τις προµήθειες. Και όλα
αυτά ενώ οι ΔΕΥΑ υπόκεινται ακόµη στους περιορισµούς περί
κρατικών ενισχύσεων, παρ’ ότι υπάρχει γνωµοδότηση περί του
αντιθέτου της Κεντρικής Μονάδας Κρατικών Ενισχύσεων.

Επειδή ο ΟΔΥΘ δεν έχει οριστεί ως φορέας γενικής κυβέρνη-
σης θα έχει όλα τα προνόµια σύναψης δηµοσίων συµβάσεων
χωρίς περιορισµούς, ενώ σε περίπτωση που προκύψουν αυξηµέ-
νες χρηµατοδοτικές ανάγκες, θα αρκεστεί στην έγκριση του συ-
νολικού προϋπολογισµού από το διοικητικό συµβούλιο και ακο-
λούθως την έκδοση ΚΥΑ. Παράλληλα, ο ΟΔΥΘ θα έχει την ελευ-
θερία κινήσεων που έχουν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις, αφού θα
µπορεί να συµµετέχει σε επιχειρήσεις οποιουδήποτε εταιρικού
τύπου και σκοπού, να διενεργεί µελέτες και επιστηµονικές έρευ-
νες. 

Σκοπός του ΟΔΥΘ είναι η προστασία και διαχείριση των υδά-
των στη Θεσσαλία, η εποπτεία και η υλοποίηση των στρατηγικών
σχεδίων, ο συντονισµός των µέτρων προστασίας και διαχείρισης
και η χορήγηση αδειών χρήσης υδάτων, δηλαδή και η παροχή
υπηρεσιών και η σχετική εποπτεία. Πρόκειται για σύγκρουση
συµφερόντων. 

Με αυτό τον τρόπο, µε τον τρόπο που νοµοθετείτε και ρυθµί-
ζετε τη λειτουργία του οργανισµού, δεν διασφαλίζεται το δηµό-
σιο συµφέρον και δεν κατοχυρώνονται ρητά ούτε ο κοινωφελής
χαρακτήρας του ούτε η καθολική, προσιτή, συνεχής, ποιοτική και
περιβαλλοντικά βιώσιµη παροχή των υπηρεσιών ύδρευσης, άρ-
δευσης, αποχέτευσης και περιβαλλοντικής προστασίας. 

Τα αποτελέσµατα αυτής της ρύθµισης, εν προκειµένω της αντι-
µεταρρύθµισης, κύριε Υπουργέ, θα αποτυπωθούν σε αυξήσεις
στα τιµολόγια του νερού. 

Εν κατακλείδι, η διαχείριση, η προστασία και η χρήση των υδά-
των στη Θεσσαλία παραχωρούνται σε ιδιωτικά συµφέροντα.
Υφαρπάζονται, δηλαδή, στην ουσία οι υδάτινοι πόροι, αποτελώ-
ντας προηγούµενο και για την ιδιωτικοποίηση του νερού σε όλη
την Ελλάδα, αλλά και όλων των δηµοσίων αγαθών.

Όµως, το νερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και τα
άλλα δηµόσια αγαθά δεν µπορεί να αντιµετωπίζονται ως εµπο-
ρεύµατα, προϊόντα συναλλαγής, όπως προκύπτει από τις ρυθµί-
σεις του υπό κρίση νοµοσχεδίου, όπως συµβαίνει µε τις πολιτικές
που ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία από τότε που ανέλαβε τη δια-
κυβέρνηση της χώρας. Πρέπει να παραµείνουν δηµόσια κοινω-
νικά αγαθά για όλες τις χρήσεις και για όλους τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Ιωαννίνων (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλό Πάσχα.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής,

ο κ. Στέφανος Παραστατίδης, και αµέσως µετά ζήτησε και θα
πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής, ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, και βέβαια, µετά η κ.
Βέττα.

Ορίστε, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλλαγή της

κλιµατικής πραγµατικότητας καθορίζει µε τρόπο καταλυτικό τα
έθνη, τα κράτη, τις κοινωνίες και τις κοινότητες του πλανήτη µας.
Αποτελεί τη σηµαντικότερη υπαρξιακή πρόκληση της ανθρωπό-
τητας. Ο βαθµός και κυρίως, η ταχύτητα προσαρµογής µας στις
αλλαγές που αυτή επιφέρει την καθιστούν µε τα µέχρι στιγµής
δεδοµένα το σηµαντικότερο ορόσηµο του αιώνα που διανύουµε,
σηµαντικότερο και από τις προκλήσεις των δύο Παγκοσµίων Πο-
λέµων, του Ψυχρού Πολέµου και της πυρηνικής απειλής του
αιώνα που µας πέρασε.

Το µοντέλο του ανθεκτικού κράτους, των ανθεκτικών πόλεων,
των ανθεκτικών κοινωνιών για να µετουσιωθεί από έναν ακόµα
εύηχο επιστηµονικό όρο σε απτή πραγµατικότητα απαιτεί τερά-
στιες µεταρρυθµίσεις, µεταρρυθµίσεις στις υποδοµές, µεταρ-
ρυθµίσεις στο ενεργειακό ισοζύγιο, µεταρρυθµίσεις στη διοίκηση
των κρατών. Απαιτεί αλλαγή πορείας στο περιεχόµενο και τις
προτεραιότητες των εκπαιδευτικών συστηµάτων. Απαιτεί, πάνω
απ’ όλα, τη βαθιά συνειδητοποίηση όλων ότι η αναστροφή της
κλιµατικής πραγµατικότητας που διαµορφώνεται αλλάζει συθέ-
µελα την πολιτική διαδικασία, τον τρόπο µε τον οποίον έχουµε
µάθει να νοµοθετούµε, ώστε να υπηρετηθεί αυτή η απόλυτη προ-
τεραιότητα. Χρειάζεται µια αλλαγή παραδείγµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που έρχεται
σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή, η Κυβέρνηση επιδιώκει νοµο-
θετώντας να αντιµετωπίσει την κλιµατική αλλαγή σε τρεις βασι-
κούς τοµείς, στην προστασία των δασών, των υδάτων και του
φυσικού περιβάλλοντος, στη δόµηση και στην προστασία του
αστικού περιβάλλοντος, στη µείωση του ενεργειακού κόστους
και στον εκσυγχρονισµό των ΑΠΕ και αυτό µετά από µια τεράστια
καταστροφή από τον «Ντάνιελ» στη Θεσσαλία, κατά την οποία
συναθροίστηκαν η πρωτόγνωρη ένταση των καιρικών φαινοµέ-
νων, αλλά και οι διαχρονικές παθογένειες του κρατικού µηχανι-
σµού. 

Μήνες, λοιπόν, µετά από αυτή τη δραµατική εµπειρία, πώς
ανταποκρίνεται η Κυβέρνηση στην ανάγκη για αλλαγή παραδεί-
γµατος µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Τίποτα δεν φαίνεται να
την άγγιξε από τη µεγάλη καταστροφή που ρήµαξε ζωές, περι-
ουσίες, υποδοµές. Διαπιστώνουµε για µια ακόµα φορά να συσ-
σωρεύονται αντιλήψεις, αλλά και πρακτικές κακής νοµοθέτησης.
Ένα νοµοσχέδιο 123 άρθρων µε σηµαντικές διατάξεις τέθηκε σε
διαβούλευση για µόλις οκτώ ηµέρες, χωρίς ειδική αιτιολόγηση
της σύντµησης της προθεσµίας που η ίδια η Κυβέρνηση έχει ει-
σάγει. Ιδρύει στη Θεσσαλία έναν φορέα διαχείρισης υδάτων - µα-
µούθ που θα λειτουργεί υπό τη µορφή ΑΕ, την ίδια στιγµή που
εξακολουθεί να βρίσκεται σε δηµόσια διαβούλευση το µάστερ
πλαν της ολλανδικής εταιρείας. 

Τρίτον, αφαιρεί αρµοδιότητες από τις περιφέρειες, συνεχίζο-
ντας την πορεία απαξίωσης της τοπικής αυτοδιοίκησης αντί της
ενδυνάµωσής της σε µια περιφέρεια που -τι σύµπτωση ξανά- ο
περιφερειάρχης που εξέλεξαν οι πολίτες δεν είναι ο εκλεκτός της
Κυβέρνησης. 

Τέταρτον, επιλέγει ένα µοντέλο φορέα που θα λειτουργεί µε
όρους ιδιωτικής οικονοµίας και θα έχει ένα τεράστιο εύρος αρ-
µοδιοτήτων, τη στιγµή που τα διεθνή παραδείγµατα οδηγούν στο
συµπέρασµα ότι τέτοια µοντέλα οδηγούν σε τεράστιες αυξήσεις
στο κόστος της ύδρευσης, σε παραµέληση βασικών υποδοµών
και σε σταδιακή υποχώρηση των κρατικών εποπτικών δοµών. 

Πέµπτον, αλλάζει συθέµελα το καθεστώς ελέγχου της αυθαί-
ρετης δόµησης, χωρίς να κρίνει απαραίτητο να τεκµηριώσει, να
αιτιολογήσει, να κάνει έναν απολογισµό για ποιον λόγο δεν λει-
τούργησε αποτελεσµατικά ο προηγούµενος µηχανισµός υπηρε-
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σιών δόµησης, γιατί δεν συγκροτήθηκαν τα όργανα ελέγχου,
γιατί εφαρµόστηκαν πληµµελώς όλες οι προηγούµενες νοµοθε-
τικές παρεµβάσεις, γιατί επιλέγεται ένα συγκεντρωτικό καθεστώς
ελέγχου αρµόδιο για όλη τη χώρα και βάσει ποιας πολιτικής απο-
τίµησης πιθανολογείται ότι αυτό θα λειτουργήσει πιο αποτελε-
σµατικά. 

Έκτον, αναθέτει αρµοδιότητες διαχείρισης των δηµόσιων
δασών σε νεοσύστατα υβριδικά σχήµατα απαρτιζόµενα από δα-
σικούς συνεταιρισµούς και ιδιώτες µε τρόπο που µακροπρόθε-
σµα ευνοεί τους δεύτερους. Αναθέτει ένα σύνθετο έργο που
ανήκει στον στενό πυρήνα της κρατικής διαχείρισης µε τρόπο
ασαφή και προβληµατικό σε σχήµατα στα οποία προνοµιακό
ρόλο θα έχουν οι ιδιωτικές εταιρείες. 

Έβδοµον, έρχεται -και µάλιστα, µε τροπολογία της τελευταίας
στιγµής- το µπόνους διόγκωσης των κτηρίων που θα υιοθετούν
φιλικές στο περιβάλλον προδιαγραφές, µε αποτέλεσµα την αύ-
ξηση της οικιστικής παρέµβασης, ενώ η αναγκαία ώθηση για την
ανέγερση βιοκλιµατικών και εν γένει πράσινων κτηρίων θα πρέπει
να συνδεθεί ως προϋπόθεση για την εξάντληση στους ισχύοντες
όρους δόµησης και τα όποια επιπλέον κίνητρα να είναι αµιγώς
οικονοµικά, φορολογικά κ.λπ.. 

Τέλος, στον χώρο των ΑΠΕ για ακόµα µια φορά «στρώνει το
χαλί» σε αυτούς που φιλοδοξούν να διαµορφώσουν ένα νέο ολι-
γοπώλιο πράσινης ενέργειας που θα συνυπάρχει µε το ολιγοπώ-
λιο των ορυκτών καυσίµων. Υπονοµεύει κάθε θεσµό που υπηρετεί
ένα µοντέλο ενεργειακής δηµοκρατίας, όπου τα οφέλη των ΑΠΕ
θα διαχέονται στις κοινότητες, στους καταναλωτές-παραγωγούς,
στους δηµόσιους φορείς, σε κοινωφελείς σκοπούς. Καταστρώνει
έτσι ένα µοντέλο, το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», η πολυπλοκότητα
του οποίου και η «αρχιτεκτονική» του θα µετατρέψει τις ενεργει-
ακές κοινότητες σε παρίες αντί για κεντρικούς παίκτες του πρά-
σινου ενεργειακού µέλλοντος της χώρας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δυνάµεις της συντήρησης
που επιχείρησαν να αναβαπτιστούν ως πολυδύναµοι εκσυγχρο-
νιστές επιδιώκουν να εµφανίσουν την αντιµετώπιση των συνε-
πειών της αλλαγής της κλιµατικής πραγµατικότητας ως ένα
ζήτηµα τεχνοκρατικό και πολιτικά ουδέτερο. Η συζήτηση, όµως,
για το τι κοινωνίες, τι κράτη, τι δηµοκρατίες, τι οικονοµίες θα χτί-
σουµε στον 21ο αιώνα, ώστε η ανθρωπότητα να καταφέρει να δια-
βεί το κατώφλι του 22ού αιώνα χωρίς να την εξαφανίσουν οι
συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής, είναι βαθιά πολιτική, είναι
βαθιά ιδεολογική και θα κριθεί από τις απαντήσεις σε φλέγοντα
ερωτήµατα. 

Ποιος θα επωµιστεί το κόστος της µετάβασης στις πράσινες
κοινωνίες; Οι εταιρικοί κολοσσοί ή οι κοινωνίες και οι απλοί άν-
θρωποι; Ποιοι θα έχουν πρόσβαση στην παραγωγή και χρήση
των πράσινων µορφών ενέργειας; Τα καρτέλ των εταιρικών ολι-
γοπωλίων ή οι ενεργειακές κοινότητες της παραγωγής, της µε-
ταποίησης και κάθε µορφής επιχειρηµατικότητας και τα νοικο-
κυριά; Ποια θα είναι η κεντρική προτεραιότητα των πολιτικών
ηγεσιών; Η συσσώρευση νέου πλούτου στους λίγους ή η ενδυ-
νάµωση των πολλών;

Από το ΠΑΣΟΚ, τη δηµοκρατική παράταξη, οι απαντήσεις έ-
χουν δοθεί εδώ και πολλά χρόνια, από την Κυβέρνηση επίσης.
Καθείς εφ’ ω ετάχθη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι εγώ

για την ακρίβεια στον χρόνο.
Θα καλέσω στο Βήµα, όπως ήδη έχω προαναγγείλει, τον Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Κατρίνη. Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρουν η κ. Βέττα, ο κ. Που-
λάς, η κ. Πούλου, η κ. Τζάκρη και αµέσως µετά ο Υφυπουργός κ.
Ταγαράς για να τοποθετηθεί επί του νοµοσχεδίου, αλλά ταυτό-
χρονα –σας το λέω για να είστε προετοιµασµένοι- θα αναπτύξει
και θα περιγράψει άρθρα της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 154
και ειδικό 11.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το χθεσινό θλιβερό και πρωτο-

φανές πραγµατικά περιστατικό που συνέβη σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα συνιστά έκπτωση πρωτοφανή των κοινοβουλευτικών
αξιών και µπορεί να αξιοποιηθεί µόνο από εχθρούς της κοινοβου-
λευτικής δηµοκρατίας. Αποκαλύπτει, όµως, µέχρι πού µπορεί να
φτάσει η κυριαρχία του λαϊκισµού και η υποχώρηση της πραγµα-
τικής πολιτικής και αυτό, βεβαίως, πρέπει να µας προβληµατίσει
όλους και ιδιαίτερα τους Έλληνες πολίτες για το ποιους τελικά
στέλνουν εδώ και ποιους επιλέγουν να τους εκπροσωπήσουν και
να επιλύσουν τα προβλήµατα της χώρας, αλλά και των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έκθεση του State Department
έρχεται να επιβεβαιώσει όλα όσα αναφέρονται στο ψήφισµα του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την παραβίαση των αρχών και των
κανόνων του κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Παράλληλα, η
ισχυρή βούληση της Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των
Επικοινωνιών, παρά τις περί του αντιθέτου παραινέσεις που έγι-
ναν, η ισχυρή βούληση της ΑΔΑΕ να σεβαστεί απόλυτα τη νοµι-
µότητα και να ζητήσει από την ΕΥΠ τον φάκελο και το υλικό της
παρακολούθησης του Νίκου Ανδρουλάκη, φέρνει για µια ακόµα
φορά την Κυβέρνηση και προσωπικά τον Πρωθυπουργό σε δύ-
σκολη θέση και προφανώς στην Κυβέρνηση είµαι βέβαιος ότι
απεργάζονται ήδη τη µεθόδευση που θα ακολουθήσουν και στη
συγκεκριµένη περίπτωση για να συγκαλύψουν τις ευθύνες και να
εµποδίσουν την αποκάλυψη της αλήθειας. 

Θέλω, όµως, να επισηµάνω, κύριοι της Κυβέρνησης και της
Πλειοψηφίας, ότι δεν θα κυβερνάτε αιώνια. Μην έχετε αυτή την
ψευδαίσθηση. Δεν θα έχετε πάντα τη δυνατότητα να συγκαλύ-
πτετε τις υποκλοπές, να συγκαλύπτετε τα Τέµπη, να συγκαλύ-
πτετε τα πάντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποτίθεται ότι το νοµοσχέδιο
εστιάζει στην αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλ-
λαγής σε µια σειρά από τοµείς όπως η διαχείριση υδάτων,
δασών, η αστική ανθεκτικότητα, η αυθαίρετη δόµηση, η ενεργει-
ακή ασφάλεια. Εν τέλει, όµως, τίποτα από αυτά δεν αντιµετωπί-
ζει. Μετατρέπει σε νόµο σκοπιµότητες που εκπορεύονται από
εµφανή ή και αφανή συµφέροντα.

Αυτές οι νοµοθετικές παρεµβάσεις δεν θα είχαν πραγµατικά
λόγο ύπαρξης αν οι µεταρρυθµίσεις προχωρούσαν και αν η ίδια
η Κυβέρνηση ανταποκρινόταν στον ρόλο και στις υποχρεώσεις
της. Αλλά, αν ανταποκρινόταν η Κυβέρνηση στον ρόλο και τις
υποχρεώσεις της, πώς θα έκανε το Μέγαρο Μαξίµου πελατειακή
πολιτική, αν, για παράδειγµα, τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια ολο-
κληρώνονταν ή αν τα χωροταξικά για τις ΑΠΕ δεν εκκρεµούσαν;

Στο θέµα της διαχείρισης των υδάτινων πόρων στη Θεσσαλία
θέλει να µας πείσει ότι µε τη δηµιουργία ενός φορέα ιδιωτικού
δικαίου θα δώσει αποτελεσµατικές λύσεις και το είπαµε και πριν
στη συζήτηση. Αντί, όµως, να ενισχύσει τους υπάρχοντες φορείς,
όπως την περιφέρεια, φτιάχνει άλλους. Και, πραγµατικά, αναρω-
τιέµαι -φαντάζοµαι αναρωτιούνται πάρα πολλοί- αν αυτόν τον
φορέα θα τον είχατε φτιάξει αν είχε εκλεγεί ο κ. Αγοραστός. 

Ποιο είναι, όµως, το χειρότερο; Είναι ότι βλέπετε την κατα-
στροφή ως ευκαιρία για να µοιράσετε χρήµα µε απευθείας ανα-
θέσεις, µε αδιαφάνεια και µε ενίσχυση πάντοτε -µα πάντοτε-
λίγων και ισχυρών παικτών. Αυτό φαίνεται και στην πολιτική σας
για την ενέργεια, µε τις διευκολύνσεις µε κάθε τρόπο σε γίγαντες
της ενέργειας και δυσκολεύετε µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. 

Κι αν θέλατε, όπως λέτε, αλλά δεν κάνετε, να ενισχύσετε τις
µικρότερες επιχειρήσεις, υπάρχουν συγκεκριµένες παρεµβάσεις
που µπορείτε να κάνετε. Θα σας πω ένα παράδειγµα: Πολλές επι-
χειρήσεις αντιµετωπίζουν καθυστερήσεις στις αδειοδοτήσεις και
την παραλαβή υλικών που εµποδίζουν την έγκαιρη ολοκλήρωση
των έργων και µε βάση τον ν.5037/2023 δεν υπάρχει δυνατότητα
υποβολής νέας αίτησης µετά από τη λήξη της αρχικής προσφο-
ράς σύνδεσης. 

Εγώ, λοιπόν, σας κατέθεσα τροπολογία, ώστε η διάρκεια
ισχύος της προσφοράς σύνδεσης να παραταθεί για ένα διάστηµα
δεκαοκτώ έως είκοσι τέσσερις µήνες, αναλόγως της περίπτωσης,
γιατί έτσι θα επιτρέψετε την ολοκλήρωση των εγκαταστάσεων,
µειώνοντας σηµαντικά το κόστος για µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και µικρές και µεσαίες βιοµηχανικές µονάδες. Αν όντως, σας εν-
διαφέρει. Γιατί µιλάτε από τη µία για ενεργειακή ασφάλεια, όµως,
ενεργειακή ασφάλεια χωρίς ενεργειακή δηµοκρατία, σηµαίνει
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υψηλό κόστος ενέργειας για καταναλωτές και επιχειρήσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση υπηρετεί

σχεδιασµούς και επιδιώξεις συγκεκριµένων συµφερόντων. Αυτό
φάνηκε µέσα από τις προσπάθειες που έκανε, για να µη φορο-
λογηθούν στο πραγµατικό τους µέγεθος τα υπερκέρδη των πα-
ρόχων ενέργειας. Επιβεβαιώνεται από την απροθυµία που
επιδεικνύει η Κυβέρνηση να ελέγξει την αισχροκέρδεια που τρο-
φοδοτεί την ακρίβεια. Μέση τιµή αµόλυβδης στην Ελλάδα πάνω
από 2 ευρώ, στα νησιά πάνω από 2,20 ευρώ. Έχουµε την τρίτη
ακριβότερη βενζίνη στην Ευρώπη. Και η Κυβέρνηση, όχι µόνο δεν
διενεργεί ελέγχους για να περιορίσει φαινόµενα αισχροκέρδειας,
αλλά ούτε αντιµετωπίζει λαθρεµπόριο καυσίµων ούτε συζητά για
µείωση ειδικών φόρων στα καύσιµα. 

Και γιατί δεν το κάνει; Γιατί µέσα από αυτούς τους ειδικούς φό-
ρους και τον ΦΠΑ στηρίζει τα φορολογικά έσοδα και το δηµοσιο-
νοµικό θαύµα, που µάλιστα σήµερα διαβάζουµε ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση κατέθεσε νέα προσφυγή για τα ληξιπρόθεσµα της Κυβέρ-
νησης στα νοσοκοµεία. Έτσι βγαίνουν τα νούµερα και τα πλεο-
νάσµατα. 

Τον Μάρτιο η Ελλάδα έχει τον δεύτερο υψηλότερο πληθωρι-
σµό στα τρόφιµα στην Ευρωζώνη, υπερτριπλάσιο του µέσου
όρου της Ευρωζώνης. Και ο κ. Μητσοτάκης µιλά για µειώσεις στις
τιµές των τροφίµων, που είναι σαφές ότι µόνο ο ίδιος βλέπει.
Πρόσφατα η έκθεση του ΙΟΒΕ απέκλεισε το ενδεχόµενο να πέσει
ο γενικός πληθωρισµός κάτω από 3%, όπως προβλέπει η Κυβέρ-
νηση στον προϋπολογισµό. Αυτά βιώνουν οι Έλληνες πολίτες,
αυτά βιώνει η ελληνική οικογένεια.

Έρχεται, όµως, παράλληλα και η έκθεση της Κοµισιόν να δια-
λύσει το αφήγηµα της Κυβέρνησης. Τι επισηµαίνει αυτή η έκ-
θεση; Ότι δεν υπάρχουν παραγωγικές επενδύσεις στην ελληνική
οικονοµία, που παραµένει µία οικονοµία υπηρεσιών. Κάτι που σας
λέµε και εµείς, κάτι που σας λέει και η έκθεση της «MOODY’S»,
κάτι που σας λένε όλοι οι διεθνείς αξιολογητές, αλλά εσείς επι-
µένετε να µιλάτε για θαύµα, σπαταλώντας τους πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης, το οποίο φτιάξατε ή σας φτιάξανε κοµµένο και
ραµµένο για λίγες και ισχυρές επιχειρήσεις. 

Η έκθεση επισηµαίνει, επίσης, ότι ο µεγάλος αριθµός των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων βαρύνεται µε µη εξυπηρετούµενα δάνεια,
όταν εσείς τολµάτε να µιλάτε για µείωση κόκκινων δανείων. Και,
επίσης, ότι ο αριθµός των επιχειρήσεων που δεν µπορούν να
βρουν χρηµατοδότηση είναι 25% υψηλότερος, σε σχέση µε την
Ευρώπη. Πολύ απλά, πάνω από εννέα στις δέκα επιχειρήσεις βλέ-
πουν κλειστό το γκισέ των τραπεζών.

Αυτά είναι τα προβλήµατα τα πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Αυτά τα προβλήµατα για τα οποία, όµως, η Κυβέρνηση
δεν θέλει να συζητάµε γιατί χαλάνε το αφήγηµα της, γιατί προ-
σπαθεί µε κάθε τρόπο, µε κάθε µέσο, να συντηρήσει ένα πολιτικό
σύστηµα που αποπνέει παρακµή, δηµιουργεί απογοήτευση στις
ελπίδες των πολιτών, οδηγεί τη χώρα στο τέλµα. 

Η Νέα Δηµοκρατία αφαιρεί την ελπίδα, αφαιρεί το χαµόγελο,
αφαιρεί το όνειρο από τις Ελληνίδες και τους Έλληνες και ταυ-
τόχρονα οικοδοµεί έναν ακραίο καθεστωτισµό επιλέγοντας την
οξύτητα και την πόλωση. Όµως, οι πολίτες στις 9 Ιουνίου έχουν
τη µεγάλη ευκαιρία να σηµατοδοτήσουν την αρχή του τέλους
αυτού του παρακµιακού πολιτικού σκηνικού. 

Και το ΠΑΣΟΚ απευθύνεται σε όλους τους δηµοκρατικούς πο-
λίτες. Μιλάει -και θα µιλάει- για τα πραγµατικά προβλήµατα. Γιατί
το ΠΑΣΟΚ θέλει να επιστρέψει στη χώρα η πραγµατική πολιτική,
η πολιτική που γίνεται στο φως, η πολιτική που βρίσκει λύσεις, η
πολιτική που επιτέλους δίνει ελπίδα και προοπτική, η πολιτική που
συγκινεί και κινητοποιεί και παρακινεί τους πολίτες. Γιατί, τελικά,
όλοι θα συµφωνήσουµε ότι αυτή η πολιτική είναι που αξίζει στους
Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τη Βουλευτή, που µε υποµονή πε-

ριµένει, του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Καλλιόπη Βέττα. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτυ-
πώνει τη σκληρά νεοφιλελεύθερη πολιτική της Κυβέρνησης και
σε αυτό το πεδίο και παράλληλα οξύνει τα προβλήµατα στο χώρο
του περιβάλλοντος και της ενέργειας, διαιωνίζοντας τις δυστο-
κίες και τις αντινοµίες του. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που προσπαθεί να θεραπεύσει
φλέγοντα ζητήµατα µε πρόχειρο και απρόσφορο τρόπο, ενώ
στην προµετωπίδα του βρίσκεται η αναγνώριση και η παραδοχή
της ανικανότητας του επιτελικού κράτους στο ζήτηµα της αντι-
µετώπισης των συνεπειών από την καταστροφή της Θεσσαλίας.
Γι’ αυτή την ασύγγνωστη προχειρότητα και τη νεοφιλελεύθερη
εµµονή ζητήσαµε µαζί µε πάρα πολλούς φορείς, θεσµικούς και
αυτοδιοικητικούς, την απόσυρση του νοµοσχεδίου και την επα-
νακατάθεση, µετά από διεξοδική συζήτηση και όχι µιας βδοµά-
δας µόνο διαβούλευση και ενσωµάτωση βέλτιστων πρακτικών
τόσο για τη Θεσσαλία όσο και για τα υπόλοιπα εκκρεµή ζητή-
µατα. Δυστυχώς, όµως, δεν εισακουστήκαµε. 

Θα σταθώ ελάχιστα στο θέµα της Θεσσαλίας, µιας και οι εν-
στάσεις που διατυπώθηκαν και από τον Πρόεδρο της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από τον εισηγητή µας και
από άλλους οµιλητές από το ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
αναλύθηκαν διεξοδικά και επαρκέστατα. 

Θα µείνω µόνο σε δύο διαπιστώσεις: Η πρώτη είναι ότι οι πο-
λίτες της περιοχής ακόµη δεν έχουν πάρει τη βοήθεια που υπο-
σχέθηκε η Κυβέρνηση για τις ζηµιές που έχουν υποστεί από το
προηγούµενο καλοκαίρι και τις καταστροφές. Και η δεύτερη δια-
πίστωση είναι ότι το ιδιωτικό σχήµα που προκρίνετε για τη δια-
χείριση των υδάτων, πέρα από τις εξόφθαλµες εξυπηρετήσεις
των φιλικά προσκείµενων golden boys, αποτελεί και µια δοκιµή
για την ιδιωτικοποίηση του νερού πανελλαδικά που έχετε πάντα
-µα πάντα- στο πίσω µέρος του µυαλού σας να κάνετε. Και οι δύο
διαπιστώσεις αποδεικνύουν ότι η εκχώρηση κρίσιµων αγαθών,
παράλληλα µε την αδιαφορία για την κοινωνία και τις ανάγκες
της, είναι µια πάγια στρατηγική σας θέση.

Ωστόσο, θα επικεντρωθώ σε δύο ζητήµατα, λόγω χρόνου, που
απασχολούν την περιφερειακή ενότητα Κοζάνης και τη δυτική
Μακεδονία, θα έλεγα, συνολικά. Πρόκειται αφ’ ενός για την τη-
λεθέρµανση και αφ’ ετέρου για τις ενεργειακές κοινότητες και
τους µικρούς παραγωγούς. Το ζήτηµα της τηλεθέρµανσης -το
έχουµε συζητήσει και διεξοδικά στις επιτροπές, κύριοι Υπουργοί-
είναι εξόχως σηµαντικό σε µια περιοχή µε χαµηλότατες θερµο-
κρασίες που παράλληλα, όπως ορθά αναφέρθηκε από τον Δή-
µαρχο Κοζάνης στην επιτροπή, είναι µια από τις τέσσερις
φτωχότερες περιοχές της Ευρώπης. Ξέρετε πόσο είναι το κόστος
της θέρµανσης στην περιοχή µας; Αποτελεί, ίσως, τη σηµαντικό-
τερη δαπάνη διαβίωσης για τους πολίτες, καθώς φθάνει έως το
45% του µέσου ετήσιου εισοδήµατος. 

Οπότε, όπως καταλαβαίνετε, το πρόβληµα είναι µεγάλο και οι
λύσεις που πρέπει να δοθούν οφείλουν να είναι επαρκείς και απο-
τελεσµατικές. 

Να επαναλάβω για µία ακόµα φορά ότι η τηλεθέρµανση είναι
µία αντισταθµιστική παροχή της ΔΕΗ προς την περιοχή, λόγω της
µακρόχρονης αξιοποίησης και εκµετάλλευσης των τοπικών
πόρων µε συχνά βαρύ τίµηµα για τους πολίτες και το φυσικό πε-
ριβάλλον. 

Αυτό που πρέπει να γίνει και που, δυστυχώς, σήµερα δεν
έχουµε δει, είναι να διασφαλίσουµε ότι η τηλεθέρµανση πρώτα
απ’ όλα θα είναι βιώσιµη µε απρόσκοπτη λειτουργία και δεύτερον
µε προσιτό κόστος, το πιο σηµαντικό, για τους πολίτες και τις επι-
χειρήσεις της δυτικής Μακεδονίας. 

Σε αυτή την κατεύθυνση οφείλουµε να υλοποιήσουµε τις προ-
τάσεις των δηµοτικών επιχειρήσεων της περιοχής. Παραθέτω:
Πρώτα απ’ όλα, παράταση της διάρκειας ισχύος της λειτουργι-
κής ενίσχυσης της ταρίφας από δέκα στα δεκαπέντε έτη. Δεύ-
τερο, αλλαγή τρόπου υπολογισµού της ενίσχυσης, καθώς µε τις
σηµερινές προβλέψεις θα υπάρχει πολύ χαµηλή επιδότηση της
τιµής για τους καταναλωτές, γεγονός που θα αυξήσει δραµατικά
το κόστος της θέρµανσης. Τρίτον, τροποποίηση της πρόβλεψης
για ένταξη του νέου συστήµατος τηλεθέρµανσης σε ανοιχτό
ανταγωνισµό χωρίς προτεραιότητα µετά τη δεκαετία. Τέταρτον,
επιµήκυνση θεµατικής περιόδου από 1η Οκτώβρη ως τις 31
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Μαΐου. Και πέµπτον, µείωση του κόστους αγοράς δικαιωµάτων
εκποµπών CO2 µέσω αλλαγής του υπολογισµού.

Σε αντίθετη περίπτωση, αν συνεχιστεί η αλλοπρόσαλλη πολι-
τική µε τις καθυστερήσεις, τα χρηµατοδοτικά κενά, την κεντρική
αδιαφορία για τα τιµολόγια και τις οφειλές των δηµοτικών επιχει-
ρήσεων, το σκοτάδι για το µέλλον της Πτολεµαΐδας 5 -που δεν
µας έχει απαντήσει ακόµη τι θα γίνει µε την Πτολεµαΐδα 5- τότε
το σύστηµα θα καταρρεύσει, µε ανυπολόγιστες ζηµιές για τις δη-
µοτικές επιχειρήσεις τους δήµους και βέβαια, τους πολίτες. 

Για το δεύτερο θέµα, τις ενεργειακές κοινότητες και τους µι-
κρούς παραγωγούς το ζήτηµα είναι εξίσου κεφαλαιώδες. Οι µι-
κροί επενδυτές ήδη από το 2021 µε διάφορες αποφάσεις παρα-
γκωνίζονται συστηµατικά από τον ηλεκτρικό χώρο προς όφελος
των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, της ΔΕΗ και των συνεργα-
τών της, εγχώριων και διεθνών. Οι αιτήσεις τους συνεχώς απορ-
ρίπτονται, ενώ κάθε προσπάθεια αναβάθµισης συνέργιας και εν
τέλει ένταξης, προσκρούει στις κάθε φορά υψηλότερες απαιτή-
σεις που σκοπεύουν στον στραγγαλισµό των ενεργειακών κοινο-
τήτων και των µικρών επενδυτών, αλλά και στον κοινωνικό αυτο-
µατισµό εναντίον όσων έχουν µια καλύτερη τύχη σε αυτόν τον
άγονο και µάταιο αγώνα. 

Ποια είναι η µόνιµη επωδός της Κυβέρνησης; Αναφέρει ότι
προκρίνει τους µεγάλους οµίλους για να φτιάξει η οικονοµία κλί-
µακος ώστε να υπάρξει εξοικονόµηση για τους καταναλωτές.
Στην πράξη αυτό που συµβαίνει είναι ότι τα µικρά οφέλη από τη
µείωση στην οριακή τιµή του κόστους παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας γίνονται κέρδη για τους παρόχους της λιανικής και δεν
περνούν ποτέ στο πορτοφόλι των νοικοκυριών και των επιχειρή-
σεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω το εξής.
Η περιοχή µας, η περιοχή της Περιφερειακής Ενότητας Κοζάνης
και η Δυτική Μακεδονία συνολικά, βιώνει µια µετάβαση που είναι
άδικη και οξύνει τις κοινωνικές ανισότητες. Η βίαιη απολιγνιτο-
ποίηση συµπαρασύρει κάθε ποιοτικό και ποσοτικό δείκτη. Έχου-
µε ρεκόρ ανεργίας, µετανάστευσης, φτωχοποίησης, δηµογραφι-
κής κατάρρευσης και άλλα. 

Από την άλλη χωρίς ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ µεγάλοι όµι-
λοι, ντόπιοι, και ξένοι όπως και η ΔΕΗ που ιδιωτικοποιήσατε συ-
µπεριφέρονται σαν φεουδάρχες στην περιοχή µας, χωρίς κανένα
σεβασµό στο περιβάλλον, χωρίς κανέναν σεβασµό στις δραστη-
ριότητες των ανθρώπων. Ενώ παράγεται ένας πλούτος, αυτός
δεν µένει τελικά στην περιοχή µας, µια περιοχή που όπως σας
είπα και προηγουµένως έδωσε τα µάλα για την ενεργειακή επάρ-
κεια της χώρας, αλλά και για την ανάπτυξη της χώρας. 

Έστω, λοιπόν, και αυτή τη στιγµή είναι αναγκαίο να υπάρξει
µέριµνα για τη τηλεθέρµανσης στις ενεργειακές κοινότητες και
τους µικρούς παραγωγούς της δυτικής Μακεδονίας. Περιµέ-
νουµε να υιοθετήσετε τα αιτήµατα των δηµοτικών επιχειρήσεων,
αλλά και να φανείτε συνεπής στη δέσµευσή σας στο αίτηµα που
διατύπωσε ήδη από την πρώτη επιτροπή ώστε να διατηρηθεί το
καθεστώς της λειτουργικής ενίσχυσης και να ισχύσει η παράταση
για τα εξαιρούµενα έργα στις λιγνιτικές περιοχές. Και βέβαια, να
τους δοθεί χώρος, δεν φτάνει µόνο η παράταση για έργα που δεν
θα υπάρχουν.

Φοβάµαι ότι πλέον είναι πολύ αργά και ότι η υπόθεση της ενερ-
γειακής δηµοκρατίας έχει πλέον ξεθωριάσει. Ωστόσο, είναι χρέος
και ευθύνη σας για λόγους ισότητας και ασφάλειας δικαίου να
υλοποιήσετε αυτά τα µέτρα στήριξης και µέριµνας για την πε-
ριοχή µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής ο κ. Ανδρέας Πουλάς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα κο-

ρυφαία ζητήµατα που θα απασχολήσουν την ανθρωπότητα στο
άµεσο µέλλον είναι η διαχείριση του νερού και της ενέργειας. Το
ζήτηµα αυτό συνδέεται άµεσα µε την επισιτιστική επάρκεια κάθε

χώρας και την ανάπτυξη και εν τέλει µε την επιβίωση του πληθυ-
σµού.

Η Κυβέρνηση διαχειρίζεται αυτό το κορυφαίο πρόβληµα µε τη
γνωστή της τακτική. Από τη µια µεριά φέρνει προς ψήφιση ένα
τεράστιο νοµοσχέδιο µε 132 άρθρα, µε ελάχιστο χρόνο διαβού-
λευσης, ακροβατώντας πάνω στα όρια της κοινοβουλευτικής θε-
σµιότητας και σε αρµονία µε το νεοφιλελεύθερο δόγµα της ενίσ-
χυσης του ιδιωτικού τοµέα, χωρίς σχέδιο για τη χώρα και µε
τρόπο αποσπασµατικό και πρόχειρο. 

Το παρόν σχέδιο νόµου εισέρχεται στο Κοινοβούλιο µε πρό-
σχηµα τη µελέτη των Ολλανδών εµπειρογνωµόνων για την ανοι-
κοδόµηση της Θεσσαλίας που βούλιαξε στις λάσπες µετά τις
καταστροφικές πληµµύρες του Σεπτεµβρίου του 2023. Για άλλη
µια φορά, όµως, αποδεικνύεται ότι είστε κατώτεροι των περιστά-
σεων. Ποιο είναι το όραµά σας για την αναγέννηση του θεσσαλι-
κού κάµπου, για την ενίσχυση των αγροτών, για την αποκατά-
σταση των υποδοµών; Κανένας δεν γνωρίζει. 

Μόνο µέληµά σας είναι να βάλετε το χέρι στη διαχείριση του
νερού µέσα από ένα νέο ιδιωτικό σχήµα, κατά την προσφιλή σας
τακτική, που θα αναλάβει το σύνολο των υδατικών και αρδευτι-
κών πόρων της περιοχής. Δηµιουργείτε τον Οργανισµό Διαχείρι-
σης Υδάτων για τη Θεσσαλία, ο οποίος θα αποκτήσει τον έλεγχο
της ποιότητας των υδάτων και της άρδευσης της περιοχής. Αντί,
όµως, της διασφάλισης του δηµόσιου χαρακτήρα του ΟΔΥΘ, ει-
σάγετε µια σειρά ρυθµίσεων που δείχνουν πρόθεση ιδιωτικοποί-
ησης του νερού, υπόνοιες που ενισχύονται και από τη γνωστή
πολιτική σας εµµονή για µεταφορά κρατικών αρµοδιοτήτων σε
ιδιώτες. 

Μήπως ο ΟΔΥΘ ως υδροκέφαλο σχήµα, µε δεσπόζουσα θέση
στην παροχή υπηρεσιών ύδατος, αποτελέσει ένα νέο κυβερνη-
τικό µπούσουλα που θα εφαρµοστεί σε όλη τη χώρα για τον
έλεγχο των υδάτων και κατά συνέπεια και της αγροτικής παρα-
γωγής; Μήπως οι τιµές του νερού ακολουθήσουν τις εξοντωτικές
τιµές του ρεύµατος που έχουν φέρει σε απόγνωση τους παρα-
γωγούς, χωρίς καµµία ουσιώδη βοήθεια από την πολιτεία;

Στο ίδιο πλαίσιο διαχειρίζεστε και την προστασία των δασών
και ειδικότερα τις αρµοδιότητες των δασαρχείων. Αντί ενίσχυσης
του ρόλου τους, της θεσµικής τους αποκατάστασης µε επιπλέον
αρµοδιότητες ως τους φυσικούς φορείς προστασίας των δασών,
αντί γενναίων προσλήψεων προσωπικού όπως επανειληµµένως
σας έχουµε ζητήσει από το ΠΑΣΟΚ, αντί της αναβάθµισής τους
στο πλαίσιο της προστασίας από την κλιµατική κρίση, εσείς επι-
λέγετε να ροκανίσετε ακόµα περισσότερο. Τους αφαιρείτε εξου-
σίες και προσωπικό και αναθέτετε πυρηνικές λειτουργίες του
κράτους σε ιδιωτικά σχήµατα, χωρίς εχέγγυα αξιοπιστίας αποτε-
λεσµατικότητας και λειτουργικότητας. Ήδη τα δασαρχεία απο-
τελούν από παιδί του ΤΑΙΠΕΔ που πληρώνεται αδρά για να εκτε-
λεί τις αρµοδιότητές του. 

Όσον αφορά δε τις διατάξεις του σχεδίου νόµου για την ενέρ-
γεια και την προώθηση του net billing, δεν υιοθετείτε ξεκάθαρους
όρους. Πρόκειται για ένα ζήτηµα που αφορά συνολικά και δοµικά
την ελληνική κοινωνία που στενάζει κάτω από το ενεργειακό κό-
στος. Διότι η Κυβέρνησή σας δεν έχει συνεκτική ενεργειακή πο-
λιτική. Είναι παραδοµένη στα ενεργειακά ολιγοπώλια και δεν έχει
συγκεκριµένο ενεργειακό σχεδιασµό για την επάρκεια της χώρας
σε ενέργεια, όπως δεν έχει σχεδιασµό για την επάρκειά της σε
τρόφιµα. 

Τι έχετε κάνει επί πέντε χρόνια που κυβερνάτε για τη δηµιουρ-
γία ενεργειακών αποθηκών για τη χώρα; Αυτή τη στιγµή παρά-
γουµε περισσότερη πράσινη ενέργεια η οποία πηγαίνει χαµένη
γιατί δεν έχουµε τρόπο αποθήκευσης της. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, µετά από τη χθεσινή πανηγυρική χω-
ρίς ουσία παρουσίαση του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» της Πολιτικής
Προστασίας, έρχεστε µε µια τροπολογία λίγο πριν από τα µεσά-
νυχτα να δείξετε το πόσο σέβεστε και εκτιµάτε το έργο των πυ-
ροσβεστών. Το απόγευµα τους χειροκροτάτε, το βράδυ τους
εξοντώνετε. Είναι µια τροπολογία που έρχεται µόλις πέντε ηµέ-
ρες πριν την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου να προκαλέσει εύ-
λογη ανησυχία, αναστάτωση και αβεβαιότητα στο πυροσβεστικό
προσωπικό και στις οικογένειές τους, δίχως να έχει δοθεί η δυ-
νατότητα στους φορείς που τους εκπροσωπούν να εκφράσουν

15090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



την άποψή τους ή τις προτάσεις τους.
Η τροπολογία αυτή µας γυρνά δεκάδες χρόνια πίσω, όταν δεν

υπήρχε κανονισµός µεταθέσεων για το Πυροσβεστικό Σώµα και
το προσωπικό του ήταν έρµαιο στις αυθαίρετες ορέξεις της ηγε-
σίας. Ξηλώνεται σε µία νύχτα την ισονοµία που καθιέρωσε το
ΠΑΣΟΚ µε τον κανονισµό µεταθέσεων. Ο Αρχηγός του Πυροσβε-
στικού Σώµατος θα µπορεί µόνος, δίχως τη συνταγµατικά επιβε-
βληµένη συνδροµή Υπηρεσιακού Συµβουλίου Μεταθέσεων, µε
αµφίβολα υποκειµενικά κριτήρια να µετακινεί ανά την επικράτεια
προσωπικό λόγω αναγκών, γενικά της αντιπυρικής περιόδου, µη
υπολογίζοντας την οικογενειακή και κοινωνική ζωή των πυροσβε-
στών, αλλά και την οικονοµική καταστροφή που θα τους προκα-
λέσει. 

Περαιτέρω µε την τροπολογία εισάγεται ακόµα µία σειρά δυ-
σµενών αλλαγών για το πυροσβεστικό προσωπικό, όπως η αύ-
ξηση του ορίου ηλικίας κατά δύο έτη, δηλαδή στα πενήντα για
την κατοχύρωση της δυνατότητας µη µετάθεσης, το δικαίωµα
της διοίκησης να µετακινεί εντός νοµού έναν υπάλληλο έως και
σαράντα πέντε χιλιόµετρα παράλληλα µε την οικονοµική αφαί-
µαξη που υφίσταται, λόγω της µεγαλύτερης χιλιοµετρικής από-
στασης από την οικία του, η δυνατότητα της διοίκησης να µε-
τακινεί µε πρωτοβουλία της έναν πυροσβέστη από την κυρίως
υπηρεσία δύο φορές ανά έτος, ενώ υπήρχε µία µέχρι σήµερα,
διατηρώντας τον υπάλληλο σε µια διαρκή αβεβαιότητα και ανη-
συχία µε τις πενιχρές απολαβές που λαµβάνει, η επιφόρτιση της
ΕΜΟΔΕ µε καθήκοντα πεζοπόρων και αεροµεταφερόµενων τµη-
µάτων του Πυροσβεστικού Σώµατος για τα έτη 2024 - 2025. 

Είναι γνωστό ότι το Πυροσβεστικό Σώµα έχει χιλιάδες ελλεί-
ψεις σε θέσεις. Ωστόσο τα θέµατα επαρκούς στελέχωσης των
υπηρεσιών και ασφάλειας των πολιτών δεν επιδέχονται αλχη-
µειών. Πώς περιµένετε από τους πυροσβέστες να αποδώσουν σε
ένα τόσο εχθρικό για τους ίδιους και τις οικογένειές τους εργα-
σιακό µεσαίωνα, τη στιγµή που περιµένουµε ένα ιδιαίτερα δύ-
σκολο καλοκαίρι; Επιπλέον, µε την τροπολογία που φέρνετε µετά
το ΤΑΙΠΕΔ βάζετε και το ΤΕΕ στο παιχνίδι του «ΑΙΓΙΣ» µε το αζη-
µίωτο βέβαια.

Για όλους αυτούς τους λόγους που σας προανέφερα ζητάµε
την απόσυρση της τροπολογίας. 

Κύριε Υπουργέ, η επίµονη νοµοθέτηση σας ερήµην της κοινω-
νίας αν όχι εις βάρος της έχει κοντά ποδάρια. Γι’ αυτό είµαστε
απέναντί σας και σε αυτό το σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Κύ-
ρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία:
«Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο» ως δωρεοδόχων, και των Σπυρί-
δωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ, σύζυγος Σπύρου Λάτση, ως δωρη-
τών, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση, εκ µέρους των δωρητών, της
εκπόνησης µελετών για την αναβάθµιση και επέκταση του κτη-
ρίου που στεγάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο.

Και τώρα καλείτε στο Βήµα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Γιώτα Πούλου. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω
παρατηρώντας ότι σας έχει πιάσει µια µεγάλη βιασύνη να κλεί-
σετε θέµατα άρον άρον. Πριν κλείσει η Βουλή για το Πάσχα, φέρ-
νετε στην Ολοµέλεια αυτό το νοµοσχέδιο µεταξύ άλλων τριών
εξίσου σοβαρών. Τα τελευταία πέντε χρόνια, όµως, έχετε µετα-
τρέψει τη Βουλή σε τυπικό όργανο επικύρωσης αποφάσεων, που
λαµβάνονται αλλού. Αλλά όχι µόνο στη Βουλή. Το ίδιο συµβαίνει
και στα τµήµατα νοµοθέτησης των Υπουργείων που έχουν κατα-
ντήσει απλοί αποδέκτες έτοιµων νοµοσχεδίων που συντάσσονται
από εταιρείες συµβούλων.

Κάπως έτσι µάλλον εκτοξεύονται οι απευθείας αναθέσεις στα

9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φυσικά απορρίψατε την ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας που καταθέσαµε. Έχετε, όµως, την εντύ-
πωση, κύριε Υπουργέ, ότι µε µια τυπική απόφαση της πλειο-
ψηφίας το ζήτηµα είναι λήξαν; Πλανάσθε. Ευτυχώς και αυτό το
νοµοσχέδιο για να εφαρµοστεί απαιτεί την έκδοση εκατοντάδων
διοικητικών πράξεων. Και αν κρίνει κάποιος από τις σφοδρές αντι-
δράσεις των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης και της κοινω-
νίας των πολιτών, που ακούστηκαν και εδώ στη Βουλή κατά την
ακρόαση των φορέων, ετοιµαστείτε για πολλές προσφυγές και
δικαστικές αποφάσεις, που θα κρίνουν, τελικά, τη συνταγµατικό-
τητα του νοµοσχεδίου σας. Γιατί η φιλοσοφία του παραβιάζει θε-
µελιώδεις αρχές που είναι κατοχυρωµένες και στο Σύνταγµά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την οικονοµία του χρόνου
θα σταθώ σε τέσσερα σηµεία. 

Πρώτο σηµείο: η σύσταση της ανώνυµης εταιρείας ΟΔΥΘ ΑΕ
για τη διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας. Του πιλοτικού σχή-
µατος δηλαδή, που θέλετε κύριε Υπουργέ, να εφαρµόσετε πα-
νελλαδικά και δεν το έχετε κρύψει άλλωστε. Έχετε ακουστά
µήπως την «Thames Water», την ιδιωτική εταιρεία διαχείρισης των
υδάτων της ευρύτερης περιφέρειας του Λονδίνου; Είναι ακριβώς
το θατσερικό µοντέλο που έχετε είδωλο. Η εταιρεία αυτή λει-
τούργησε µε λογικές µείωσης του κόστους και µεγιστοποίησης
του κέρδους και το αποτέλεσµα ήταν πρώτον, το νερό της βρε-
τανικής πρωτεύουσας να είναι κυριολεκτικά µη πόσιµο για δεκαε-
τίες και δεύτερον, να πτωχεύσει η µητρική της εταιρεία πριν από
λίγες βδοµάδες. Τώρα η βρετανική κυβέρνηση ψάχνει απεγνω-
σµένα να βρει λύση, αλλά το πιθανότερο είναι ότι η εταιρεία θα
κρατικοποιηθεί, δηλαδή µε χρήµατα των Βρετανών πολιτών. 

Έχετε ακούσει, επίσης, ότι πολλές ευρωπαϊκές πόλεις που
είχαν ακολουθήσει το δικό σας µοντέλο ιδιωτικοποίησης του
νερού, το εγκαταλείπουν βλέποντας τις καταστροφικές συνέ-
πειες και επιστρέφουν τη διαχείριση των υδάτων τους σε δηµό-
σιους φορείς της αυτοδιοίκησης; Θα έπρεπε, βέβαια, να το
γνωρίζετε, γιατί εκεί που οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες επιστρέ-
φουν σε µοντέλα δηµόσιας ιδιοκτησίας και διαχείρισης των υδά-
τινων πόρων, εσείς έχετε µια διαφορά φάσης. Είστε εκεί όπου
βρίσκονταν οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι, εδώ και πριν είκοσι µε τριά-
ντα χρόνια. 

Όταν σας λέµε ότι το νερό δεν είναι εµπόρευµα, αλλά δηµόσιο
αγαθό δεν το λέµε µόνο επειδή είναι η πολιτική µας θέση, αλλά
επειδή είναι πιο λειτουργική και αποτελεσµατική µέθοδος διαχεί-
ρισης για το κοινό καλό. 

Εµφατικά αυτό το απέδειξε η τοπική αυτοδιοίκηση µε τις το-
ποθετήσεις της και συγκεκριµένα µε την τοποθέτηση του περι-
φερειάρχη Θεσσαλίας του κ. Κουρέτα, ο οποίος -τι να πούµε;-
δωρεάν σχέδιο καταθέτει ο άνθρωπος και όχι ένα σχέδιο που
στοιχίζει πάνω από 1 εκατοµµύριο, τόσο πληρώθηκαν οι ειδικοί
κατά τα άλλα Ολλανδοί. 

«Δεν ιδιωτικοποιούµε το νερό», ισχυρίζεστε. «Η εταιρεία που
στήνουµε θα έχει δηµόσιο χαρακτήρα». Επιχείρηµα ανάξιο σχο-
λιασµού θα έλεγα για όσους θυµούνται την πορεία που είχαν όλοι
οι δηµόσιοι φορείς που µετατράπηκαν αρχικά σε ανώνυµες εται-
ρείες, µε µέτοχο το δηµόσιο και στη συνέχεια εκποιήθηκαν. Το
παράδειγµα της ΔΕΗ µε τα υψηλόµισθα golden boys τύπου
ΣΤΑΣΥ, µε αµοιβές της τάξης των 1.000 ευρώ την ηµέρα ή 360
χιλιάδων ευρώ το χρόνο, ό,τι προτιµάτε, αλλά και τα επιπλέον
µπόνους των στελεχών της δεν αφήνουν ψευδαισθήσεις στους
πολίτες. Το ίδιο µοντέλο επιδιώκετε και τώρα, µε µια εταιρεία που
χωρίς να έχει τα τυπικά και ουσιαστικά επιστηµονικά τεκµήρια για
µια τέτοια µελέτη, στοχεύει µόνο στο να αναλάβει ως εισπρακτική
εταιρεία τη διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας. Μόνο εκεί έχει
εµπειρία η αποικιοκρατική και εµπορική αυτή εταιρεία.

Υπαινιχθήκατε, κύριε Υπουργέ, στις επιτροπές ότι αν προκύψει
µια νέα φυσική καταστροφή στη Θεσσαλία, θα έχουµε εµείς την
ευθύνη γιατί διαφωνούµε µε το σχέδιό σας. Όχι, κύριε Υπουργέ,
την ευθύνη την έχετε αποκλειστικά εσείς, λόγω της µη προκλητι-
κότητας, της εγκατάλειψης της υπαίθρου, της πλήρους αδιαφο-
ρίας για τις υποδοµές που θα προστάτευαν τη Θεσσαλία από τις
πληµµύρες του περασµένου φθινοπώρου. Και δεν έχετε καµµία
δικαιολογία, γιατί κυβερνάτε πέντε ολόκληρα χρόνια. 

Δεύτερο σηµείο οι πολεοδοµικές διατάξεις σας. Μπορείτε να
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µας πείτε, κύριε Υπουργέ, πόσα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, ει-
δικά χωρικά σχέδια και µελέτες πολεοδόµησης έχετε εγκρίνει ή
έχουν ολοκληρωθεί; Γιατί µετά από πέντε χρόνια είστε ακόµη σε
επίπεδο µερικών αναθέσεων. Και φυσικά, δεν ενδιαφέρεστε να
βάλετε τάξη ούτε στις χρήσεις γης ούτε στην αυθαίρετη δόµηση.
Γι’ αυτό νέα αυθαίρετα δηµιουργούνται, δεν διενεργούνται δει-
γµατοληπτικοί έλεγχοι, που προβλέπει ο νόµος και η επιβολή κυ-
ρώσεων, αλλά και κατεδαφίσεις µε βάση αµετάκλητες δικαστικές
αποφάσεις, µετατίθενται διαρκώς στο µέλλον. Και ενώ η αυτοδι-
οίκηση του Α’ και Β’ βαθµού είχε ένα µερίδιο από τα έσοδα της
τακτοποίησης των αυθαιρέτων, έρχεστε τώρα και τα αφαιρείτε.
Η ΚΕΔΕ είναι αντίθετη, αλλά δεν την ακούτε. Γι’ αυτό επιλέγει µε
οµόφωνη απόφαση της τον δρόµο των δικαστικών προσφυγών.
Έχει προσφύγει πολλές φορές τελευταία, κύριε Υπουργέ.

Συνεχίζετε, όµως, την πολιτική της ανάθεσης των αρµοδιοτή-
των στην αυτοδιοίκηση χωρίς τους αντίστοιχους πόρους, αλλά
δεν στερείτε την αυτοδιοίκηση µόνο από αυτά τα έσοδα, αφαι-
ρείτε, επίσης, έσοδα από το τέλος διαµονής παρεπιδηµούντων.
Αντικαθιστάτε την πλατφόρµα που έχει υλοποιήσει ο νυν Υπουρ-
γός Ψηφιακής Διακυβέρνησης και τότε Πρόεδρος της ΚΕΔΕ µε
µια άλλη πλέον, της ΑΑΔΕ, η οποία δεν λειτουργεί, και υποχρεώ-
νετε τους δήµους αντί της προηγούµενης δωρεάν πλατφόρµας
να χρησιµοποιούν αυτή της ΑΑΔΕ και να καταβάλλουν σε αυτή
το 20%. Ήταν 40%, το περιορίσατε λίγο. Όµως, ο Δήµος Ηρα-
κλείου παραπονείται ότι τέσσερις µήνες µετά δεν έχει εισπράξει
τίποτα ακόµη. Γιατί; Γιατί γνωρίζετε όλοι ότι οι ΔΟΥ έχουν δικούς
τους ρυθµούς και δικά τους προβλήµατα.

Το ίδιο κάνετε και µε τις νέες πλατφόρµες για τα µητρώα που
αφορούν στην ευζωία των ζώων, τις οποίες αντικαθιστάτε µε νέες
πλατφόρµες κόστους µερικών εκατοµµυρίων. Γενικά δηµιουρ-
γείτε πλατφόρµες και έτσι φτάσαµε να είµαστε πάλι υπόλογοι
στην Ευρωπαία εισαγγελέα για δαπάνη 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για εκατό –δήθεν- διαγωνισµούς µε αθέµιτο ανταγωνισµό
και υπερκοστολογηµένα έργα. 

Τρίτο σηµείο, παραδίδετε τη διαχείριση των δασών σε ιδιώτες
µεγαλεµπόρους ξύλου και αποκλείετε, και εδώ, την αυτοδιοίκηση
από τα συνεργατικά σχήµατα. Την έχετε µάλλον στοχοποιήσει,
ενώ γνωρίζετε ότι η αυτοδιοίκηση επιτελεί κοινωνικό έργο και κα-
λύπτει ανάγκες ευάλωτων δηµοτών, παραδείγµατος χάριν µε τη
δωρεάν διανοµή καυσόξυλων που και αυτή τώρα θα τιµολογεί-
ται.

Τέταρτο σηµείο, το Πρόγραµµα Ηλεκτρικής Ενέργειας από
ΑΠΕ για ευάλωτα νοικοκυριά, ΟΤΑ, ΤΟΕΒ, ΔΕΥΑΠ, το λεγόµενο
πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ». Πρώτα αφήσατε τις εταιρείες ενέρ-
γειας να αισχροκερδούν, µε αποτέλεσµα να έχουν δηµιουργηθεί
υπέρογκα χρέη σε ΟΤΑ, ΤΟΕΒ και ΔΕΥΑ και αντί να εξυπηρετη-
θούν κατά προτεραιότητα οι ενεργειακές κοινότητες εξυπηρε-
τείτε πρώτα τους εργολάβους οι οποίοι θα εγκαθιστούν ΑΠΕ και
θα πωλούν το ηλεκτρικό ρεύµα σε αυτές. Πρώτα τις υπονο-
µεύετε, τους στερείτε µια βιώσιµη και ανταγωνιστική θέση στο
δίκτυο και στη συνέχεια παραδίδετε την ενεργειακή παραγωγή
στα χέρια των ολίγων ηµετέρων σας, ως συνήθως πράττετε.

Η πρόβλεψή σας στο νοµοσχέδιο για την υποχρεωτική ίδρυση
ενεργειακών κοινοτήτων πολιτών ανά περιφέρεια δίνει χώρο σε
έργα τρίτων που θα µπορούν, µάλιστα, να λαµβάνουν και επεν-
δυτική ενίσχυση από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε το Εθνικό Πρό-
γραµµα Ανάπτυξης. Και σε αυτό το πρόγραµµα η ΚΕΔΕ είναι
αντίθετη, γιατί οι ωφελούµενοι δεν θα είναι ούτε οι τοπικές κοι-
νωνίες ούτε οι καταναλωτές πολίτες, αλλά τα ίδια καρτέλ ενέρ-
γειας που ήδη αισχροκερδούν ανεξέλεγκτα. 

Η δε τροπολογία σας, κύριε Υπουργέ, µε τίτλο: «Εξορθολογι-
σµός της χρήσης των κινήτρων για την περιβαλλοντική αναβάθ-
µιση και βελτίωση της ποιότητας ζωής σε πυκνοδοµηµένες και
αστικές περιοχές έως την έκδοση των τοπικών πολεοδοµικών
σχεδίων» -έως πότε άραγε;- είναι ένας πυροσβεστικός συµβιβα-
σµός µε σκοπό να κατευνάσει τη διαµάχη µεταξύ δήµων και τε-
χνικού επιµελητηρίου. Στην ουσία, έρχεστε να διορθώσετε το ένα
λάθος µε ένα νέο λάθος. 

Είµαστε αντίθετοι, όπως και η ΚΕΔΕ και άλλοι επιστηµονικοί
φορείς, γιατί παραβιάζετε τον ΝΟΚ –τον Νέο Οικοδοµικό Κανο-
νισµό- και δεν δίνετε λύση στο θέµα του µπόνους µε τα ύψη των

κτηρίων. Και σε αυτό, όµως, το Συµβούλιο της Επικρατείας τελικά
θα κρίνει τις διατάξεις σας. 

Κλείνω επαναλαµβάνοντας το αίτηµά µας για την απόσυρση
αυτού του νοµοσχεδίου. Μην προχωρήσετε. Ακούστε επιτέλους
την αυτοδιοίκηση και τους φορείς. Βάλτε επιτέλους το καλό της
Θεσσαλίας και όλων των περιοχών της χώρας πάνω από τις κοµ-
µατικές και ιδεολογικές σας ιδεοληψίες. Δώστε στην αυτοδιοί-
κηση τους πόρους που χρειάζεται για να ασκήσει τις αρµο-
διότητές της. Ενεργοποιήστε τις ενεργειακές κοινότητες ως ενώ-
σεις πολιτών και φορέων, όχι σαν παραρτήµατα εταιρειών. Στα-
µατήστε να ενεργείτε σαν εµπορικοί αντιπρόσωποι ιδιωτικών
συµφερόντων. 

Αυτές δεν είναι προτάσεις, κύριε Υπουργέ; Γιατί συνήθως η
επωδός σας είναι ότι δεν κάνει προτάσεις η Αντιπολίτευση. Βε-
βαίως, ξέρουµε καλά πως δεν πρόκειται να το κάνετε. Όπως είπα
και στην αρχή της οµιλίας µου, βιάζεστε να κλείσετε εκκρεµότη-
τες, διότι βλέπετε τη ραγδαία φθορά σας, βλέπετε τα αδιέξοδα
που έχετε δηµιουργήσει και ανησυχείτε ότι δεν θα είστε σε θέση
να διεκπεραιώσετε τα σχέδιά σας για πάρα πολύ ακόµα. Και αυτή
είναι η ευχή και η ελπίδα όλο και περισσότερων πολιτών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Πριν καλέσω τον επόµενο οµιλητή, να σας ενηµερώσω για την

εξέλιξη της σηµερινής συνεδρίασης.
Σήµερα, και πριν από τα µεσάνυχτα  όπως υπολογίζουµε, θα

ολοκληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών. Όλοι θα µιλήσουν σή-
µερα. Αύριο θα ξεκινήσει η συζήτηση στις 10.00’ µε τις τοποθε-
τήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων –έχει γίνει κάποια
συνεννόηση- και τις δευτερολογίες των εισηγητών και των ειδι-
κών αγορητών. Έτσι, µε τον χρονοϋπολογισµό που κάνουµε και
εφόσον µας βγει, υπολογίζουµε γύρω στις 12.30’ να ξεκινήσει η
ζητηθείσα ονοµαστική ψηφοφορία. Έτσι, περίπου στις 13.00’ -
είναι προσεγγιστικοί οι χρόνοι- να ξεκινήσει ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Βασίλειο Κόκκαλη από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Στη συνέχεια, όπως ήδη έχω πει, θα
πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός κ. Ταγαράς προκειµένου να τοπο-
θετηθεί και επί του νοµοσχεδίου -και για να µην παίρνει τον λόγο
και στη συνέχεια- και επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 154
και ειδικό 11.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρατε πριν

στην οµιλία σας ότι δεν είχε την απαραίτητη βαρύτητα αυτό το
νοµοσχέδιο. Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι δεν πρέπει να είστε
είρωνας και αλαζόνας. Το δείξατε στην απάντηση στην ερώτηση
που έκανα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Να τα πάρουµε από την αρχή τα πράγµατα και ήρεµα. Δεν αντι-
λέγει κανείς ότι η Θεσσαλία θέλει ανασυγκρότηση. Δεν αντιλέγει
κανείς ότι η Θεσσαλία θέλει σχέδιο. Το ζητούµενο είναι αν υπάρ-
χει σχέδιο. Ακούσαµε Βουλευτές της συµπολίτευσης να λένε ότι
το παρόν νοµοσχέδιο είναι τµήµα του σχεδίου της Κυβέρνησης.
Προφανώς το κρατάτε κρυφό. Είναι τµήµα, σιγά-σιγά. Το υπό-
λοιπο ποιο είναι; Το σχέδιο που αφορά στην αποκατάσταση των
εδαφών πού είναι; Αργότερα. Το σχέδιο που αφορά στην αποκα-
τάσταση των υποδοµών πού είναι; Προφανώς αργότερα. Και πριν
από το δικό σας σχέδιο πάντα η εταιρεία που έχει αναλάβει το
master plan για τη Θεσσαλία θα σας γνωστοποιεί, θα συστήνει
πρώτα τις απαραίτητες παρατηρήσεις που έχει να κάνει και τις
προτροπές.

Θέλω να διευκρινίσω κάτι το οποίο έχουµε λησµονήσει. Οι κα-
ταστροφικές συνέπειες του «Ντάνιελ» δεν οφείλονται µόνο στο
έντονο του φυσικού φαινοµένου. Πράγµατι ήταν έντονο. Οι κα-
ταστροφικές συνέπειες του «Ντάνιελ» οφείλονταν και σε συγκε-
κριµένες παραλείψεις του προηγούµενου, του δικού σας, περι-
φερειάρχη, όπως και δικές σας. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε ότι ο
2021, µετά από τον «Ιανό», ο Πρωθυπουργός είπε επί λέξει: «Θα
θωρακίσουµε τη Θεσσαλία». Τι είδους θωράκιση ήταν αυτή; Την
πνίξατε τη Θεσσαλία. Μετά από τον «Ιανό» ο Δήµος Φαρσάλων
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κατέθεσε για χρηµατοδότηση στο Υπουργείο Εσωτερικών µελέτη
µε τίτλο: «Σχέδια διαχείρισης Λεκάνης της Επαρχίας Φαρσάλων».

Αυτή η µελέτη, κύριε Υπουργέ, απερρίφθη, απεντάχθη από το
πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης». Θα ήταν χρήσιµη αυτή η µελέτη;
Θα ήταν χρήσιµη, διότι εάν δεν πληµµύριζαν τα Φάρσαλα πιθα-
νότατα να µην πληµµύριζαν και οι παρακάτω περιοχές. Συνεπώς,
αφού είχαµε το έντονο πράγµατι φαινόµενο του «Ντάνιελ» σε
συνδυασµό και σε άµεση συνάρτηση µε τις δικές σας εγκληµατι-
κές παραλείψεις και του προηγούµενου περιφερειάρχη, έρχεστε
σήµερα και λέτε: «Είµαστε ευχαριστηµένοι από τη διαχείριση των
υδάτων»; Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, αλλά ποιος κυβερνούσε;
«Είµαστε ευχαριστηµένοι, είµαστε υπερήφανοι». Έτσι λέτε; Όχι
δεν πρέπει να είστε καθόλου υπερήφανοι, καθόλου. Διότι επί ηµε-
ρών σας παραπέµφθηκε η χώρα µας, λόγω µη επικαιροποίησης
του σχεδίου διαχείρισης. Επί ηµερών σας. Εσείς υποσχεθήκατε
συγκεκριµένα έργα µετά από τον Ιανό τα οποία δεν έγιναν, εσείς
υποσχεθήκατε την αντιπληµµυρική θωράκιση της Θεσσαλίας η
οποία δεν έγινε. Κι έρχεστε σήµερα εδώ για να µας πείτε κάτι το
οποίο γνωρίζουµε.

Πράγµατι υπάρχουν ΤΟΕΒ, οι οποίοι οφείλουν. Πρέπει να πάτε
στο άλλο άκρο; Σε αυτόν τον φορέα; Ναι, να γίνει φορέας, αλλά
µε αυτή τη µορφή, χωρίς την αποφασιστική συµβολή της περι-
φέρειας; Χωρίς. Χωρίς την αποφασιστική συµβολή ή τη συµµε-
τοχή των δήµων; Χωρίς και θέλετε να σας πιστέψουµε. 

Προβάλαµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας και πηγαίνετε την
κουβέντα στη λέξη «ιδιωτικοποίηση» ή µη. Ακούστε. Λέµε ότι είναι
επικίνδυνο αυτό που κάνετε εξαιτίας του γεγονότος ότι θα δια-
χειρίζεται µια ανώνυµη εταιρεία. Είστε υπερήφανος που ως κρά-
τος σηκώνετε ψηλά τα χέρια και λέτε δεν µπορώ να προστα-
τεύσω τη ζωή, την ασφάλεια, την περιουσία των Θεσσαλών; Είστε
υπερήφανος; Και παραχωρείτε σε µια Α.Ε. να διαχειριστεί αυτά
τα δικαιώµατα, γιατί είναι δικαίωµα και η περιουσία και η ζωή και
η υγεία, όπως και η διαχείριση των υδάτων. 

Σας ρώτησα, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, εάν έχετε τη
δυνατότητα για έλεγχο νοµιµότητας ή σκοπιµότητας. Μου δια-
βάσατε ένα άρθρο, το οποίο -αν θυµάµαι καλά- έλεγε ότι µπορεί
να κάνει διορθώσεις το Υπουργείο, χωρίς, όµως, να αλλοιώνει -
διορθώστε µε - το ουσιαστικό περιεχόµενο. Θα εκπονηθεί το σχέ-
διο διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας από τον ΟΔΥΘ. Αφού εκ-
πονηθεί, στο οποίο δεν θα συµµετέχει το Υπουργείο στην εκπό-
νηση, το Υπουργείο θα µπορεί να το γυρίσει πίσω; Θα µπορεί.
Πείτε, µπορεί να κάνει έλεγχο σκοπιµότητας, γιατί δεν το λέτε;
Σας ενηµερώνει. Πείτε ότι ναι, µπορεί να κάνει έλεγχο σκοπιµό-
τητας. Θα κάνει; Μπορεί;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα κάνει ό,τι αλλαγή θέλει, όπως κάνει και τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μάλιστα.
Κύριε Υπουργέ, αναφέρω ένα µέτρο. Σχέδια βελτίωσης, νέοι

αγρότες. Έναν µήνα, τουλάχιστον, είναι στη διαβούλευση. Και
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά σε όλη τη Θεσσαλία, τις
µελλοντικές γενιές, διήρκησε οκτώ ηµέρες και είναι όλοι οι φο-
ρείς απέναντι. Και θέλετε να µας πείτε ότι σας κουράζουµε και
από πάνω, ότι επιµένουµε σε θέµατα τα οποία είναι αδιέξοδα.

Πού είναι το σχέδιο, το οποίο έχετε για τη Θεσσαλία; Τα έργα;
Πρώτα πρέπει να υπάρχει ένα σχέδιο ολοκληρωµένο για την αντι-
πληµµυρική θωράκιση της Θεσσαλίας και µετά ο φορέας, όχι,
όµως, φορέας Α.Ε.. 

Γιατί την περιφέρεια δεν την λαµβάνετε υπ’ όψιν; Γνωρίζετε ως
Κυβέρνηση εσείς ότι η Περιφέρεια Θεσσαλίας κατέθεσε συγκε-
κριµένο Πρόγραµµα Αντιπληµµυρικής Θωράκισης της Θεσσα-
λίας, πλήρως κοστολογηµένο και µάλιστα, στα µισά χρήµατα; Το
γνωρίζετε αυτό; Εάν το γνωρίζετε, γιατί το αποκρύπτετε; Γιατί
δεν θέλετε να το µάθετε; Ήρθατε σε διαβούλευση µε τις τοπικές
κοινωνίες; Ρωτήσατε ως Κυβέρνηση, ΓΕΩΤΕΕ, γεωπονικέ σύλ-
λογε, δήµοι τι λέτε γι’ αυτό; Και θέλετε να µας πείτε ότι αυτό είναι
µια µεταρρύθµιση. 

Επίσης, θέλετε να µας πείτε ότι δεν έχει σχέση αυτή η εταιρεία
-τυπικά δεν θα έχει- µε την ολλανδική. Όλως τυχαίως το πρότεινε
αυτό, το οποίο ψηφίζουµε τώρα η ολλανδική εταιρεία. 

Ακούστε τι ζηµιά θα κάνει αυτός ο οργανισµός για το βαµβάκι.
Είπατε ως Κυβέρνηση, το είπε ο Υπουργός, ότι εµείς δεν συµφω-
νούµε µε την αντικατάσταση του βαµβακιού. Όλα κι όλα, έτσι εί-
πατε. Μπράβο σας. Θα έρθει, όµως, ο οργανισµός διαχείρισης,
αυτός ο φορέας και θα πει: Εγώ δεν διαχειρίζοµαι το νερό; Εγώ.
Το βαµβάκι, θα πει, είναι υδροβόρο, είναι πολύ υδροβόρο. Ένα
χαράτσι, σιγά µην καλλιεργούµε βαµβάκι. Μετά τι θα πείτε; 

Αυτό είναι το ολοκληρωµένο σχέδιο, κύριε Υπουργέ, που έχει
η Κυβέρνηση να το δείξει στους Θεσσαλούς; Όχι, βέβαια. Είναι
µια παραδοχή πλήρους ανικανότητας του κράτους ότι δεν µπορεί
να προστατεύσει τους Θεσσαλούς στα δικαιώµατα της ζωής, της
υγείας, της ασφάλειας, της περιουσίας αλλά και µια ξεκάθαρη
απόδειξη ότι πλέον η πολιτική σας είναι και επικίνδυνη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ
Πριν καλέσω στο Βήµα, όπως ήδη έχω προαναγγείλει, τον Υφυ-

πουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας τον κ. Ταγαρά, να κάνω µια
ανακοίνωση από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας.

«Αθήνα 25-4-2024. Οι υπογράφοντες ζητάµε, σύµφωνα µε το
άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής τη διενέργεια ονοµαστικής
ψηφοφορίας επί της αρχής και επί των άρθρων 3 έως και 12,
καθώς και στα άρθρα 20, 23, 24 και 27 του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για την
αντιµετώπιση των πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλ-
λαγής στους τοµείς: α) της διαχείρισης υδάτων, β) της διαχείρι-
σης και προστασίας των δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας
και πολιτικής, δ) της καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης,
ε) της ενεργειακής ασφάλειας»». Οι υπογράφοντες είναι όλοι οι
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

(Η προαναφερθείσα πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ταγαρά, έχετε
τον λόγο. Θα σας βάλω τον χρόνο και για την τοποθέτησή σας
επί του σχεδίου νόµου, αλλά και για να αναπτύξετε τα άρθρα που
σχετίζονται µε το Υπουργείο σας, τις τροπολογίες µε γενικό
αριθµό 154 και ειδικό 11.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πολύ προσοχή και
στις επιτροπές, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια τις παρατηρή-
σεις, προτάσεις που αφορούν στο νοµοσχέδιο που συζητούµε. 

Βεβαίως, ο Υπουργός έχει αναφερθεί σε πολλά και σηµαντικά
κοµµάτια του νοµοσχεδίου. Εγώ συµπληρωµατικά σε αυτά θέλω
να αναφερθώ σε πιο εστιασµένα κοµµάτια του νοµοσχεδίου, είναι
και τεχνικού χαρακτήρα, αλλά σίγουρα, όµως, επηρεάζουν και το
περιβάλλον, αλλά και την ανάπτυξη και άρα αφορούν στην κοι-
νωνία ολόκληρη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πριν µπω σε θέµατα που αφορούν στο χώρο, γιατί για το χώρο
θα µιλήσω και πριν εστιάσω σηµειακά µε αφορµή τις διατάξεις
που αφορούν στον έλεγχο του δοµηµένου περιβάλλοντος, επι-
τρέψτε µου -και επειδή τέθηκε και πριν από δύο συναδέλφους-
να πω το τι γίνεται µε τα χωροταξικά, τα πολεοδοµικά και άλλες
διατάξεις που αφορούν στην τάξη στο χώρο, µια εκκρεµότητα
ιστορικά διαχρονική, διότι εκατό χρόνια, τα κλείσαµε πέρυσι,
αυτά στα οποία θα αναφερθώ είναι εκκρεµότητα.

Τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια έρχονται να αντικα-
ταστήσουν τα παλιά γενικά πολεοδοµικά σχέδια και τα σχέδια
χωρικής οικιστικής οργάνωσης ανοικτής πόλης, που έβαζαν τάξη
στο χώρο κυρίαρχα στην εκτός σχεδίου περιοχή, χρήσεις γης,
όρους δόµησης. Κλιµατική αλλαγή για πρώτη φορά διά µέσου
αυτών των σχεδίων υπεισέρχεται µε επιστηµονικές µελέτες που
αφορούν στην επιρροή των αλλαγών αλλά και την απαίτηση για
την προσαρµογή στην κλιµατική κρίση. Επεκτάσεις σχεδίων πό-
λεων, οριοθετήσεις οικισµών, τάξη παντού. Και επειδή άκουσα
πριν ότι δεν έχει γίνει τίποτε, ότι έχει περάσει χρόνος, για την
πραγµατικότητα µιλάω τώρα και απλώς ενηµερώνω το πού βρι-
σκόµαστε για αυτά σήµερα.

Πάνω από 400 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας για την οργάνωση του χώρου, για τα τοπικά και ει-
δικά πολεοδοµικά σχέδια σε οκτακόσιες είκοσι έξι δηµοτικές
ενότητες από τις χίλιες τριάντα πέντε, δηλαδή στο 80% της επι-
κράτειας. 

Λάβετε υπ’ όψιν πρόσθετα σε αυτό ότι έγιναν µελέτες οριοθέ-
τησης οικισµών σε πενήντα έναν οικισµούς, εκεί που µε αποφά-
σεις του Συµβουλίου Επικρατείας κατέπεσαν τα όρια λόγω
αναρµοδιότητας παλιά νοµαρχών και έχουν δηµιουργηθεί τερά-
στια προβλήµατα και στις µεταβιβάσεις και σε έκδοση οικοδοµι-
κών αδειών, αλλά και σε νοµιµότητα των ιδίων των κτηρίων.
Μιλάµε για ζώνες υποδοχής συντελεστή, άλλη µια εκκρεµότητα
που έρχεται από τα παλιά, για να ορίσει ζώνες υποδοχής συντε-
λεστή σε ογδόντα τρεις δηµοτικές ενότητες.

Χαρακτηρισµός δηµοτικών δρόµων. Επειδή πολύ έχει παίξει
τελευταία µε την οικοδοµησιµότητα στην εκτός σχεδίου περιοχή
πέραν της αρτιότητας, πέραν των χρήσεων γης, των όρων δόµη-
σης, απαραίτητη προϋπόθεση και µε απόφαση του Συµβουλίου
Επικρατείας, είναι η απαίτηση δρόµου σε κοινόχρηστο δρόµο. 

Σε αυτή την περίπτωση είναι εκατόν σαράντα εννέα δηµοτικές
ενότητες σε όλη τη νησιωτική Ελλάδα πλην Κρήτης και Εύβοιας
αυτή τη στιγµή. Και είναι σε εξέλιξη για χρηµατοδότηση και για
την υπόλοιπη Ελλάδα. Πρώτη φορά ξέρουµε από τους υπάρχο-
ντες εκτός σχεδίου δρόµους ποιοι από αυτοί πολεοδοµικά θα θε-
ωρούνται κοινόχρηστοι και επ’ αυτών το πρόσωπο που είναι
απαραίτητο για να υπάρχει οικοδοµησιµότητα. Είναι κρίσιµο κοµ-
µάτι για επενδύσεις, για προστασία περιβάλλοντος. Πρέπει να
ξεκαθαρίσει το τοπίο γιατί δηµιουργεί πολλές ανασφάλειες. 

Όλα αυτά είναι διακόσιες πενήντα επτά συµβάσεις. Από τις
διακόσιες πενήντα επτά συµβάσεις, αυτή τη στιγµή είναι συµβα-
σιοποιηµένες οι εκατό. Επειδή για όλες έχουν εξελιχθεί οι διαγω-
νισµοί, είναι σε φάση ολοκλήρωσης για να συµβασιοποιήσουµε
και τις υπόλοιπες.

Αντιλαµβάνεστε και µόνο από την έκταση και το µέγεθος αλλά
και τη χρηµατοδότηση -και λάβετε υπ’ όψιν ότι κυρίαρχα αυτά θα
εκδοθούν µε προεδρικά διατάγµατα για ασφάλεια δικαίου-, τέ-
τοιας έκτασης, σε τέτοιο χρόνο, µε τέτοια πίστωση που µας έδω-
σε τη δυνατότητα το Ταµείο Ανάκαµψης, απλά δεν έχει υπάρξει
στο παρελθόν. Αυτό που αναφέροµαι είναι εθνικό στοίχηµα και
όχι κοµµατικό. Ξεπερνά και διαπερνά τα κόµµατα. Αφορά τον
τόπο µας, την προστασία του περιβάλλοντος αλλά και την απαί-
τηση προσαρµογής στην κλιµατική κρίση.

Δύο παρατηρήσεις σε αυτό, ως µεγάλη εικόνα. Η απαίτηση για
προσαρµογή στην κλιµατική κρίση και για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος -γνωρίζουµε όλοι µας από τα τελευταία που έχουµε
ζήσει- έχει κόστος. Θα πρέπει να δούµε µε ποιους καλύτερους
προσφερόµενες τρόπους θα βρούµε τα χρήµατα όσο πιο γρή-
γορα µπορούµε να έχουµε την ετοιµότητα για να µπορέσουµε να
αντιµετωπίσουµε καταστάσεις σαν και αυτές που έχουµε ζήσει
στο πρόσφατο παρελθόν και που εξελίσσονται δυναµικά. Τα βλέ-
πουµε κάθε µέρα. 

Τα ανέφερα όλα αυτά για να δείξω τη µεγάλη εικόνα που
µέρος αυτής της εικόνας και αυτού του στόχου της τάξης, της
προστασίας και της προσαρµογής είναι το κοµµάτι που αφορά
στον έλεγχο του δοµηµένου περιβάλλοντος της αυθαίρετης δό-
µησης. Ο Υπουργός αναφέρθηκε διεξοδικά. 

Δύο συµπληρωµατικές παρατηρήσεις για τα παρατηρητήρια
κλπ.. Κοιτάξτε, πράγµατι, ο ν.4495 προέβλεπε µια διαδικασία, ένα
στήσιµο µιας δοµής για να µπορεί να ανταποκριθεί. Αλλά ας εί-
µαστε ρεαλιστές και εγώ είµαι τέτοιος. Δεν έχει υπάρξει δυνατό-
τητα µέχρι σήµερα στελέχωσης. Άκουσα και ακούσαµε όλοι τον
πρόεδρο της ΕΜΔΥΔΑΣ να λέει ότι µόνο για τα παρατηρητήρια
θέλουµε πεντακόσιους µηχανικούς. Αλλά δεν είναι µόνο τα ίδια
από τα παρατηρητήρια. Πέραν των µηχανικών θέλουµε και διοι-
κητικό προσωπικό. Και δεν είναι µόνο τα παρατηρητήρια που
πρέπει να συµµετέχουν και να συµβάλλουν στην επίτευξη του
στόχου του ελέγχου του δοµηµένου περιβάλλοντος και των αυ-
θαιρέτων. 

Πιο κυρίαρχο, όµως, είναι η αλλαγή φιλοσοφίας και εξυπηρέ-
τησης του στόχου, η αξιοποίηση των τεχνολογιών µε ένα κόστος
πολύ µεγάλο που έχουµε τα χρήµατα σήµερα για να δηµιουργή-
σουµε µηχανισµό άµεσης -να µην πω αµέσως- αποτύπωσης αυ-
θαιρέτου που πάει να ξεφυτρώσει. Και αυτό είναι η πρώτη ση-
µαντική παρέµβαση µε αξιοποίηση τεχνολογιών. Έχουµε τη δη-
µιουργία µηχανισµού και λογισµικού όπου διασταυρώνονται τα
στοιχεία µεταξύ των αεροφωτογραφιών, δορυφορικών ή µε
drones, µε όποιον τρόπο από πλευράς τεχνολογίας. Το στίγµα,
η συντεταγµένη από αυτή την πληροφορία διασταυρώνεται µε τη
συντεταγµένη από το σύστηµα e-adeies, όπου όταν εκδίδεται µια
οικοδοµική άδεια ξέρουµε αυτόµατα το στίγµα της, τη συντετα-
γµένη της. Ο έλεγχος και η διασταύρωση των στοιχείων µας δεί-
χνει αν αυτό που βλέπουµε να πάει να φυτρώσει είναι µε άδεια ή
όχι. Και αυτόµατα ενεργοποιείται καθετοποιηµένα ο έλεγχος του
δοµηµένου περιβάλλοντος και του αυθαιρέτου. 

Άλλη µια σηµαντική παρατήρηση. Τα παρατηρητήρια ήταν αυ-
τοτελείς επιτροπές του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Όµως εδώ,
για να ελέγξεις ένα αυθαίρετο όταν υπεισέρχονται αρµοδιότητες
από συναρµόδια Υπουργεία, τι συνέβαινε µέχρι σήµερα; Το κάθε
Υπουργείο για το ίδιο αυθαίρετο έκανε τη δική του επιτροπή πα-
ράλληλα αλλά όχι ταυτόχρονα και άντε να τελειώσεις τον έλεγχο
µέσα από αυτή τη διαδικασία. Για πρώτη φορά προβλέπονται µει-
κτές επιτροπές. Ανεξάρτητα πού είναι, όσοι έχουν συναρµοδιό-
τητα, συµµετέχουν στην επιτροπή που συγκροτείται και είναι
µεικτή και είναι άπαξ και τελειώνει. Δεν θέλω να µπω σε ανάλυση.
Περιγράφεται στο νοµοσχέδιο. Αυτή είναι µια πρώτη καθετοποι-
ηµένη, οριζόντια για να µην αφήνει εκκρεµότητες, για να µπορέ-
σουµε να επιταχύνουµε τον έλεγχο. 

Και ερχόµαστε περαιτέρω γιατί ο αρχικός στόχος είναι να
βρεις το αυθαίρετο. Αναφέροµαι κυρίαρχα κατά προτεραιότητα
για τα νέα αυθαίρετα και θα πω και δύο λέξεις παραπάνω γι’
αυτό. Το επόµενο το οποίο θέλουµε, ποιο είναι; Και ποιος είναι ο
στόχος; Να φτάσουµε στην κατεδάφιση. Γι’ αυτόν τον λόγο συ-
νεργάζονται –και το προβλέπει µέσα- µε το αρµόδιο Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών. Θα υπάρχουν από πριν εργολαβίες
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που θα είναι έτοιµες ανά την επικράτεια -και δεν θα είναι µόνο
µία- και θα έχουν την ετοιµότητα στα πρωτόκολλα κατεδάφισης
που θα φτάνουν για να εκτελεστούν, να εκτελούνται. Δηλαδή, όχι
απλά να γράψουµε, όχι απλά να κάνουµε ενστάσεις από επιτροπή
σε επιτροπή προσφυγές και να καθυστερούµε. Ό,τι ολοκληρώ-
νεται και τελεσιδικεί θα πηγαίνει και για κατεδάφιση µε ετοιµό-
τητα συνεργείου κατεδάφισης και όχι µε άγονες προκηρύξεις. Τα
γνωρίζω γιατί την αυτοδιοίκηση την έχω υπηρετήσει σε όλα τα
επίπεδα της και ξέρω τα αποτελέσµατα στο κοµµάτι που συζη-
τούµε. 

Έρχοµαι σε ένα επιπλέον κοµµάτι επειδή µιλάµε για αυθαί-
ρετα. Ξέρετε µέχρι και τώρα που µιλάµε, επειδή η κόκκινη
γραµµή για τα αυθαίρετα ήταν 28 Ιουλίου του 2011, έτσι δεν ξέ-
ρουµε όλοι; Έτσι είναι. Αλλά όσα αυθαίρετα, χωρίς άδεια δη-
λαδή, γίνονται µετά από την ηµεροµηνία αυτή, εάν µπορούν να
εκδώσουν οικοδοµική άδεια γιατί πληρούνται οι προϋποθέσεις,
πληρώνουν ένα πρόστιµο και βγάζουν άδεια. Αυτό υπάρχει σε
όλα τα χρόνια πριν. Σήµερα που µιλάµε αλλάζει. Δεν θα υπάρχει
πλέον δυνατότητα αυθαιρέτου από δω και µπρος που χωρίς
άδεια θα κατασκευάζεται και θα έχει το δικαίωµα να νοµιµοποι-
ηθεί. Αυτό δεν έχει υπάρξει ξανά. Το αναφέρω ως µια πρόσθετη
παρατήρηση σε αυτά τα οποία συζητήθηκαν πριν.

Τώρα θα έρθω σε ένα άλλο κοµµάτι. Σε ό,τι αφορά τα ύψη στην
τροπολογία 154 και στο άρθρο 1 που αναφέρεται στα ύψη του
νέου οικοδοµικού κανονισµού, όπου έχει παρατηρηθεί ότι κά-
ποιες συνδυαστικές διατάξεις και συγκεκριµένα του άρθρου 15
παράγραφος 8 και του άρθρου 10 παράγραφος 7 του νέου οικο-
δοµικού κανονισµού, όπου αθροιστικά, προσθετικά σε κάποιες
περιπτώσεις δηµιουργούν θέµα, είναι από τις αστοχίες σε κά-
ποιες περιοχές µε κάποια χαρακτηριστικά.

Γι’ αυτόν το λόγο και παρεµβαίνουµε, όπως θα δείτε, στη διά-
ταξη διορθώνοντας µέχρι το συντελεστή 0,8. Το άρθρο 15 του
νέου οικοδοµικού κανονισµού, ανάλογα µε το συντελεστή δόµη-
σης που έχει κάθε περιοχή, αντιστοιχεί το µέγιστο επιτρεπόµενο
ύψος. Εκεί η προσαύξηση αυτού του ύψους -δεν θέλω να µπω σε
µεγάλη τεχνική ανάλυση- δηµιουργούσε την αστοχία, συνδυα-
στικά µεταξύ αυτών των διατάξεων. 

Γι’ αυτό λέµε ότι µέχρι και τον συντελεστή 0,8 το άρθρο 10 πα-
ράγραφος 1 δεν έχει ισχύ. Αυτό σηµαίνει -για να καταλάβετε- µεί-
ωση ύψους ενός ορόφου 3,25, τρία µέτρα και είκοσι πέντε
εκατοστά. Κλιµακώνουµε πάνω από 0,8 µέχρι 1,6. Λέµε ότι το µέ-
γιστο ύψος που θα µπορεί, όταν αξιοποιήσει κάποιος όλα τα κί-
νητρα µπόνους του νέου οικοδοµικού κανονισµού, να είναι µέχρι
δυόµισι µέτρα. Βάζουµε πάνω κόφτη και σε όσα είναι πάνω από
1,6, έχουν συντελεστή δόµησης τα τρία µέτρα 

Έτσι εξορθολογίζουµε µεταβατικά -γιατί µεταβατικού χαρα-
κτήρα είναι αυτή η διάταξη- και µέχρι να ολοκληρωθούν τα τοπικά
σχέδια µε προεδρικό διάταγµα, που θα εξειδικεύσουν -αυτό είναι
το έλλειµµα- οι οριζόντιες διατάξεις λόγω ελλείµµατος του τοπι-
κού σχεδιασµού. Σε κάθε τόπο θα µπορεί -και επειδή είναι µε
προεδρικό διάταγµα ασφάλεια δικαίου- να έρθει και να εξειδικεύ-
σει τις ιδιαιτερότητες που ισχύουν στην περιοχή, πάσης φύσεως
χωρίς διαχωρισµούς, βόρεια, νότια, δυτικά, ανατολικά. Δεν θα
κάνω ανάλυση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Λίγο χρόνο παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, αν θέλετε. Επειδή είναι
κρίσιµα αυτά τα κοµµάτια, ήθελα να τα αναφέρω.

Παράλληλα στο άρθρο αυτό -για να ξεφύγω- βάζουµε το εξής:
Όποιος κάνει χρήση των κινήτρων µπόνους θα ελέγχεται πέραν
των ελέγχων που υφίστανται οι νέες οικοδοµές, όπως ξέρετε, σε
τρεις φάσεις, από ελεγκτές δόµησης ανεξάρτητους, όχι τους ίδι-
ους. Και µη µου λέτε γιατί είναι ιδιώτες επειδή µηχανικός είµαι. 

Ξέρετε πριν ισχύσει ο ελεγκτής δόµησης πώς έπαιρνε ρεύµα
και ποιοι έλεγχοι υπήρχαν; Υπήρχε δυνατότητα µε υπεύθυνη δή-
λωση του ίδιου του επιβλέποντα µηχανικού ότι αναλαµβάνει την
ευθύνη πως έχουν εκτελεστεί σωστά και έπαιρνε ρεύµα. 

Τώρα είναι τρεις έλεγχοι, στη θεµελίωση, όταν τελειώσει ο σκε-
λετός και η εξωτερική τοιχοποιία και όταν ολοκληρωθεί το κτήριο.
Και βάζουµε και έναν τέταρτο. Όσοι χρησιµοποιούν µπόνους
κάθε πέντε χρόνια θα ελέγχεται αν τα κριτήρια που τους έδωσαν

την προσαύξηση, για να µπορούν να φτιάξουν παραπάνω, ότι τη-
ρούνται. Τα λέω όσο µπορώ πιο περιοριστικά.

Τι άλλο περιλαµβάνει η τροπολογία αυτή; Παράταση προθε-
σµιών για να δώσουµε τη δυνατότητα για κατοχύρωση κοινοχρή-
στων χώρων στους δήµους, µε δυνατότητα επανεπιβολής λόγω
ρυµοτοµικής δέσµευσης-απαλλοτρίωσης. Αυτό είναι στο άρθρο
2.

Στο άρθρο 3, η επιτάχυνση διαδικασίας µεταβίβασης µεριδίων
οικοδοµικών συνεταιρισµών, µε την έννοια ότι επέχει πράξη χα-
ρακτηρισµού όλο το τελετουργικό -το θέµα οικοδοµικοί συνεται-
ρισµοί είναι ένα µείζον διαχρονικό θέµα, πενήντα, εξήντα, εβ-
δοµήντα χρόνια- για να λύσουµε και εκεί εκκρεµότητες όπως και
στις υπόλοιπες που εξελίσσονται.

Και σε ό,τι αφορά το άρθρο 4 για τη διπλή ανάπλαση, είναι ερ-
µηνευτικού χαρακτήρα ρύθµιση. Αφορά τη λεωφόρο Αλεξάν-
δρας, για να µην υπάρχει θέµα λόγω αλλαγών νοµοθεσίας µε την
άδεια κατεδάφισης και µε την εκτέλεση εργασιών κατεδάφισης.
Επειδή, λοιπόν, τίθεται θέµα ερµηνευτικό δίνουµε απάντηση για
να προχωρήσει, όπως προχωράει η διπλή ανάπλαση και στην
άδεια κατεδάφισης που αφορά τον χώρο της λεωφόρου Αλεξάν-
δρας, αλλά κατ’ επέκταση απελευθερώνει και την έκδοση της
άδειας οικοδοµής για τις εγκαταστάσεις του νέου γηπέδου του
Παναθηναϊκού στο Βοτανικό. 

Το τελευταίο αφορά σε παράταση προθεσµιών στο άρθρο 5.
Έχει διάφορες παραγράφους για εκπόνηση δηµοτικών σχεδίων,
για µείωση εκποµπής, παράταση προθεσµιών για υποβολή υπεύ-
θυνης δήλωσης υποχρέωσης πυροπροστασίας ιδιοκτητών -δεν
έχει σχέση µε το τελευταίο- και παράταση προθεσµιών στους χώ-
ρους λιµενικών εγκαταστάσεων για κατασκευές λόγω καθυστέ-
ρησης, λόγω συναρµοδιότητας πολλών Υπουργείων σε αυτές. 

Να συµπληρώσω σε αυτά και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι δί-
νουµε παράταση στις άδειες που εκδόθηκαν στα χρόνια της κρί-
σης και λήγουν τέλος του 2024. Δίνουµε άλλο έναν χρόνο
παράταση και τον δίνουµε από τώρα για να µπορεί ο καθένας να
διαχειριστεί αυτόν τον χρόνο που υπολείπεται, λαµβάνοντας υπ’
όψιν και την παράταση. Δεν το φέραµε τελευταία στιγµή για να
δώσουµε µια πρόσθετη διέξοδο σε όλους αυτούς που ξεκίνησαν
τα χρόνια της κρίσης και οι δυσκολίες τούς έφεραν σε αδιέξοδο.

Επίσης άλλη µία παράταση αφορά στα κατά παρέκκλιση γή-
πεδα εκτός σχεδίου, παράταση όχι για να υποβάλουν και άλλοι
για να κατοχυρώσουν δικαίωµα, αλλά για αυτούς που είχαν κα-
τοχυρώσει δικαίωµα για τους όρους δόµησης της παρέκκλισης
και έχοντας υποβάλει αίτηση µέχρι τις 9 Δεκεµβρίου του 2022,
που θα έπρεπε για να προχωρήσουν στα επόµενα στάδια, ώστε
να εκδώσουν την άδεια, να είχαν εκδοθεί οι βεβαιώσεις όρων δό-
µησης µέχρι το Μάρτιο που µας πέρασε. 

Αυτό το οποίο κάνουµε είναι να δώσουµε παράταση σε αυτούς
που ανταποκρίθηκαν, στο αίτηµά τους και χωρίς υπαιτιότητά
τους οι υπηρεσίες δόµησης έχουν καθυστερήσει να εκδώσουν
τις βεβαιώσεις όρων δόµησης για να µπορούν αµέσως µετά να
εκδώσουν την οικοδοµική άδεια, είτε την προέγκριση οικοδοµι-
κής άδειας. 

Αναφέρθηκα σε τεχνικού χαρακτήρα θέµατα αλλά είναι στην
επικαιρότητα. Προσπάθησα παρ’ όλο που δεν είναι κατανοητά -
το σέβοµαι και το αντιλαµβάνοµαι- αλλά ήθελα επειδή µας ακούν
όµως οι περισσότεροι να δώσω µε δύο λέξεις παραπάνω πληρο-
φορίες αλλά και εξηγήσεις για όλα αυτά τα οποία εξελίσσονται.
Και θέλω να σας πω ότι είναι πολλά.

Και σε ό,τι αφορά το χώρο επειδή αναφέρθηκε «πώς έχετε
υπογράψει;», έχω υπογράψει πέραν των τοπικών και ειδικών
πολλά γενικά πολεοδοµικά σχέδια και σχέδια χωρικής και οικιστι-
κής οργάνωσης ανοικτής πόλης. Μετά από δέκα χρόνια έφτασαν
στο γραφείο µου, µετά από δεκαπέντε, είκοσι χρόνια, αλλά αυτά
δεν είναι σχέδια. Αυτά τα οποία καθυστερούν τόσα χρόνια δεν
είναι σχέδια γιατί τα δεδοµένα που έχουν ληφθεί υπ’ όψιν -σχε-
διάζεις µια προοπτική για τριάντα, για πενήντα χρόνια- έχουν ξε-
περαστεί πλέον από την καθυστέρηση. Γι’ αυτό και ερχόµαστε
τώρα µε τα τοπικά και ειδικά να καλύψουµε ένα τεράστιο κενό. 

Και θα µε θυµάστε. Εύχοµαι να ολοκληρωθεί γιατί είναι εθνικό
στοίχηµα και ο χρόνος είναι λίγος. Αν καταφέρουµε να ολοκλη-
ρώσουµε την οργάνωση του χώρου, τάξη παντού, θα απελευθε-
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ρωθούµε όλοι µας από πολλές πιέσεις αλλά και ανασφάλειες και
αυτοί που έχουν ιδιοκτησία θα ξέρουν την αξία αλλά και πώς θα
τη διαχειριστούν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. Ευχαρι-
στώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, να εγκρίνουµε δύο

αιτήµατα συναδέλφων.
Οι Βουλευτές κύριοι Νότης Μηταράκης και Σπυρίδων Κυριά-

κης ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή
εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για την τροπολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Πέρ-

κα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ. Θέλω να κάνω κά-

ποιες ερωτήσεις ή και να ζητήσω και εξηγήσεις για την τροπολο-
γία.

Είδαµε και στην κοινοβουλευτική επιτροπή τη σύγκρουση του
Προέδρου του ΤΕΕ µε την ΚΕΔΕ. Ξέρουµε ότι υπάρχει το σκε-
πτικό των αποφάσεων του αρµόδιου τµήµατος του Σ.τ.Ε. και
ρωτάω πρώτον, γιατί δεν περιµένετε την απόφαση της ολοµέ-
λειας του Σ.τ.Ε. για να συµµορφωθείτε σε αυτή και σε πόσες και
ποιες περιοχές υπάρχουν εκκρεµείς υποθέσεις; 

Εδώ γίνεται το εξής. Δεν γίνονται έλεγχοι σε άδειες. Δηλαδή
όταν λέτε ότι θα γίνονται έλεγχοι σε φυτεµένο δώµα είναι σαν να
µας κοροϊδεύετε. Εδώ λέµε ότι δεν έχει ελεγχθεί τίποτα και θα
ελεγχθούν τα φυτεµένα δώµατα; 

Θέλω να πω ότι αυτή η τροπολογία δεν διορθώνει τίποτα.
Υπάρχει και ο άπιστος Θωµάς που λέει πώς θα έχουν εφαρµογή
σε περιοχές που έχουν συντελεστή δόµησης µεγαλύτερο του 0,8;
Στην Αθήνα για παράδειγµα µόνο στην Πλάκα και στον Ελαιώνα
έχουµε κάτω από 0,8 συντελεστή. Όλη η υπόλοιπη Αθήνα έχει
υψηλότερους συντελεστές. Άρα δεν βελτιώνει απολύτως τίποτα.
Τα δυόµισι µε τρία µέτρα µάξιµουµ που δίνει ούτως ή άλλως δεν
πάνε παραπάνω γιατί θα τµηθούν από το ιδεατό στερεό. Άρα δεν
τροποποιεί τίποτα και µάλλον δεν µπορώ να καταλάβω τι ακριβώς
θεωρείτε ότι έχετε κάνει. 

Υπάρχει, επίσης, µία απόφαση του Σ.τ.Ε. για τη «RICOMEX»
που λέει ότι «το κράτος αποκλειστικά έχει την ευθύνη του ελέγ-
χου ορθότητας των µελετών που συνοδεύουν την οικοδοµική
άδεια». Αυτή είναι απόφαση του Σ.τ.Ε.. Αντ’ αυτού προβλέπετε
ελεγκτές δόµησης να ελέγχουν τη συµβατότητα της οικοδοµής,
σύµφωνα µε τις µελέτες για την οικοδοµική άδεια. Άρα πού είναι
ο κρατικός έλεγχος;

Και, βεβαίως, στην παράγραφο 4 -και αυτό είναι εντυπωσιακό-
του πρώτου άρθρου επεκτείνετε τη διαδικασία απευθείας αναθέ-
σεων. Για ποιον λόγο; Δηλαδή είτε είναι µικρές αναθέσεις είτε
είναι µεγάλες αυτό δεν έχει πολλή σηµασία. Πάλι µια απέχθεια
στις διαδικασίες µε διαφάνεια που θέτουν ίσους όρους συµµετο-
χής.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, δεν έγινε σωστή διαβούλευση στο
νοµοσχέδιο. Αυτό µε τον ΝΟΚ, που έχει ξεσηκώσει όλη τη χώρα,
µπορούσε να γίνει µια διαβούλευση και να δοθούν -εγώ έχω να
προτείνω- και άλλα κίνητρα, φορολογικά για παράδειγµα. Γιατί
έτσι υπάρχει ο κίνδυνος να είναι ένα αντίµετρο για κάποια άλλα
κτήρια που µπορούσαν να έχουν µια ενεργειακή αναβάθµιση.
Έτσι δεν είναι; Γιατί αυτό το µέτρο; Φάνηκε στην πράξη ότι δεν
λειτούργησε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει κάποιο

άλλο ερώτηµα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Σύντοµα, σας παρακαλώ για

να προχωρήσουµε στη διαδικασία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητή κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς γιατί το φέρνουµε τώρα
και δεν περιµένουµε την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Η απόφαση 310 και
293 του Σ.τ.Ε., που αναφέρεται στα µπόνους και στα ύψη, κατ’
αρχάς δεν είναι απόφαση και δεν παίρνει θέση επί των θεµάτων.
Τα συζήτησε και τα έχει παραπέµψει στην ολοµέλεια. Άρα θα
πρέπει να περιµέναµε την απόφαση της ολοµέλειας ή να περιµέ-
νουµε -την οποία περιµένουµε- για να δούµε όλη την ανάλυση και
να γνωρίζουµε όλες τις παρατηρήσεις για να τις αξιολογήσουµε.

Όµως, επειδή αυτό θα πάρει χρόνο -δεν θα είναι αύριο η από-
φαση- και ήδη στην αγορά υπάρχει τεράστιο πρόβληµα, γνωρί-
ζετε και εσείς τι θα γίνει, τι θα ληφθεί υπ’ όψιν. Άλλες υπηρεσίες
δόµησης δέχονται τα κίνητρα άλλες όχι. Άλλοι δήµαρχοι βγάζουν
αποφάσεις να µην εκδίδονται άδειες. Επειδή στην αγορά, λοιπόν,
έχει δηµιουργηθεί τεράστιο πρόβληµα, είναι µια πρώτη παρέµ-
βαση εξορθολογισµού, µεταβατική, µέχρι να ολοκληρωθούν και
τα σχέδια που θα εξειδικεύσουν -το είπα πριν- και παράλληλα,
όταν θα βγει η απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας τότε προ-
σεκτικά θα την επεξεργαστούµε να την αξιολογήσουµε και τότε,
ναι, να δούµε τον ΝΟΚ και ευρύτερα και όχι µόνο στα κινητά –
µπόνους. Εστιάζουµε σε αυτό, λόγω επικαιρότητας και απαίτη-
σης λόγω ρευστότητας. Άρα δεν αποκλείω τίποτε σε αλλαγές
αλλά δικαιολογώ την παρέµβασή µας σήµερα.

Σε ό,τι αφορά δε τα υπόλοιπα, κοιτάξτε, είναι ένα θέµα αν βά-
ζουµε ελέγχους. Είναι ένα πρόσθετο θέµα, για να έχουµε και απο-
τέλεσµα, αν γίνονται αυτοί οι έλεγχοι. Θα συµφωνήσω µαζί σας
αλλά για να γίνουν πρέπει να προβλεφθούν. Θέλουµε να δώ-
σουµε και το µήνυµα σε αυτούς που κάνουν χρήση, ότι θα αξιο-
λογηθούν και θα ελεγχθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δεν θέλω να κλέψω άλλο χρόνο, απλώς µε αυτές τις παρατη-
ρήσεις ήθελα να τονίσω την αναγκαιότητα άµεσης µεταβατικής
ρύθµισης, αλλά και την ανάγκη επαναξιολόγησης συνολικά, µε
αφορµή αυτόν, τον ΝΟΚ, όπου όταν έχουµε και την απόφαση του
Σ.τ.Ε., θα έχουµε και ένα πολύ καλό υλικό ως βάση, για να αξιο-
λογήσουµε τα νέα δεδοµένα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δη-

µοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Χαρακόπουλος. Μετά η κ. Αλε-
ξοπούλου, η Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, για µία
τροπολογία θα κάνει µια σύντοµη τοποθέτηση.

Έχετε τον λόγο, κύριε Καββαδά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

έχει καθαρή και ισχυρή εντολή να υλοποιήσει µε γρήγορους ρυθ-
µούς τις µεταρρυθµίσεις που οι ίδιοι οι πολίτες ενέκριναν µε την
ψήφο τους.

Το πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας έχει ως στόχο να αντιµετωπίσει τις επιπτώσεις της κλιµατι-
κής αλλαγής µέσα από τρεις στρατηγικούς στόχους:

Πρώτον, την προστασία των υδάτων, του δάσους και του φυ-
σικού περιβάλλοντος, µε εξορθολογισµό του πλαισίου διαχείρι-
σής τους και βελτίωση της λειτουργίας του Οργανισµού Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής.

Δεύτερον, τη µείωση του ενεργειακού κόστους µε τη θεσµο-
θέτηση του σχεδίου «ΑΠΟΛΛΩΝ», την ενίσχυση της ενεργειακής
ασφάλειας και την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Τρίτον, τη δηµιουργία των προϋποθέσεων για να ανταποκρι-
θούν µε επιτυχία οι αστικές περιοχές στις σύγχρονες προκλή-
σεις, όπως η κλιµατική αλλαγή, η ενεργειακή επάρκεια, η
προσβασιµότητα, η ορθή πολεοδόµηση.

Αναλυτικότερα, ως προς τη διαχείριση των υδάτων, η αρµο-
διότητα για τα όµβρια ύδατα ανήκει στους δήµους οι οποίοι
έχουν την ευθύνη για τις µελέτες και την κατασκευή αγωγών,
καθώς και για τις επιδιορθώσεις, τον καθαρισµό, τη συντήρηση
και λειτουργία αγωγών και φρεατίων. Πολλές φορές υπάρχει
αδυναµία των δήµων να ανταποκριθούν στο έργο. Το αποτέλε-
σµα; Φραγµένα φρεάτια, πληµµύρες, καταστροφές. Γι’ αυτό και
µέσα από το νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα µεταβίβασης της
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ευθύνης και της αρµοδιότητας για τα όµβρια ύδατα στην ΕΥΔΑΠ
και στην ΕΥΑΘ. Αυτό δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για ένα ενιαίο
δίκτυο υψηλών προδιαγραφών που θα επιτρέπει να αναπτυχθούν
δράσεις για την αντιµετώπιση πληµµυρικών φαινοµένων από
αυτές τις δύο εταιρείες µε υψηλή τεχνογνωσία.

Είναι, επίσης, σηµαντική η διάταξη µε την οποία µεταβιβάζο-
νται οι αρµοδιότητες για τα νερά της Θεσσαλίας, που ανήκουν
σε πολλαπλούς φορείς και συχνά αλληλοκαλύπτονταν, σε έναν
νέο, ισχυρό και ευέλικτο οργανισµό, τον Οργανισµό Διαχείρισης
Υδάτων Θεσσαλίας. Αυτός θα αναλάβει να επιλύσει το µεγάλο
πρόβληµα της διαχείρισης των υδάτων στη Θεσσαλία σε όλο το
εύρος τους, εφαρµόζοντας έναν ενιαίο κεντρικό σχεδιασµό που
είναι απαραίτητος στα αρδευτικά δίκτυα, στα αντιπληµµυρικά και
εγγειοβελτιωτικά έργα.

Σε ό,τι αφορά την προστασία και διαχείριση του δασικού πλού-
του, το πρόγραµµα «ANTINERO III», συνολικού προϋπολογισµού
500 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου από το Ταµείο Ανάκαµψης, πε-
ριλαµβάνει δασικούς καθαρισµούς, δηµιουργία αντιπυρικών
ζωνών και διάνοιξη δασικών δρόµων. Μάλιστα, στη Λευκάδα εξα-
σφαλίσαµε περίπου 1 εκατοµµύριο ευρώ από το «ANTINERO III»
για έργα όπως η συντήρηση του δασικού οδικού δικτύου στα
νησιά της Λευκάδας και του Καλάµου, ο καθαρισµός των δασών
στο Φρύνι, στον δασικό δρόµο Τσουκαλάδων, το Καλαµίτσι, τον
Κάλαµο, τον Άγιο Πέτρο.

Ευχαριστώ τον Υπουργό που έλαβε υπ’ όψιν του τις ανάγκες
της Λευκάδας και ικανοποίησε το αίτηµά µας προκειµένου να
προστατεύσουµε τον φυσικό πλούτο των νησιών µας.

Ακόµα σηµαντικότερο είναι ότι οι καθαρισµοί αποτελούν κοµ-
µάτι ενός συνολικού πλάνου διαχείρισης των δασών που εξασφα-
λίζει ότι η βιοµάζα και τα προϊόντα καθαρισµού αποµακρύνονται,
ώστε να µη λειτουργούν ως προσάναµµα αλλά και να µπορεί το
δάσος να αναπτυχθεί.

Επιπλέον, επιδιώκεται η αξιοποίηση των προϊόντων από τον κα-
θαρισµό µε τη συµµετοχή και επ’ ωφελεία των τοπικών κοινωνιών
φτιάχνοντας αυτό που αποκαλείται «οικονοµία του δάσους».

Και, βέβαια, τα µέτρα δασικής προστασίας -και όχι µόνο- συ-
µπληρώνει και το µεγάλο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, που παρουσιά-
σθηκε χθες, συνολικού προϋπολογισµού 2,1 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µέσω του οποίου θα εξασφαλιστούν εναέρια και επίγεια
µέσα πυρόσβεσης, συστήµατα πρόληψης και γενικά κρίσιµος
εξοπλισµός για την καταπολέµηση των πυρκαγιών.

Έρχοµαι στον δεύτερο στρατηγικό στόχο στη µείωση του
ενεργειακού κόστους µέσα από τη θεσµοθέτηση του σχεδίου
«ΑΠΟΛΛΩΝ». Μεταξύ άλλων, προβλέπεται η αξιοποίηση επενδύ-
σεων σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ώστε να τροφοδοτούν
µε φθηνή ηλεκτρική ενέργεια την κατανάλωση µεγάλων ενεργει-
ακών κοινοτήτων οι οποίες θα συσταθούν για την εφαρµογή του
προγράµµατος. Οι δυνητικά ωφελούµενοι από τη µείωση του
ενεργειακού κόστους θα είναι, µεταξύ άλλων, τα ευάλωτα νοικο-
κυριά, δήµοι και περιφέρειες, δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης
και αποχέτευσης και άλλοι φορείς µε υψηλό ενεργειακό κόστος

Επίσης, περιλαµβάνονται µέτρα ενίσχυσης της αυτοπαραγω-
γής και αυτοκατανάλωσης, που στηρίζονται σε έργα ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας, ενώ επέρχονται βελτιώσεις στο θεσµικό
πλαίσιο ανάπτυξης και λειτουργίας των νέων υπεράκτιων αι-
ολικών πάρκων.

Θετικές είναι, τέλος, οι ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση και τον
περιορισµό της αυθαίρετης δόµησης, αφού οι αρµοδιότητες για
την αυθαίρετη δόµηση µεταβιβάζονται πλέον σε µια ισχυρή κε-
ντρική υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Επιπλέον µε τις σύγχρονες τεχνολογίες, µε χρήση drones, δο-
ρυφορικών λήψεων, αεροφωτογραφιών και ενός συστήµατος αυ-
τόµατου εντοπισµού κάθε νέου αυθαίρετου κτίσµατος, θα µπορεί
να γίνεται άµεση καταγραφή, έλεγχος και κατεδάφιση. 

Κλείνοντας την οµιλία µου, κύριε Υπουργέ, θα σας ζητήσω και
από το Βήµα της Βουλής να εξετάσετε τη διαµόρφωση µιας ορ-
θολογικής, δίκαιης και ρεαλιστικής διάταξης για να δοθεί λύση
στο πρόβληµα της δόµησης για τα εκτός σχεδίου οικόπεδα άνω
των τεσσάρων στρεµµάτων που δεν έχουν πρόσωπο σε αναγνω-
ρισµένη κοινόχρηστη οδό. 

Γνωρίζετε ότι υπάρχει ένα ασαφές και εν πολλοίς άδικο πλαί-
σιο για τον χαρακτηρισµό και την αναγνώριση κοινόχρηστων δη-
µοτικών οδών, αφού πρόκειται για µικρούς δηµοτικούς ή αγρο-
τικούς δρόµους, χωµατόδροµους ή για δρόµους που έχουν ασ-
φαλτοστρωθεί ή τσιµεντοστρωθεί από τους δήµους και τις πρώην
κοινότητες χωρίς να υπάρχει η απόφαση διοικητικού οργάνου.
Έπειτα από την αιφνίδια περσινή απόφαση του Σ.τ.Ε. έχει δηµι-
ουργηθεί µεγάλη ανασφάλεια σε χιλιάδες ιδιοκτήτες που θέλουν
να αξιοποιήσουν τα ακίνητά τους και αυτή τη στιγµή είναι όµηροι
της ισχύουσας διαδικασίας η οποία θα πρέπει άµεσα να βελτιω-
θεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 ήταν η πιο ζεστή χρονιά
στην ιστορία του πλανήτη. Τα ακραία καιρικά φαινόµενα γίνονται
όλο και πιο συχνά. Η κλιµατική αλλαγή που πλέον είναι ξεκάθαρα
κλιµατική κρίση δηµιουργεί νέες προκλήσεις σε όλο τον κόσµο.
Η χώρα µας δεν αποτελεί εξαίρεση. Δυστυχώς, έχουµε αρχίσει
να βιώνουµε τις επιπτώσεις της µε ακραίες πληµµύρες όπως
αυτές στη Θεσσαλία, µε πυρκαγιές που ξεκίνησαν πιο νωρίς και
µαίνονται ανεξέλεγκτες και πλήττουν ακόµα και παρθένα δάση
που η ανοµβρία τα έχει κάνει πολύ πιο ευάλωτα στη φωτιά. 

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες η καλύτερη ρύθµιση της ανθρώ-
πινης δραστηριότητας είναι επιτακτική ανάγκη. Από την ενεργει-
ακή κατανάλωση και τη δόµηση µέχρι τη διαχείριση του νερού
της γης και των δασών, η πολιτεία οφείλει να κάνει µεταρρυθµί-
σεις, να βάλει κανόνες και να φροντίσει να τηρηθούν. Διότι µόνο
έτσι θα υπάρξει µέλλον για τη φύση, για τη χώρα, για τα παιδιά
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µάθηµα από τις κρίσεις των

τελευταίων χρόνων είναι ότι οφείλουµε να εκσυγχρονίζουµε συ-
νεχώς το θεσµικό µας πλαίσιο, ώστε να αντιµετωπίζουµε αποτε-
λεσµατικότερα τις επιπτώσεις τους. Η γεωπολιτική αστάθεια στην
ευρύτερη γειτονιά µας δυναµιτίζει τη σταθερότητα στην παγκό-
σµια αγορά ενέργειας και προκαλεί απρόβλεπτες παρενέργειες
στο ενεργειακό κόστος. Ταυτόχρονα η κλιµατική κρίση προκαλεί
µεγάλες καταστροφές σε υποδοµές και περιουσίες και µας υπεν-
θυµίζει ότι αν δεν θωρακιστούµε έγκαιρα και επαρκώς οι συνέ-
πειες είναι απρόβλεπτες. 

Το παρόν νοµοσχέδιο εµπεριέχει σειρά διατάξεων που επιφέ-
ρουν τοµές τόσο στην αντιπληµµυρική θωράκιση και τη διαχεί-
ριση των υδάτων της λαβωµένης θεσσαλικής γης όσο και στην
ενεργειακή ανεξαρτησία των πολιτών. Στη Θεσσαλία µετά τις
πληµµύρες υφίσταται το διττό πρόβληµα της αντιπληµµυρικής
προστασίας και ταυτόχρονα της αντιµετώπισης της λειψυδρίας.
Δυστυχώς ο χρόνος δεν είναι σύµµαχός µας και απαιτείται άµεσα
συγκεκριµένο πλάνο ενεργειών µε στόχους και χρονοδιαγράµ-
µατα. Χρειάζονται τολµηρές αποφάσεις για να διορθώσουµε τα
κακώς κείµενα, να αντιµετωπίσουµε µακροχρόνιες εκκρεµότητες
όπως η µεταφορά νερού από τον Αχελώο και να υλοποιήσουµε
µικρά και µεγάλα έργα µε πολλαπλό -όπου είναι εφικτό- χαρα-
κτήρα αντιπληµµυρικό, αρδευτικό, υδρευτικό αλλά και ενεργει-
ακό για την παραγωγή πράσινης φιλικής στο περιβάλλον ενέρ-
γειας. 

Σε αυτό το πλαίσιο θεωρώ τοµή την πρόβλεψη για τη δηµιουρ-
γία ενός ενιαίου οργανισµού διαχείρισης υδάτων στη Θεσσαλία
για να αντιµετωπίσουµε χρόνιες παθογένειες που αναδείχθηκαν
µε τον «Ιανό» και τον «Ντάνιελ». Και θέλω, κύριε Πρόεδρε, να ευ-
χαριστήσω και από αυτό το Βήµα την ηγεσία του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και τον Υπουργό πρώτα απ’ όλα τον κ. Σκυλακάκη
γιατί εισάκουσε την αγωνία των εργαζοµένων που µετακινούνται
στον νέο οργανισµό και διασφαλίζει την εργασιακή τους ασφά-
λεια και ισοτιµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΟΔΥΘ ως διάδοχος των ΤΟΕΒ
θα πρέπει από τη στιγµή της λειτουργίας του να µπορεί να αντα-
ποκριθεί στις αρδευτικές ανάγκες των Θεσσαλών αγροτών. Αυτό
προϋποθέτει να έχουν λυθεί όλα τα ζητήµατα λειτουργίας του.
Ωστόσο, πολλοί από τους ΤΟΕΒ που θα απορροφηθούν, δεν είναι

15098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βέβαιο ότι θα διεκπεραιώσουν τις επιδιορθώσεις των ζηµιών από
τον «Ντάνιελ» και τον «Ηλίας» µέσα σε ένα χρόνο. Σε σηµαντική
έκταση του τοµέα ευθύνης του ΤΟΕΒ Πηνειού για παράδειγµα
εκτιµάται ότι δεν θα έχουν στραγγίξει τα νερά από τις πληµµύ-
ρες. Συνεπώς ίσως θα ήταν ασφαλέστερο για την επιτυχή λει-
τουργία του νέου φορέα και την εξυπηρέτηση των αρδευτικών
αναγκών να µην είναι τόσο αυστηρή η πρόβλεψη του ενός έτους
για την πλήρη απορρόφηση των ΤΟΕΒ. 

Βεβαίως προβλέπεται η ολοκλήρωση των εγγειοβελτιωτικών
έργων που έχουν δηµοπρατηθεί ή συµβασιοποιηθεί πριν την
έναρξη ισχύος του παρόντος νοµοσχεδίου. Ωστόσο, κύριε και
κυρία Υφυπουργέ, θα πρέπει να υπάρξει αντίστοιχη µέριµνα και
για τα έργα στη Θεσσαλία που αν και έχουν ολοκληρωθεί παρα-
µένουν ορφανά. Χαρακτηριστικό παράδειγµα το θυρόφραγµα
της Γυρτώνης που συγκρατεί πολύτιµο νερό και για τους αρδευ-
τές των παρακάρλιων περιοχών. Είναι ένα έργο -όπως είπα- ορ-
φανό. Δεν ανήκει σε κανέναν και για να επιτελέσει έναν από τους
ρόλους του, την παροχή αρδευτικού νερού, πρέπει κάθε χρόνο
στην έναρξη της αρδευτικής περιόδου να αποκαθίστανται οι ζη-
µιές λόγω κλοπών ή έλλειψης συντήρησης. 

Και το ερώτηµα είναι ποιος θα πληρώσει για αυτές; Ο ΤΟΕΒ
Πηνειού που χρειάζεται το νερό αλλά δεν έχει την αρµοδιότητα
διαχείρισής του; Η Περιφέρεια Θεσσαλίας ή το Υπουργείο Υπο-
δοµών που το κατασκεύασε; Παρόµοια προβλήµατα στη διαχεί-
ριση και επιπτώσεις στην ανταποδοτικότητα τους έχουν και άλλα
έργα. 

Συνεπώς θεωρώ ζωτικής σηµασίας να υπάρξει πρόβλεψη σε
συνεννόηση, βεβαίως, µε τα συναρµόδια Υπουργεία και για την
παράδοση των ορφανών έργων της Θεσσαλίας στον ΟΔΥΘ. 

Τέλος, ένα άλλο ζήτηµα είναι η αξιοποίηση από τον νέο οργα-
νισµό των ήδη υπαρχουσών µελετών για διάφορες περιοχές
όπως το Δέλτα Πηνειού, που βίωσε την καταστροφή υποδοµών
από τις πληµµύρες και ταυτόχρονα αντιµετωπίζει έντονο πρό-
βληµα καταλληλότητας του αρδευτικού νερού λόγω υφαλµύρω-
σης των υπόγειων υδάτων. Σύµφωνα µε φορείς και αγρότες της
περιοχής και τη µαρτυρία του τέως Δηµάρχου, του πρώην Δήµου
Ευρυµενών µε έδρα το Οµόλιο, του κ. Δηµήτρη Τσιτσέ υφίσταται
πλήρης µελέτη από το 2008 για την κατασκευή µικρών φραγµά-
των στην περιοχή.

Συνεπώς ο ΟΔΗΘ ως φορέας µε αυξηµένες αρµοδιότητες πρέ-
πει να εξετάσει και αν η επικαιροποίηση πρόσφατων µελετών
µπορεί να χρησιµεύσει για ουσιαστικά έργα σε συγκεκριµένες
περιοχές, εκτός και αν πληρώνουµε µελέτες για να καταλήγουν
σε ράφια και συρτάρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως προανέφερα τα τελευταία
χρόνια το ενεργειακό κόστος αποτελεί βραχνά για πολλά νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις και δυστυχώς οι διεθνείς συνθήκες δεν ευ-
νοούν τη σταθερότητα στην παγκόσµια αγορά ενέργειας. Το
πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» που προβλέπεται στο υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο φιλοδοξεί να δώσει ανάσα και σε ευάλωτους πολίτες
που δυσκολεύονται να ανταποκριθούν στην αποπληρωµή των λο-
γαριασµών τους, καθώς από την παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ
θα προκύπτει συµψηφισµός µε την καταναλωθείσα ενέργεια,
αρκεί να συµµετάσχουν στην συσταθείσα ενεργειακή κοινότητα. 

Είναι µία καινοτοµία που θα µειώσει το ενεργειακό κόστος σε
πολλά επίπεδα αφού δεν απευθύνεται µόνο στους πολίτες αλλά
και σε φορείς, όπως οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι
οποίοι και αυτοί χρειάζονται την έµµεση αυτή συνδροµή για να
µπορούν να µειώσουν τα τιµολόγια προς τους δηµότες τους. Ει-
δικά για τη Θεσσαλία όπου το κόστος άρδευσης είναι υψηλό το
πρόγραµµα αυτό µπορεί να βοηθήσει σηµαντικά, αφού συµµετέ-
χοντες µπορούν να είναι και οι οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων
µε προφανή οφέλη για τους αρδευτές µέλη τους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισηµάνω για µια
ακόµη φορά ότι αυτό το νοµοσχέδιο επιφέρει τοµές τόσο στα θέ-
µατα της ενέργειας όσο και σε ουσιώδη θέµατα υδάτων στη Θεσ-
σαλία. Προβλήµατα πάντοτε προκύπτουν, αλλά όσο πιο
µελετηµένες και ξεκάθαρες είναι οι αποφάσεις που παίρνουµε
τόσο πιο αποτελεσµατικά τα αντιµετωπίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην Υφυπουργό Μεταφορών κ.
Αλεξοπούλου για να υποστηρίξει µια τροπολογία.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Με την προτεινόµενη τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγονται νοµο-
θετικές ρυθµίσεις που κατατείνουν στην εξυπηρέτηση του επιβα-
τικού κοινού, στην εµπέδωση της ασφάλειας και τον εκσυγχρο-
νισµό των µεταφορικών µέσων καθώς και στη δροµολόγηση ψη-
φιακών διοικητικών πρωτοβουλιών που συµβάλλουν στη µετεξέ-
λιξη της δηµόσιας διοίκησης αλλά και των υπόλοιπων εµπλεκό-
µενων φορέων. 

Ειδικότερα µε το πρώτο άρθρο της τροπολογίας θεσπίζεται η
απαλλαγή από φόρους και τέλη της διάθεσης και παραχώρησης
χρήσης τροχαίου υλικού και των παρελκοµένων του, ενδεικτικά
αναφέρω λεωφορείων και φορτιστών, εάν πρόκειται για ηλε-
κτρικά από τον ΟΑΣΑ ή τον ΟΣΕΘ προς τους φορείς παροχής
συγκοινωνιακού έργου. 

Η διάταξη αυτή αποκτά ακόµα µεγαλύτερη αξία εν όψει µάλι-
στα της δροµολόγησης των τελικών διοικητικών, νοµικών και επι-
χειρησιακών διαδικασιών που αφορούν στη διαδοχική µεταβί-
βαση από το ελληνικό δηµόσιο προς τον ΟΑΣΑ και εν συνεχεία
στην παραχώρηση προς χρήση από τον ΟΑΣΑ προς την ΟΣΥ των
νέων εκατόν σαράντα ηλεκτρικών αστικών λεωφορείων που θα
κυκλοφορήσουν και θα εξυπηρετήσουν τους πολίτες της Αθήνας
αµέσως µετά από λίγες εβδοµάδες εντός του Μαΐου. 

Με το δεύτερο άρθρο ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε την κυ-
κλοφορία οχηµάτων ταξί. Στόχος µας αποτελεί η ανανέωση του
στόλου των ταξί και η διαµόρφωση του πλαισίου που εξασφαλίζει
ποιοτικές µεταφορές προς όλους τους συµπολίτες µας. Γι’ αυτό
και η ρύθµιση δεν χορηγείται µια καθολική παράταση. Αντίθετα,
µε λελογισµένο τρόπο παρέχει τη δυνατότητα κυκλοφορίας για
επιπλέον τρεις µήνες για τα οχήµατα ταξί για τα οποία έχουν ανα-
σταλεί έως και την 30η Απριλίου 2024, δυνάµει της παραγράφου
3 του άρθρου 61 του ν.5079/2023, η υποχρέωση απόσυρσής
τους, καθώς και για εκείνα των οποίων το όριο ηλικίας απόσυρ-
σης συµπληρώνονται από 1-5-2024 έως 31-7-2024. 

Αντιµετωπίζονται δύο αντικειµενικές συνθήκες που χρήζουν
προστασίας, αφ’ ενός η περίπτωση των συµπολιτών µας που
έχουν ήδη παραγγείλει το νέο όχηµα, έχουν ήδη καταβάλει προ-
καταβολή τουλάχιστον 20% της αξίας του για λόγους που αφο-
ρούν στην καθυστέρηση παράδοσης των νέων οχηµάτων και δεν
έχουν καταφέρει να το αποκτήσουν ακόµα, αφ’ ετέρου οι συµπο-
λίτες µας εκείνοι που ετοιµάζονται για τη συνταξιοδότησή τους
και δεν πρέπει να αποκλειστούν για τους υπολειπόµενους για τη
θεµελίωση του συνταξιοδοτικού τους δικαιώµατος µήνες από την
εργασία.

Με το τρίτο άρθρο των προτεινόµενων διατάξεων προβλέπεται
η αύξηση της χρηµατοδότησης του ΟΣΕ για το 2024 και 2025,
προκειµένου να προχωρήσουν οργανωµένες δράσεις που αφο-
ρούν στην ενίσχυση της ασφάλειας στο σιδηροδροµικό µας δί-
κτυο. Ο οργανισµός από τον Ιούλιο του 2023 έχει υπογράψει, για
πρώτη φορά στην ιστορία του, σύµβαση µε το ελληνικό δηµόσιο.
Η ετήσια χρηµατοδότησή του αυξήθηκε από τα 45 εκατοµµύρια
ευρώ στα 75 εκατοµµύρια ευρώ µε συγκεκριµένο πλαίσιο λογο-
δοσίας, ελέγχου πεπραγµένων και, βέβαια, ενηµέρωση για την
επίτευξη στόχων. 

Με την παρούσα ρύθµιση, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, εξασφαλίζεται επιπλέον χρηµατοδότηση ύψους 25
εκατοµµυρίων και συγκεκριµένα 7 εκατοµµύρια για το 2024 και
18 εκατοµµύρια για το 2025. Η χρηµατοδότηση αυτή προορίζεται
να καλύψει στοχευµένα ένα πολύ συγκεκριµένο έργο, την αντι-
µετώπιση του προβλήµατος των ισόπεδων διαβάσεων. Αυτή η
χρηµατοδότηση παρέχει τη δυνατότητα στον ΟΣΕ να προχωρή-
σει σε ριζική ανανέωση και εκσυγχρονισµό των αυτόµατων συ-
στηµάτων ισόπεδων διαβάσεων κυρίως στη βόρεια Ελλάδα όπου
εντοπίζονται τα µεγαλύτερα ζητήµατα, αλλά βέβαια και όχι µόνο. 

Τέλος -και σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- µε τα άρθρα 4 και
5 επιδιώκεται η έναρξη ισχύος των προβλέψεων του π. δ.71/2019,
οι οποίες είναι αναγκαίες για τη θέση σε πλήρη παραγωγική λει-
τουργία των ηλεκτρονικών συστηµάτων ΜΗΤΕ, επιτρέποντας την
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έγκαιρη ολοκλήρωση της σύµβασης ανάπτυξης του ολοκληρω-
µένου πληροφοριακού συστήµατος διαχείρισης των µητρώων,
θέτοντας έτσι σε πλήρη παραγωγική λειτουργία τα ηλεκτρονικά
συστήµατα και τα µητρώα, εξορθολογίζοντας µε τρόπο αποτε-
λεσµατικό τη συγκεκριµένη διοικητική διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Πριν περάσουµε στον επόµενο οµιλητή επιτρέψτε µου να σας

ανακοινώσω ότι πριν από λίγο κατατέθηκε στο Προεδρείο αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. Το αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας αφορά επί της αρχής
το νοµοσχέδιο, καθώς και τα άρθρα 1 έως και 13, 20, 23, 24, 27,
103 και 104. 

(Η προαναφερθείσα πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία καταχωρίζεται στα Πρακτικά,
και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οπότε τώρα κα-
λούµε στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από την
Πλεύση Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία και µετά ακολουθούν
οι κ.κ. Τζάκρη, Μιχαηλίδης και Διγενή.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν δύο µήνες το Ευρωπαϊκό

Κοινοβούλιο υιοθέτησε ένα καταδικαστικό ψήφισµα για τις παρα-
βιάσεις του κράτους δικαίου στην Ελλάδα. Αυτό στηρίχτηκε σε
µεγάλο βαθµό σε έκθεση της Κοµισιόν τον Ιούλιο του 2023 και
έκρινε πως η Ελλάδα παραβιάζει τις αρχές του κράτους δικαίου
στην Ευρώπη σε παράβαση του θεµελιώδους άρθρου 2 της Συν-
θήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Τότε πολλοί Υπουργοί και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
κατέφυγαν σε αστείες προφάσεις ισχυριζόµενοι ότι όλα αυτά
προέρχονται από µια µικρή οµάδα Ευρωβουλευτών της Αριστε-
ράς, παρ’ όλο που το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου ψηφίστηκε
και από µια φιλελεύθερη οµάδα στην οποία ανήκει το κόµµα του
κ. Μακρόν, του Γάλλου Προέδρου, ενώ επτά Ευρωβουλευτές του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, δηλαδή της Ευρωοµάδας στην
οποία ανήκει η Νέα Δηµοκρατία, επίσης το ψήφισαν. Αλλά και η
Κοµισιόν στην έκθεση της οποίας στηρίχτηκε σε µεγάλο βαθµό
το ψήφισµα ανήκει σε έναν θεσµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
κυριαρχείται από την κεντροδεξιά. 

Κι ως να µην έφταναν αυτά, ήρθε προχθές άλλη µια έκθεση κό-
λαφος για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα αυτή τη φορά από το
αµερικανικό Στέιτ Ντιπάρτµεντ. Και όπως πολύ καλά γνωρίζουµε
το Στέιτ Ντιπάρτµεντ δεν ελέγχεται από µια µικρή οµάδα αριστε-
ρών Ευρωβουλευτών που θέλουν να αµαυρώσουν την ελληνική
Κυβέρνηση. 

Αντιθέτως, επειδή ακριβώς η Ουάσιγκτον είναι ένας στενός
σύµµαχος της Ελλάδας, το γεγονός ότι το Στέιτ Ντιπάρτµεντ
ασκεί τόσο έντονη κριτική για την κατάσταση του κράτους δι-
καίου στην Ελλάδα πρέπει να προβληµατίσει την Κυβέρνηση ποι-
κιλοτρόπως και ιδιαιτέρως σοβαρά, κάτι που φοβόµαστε ότι δεν
έχει γίνει καθόλου. 

Ως κόµµα που θέτει τη δηµοκρατία, τη δικαιοσύνη, τα δικαιώ-
µατα και την ασφάλεια των πολιτών και των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων ψηλά και που ενδιαφέρεται για την προάσπισή τους από
τις καταχρήσεις της εξουσίας, η Πλεύση Ελευθερίας από την
πρώτη στιγµή έκρουσε τον κώδωνα κινδύνου όταν έφτασαν οι
σοβαρές καταγγελίες της Κοµισιόν και του Ευρωκοινοβουλίου,
τονίζοντας ότι ακόµη κι αν δεν τις υιοθετεί κανείς πλήρως στον
βασικό τους κορµό παρουσιάζουν µια ανησυχητική εικόνα για την
κατάσταση των ελευθεριών στην Ελλάδα και διασύρουν το όνοµα
της χώρας διεθνώς. 

Τόσο η επικεφαλής µας όσο και εγώ τονίζουµε σε κάθε περί-
πτωση ότι η διαρκής και συστηµατική χειραγώγηση των θεσµών
από την Κυβέρνηση- ακόµη και σε τεράστιας σηµασίας υποθέ-
σεις όπως το έγκληµα των Τεµπών, το σκάνδαλο των τηλεφωνι-
κών παρακολουθήσεων, η διαρροή προσωπικών δεδοµένων από
το Υπουργείο Εσωτερικών προς Ευρωβουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας- επιβεβαιώνουν τη διαπίστωση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ότι η Ελλάδα αυταρχοποιείται και ότι η Κοινωνία των Πολιτών
στη χώρα µας συρρικνώνεται και παρεµποδίζεται. Ανάλογα συ-
µπεράσµατα περιέχονται και στην έκθεση του Στέιτ Ντιπάρτµεντ
για την Ελλάδα που κυκλοφόρησε προχθές.

Για το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων η έκθεση συµπεραίνει
ότι η Ελλάδα δεν χρησιµοποιεί λογισµικά υποκλοπών ως µέρος
µιας ολοκληρωµένης αυταρχικής πολιτικής. Δηλαδή, δεν πρόκει-
ται για πρακτικές δικτατορικών καθεστώτων. Όµως, διαπιστώνει
ότι λογισµικό κατασκοπείας, spyware, predator, χρησιµοποιείται
εναντίον δηµοσιογράφων, πολιτικών και επιχειρηµατιών και εξά-
γεται σε χώρες µε κακές επιδόσεις στα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Αυτά όσον αφορά την ελευθερία της έκφρασης. 

Η έκθεση, επίσης, αναφέρει, στη σελίδα 20, ότι έχουν υπάρξει
αρκετές αναφορές περί κυβερνητικής διαφθοράς, ενώ λίγο πα-
ρακάτω σηµειώνει ότι «οι περισσότερες περιπτώσεις διαφθοράς
την περασµένη χρονιά αφορούσαν την Αστυνοµία». 

Άλλο κεφάλαιο αφορά τις σοβαρές ελλείψεις στην προστασία
των γυναικών από τη βία, ιδίως όταν αφορά τους βιασµούς και

τις γυναικοκτονίες. «Σύµφωνα µε έρευνα ειδικών από την Ευρω-
παϊκή Ένωση…», λέει η έκθεση του Στέιτ Ντιπάρτµεντ ότι oι βια-
σµοί και οι γυναικοκτονίες στην Ελλάδα έχουν αυξηθεί το τελευ-
ταίο διάστηµα. Και στο µυαλό µας όλων ξανάρχονται οι σκηνές
από την πρόσφατη δολοφονία της Κυριακής Γρίβα καθώς µι-
λούσε µε το «100» έξω από το Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων
Αναργύρων. 

Υπάρχουν αρκετά άλλα κεφάλαια, αλλά θα αναφερθώ σε
εκείνα που κάνουν λόγο για τη βία κατά ευάλωτων και µειονοτι-
κών οµάδων. Η έκθεση κάνει λόγο για ανεπαρκή προστασία των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ιδίως -και διαβάζω πάλι σε εισαγωγικά-
«σε εγκλήµατα που περιλαµβάνουν τη χρήση βίας που στοχεύει
σε µέλη εθνικών, φυλετικών ή εθνοτικών µειονοτικών οµάδων»
και, ξανά σε εισαγωγικά, στη «βασανιστική απάνθρωπη µεταχεί-
ριση ,ή τιµωρία κρατουµένων στις φυλακές σε µετανάστες και σε
αιτούντες άσυλο από τις αρχές επιβολής του νόµου». Και αναφέ-
ρει, επίσης, εγκλήµατα που περιλαµβάνουν τη βία ή την απειλή
βίας που στοχεύει σε άτοµα της κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ. 

Δυστυχώς, όµως, η απάντηση της ελληνικής Κυβέρνησης
έδειξε ξανά πόσο αδιαφορεί για την κατάσταση του κράτους δι-
καίου στη χώρα µας. Μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών εξεδόθη
ανακοίνωση µε την οποία η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι η έκθεση
καταγράφει –λέει- «χωρίς περαιτέρω διερεύνηση καταγγελίες µη
κυβερνητικών οργανώσεων». Δηλαδή, για όλα φταίνε οι ΜΚΟ! Βε-
βαίως, η έκθεση αναφέρεται σε στοιχεία του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου, του Συµβουλίου της Ευρώπης, στις ελληνικές ανεξάρ-
τητες αρχές, όπως την Αρχή Διαφάνειας, σε οµάδα εµπειρογνω-
µόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην Ύπατη Αρµοστεία του
ΟΗΕ για τους πρόσφυγες. Όµως, δεν έχει σηµασία που όλοι
αυτοί είναι επίσηµοι διεθνείς οργανισµοί και κρατικοί ή διακρατι-
κοί θεσµοί. Αν η ελληνική Κυβέρνηση, για να ξεπλύνει τις τερά-
στιες ευθύνες της, µπορούσε να µας πει πως και το Στέιτ Ντι-
πάρτµεντ είναι ΜΚΟ, να είστε σίγουροι πως θα το έκανε. 

Σε κάθε περίπτωση εκείνο που καλούνται να προσέξουν οι πο-
λίτες είναι ότι η έκθεση-κόλαφος του Στέιτ Ντιπάρτµεντ δεν είναι
µεµονωµένο γεγονός. Αντιθέτως, είναι ένα ακόµη κρίσιµο τεκµή-
ριο προερχόµενο από τους ίδιους τους συµµάχους της Κυβέρ-
νησης, που έρχεται να προστεθεί σε µια σειρά αναφορών και
εκθέσεων τον τελευταίο καιρό από τον ΟΗΕ, την Ευρωπαϊκή Κο-
µισιόν και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και επιβεβαιώνουν ότι οι
θεσµοί της δηµοκρατίας, του πλουραλισµού και του κράτους δι-
καίου υποβαθµίζονται σοβαρά και συστηµατικά από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο και στη σηµαντικότερη αλλαγή
που, κατά τη γνώµη µας, επιχειρεί και αυτή δεν είναι άλλη από
την ίδρυση ενιαίου φορέα για τη διαχείριση των υδάτων Θεσσα-
λίας, τον «ΟΔΥΘ Α.Ε.».

Όπως είχα την ευκαιρία να πω αναλυτικότερα στη διάρκεια των
συζητήσεων της αρµόδιας επιτροπής, η Πλεύση Ελευθερίας
εντοπίζει τέσσερα βασικά προβλήµατα στη δοµή του Οργανισµού
Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας χωρίς να αναφερθώ ξανά στο ζή-
τηµα της συνταγµατικότητάς του, την οποία αµφισβητήσαµε, νω-
ρίτερα σήµερα, όταν είχαµε τη συζήτηση για την ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου.

Το πρώτο από τα σηµεία στα οποία εκφράζουµε επιφυλάξεις
αφορά τη φράση του άρθρου 3 του νοµοσχεδίου, η οποία ανα-
φέρει πως ο ΟΔΥΘ λειτουργεί, λέει, χάριν του δηµοσίου συµφέ-
ροντος µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Εµείς δεν λέµε
ότι ιδιωτικοποιείτε τη διαχείριση του νερού. Το νοµοσχέδιο εξηγεί
ότι ο ΟΔΥΘ θα έχει µια µετοχή, αξίας ενός εκατοµµυρίου ευρώ,
και ότι αυτή θα ανήκει στο κράτος και ότι τα κέρδη του δεν θα
διανέµονται αλλά θα µπαίνουν στο αποθεµατικό της επιχείρησης. 

Εν τούτοις, θεωρούµε άκρως προβληµατική την ιδέα σύστα-
σης ενός κρατικού φορέα που θα λειτουργεί µε ιδιωτικοοικονο-
µικά κριτήρια, γιατί σε µια ανώνυµη εταιρεία που θα απολαµβάνει
µονοπωλιακό καθεστώς, δηλαδή που δεν θα έχει ανταγωνισµό,
το να λειτουργεί αυτή µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια σηµαίνει
ένα και µόνο πράγµα: ότι θα µετακυλήσετε το κόστος στους κα-
ταναλωτές, δηλαδή στους πολίτες. Και γι’ αυτό θέλετε να είναι
µια επιχείρηση του δηµοσίου που να λειτουργεί µε ιδιωτικοοικο-
νοµικά κριτήρια. Είµαστε αντίθετοι σε αυτό. 
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Ταυτοχρόνως, υπάρχει µεγάλη ασάφεια ως προς το λεγόµενο
master plan και τη σχέση που έχει αυτό µε τον καινούργιο φορέα.
Η ίδρυση του φορέα αυτού προέρχεται από ένα master plan της
έκθεσης της ολλανδικής εταιρείας HVA, η οποία στο δεύτερο κε-
φάλαιό της αναφέρει συγκεκριµένα πως µια αντιµετώπιση του
προβλήµατος των πληµµυρών στη Θεσσαλία απαιτεί τη σύσταση
ενός ενιαίου φορέα. Και, βεβαίως, αυτή η έκθεση είναι προβλη-
µατική και έχει επικριθεί από αρκετούς φορείς που καλέσαµε στη
διαδικασία της ακρόασης φορέων, ιδίως από την εκπρόσωπο της
WWF, ως ερασιτεχνική και όχι επαρκώς τεκµηριωµένη.

Όµως, το ζήτηµα που προκύπτει στο νοµοσχέδιο είναι ότι ο
«ΟΔΥΘ Α.Ε.» θα πρέπει κι αυτός, λέει το νοµοσχέδιο, να εκπονή-
σει ένα άλλο master plan για τη Θεσσαλία. Με άλλα λόγια, φαί-
νεται σαν να µην εµπιστεύεστε εσείς το master plan που εκπό-
νησε η έκθεση της ολλανδικής εταιρείας την οποία εσείς ζητή-
σατε. Γιατί χρειάζεται να υπάρχει δεύτερο master plan µετά από
το πρώτο; Αυτό είναι ένα ενδιαφέρον ερώτηµα το οποίο υποβά-
λαµε στον κύριο Υπουργό στη διάρκεια των συζητήσεων της επι-
τροπής και για το οποίο δεν έχουµε λάβει ακόµα απάντηση. 

Η τρίτη ένστασή µας αφορά το γεγονός ότι ο «ΟΔΥΘ Α.Ε.»
είναι µια επιχείρηση µε πάρα πολλές συγκεντρωµένες λειτουρ-
γίες. Κατά το νοµοσχέδιο αυτός καλείται να εκπονήσει ένα νέο
master plan για τη Θεσσαλία και καλείται να το υλοποιήσει. Επί-
σης, αυτός αναλαµβάνει να ασκεί έλεγχο πάνω στην υλοποίηση
του δικού του master plan και, βεβαίως, προβλέπονται στο τέλος
µπόνους στα στελέχη του οργανισµού αυτού αν πετυχαίνουν
τους στόχους τους οποίους οι ίδιοι έχουν θέσει. 

Υπάρχει εδώ, όπως βλέπετε, ένας υπερσυγκεντρωτισµός. Και
επειδή ένα από τα πολλά αίτια των αποτυχιών της αντιµετώπισης
των φυσικών καταστροφών του καλοκαιριού -δεν ήταν βεβαίως
το µόνο αλλά ένα από τα πολλά αίτια- ήταν ο κατακερµατισµός
στην εκτέλεση ή µάλλον στη µη εκτέλεση των αντιπληµµυρικών
έργων, τα οποία, βεβαίως, δεν µπόρεσαν να αντιµετωπίσουν τις
πληµµύρες του καλοκαιριού, τώρα φαίνεται να περνάτε στο αντί-
θετο άκρο, δηλαδή σε έναν υπερσυγκεντρωτισµό ο οποίος φο-
βόµαστε ότι θα δηµιουργήσει ξανά ένα δυσλειτουργικό πλαίσιο
αντιµετώπισης της κλιµατικής αλλαγής και των πληµµυρών στο
µέλλον, αλλά για διαφορετικούς λόγους αυτή τη φορά. 

Τέλος, έρχοµαι στα θέµατα που αφορούν τις σχέσεις εργα-
σίας. Ο νέος φορέας που προβλέπει το νοµοσχέδιο, ο «ΟΔΥΘ
Α.Ε.», θα έχει πρόεδρο, αντιπρόεδρο, διευθύνοντα σύµβουλο και
αναπληρωτή διευθύνοντα σύµβουλο, οι οποίοι θα διορίζονται µε
πάρα πολύ χαµηλά προσόντα, ανησυχητικά χαµηλά προσόντα. 

Το νοµοσχέδιο απαιτεί αυτοί να έχουν ένα πτυχίο και µια πε-
νταετή πείρα σε οποιαδήποτε σταδιοδροµία του ιδιωτικού ή του
δηµοσίου τοµέα. Για να διοριστεί ένας πρόεδρος ή ένας διευθύ-
νων σύµβουλος ενός τέτοιου φορέα απαιτείται πολύ µεγαλύτερη
πείρα και, επίσης, απαιτείται εξειδικευµένη γνώση στον τοµέα τον
οποίο ο φορέας καλείται να διαχειριστεί, δηλαδή στη διαχείριση
υδάτων. Αυτά λείπουν εντελώς από το νοµοσχέδιο. Αντιθέτως,
το γεγονός ότι τα προσόντα αυτά είναι χαµηλά και µπορεί κανείς
να βρει δεκάδες χιλιάδες υποψηφίους για τις θέσεις αυτές µας
κάνουν να φοβόµαστε ότι θα υπάρξουν πελατειακοί διορισµοί. 

Επίσης, οι τέσσερις αυτές θέσεις -ο πρόεδρος, ο αντιπρό-
εδρος, ο διευθύνων σύµβουλος και ο αναπληρωτής διευθύνων
σύµβουλος- αναµένεται να παίρνουν µπόνους 15%, κάτι το οποίο
θεωρούµε ότι θα δηµιουργήσει πελατειακή σχέση ανάµεσα σε
αυτούς και στον Υπουργό ο οποίος θα εγκρίνει αν θα πάρουν
µπόνους ή όχι. Αυτό µειώνει την ανεξαρτησία της επιχείρησης
και, κατά συνέπεια, δηµιουργεί ένα πρόβληµα αποτελεσµατικό-
τητας στη λειτουργία της. 

Την ίδια στιγµή, βεβαίως, οι εργαζόµενοι του σηµερινού δηµο-
σίου φορέα, δηλαδή της Διεύθυνσης Υδάτων Στερεάς Ελλάδας
Θεσσαλίας που αναλαµβάνει τη διαχείριση υδάτων, θα µεταφερ-
θούν σε µια επιχείρηση που είναι ιδιωτικού δικαίου και η οποία
θα λειτουργεί µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Ο κύριος Υπουρ-
γός, όταν το θέσαµε αυτό στην επιτροπή, είπε πως θα φέρει νο-
µοτεχνική βελτίωση. Ακόµη δεν την έχουµε δει και η πρότασή του
να αποσπαστούν αυτοί οι εργαζόµενοι στον νέο φορέα δεν µας
πείθει ότι θα υπάρξει πλήρης εγγύηση των εργασιακών τους δι-
καιωµάτων, δεδοµένου ότι είναι εργαζόµενοι του δηµοσίου

τοµέα, οι οποίοι έχουν προσληφθεί µε ΑΣΕΠ και οι οποίοι έχουν
οργανικές θέσεις εγγυηµένες. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, φοβόµαστε ότι η σύσταση αυτού
του φορέα πρόκειται να δηµιουργήσει ένα µνηµείο αναποτελε-
σµατικότητας λόγω του υπερβολικού συγκεντρωτισµού του και
του ασαφή χαρακτήρα του ως κρατικού φορέα που προβλέπεται
να λειτουργεί µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Επίσης, δεδοµένου
ότι ο φορέας µπορεί να αναθέσει έργα στον ιδιωτικό τοµέα ανη-
συχούµε ότι δηµιουργείτε εκεί άλλον έναν κόµβο διαπλοκής δη-
µοσίου- ιδιωτικού τοµέα.

Γι’ αυτούς τους λόγους η Πλεύση Ελευθερίας είναι αντίθετη
µε τη σύσταση αυτού του νέου φορέα και έχει ζητήσει τα σχετικά
άρθρα 3 µε 13 να αποσυρθούν από το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καζαµία.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και µετά κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για µια παρέµ-
βαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά την κ. Τζάκρη.
Μάλιστα.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σκυ-

λακάκης σήµερα θα πρέπει να αισθάνεται πολύ περήφανος γιατί
θα αντιµετωπίσει τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής µε 132
άρθρα µόλις, παρεµβαίνοντας στους τοµείς των νερών, των
δασών, της ενεργειακής ασφάλειας, της αστικής ανθεκτικότητας
και της καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης. Σήµερα µας
έφερε τέσσερα νοµοσχέδια στο πακέτο του ενός για να προκύ-
ψουν, βρε αδερφέ, και οικονοµίες κλίµακος. Και έρχεται να υλο-
ποιήσει µε βιασύνη µάλιστα το πόρισµα µιας ολλανδικής εται-
ρείας, η οποία –ακούστε- δεν έχει καµµία απολύτως εµπειρία
στην αντιµετώπιση των καταστροφών από την κλιµατική αλλαγή
αλλά δραστηριοποιείται στην εµπορική εκµετάλλευση εκτάσεων
γης και µάλιστα στις ολλανδικές αποικίες, έχοντας µάλιστα προ-
καλέσει ήδη σοβαρά προβλήµατα µε εξώσεις, µε φυλετικά προ-
βλήµατα και συγκρούσεις και άλλα προβλήµατα υγείας σε
πολλές αφρικανικές χώρες. 

Κύριε Υπουργέ, τελικά όµως δεν το βάζετε κάτω. Το προσπα-
θήσατε µε την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ και συνεχίζετε την ίδια αντι-
συνταγµατική διαδροµή, αγνοώντας επιδεικτικά την απόφαση
190 του 2022 του Σ.τ.Ε., η οποία σας είπε ρητά ότι αυτού του εί-
δους οι επιχειρήσεις δεν επιτρέπεται να επιδιώκουν προεχόντως
ή παραλλήλως οικονοµικούς σκοπούς. Και επανέρχεστε µε τον
πηχυαίο τίτλο «Εκσυγχρονισµός της προστασίας των υδάτων»,
όπου µε τον όρο εκσυγχρονισµό εννοείτε τον Οργανισµό Διαχεί-
ρισης Υδάτων Θεσσαλίας, δηλαδή µια ανώνυµη εταιρεία που θα
διαχειρίζεται τα νερά της Θεσσαλίας σύµφωνα µε τους κανόνες
της ιδιωτικής οικονοµίας κατά ρητή µάλιστα διατύπωση του άρ-
θρου 3 παράγραφος 2 του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Έχω
όµως βάσιµες υποψίες, κύριε Υπουργέ, ότι και η τύχη αυτού του
νοµικού προσώπου θα είναι παρόµοια µε αυτή της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, έχουµε
µπροστά µας µια déjà vu κατάσταση. Πρώτα φτιάχνετε µια ρυθ-
µιστική αρχή, στη συνέχεια δηµιουργείτε µία ή περισσότερες
ανώνυµες εταιρείες, στη συνέχεια προχωράτε στη µετοχοποίηση
και την ιδιωτικοποίησή τους και κάπως έτσι ένα δηµόσιο αγαθό
καθίσταται εµπόρευµα. 

Μετά τις καταστροφικές πληµµύρες της Θεσσαλίας έρχεστε
εδώ να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι επί της ουσίας για όλο το
κακό φταίει το κακό δηµόσιο και τώρα µια ιδιωτική εταιρεία θα
αναλάβει τα πάντα, τη διαχείριση, την προστασία, τη χρήση των
υδάτων, καθώς και τα αντιπληµµυρικά έργα που θα πρέπει να γί-
νουν στην περιοχή. Εκµεταλλεύεστε την καταστροφή που συνέβη
στη Θεσσαλία για να προωθήσετε αυτή την ιδιωτικοποίηση των
νερών στη Θεσσαλία, αφού θα περάσουν στα χέρια των παρόχων
υπηρεσιών νερού, οι οποίοι θα λειτουργούν µε καθαρά ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια και καταστροφικά αποτελέσµατα, όπως
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έχει αποδειχθεί, αφού η ιδιωτικοποίηση του νερού, όπου επιχει-
ρήθηκε, υπήρξε οδυνηρή εµπειρία για πολλές χώρες. Στην Πορ-
τογαλία, στη Γαλλία, στην Ιρλανδία η διαχείριση του νερού
επανακρατικοποιείται, γιατί αυτό που καταγράφηκε από την πε-
ρίοδο της ιδιωτικοποίησης ήταν η αύξηση των τιµολογίων µε την
παράλληλη ελλιπή συντήρηση των δικτύων ύδρευσης. 

Συστήνετε, λοιπόν, τον «ΟΔΥΘ Α.Ε.», τον οποίον το ελληνικό
δηµόσιο «προικίζει» σε πρώτη φάση µε ένα εκατοµµύριο ευρώ, ο
οποίος θα διοικείται από διοικητικό συµβούλιο που θα αµείβεται
µε υψηλότατους µισθούς. Τρία εκατοµµύρια προβλέπετε ετησίως
για δέκα τέτοια στελέχη και ένα δικηγόρο. Και το καλύτερο; Η τι-
µολογιακή πολιτική του «ΟΔΥΘ Α.Ε.», όπως βεβαίως αναµενόταν,
αφού γίνεται ανώνυµος εταιρεία θα διαµορφώνεται σύµφωνα µε
την ανάγκη κάλυψης των αντίστοιχων λειτουργικών δαπανών. 

Επιπλέον, στον ΟΔΥΘ µεταφέρονται όλοι οι οργανισµοί εγ-
γείων βελτιώσεων της Θεσσαλίας οι οποίοι καταργούνται ταυτό-
χρονα µε τη µεταφορά. Παράλληλα µεταφέρονται στον ΟΔΥΘ,
όπως επίσης αναµένεται, και οι υπάλληλοι των αντίστοιχων υπη-
ρεσιών της περιφέρειας και της αποκεντρωµένης διοίκησης κι
έτσι αυτούσια τµήµατα του κράτους µε «προίκα» κεφάλαιο –και
όταν λέω κεφάλαιο δεν εννοώ τίποτα ρευστό, εννοώ πάγιες υπο-
δοµές, εξοπλισµό και εργαζόµενους- µεταφέρονται σε µία ανώ-
νυµη εταιρεία.

Επιπλέον, η πρώτη πράξη του «ΟΔΥΘ Α.Ε.» θα είναι η εξό-
φληση των χρεών των οργανισµών εγγείων βελτιώσεων στους
παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας µε επιδότηση από το κράτος του
75% των συνολικών οφειλών. 

Με λίγα λόγια το κράτος, όταν θέλει, βρίσκει χρήµατα να εξο-
φλήσει τα χρήµατα των ΟΕΒ προς τους παρόχους ηλεκτρικής
ενέργειας προκειµένου να µην υπάρχει καµµία επιβάρυνση στη
νέα ανώνυµη εταιρεία όταν για τη συντήρηση των δικτύων αµέ-
σως µετά τον «Ντάνιελ» στη Θεσσαλία ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης έλεγε ότι δεν είχε χρήµατα και βιάζεστε να τελειώσετε
µε το παρόν νοµοσχέδιο, ενώ επί πέντε χρόνια δεν επικαιροποι-
ήσατε ούτε το σχέδιο διαχείρισης των πληµµυρών ούτε και τα
σχέδια διαχείρισης των λεκανών απορροής των ποταµών. Και το
αποτέλεσµα είναι ένα ακόµη success story του επιτελικού κρά-
τους καθώς η χώρα µας παραπέµπεται στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο για τις δικές σας ανεπάρκειες.

Όσον αφορά τα δάση, τα οποία αποτελούν µια από τις βασι-
κότερες πηγές εισοδήµατος για τις τοπικές κοινωνίες, είπατε,
κύριε Υπουργέ, ότι σήµερα κατεδαφίζετε το υπάρχον σύστηµα
ελέγχου και µεταφοράς δασικής βιοµάζας που θεωρείται ότι είναι
η βασική αιτία των πυρκαγιών. Δηµιουργείτε προς τούτο υβριδικά
σχήµατα που είναι αγροτικοί συνεταιρισµοί σε συνεργασία µε
ιδιώτες, για να βγάλουν από τα δάση τη βιοµάζα και να µην καί-
γονται. Εισάγετε έτσι διά της πλαγίας οδού στη διαχείριση του
δασικού πλούτου αυτή τη φορά µεγάλες επιχειρήσεις ξυλοβιο-
µηχάνων, εξυπηρετώντας για µια ακόµη φορά τα µεγάλα συµφέ-
ροντα του κλάδου, εξού και το κριτήριο του ετήσιου κύκλου
εργασιών, αλλού 5 και αλλού 3 εκατοµµύρια ευρώ. Το επιβεβαί-
ωσε, βεβαίως, αυτό και η κ. Γεωργιάδου, µέλος του διοικητικού
συµβουλίου της ΠΟΓΕΔΥ, αφήνοντας από την άλλη τη δασική
υπηρεσία που διαθέτει την τεχνογνωσία να διαχειρίζεται ολοκλη-
ρωµένα και συνολικά το δασικό οικοσύστηµα δραµατικά υποστε-
λεχωµένη να παρακµάζει και να αργοπεθαίνει, φτάνοντας στα
σηµερινά αποτελέσµατα τα δάση µας να καίγονται µε µηδέν µπο-
φόρ ή και να καίγονται πριν ακόµη ξεκινήσει η αντιπυρική περίο-
δος.

Όσον αφορά τώρα στην ενίσχυση της ενεργειακής ασφάλειας
και προώθησης των ΑΠΕ, αφού οι ενεργειακές κοινότητες δεν
µπορούν να βρουν χώρο στο δίκτυο και αφού καταργείτε τον ει-
κονικό ενεργειακό συµψηφισµό, τις βάζετε και πρόωρα σε αντα-
γωνιστικές διαδικασίες ανεξαρτήτως τύπου που σηµαίνει
προβάδισµα για τους µεγάλους «παίκτες». Στην ουσία θα εξυπη-
ρετούνται οι εργολάβοι, που είναι αυτό το καινούργιο σχήµα που
δηµιουργείται, που θα αντικαθιστούν τις ΑΠΕ και θα πωλούν το
ρεύµα στις ενεργειακές κοινότητες. 

Δανείζοµαι, βεβαίως, αυτό που είπε ο Δήµαρχος του Αγρινίου
-είναι δικός σας Δήµαρχος- ο κ. Παπαναστασίου, ο οποίος έχει
κάνει ενεργειακή κοινότητα και περιµένει δύο ολόκληρα χρόνια

για να συνδεθεί στο δίκτυο γιατί δεν υπάρχει χώρος όπως αντι-
λαµβάνεστε -είναι κορεσµένος- αφού έχει καλυφθεί από τους µε-
γάλους του κλάδου. Είπε χαρακτηριστικά ο άνθρωπος αυτός ότι
πουθενά δεν υπάρχει πρόθεση της Κυβέρνησης για να µειωθεί
το κόστος ενέργειας στους δήµους και κατ’ επέκταση στα τιµο-
λόγια που πληρώνουν οι δηµότες στους δήµους ενώ αυτό θα
έπρεπε να είναι πρώτη προτεραιότητα της πολιτείας. 

Εν τω µεταξύ, µε το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» δηµιουργείτε µια
ενεργειακή κοινότητα πολιτών, όπου και πάλι προκρίνεται ο συ-
γκεντρωτισµός σε βάρος των αρχών του συνεργατισµού και, ου-
σιαστικά, οδηγείτε σε αφανισµό ακόµη και τις ήδη λειτουργούσες
και υγιείς ενεργειακές κοινότητες. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα κάνω µια µικρή αναφορά στην
αστική πολιτική και στα σχέδια αστικής ανθεκτικότητας που είναι
και η αρµοδιότητά σας. Χωρίς να έχετε προβεί µέχρι σήµερα σε
κανέναν απολογισµό, εµφανίζετε χωρίς λόγο και αιτία αυτές τις
αφηρηµένες έννοιες που στην ουσία αποδυναµώνουν το Εθνικό
Συµβούλιο Χωροταξίας. Αντικαθιστάτε την υφιστάµενη δοµή, δη-
λαδή τα κεντρικά και περιφερειακά παρατηρητήρια που είχαν
εξασφαλισµένο προσωπικό και χρηµατοδότηση, χωρίς καµµία αι-
τιολόγηση και χωρίς να έχετε προχωρήσει σε καµµία επί της ου-
σίας πολιτική ελέγχου. Προκρίνετε την αστική ευηµερία που
ταιριάζει απόλυτα µε την αύξηση του ύψους κατά τρία µέτρα στα
κτήρια, µε περισσότερο τσιµέντο δηλαδή, παρά την απόφαση του
Ε’ τµήµατος του Σ.τ.Ε. που την έκρινε αντισυνταγµατική και αντί-
θετη µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.

Όσον αφορά στο µεγάλο πρόβληµα της αυθαίρετης δόµησης,
καµµία από τις πολιτικές ελέγχου τον τελευταίο χρόνο δεν έχει
αποδώσει αφού οι όποιοι µηχανισµοί αναπτύχθηκαν, αποδείχθη-
καν, κυρίως, εισπρακτικοί. Ωστόσο, είναι φανερό ότι δεν επιθυ-
µείτε να καταστείλετε την αυθαίρετη δόµηση που σε αρκετές
περιπτώσεις απειλεί περιβαλλοντικά αγαθά µεγάλης αξίας, αφού
ακόµη και για τις καταγγελίες βάζετε διάφορα εµπόδια όπως
αυτό το παράβολο των 200 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας συνεχίζει ακάθεκτη στον δρόµο που χάραξε τον Ιούλιο
του 2019. Ιδιωτικοποιεί τα πάντα προς όφελος των λίγων και
εκλεκτών φίλων της και σε βάρος του ελληνικού λαού. Ο σχεδια-
σµός και η εποπτεία της διαχείρισης των υδατικών πόρων της
χώρας αλλά και η εποπτεία των παρόχων υπηρεσιών ύδατος είναι
ευθύνη της πολιτείας. Το νερό δεν µπορεί να µετατραπεί σε µια
ακόµη µπίζνα δισεκατοµµυρίων για λίγους και εκλεκτούς το ίδιο
και η διαχείριση των δασών. 

Έχουµε για µια ακόµη φορά µια κακή και αναποτελεσµατική
νοµοθέτηση και είναι υποκριτική η στάση της Κυβέρνησης τόσο
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής όσο και για την
προστασία του περιβάλλοντος ακόµα και για την ίδια τη Θεσσα-
λία την πολύπαθη που έχει πληγεί από τις ανείπωτες καταστρο-
φές, για την ίδια την αγροτική γη, για την αγροτική ανάπτυξη και
για την επισιτιστική ασφάλεια της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Τζάκρη.
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου για µια παρέµ-
βαση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα κάνω την οµιλία µου αύριο. Θέλω παρ’ όλα αυτά σε αυτή
τη συνεδρίαση και εν όψει του ότι η συζήτηση του νοµοσχεδίου
θα συνεχιστεί και αύριο αλλά και εν όψει της κατάστασης στην
οποία βρισκόµαστε να κάνω κάποιες παρατηρήσεις σύντοµα
διότι θεωρώ ότι είµαστε όλοι προ των ευθυνών µας και, κυρίως,
οι απόντες. Κύριε Πλεύρη, είστε πάλι δύο Βουλευτές από την Νέα
Δηµοκρατία, άδεια τα έδρανα.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δύο, αλλά καλοί.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, δύο αλλά καλοί, µου λέτε. Παρ’ όλα αυτά, όµως,
είναι απόντες οι υπόλοιποι εκατόν πενήντα έξι και αυτό είναι κάτι
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πάρα πολύ σοβαρό. Η Βουλή συνεδριάζει κενή, κενές οι επιτρο-
πές …

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν είναι υποχρεωµένοι να είναι εδώ
όλη την ώρα. Βρίσκονται και σε επιτροπές και αλλού.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν έχει υποχρέωση; Δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή επι-
τροπή αλλά και στις επιτροπές που ήµασταν σήµερα, άδειες ήταν
οι επιτροπές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μαζί ήµασταν επάνω στις επιτροπές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εντάξει, λοιπόν, αν θέλετε να το δικαιολογήσετε αυτό.
Σε εµένα θα επιτρέψετε να έχω άλλη άποψη και για τον κοινο-
βουλευτισµό και για τα καθήκοντά µας απέναντι στους πολίτες
και για το τι περιµένουν οι πολίτες σε µια χώρα διαλυµένη εντε-
λώς από αβελτηρίες δεκαετιών, από διαφθορά και διαπλοκή ρι-
ζωµένες στην κρατική λειτουργία και στην κυβερνητική πράξη. Τι
αναµένουν οι πολίτες οι οποίοι έχουν διαπιστώσει ότι ζουν στη
χώρα του «πάµε και όπου βγει», στη χώρα όπου νέα παιδιά, ερ-
γαζόµενοι και µεγαλύτεροι άνθρωποι, µανάδες, πατεράδες µπαί-
νουν σε ένα τρένο, που γνωρίζουν οι υπεύθυνοι ότι υπάρχει
σοβαρότατος κίνδυνος να συγκρουσθεί, µπαίνουν σε µία διαδι-
κασία όπου γνωρίζουν οι αρµόδιοι ότι τους βάζουν σε κίνδυνο
ζωής ή θανάτου και παρ’ όλα αυτά, µία Κυβέρνηση µέχρι σήµερα
δεν έχει αναλάβει τις ευθύνες της. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται
µόνο για να χειροκροτήσει τον υπαίτιο κ. Καραµανλή και τον υπαί-
τιο κ. Μητσοτάκη, δεν έρχεται για τη νοµοθετική λειτουργία και
την ίδια ώρα και ο Πρωθυπουργός δεν έρχεται στη Βουλή. Συ-
µπληρώνουµε σήµερα δέκα µήνες από τις εκλογές που ανέδειξαν
την παρούσα Βουλή και ο Πρωθυπουργός έχει έρθει ελάχιστες
φορές στη Βουλή, ελάχιστες, πραγµατικά. Νοµίζω ότι έχει σπάσει
το αρνητικό ρεκόρ απουσίας Πρωθυπουργού από την κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Ίσως να τον ανταγωνίζονται και άλλοι -και θα
έχει ενδιαφέρον ποιους θα δείξετε- όµως, είναι ένας Πρωθυπουρ-
γός που και αύριο Παρασκευή δεν θα έρθει -για δέκατη έβδοµη
φορά δεν θα έρθει- να απαντήσει στις επίκαιρες ερωτήσεις µου
για τις γυναικοκτονίες, για την ποινικοποίηση της γυναικοκτονίας
ως αυτοτελούς αδικήµατος. Δεν θα έρθει να απαντήσει στην επί-
καιρη ερώτησή µου, που για πολλοστή φορά καταθέτω, για την
ασφάλεια στις αεροµεταφορές, που είναι πλήρης ανασφάλεια
των αεροµεταφορών. Δεν θα έρθει να απαντήσει για το κράτος
δικαίου. Δεν θα έρθει να απαντήσει για τη γενοκτονία στη Γάζα
σε βάρος του παλαιστινιακού λαού και για την ανιστόρητη εξω-
τερική πολιτική που ασκεί και η ελληνική Κυβέρνηση και η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Γενικώς δεν θα έρθει να απαντήσει.

Την Κυβέρνηση εκπροσωπεί και τώρα Υφυπουργός. Γενικά
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο έρχονται να απαντήσουν Υφυπουρ-
γοί. Δεν έρχονται κατά κανόνα οι Υπουργοί. Οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας δεν κάνουν κοινοβουλευτικό έλεγχο. Είναι µε-
τρηµένα στα δάχτυλα τα παραδείγµατα κάποιων λίγων Βουλευ-
τών, µε τοπικά ζητήµατα, που κάνουν έναν υποτυπώδη κοινο-
βουλευτικό έλεγχο στην Κυβέρνηση. 

Ουσιαστικά έχουµε µία ακραία υποβάθµιση της κοινοβουλευ-
τικής λειτουργίας και αυτό είναι καλό να το λέµε και να το θυµό-
µαστε ιδίως όταν διαπιστώνουµε ότι έχουν ανοίξει διάπλατα οι
πόρτες για τη βία, για τη λεκτική βία, για την πρακτική ξεκαθαρί-
σµατος λογαριασµών µέσα στο Κοινοβούλιο. Ας µην εντυπωσιά-
ζονται εκείνοι οι οποίοι διά της απουσίας τους απαξιώνουν
συνολικά τη θεσµική λειτουργία του Κοινοβουλίου. Και ας ανα-
ληφθεί επιτέλους µία ευθύνη -εγώ τα λέω κάθε εβδοµάδα και στη
Διάσκεψη των Προέδρων- να υπάρχει µία Βουλή µε παρουσία,
ζωντανή, µε τους Βουλευτές εδώ και όχι ένα φάντασµα Βουλής
που νοµοθετεί ερήµην. 

Ποιοι είναι που θα ψηφίσουν εκατόν τριάντα και παραπάνω
άρθρα εφ’ όλης της ύλης; Ποιοι; Οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας έρχονται µόνο για να µιλήσουν και φεύγουν. Και έχει
εγκαθιδρυθεί και αυτό το ιδιότυπο δικαίωµα που το υπερασπίζο-
νται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ότι δεν κάνει να περιµέ-
νουν κιόλας ακούγοντας άλλους Βουλευτές. Όχι. Πρέπει να

έρχονται, να µιλάνε και να φεύγουν. Και άµα περιµένουν ζηµιώ-
νονται. Λες και δεν καταβάλλονται αποζηµιώσεις στους Βουλευ-
τές για την παρουσία τους. 

Η κατάσταση αυτή δεν είναι αποδεκτή από εµάς. Η Πλεύση
Ελευθερίας πιστεύει σε µία Βουλή ζωντανή. Γι’ αυτό και είπαµε
και το υποσχεθήκαµε και το πράξαµε ότι θα δώσουµε ζωή στη
Βουλή. Θα ζωντανέψουµε την κοινοβουλευτική διαδικασία και
αυτό κάνουµε. Έξι Βουλευτές είµαστε παρόντες και παρούσες
σε όλες τις διαδικασίες και ως Αρχηγός -η µοναδική γυναίκα Αρ-
χηγός Κοινοβουλευτικής Οµάδας- είµαι παρούσα σε όλες τις συ-
ζητήσεις και στις επιτροπές. 

Σήµερα µε φρενήρη τρόπο εισάγονται πάµπολλα άρθρα που
αφορούν το περιβάλλον, µε ρυθµίσεις βαρύτατα επιζήµιες για το
περιβάλλον και βιάζεστε να νοµοθετήσετε προκειµένου να υλο-
ποιηθεί η δεύτερη προτροπή µετά το «πάµε και όπου βγει», που
είναι το «πάµε και όσα φάµε». «Πάµε και όσα φάµε». Αυτά τα
οποία απεργάζεστε στα αλήθεια, είναι οι αναθέσεις έργων που
εµπλέκουν κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης. Αυτά που σας απα-
σχολούν στα αλήθεια είναι πώς θα πετύχετε εκταµιεύσεις κονδυ-
λίων. Καθόλου δε νοιάζεστε για το περιβάλλον και αυτό απο-
δεικνύεται από την ακραία εγκατάλειψη του περιβάλλοντος. 

Και την ίδια ώρα, λεηλατείτε θεσµικές εγγυήσεις του κράτους,
όπως είναι η δικαιοσύνη, µε το νέο έκτρωµα που σήµερα συζη-
τιόταν στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, που
θα αποσαθρώσει και θα σµπαραλιάσει, στην κυριολεξία, τη δικα-
στική λειτουργία στη χώρα. 

Οι τοπικές κοινωνίες βράζουν, στο Μεσολόγγι, στη Θήβα, στην
Τριφυλία, σε όλη την επικράτεια βράζουν, διότι καταργείτε δικα-
στήρια. Βράζουν οι δικηγόροι και οι δικηγορικοί σύλλογοι, διότι
υπονοµεύεται η δικαστική λειτουργία. Βράζει ο κόσµος των δικα-
στικών λειτουργών, που ήδη υπονοµευµένα λειτουργεί σε µία
συνθήκη δυστυχώς εξαρτηµένης και πολλές φορές εξανδραπο-
δισµένης δικαιοσύνης, που σε πολλές περιπτώσεις, όπως είναι η
περίπτωση του Βόλου, φτάνει να ελέγχεται από φαύλες δηµοτι-
κές αρχές, όπως είναι η δηµοτική αρχή Μπέου. Βράζει, λοιπόν, η
δικαιοσύνη γιατί καταργείτε και έναν βαθµό, τα ειρηνοδικεία.
Ετοιµάζεστε να ρίξετε µία βόµβα στην πρόσβαση των πολιτών
στη δικαιοσύνη, εφαρµόζοντας πρακτικές και τακτικές απόλυτης
ακύρωσης της συνταγµατικής αρχής της αποκέντρωσης. Διότι,
πια, οι πολίτες σε ακόµη περισσότερες γωνιές της πατρίδας µας
δεν θα έχουν πρόσβαση σε δικαστήρια και δικαστήρια που µέχρι
σήµερα λειτουργούν άψογα θα καταργηθούν ή θα γίνουν µετα-
βατικά ή θα γίνουν δικαστήρια - φαντάσµατα για να προσοµοι-
άζουν στη Βουλή - φάντασµα και την Κυβέρνηση - φάντασµα.
Εξήντα Υπουργοί και κάθε φορά έχουµε έναν Υφυπουργό να εκ-
προσωπεί την Κυβέρνηση. Εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές και
µετρηµένοι στα δάχτυλα του ενός χεριού. Τώρα δύο. Μία φορά
ήταν µία τσάντα µόνο στα έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι πολύ σοβαρό αυτό που συµβαίνει και φυσικά η υπονό-
µευση του κράτους δικαίου πρέπει να ανησυχεί όλους µας, όπως
ανησυχεί όλους µας το γεγονός ότι οι πολίτες διαπιστώνουν ότι
δεν έχουν πια οι ίδιοι εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Το τελευταίο
προπύργιο της εµπιστοσύνης της κοινωνικής έχει καταρρεύσει.
Και οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης σε υποθέσεις κορυφαίες και
στην εθνική υπόθεση του εγκλήµατος των Τεµπών είναι αυτές
που καταρρακώνουν την εµπιστοσύνη της κοινωνίας στη δικαιο-
σύνη και δικαίως. Και οι ευσυνείδητοι δικαστικοί λειτουργοί, που
δεν ξεπουλούν το καθήκον τους και τη λειτουργική τους ανεξαρ-
τησία, καλούνται να αποκαταστήσουν αυτά που εσείς µε τις πρα-
κτικές σας κατακρηµνίζετε.

Θα µιλήσω για το πεδίο των υδάτων και το πεδίο των δασών
για να πω ότι είναι ντροπιαστικό µετά τις τροµακτικές πυρκαγιές
του περασµένου καλοκαιριού για τις οποίες η Πλεύση Ελευθε-
ρίας ενηµέρωσε εγκαίρως πριν ξεσπάσουν, παρενέβη εγκαίρως
-εγώ προσωπικά από την πρώτη µου οµιλία στη Βουλή µίλησα για
την πολιτική προστασία και την πυροπροστασία και τη δασοπυ-
ροπροστασία- µετά τις βιβλικές πληµµύρες που ανέδειξαν την
απόλυτη έλλειψη υποδοµών, υποδοµών χρυσοπληρωµένων στη
Θεσσαλία µετά τον «Ιανό», ο κ. Μητσοτάκης τρεις µέρες πριν το
δυστύχηµα, το έγκληµα των Τεµπών, 1 δισεκατοµµύριο κόµπαζε
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και χτύπαγε στην πλάτη τον κ. Αγοραστό ότι έδωσε στη Θεσσα-
λία. Για τι πράγµα; Για ανύπαρκτα, ακατάλληλα, δυσλειτουργικά,
επικίνδυνα, φερόµενα, υποτιθέµενα αντιπληµµυρικά έργα. Απάτη
δηλαδή. Απάτη σε βάρος και των συµφερόντων του ελληνικού
δηµοσίου, απάτη σε βάρος των συµφερόντων του ελληνικού
λαού, απάτη σε βάρος και των συµφερόντων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Σαφέστατα θα πρέπει να ελεγχθεί και η ίδια η Ευρω-
παϊκή Ένωση και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή γι’ αυτές τις εκταµιεύ-
σεις, γι’ αυτές τις εγκρίσεις κονδυλίων, για ανύπαρκτα έργα, είτε
µιλάµε για τον σιδηρόδροµο, είτε µιλάµε για τα αντιπληµµυρικά,
είτε µιλάµε για εθνικές οδούς, είτε µιλάµε για ό,τι άλλο από αυτά
τα οποία διαφηµίζετε, χρυσοπληρώνετε και στο τέλος οι πολίτες
παραλαµβάνουν είτε µακέτες είτε τον λογαριασµό της δικής σας
απρονοησίας, αµεριµνησίας, εγκληµατικής παράλειψης ενερ-
γειών και συνολικής περιφρόνησης για την ανθρώπινη ζωή, για
το περιβάλλον, για το κοινωνικό σύνολο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε,
φτάσαµε τα δεκαπέντε λεπτά. Αυτό δεν είναι παρέµβαση, µε συγ-
χωρείτε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µην ανησυχείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συντοµεύετε σας
παρακαλώ. Υπάρχουν και οι Βουλευτές που περιµένουν να µιλή-
σουν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είπατε ότι θα κάνετε
µια παρέµβαση. Φυσικά η ανοχή υπάρχει πάντα και επιδεικνύεται
από το Προεδρείο. Με συγχωρείτε, φτάσαµε δεκαπέντε λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με συγχωρείτε, µε διακόπτετε την ώρα που µιλάω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, σας διακόπτω
για να σας υπενθυµίσω τον χρόνο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καλώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλάτε δεκατέσ-
σερα λεπτά και πενήντα δευτερόλεπτα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εξανίστασθε ως Βουλευτής του ΚΚΕ επειδή µιλώ αυτή
τη στιγµή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να συνεχί-
σετε; Μιλήστε. Εγώ δεν σας στερώ τον λόγο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, σας παρακαλώ. Ως Βουλευτής του ΚΚΕ εξανίστα-
σθε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας υπενθυµίζω ότι
κάποια στιγµή θα πρέπει να ολοκληρώσετε, διότι ζητήσατε πα-
ρέµβαση και η οµιλία σας θα γίνει αύριο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Λαµπρούλη… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να µιλήσετε;
Μιλήστε, λοιπόν, όσο θέλετε. Τι άλλο να σας πω; Εάν δεν µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε, λυπάµαι πολύ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Λαµπρούλη, όχι, εγώ δεν συνεννοούµαι σε τέτοιο
επίπεδο ούτε και στο επίπεδο που σήµερα δεν είπατε κουβέντα
για το γεγονός ότι προγραµµατίζεται Τρίτη - Τετάρτη να συζητη-
θεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα µου υποδεί-
ξετε εσείς το αν θα µιλάω, το πότε θα µιλάω και το πόσο θα
µιλάω. Ασχοληθείτε µε τα του οίκου σας. Πέστε αυτά που θέλετε
να πείτε και σας παρακαλώ πολύ συντοµεύετε. Είναι κρίµα. Πε-
ριµένουν άλλοι είκοσι συνάδελφοι να µιλήσουν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Λαµπρούλη, κύριε Βουλευτή του ΚΚΕ, θα σας πω
τα εξής. Πρώτον, εσείς διακόψατε την οµιλία πολιτικού Αρχηγού.
Δεύτερον, το κάνετε κατά σύστηµα και το κάνετε σε εµένα µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατ’ αρχάς µιλάµε
για παρέµβαση. Ζητήσατε παρέµβαση. Δεν κάνετε οµιλία. Σας
παρακαλώ πολύ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μη µε διακόπτετε παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν κάνετε οµιλία.

Ζητήσατε παρέµβαση. Όπως ξέρετε, έχετε δικαίωµα όλοι οι πο-
λιτικοί Αρχηγοί πεντάλεπτη πρώτη παρέµβαση και δύο τρίλεπτες,
φυσικά µε την αντίστοιχη ανοχή. Φτάσαµε τα δεκατεσσεράµιση
λεπτά, δεκαπέντε σχεδόν λεπτά. Περίµενα κι εσείς να δείξετε µία
συγκράτηση στην οµιλία σας για να ακολουθήσουν οι οµιλίες των
συναδέλφων Βουλευτών.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ακούστε, κύριε Λαµπρούλη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ το κλείνω εδώ.
Μιλήστε όσο θέλετε και ας κριθούµε όλοι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα θεωρήσετε ότι είναι η οµιλία µου. Εγώ θα αναφερθώ
στο ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι οµιλία;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, ναι. Γιατί µε εµποδίζετε και δεν θα το επιτρέψω. Θα
θεωρήσετε ότι είναι η οµιλία µου. Θα επανέλθω αύριο σε συντο-
µία, όσο µου επιτραπεί. 

Εγώ θα επικαλεστώ ότι ο Αντιπρόεδρος του ΚΚΕ, ο κ. Λα-
µπρούλης παρενέβη την ώρα που έλεγα για το 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ το οποίο επεκαλείτο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ότι δόθηκε
µετά τον «Ιανό». Παρενέβητε την ώρα που έλεγα για τα Τέµπη,
για τα δάση, για τις πληµµύρες. Είναι η πολλοστή φορά που το
κάνετε. Λειτουργείτε κατά σύστηµα µε έναν τρόπο που είναι πολύ
ξεκάθαρος ότι εξυπηρετεί την Κυβέρνηση, η οποία αυτό το αφή-
γηµα θέλει να πλάσει και το υποστηρίζετε, ότι υπάρχει µια ενο-
χλητική Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας, η Ζωή Κωνστα-
ντοπούλου, η οποία µιλάει πολύ και µας ενοχλεί. Και δεν ενοχλεί
µόνο την Κυβέρνηση. Ενοχλεί και το ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για σας, λοιπόν, τα
χρονοδιαγράµµατα ισχύουν για όλους τους άλλους εκτός από
εσάς την ίδια. Λυπάµαι πολύ και σας λέω για δεύτερη, για τρίτη
ίσως φορά ότι η αντιπαράθεση αυτή που προσπαθείτε ή επιδιώ-
κετε απέναντί µου δεν στοχεύει εµένα προσωπικά. Στοχεύει το
Κοµµουνιστικό Κόµµα. Αυτός είναι ο καηµός σας, αλλά δεν σας
βγαίνει και δεν πρόκειται να σας βγει, κυρία Κωνσταντοπούλου.

Συνεχίστε την οµιλία σας, µε την αντίστοιχη ανοχή στο πλαίσιο
µιας οµιλίας πολιτικού Αρχηγού. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Λαµπρούλη, ακούστε λίγο για να καταλάβετε
πολύ καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα αντιδικήσω
άλλο. Δεν πρόκειται να σας απαντήσω. Εγώ το κλείνω εδώ το
θέµα. Συνεχίστε την οµιλία σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς δεν κλείνετε κανένα θέµα. Με εµποδίζετε στην
οµιλία µου, κάτι που δεν έχετε κάνει σε κανέναν πολιτικό Αρχηγό.
Και αυτός ο σεξισµός είναι σύµφυτος µε την αντίληψη του Προ-
έδρου σας που είπε ότι οι φοιτήτριες αναζητούν sugar daddies
για να τους πληρώνουν τα δίδακτρα. Και γενικώς αυτή η «αντρί-
λα» την οποία εκφράζετε κι εσείς και ο κ. Παφίλης και εδώ µέσα
και στη Διάσκεψη των Προέδρων, θα πρέπει κάποια στιγµή να
επισηµανθεί. Διότι µε αυτό τον τσαµπουκά ότι εσείς µόνον µιλάτε
και εσείς µόνο έχετε δικαίωµα να υπερβαίνετε τον χρόνο και ο κ.
Παφίλης έχει δικαίωµα να µιλάει πενταπλάσιο χρόνο, χωρίς να
τον διακόπτει κανείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αποφασίστε πώς
µας θέλετε. Να µιλάµε, όπως είπατε τώρα, ή να µη µιλάµε, όπως
µας καταλογίζετε ότι δεν µιλάµε, τάχα, στη Διάσκεψη ή σε συνε-
δριάσεις και πάει λέγοντας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τώρα από τη θέση του Αντιπροέδρου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προκαλείτε συνεχώς,
αντί να µιλήσετε γι’ αυτό που θέλετε να πείτε στο Σώµα κ.λπ.. 

Συνεχίστε την οµιλία σας. Σας παρακαλώ πολύ. Περιµένουν οι
συνάδελφοι να µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί ενδεχοµένως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Λαµπρούλη, το κάνατε αυτό σε άλλο πολιτικό Αρ-
χηγό;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προκαλείτε συνε-
χώς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Προκαλώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προκαλείτε. Είστε
προκλητική.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έτσι λένε και στα θύµατα bullying.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κανένας άλλος πο-
λιτικός Αρχηγός δεν το κάνει αυτό.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Φθάνει να µιλάτε. Είπατε δεν θα
µιλήσετε άλλο. Και από τότε που το είπατε, µόνο διακόπτετε. Τι
συνέπεια είναι αυτή;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): «Προκαλείτε συνεχώς», µου είπατε και µου είπατε και
κάτι άλλο, που µου το είπαν και οι Υπουργοί και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, µάλιστα µου το είπε ο κ. Βορίδης, ότι αρκετά
µε ανεχτήκατε. Μου το είπατε σε προηγούµενη αντίστοιχη αήθη
απεύθυνσή σας. Αρκετά µε ανεχθήκατε. 

Λοιπόν, ακούστε, κύριε Λαµπρούλη, το Κοινοβούλιο δεν ανήκει
ούτε σε εσάς ούτε στον κ. Βορίδη, δεν ανήκει σε κανέναν µας.
Το Κοινοβούλιο ανήκει στους πολίτες. Γι’ αυτούς είµαστε εδώ.
Και όταν µε παρεµποδίζετε να µιλήσω ουσιαστικά παρεµποδίζετε
να εκφραστούν οι άνθρωποι τους οποίους εκπροσωπώ και δεν
λογίζω ότι εκπροσωπώ µόνο τους ανθρώπους που ψήφισαν την
Πλεύση Ελευθερίας, αλλά ολόκληρη την κοινωνία που θέλει κά-
ποια πράγµατα να ακούγονται και δεν αρέσκεται στις συναινέ-
σεις, τις περίεργες του να κάνετε δήθεν ότι αντιδράτε, αλλά
τελικά να µη µιλάτε, όπως κάνατε για το νοµοσχέδιο για τη δι-
καιοσύνη, που σήµερα περίτρανα συναινέσατε να έρθει Τρίτη -
Τετάρτη και να γίνει νόµος του κράτους και δεν αντιδράσατε, ενώ
εγώ ζήτησα να µη γίνει αυτό. Οι πολίτες θα µάθουν ό,τι και να κά-
νετε. Όποιες τακτικές φίµωσης και αν µετέλθετε, οι πολίτες θα
µάθουν ότι υπάρχουµε κάποιοι εδώ που επιµένουµε µε κόστος
και µε αυτού του είδους τους προπηλακισµούς, να ακολουθούµε
τη συνείδησή µας και υπάρχετε κάποιοι που θεωρείτε ότι εδώ
είναι το τσιφλίκι σας, ότι είναι το προνοµιακό σας πεδίο και σας
ενοχλούµε όσοι δεν µπαίνουµε σε συναινέσεις αυτού του τύπου. 

Κατά τα άλλα, επειδή µε κατηγορήσατε ότι στόχος µου είναι
το ΚΚΕ, θα σας θυµίσω ότι τους Βουλευτές σας τους έχω υπε-
ρασπιστεί κατ’ επανάληψη και τον κ. Δελή όταν δέχθηκε επίθεση,
το κόµµα σας το έχω υπερασπιστεί όταν δέχθηκε αντικοµµουνι-
στικές επιθέσεις, µέλη σας υπερασπίζοµαι στους αγώνες και στα
κινήµατα και για το περιβάλλον και για τα αγροτικά ζητήµατα και
για πάµπολλα θέµατα. Οπότε αυτού του είδους η προσπάθεια
λάσπης, ότι εγώ που ως Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας
έχω καταδικάσει από αυτό εδώ το Βήµα τις επιθέσεις στο δικό
σας κόµµα, δεν πρόκειται να βρουν έδαφος. 

Και επειδή σας πιστεύει και σας ψηφίζει κόσµος που είναι ανι-
διοτελής και συναισθηµατικός και συνειδησιακά αφιερωµένος,
τέτοιου είδους πολιτικά παιχνίδια µε εµένα δεν θα παίζετε. Διότι
εγώ τα ένσηµα µου και την πορεία µου την κοινωνική, την κινη-
µατική, την επαγγελµατική και την πολιτική την έχω µε µόχθο κα-
τακτήσει και δεν θα απολογηθώ σε εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Αφού λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, που θα ήθελα να είναι βέβαια

στη θέση σας ο Υπουργός εδώ, απόλαυσε η Κυβέρνηση αυτή την
πρωτοφανή επικούρηση απόψε σε αυτό το νοµοσχέδιο, αναγκά-
ζοντάς µε ουσιαστικά να απαντώ σε από έδρας επιθέσεις και
προπηλακισµούς, µέχρι και στη φράση «Προκαλείτε»… Τα ίδια
µου είπε και ο κ. Μπούρας ξέρετε όταν επί οκτώ λεπτά µου επι-
τίθεντο οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. «Προκαλείτε», αυτό
λένε και στα θύµατα βιασµού και στα θύµατα µπούλινγκ και στα
θύµατα σεξισµού. «Εσύ προκάλεσες». Αυτή είναι η λογική σας
και έτσι οδηγήστε να λέτε για τις φοιτήτριες ότι αναζητούν sugar
daddies για να πληρώσουν τα δίδακτρα και αντί να το πάρετε
πίσω και να πείτε «συγνώµη, άστοχο, εξυπνακισµός για το viral»,
έρχεστε εδώ και το υπερασπίζεστε όλοι και µια ολόκληρη Κοινο-
βουλευτική Οµάδα υπερασπίζεται µια τέτοια προσβολή για τις
γυναίκες, για τις νέες κοπέλες και για τις φοιτήτριες. 

Κύριε Υφυπουργέ, λοιπόν, µετά από αυτή την όχι ανέλπιστη,

αλλά προφανώς επιδιωκόµενη στήριξη που είχε η Κυβέρνηση
από τον Προεδρεύοντα Αντιπρόεδρο του ΚΚΕ, θα ήθελα να πω
τα εξής και θα επανέλθω αύριο. 

Πρώτον, έχω επισκεφθεί τη Θεσσαλία ων ουκ έστιν αριθµός
φορές από τον Σεπτέµβριο, έχω δει την καταστροφή στο Βλοχό
Καρδίτσας, όπου ένα κουφάρι προβάτου για µήνες βρισκόταν -
δεν ξέρω αν είναι ακόµα, µέχρι τον προηγούµενο µήνα ήταν- σε
µία στέγη, στο πληµµυρισµένο χωριό και οι κάτοικοι δεν είχαν
αποζηµιωθεί, όπου άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους γιατί δεν προ-
νόησε κανείς να σωθούν και δεν ειδοποιήθηκαν, µόνοι τους σώ-
ζονταν, τα εγγόνια κουβαλούσαν τους γέροντες και κινητοποιού-
νταν οι άνθρωποι µεταξύ τους, έχω επισκεφθεί τον Παλαµά Καρ-
δίτσας και είδα την απόγνωση των πυροσβεστών, που δεν είχαν
ούτε βάρκα για να επιχειρήσουν, µε ακατάλληλα οχήµατα και πε-
παλαιωµένο εξοπλισµό, έχω επισκεφθεί τη Γιάννουλη Λάρισας,
όπου οι άνθρωποι µε αγροτικά µηχανήµατα περνούσαν για να
φτάσουν στις οικίες τους, µέχρι 1.00’ ώρα, τον Άγιο Θωµά που
πληµµύρισαν καταστήµατα, οικίες, καταστράφηκαν περιουσίες,
τη Φαρκαδόνα τον περασµένο µήνα, όπου δεν έχουν ακόµη απο-
ζηµιωθεί οι πληγέντες, το Κεραµίδι, το Κουτσόχερο, όπου µένουν
πληµµυροπαθείς σε δοµή µεταναστών, σαν φυλακισµένοι και πα-
ρακαλάνε για δεύτερο γεύµα, τα κοντέινερ στα οποία µένουν οι
πληγέντες από την εποχή του σεισµού, έχω εικόνα και επαφή µε
τον κόσµο της Θεσσαλίας, µε τους αγρότες στον Πλατύκαµπο,
στο Στεφανοβίκειο, στην Καρδίτσα, στα Τρίκαλα, στον Βόλο. Έχω
εικόνα…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ξέρω γιατί ενοχλούν αυτά. Δεν θα έπρεπε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Περιµένουµε να µιλήσουµε, κυρία

Πρόεδρε. 
Σας σεβόµαστε. Σεβαστείτε κι εσείς εµάς!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σεβαστείτε και εµάς

που περιµένουµε από τις 9.00’. Μιλάτε συνέχεια για τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες εδώ και η δική σας Κοινοβουλευτική Οµάδα
είναι τρία άτοµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είµαστε συνολικά έξι, κύριε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ναι αλλά είναι τρία.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και είµαστε οι τέσσερις εδώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Εντάξει τώρα, σεβα-

στείτε µας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι είναι αυτό που κάνετε αυτή τη στιγµή; Τι να σας σε-
βαστώ; Τι εννοείτε; Σοβαρά µιλάτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε. Μη διακό-
πτετε.

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε, να ολοκληρώνουµε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Και µας κοιτάτε κιόλας.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ο κ. Ανδρουλάκης πόσο µι-

λάει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Και δεν µας σέβεστε.

Έλεος! Και µιλάτε για µπούλινγκ. Μπούλινγκ δεχόµαστε εµείς
από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. Σας
παρακαλώ, ηρεµήστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάντως και οι Βουλευτές θέλουν να
µιλήσουν κάποτε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Θα περιµένουµε να πάει
12.00’. Σας ευχαριστούµε πολύ, κυρία Πρόεδρε. Μαζί σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν ακούνε αυτοί οι Βουλευτές
ποτέ. Μόνο θέλουν να µιλήσουν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Παρέµβαση είπε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μου λέτε παρακαλώ, κύριε, το όνοµά σας;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Νικολαΐδης.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Νικολαΐδη, αυτό που κάνετε είναι πολύ µεγάλη
απρέπεια και πιστεύω ότι και ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσω-
πος και ο Αρχηγός σας θα σας εξηγήσουν πόσο µεγάλη απρέ-
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πεια είναι αυτό που κάνετε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ζητώ συγνώµη,

αλλά σεβαστείτε µας. Δεν χρειάζεται να µου το πει κανένας. Σέ-
βοµαι όλους. Ηθική και αξιοπρέπεια έχω πάνω από όλα, γιατί τη
διδάχτηκα από τους γονείς µου. Σας ζητώ συγνώµη. Δεν χρει-
άζεται να µιλήσει κανένας, αλλά σεβαστείτε κι εµάς, είκοσι οκτώ
λεπτά µιλάτε, πέντε γράφει το ρολόι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Νικολαΐδη, δεν ξέρω πού εκλέγεσθε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Στη Δράµα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εµείς δεν έχουµε Βουλευτές στη Θεσσαλία, αλλά
έχουµε πολύ µεγάλη αγάπη για τη Θεσσαλία. Και ξέρω ότι έχετε
και µία Βουλευτή από τη Θεσσαλία που πολλές φορές µιλάει για
τα θέµατα. Είναι απρέπεια αυτό που κάνετε. Δεν είναι πάνω από
τις ζωές των ανθρώπων της Θεσσαλίας η δική σας ανάγκη να µι-
λήσετε και να φύγετε µια ώρα αρχύτερα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Α, δεν είµαι τέτοιος.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και δεν είναι πάνω από τους ανθρώπους στη Θεσσαλία
και από το δράµα το οποίο ζουν, η δική σας αυτή τη στιγµή πρε-
µούρα, γιατί έχετε κάτι άλλο να κάνετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κάνετε πολύ µεγάλο
λάθος. Είναι λάθος αυτό που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριε Νικολαΐδη, ελάτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, είπε συγγνώµη. Συ-
νεχίζουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Μάντζο, αν είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
να εκφραστείτε αν αυτό εκφράζει την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μα, ζήτησε συγγνώµη ο συνάδελ-
φος. Προχωρήστε, κυρία Πρόεδρε. Έχει λήξει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η συγνώµη µε συνέχεια, δεν είναι συγνώµη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αµφίδροµο είναι αυτό. Μη δίνουµε
συνέχεια, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ στους πολίτες της Θεσσαλίας θα ξαναπάω και θα
τους εξηγήσω ποιοι αντιδρούσαν την ώρα που λέγαµε για τη
Θεσσαλία και για τα ύδατα της Θεσσαλίας, ποιοι εµπόδιζαν να
ειπωθούν αυτά που πρέπει να ειπωθούν, ποιοι ουσιαστικά δίνουν
χέρι βοήθειας στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη λέγοντας -αν είναι δυ-
νατόν!- αυτά που λέει ο κ. Γεωργιάδης, κύριε Νικολαΐδη, ότι κάνω
εγώ µπούλινγκ σε εσάς, ότι εγώ που προσπαθώ να µιλήσω ως
Αρχηγός Κόµµατος -o Αρχηγός σας µίλησε χωρίς καµµία παρέµ-
βαση και χωρίς τέτοιου είδους απρέπειες από κανέναν, κι εµείς
σεβόµαστε όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες- ότι λοιπόν εγώ
είµαι που σας κάνω µπούλινγκ όταν προσπαθώ να µιλήσω για τα
νερά στη Θεσσαλία, για τους πληµµυροπαθείς.

Μιλώ για τον Βλοχό, για τον Παλαµά, για τον Άγιο Θωµά, για
τη Γιάννουλη, για τον Βόλο, για το Στεφανοβίκειο, για τον Πλα-
τύκαµπο, για τη Φαρκαδόνα, για το Κουτσόχερο, για το Κεραµίδι
και ενοχλείστε. Μιλώ γι’ αυτά και εξανίστασθε. Ντροπή! Πραγµα-
τικά ντροπή.

Ντρέποµαι ειλικρινά που περνάει από το µυαλό σας ότι είναι
ανώτερο το δικό σας θέµα να φύγετε από το δράµα των ανθρώ-
πων για τους οποίους έρχεται νοµοθεσία και είναι εγκαταλελειµ-
µένοι επτάµισι µήνες και οκτώ µήνες. Ντρέποµαι που δεν συναισ-
θάνεστε ότι αυτή τη στιγµή έρχονται νοµοσχέδια µε κατεπείγοντα
τρόπο, να επιβληθούν στις τοπικές κοινωνίες άρον-άρον για να
πάνε διακοπές οι Βουλευτές. Αυτό έχει συµφωνηθεί, να γίνουν
όλα άρον-άρον να τελειώσουµε Μεγάλη Τρίτη, Μεγάλη Τετάρτη
για να πάνε διακοπές οι Βουλευτές. Αυτή είναι η συµφωνία για
την οποία δεν µιλάει κανείς και µιλάµε µόνο εµείς. Μιλάµε για
τους πληγέντες και λέτε σας κάνουµε µπούλινγκ;

Κύριε Υφυπουργέ, είναι πολλά τα λεφτά σίγουρα. Είναι πολλά
τα λεφτά διαχρονικά και για δεκαετίες που έχουν πέσει στις υπο-
δοµές, χωρίς να έχουµε υποδοµές, είναι πολλά τα λεφτά τα οποία
εκταµιεύονται από το Ταµείο Ανάκαµψης. Είναι τεράστιες οι ευ-

θύνες, και είναι και ποινικές, γι’ αυτά τα χρήµατα. Είναι πολλά τα
λεφτά για τις λεγόµενες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που
χωρίς σχεδιασµό, αφειδώς, χωροθετούνται. Και τελικά το ζητού-
µενο είναι εάν θα επικρατήσει το κράτος δικαίου που έχετε υπο-
νοµεύσει -και που βλέπω ότι και πολλοί άλλοι δεν κόπτονται για
να λειτουργήσει-, εάν θα επικρατήσει η αρχή της διαφάνειας, εάν
θα επικρατήσει η δικαιοσύνη και η δηµοκρατική λειτουργία ή αν
θα επικρατήσουν τα συµφέροντα. 

Εγώ, κλείνοντας την οµιλία µου -που ως οµιλία παρακαλώ να
τη λογίσετε και θα χρονοµετρήσετε και όλες τις διακοπές που
έγιναν και θα καταγραφούν- κλείνοντας, λοιπόν, αυτή την οµιλία
µου αισιοδοξώ, γιατί µόλις γέµισαν τα θεωρεία από νέα παιδιά,
ότι µπορεί εδώ µέσα να είστε εσείς οι λίγοι, που δεν ανέχεστε
κιόλας να είστε λίγοι και δεν ανέχεστε να υπάρχουν άλλοι που
είναι παρόντες και µιλούν και παρεµβαίνουν. Αλλά υπάρχει µια
κοινωνία η οποία περιµένει, η οποία προσµένει, αλλά δεν είναι
µόνο θεατής, δρα, και στις 9 Ιουνίου θα θυµηθεί ότι της λέτε ότι
πήρατε «λευκή επιταγή» µετά τα Τέµπη, ότι πήρατε 41% µετά τα
Τέµπη και ότι αυτό το 41% δήθεν σας νοµιµοποιεί για όλα αυτά
τα εκτροµακτικά νοµοσχέδια που έχετε φέρει. Αυτό το 41% σάς
δόθηκε από το 50% που ψήφισε. Τώρα, πιστεύω ότι πολλοί από
εκείνους που δεν ψήφισαν θα πάνε στην κάλπη. Δεν θα σας δώ-
σουν λευκή επιταγή για τη ζωή τους και κυρίως δεν θα σας εκ-
χωρήσουν τη ζωή και την ελπίδα τους, γιατί θα παλέψουν, γιατί
θα δράσουν, θα παρέµβουν. Και γιατί ξέρουν ότι εµείς, κι εγώ
προσωπικά, όση τέτοια στοχοποίηση και αν δεχθώ, όσες τέτοιες
εξ Αντιπολιτεύσεως δήθεν επιθέσεις, που υποβοηθούν την Κυ-
βέρνηση, και αν δεχθώ, δεν πρόκειται να καµφθώ, δεν πρόκειται
να λυγίσω, δεν πρόκειται να υποστείλω ούτε τη σηµαία, ούτε τα
πανιά του καραβιού της Πλεύσης Ελευθερίας που θα πάνε πολύ,
πολύ, πολύ µακριά, να είστε βέβαιοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί καθηγητές
από το 3ο Γυµνάσιο Ηγουµενίτσας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-
λα τον λόγο για να κάνω µια δήλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Καρα-
θανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η ιστορία µας και η αξιοπρέπειά µας δεν µας επιτρέπει να
ασχοληθούµε µε τις αθλιότητες της κ. Κωνσταντοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, συνεχίζουµε
µε τον κατάλογο των οµιλητών. Καλούµε στο Βήµα τον κ. Σταύρο
Μιχαηλίδη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα χθεσινά γεγονότα ήρθαν να επι-
βεβαιώσουν τις ευθύνες αυτής της Αίθουσας στις βάναυσες
αντιδηµοκρατικές συµπεριφορές. Όµως, τίποτα δεν είναι τυχαίο,
ούτε τα γρονθοκοπήµατα µεταξύ Βουλευτών, ούτε η βία εκεί που
κάποτε ως νέοι απολαµβάναµε αθλητικές συναντήσεις, ούτε τα
απαράδεκτα φαινόµενα στους ναούς, ούτε στη διάλυση του συ-
στήµατος ασφαλείας.

Ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων καταδικάζοντας
χθες από τη θέση του την πρωτοφανή, στη σύγχρονη Κοινοβου-
λευτική Δηµοκρατία, συµπλοκή Βουλευτών περιέγραψε την αντι-
κειµενική υπόσταση του εγκλήµατος κατά τις πρόνοιες του άρθ-
ρου 157 του Ποινικού Κώδικα, προσδιορίζοντας µάλιστα και την
απειλούµενη ποινή κάθειρξης ένεκα βίας που ασκείται έναντι του
Προέδρου της Δηµοκρατίας, της Βουλής, της Κυβέρνησης ή µέ-
λους τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους κ.λπ.. Τι συνι-
στά άραγε βία εναντίον των ανωτέρων προσώπων; Μόνο τα
γκαζάκια; Η σωµατική βία; Ο σωµατικός πόνος; Η τροµοκρατία;

15110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η ψυχολογική βία; Όλα µαζί; Καθένα ξεχωριστά;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη βδοµάδα, έξι

µέρες πριν επειδή αρνήθηκα να ανταποκριθώ σε απαράδεκτο αί-
τηµα κακώς εννοούµενης εξυπηρέτησης, το ίδιο βράδυ ο θιγµέ-
νος φανατικός οπαδός του κόµµατος ενός από τους χθεσινούς
πρωταγωνιστές µπήκε σε ένα λιοκήπι, που µε πολύ κόπο επί εί-
κοσι χρόνια προσπαθούσα να δηµιουργήσω για τα εγγόνια µου,
και έκοψε τα δέντρα από τη ρίζα.

Προχώρησα στις ενδεδειγµένες νοµικές διαδικασίες, µήνυση
κ.λπ.. Υπέδειξα τον ύποπτο. Μάλιστα, στην κατ’ οίκον έρευνα
εντοπίστηκε και παράνοµο περίστροφο. Καµµία δηµοσιότητα
πουθενά στα κανάλια, καµµία ιδιαίτερη ανησυχία από τα επιτε-
λεία της Κατεχάκη η οποία σε άλλες περιπτώσεις ενδεχοµένως
να έστελνε και τη µισή αντιτροµοκρατική οµάδα. Βουλευτής της
Αντιπολίτευσης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, αλλά µέτρα, άλλα σταθ-
µά.

Πώς χαρακτηρίζετε αυτή την πράξη, την καταστροφή είκοσι
δέντρων; Βία; Απειλή; Τροµοκρατία; Αυτά είναι τα αποτελέσµατα
της σηµερινής δηλητηριασµένης ζωής. Ας αναλογιστούµε τις ευ-
θύνες µας.

Ας πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Είναι απορίας άξιο, κύριε Πρό-
εδρε, πώς κατάφερε η Κυβέρνηση µε ένα νοµοσχέδιο που αφορά
την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής να
εγείρει τόσες αντιδράσεις. Μετά από καταστροφή στη Θεσσαλία
θα περίµενε κανείς µια ουσιαστική, συναινετική διαβούλευση και
κοινοβουλευτική συζήτηση επί του συγκεκριµένου θέµατος. Δε-
δοµένου ότι δεν έχει διαµορφωθεί τόσα χρόνια µια υλοποιήσιµη
και αποτελεσµατική στρατηγική η παρούσα χρονική στιγµή είναι
κρίσιµη για τη θωράκιση της χώρας, στο πλαίσιο της κλιµατικής
αλλαγής. Αντ’ αυτού κατατίθεται προκλητικά ένα νοµοσχέδιο που
εγείρει σοβαρά θέµατα, καθώς για µία ακόµη φορά αναδεικνύε-
ται η πραγµατική ατζέντα της Κυβέρνησης. Αποδυνάµωση του
ρόλου του δηµοσίου τοµέα και µάλιστα για τη διαχείριση ενός
δηµόσιου αγαθού, του νερού, στήριξη ισχυρών συµφερόντων,
απαξίωση της τοπικής αυτοδιοίκησης, γιγάντωµα συγκεντρωτι-
σµού. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ολοφάνερα αποπνέει ένα αί-
σθηµα αποποίησης ευθυνών της Κυβέρνησης. Το κακό δηµόσιο
µας έφερε τις καταστροφές στη Θεσσαλία, την καταστροφή των
δασών, την αυθαίρετη δόµηση, κ.λπ.. Ποια είναι η λύση; Ολική
παράδοση στα µέσα Απριλίου στους ιδιώτες και µέχρι να στηθεί
ένα, έστω και µερικώς, ικανοποιητικό σύστηµα διαχείρισης, ανα-
ρωτιέται κανείς πώς θα αντιµετωπίσει η χώρα ενδεχόµενα ακραία
φαινόµενα του καλοκαιριού και του επερχόµενου χειµώνα;

Για να εφαρµοστούν οι πρόνοιες του νοµοσχεδίου απαιτούνται
τόσες πολλές αποφάσεις που η αποτυχία, δυστυχώς, είναι δεδο-
µένη και η ευθύνη όλη δική σας. Αναζητούµε, βέβαια, αποτελε-
σµατικότητα, ξεχνώντας ότι έχουµε µπροστά µας ευρωεκλογές
µε ό,τι αυτό σηµαίνει για να κλείνουµε πολιτικές δουλειές.

Η εφαρµογή του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι ένα ζήτηµα.
Το δεύτερο ζήτηµα, για το οποίο δεν έχουν δοθεί απαντήσεις,
είναι ποιος είναι ο προγραµµατισµός της Κυβέρνησης για τις
υπόλοιπες περιφέρειες. Θα εφαρµόσει και σε άλλες δώδεκα πε-
ριφέρειες της χώρας το ίδιο µοντέλο για τη διαχείριση του νερού;
Και αν ναι, πώς θα γίνει άραγε ο συντονισµός µεταξύ των ανωνύ-
µων εταιρειών, αν ιδρύσει παντού τέτοιες; Οι ανώνυµες εταιρείες
θα καθορίζουν µέσω της τιµής του νερού την αγροτική παρα-
γωγή και την τιµολογιακή πολιτική των προϊόντων; Οι Α.Ε. θα κα-
θορίζουν ποιοι θα έχουν πρόσβαση στο νερό και ποιοι και πού θα
καλλιεργούν;

Δεν είναι µόνον αυτά. Θα σας φέρω το παράδειγµα που βιώ-
νουµε στον τόπο µας για το πόσιµο νερό, για το νερό γενικότερα,
µε το οποίο παράδειγµα θα καταδείξω και το πώς διαχειρίζεστε
αυτό το πολύτιµο αγαθό, το οποίο θα πρέπει να συνειδητοποι-
ήσουµε ότι πρέπει να το βάλουµε στο υψηλότερο επίπεδο της
ατζέντας στον αιώνα που διανύουµε.

Το 2004 η Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας θεµελίωσε το
µεγαλύτερο έργο που πιστεύαµε ότι θα λύσει το υδρευτικό και
αρδευτικό πρόβληµα του τόπου µας, το λεγόµενο φράγµα Κόρης
Γεφύρι. Είµαστε στο 2024. Είκοσι χρόνια µετά, κύριε Υπουργέ,
µε τα τελευταία πέντε χρόνια δικής σας διακυβέρνησης. Θα κα-

ταθέσω στα Πρακτικά ένα φωτογραφικό υλικό για να καταλάβετε
ότι αυτό το µεγάλο έργο που θα µας δώσει νερό στις βρύσες και
νερό στις καλλιέργειές µας ούτε τα χρόνια της διακυβέρνησής
σας θα υλοποιηθεί. Είναι ένα απέραντο σκουπιδαριό. Είναι ένας
ΧΑΔΑ. 

Στην ηλικία µου, κύριε Υπουργέ, δεν έχω πιει νερό από τη
βρύση µου ποτέ στον τόπο µου στη Χίο, στο πέµπτο µεγαλύτερο
νησί της Ελλάδας, του Αιγαίου. Δεν έχω πλύνει ποτέ τα δόντια
µου µε νερό της βρύσης. Δεν έχουµε µαγειρέψει ποτέ από νερό
της βρύσης. Το κουβαλάµε σαν τους πολίτες υποσαχάριων χω-
ριών µε µπιτόνια από τα πηγάδια. 

Μπορείτε να διανοηθείτε τη ζωή της πρωτεύουσας, τη ζωή
στον τόπο σας χωρίς να ανοίγει η βρύση να τρέχει νερό, έστω
για λάτρα; Αυτό είναι ένα µοντέλο, γιατί σας µιλώ για είκοσι χρό-
νια, για ένα νησί που η ανικανότητα της Κυβέρνησης το έχει κα-
ταδικάσει στην υπανάπτυξη και στο µαρασµό. Ναι, µε το νερό,
διότι έχουν καταστραφεί τα περιβόλια µας του περιβόητου κά-
µπου, που ενδεχοµένως θα έχετε ακούσει, δεν µπορεί να γίνει
ούτε µία ξενοδοχειακή µονάδα, δεν µπορούµε να ζήσουµε. Δεν
υπερβάλλω. 

Δεν θέλω να αναχωµατίσω αυτή την παρέµβαση µε αυτά τα
οποία λέω, είναι η απόλυτη πραγµατικότητα. Δεν διαχειρίζεστε
καλά τα πράγµατα, τα διαχειρίζεστε αποσπασµατικά και θα έλεγα
µε µεγάλη αναλγησία και επιπολαιότητα. Δεν θα ψηφίσουµε φυ-
σικά αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Σεµίνα Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ας συστηθούµε µε δυο κουβέντες µε αυτό το νοµοσχέδιο, τι

είναι και τι κάνει. Υλοποιεί τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανά-
καµψης, αυτού του νέου υπερµνηµονίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, προκειµένου να εκταµιευτούν η τέταρτη και η πέµπτη δόση.
Είναι πολύ απλό. 

Είναι, όµως, αδιανόητα προκλητικός ο τρόπος που επιλέγει η
Κυβέρνηση κάθε φορά να αντιµετωπίζει κάθε καταστροφή ως
επενδυτική ευκαιρία και φυσικά πάντα σε βάρος του λαού, σε
βάρος όλων µας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, που ένα µεγάλο τµήµα του ασχολείται µε
τα δάση, είναι µια αντιδραστική αναδιάρθρωση στο όνοµα της
πράσινης µετάβασης και της επιδίωξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για κλιµατική ουδετερότητα απέναντι στη λεγόµενη κλιµατική
κρίση. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει ακάθεκτη
το διαχρονικό έγκληµα όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων
στην εµπορευµατοποίηση των δασών. 

Ο ΣΕΒ, οι µονοπωλιακοί όµιλοι καλυπτόµενοι από την εκκωφα-
ντική σιωπή όλων των αστικών κοµµάτων προχωρούν ακάθεκτοι
στο καταστροφικό έργο τους, αυτό της µετατροπής των δασών
σε κερδοφόρο αδιέξοδο για τα συσσωρευµένα κεφάλαιά τους.
Αυτά εξυπηρετεί αυτό το τερατούργηµα που συζητάµε σήµερα.
Προβλέπει την εκχώρηση της διαχείρισης και της εκµετάλλευσης
των δασών, της κρατικής δασικής περιουσίας στους ξυλοβιοµή-
χανους και ξυλέµπορους. 

Τι άλλο κάνει; Εντείνει την εκµετάλλευση των δασών και δεν
εξασφαλίζει την προστασία τους από τις πυρκαγιές. Ικανοποιεί
απροκάλυπτα την επιδίωξη µεγάλων ξυλοβιοµηχανιών και ξυλε-
µπορικών επιχειρήσεων που από το 2000 σε συνέδρια τους πρό-
τειναν να αναλάβουν τη διαχείριση των δασών και την εκµετάλ-
λευση της βιοµάζας. Μάλιστα, ορισµένες από αυτές επιχορηγούν
και επιστηµονικά συνέδρια που όλως τυχαία έχουν ως αντικεί-
µενο ή προτείνουν την απόληψη της δασικής βιοµάζας. 

Προβλέπει, επίσης, ότι δικαίωµα συµµετοχής στη διαδικασία
ανάθεσης έχουν τα απαράδεκτα «νεοφανή» Υβριδικά Συνεργα-
τικά Σχήµατα, στα οποία µπορούν να µετέχουν Δασικοί Συνεται-
ρισµοί Εργασίας. Ουσιαστικά, φωτογραφίζονται πέντε, δέκα
εταιρείες σε όλη την Ελλάδα. 

Είναι προφανές ότι η πρόβλεψη συµµετοχής στις επιχειρήσεις
αυτές των ΔΑΣΕ είναι µια προσπάθεια ενσωµάτωσής τους στα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜ’ - 25 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15111



επιχειρηµατικά κοράκια. Τους χρησιµοποιούν ως πρόσχηµα για
να θολώσουν τα νερά και να ισχυριστούν ότι δεν είναι οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι, αλλά οι ΔΑΣΕ αυτοί στους οποίους δίνουν τη
διαχείριση των δασών. Φυσικά, οι ξυλοβιοµήχανοι και οι ξυλέµπο-
ροι µπορούν να δηµιουργήσουν ΔΑΣΕ «µαϊµού» ευκολότατα, που
θα κατασκευάσουν οι ίδιοι και θα οδηγήσουν στην περαιτέρω
υποταγή τους σε κερδοφόρα σχέδια των οµίλων και στη µετα-
τροπή τους σε εµπορικά παραρτήµατά τους. Θα τους χρησιµο-
ποιούν για να πάρουν, δηλαδή, τα κρατικά δάση. Άλλωστε
υπάρχει και το ανάλογο νοµικό πλαίσιο. Οι ξυλοβιοµήχανοι και οι
ξυλέµποροι µάλιστα που θα αναλάβουν τη διαχείριση και εκµε-
τάλλευση των δασών θα επιδοτούνται κιόλας ετησίως µε κρατικό
χρήµα. Για να µην ανησυχούν η Κυβέρνησή τους εξασφαλίζει ότι
το ύψος της επιδότησης δεν µεταβάλλεται µέχρι τη λήξη της
διάρκειας της ανάθεσης. 

Τα δάση, λοιπόν, αντιµετωπίζονται µόνο ως βιοµάζα εµπό-
ρευµα και όχι ως οικοσυστήµατα. Γιατί άραγε εντατικοποιείται η
απόληψη βιοµάζας, δηλαδή δέντρα µε υλοτοµίες, κλαδιά, θάµνοι
και άλλα; Γιατί αγνοείται και περιφρονείται η σηµασία τους στον
εµπλουτισµό των εδαφών µε οργανική ουσία, στη στήριξη των
εδαφών, στην ισορροπία του υπόγειου υδροφόρου ορίζοντα;

Γιατί άραγε παραβλέπονται οι αρνητικές επιπτώσεις στην
άγρια πανίδα και ορνιθοπανίδα από την καταστροφή των βιοτό-
πων τους; Γιατί προωθείται κάτι τέτοιο; Η απάντηση είναι η εξής:
Μα, γιατί η αύξηση της βιοµάζας είναι στόχος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ώστε το 2050 να είναι τρίτη στην κατάταξη του ενεργει-
ακού µείγµατος στη βιοµηχανία. 

Στο µεταξύ, η ήδη απαξιωµένη, χωρίς προσωπικό, µέσα και µε
ελάχιστη χρηµατοδότηση δασική υπηρεσία, µετατρέπεται σε
υπηρεσία έγκρισης των µελετών, σε παρατηρητή της εκµετάλ-
λευσης της βιοµάζας που θα βγάζουν οι όµιλοι από τα δάση, σε
πρωτοκολλητή των επιχειρηµατικών οµίλων.

Το νοµοσχέδιο αναφέρεται και στην εκπόνηση µελετών διαχεί-
ρισης δασών από εταιρείες µελετών µε επικαιροποιηµένες τεχνι-
κές προδιαγραφές, δηλαδή µε προσαρµογή τους για να βγαίνουν
από τα δάση όσο γίνεται µεγαλύτερες ποσότητες βιοµάζας. Πώς
αλλιώς θα µπορούσαν να είναι κερδοφόρες οι επιχειρήσεις; 

Πάντως προκαλεί εντύπωση ότι ενώ δεν έχει ολοκληρωθεί η
διαδικασία επικαιροποίησης των προδιαγραφών τους, ήδη είναι
σε εξέλιξη η διαδικασία ανάθεσης των πρώτων διαχειριστικών µε-
λετών σε δάση που βρίσκονται σε Αττική, Στερεά Ελλάδα, Πελο-
πόννησο και δυτική Ελλάδα. Πρόκειται για οκτώ συµβάσεις
συνολικής εκτιµώµενης αξίας περίπου 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Επισηµαίνουµε µε την ευκαιρία ότι οι ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου για τη διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας σε Α.Ε., θα
έχει αρνητικές συνέπειες στον ρόλο και στο µέλλον των δασών.
Οι εξελίξεις αυτές επιβεβαίωσαν όσα από καιρό τώρα έχει καταγ-
γείλει το ΚΚΕ σχετικά µε την εκχώρηση της διαχείρισης των
δασών σε µονοπωλιακούς οµίλους. Ολοκληρώνουν έτσι µια πο-
ρεία καταστροφής των δασών, της οποίας σταθµός αποτέλεσε
η διάσπαση της διαχείρισης από την προστασία των δασών και
της πρόληψης από την καταστολή, µε τη µεταφορά της πυρό-
σβεσης στην Πυροσβεστική Υπηρεσία το 1998.

Η υλοποίηση αυτού του σχεδίου θα οδηγήσει µεσοµακροπρό-
θεσµα σε υποβάθµιση των δασών, µε αποτέλεσµα να επηρεαστεί
η ποιότητα ζωής και ο υδροφόρος ορίζοντας. Θα ενταθούν τα
πληµµυρικά φαινόµενα. Τα εδάφη θα παρασύρονται εύκολα. Θα
αυξηθεί ακόµη περισσότερο η τιµή του ξύλου, αλλά και του
πέλετ, µε επιπτώσεις στην τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας. 

Οι επιλογές αυτές επιβεβαιώνουν, επίσης, ότι η ολοκληρωµένη
διαχείριση και προστασία των δασών δεν µπορεί να σχεδιαστεί,
ούτε να υλοποιηθεί, επειδή το αστικό κράτος ως συλλογικός εκ-
φραστής των συµφερόντων των µονοπωλιακών οµίλων, έχει ως
µοναδικό κριτήριο την εξυπηρέτηση, τη θωράκιση και τη διεύ-
ρυνση των κερδών τους. Οπότε και τα δάση υποτάσσονται αντι-
κειµενικά στις εκµεταλλεύτηκες σχέσεις παραγωγής, στον
καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης. 

Για το ΚΚΕ τα δάση είναι κοινωνική, λαϊκή περιουσία και ιδιο-
κτησία. Η ολοκληρωµένη διαχείριση και προστασία των δασών
προϋποθέτει κεντρικό επιστηµονικό σχεδιασµό, απαραίτητο για
την κάλυψη των λαϊκών αναγκών και της προστασίας του περι-

βάλλοντος, αλλά και µόνιµο προσωπικό επιστηµονικό, τεχνολο-
γικό, δασεργατικό από τις υπηρεσίες που θα έχουν την ευθύνη
για την προστασία και τη διαχείριση των δασών. 

Κλείνω λέγοντας ότι οι εργαζόµενοι στη Δασική Υπηρεσία µαζί
µε όλο τον ελληνικό λαό, πρέπει να αγωνιστούν ενάντια στο κα-
ταστροφικό έργο κυβερνήσεων και επιχειρηµατικών οµίλων για
την πλήρη εµπορευµατοποίηση των δασών, ενάντια στο σχέδιο
έκτρωµα που οδηγεί σε ληστρική εκµετάλλευση των δασών και
σε κοστολόγηση ακόµη και του οξυγόνου που αναπνέουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για λίγα δευτερόλεπτα, πριν ανέβει η επόµενη οµιλήτρια;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κυρία Μα-

νωλάκου;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο κύριος Υπουργός θα θέλαµε να

µας πει ποιες βουλευτικές τροπολογίες δέχεται, για να µπορέ-
σουµε και εµείς να τοποθετηθούµε αύριο στη δευτερολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ερώτηµα που

απευθύνεται, κύριε Υπουργέ, σε εσάς είναι ποιες βουλευτικές
τροπολογίες κάνετε δεκτές. Ας ανακοινωθούν σήµερα, για να
ετοιµαστούν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές για τις αυριανές
δευτερολογίες τους ή για τοποθετήσεις αν θέλουν να κάνουν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. Θα το δω και θα απα-
ντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Οικονόµου Θωµαΐς από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσους είµαστε µέλη της Ει-

δικής Μόνιµης Επιτροπής Περιβάλλοντος, σήµερα το νοµοσχέδιο
αυτό συνιστά ένα µεγάλο ορόσηµο. Και αυτό γιατί αποτελεί τη
νοµοθετική έκφραση πλήθους προτάσεων τις οποίες επεξεργα-
στήκαµε το τελευταίο επτάµηνο στο πλαίσιο των εργασιών της
αρµόδιας επιτροπής της Βουλής για την προστασία του περιβάλ-
λοντος. Πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο θεµατικά ευρύ,
αλλά ταυτόχρονα και βαθιά µεταρρυθµιστικό. 

Θα εστιάσω στο µέρος εκείνο του νοµοσχεδίου που αφορά το
νέο σύστηµα διαχείρισης των δασών και αξιοποίησης των φυσι-
κών πόρων της πατρίδας µας. Πρόκειται για φυσική συνέχεια επι-
µέρους πετυχηµένων κυβερνητικών πολιτικών δασοπροστασίας
που έχει εφαρµόσει η Νέα Δηµοκρατία τα τελευταία πέντε χρό-
νια, όπως τα τρία προγράµµατα «Antinero», συνολικού προϋπο-
λογισµού εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ για την αντιπυρική
θωράκιση πάνω από τριακοσίων χιλιάδων στρεµµάτων εκτάσεις,
το Εθνικό Σχέδιο Αναδάσωσης, ιδιαίτερα πυρόπληκτων περιοχών
όπως ο Έβρος ή η Εύβοια και βέβαια το πρόγραµµα αναβάθµι-
σης του µηχανισµού πολιτικής προστασίας «ΑΙΓΙΣ» ύψους άνω
των δύο δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο ακούσαµε αναλυτικά
να παρουσιάζεται χθες από τον αρµόδιο Υπουργό τον κ. Κικίλια
παρουσία του Πρωθυπουργού και η προµήθεια σύγχρονων
µέσων δασοπυρόσβεσης, συντονισµού, επιτήρησης και ταχείας
µεταφοράς προσωπικού και εξοπλισµού στο πεδίο. 

Παίρνοντας σαν παράδειγµα την ιδιαίτερη πατρίδα µου την Ευ-
ρυτανία, έναν νοµό µε πυκνή διάσωση και εκτεταµένες δασικές
εκτάσεις, είµαι βέβαιη ότι τέτοιες παρεµβάσεις θα έχουν µακρο-
πρόθεσµα µεγάλα οφέλη για τη διατήρηση και την ανάπτυξη των
δασών µας. Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει στο νέο «An-
tinero», που σχεδιάζεται στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης, να
προβλεφθούν δράσεις και για την Ευρυτανία µε συστηµατικούς
καθαρισµούς των δασών. Πρέπει, δηλαδή, να περάσουµε στο
επόµενο στάδιο µετά την ολοκλήρωση των συντηρήσεων των δα-
σικών δρόµων του νοµού µας, επεκτείνοντας το πρόγραµµα απο-
µάκρυνσης καύσιµης ύλης στο σύνολο της περιφερειακής
ενότητας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δασικός πλούτος και της Ευ-
ρυτανίας, αλλά και πολλών από τα πανέµορφα δάση της πατρί-
δας µας, είναι τεράστιος, αλλά παραµένει εν πολλοίς αναξιοποίη-
τος. Στόχος µας θα πρέπει να είναι η ορθολογική αξιοποίηση των
δασών µας, η οποία, όµως, προϋποθέτει βασική κατεργασία του
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δασικού πλούτου και να γίνεται κοντά στα δάση προέλευσης, µε
την εγκατάσταση νέων και τον εκσυγχρονισµό των υπαρχόντων
υποδοµών αξιοποίησης της ξυλείας και επεξεργασίας αυτής. 

Όλα αυτά βέβαια απαιτούν δηµόσια χρηµατοδότηση και ιδιω-
τικές επενδύσεις βασισµένες σε έναν αναπτυξιακό σχεδιασµό για
την παραγωγή και την αξιοποίηση του ξύλου, αλλά και τη δηµι-
ουργία εργαστηρίων παραδοσιακής επιπλοποιίας, τη δηµιουργία
µονάδων ξύλινων δοµικών κατασκευών και πολλών άλλων σχετι-
κών τεχνών. Όλα αυτά σε συνδυασµό µε την ενεργοποίηση και
στήριξη των υφιστάµενων δασικών συνεταιρισµών, οι οποίοι θα
προσφέρουν µία ανάσα οικονοµικής ανάπτυξης και στήριξης της
αειφορικής διαχείρισης των δασών µας. 

Κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο βασίζεται ακριβώς
σε αυτή την ολιστική αντίληψη για τη δασοπροστασίας θεωρώ-
ντας την ως έναν συνδυασµό µέτρων τα οποία είναι τα εξής: δια-
τήρηση των σύνθετων δασικών οικοσυστηµάτων, διαχείριση των
πόρων που αυτά προσφέρουν στις τοπικές κοινωνίες και αειφό-
ρος ανάπτυξη των δασών σε αρµονία µε τον άνθρωπο. 

Εδώ έρχεται το αρµόδιο Υπουργείο, το ΥΠΕΝ, να εισάγει ένα
καινοτόµο θεσµό τα Υβριδικά Συνεργατικά Σχήµατα, τα οποία θα
αναλάβουν µαζί µε τους δασικούς συνεταιρισµούς τη διαχείριση
και την αξιοποίηση των δασών µας.

Είναι µια οικονοµική δραστηριότητα που θα πηγαίνει χέρι χέρι
µε τη λήψη µέτρων πρόληψης για την ενίσχυση της δασοπροστα-
σίας και τη µείωση των κινδύνων από δασικές πυρκαγιές, οι
οποίες ας µην ξεχνάµε ότι δυστυχώς απειλούν εκτός από τα
δάση µας και τις τοπικές κοινωνίες. 

Για να στηρίξει αυτή την προσπάθεια η πολιτεία δίνει οικονο-
µικά κίνητρα, µε την ετήσια επιδότηση των φορέων διαχείρισης,
µε ποσοστό των εσόδων από την πώληση της βιοµάζας που αξιο-
ποιούν, µε τη διάθεση ποσοστού της παραγόµενης ξυλείας µε
χαµηλό τίµηµα στους µόνιµους κατοίκους των τοπικών κοινοτή-
των των περιοχών διαχείρισης και µε την ενίσχυση των οικείων
ΟΤΑ -πολύ σηµαντικό αυτό- µε το 2% επί των ακαθάριστων εσό-
δων των φορέων διαχείρισης δασών, το οποίο πάλι θα καταλήγει
στους πολίτες µέσα από την αναλογική µείωση των δηµοτικών
τελών τους. Γιατί κάθε πολιτική προστασίας του περιβάλλοντος,
για να είναι εφαρµόσιµη και βιώσιµη, θα πρέπει να έχει δίπλα της
την τοπική κοινωνία, έτσι ώστε ο άνθρωπος να γίνεται πραγµα-
τικά οργανικό µέρος του δασικού οικοσυστήµατος. 

Θα τελειώσω, κύριε Υπουργέ, λέγοντας ότι αν ζούσαµε σε κά-
ποια άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης όλα τα παραπάνω -
προφανώς θετικά- θα γίνονταν αποδεκτά χωρίς συζήτηση από τα
περισσότερα ευρωπαϊκά κόµµατα. Δυστυχώς στην Ελλάδα τα αυ-
τονόητα δεν αποτελούν κοινό πολιτικό τόπο. Γι’ αυτό βλέπουµε
την Αντιπολίτευση να καταψηφίζει µαζικά ένα νοµοσχέδιο που
προστατεύει τόσο το δοµηµένο όσο και το φυσικό µας περιβάλ-
λον. 

Οι ανεπαρκείς εξηγήσεις που ακούστηκαν από τα υπόλοιπα
κόµµατα γι’ αυτή τη στάση τους, το µόνο για το οποίο µας έπει-
σαν είναι ότι οι επερχόµενες ευρωεκλογές αποτελούν πεδίο στεί-
ρας αντιπολίτευσης. Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, δεν ενεργεί µε
µικροκοµµατικές στοχεύσεις. Συνεχίζουµε να κάνουµε αυτό που
µας έχει αναθέσει η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία, δηλαδή να νο-
µοθετούµε υπεύθυνα και να δουλεύουµε συστηµατικά για το
καλό όλων των Ελλήνων. Αυτό κάνουµε. Αυτό κάνει σήµερα η
Νέα Δηµοκρατία και γι’ αυτό υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Δηµήτριος Μάντζος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαν σήµερα, τριάντα χρόνια

ακριβώς πριν έφευγε από τη ζωή ο Γιώργος Γεννηµατάς, ένας
µεγάλος οραµατιστής πολιτικός, σύµβολο του αγώνα του κινή-
µατός µας, αλλά και της δηµοκρατίας µας τελικά, της χώρας µας
για ανθεκτικό κοινωνικό κράτος, για σύγχρονο σύστηµα υγείας,
για στήριξη των πλέον ευάλωτων συµπολιτών, για εθνική συµφι-
λίωση και για µια πολιτική µε τον άνθρωπο στο επίκεντρο, µια πο-
λιτική που προστατεύει τον δηµόσιο χαρακτήρα των κοινωνικών

αγαθών, πρώτα της υγείας και όχι µόνο αυτής, της υγείας χωρίς
τις σηµερινές ελλείψεις προσωπικού, χωρίς το 40% των χειρουρ-
γικών αιθουσών κλειστό, χωρίς την Ελλάδα δεύτερη στις ιδιωτι-
κές δαπάνες υγείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή η παρακα-
ταθήκη του µας εµπνέει και µας δεσµεύει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε σχέδιο νόµου που αφορά
στο φυσικό περιβάλλον θα πρέπει να εµφορείται από µία παρα-
δοχή που σχετίζεται µε αυτά που προανέφερα, ότι το φυσικό πε-
ριβάλλον, όπως και η υγεία, η παιδεία, η εργασία, ανήκει στην
ολότητα και ο µόνος που µπορεί να τη διαχειρίζεται είναι το κρά-
τος, η θεσµική συγκρότηση µιας οργανωµένης κοινωνίας που σέ-
βεται την κοινή περιουσία της και επιθυµεί να την προφυλάξει
πρώτα και κύρια από τις καταστροφές, την οικολογική υποβάθ-
µιση και δεύτερον από την ίδια την κερδοσκοπική λειτουργία µιας
αρρύθµιστης αγοράς. 

Και κάθε συζήτηση εδώ θα πρέπει να επιβεβαιώνει και να ενι-
σχύει τελικά ακριβώς αυτόν τον δηµόσιο χαρακτήρα του φυσικού
περιβάλλοντος και ιδίως των φυσικών πόρων, αλλά εδώ δυστυ-
χώς απόψε επιβεβαιώνεται για µία ακόµη φορά η εφαρµογή του
δόγµατος, του µοτίβου της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι σε κα-
θετί το δηµόσιο: υποβάθµιση, απαξίωση, υποκατάσταση. 

Αντί να εκσυγχρονίσει το κράτος και τις λειτουργίες του, αντί
να δηµιουργήσει ένα ευέλικτο και αποτελεσµατικό κρατικό µηχα-
νισµό που να µπορεί να επιτελεί αποδοτικά τις αρµοδιότητές του,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επενδύει ακριβώς στις πα-
θογένειες και τις αδυναµίες του κράτους για να προωθήσει το
δικό της σχέδιο για την επικράτηση του ιδιωτικού επί του δηµο-
σίου, ακόµη και στις αρµοδιότητες που ανάγονται στο στενό πυ-
ρήνα των κρατικών λειτουργιών. 

Αυτό το στρεβλό, αναχρονιστικό και εντελώς αντίθετο προς
την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα µοντέλο επιβεβαιώνεται και
εφαρµόζεται και σήµερα στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, πρώτα
και κύρια στα δάση, εκεί όπου δηµιουργείται πράγµατι µια ολι-
γοπωλιακή οικονοµία του δάσους, µε τους δασικούς συνεταιρι-
σµούς να υποβιβάζονται σε παρακολουθήµατα των ισχυρών
ιδιωτών που θα εισέλθουν στα υβριδικά σχήµατα, µε όρους αγο-
ράς, όχι µε κριτήριο την προστασία των δασών, αλλά την αξιο-
ποίησή τους προς όφελος των ιδιωτών, άρα προς το σκοπό του
κέρδους. Και έτσι το δασικό κεφάλαιο µετατρέπεται σε οικονο-
µικό κεφάλαιο ως βάση ιδιωτικού κέρδους. 

Και βέβαια το ίδιο συµβαίνει µε το υδατικό κεφάλαιο και µάλι-
στα στην καρδιά της παραγωγικής Ελλάδας, την ίδια την πολύ-
παθη Θεσσαλία. Είναι γνωστό και δεν αµφισβητείται πια ότι παρά
τον «Ιανό», παρά τους κώδωνες του κινδύνου, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν κατάφερε να προστατέψει την περιοχή
µε ανθεκτικά αντιπληµµυρικά έργα. Δεν φρόντισε να έχει επικαι-
ροποιηµένα σχέδια και µελέτες αντιπληµµυρικές, να έχει υποβά-
λει χάρτες. Είµαστε απολογούµενοι στο Δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για παραβίαση της σχετικής οδηγίας. 

Και σήµερα έρχεται η ίδια Κυβέρνηση µε µια νέα επιλογή, σε
αρµονία µε τις προηγούµενες, να αµφισβητήσει την ίδια πλέον
τη νοµική φύση του νερού ως δηµόσιου αγαθού. Διότι ναι, είναι
τέτοια η νοµική µορφή του Οργανισµού Διαχείρισης, είναι τέτοιο
το µετοχικό κεφάλαιο και τέτοια η διαδικασία τροποποίησης εν-
δεχοµένως της µετοχικής σύνθεσης, που αφήνει πράγµατι εντε-
λώς ανοιχτό το ενδεχόµενο µελλοντικής ιδιωτικοποίησης. Είναι
πράγµατι µία επιλογή πέρα από τα όρια του Συντάγµατος και
είναι και η πεµπτουσία της υπερσυγκέντρωσης σε πλήρη αντί-
θεση µε το µοντέλο της περιφερειακής ανάπτυξης που τόσο
έχουµε ανάγκη ως χώρα. 

Απούσα η περιφέρεια. Δεν συµµετέχει ο περιφερειάρχης στον
οργανισµό. Δεν συµµετέχει καν το περιφερειακό συµβούλιο,
έστω σε ρόλο γνωµοδοτικό, για δύο σωρευτικούς λόγους. Πρώ-
τον, διότι η περιφέρεια δεν ελέγχεται ως πολιτική ηγεσία από την
Κυβέρνηση, όπως κάνατε και στην «ΑΝΑΠΛΑΣΗ Α.Ε.» και στο
Δήµο Αθηναίων. Και δεύτερον, επιθυµείτε έτσι να συγκεντρώσετε
την εξουσία µακριά από τις τοπικές κοινωνίες για να ασκείτε
στενό έλεγχο ως Κυβέρνηση. 

Αυτή είναι η έννοια του επιτελικού κράτους, µιας κυβέρνησης
που λειτουργεί µε δοµή ανώνυµης εταιρείας, µια σφιχτή διοίκηση
εν είδει κλειστού διοικητικού συµβουλίου, δικαιώµατα υπογρα-
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φής χωρίς αποφασιστικές αρµοδιότητες στην πραγµατικότητα
στα Υπουργεία, αφανείς µέτοχοι που λαµβάνουν παχυλά µερί-
σµατα και η κοινωνία πλήρως απούσα. Νοµοθετείτε για τη Θεσ-
σαλία χωρίς τη Θεσσαλία. 

«Ιπτάµενοι Ολλανδοί» προσγειώθηκαν στο Θεσσαλικό Κάµπο
και µετά από µήνες έδωσαν ένα πόρισµα, δήθεν σε δηµόσια δια-
βούλευση, στα αγγλικά και η όποια διαβούλευση συνεχιζόταν τυ-
πικά όσο εσείς καταθέτατε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου στη
Βουλή. Ο ορισµός της κακής νοµοθέτησης και της αλλεργίας
στον διάλογο µε τις τοπικές κοινωνίες και µάλιστα για ένα αγαθό,
το νερό, το οποίο εκτός από επιτακτική ανάγκη όλων των πολι-
τών, σε µία αγροτική περιοχή, όπως η Θεσσαλία, έχει και ευδιά-
κριτο παραγωγικό πρόσηµο. 

Στην Ολλανδία αλήθεια γνωρίζετε πώς γίνεται η διαχείριση των
υδάτων; Από δηµόσιο οργανισµό, εδώ και έναν αιώνα, µε δεκά-
δες αγρότες χρήστες του νερού στη διοίκηση του οργανισµού. 

Θα ήθελα τέλος να επικεντρωθώ σε ένα τµήµα της Θεσσαλίας,
τη Μαγνησία και τη λίµνη Κάρλα, µια περιοχή που λειτούργησε
ως το σιφόνι ολόκληρης της Θεσσαλίας τον Σεπτέµβριο, συγκε-
ντρώνοντας τεράστιες ποσότητες νερού, µε αποτέλεσµα η λίµνη
εκεί σήµερα να έχει πολλαπλασιαστεί σε έκταση, ακόµη και σε
σύγκριση µε το 1960 - 1965 πριν την αποξήρανση, έχοντας πνίξει
κυριολεκτικά τις καλλιέργειες. 

Ποιο είναι το σχέδιο για την περιοχή; Πώς θα ζήσουν αυτοί οι
άνθρωποι µε κατεστραµµένη παραγωγή; Τι θα κάνουν µέχρι να
µπορέσουν να καλλιεργήσουν ξανά τη γη τους; Αγρότες, κτηνο-
τρόφοι, επιχειρηµατίες, οικογένειες ολόκληρες στο Στεφανοβί-
κειο, στο Ριζόµυλο και αλλού αντιµετωπίζουν οξύτατο βιοπορι-
στικό αδιέξοδο. Δύο χρόνια υπολογίζεται ότι θα χρειαστούν για
να απορρεύσει το νερό µέσω της υπάρχουσας σήραγγας ως τον
Παγασητικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ. 
Η Περιφέρεια Θεσσαλίας από τον Ιανουάριο έχει υποβάλει

σχέδιο αποστράγγισης, ώστε να αποδοθούν σιγά-σιγά οι καλλιερ-
γήσιµες εκτάσεις, αλλά και η ίδια η στρατιωτική βάση να γίνει
γρήγορα επιχειρησιακή ξανά. Ποιος θα το εφαρµόσει αυτό το
σχέδιο; Ο ΟΔΥΘ που αγνοεί και θα αγνοεί την περιφέρεια, που
δεν θα συνοµιλεί µαζί της, δεν θα συνεργάζεται;

Οι αποζηµιώσεις καθυστερούν απελπιστικά και δεν υπάρχει
καµµία σιγουριά ότι το κακό δεν θα επαναληφθεί. Προχθές οι άν-
θρωποι στον Βόλο δεν κοιµήθηκαν από τον φόβο επανάληψης
της καταστροφής.

Η περίπτωση της Κάρλας, κυρίες κύριοι, αποδεικνύει την
πλήρη αποτυχία, τη σκανδαλώδη απρονοησία, τον τρόπο που
διαχειριζόταν η Κυβέρνηση και η προηγούµενη περιφερειακή
αρχή τα ύδατα, όχι µόνο την ώρα της καταστροφής µε τα φρά-
γµατα και τα αναχώµατα να σπάνε το ένα µετά το άλλο, µε το
νερό να κατακλύζει τον κάµπο, από τη Γυρτώνη ως τη Μαγνησία.
Όµως και προληπτικά, έναν µήνα πριν την κακοκαιρία. 5 Αυγού-
στου 2023 το νερό στην περιοχή της λίµνης είχε ήδη υπερβεί το
όριο συναγερµού. Η λίµνη ήταν ήδη στο κόκκινο επίπεδο κινδύ-
νου µήνες, χρόνια τώρα και η Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα για
τη διαχείριση της λεκάνης απορροής.

Ολοκληρώνοντας, το ανοιχτό τραύµα της Θεσσαλίας είναι η
πιο πειστική απόδειξη πως η κακοδιαχείριση των φυσικών πόρων,
η κυβερνητική και διοικητική ανεπάρκεια, η αλαζονεία της εξου-
σίας, κοστίζουν ακριβά, πληγώνουν τη χώρα και υποθηκεύουν τις
µελλοντικές γενιές. Αυτά τα µαθήµατα της κλιµατικής κατάρρευ-
σης δεν είναι θεωρητικά. Είναι πρακτικά, επιτακτικά και επείγο-
ντα. Δεν έχουµε άλλο περιθώριο ούτε για δικαιολογίες ούτε για
πειράµατα. Η κλιµατική κρίση είναι επιταγή για δράση, όχι άλλοθι
για αδράνεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Κεδίκογλου Συµεών από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα συζητούµε
ένα πολύ σηµαντικό, πράγµατι, νοµοσχέδιο, θα έλεγα ένα πολυ-

νοµοσχέδιο, γιατί είναι τέσσερα σε ένα. Θα περίµενα σε ένα
θέµα, όπως το περιβάλλον, που πραγµατικά επιζητούµε συγκλί-
σεις, γιατί αφορά το µέλλον όλων µας, να δείξετε παραπάνω κα-
τανόηση και διαβούλευση να υπάρχει πριν έρθει αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σύσσωµη η Αντιπολίτευση δεν είπε
απλά ότι είναι αντίθετη, ότι καταψηφίζει, που είναι, αν θέλετε, και
κάτι σύνηθες, αλλά προτείνει και την απόσυρση του νοµοσχε-
δίου. Εγώ στη θέση σας θα είχα προβληµατιστεί για αυτό.

Είπε ο Υπουργός ότι οι κυβερνήσεις έρχονται και παρέρχονται,
αλλά εµείς είµαστε εδώ για να δώσουµε λύσεις στα προβλήµατα.
Συµφωνώ, αλλά αν εσείς ήσασταν στην Αντιπολίτευση, θα συµ-
φωνούσαµε ότι για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο αρκεί µία εβδοµάδα
διαβούλευσης; Και το πιο παράλογο; Την ώρα που έχετε αναθέ-
σει σε µια εταιρεία µελετών να κάνει το master plan για τη Θεσ-
σαλία…. Παρένθεση εδώ: ‘Οταν άκουσα ότι είναι Ολλανδοί, λέω
λογικό είναι, οι Ολλανδοί αιώνες µάχονται µε το νερό, έχουν τε-
χνογνωσία. Όµως αποκαλύπτεται εδώ ότι, τελικά, αυτή η εταιρεία
δεν είχε σχέση µε τέτοιου είδους καταστροφές. Σε αποικίες ήταν
και µάλιστα, έκαναν εµπορικές εκµεταλλεύσεις. Καµµία δουλειά
δεν είχαν πάρει στην Ευρώπη. Κλείνω την παρένθεση. Εν πάση
περιπτώσει, έχετε πληρώσει και λέτε «φέρτε µας ένα master plan,
το οποίο αυτό ακόµη δεν έχει καν µεταφραστεί στα ελληνικά. Αν
θέλετε είναι και υποτιµητικό για τη χώρα µας.

Την ίδια ώρα που εµείς περιµένουµε, λοιπόν, αυτά τα συµπε-
ράσµατα, φέρνετε εσείς, σαν να µην τα λαµβάνετε καθόλου υπ’
όψιν, το νοµοσχέδιο αυτό. Είναι, αυτό είναι ο ορισµός της κακής
νοµοθέτησης.

Τι λέτε λοιπόν; Λέει ο Υπουργός -και πράγµατι, τυπικά µπορεί
να µην υπάρχει ιδιωτικοποίηση-, ότι οι µετοχές ανήκουν στο δη-
µόσιο, αλλά υπάρχει µία αλλαγή. Πέστε µου σε ποια κατεύθυνση
είναι αυτή η αλλαγή, όταν µιλάµε για ένα νοµικό πρόσωπο ιδιω-
τικού δικαίου, µία ανώνυµη εταιρεία που θα αποφασίζει, µε δυ-
νατότητα τιµολόγησης, µε επιβολή προστίµων, µε µισθούς γενι-
κού γραµµατέα και µπόνους 15%, µε διαχείριση πληµµυρών;
Πέστε µου ποιος εγγυάται ότι δεν θα αλλάξει στο µέλλον η µετο-
χική σύνθεση, όπως εδώ έγινε µε τη ΔΕΗ, µε έναν κολοσσό όπως
η ΔΕΗ; Ποιος µπορεί να εγγυηθεί ότι στο µέλλον δεν θα είναι κερ-
δοσκοπικός αυτός ο φορέας ή ότι θα παραµείνει για πάντα στο
δηµόσιο; Με δυο λόγια, το πουλόβερ ξηλώνεται.

Θυµάµαι και την άλλη δήλωση του Υπουργού, που είπε ότι
επειδή δεν τα καταφέραν οι ΔΕΥΑ, πάµε σε ΣΔΙΤ, εκτός από
Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Αφού αφήσατε τους ΔΕΥΑ να καταρρεύ-
σουν οικονοµικά, γιατί κανένας δεν τους αποκατέστησε για το
υπέρµετρο ενεργειακό κόστος, είναι το γνωστό κόλπο: καταρρέ-
ουν και φέρνουµε τους ιδιώτες.

Ε, λοιπόν, εσείς µπορεί να είστε ιδεολογικά συνεπείς µε αυτό
που πιστεύετε, αλλά για εµάς το νερό είναι δηµόσιο κοινωνικό
αγαθό που πρέπει να δίνεται δωρεάν, όπως η υγεία, όπως η παι-
δεία. Σε αυτό δεν σηκώνουµε «ναι µεν, αλλά», δεν σηκώνουµε
αστερίσκους. Τελεία και παύλα.

Έρχοµαι τώρα στη διαχείριση των δασών. Εδώ κάνετε ένα
άλλο υβριδικό σχήµα µε 50% από ΔΑΣΕ και 50% που θα είναι
ιδιώτες. Όµως, µε τους ιδιώτες, που είναι εταιρείες που θα έχουν
ένα εταιρικό κεφάλαιο τουλάχιστον τρία εκατοµµύρια, σε αυτό
το σχήµα οι ΔΑΣΕ δεν µπορούν, ουσιαστικά, ισότιµα να συµµε-
τέχουν, αφού δεν µπορούν να καταβάλουν το 4% της αξίας της
σύµβασης. Η ζωή µας λέει -και το ξέρουµε όλοι- ότι όποιος πλη-
ρώνει, έχει και το πάνω χέρι. Άρα τι θα γίνουν οι δασικές υπηρε-
σίες; Το εξάρτηµα, το παρακολούθηµα των ιδιωτικών αυτών
εταιρειών. Και εγώ ρωτάω: Δεν θα είναι έτσι, όταν αυτή τη στιγµή
ξέρουµε ότι δεν συµµετέχουν οι δήµοι, δεν έχουµε σχετική πι-
στοποίηση αυτών των υβριδικών σχηµάτων, δεν ξέρουµε αν
υπάρχουν αυστηρές προδιαγραφές, ποιες είναι οι υπηρεσίες του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας αρµόδιες που θα τις
ελέγχουν, δεν έχουµε κριτήρια αειφορίας, όταν δεν γίνεται ανα-
φορά στη διαδικασία εκπόνησης και επικαιροποίησης; Όταν όλα
αυτά γίνονται -να το πούµε µε δυο απλά λόγια-, ποιος µας λέει
ότι δεν θα έχουµε νέες εστίες διαπλοκής και διαφθοράς τοπικές;

Γιατί, βεβαίως, δεν είµαστε σίγουροι όταν ο σκοπός είναι το
κέρδος ότι θα παραµένουν στην αφαίρεση της απαραίτητης βιο-

15114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µάζας. Ποιος µας λέει ότι δεν θα προχωρούν πολύ παραπέρα,
στην ξύλευση του δάσους, στην εκµετάλλευση του δάσους για
το κέρδος; Και µη µου πείτε ότι θα µπορείτε να κάνετε ελέγχους
σε αποµακρυσµένα σηµεία, πάνω στις πλαγιές και τα βουνά. 

Τέλος, συνεννοηθείτε µε το άλλο αρµόδιο Υπουργείο, της Κλι-
µατικής Αλλαγής, γιατί µπορεί να λέτε για δασικές υπηρεσίες,
αλλά όλα τα δασαρχεία ξέρουµε ότι είναι αποψιλωµένα µε τρία,
πέντε ή έξι άτοµα προσωπικό και αυτά πάνω από πενήντα χρό-
νων.

Ξέρετε τι διαφορά έχει η θεωρία µε την πράξη; Στην Εύβοια
κάηκαν πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα. Μιλάµε για εν-
νιάµισι χιλιάδες στρέµµατα για αναδάσωση. Μετά µας ειπώθηκε
ότι είναι σε τροχιά σχεδιασµού τα χίλια πεντακόσια. Και τελικά,
τι γίνεται αυτή τη στιγµή; Πιλοτικά τα πενήντα στρέµµατα. Έχουν
περάσει τρία χρόνια και λένε οι επιστήµονες, ότι αφού δεν έγινε
στην τριετία και αφού δεν µπήκε µέχρι τον Μάρτιο, που είναι η
εποχή για να µπορέσουν να πιάσουν το δεντράκια και να τα κά-
νετε του χρόνου, κατά 90% δεν θα πιάσουν στον τόπο. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα, για να τα λέµε στεγνά.

Έρχοµαι στις ΑΠΕ, τις ανεµογεννήτριες, που ξέρετε ότι από
αυτό το πράγµα στην Εύβοια γνωρίζουµε καλά. Θα σας διηγηθώ
µια µικρή ιστορία των ανεµογεννητριών της πρώτης γενιάς,
αυτών που τα κουφάρια τους σήµερα υπάρχουν και χάσκουν στα
βουνά, γιατί κανένας δεν έχει σκεφτεί τι γίνεται µετά, ποιο είναι
το επόµενο βήµα, όταν πια έχει περάσει η τεχνολογία και έχουµε
περάσει στις άλλες ανεµογεννήτριες, αυτές τις µεγάλες, τις τε-
ράστιες.

Λοιπόν, εκεί πήγαν κάποιοι επενδυτές µε σίγουρο κέρδος -επι-
δότηση γαρ-, φθηνή γη, πλούσιο αιολικό δυναµικό, βρήκαν κά-
ποιους φτωχούς ανθρώπους, κτηνοτρόφους στην πλειοψηφία
τους, τους πήραν τη γη, έκαναν τις ανεµογεννήτριες, δώσανε και
κάτι ανταλλάγµατα στους δήµους τους στυλ «να πάρουµε για την
ποδοσφαιρική οµάδα τις φανέλες», «να σας δώσουµε κάποια
χρώµατα να βάψουν το σχολείο». Τώρα πια δεν χρειάζεται, όµως,
να κάνουν ούτε αυτά. Προελαύνουν κανονικά. Έχουν πάει και
στον άλλον όµορο δήµο. Μόνο στην Κάρυστο, µία µικρή περιοχή,
έχουµε πεντακόσιες πενήντα ανεµογεννήτριες. Πρέπει λίγο, πρα-
γµατικά, να σκεφτούµε πόσο είναι αυτή η πράσινη ανάπτυξη,
όταν µιλάµε ότι πρέπει να ανοίξουµε δρόµους µέσα στα δάση,
για να περάσουν, όταν έχουν τις τεράστιες τσιµεντένιες βάσεις;
Τώρα έχουµε και τις µπαταρίες λιθίου. Αλήθεια, τι γίνεται µε την
ανακύκλωση; Ξέρουµε τι σηµαίνει για τον υδροφόρο ορίζοντα,
από µελέτες, ξέρουµε ότι είναι εύφλεκτες. Μια σειρά από θέ-
µατα, τα οποία πρέπει να τα συζητήσουµε κάποια στιγµή.

Εκεί, λοιπόν, σαν να µη φτάνουν όλα αυτά, δεν υπάρχει κανέ-
νας φραγµός. Και ρωτάει ο κόσµος: Πού πήγε αυτή η φέρουσα
ικανότητα; Έλεγαν 8%. Πήγαν στο 12%. 20%, 50%; Πόσο πι-
στεύετε ότι αντέχει ένας τόπος που γίνεται πια η µπαταρία της
Ευρώπης. Να το ξέρουµε.

Τώρα φέρνετε, λοιπόν και τα θαλάσσια αιολικά πάρκα και όπως
έχει διαρρεύσει, ένα χιλιόµετρο, λέει, από τις ακτές. Σε µία από
τις καλύτερες παραλίες, των Αγίων Αποστόλων και από το λιµάνι
της Κύµης και θα πάει µέχρι κάτω στον Κάβο Ντόρο, που κατα-
λαβαίνετε τι σηµαίνει για την αλιεία, για την ήπια τουριστική ανά-
πτυξη. Παίρνετε µία εταιρεία κατά παρέκκλιση που θα πραγµα-
τοποιεί µετρήσεις και συλλογή δεδοµένων για δυνητικές περιο-
χές ανάπτυξης. Και εγώ ρωτάω: Ποιος θα το ελέγχει αυτό; Ποιος
είναι που θα δει τις έρευνες κατά παρέκκλιση; Ή θα γίνει σύµ-
φωνα µε το µοντέλο για τις ιχθυοκαλλιέργειες, που ξέρετε ότι γε-
µίζει όλος ο Ευβοϊκός;

Ακούτε, κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι Γιάννης κερνάει, Γιάννης
πίνει, ο ορισµός της σύγκρουσης συµφερόντων. Ο επενδυτής
µπορεί να είναι και µελετητής, αν δωρίσει τη µελέτη. Λέει, στο
ελληνικό δηµόσιο: Σου δίνω τη µελέτη δωρεάν. Την αποδέχεται
και αυτή η µελέτη λέει πού και πόσο θα επενδύσει.

Λοιπόν, αυτά πρέπει να τα δούµε σοβαρά και να δώσουµε µία
απάντηση στους ανθρώπους. Την ώρα που εµείς εδώ µιλάµε και
λέµε για σχέδια επί χάρτου, κάποιοι δεν µπορούν να κοιµηθούν
από τον θόρυβο των ανεµογεννητριών, γιατί είναι σε λιγότερο
από µισό χιλιόµετρο από τα σπίτια τους. Καταθέτω για τα Πρα-
κτικά την έρευνα που έχει γίνει επίσηµα σε οικισµό του Δήµου

Κύµης - Αλιβερίου, που λέει ότι πέρα από τα τρία µποφόρ, οκτώ
στις δέκα φορές ο θόρυβος είναι πάνω από τα επιτρεπόµενα όρια
για την ποιότητα ζωής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Κεδίκογλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έρευνα, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο.
Θα ήθελα πολλά να πω για τα αυθαίρετα. Θα ρωτήσω µονάχα
πόσους δειγµατοληπτικούς ελέγχους έχετε κάνει στη διάρκεια
της δικής σας διακυβέρνησης και τι ποσοστό έχετε κατεδαφίσει
–προσέξτε- από αυτά που είχαν αµετάκλητες δικαστικές αποφά-
σεις. Θα µπορούσα επίσης να σας πω για το Τεχνικό Επιµελητή-
ριο που δίνετε τις πλατφόρµες, ότι όπως και να το κάνουµε είναι
ένα συνδικαλιστικό όργανο. Άρα θα κληθεί το συνδικαλιστικό όρ-
γανο των µηχανικών να καταδικάσει µηχανικούς σε µια καταγγε-
λία για αυθαίρετη δόµηση. 

Και τέλος αυτό που λέτε µέσα για τις κατασκευές που είναι
στις παραλίες που ξέρετε πολύ καλά ότι µιλάµε για µεγάλο πο-
σοστό αυτών, θα έχει δικαίωµα αυτός ο οποίος είναι ο αυθαιρέ-
των να πει ότι παγώνει τη διαδικασία, να πάει στο εφετείο όπου
µέσα σε δύο µήνες θα πρέπει να εκδικαστεί. Έτσι όµως θα έχουν
περάσει τρεις µε τέσσερις µήνες, άρα όλη η τουριστική σεζόν.
Άρα δεν έχει κανένα φόβο να αυθαιρετήσει και να το επαναλάβει
και στο µέλλον. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και θα κλείσω λέγοντας το εξής: Ο αφόρητος -διαβάζω- κυ-
κλοφοριακός συνωστισµός όχι µόνο στις µεγάλες πόλεις αλλά
και στις µικρότερες τουριστικές είναι απόδειξη υπερβολικής πλη-
θυσµιακής πυκνότητας, που συνηγορεί υπέρ της γενναίας µεί-
ωσης των συντελεστών δόµησης και όχι µε οποιοδήποτε δικαιο-
λογία αύξησής τους. Ποιος το λέει αυτό; Ο κ. Στέφανος Μάνος.

Το λέω αυτό για να σας δείξω ότι στην εποχή µας θα µείνει
στην ιστορία όχι αυτός που χτίζει, αλλά που γκρεµίζει µέσα στις
πόλεις. Λοιπόν µην χρησιµοποιείτε την κλιµατική κρίση αλά καρτ.
Γιατί η κλιµατική κρίση σηµαίνει ότι πρέπει να έχουµε πιο δροσε-
ρές πόλεις. Δεν αντέχουµε άλλη τσιµεντοποίηση. Δεν µπορούµε
να πάµε µε πρόσχηµα την ανάπτυξη δεκαετίας του ’50 µόνο µε
τσιµέντο και τουρισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, ευ-
χαριστούµε.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαρι-
στώ για την ανοχή. 

Και αν υπήρχε τότε πράγµατι ανάγκη γιατί είχε νεκρώσει η οι-
κοδοµή, µην το κάνετε σήµερα, µη συνδέετε το όνοµά σας µε αλ-
λοίωση του χαρακτήρα των πόλεων. Θα το βρούµε µπροστά µας.
Υπάρχει η εξαίρεση για τη Φιλοθέη, το Ψυχικό, την Εκάλη που
πραγµατικά ένας µέσος νους λέει «γιατί εκεί υπάρχει εξαίρεση
και εµένα έρχονται να µου αλλάξουν τη ζωή και τη δόµηση των
πόλεων;». 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Κεδίκογλου Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τις τροπο-
λογίες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ. 

Να πω για τις τροπολογίες, επειδή πρέπει να τοποθετηθώ. Η
152, η 153, και η 154 είναι αποδεκτές. Οι βουλευτικές 145, 147,
148, 149, 150, 151 και 155 δεν γίνονται αποδεκτές. Θέλω, όµως,
να πω εδώ ότι υπάρχουν σε κάποιες από αυτές στοιχεία που είναι
θετικά. Θέλουν, όµως, περαιτέρω επεξεργασία και σε επόµενο
νοµοσχέδιο θα τις επεξεργαστούµε και θα τις βάλουµε, όπως πα-
ράδειγµα του κ. Χριστοδουλάκη για το θέµα του Πεντελικού
Όρους για την απαγόρευση λατόµευσης. Έχει καταθέσει και η
κ. Τζάκρη. Ξαναλέω ότι επειδή είναι πολύ εξειδικευµένα θέµατα,
θέλει περαιτέρω επεξεργασία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και τους συναδέλφους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Πριν συνεχίσουµε, έχω να σας ανακοινώσω ότι από τον ΣΥΡΙΖΑ
κατατίθεται εκ νέου διορθωµένο το κείµενο της αίτησης ονοµα-
στικής ψηφοφορίας:

«Με βάση το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, εµείς οι
Βουλευτές που υπογράφουµε την παρούσα αίτηση, αιτούµεθα
τη διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση επί της αρχής
στο νοµοσχέδιο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, «Ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση των πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής

αλλαγής στους τοµείς: α) της διαχείρισης υδάτων, β) της διαχεί-
ρισης και προστασίας των δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας
και πολιτικής, δ) της καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης,
ε) της ενεργειακής ασφάλειας» και επί των άρθρων 1 έως και 13,
20, 23, 24, 27, 103, 104 και 105». Έχει συµπληρωθεί µε το άρθρο
105 στην ουσία. 

(Η προαναφερθείσα πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, καταχωρίζεται στα Πρακτικά
και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Σαρακιώτης Ιωάννης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά δεν µπορώ παρά να σχολιάσω την απάντηση που

έδωσε ο Υπουργός ο κ. Σκυλακάκης στην τοποθέτηση το πρωί
του κ. Κόκκαλη και του Κοινοβουλευτικού µας Εκπρόσωπου, κ.
Παππά, ο οποίος µίλησε για σουρεαλισµό αρκετές φορές και
έκλεισε και την οµιλία του, λέγοντας ότι αυτά που αναφέρει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι σουρεάλ.

Να πω στον κύριο Υπουργό ότι σουρεαλιστικό είναι το 2014 να
καταθέτει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ερώτηση µε τίτλο το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας παίρνει νέο δάνειο χωρίς να έχουν
εξυπηρετηθεί παλαιότερα χρέη. Στην ερώτηση να αναφέρεις ότι
είναι ασύλληπτο το ποσό των 160 εκατοµµυρίων ευρώ συνολικά
και κλείνοντας να διερωτάσαι πως δεδοµένου ότι τα δάνεια της
Νέας Δηµοκρατίας είναι µη εξυπηρετούµενα και η οφειλή δεν
µπορεί να αποπληρωθεί, µε βάση ποια εγγύηση εγκρίθηκε αυτό
το νέο δάνειο και από ποια τράπεζα. Αυτό είναι σουρεαλιστικό,
κύριε Σκυλακάκη, να κάνετε ερώτηση πριν κάποια χρόνια για τα
δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας και σήµερα να είστε Υπουργός του
κόµµατος που δεν χρωστά 160 εκατοµµύρια, αλλά περίπου µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ.

Στα του νοµοσχεδίου τώρα, όπου οφείλουµε να οµολογήσουµε
ότι διαρκώς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας ξεπερνάτε
και τον χειρότερο εαυτό σας. Με κάθε νέα νοµοθετική πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησής σας η ασυνέπεια και η ανακολουθία
λόγων και έργων σπάνε ένα νέο ρεκόρ. Είναι ενδεικτικό ότι µετά
τα πρωτοφανή φαινόµενα και τις καταστροφές στη Θεσσαλία το
περασµένο φθινόπωρο ο κ. Μητσοτάκης σε µια ακόµη επικοινω-
νιακή και µόνο διαχείριση ενός µείζονος ζητήµατος της ελληνικής
κοινωνίας ανέφερε ότι θα γίνουν οι καταστροφές µια ευκαιρία
αναδιάρθρωσης και υποσχέθηκε µεγαλεπήβολα έργα υποδοµών
και όχι µόνο. 

Και σήµερα φέρνετε προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο για το οποίο
προηγήθηκε µια προσχηµατική διαβούλευση λίγων µόλις ηµε-
ρών, αναδεικνύοντας τον µηδενικό σεβασµό προς τη θεσµική
τάξη απαξιώνοντας τόσο τις τοπικές κοινωνίες όσο και τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’’ αλλά και Β’ βαθµού, που
εκπροσωπούν τις κοινωνίες αυτές.

Και σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο εισάγετε ρυθµίσεις πα-
ραχώρησης της διαχείρισης υδάτινων πόρων σε µία ανώνυµη
εταιρεία ενάντια στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Μια ανώνυµη εταιρεία την οποία προικοδοτείτε πλουσιο-
πάροχα και προκλητικά µε 1 εκατοµµύριο ευρώ, εξαίρεση αυτής
του ΟΔΥΘ ΑΕ από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», δυνατότητα ανάθεσης έργων
σε τρίτους και εισήγησης νοµοθετικών ρυθµίσεων, απαίτηση για
µόλις ένα πτυχίο πανεπιστηµίου για τη θέση µέλους στο ΔΣ υψη-
λότατου µισθούς, καθώς είναι χαρακτηριστικό ότι για δέκα διευ-
θυντές και ένα δικηγόρο προβλέπετε ετήσιο προϋπολογισµό
τριών εκατοµµυρίων ευρώ, παροχή δυνατότητας εκµετάλλευσης
της δηµόσιας περιουσίας, λήψης εσόδων για προσφερόµενες
υπηρεσίες καθώς και ανταποδοτικών εισφορών, τελών, προστί-
µων από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και πολίτες και την
ίδια στιγµή και χρηµατοδότηση από το κράτος. Δηλαδή ακόµη
και τη στιγµή που οι άνθρωποι στη Θεσσαλία προσπαθούν να µα-
ζέψουν τα συντρίµµια τους, το µόνο που σας απασχολεί είναι να
βολέψετε κάποιους δικούς σας ανθρώπους και να κατασπαταλή-
σετε το δηµόσιο χρήµα.

Και είναι εξαιρετικά ακατανόητο πώς φτάσατε στις συγκεκρι-
µένες επιλογές όταν ως γνωστόν η Θεσσαλία διαθέτει ήδη σχε-
διασµό για τους υδάτινους πόρους, η αναθεώρηση του οποίου
ολοκληρώθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ το 2017, καθώς και σχεδιασµό διαχεί-
ρισης κινδύνου πληµµύρας που ολοκληρώθηκε το 2018 σύµφωνα
µε την ευρωπαϊκή οδηγία 2007/60. Τα εν λόγω σχέδια έχουν κα-
τατεθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως όφειλαν προβλέποντας
έργα ορεινής υδρονοµίας, φράγµατα, εγγειοβελτιωτικά έργα και
περιφερειακά έργα ταµίευσης, προτάσσοντας έτσι τον εξορθο-
λογισµό της διαχείρισης των υδάτων ο οποίος αποδείχθηκε δυ-
στυχώς αναγκαίος στις περιπτώσεις των κακοκαιριών «Ντάνιελ»

και «Ηλίας». Αυτά τα έργα επιλέξατε να αφήσετε στα χαρτιά,
αδιαφορώντας για τις τραγικές συνέπειες των πράξεών σας. 

Παράλληλα οφείλετε να είχατε προβεί σε αναθεωρήσεις και
των δύο σχεδίων που έπρεπε να έχουν ολοκληρωθεί έως το
τέλος του 2021. Ωστόσο, δεν υποβάλλατε απολύτως τίποτα στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τα αποτελέσµατα να τα πληρώνουν και
να είναι οδυνηρά για τους κατοίκους της πολύπαθης Θεσσαλίας. 

Η εξυπηρέτηση των ιδιωτών και συγκεκριµένα των µεγάλων
επιχειρηµατικών συµφερόντων είναι προφανής και στις διατάξεις
αναφορικά µε το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» για την παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας για τους δήµους µε τις ενεργειακές κοινό-
τητες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και τα έργα αυτοκατανάλω-
σης να µένουν χωρίς όρους ουσιαστικά στο σύστηµα. Και είναι
µνηµειώδεις οι παρεµβάσεις και σε αυτή την περίπτωση, καθώς
καταργείται ο εικονικός ενεργειακός συµψηφισµός και οι ενερ-
γειακές κοινότητες εισέρχονται πρόωρα ως έρµαια σε ανταγωνι-
στικές διαδικασίες ανεξαρτήτως τύπου. Περιορίζονται οι
ευάλωτοι όσον αφορά τους δικαιούχους του Α και δεν συµπερι-
λαµβάνονται οι πολύτεκνοι του κοινωνικού οικιακού τιµολογίου
Γ. 

Οι ωφελούµενοι ενδέχεται να καταβάλλουν χρεώσεις για
µέρος της ενέργειας, η οποία συµψηφίζεται υπέρ ΕΛΑΠΕ. Με τις
εν λόγω νοµοθετικές πρωτοβουλίες σας, µε τη πρόβλεψη διµε-
ρών συµβάσεων µεταξύ ενεργειακών κοινοτήτων και παραγωγών,
µε την πρόβλεψη σύστασης µιας ενεργειακής κοινότητας πολι-
τών ανά περιφέρεια εντός έξι µηνών, η ενεργειακή παραγωγή κα-
ταλήγει σταδιακά στα χέρια λίγων και το ερώτηµα όλων είναι
εύλογο: Στη θεµελίωση τι είδους καθεστώτος στοχεύει η Κυβέρ-
νησή σας, σε τοπικές κοινωνίες ή σε καρτέλ ενέργειας;

Τον συγκεκριµένο δρόµο βέβαια των µεγάλων επιχειρηµατικών
σχηµάτων επί ζηµία των µικρών παραγωγών τον χάραξε η Νέα
Δηµοκρατία αµέσως µετά τις εκλογές του 2019, θυµίζοντας ότι
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να συµβάλει στη µείωση
του κόστους παραγωγής του πρωτογενούς τοµέα, θεσµοθέτησε
το πρωτοποριακό τότε νοµοθετικό πλαίσιο για τις ενεργειακές
κοινότητες, µε προτεραιότητα στους αγρότες, τα συνεταιριστικά
σχήµατα και τις οµάδες παραγωγών. 

Ο συγκεκριµένος νόµος τέθηκε από το 2019 εξαρχής στο στό-
χαστρο της Κυβέρνησης, µε αποτέλεσµα µείζονες αλλαγές το
καλοκαίρι του ίδιου έτους. Γι’ αυτόν τον λόγο σε όλη την Ελλάδα,
εκεί που θα έπρεπε να έχουµε µικρές ενεργειακές κοινότητες
από αγροτικά σχήµατα, εν τέλει ήρθαν µεγάλοι επιχειρηµατικοί
όµιλοι και έχουν γεµίσει κάµπους και βουνά µε φωτοβολταϊκά. Οι
αγρότες εκπαραθυρώθηκαν προς όφελος των µεγάλων οµίλων
και µε το παρόν νοµοσχέδιο τούς δίνετε τη χαριστική βολή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε σοβαρός κρατικός µηχα-
νισµός εκλαµβάνει τα σκληρά παθήµατα µιας φυσικής καταστρο-
φής ως µαθήµατα, προκειµένου να λάβουν χώρα βελτιώσεις στο
επίπεδο της καταπολέµησης και κυρίως της πρόληψης. Στην πε-
ρίπτωση, βέβαια, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη η καταστροφή θε-
ωρείται ως µια ακόµη ευκαιρία ανερυθρίαστης κατασπατάλησης
δηµοσίων πόρων και προκλητικής εξυπηρέτησης συµφερόντων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαρακιώτη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Μεταξάς Κωνσταντίνος - Βασίλειος,

Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όσο και να προσπα-

θείτε να βαφτίσετε το κρέας ψάρι -µέχρι και το ότι κρατικοποιείτε
τους ΤΟΕΒ είπε ο κ. Σκυλακάκης- το νοµοσχέδιο που συζητάµε
αποτελεί ένα πραγµατικό τερατούργηµα, µε βασικό στόχο τη δια-
µόρφωση νέων πεδίων για την κερδοφορία µεγάλων επιχειρηµα-
τικών οµίλων, παραδίδοντάς τους τη διαχείριση των υδάτων και
των δασών της χώρας, νέες χρυσοφόρες µπίζνες, που θα τις χρυ-
σοπληρώσει ο λαός, υποθηκεύοντας παράλληλα τη ζωή και την
ασφάλειά του στις συµπληγάδες του επιχειρηµατικού κέρδους
στη γνωστή λογική κόστους-οφέλους.
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Ιδιαίτερα στο ζήτηµα των νερών ξεκινάτε από την κατεστραµ-
µένη Θεσσαλία, που οκτώ µήνες µετά τις πληµµύρες συνεχίζει
να είναι πνιγµένη στις λάσπες της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της διαχρονικής πολιτικής όλων των κυβερνήσεων,
που αντιµετωπίζουν την αντιπληµµυρική προστασία σε αυτή την
ίδια λογική του κόστους-οφέλους των επιλέξιµων έργων και µη
επιλέξιµων έργων, µε κριτήριο το αν βγάζουν κέρδη για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. 

Αυτά έπνιξαν τη Θεσσαλία, κύριε Υπουργέ, και όχι οι αστείες
δικαιολογίες που αναφέρατε, η πολυδιάσπαση αρµοδιοτήτων,
που εξάλλου δικό σας κατασκεύασµα ήταν και αυτό, µιας και
εκείνη τη χρονική στιγµή εξυπηρετούσε πιο αποτελεσµατικά το
µοίρασµα της πίτας αυτών των επιλέξιµων έργων, βάζοντας όµως
σε δεύτερη µοίρα τις ανάγκες των κατοίκων, του λαού της περιο-
χής. 

Και τι κάνετε; Διαµορφώνετε µια ανώνυµη εταιρεία, που θα λει-
τουργεί µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας, όπως αναφέ-
ρεται στο κείµενο, καταργώντας κάθε δηµόσια υπηρεσία που είχε
µέχρι τώρα την ευθύνη για τα αντιπληµµυρικά έργα, τα εγγει-
οβελτιωτικά έργα, τα ποτάµια, τις λίµνες και γενικότερα τα νερά
της Θεσσαλίας και τα παραδίδετε σε αυτή την εταιρεία. Και όλες
αυτές οι αρµοδιότητες, όπως επίσης αναφέρεται στο κείµενο, θα
τις ασκεί µε συγκεκριµένες κατευθύνσεις βελτίωσης των οικονο-
µικών αποτελεσµάτων, µε απλά λόγια για να βγάζει κέρδη, για να
γεµίζουν τα ταµεία της από τα τιµολόγια του νερού και άλλες επι-
χειρηµατικές δραστηριότητες. 

Και για κερασάκι στην τούρτα προχωράτε και σε µια άνευ προ-
ηγουµένου επίθεση στα δικαιώµατα των εργαζοµένων, των µόνι-
µων δηµοσίων υπαλλήλων αλλά και των υπαλλήλων των ΤΟΕΒ
και του ΓΟΕΒ, οι οποίοι όπως και όλοι οι φορείς εξάλλου εξέφρα-
σαν την αντίθεσή τους στο νοµοσχέδιο, ενώ σήµερα µάλιστα
προχώρησαν και σε κινητοποιήσεις. 

Ευελιξία ζήτησε ο κύριος Υπουργός. Γι’ αυτό συστήνουµε, λέει,
ανώνυµη εταιρεία, δεν µπορούν να γίνουν µε διαφορετικό τρόπο
τα έργα, προφανώς αναζητώντας µια πιο αποτελεσµατική µορφή
για να επιταχυνθεί η ιδιωτικοποίηση και η εµπορευµατοποίηση
του νερού. 

Και η αντιπαράθεση από µεριάς ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό
επικεντρώνεται τελικά, στη µορφή και όχι στην ουσία της πολιτι-
κής που πρέπει να ακολουθηθεί, αποτελώντας και στο ζήτηµα
που συζητάµε βολικούς αντιπάλους για την Κυβέρνηση, αφού για
την ταµπακιέρα, αυτό δηλαδή που καίει τους κατοίκους της Θεσ-
σαλίας, που λέµε το νερό νεράκι, που τρέµει το φυλλοκάρδι µας
σε κάθε έντονη βροχόπτωση όπως πριν από λίγες µέρες, σε αυτά
έχετε πλήρη συµφωνία. 

Βολικότατοι αντίπαλοι για τη Νέα Δηµοκρατία, όπως απέδειξε
και η συζήτηση για την αντισυνταγµατικότητα, που δώσατε την
ευκαιρία στον κ. Σκυλακάκη να κουνάει το δάχτυλο, αφού ιδίως
εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς, επικαλεστή-
κατε για τη στήριξη της αντισυνταγµατικότητας απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας ενάντια στη ρύθµιση της δικής σας
κυβέρνησης, που παρέδωσε την ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ στο Υπερ-
ταµείο, την «ΕΥΑΘ Α.Ε.», την «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.», µε τους µετόχους,
τα µερίσµατα που µοιράζει, τις πολυεθνικές που συµµετέχουν
στο µετοχικό κεφάλαιο των εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατι-
στήριο. Επικλήσεις στον κοινωνικό χαρακτήρα του νερού κάνατε
όλοι σας, όταν τα προχωρούσατε αυτά βήµα-βήµα, κυβέρνηση
και κυβέρνηση, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. 

Η ουσία λοιπόν της εµπορευµατοποίησης του νερού και άρα
και των µέτρων για την ιδιωτικό-οικονοµική λειτουργία των φο-
ρέων διαχείρισής του, όποια µορφή και αν επιλέγετε, αποτυπώ-
νεται στη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα νερά, την
οδηγία 60/2000, που έχετε στηρίξει και υλοποιήσει διαδοχικά από
κοινού όλοι σας. 

«Το ύδωρ δεν είναι εµπορικό προϊόν», γράφει η οδηγία, «αλλά
η ύδρευση συνιστά υπηρεσία, όπως οι µεταφορές, η ενέργεια, οι
τηλεπικοινωνίες». Και όλοι ξέρουµε, πάρα πολύ καλά, πού πήγαν
αυτά. Τιµολογεί το νερό. Τέτοια υπηρεσία πρέπει να είναι, που
να τιµολογεί το νερό µε τους κανόνες που διαµορφώνουν την
τιµή σε κάθε εµπόρευµα, να ιεραρχεί τη µείωση της ζήτησης σε
αντιπαράθεση µε την αύξηση της προσφοράς, αξιοποιώντας τα

εργαλεία της αγοράς γι’ αυτόν τον σκοπό, να τηρεί τη λογική «ο
ρυπαίνων πληρώνει», δηλαδή το εµπόριο και των ρύπων σε
βάρος του περιβάλλοντος, και ότι πρέπει να ανοίγεται και σε νέα
πεδία δραστηριοτήτων για να αβγαταίνουν τα κέρδη, όπως για
παράδειγµα µε την πράσινη ανάπτυξη, που βέβαια έχει αποδει-
χθεί µαύρη κι άραχνη για τον λαό και το περιβάλλον. 

Αυτά κάνετε και µε τα άρθρα για την ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ στο
παρόν νοµοσχέδιο. Και η οδηγία αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τα νερά, µαζί µε την οδηγία 60/2007 για τις πληµµύρες, που
ρητά αναφέρει πως η όποια προστασία θα πρέπει να περνάει από
τους κόφτες του κόστους και µάλιστα διαφοροποιηµένα, µε προ-
τεραιότητα στις πλούσιες περιοχές -αυτά λέει- αποτελούν και το
βασικό σας, κοινό σας σπίτι, το κοινό σας πλαίσιο, αυτό που στη-
ρίζετε όλοι σας, για  να πληρώνει µε τραγικό τρόπο ο λαός τα
αποτελέσµατά του. Και στη Θεσσαλία το πληρώσαµε πολύ ακρι-
βά. 

Είναι λοιπόν, τουλάχιστον, αστείο να βγαίνουν στελέχη του
ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ και να εναντιώνονται στο τωρινό νοµο-
σχέδιο, λέγοντας παράλληλα -δικά τους λόγια- «µόνος σοβαρός
και θεσµικά ορθός δρόµος για την κλιµατική θωράκιση και βιώ-
σιµη διαχείριση των υδάτινων πόρων της Θεσσαλίας είναι η πιστή
εφαρµογή των δύο οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της οδη-
γίας πλαίσιο για τα νερά και της οδηγίας πλαίσιο για τις πληµµύ-
ρες». 

Αυτά λένε, σε ένα µνηµείο ωραιοποίησης και υπεράσπισης της
βάρβαρης πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και θεωρούµε ότι
είναι και ζητήµατα που πρέπει να τα γνωρίζουν και οι κάτοικοι της
Θεσσαλίας, αλλά να αποτελέσουν και κριτήριο ψήφου για τις
επερχόµενες ευρωεκλογές, στηρίζοντας τη συνεπή στάση του
ΚΚΕ, που αποκάλυψε και εναντιώθηκε στην πολιτική αυτή. 

Και είµαστε απέναντί σας, σταθερά, στη Βουλή, στην Ευρω-
βουλή, στον δρόµο του αγώνα, όταν από κοινού τόσο η Νέα Δη-
µοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ όλα τα προηγούµενα
χρόνια ψηφίζατε στην Ευρωπαϊκή Ένωση αυτές τις οδηγίες, τις
ενσωµατώνατε στην ελληνική νοµοθεσία και τις υλοποιούσατε µε
διάφορους τρόπους και µορφές, βάζοντας βέβαια ο καθένας τη
δική του πινελιά. 

Είµαστε απέναντί σας και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, που απο-
τελεί κρίκο µιας µακράς αλυσίδας στη λογική της ιδιωτικοποί-
ησης των νερών, που ξεκινά από το µακρινό 1999, µε την
κυβέρνηση τότε του ΠΑΣΟΚ και τον διαχωρισµό της υποδοµής
και της διανοµής µέθοδο καρµπόν που αξιοποιήσατε και στον
ΟΣΕ, τη ΔΕΗ, τον ΟΤΕ, αυτές τις άλλες εταιρείες, που αποτελούν
κι αυτές οι υπηρεσίες, όπως λέει και η οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης- µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και τη µεταφορά της ΕΥΔΑΠ
και της ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο, την κοινή υπουργική απόφαση για
την τιµολόγηση του νερού ως εµπορεύµατος και φυσικά µε τους
νόµους της τωρινής Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως
τον περσινό νόµο για την ιδιωτικοποίηση των ΔΕΥΑ µέσω της συ-
γκρότησης της ρυθµιστικής αρχής.

Απαιτούµε, λοιπόν, την απόσυρση του νοµοσχεδίου της Κυβέρ-
νησης. Το νερό είναι κοινωνικό αγαθό. Η διαχείρισή του προς
όφελος του λαού λέµε -και αυτό φαίνεται και στην πράξη- ότι
προϋποθέτει ένα ριζικά διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης µε κοινω-
νικοποιηµένα τα µέσα παραγωγής, µε κεντρικό επιστηµονικό σχε-
διασµό της οικονοµίας, κάτι που τελικά θα κατοχυρώνει στην
πράξη τον κοινωνικό χαρακτήρα του νερού. 

Στηρίζουµε τους εργαζόµενους και τους αγώνες τους στην πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας, τους αγώνες των εργαζοµένων τους στους
ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ, τις κινητοποιήσεις των βιοπαλαιστών αγροτών
της περιοχής για να γίνουν πράξη η κατασκευή υποδοµών
εµπλουτισµού των επίγειων και υπόγειων υδροφορέων, καθώς
και η ενεργοποίηση τεχνικών εξοικονόµησης του διαθέσιµου
νερού, η αύξηση των αρδευόµενων εκτάσεων για τη στήριξη της
εγχώριας αγροτικής και βιοµηχανικής παραγωγής, η ύδρευση µε
ελεγµένο ποιοτικό φθηνό νερό, προστασία του περιβάλλοντος,
αντιπληµµυρική θωράκιση και φυσικά εξασφάλιση και διεύρυνση
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μεταξά. 
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Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικολαΐδης Αναστάσιος, Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Δυστυχώς, τα έδρανα είναι άδεια από την πλευρά κιόλας της
Πλεύσης Ελευθερίας που έκανε τόσο ντόρο προηγουµένως η κ.
Κωνσταντοπούλου.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας προς ψήφιση, το οποίο περιλαµβάνει πολλές και ασύν-
δετες µεταξύ τους ρυθµίσεις. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο
χωρίς καµµία συνοχή και θεµατική ενότητα. 

Συγκεκριµένα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ρυθµίσεις, που
αφορούν στη διαχείριση των υδάτων, στη διαχείριση και προστα-
σία των δασών, στην ενέργεια, στην αυθαίρετη δόµηση και σε
άλλα θέµατα ιδιαίτερα σοβαρά. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο δεν συνιστά πρακτική καλής νοµοθέτησης και είναι αδύ-
νατο στον χρόνο που έχουµε στη διάθεσή µας να τοποθετηθούµε
επί όλων των θεµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από µια περιοχή µε
τεράστια δασική κάλυψη και ξεχωριστό δασικό πλούτο. Οπότε
θα ήθελα να σταθώ σε θέµατα, που σχετίζονται µε τη διαχείριση
και προστασία των δασών µας. Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα
πως κυρίως στη βόρεια Ελλάδα υπάρχει έντονη υλοτοµική δρα-
στηριότητα από τους δασικούς συνεταιρισµούς εργασίας, οι
οποίοι ανταποκρίνονται πλήρως στις διαχειριστικές µελέτες που
εκπονούν οι δασικές υπηρεσίες και πραγµατοποιούν όλες τις
υλοτοµικές εργασίες που χρειάζονται για να φέρουν σε πλήρη
υλοποίηση τις µελέτες αυτές. 

Στις περιοχές, λοιπόν, όπου γίνονται διαχειριστικές µελέτες
από τις Δασικές Υπηρεσίες και οι υλοτόµοι δραστηριοποιούνται
µε βάση τις µελέτες αυτές έχουµε αποτελεσµατική διαχείριση
των δασών και τελικά µηδενίζεται ο κίνδυνος δασικών πυρκαγιών. 

Άρα στις περιοχές που υπάρχει δραστηριότητα των δασικών
συνεταιρισµών εργασίας δεν υπάρχει ο λόγος για τη δηµιουργία
υβριδικών συνεργατικών σχηµάτων. Αντιθέτως, κρίνεται απαραί-
τητη η ενίσχυση των δασικών υπηρεσιών για καλύτερο αποτέλε-
σµα στη διαχείριση, εκµετάλλευση και προστασία των δασών. 

Όπως είναι γνωστό, η γενική διαχείριση των δασών είναι αρ-
µοδιότητα των δασικών υπηρεσιών. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι θέλατε πριν; Γιατί µας φωνάξατε; Τι συνέβη;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, µι-

λάει. Μη διακόπτετε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αναφέρθηκε σ’ εµάς. Συνέβη κάτι; Γιατί είπε κάτι ότι
έκανα ντόρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
ακούστηκε κάτι τέτοιο. Θέλετε τον λόγο;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αφήστε τον τότε. Σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε την οµιλία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, κύριοι
συνάδελφοι, ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

Οι δασικές υπηρεσίες είναι αυτές που εκπονούν µελέτες δια-
χείρισης των δασών µε ορίζοντα συνήθως τα δέκα έτη και έχουν
όλες τις απαραίτητες γνώσεις για τον ορθό προγραµµατισµό των
υλοτοµικών εργασιών. Οι δασικοί συνεταιρισµοί διαθέτουν τα
αναγκαία µηχανικά µέσα µε σκοπό να εκτελούν τις απαιτούµενες
υλοτοµικές εργασίες, οι οποίες γίνονται όχι µόνο χωρίς να προ-
καλούνται καταστροφές στα δάση, αλλά αντίθετα προς όφελος
της αειφόρου διαχείρισής τους.

Δηλαδή, κυρία Υπουργέ, οι συνεταιρισµοί είναι οι φύλακες των
δασών. Με το παρόν νοµοσχέδιο η εκµετάλλευση και η διαχεί-
ριση περνάει σε µεγάλες ιδιωτικές εταιρείες µε σχήµατα στα
οποία, σύµφωνα µε τις νέες διατάξεις, θα συµµετέχουν οι δασικοί
συνεταιρισµοί εργασίας, χωρίς όµως να προβλέπεται η λειτουρ-
γία τους επί τουλάχιστον τρία έτη. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να

υπάρχει ο κίνδυνος ίδρυσης συνεταιριστικών σχηµάτων µε µέλη
µη επαγγελµατίες, που θα εξυπηρετούν µονάχα τις εταιρείες και
τους σκοπούς τους µε ό,τι συνεπάγεται αυτό. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχουν και περιοχές µε δάση όπου δεν
δραστηριοποιούνται δασικοί συνεταιρισµοί. Σε αυτά τα δάση
εκτός διαχειριστικής δυνατότητας συσσωρεύεται εύφλεκτη ύλη
και προκαλούνται καταστροφικές δασικές πυρκαγιές µε ανεπα-
νόρθωτες και δραµατικές επιπτώσεις στο περιβάλλον, όπως εί-
χαµε δυστυχώς το προηγούµενο καλοκαίρι. 

Πρέπει, λοιπόν, να γίνονται διαχειριστικές µελέτες από τις δα-
σικές υπηρεσίες για όλα τα δάση της χώρας ανεξαιρέτως. Πε-
ραιτέρω, πρέπει να υπάρχουν κίνητρα και να δίνονται αµοιβές
ανά στρέµµα για τους δασικούς συνεταιρισµούς, έτσι ώστε να γί-
νονται εργασίες καθαρισµού και να προφυλάσσονται τα δάση
µας από πυρκαγιές. Με τον τρόπο αυτό θα γίνει µια πραγµατική
επένδυση στην πρόληψη, έτσι ώστε να αποµακρυνθεί η καύσιµη
ύλη από τα δάση και να περιοριστούν όσο το δυνατόν οι κίνδυνοι
για πρόκληση πυρκαγιών και ακόµη περισσότερο για την ανεξέ-
λεγκτη επέκτασή τους. 

Εποµένως, οι παρεµβάσεις στο παρόν νοµοσχέδιο πρέπει να
είναι προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης των υφιστάµενων δα-
σικών συνεταιρισµών και τη δηµιουργία κινήτρων για τη σύσταση
τέτοιων συνεταιριστικών επιχειρήσεων εκεί που δεν υπάρχουν. 

Κυρία Υπουργέ, το επάγγελµα του υλοτόµου έχει ιδιαίτερες
δυσκολίες. Όµως, είναι απαραίτητη ειδικά σε περιοχές µε µεγάλο
δασικό πλούτο, όπως η Δράµα. Για αυτό τον λόγο πρέπει να στη-
ρίξετε τους υλοτόµους µας. Ακούστε τα προβλήµατα που σας
θέτουν και δώστε λύση. Αποδείξτε ότι σας απασχολεί η εγκατά-
λειψη της υπαίθρου και ότι θέλετε να µπει ένα τέλος στην ερή-
µωση των χωριών της επαρχίας. 

Κυρία Υπουργέ, χθες συζητήθηκε η επίκαιρη ερώτησή µου για
τα προβλήµατα, που καλούνται να ξεπεράσουν οι οινοποιοί της
Δράµας από την αδειοδότηση φωτοβολταϊκών πάρκων σε τερά-
στιες εκτάσεις υψηλής παραγωγικότητας µια ανάσα από τους
αµπελώνες τους.

Ακόµη, κυρία Υπουργέ, σηµαντικά προβλήµατα αντιµετωπίζουν
και οι κατά τόπους ΤΟΕΒ, τους οποίους οδηγείτε στην εξαφάνιση
αντί να τους εντάξετε σε ένα καινοτόµο σχεδιασµό. Με τις κινή-
σεις σας δείχνετε πως ενδιαφέρεστε για τα µεγάλα συµφέροντα
και όχι για όσους ασχολούνται µε τη γη, τα δάση, τα νερά και
βγάζουν το ψωµί τους µε πολύ κόπο και µε πολύ ιδρώτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ζητήµατα του περιβάλλοντος
απαιτούν σοβαρή αντιµετώπιση, σχέδιο, διάλογο και όχι πρόχει-
ρες ρυθµίσεις και µπαλώµατα, που αντιµετωπίζουν επιδερµικά τα
επιµέρους ζητήµατα. Για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλα-
γής απαιτούνται σύγχρονες ολοκληρωµένες πολιτικές για την
πρόληψη και την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. 

Κυρία Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ έχει επανειληµµένα τοποθετηθεί µε
δέσµη µέτρων και προτάσεων, που αφορούν στην προστασία του
περιβάλλοντος ιδίως µέσω της πρόληψης. Δυστυχώς, οι προτά-
σεις µας δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν από την Κυβέρνηση. Μετά
τις πυρκαγιές φέτος να έχουν ξεκινήσει από τον Απρίλιο πρέπει
να καταλάβουµε όλοι ότι δεν πρέπει να χαθεί άλλος χρόνος, διότι
πολύ απλά δεν υπάρχει άλλος χρόνος. Για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής αλλαγής πρέπει να ασχοληθούµε σοβαρά όλοι µας.
Οφείλουµε, λοιπόν, να προβούµε στις απαιτούµενες ενέργειες
και να λάβουµε τα κατάλληλα µέτρα για την προστασία του φυ-
σικού περιβάλλοντος, γιατί εν τέλει αυτό συνιστά τον πραγµατικό
πλούτο που θα αφήσουµε στα παιδιά µας και στις επόµενες γε-
νιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολαΐδη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γιάτσιος Ιωάννης, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, έγινε αναφορά από συ-

νάδελφο του ΠΑΣΟΚ για τη χθεσινή εκδήλωση του Υπουργείου
Πολιτικής Προστασίας για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Δεν ήταν κα-
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νένας από την Αντιπολίτευση εκεί µε εξαίρεση τον κ. Κεδίκογλου
από τον ΣΥΡΙΖΑ και αν ήσασταν παρόντες, θα καταλαβαίνατε το
τι διεκδικεί, το τι πετυχαίνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και για ποιο λόγο οι Έλληνες πολίτες θα στηρίξουν τη Νέα
Δηµοκρατία και στις επόµενες εκλογές που έρχονται, στις ευρωε-
κλογές.

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε κανένα νούµερο δεν είστε
ευχαριστηµένοι. Βέβαια, εσείς συζητάτε µόνο για µειώσεις, το
6% στην υγεία να το κάνουµε 5%. 

Η Νέα Δηµοκρατία διεκδικεί και πετυχαίνει στόχους. Συγχαρη-
τήρια για τη σηµαντική πρωτοβουλία αυτού του νοµοσχεδίου που
δίνει λύσεις σε πολλές εκκρεµότητες, πολεοδοµικές, καθαρι-
σµούς φρεατίων κ.λπ.. 

Θα ήθελα να αναφερθώ όµως στην ενίσχυση της προσβασιµό-
τητας των ατόµων µε αναπηρία και τον εµποδιζόµενων ατόµων.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά τι σηµασία έχει µια επίσκεψη στο δάσος,
να επισκεφθείτε τη Βάλια Κάλντα, να επισκεφθείτε τα όµορφα
Γρεβενά και να µπορείτε να µπείτε στον φυσικό πλούτο αυτής
της περιοχής;

Πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», µια σηµαντική πρωτοβουλία µεί-
ωσης του ενεργειακού κόστους των ΟΤΑ, που σηµαίνει περισσό-
τερα έργα προς όφελος της κοινωνίας για τους δήµους, οικονο-
µικά οφέλη για τους δηµότες και στήριξη στις ευάλωτες κοινωνι-
κές οµάδες. Αποδεικνύει για ακόµη µια φορά η Νέα Δηµοκρατία
πόσο φιλολαϊκή παράταξη είναι.

Οργανωµένη διαχείριση του δάσους, καθαρισµός των δασών
από τη βιοµάζα. Ξέρουµε ότι αυτά τα υλικά αποτελούν «µπα-
ρούτι» για τις συγκεκριµένες περιοχές και οφείλουν να καθαρι-
στούν. Η σύσταση των υβριδικών σχηµάτων συνεργασίας επιχει-
ρηµατιών και δασικών συνεταιρισµών είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, αρκεί να προστατέψουµε τους δασικούς συνεταιρισµούς
και να ξεκαθαρίσουµε το ποιος είναι ο δασεργάτης και µε ποιον
τρόπο αποκτά ο καθένας την καρτέλα του δασεργάτη. 

Σηµαντική πρωτοβουλία είναι η δυνατότητα άµεσης ενεργο-
ποίησης των δασικών συνεταιρισµών στις πυρκαγιές και η µετα-
φορά τους όπου υπάρχει πρόβληµα, γι’ αυτό στη συνεργασία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και µε άλλα συναρµόδια Υπουργεία
να δούµε πώς µπορούν να βγουν προγράµµατα που αφορούν και
τους δασικούς συνεταιρισµούς, να µπορούν να συµµετέχουν σε
αναπτυξιακά προγράµµατα, ώστε να µπορέσουν να εξοπλίσουν
και να αντικαταστήσουν τον µηχανολογικό τους εξοπλισµό, τα
εξαρτήµατά τους, τα µηχανήµατά τους.

Όλα αυτά είναι σηµαντικά, αλλά στην περιοχή των Γρεβενών
και σε πάρα πολλά δασαρχεία χρειάζεται η άµεση ενδυνάµωση
µε προσωπικό στα δασαρχεία, ώστε άµεσα να γίνονται πολλές
µελέτες, περισσότερη υλοτόµηση, αύξηση του λύµατος, γιατί
όλα αυτά είναι προς όφελος και της κοινωνίας και του κράτους,
αλλά κυρίως για τους επαγγελµατίες, γιατί οι επαγγελµατίες,
εφόσον υπάρχει η δυνατότητα ξύλευσης, θα µείνουν στον τόπο
τους, θα υπάρχουν οικονοµικά οφέλη, θα µπορέσουν να στηρί-
ξουν τις οικογένειες τους και δεν θα φεύγει ο κόσµος από την
επαρχία. Το δάσος δηµιουργεί πλούτο και πρέπει να τους στηρί-
ξουµε, αλλά το µεγαλύτερο όφελος απ’ όλες αυτές τις διαδικα-
σίες, εάν γίνουν, θα είναι η προστασία του δάσους από φωτιά.
Το δάσος, όταν καθαρίζεται και κόβεται σωστά, πάντα µε την επί-
βλεψη των αρµόδιων οργάνων των δασαρχείων, θα αναπτυχθεί
σωστά, µε υγεία, χωρίς να αρρωσταίνει. Φανταστείτε σε ένα
χώρο που χωράµε δέκα άτοµα να είµαστε πενήντα, ο ένας πάνω
στον άλλον. 

Η µεγαλύτερη επιτυχία του Υπουργείου, κυρία Υπουργέ, θα
είναι εάν µπορέσουµε να χτίσουµε µια σχέση εµπιστοσύνης µε-
ταξύ των δασαρχείων και των πολιτών, γιατί στη συνείδηση των
πολιτών τα δασαρχεία και ο τρόπος που λειτουργούν βάσει της
νοµοθεσίας, λειτουργούν αποτρεπτικά προς το κοινό συµφέρον.
Είναι άλλο πράγµα η προστασία του δάσους και άλλο η εγκατά-
λειψη και η απαγόρευση όποιων ενεργειών στο δάσος. Το δάσος
δηµιουργεί πλούτο, το δάσος µπορεί να κρατήσει τον κόσµο στην
επαρχία, όπως είπα και στην αρχή. Πολύ απλά πρέπει να µπει ένα
µέτρο στο τι προσδιορίζεται ως δάσος και τι όχι. 

Υπάρχουν διάφορες περιπτώσεις. Στα Γρεβενά υπάρχει ένας
ολόκληρος πρώην δήµος που εδώ και πενήντα χρόνια, κυρία

Υπουργέ, καλλιεργείται από αγρότες που έχουν επενδύσει σε
εξοπλισµό, έχουν επενδύσει σε µηχανήµατα, έχουν επενδύσει και
µένουν οι οικογένειές τους εκεί και µετά από πενήντα χρόνια το
δασαρχείο διεκδικεί αυτές τις αγροτικές εκτάσεις. Πρέπει να το
δούµε λίγο, να εφαρµοστεί ο ν.998/1979 µε το άρθρο 47 και 47Β,
όπως έγιναν οι τροποποιήσεις.

Επίσης, πρέπει να δούµε και το θέµα των διεκδικήσεων του δα-
σαρχείου. Λέει ο νόµος ότι πρέπει να διεκδικήσει µέχρι και τρεις
φορές την όποια έκταση. Υπάρχουν εκτάσεις στην περιοχή των
Γρεβενών που έχουν βγει οικοδοµικές άδειες, έχουν χτιστεί, έχει
πληρωθεί ΙΚΑ, έχει δηµιουργηθεί πλούτος και αυτοί οι άνθρωποι
τώρα δεν µπορούν να µεταβιβάσουν την περιουσία τους στα παι-
διά τους, δεν µπορούν να την πουλήσουν σε περίπτωση της ό-
ποιας ανάγκης. 

Πρέπει να πάρετε την πρωτοβουλία για όλα αυτά τα ζητήµατα
που είναι ζητήµατα καθηµερινότητας και θα χτίσουν τη σχέση
εµπιστοσύνης δασαρχείου και πολιτείας. Να ξέρετε ότι θα ανα-
γνωριστεί από την κοινωνία µια συνεργασία δασαρχεία-πολίτες-
αυτοδιοίκηση. 

Υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Συγχαρητήρια για την πολύ
καλή δουλειά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιάτσιο.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Λαµπρούλης, Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα µπορούσαµε να πούµε ως τίτλο του νοµοσχεδίου πως µετά
την πληµµύρα έρχεται η ευκαιρία για επιχειρηµατικά κέρδη, για
µπίζνες, αφού στην ουσία βλέπετε την καταστροφή ως ευκαιρία
για ανασυγκρότηση στα µέτρα των επιχειρηµατικών οµίλων. Με
αυτό το κριτήριο εξάλλου συντάχθηκε το περίφηµο master plan
για τη Θεσσαλία, αφού σε όλες του τις σελίδες αυτό που ξεπρο-
βάλλει είναι η εγκληµατική πολιτική του κόστους-οφέλους που
άφησε τον κάµπο στο έλεος των πληµµυρών. Η καταστροφή αντι-
µετωπίζεται ως επενδυτική ευκαιρία, το νερό ως εµπόρευµα και
οι αγρότες παραµένουν ακόµα µη αποζηµιούµενοι στο σύνολο
από τις πληµµύρες του περασµένου Σεπτεµβρίου. Οι αγρότες,
λοιπόν, αντιµετωπίζονται ως εµπόδιο που θα πρέπει να παραµε-
ριστεί µε το καρότο ή µε το µαστίγιο και ακριβώς γι’ αυτό ζητάµε
την απόσυρση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, διότι βρίσκεται
στην αντίπερα όχθη της ικανοποίησης των αναγκών του λαού,
της προστασίας της λαϊκής περιουσίας και κατοικίας, της γεωρ-
γικής και κτηνοτροφικής παραγωγής, συνολικά της ζωής της ερ-
γατικής τάξης, των βιοπαλαιστών αγροτών, των αυτοαπασ-
χολούµενων, της λαϊκής πλειοψηφίας της Θεσσαλίας.

Προωθείτε σε συνέχεια των προηγούµενων κυβερνήσεων την
περαιτέρω εµπορευµατοποίηση και ιδιωτικοποίηση του νερού,
ενός βασικού αγαθού για τον άνθρωπο, µέσω της διαχείρισής
του από µια ανώνυµη εταιρεία. Στην ουσία προωθείτε αυτούσιο
το στρατηγικό σχέδιο ανασυγκρότησης της Θεσσαλίας που πε-
ριγράφεται στην έκθεση των Ολλανδών. Έτσι, η διαχείριση του
νερού µέσω της δηµιουργίας της ανωνύµου εταιρείας µετατρέ-
πεται σε εργαλείο συνολικότερων αντιδραστικών αναδιαρθρώ-
σεων σε ολόκληρο το υδατικό διαµέρισµα της Θεσσαλίας,
ανοίγοντας διάπλατα τις πόρτες για τη διαχείριση τόσο των υδά-
των όσο και των έργων από τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Προς αυτή την κατεύθυνση συγκεντρώνονται στην ανώνυµη
εταιρεία ευθύνες και αρµοδιότητες που ασκούσαν η τοπική και
περιφερειακή διοίκηση. Η ανώνυµη εταιρεία θα αναθέτει µελέτες
κατασκευής κάθε είδους σε σχέση µε τα νερά, σε εταιρείες-οµί-
λους που θα εκτελούνται µε βάση την κερδοφορία τους. Έχουµε
εκχώρηση σε επιχειρήσεις του συντονισµού της συνεχούς επί-
βλεψης της εφαρµογής των µέτρων, µέχρι και τον έλεγχο και την
εφαρµογή των αντιλαϊκών οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ενώ η διοίκηση, ο έλεγχος, η συντήρηση και η λειτουργία των εγ-
γειοβελτιωτικών και αντιπληµµυρικών έργων, του δικτύου άρδευ-
σης έµµεσα και της ύδρευσης, δηλαδή τα πάντα, περνάνε στην
ανώνυµη εταιρεία και αντίστοιχα οι ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ της Θεσσα-
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λίας, που επίσης αντιδρούσαν στη ρύθµιση του νοµοσχεδίου, µε-
ταφέρονται στην ανώνυµη εταιρεία. 

Αποτέλεσµα των ανωτέρω είναι η απόλυτη κυριαρχία της ανω-
νύµου εταιρείας ως φορέα διαχείρισης του νερού στη Θεσσαλία
µε αποφασιστικό στρατηγικό ρόλο και στην αντιπληµµυρική προ-
στασία. 

Και βέβαια µε τη δηµιουργία της ανωνύµου εταιρείας ανοίγετε
τον δρόµο για τη διαφορετική τιµολόγηση του νερού από πε-
ριοχή σε περιοχή, µετατρέποντάς το σε ακόµα πιο ακριβοπληρω-
µένο εµπόρευµα και όπως λέει ο λαός, θα πει το νερό νεράκι. 

Έτσι η χρηµατοδότηση των επιλέξιµων έργων και η διαχείριση
των υδατικών πόρων δεν θα γίνεται µε κριτήριο την εξασφάλιση
φθηνού και ποιοτικού νερού στον λαό της περιοχής ή την προ-
στασία της περιοχής από πληµµύρες, την εξασφάλιση αρδευτι-
κού νερού στους βιοπαλαιστές αγρότες ή την προστασία της
ζωής, της περιουσίας του λαού, της πρωτογενούς παραγωγής ή
της προστασίας του περιβάλλοντος. Θα γίνεται µε ένα και µονα-
δικό εγκληµατικό κριτήριο, το κόστος-όφελος και των αντοχών
της οικονοµίας. Είναι ακριβώς το ίδιο κριτήριο, που οδήγησε στο
έγκληµα µε τις πληµµύρες στη Θεσσαλία και κατ’ επέκταση στο
έγκληµα των Τεµπών ή στις τραγωδίες που ζήσαµε µε τις πυρ-
καγιές και τους σεισµούς.

Αντιπληµµυρικές υποδοµές, λοιπόν, χωρίς υπερβολές στο κό-
στος, όπως εξάλλου αναφέρεται στη µελέτη των Ολλανδών,
αφού όπως γράφεται οι υπάρχουσες υποδοµές θεωρούνται στην
πλειοψηφία τους οικονοµικά σωστές, καθώς το κόστος κατα-
σκευής τους υπολογίζεται να είναι σχεδόν πάντα µικρότερο από
το κόστος επισκευής των ζηµιών. 

Αυτό και µόνο αποτελεί έµµεση οµολογία ότι η λογική του κό-
στους-οφέλους και η περίφηµη επιλεξιµότητα στις αντιπληµµυ-
ρικές υποδοµές, έπνιξε τον κάµπο. Όµως, για την ώρα στη
Θεσσαλία δεν υπάρχουν καν αναχώµατα, αφού παραµένουν κα-
τεστραµµένα από τον «Ντάνιελ», ενώ ο περιφερειάρχης παραδέ-
χθηκε ότι δεν θα είναι έτοιµα ως τον Σεπτέµβρη µε τις φθινοπω-
ρινές βροχές. Καλλιεργείται, λοιπόν, παράλληλα ένα κλίµα συ-
ναίνεσης µε την επικίνδυνη για τον λαό στρατηγική, που διαπνέει
την πολιτική της Κυβέρνησης και τη µελέτη των Ολλανδών, ενώ
ακόµα εκκρεµεί η συµφωνία µεταξύ Κυβέρνησης και Περιφέρειας
Θεσσαλίας για προτεραιοποίηση και έγκριση κονδυλίων για τα
άµεσα έργα της αποκατάστασης των αναχωµάτων των ποταµών,
της διευθέτησης ρεµάτων και άλλα.

Και είναι αποκαλυπτικό και εξίσου κυνικό αυτό που θεωρεί η
µελέτη ως δεδοµένο, ότι δεν θα προστατεύεται όλη η Θεσσαλία
από πληµµύρες, αφού δεν είναι δυνατόν να προστατευτούν όλες
οι περιοχές µε λίγους κατοίκους ή µε µεµονωµένες εγκαταστά-
σεις. Μία θεώρηση πλήρως εναρµονισµένη µε την οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης του 2007 για τις πληµµύρες, όπου ρητά ανα-
φέρεται ότι οι αραιοκατοικηµένες περιοχές δεν έχουν την ίδια
σηµασία µε τις πυκνοκατοικηµένες και τις οικονοµικά σηµαντικό-
τερες, ενώ στην ίδια µελέτη αναφέρεται η διαχείριση του υδρο-
φόρου ορίζοντα της Θεσσαλίας, τονίζοντας τον άµεσο και σο-
βαρό κίνδυνο της έλλειψης νερού και κατά συνέπεια ερηµοποί-
ησης της περιοχής. 

Βέβαια, αυτό δεν είναι νέο, είναι γνωστό εδώ και χρόνια στη
Θεσσαλία. Ποιοι, όµως, στοχοποιούνται από τη µελέτη; Οι αγρό-
τες και όχι βέβαια οι κυβερνήσεις που δεν έκαναν τίποτα τόσα
χρόνια για την κάλυψη του υδατικού ελλείµµατος. Ποιες, αλή-
θεια, είναι οι προτάσεις; Η αλλαγή καλλιεργειών, λέει. Μετάβαση,
δηλαδή, από καλλιέργειες υψηλών απαιτήσεων σε νερό -µπα-
µπάκι, καλαµπόκι και άλλα- σε τι καλλιέργειες; Κηπευτικά, φρού-
τα, που χρειάζονται λιγότερο νερό, αλλά και χώρο, δηλαδή, γη.
Έτσι, οι αγρότες θα πρέπει να αλλάξουν γεωργικό εξοπλισµό,
που σηµαίνει κόστος και να µειώσουν τα στρέµµατα που σήµερα
καλλιεργούν, ανεξάρτητα από την κατασκευή, για παράδειγµα,
ταµιευτήρων νερού στα ορεινά ή αν γίνει µεταφορά υδάτων από
τον άνω ρου του Αχελώου. 

Μάλιστα, προκειµένου να συµµορφωθούν οι αγρότες προς τις
υποδείξεις, προτείνονται µέχρι και µέτρα καταστολής σε βάρος
τους: Πρόστιµα, αύξηση της τιµής της κιλοβατώρας για όσους
ποτίζουν µε γεώτρηση, αφού πρέπει, όπως αναφέρεται, να τεθεί
τέλος σε αυτή τη νοοτροπία, όπως λένε και όπως γράφεται, των

αγροτών, που µάλιστα ζηµιώνουν τους πολλούς. Μιλάµε ξεκά-
θαρα για επίκληση του κοινωνικού αυτοµατισµού, µιας απαράδε-
κτης τακτικής που ζήσαµε και στο παρελθόν στις περιόδους
λειψυδρίας στη Θεσσαλία.

Τα ανωτέρω, σε συνδυασµό µε την εναρµόνιση του master plan
των Ολλανδών, µε την ΚΑΠ, την Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και µε την αποκαλούµενη πράσινη και ευφυή
γεωργία, έρχονται να επιταχύνουν το ξεκλήρισµα των βιοπαλαι-
στών αγροτών, τη συγκέντρωση γης και παραγωγής, την ένταση
της εµπορευµατοποίησης των υδάτων, την αύξηση του κόστους
άρδευσης και ύδρευσης, που οδηγούν σε αλλαγή χρήσης της
γης στη βάση των επενδυτικών σχεδιασµών στη Θεσσαλία, που
µάλιστα και η ίδια η εταιρεία η ολλανδική απεργάζεται. 

Είναι προφανές πως η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, όπως και οι προηγούµενες του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ,
αντιµετωπίζουν το νερό και τη χρήση του ως εµπόρευµα, σε
βάρος των λαϊκών στρωµάτων και όχι ως κοινωνικό αγαθό, στο
πλαίσιο αυτού του δρόµου ανάπτυξης, του καπιταλιστικού δρό-
µου ανάπτυξης και στη χώρα µας. 

Λύση, λοιπόν, για το λαό δεν µπορεί να αναζητηθεί στη διατή-
ρηση της σηµερινής κατάστασης του υποτιθέµενου δηµόσιου,
που λειτουργεί µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και έχει ως µονα-
δικό στόχο την αύξηση του ποσοστού κέρδους ούτε βέβαια σε
µάταιες αναζήτησης της δήθεν λιγότερο επώδυνης διαχείρισης,
µεταξύ της πλήρους ιδιωτικοποίησης ή των ΣΔΙΤ ή τη σύµπραξη
δηµοτικών φορέων µε ΜΚΟ ή τις λεγόµενες εναλλακτικές, που
έχουν όµως έναν κοινό παρονοµαστή, την αποδοχή της θυσίας
των λαϊκών αναγκών στο βωµό της ανταγωνιστικότητας, δηλαδή
της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Η διαχείριση του νερού ως κοινωνικό αγαθό προς όφελος του
λαού προϋποθέτει ένα ριζικά διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης, µε
κοινωνικοποιηµένα τα µέσα παραγωγής, τη γη, τον επιστηµονικό
και κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας και εργατικό έλεγχο. 

Σε αυτό το πλαίσιο, οι υδάτινοι πόροι, τα εργοστάσια επεξερ-
γασίας νερού, τα δίκτυα άρδευσης - ύδρευσης, η υποδοµή απο-
χέτευσης και επεξεργασίας λυµάτων, οι υδροηλεκτρικοί σταθµοί,
θα αποτελούν κοινωνική κρατική ιδιοκτησία και ο ενιαίος κρατικός
φορέας διαχείρισης του νερού θα µπορεί να κατοχυρώνει τα
νερά ως κοινωνικό αγαθό, να προβλέπει και να ικανοποιεί συγ-
χρόνως το σύνολο των λαϊκών αναγκών και στον τοµέα αυτό. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας πως ακριβώς σε αυτή την
κατεύθυνση χρειάζεται να δυναµώσει η πάλη του εργατικού λαϊ-
κού κινήµατος των αγροτών, των αυτοαπασχολούµενων -όχι µόνο
στη Θεσσαλία- διεκδικώντας αποφασιστικά και άµεσα φθηνό,
ελεγµένο, ποιοτικό νερό για το λαό, µείωση των τιµολογίων, κα-
τάργηση του νοµοθετικού πλαισίου εφαρµογής της ευρωενωσια-
κής οδηγίας για το νερό, της επιχειρηµατικής δραστηριότητας,
άµεση υλοποίηση των αναγκαίων τεχνικών έργων εξασφάλισης
επάρκειας και ορθολογικής διαχείρισης του νερού, χωρίς ΣΔΙΤ,
συµβάσεις παραχώρησης, ολοκληρωµένη διαχείριση και προστα-
σία δασών και δασικών εκτάσεων αποκλειστικά από το κράτος,
αποκλειστικά κρατική ολοκληρωµένη διαχείριση των υδατικών
πόρων που θα αφορά την έρευνα, την προστασία, τη διασφάλιση
επάρκειας και αξιοποίησής τους κατά υδατικό διαµέρισµα, µε
πλήρη και σταθερή εργασία για το σύνολο των εργαζοµένων
στον τοµέα του νερού, κατ’ επέκτασην και στους υπόλοιπους το-
µείς.

Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο και φυσικά έχουµε καταθέσει -όπως γνωρίζετε- και αί-
τηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Καλογερόπουλος Δηµήτριος, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως δείχνει ο τίτλος του πο-

λυνοµοσχεδίου, συµπεριλαµβάνει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις
για την προστασία του περιβάλλοντος, πολυεπίπεδες επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής στον τοµέα διαχείρισης των υδάτων και
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διαχείριση των δασών, την ανθεκτικότητα στο δοµηµένο περιβάλ-
λον για την επιφανειακή ενέργεια και ασφάλεια. 

Συνολικά, λοιπόν, θέλω να πω το εξής: Προηγουµένως µίλησε
ο Υφυπουργός ο κ. Ταγαράς, ο οποίος τα εξήγησε όλα, λεπτο-
µερώς. Και αναφέροµαι στον κ. Ταγαρά, κυρία Υφυπουργέ, διότι
ήταν εδώ. Και οφείλω να πω ότι χαίροµαι γιατί είναι συνάδελφος
µηχανικός, έχει διατελέσει δήµαρχος, άρα ακούει και στηρίζει την
τοπική αυτοδιοίκηση, έχει διατελέσει νοµάρχης και σήµερα είναι
Υφυπουργός. Και είναι πολύ σηµαντικό γιατί έχει έναν συνδυα-
σµό εµπειρίας, που αυτό λέει ότι το πολυνοµοσχέδιο συµπερι-
λαµβάνει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις για την προστασία του
περιβάλλοντος. 

Και ας κρατήσουµε όλοι το εξής, ότι µέχρι το 2025 θα έχει υλο-
ποιηθεί η µεγαλύτερη πολεοδοµική µεταρρύθµιση από συστά-
σεως του ελληνικού κράτους. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι το πρόγραµ-
µα πολεοδοµικών και χωροταξικών µεταρρυθµίσεων «Κωνσταντί-
νος Δοξιάδης», µε τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια, τις
µελέτες καθορισµού ζωνών υποδοχής συντελεστών δόµησης,
ΖΥΣ, τις µελέτες οριοθέτησης οικισµών και τις µελέτες για τον
χαρακτηρισµό του οδικού δικτύου της χώρας, είναι το εθνικό
στοίχηµα που καλούµαστε όλοι να κερδίσουµε, πολίτες, τεχνικός
κόσµος και αυτοδιοίκηση. 

Άρα, λοιπόν, αγαπητοί φίλοι, επανερχόµενος στο θέµα µας
λέω το εξής -και µιλάµε πάντα για το θέµα µας, όχι για αλλότρια-
ότι το νοµοσχέδιο αυτό λέει «όχι» σε νέα αυθαίρετα. Είναι το
πρώτο που δεν µιλάει για διαδικασίες νοµιµοποίησης αυθαιρέ-
των. Και µας εξηγεί πώς θα υπάρχει νέα διαδικασία, πώς θα ανα-
γνωρίζονται τα αυθαίρετα µε τεχνικό τρόπο, δηλαδή µε drones,
µε την τεχνολογία που υπάρχει σήµερα και παράλληλα δηµιουρ-
γείται µία νέα γραµµατεία επιθεωρητών περιβάλλοντος, η οποία
θα είναι άµεσα εκείνη που θα λειτουργεί. Διότι, όπως αντιλαµβά-
νεστε, οι κατεδαφίσεις δεν γίνονται εύκολα από τους δήµους
ούτε γινόντουσαν, γιατί εκεί υπάρχουν άλλα θέµατα. Ο καθένας
διεκδικεί την ψήφο του µετά στην τοπική κοινωνία. 

Αλλά και οι αποκεντρωµένες, όπου είχε πέσει όλο το βάρος,
είχαν τη δυστοκία και ακούσατε που είπε ο Υφυπουργός ότι σή-
µερα θα υπάρχει έτοιµη διαδικασία µε προϋπολογισµό. Διότι εγώ
ως αποκεντρωµένος, προκειµένου να γκρεµίσουµε, παραδείγµα-
τος χάριν, εκείνα τα οποία ήταν στο Σχοινιά, έπρεπε να έχω κο-
στολογήσει επακριβώς πόσο κοστίζει η κατεδάφιση, να µου τα
δώσει το κράτος τα χρήµατα αυτά, να κάνω προκήρυξη διαγωνι-
σµού, µε αποτέλεσµα να περάσει τόσος χρόνος και να είναι µια
διαδικασία η οποία δεν τελείωνε ποτέ. 

Γι’ αυτό έχουµε και αυθαίρετα πεντηκονταετίας τα οποία ούτε
τα έχουν πειράξει. Καλείς σήµερα την ΥΔΟΜ και της λες ότι έχω
αυθαίρετο στην τάδε περιοχή. Επειδή δεν έχει πληθυσµό, δεν
έχει κόσµο να εξυπηρετηθεί, το αποτέλεσµα είναι να πηγαίνουν
µετά από δύο ή τρεις µήνες. Άρα, αντιλαµβάνεστε λοιπόν ότι
υπάρχει µια δυσκολία και µια δυστοκία. 

Και θα πρέπει να δούµε διότι από τον νόµο οι δήµοι έχουν την
υποχρέωση να έχουν πολεοδοµία. Οι πολεοδοµίες δεν είναι στε-
λεχωµένες γιατί δεν υπάρχει δυνατότητα πρόσληψης προσωπι-
κού, δηλαδή να κάνουν διαγωνισµό. Θέλω, λοιπόν, να πω ότι στις
µεγάλες πόλεις υπολειτουργούν οι πολεοδοµίες και δεν είναι
πάρα πολλές. Άρα πρέπει να δούµε µε τι τρόπο θα διαµορφώ-
σουµε να είναι λειτουργικές και οι άλλες πολεοδοµίες. Αυτό πρέ-
πει να το κοιτάξει το Υπουργείο Περιβάλλοντος γιατί το µόνο που
κάνει το Υπουργείο Εσωτερικών εποπτεύει τη διαδικασία αυτή,
αν θέλουµε πραγµατικά η αυτοδιοίκηση να λειτουργήσει καλύ-
τερα. 

Διότι, όπως καταλαβαίνετε, δεν έχει ακολουθήσει τον νόµο, µε
αποτέλεσµα παραδείγµατος χάριν στη δυτική Αθήνα να υπάρχει
µια πολεοδοµία για έξι δήµους και να είναι µόνος ο Δήµος Περι-
στερίου που να έχει δική του πολεοδοµία. Δεν µπορούν να δώ-
σουν ούτε χρήσεις γης, ούτε να υπογράψουν όρους δόµησης,
µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρούνται οι πολίτες επί σειρά ετών.
Ούτε να γίνονται συµβόλαια ούτε οτιδήποτε άλλο. Άρα, λοιπόν,
αγαπητοί φίλοι είναι πολύ σηµαντικό το ότι θα πρέπει µε το και-
νούργιο νοµοσχέδιο που θα έρθει να δούµε τη διαδικασία που
πρέπει να γίνει.

Όσο για τα αυθαίρετα που λέγαµε, τα αυθαίρετα της νέας γε-

νιάς πρέπει να κατεδαφίζονται άµεσα. Κι αυτό το είδαµε πως συ-
νέβη και στα νησιά τώρα. Άρα, έχουµε ένα παράδειγµα τέτοιο
προκειµένου η πολιτεία να προχωρήσει άµεσα και γρήγορα. Διότι
δύσκολα κατεδαφίζεις και έχει πολιτικό κόστος. Και πιστεύω αυτή
η Κυβέρνηση παίρνει το πολιτικό κόστος για να προχωρήσει στην
κατεδάφιση αυθαιρέτων, αν θέλουµε να προστατεύσουµε το πε-
ριβάλλον. Αυτό είναι µεγάλο ζόρι. 

Και το λέω αυτό διότι θα το δείτε στην πορεία. Υπάρχουν αυ-
θαίρετα. Και είπε ο Υπουργός για να το καταλάβουµε, γιατί τα
είπε mot a mot, κοµµάτι κοµµάτι, ότι κοιτάξτε να δείτε, κύριοι συ-
νάδελφοι, εµείς έχουµε κόκκινη γραµµή το 2011. Εκείνα τα αυ-
θαίρετα, όµως, τα οποία γίνανε µετά και βρίσκονται σε περιοχή
όπου υπάρχει δυνατότητα έκδοσης οικοδοµικής άδειας τους δί-
νεται η δυνατότητα να βγάλουν την έκδοση. Όµως, καινούργια
τα οποία δηµιουργούνται µε τίποτα. Ή θα σταµατήσουµε πλέον
αυτή τη διαδικασία µε τα αυθαίρετα ή θα είµαστε πενήντα χρόνια
κάθε κυβέρνηση που έρχεται να ανανεώνει τη διαδικασία νοµιµο-
ποίησης των αυθαιρέτων τα οποία δηµιουργούν πλείστα όσα
προβλήµατα και στην κοινωνία, αλλά και στο περιβάλλον. Άρα,
λοιπόν, αγαπητοί φίλοι η θεσµοθέτηση αυτή που υπάρχει είναι
πάρα πολύ σηµαντική. Καθορίζεται η χρηµατοδότηση, η µετα-
φορά αρµοδιοτήτων και βεβαίως και οι αποκεντρωµένες διοική-
σεις θα έχουν συγκεκριµένα αντικείµενα προς κατεδάφιση. 

Από κει και πέρα, αποσαφηνίζεται η βελτίωση του νέου οικο-
δοµικού κανονισµού. Από το 2012 υπήρχε η διαδικασία για το
µπόνους του ύψους. Δηλαδή σκεφτείτε ότι αν εµείς στις γειτονιές
µας είχαµε ενωµένες τις αυλές µας, τους ακάλυπτους χώρους,
θα ήταν ένας πολύ εξαιρετικός κοινόχρηστος χώρος. Και δεν θα
είχε γίνει ποτέ. Ή στις πρασιές αν αφήναµε πράσινο. 

Άρα έρχεται σήµερα η πολιτεία και σου λέει: Αν εσύ µειώσεις
την κάλυψη του οικοπέδου σου κατά 10% έως 25% και αυτός
γίνει κοινόχρηστος χώρος και αυτά τα πράγµατα τα πάρεις ύψος,
όσο όµως επιτρέπει η περιοχή. Προσέξτε γιατί εδώ µε τη διαδι-
κασία που υπήρχε για το µπόνους υπήρχαν διατάξεις και τροπο-
ποιήσεις που είχαν γίνει, όπου κάποιοι επιτήδειοι, ήταν οι
λεγόµενοι «έξυπνοι» και πηγαίνανε σε πολεοδοµίες και έπαιρναν
τα διπλάσια από αυτά που τους έπρεπε να πάρουν και σε ύψος,
µε αποτέλεσµα να βγουν και οι δήµοι και οι πολίτες να διαµαρτυ-
ρηθούν, µε το δίκιο τους. Κι έρχεται η πολιτεία σήµερα και το
διορθώνει αυτό. Και σου λέει αυτός ο νόµος ήταν το 2012, την
εποχή που είχαµε το πρόβληµα το οικονοµικό και δίναµε έξτρα
κίνητρα. Σήµερα η οικοδοµή, όµως, λειτουργεί. Και γιατί λειτουρ-
γεί; Γιατί έχουµε αφαιρέσει το ΦΠΑ, γιατί δίνουµε µπόνους, προ-
σπαθούµε να βοηθήσουµε. Είναι διακόσια και πλέον επαγγέλµα-
τα που είναι γύρω από την οικοδοµή. 

Μην ξεχνάτε ότι αυτή η Κυβέρνηση θεσµοθέτησε τον αναγκα-
στικό σεισµικό έλεγχο για όλα τα ακίνητα του δηµοσίου που δεν
είχε γίνει ποτέ, µια πρόληψη για τα σχολεία που πάνε τα παιδιά
µας, για τους χώρους συνάθροισης κοινού, για τις εκκλησίες.
Άρα, λοιπόν, ξεκίνησαν οι µηχανικοί του Τεχνικού Επιµελητηρίου
στην πλατφόρµα που µπήκαν. Διότι εκεί είναι η διαδικασία και το
Τεχνικό Επιµελητήριο έχει µπει µπροστά. Είναι πολύ σηµαντικό.
Δεν µπορεί ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ να λέει προηγουµένως -
δεν λέω το επώνυµο, τον ακούσατε- «όµοιος οµοίω αεί πελάζει»
για τους µηχανικούς. Δηλαδή, θα καταδικάζονται για το αυθαί-
ρετο οι µηχανικοί; Βεβαίως. Μα, δεν υπάρχει µηχανικός που να
υπογράφει αυθαίρετο, αγαπητοί φίλοι. Πάνε οι επιτήδειοι και λένε
θα το φτιάξουµε εµείς και θα το τακτοποιήσουµε. Βλέπετε εκείνο
που έπεσε στον Πειραιά. Βγάλανε µια άδεια µόνο για βάψιµο και
ξεκίνησαν να αφαιρούν τοίχους που ήταν στοιχεία δοµικά στήρι-
ξης της πλάκας. Αυτό το παιχνίδι θα σταµατήσει για να καταλάβει
ο κόσµος ότι ό,τι νόµιµο είναι και το σωστό και ό,τι επιτρέπεται.

Τελειώνοντας, δε οι χάρτες, ακόµα και η αναγνώριση των
οδών, να µπορούµε επιτέλους να έρθει το καινούργιο νοµοσχέ-
διο, που αφορά την εκτός σχεδίου δόµηση, όπου εκεί παίζεται η
περιουσία εκατοµµυρίων πολιτών. Προσέξτε. Είναι διάφορες
άλλες διαδικασίες, αλλά βέβαια και το περιβάλλον. Πρέπει να
υπάρξει µια χρυσή τοµή. Αυτό πασχίζει να κάνει αυτή τη στιγµή
αυτή η Κυβέρνηση, η οποία λιθοβολείται από παντού. Όλα τα νο-
µοσχέδια τα οποία έρχονται είναι εναντίον. Δεν υπάρχει πρόταση.
Δεν µας κάνει αυτό. Τι προτείνετε; Τίποτα άλλο. Είναι ελάχιστες
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εκείνες οι προτάσεις που γίνονται. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου

οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Θέλω να πω, λοιπόν, αν αυτό είναι ένα θέµα µέχρι τις ευρωε-

κλογές, πρέπει να καταλάβουµε ότι αυτός ο τόπος δεν σταµατά
στις ευρωεκλογές. Εκεί ζητάς µια ισχυρή εκπροσώπηση στην Ευ-
ρώπη. Η ισχυρή εκπροσώπηση στην Ευρώπη είναι το Λαϊκό
Κόµµα. Αν είσαι ισχυρός εκεί, επιτυγχάνεις θέµατα µε αυτούς
που έχουν την πλειοψηφία υπέρ της πατρίδος. Δεν καταγγέλλεις
την πατρίδα σου σε ξένα όργανα.

Για να κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή είναι και άλλοι
που περιµένουν από το πρωί, θέλω να πω λοιπόν ότι αυτό µε το
ύψος τροποποιείται, αγαπητοί φίλοι. Ταυτόχρονα, θέλω να πω ότι
η ρύθµιση που γίνεται για την περιβαλλοντική αναβάθµιση και
βελτίωση της ποιότητας ζωής σε πυκνοδοµηµένες αστικές περιο-
χές. Εγώ πάντως, σαν µηχανικός τόσα χρόνια, περίµενα αυτά τα
ρηµάδια τα νέα πολεοδοµικά σχέδια, τα οποία τα επιµέρους έρ-
χονται για να ανανεώσουν και να βοηθήσουν τα παλιά γενικά πο-
λεοδοµικά σχέδια. Και το λέω αυτό γιατί; Γιατί δεν µπορεί όταν
έχεις συγκεκριµένο ύψος, συγκεκριµένο συντελεστή δόµησης να
µπορείς να τα καταστρατηγείς. Αυτό είναι ένα θέµα. 

Κι επειδή το Συµβούλιο της Επικρατείας φαίνεται ότι θέλει
πλέον να βάλει µια τάξη και δεν πιστεύει πλέον την πολιτεία ότι
θα κατεδαφίσει ή θα µπει στη διαδικασία να εφαρµόσει τους νό-
µους, πρέπει να προχωρήσει πλέον η πολιτεία και να δείξει ότι οι
νοµικές αποφάσεις συµβαδίζουν µε τους νόµους και την πραγµα-
τικότητα. 

Άρα, λοιπόν, εγώ πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι τερά-
στιο, αγαπητοί φίλοι. Δεν αφορά µόνο το συγκεκριµένο κοµµάτι
που είναι στις καταστροφές που έγιναν -και είναι πολύ σηµαντικό-
ούτε τον φορέα που δηµιουργείται. Κάποιος φορέας πρέπει να
γίνει. 

Εγώ δεν έχω δει τον εαυτό µου να είµαι κτηµατοµεσίτης σε µια
εταιρεία που λέγεται Νέα Δηµοκρατία για να πουλήσουµε την Ελ-
λάδα. Το νερό δεν ιδιωτικοποιείται. Ανήκει στο κράτος, ανήκει
στους πολίτες. Το έχουµε πει εκατό φορές. Αυτό πιστεύουµε όλοι
µας. Δεν µπορεί να γίνει. Αυτή είναι η άποψή µας, η απόφασή
µας. Ας ξεχάσουµε, λοιπόν, τις ιστορίες και τα παραµύθια. Να το
κλείνουµε αυτό το θέµα. Να δούµε πώς µπορούµε να βοηθή-
σουµε τους ανθρώπους µε τις καταστροφές που πάθανε και όχι
να δηλητηριάσουµε την ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, όσοι έχετε απόψεις ότι πρέ-
πει να πάµε µπροστά, στηρίξτε το νοµοσχέδιο αυτό που είναι
πραγµατικά εποικοδοµητικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καλογερόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Μπουκώρος Χρήστος Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεβαίνω στο Βήµα για να

πούµε δυο-τρία πράγµατα για αυτό το περίφηµο Οργανισµό Δια-
χείρισης Υδάτων Θεσσαλίας, ο οποίος είναι πολύ σηµαντικός,
είναι πολύ ζωογόνος, όχι µόνο για τη Θεσσαλία, αλλά και για ολό-
κληρη τη χώρα, γιατί θα αποτελέσει µοντέλο διαχείρισης υδάτων. 

Βέβαια, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει πάρα πολλά ζητήµατα
κρίσιµης σηµασίας και ακούσαµε πολλούς οµιλητές σήµερα να
τα αναπτύσσουν. Θα ξεκινήσω από αυτό γιατί, πράγµατι, το νερό
είναι κρίσιµη παράµετρος για τη ζωή µας, για την παραγωγή µας,
για την ύπαρξή µας. 

Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουν περάσει
από αυτόν τον τόπο κυβερνήσεις όλων των χρωµάτων, τοπικές
αρχές όλων των χρωµάτων και τουλάχιστον στη Θεσσαλία απο-
τύχαµε στη διαχείριση υδάτων. Όταν χρειαζόµαστε το νερό δεν
το έχουµε και όταν δεν το χρειαζόµαστε µας πληµµυρίζει, µας
πνίγει και µας καταστρέφει. 

Πρέπει να γίνει µια νέα αρχή στη διαχείριση υδάτων και το νο-

µοσχέδιο αυτό ακριβώς κάνει. Και για να συµπληρώσω τον προ-
ηγούµενο οµιλητή, αυτές οι φωνές που λένε περί ιδιωτικοποίησης
των υδάτων και ψάχνουν να παρασύρουν κόσµο, το ίδιο έκαναν
και µε τις ΔΕΥΑ. Και τι έγινε εντέλει; Για πρώτη φορά επί των ηµε-
ρών αυτής της Κυβέρνησης τα τελευταία χρόνια η ΕΥΔΑΠ επέ-
στρεψε στον πλήρη έλεγχο του κράτους που την είχε εκχωρήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ στο Υπερταµείο.

Ποιοι οµιλούν περί ιδιωτικοποιήσεις υδάτων; Αυτό για µας είναι
ξεκάθαρο, είναι ληγµένο. Φορέας δηµόσιος για τη διαχείριση των
υδάτων της Θεσσαλίας, φορέας δηµόσιος που θα αξιοποιήσει τα
υπάρχοντα ύδατα, ώστε να υπάρχει επάρκεια στην ύδρευση και
κυρίως στην άρδευση. Γιατί η Θεσσαλία παράγει ένα πολύ ση-
µαντικό µέρος του ΑΕΠ και ένα ακόµα σηµαντικότερο µέρος των
τροφίµων που απαιτούνται για τη χώρα και τον ελληνικό λαό.
Πρέπει να είµαστε όλοι επικεντρωµένοι, να µην λαϊκίζουµε προ-
σπαθώντας να παρασύρουµε τους αγρότες. Και εγώ θα πω «ναι»,
εδώ η ολλανδική εταιρεία προτείνει κάτι που φοβούνται οι πολι-
τικές δυνάµεις να αγγίξουν. Ποιο είναι αυτό, κύριοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης; Η µερική µεταφορά υδάτων από τον Αχε-
λώο. Μερική µεταφορά από τον άνω ρου του Αχελώου, καµµία
εκτροπή, που θα συµπληρώσει το υδατικό έλλειµµα το οποίο δη-
µιούργησαν και ελλειµµατικές πολιτικές αν θέλουµε να είµαστε
ειλικρινείς. Γι’ αυτό δεν λένε τίποτε οι της Αντιπολίτευσης, δεν
τοποθετούνται, πότε ναι, πότε όχι, η Θεσσαλία έτσι κι αλλιώς, η
δυτικοελλαδίτες κάθετα αντίθετοι, θα γίνουν φράγµατα, τα φερτά
υλικά θα πάνε στις εκβολές του Αχελώου, τρία έργα όµως υπάρ-
χουν από την πλευρά της δυτικής Ελλάδας που γεµίζουν µε
φερτά τις εκβολές του Αχελώου. Λέµε µισές αλήθειες, οι οποίες
όµως είναι µεγάλα ψέµατα, κυρίες και κύριοι. Και όταν µιλάµε για
το νερό πρέπει να είµαστε ειλικρινείς όλοι. Είµαι ο πρώτος που
λέω ότι οι ευθύνες είναι διαχρονικές. Όµως πρέπει να τραβή-
ξουµε µια γραµµή κόκκινη µε το κακό µας παρελθόν. 

Θα λύσει το πρόβληµα των υδάτων στη Θεσσαλία ο οργανι-
σµός που δηµιουργείται, κυρία Υπουργέ; Δεν το γνωρίζω αυτό.
Γίνεται µια προσπάθεια και ένας στρατηγικός σχεδιασµός. Αν θέ-
λετε όµως, την άποψή µου για να µπορέσει αυτός ο οργανισµός
να επιτελέσει τον ρόλο του, πρέπει στη δευτερογενή νοµοθεσία,
δηλαδή στις υπουργικές αποφάσεις, στις εγκυκλίους και ό,τι
άλλο απαιτηθεί, να τακτοποιηθούν ορισµένα ζητήµατα διαδικα-
στικά και λειτουργικά για να είναι αποδοτικός αυτός ο οργανι-
σµός. 

Δείχνοντας αντανακλαστικά πολιτικά υψηλού επιπέδου, η ηγε-
σία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και ο Υπουργός και οι Υφυ-
πουργοί είδαν το θέµα που πάει να δηµιουργηθεί µε τους εργα-
ζόµενους και των ΤΟΕΒ και των εγγείων βελτιώσεων και των δι-
ευθύνσεων υδάτων της αποκεντρωµένης και της αιρετής Περι-
φέρειας Θεσσαλίας. Και το αντιµετώπισαν το ζήτηµα αυτό. Δεν
αλλάζει τίποτα µισθολογικά και βαθµολογικά για τους εργαζόµε-
νους που θα πάνε στον νέο οργανισµό. Και αν αποτύχει αυτός ο
οργανισµός προβλέπει τι θα γίνει µε τους εργαζόµενους, θα επι-
στρέψουν σε φορείς της γενικής κυβέρνησης. Κατά συνέπεια το
θέµα αυτό έληξε.

Κατά την άποψη µου, κυρία Υπουργέ, στη δευτερογενή νοµο-
θεσία φτιάχνεται ένα νοσοκοµείο εδώ που θα θεραπεύσει τις
ασθένειες του ύδατος. Εκεί θα κάνετε τη διοίκηση, θα κάνετε τα
τµήµατα, θα κάνετε τις κλινικές. Αυτό που πρέπει να προσέξετε
είναι το τµήµα επειγόντων περιστατικών. Μεταφορικά µιλάω. Δη-
λαδή ποιος θα κάνει την επισκευή της βλάβης όταν αυτή προκύ-
πτει. Αν κάνουµε έναν υδροκέφαλο οργανισµό, όπου µια περιοχή
θα παίρνει τηλέφωνο και θα δηλώνει µια βλάβη και ο οργανισµός
θα παρεµβαίνει µετά από δέκα µέρες, ο οργανισµός θα αποτύχει,
γιατί εδώ µιλάµε για καλλιέργειες που αν µια κρίσιµη περίοδο µεί-
νουν απότιστες, µείνουν χωρίς άρδευση, ενδεχοµένως και να κα-
ταστραφούν. Αν ο οργανισµός όµως µέσα από τη δευτερογενή
νοµοθεσία αποκτήσει την ευελιξία της άµεσης παρέµβασης, γιατί
αυτά είναι επείγοντα ζητήµατα -όπως κάνουν τώρα οι νοικοκυρε-
µένοι ΤΟΕΒ και νοικοκυρεµένους λέω αυτούς που δεν χρωστάνε
και έχουν τα µηχανήµατά τους, τα κτήριά τους, τα εργαλεία τους
και παρεµβαίνουν αµέσως-, αν αυτό το επιτύχει οργανισµός και
παράλληλα έχει διαδικασίες και λειτουργίες τέτοιες που θα οδη-
γούν σε ορθή διαχείριση των υδάτων και κυρίως διαδικασίες που
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θα σχεδιάζουν την όλο και καλύτερη διαχείριση των υδάτων, δεν
θα φτάσουµε ποτέ ούτε στη λειψυδρία ούτε στην ερηµοποίηση. 

Να είµαστε ειλικρινείς και καθαροί. Μάγοι και θαυµατοποιοί
δεν είµαστε. Εδώ ελήφθη από την Κυβέρνηση η πρωτοβουλία να
γίνει κάτι µε το νερό στη Θεσσαλία και ακούω φωνές και διαµαρ-
τυρίες. Όλοι ταυτοχρόνως, συµφωνούν ότι αποτύχαµε διαχρο-
νικά στη διαχείριση των υδάτων. Τι να κάνουµε; Να παραµείνουµε
µε σταυρωµένα χέρια µέχρι να γίνει έρηµος η Θεσσαλία, επειδή
εµείς όταν θα είναι έρηµος η Θεσσαλία δεν θα είµαστε σε αυτή
τη Βουλή; Τέτοια υποκρισία πια; Τέτοιος στρουθοκαµηλισµός πο-
λιτικός; 

Εύχοµαι αυτός ο οργανισµός να πετύχει γιατί δεν το χρειάζεται
µόνο η Θεσσαλία, κυρία Υπουργέ. Τον οργανισµό αυτόν τον χρει-
άζεται η χώρα ολόκληρη. Να πάµε σε µια νέα αντίληψη διαχείρι-
σης των υδάτων, µακριά από µικροσυµφέροντα και ανέξοδους
και καταστροφικούς πολλές φορές µικροτοπικισµούς. Το νερό
είναι ένα ενιαίο αγαθό που ανήκει στο σύνολο των Ελλήνων. Δεν
µπορεί η κάθε περιοχή και το κάθε χωριό να λέει «αυτό το νερό
είναι δικό µου», γιατί αν ο προηγούµενος πει ότι «αυτός ο δρόµος
είναι δικός µου και θα φτάσει µόνο µέχρι την δική µου περιοχή
και δεν επιτρέπω να πάει παρακάτω», τι θα γίνει; Ειλικρινά εύχο-
µαι αυτός ο οργανισµός να πετύχει και να αποδειχθεί ζωογόνος
για τη Θεσσαλία και για τη χώρα ολόκληρη. 

Αναφορικά τώρα µε τον ΝΟΚ και την τροπολογία που ήρθε. Τα
είπε και ο προλαλήσας συνάδελφος που έχει µακρά εµπειρία και
ως µηχανικός, αλλά και στην τοπική αυτοδιοίκηση. Αυτό πρέπει
να κάνει η πολιτεία, να έχει νόµους, ώστε να µην δίνει αφορµές
στο Συµβούλιο της Επικρατείας για αποφάσεις. Αλλά σε αυτή τη
χώρα, εδώ, τι είχαµε διακόσια χρόνια; Είχαµε κτηµατολόγιο; Εί-
χαµε δασολόγιο; Είχαµε τοπικά πολεοδοµικά σχέδια; Είχαµε ανα-
γνώριση οδών; Είχαµε όρια οικισµών; Τίποτα δεν είχαµε. Γίνονται
όλα σε πέντε χρόνια. Θα γίνουν και λάθη. Όµως αυτή η παρέµ-
βαση είναι θεραπευτική, εκλογικεύει τα µπόνους που είχε δώσει
ο νόµος του 2012, δεν σταµατάει τη δραστηριότητα, αναγνωρίζει
τις άδειες που εκδόθηκαν πριν από την τροπολογία και βάζει τα
πράγµατα σε µια σειρά. 

Αυτό προσπαθεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Νέας Δηµοκρατίας και οι εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, να βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά.
Μην µας εµποδίζετε! Κάντε προτάσεις να τα κάνουµε πιο γρή-
γορα και καλύτερα. Αυτός είναι ο ρόλος των κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης σε µια χώρα, η οποία αγωνίζεται να βρει τον προσα-
νατολισµό της. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτο-
νόητο, σας ζητώ να στηρίξετε το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπουκώρο.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γιάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

είναι αργά και καταλαβαίνω ότι όλοι είναι κουρασµένοι. Χθες
όµως, ήταν µια µαύρη µέρα για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Αυτό
εδώ µέσα που ζούµε είναι ο ναός της δηµοκρατίας. Κλωτσοπατι-
νάδες στον ναό της δηµοκρατίας δεν επιτρέπονται και δεν θα τις
επιτρέψουµε, να είµαστε σαφείς. Αυτό που γίνεται, ο χουλιγκανι-
σµός που επικρατεί στην ελληνική κοινωνία, δυστυχώς φαίνεται
ότι έρχεται και στη Βουλή. Πρέπει να το σταµατήσουµε. Έχουµε
χρέος να το σταµατήσουµε. Όποτε ανεβαίνω σε αυτό εδώ το
Βήµα -επειδή ξέρω ιστορία κάποιοι άλλοι δεν γνωρίζουν και δεν
θέλουν να µάθουν-, νιώθω δέος γιατί σε αυτό εδώ το Βήµα είχαν
ανέβει από τον Ελευθέριο Βενιζέλο και µετά όλες οι κορυφαίες
προσωπικότητες, που διαµόρφωσαν τη σύγχρονη ελληνική δη-
µοκρατία. Και έχουµε ευθύνη όταν βρισκόµαστε πάνω σε αυτό
εδώ το Βήµα να συµπεριφερόµαστε υπεύθυνα, αξιοπρεπώς και
µε σύνεση. Δυστυχώς αυτό δεν γίνεται. Δυστυχώς, υπάρχουν
κρούσµατα και µέσα στο Κοινοβούλιο που δεν τιµούν τη δηµο-
κρατία, δεν τιµούν την κοινωνία, δεν τιµούν εν τέλει την πατρίδα
µας.

Και όλοι εµείς εδώ υπάρχουµε για να υπηρετούµε την πατρίδα,
την κοινωνία, τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό. Όποιος

δεν το αντιλαµβάνεται δεν έχει θέση µέσα σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα. Έχουµε χρέος ως Κοινοβούλιο -και πολύ περισσότερο,
βέβαια, και το Προεδρείο της Βουλής- να προστατεύσουµε την
αξιοπρέπεια και το ήθος του κοινοβουλευτισµού. Και είµαι βέ-
βαιος, επειδή γνωρίζω το κοινοβουλευτικό ήθος και της ηγεσίας
και της Νέας Δηµοκρατίας πρωτίστως και του Προέδρου της
Βουλής, αλλά και των περισσοτέρων κοµµάτων -δεν µπορώ να
πω ότι δεν έχουν ήθος οι ηγεσίες των άλλων κοµµάτων, µε ορι-
σµένες εξαιρέσεις- έχουµε χρέος να συµπεριφερθούµε υπεύ-
θυνα.

Δεν είµαστε εχθροί, είµαστε πολιτικοί αντίπαλοι. Ερχόµαστε
εδώ, καταθέτουµε τις προτάσεις µας και όποιος διαφωνεί εκφρά-
ζει τις αντιρρήσεις του. Διαφωνούµε, συµφωνούµε, πάντα όµως
µε ήθος και αξιοπρέπεια. Αυτό είναι το ζητούµενο. Γιατί εµείς
πρέπει να δίνουµε το καλό παράδειγµα στην κοινωνία. Δεν πρέπει
να επιτρέπουµε αυτά τα φαινόµενα που βδελυσσόµαστε -του
χουλιγκανισµού και του τραµπουκισµού- να αναπαράγονται εδώ
µέσα. Ούτε µπορώ να ακούω προσπάθειες που γίνονται από ορι-
σµένους να καπηλευθούν αξίες που εµπνέουν το ελληνικό έθνος,
όπως είναι ο Χριστιανισµός και η πατρίδα.

Κανείς δεν είναι πιο χριστιανός από τον άλλο. Και πάντως δεν
είναι χριστιανός όποιος ενθαρρύνει να χαστουκίζονται οι πολιτι-
κοί του αντίπαλοι µέσα στις εκκλησίες.

Είµαι χριστιανός ορθόδοξος και κάθε µέρα, ιδίως αυτές τις
άγιες ηµέρες που ζούµε, θα βρίσκοµαι στην εκκλησία είτε αρέσει
σε ορισµένους, είτε όχι. Γιατί ο Χριστός είναι ο Θεός της αγάπης,
είναι ο Θεός της συµφιλίωσης, είναι ο Θεός της κατανόησης και
της συγχώρεσης. Σε αυτόν τον Θεό πιστεύουµε και γι’ αυτό εί-
µαστε περήφανοι.

Κανείς δεν είναι πιο πατριώτης από τον άλλον. Την πατριδοκα-
πηλία δεν την επιτρέπω σε κανέναν. Σε κανέναν δεν επιτρέπω να
υποβαθµίζει τον πατριωτισµό είτε τον δικό µου, είτε του κόµµα-
τός µου. Είµαστε περήφανοι που είµαστε Έλληνες και αγωνιζό-
µαστε για την Ελλάδα.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα. Απ’
ό,τι κατάλαβα και από την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, που
κατατέθηκε το πρωί, χωρίς νόηµα, όπως αποδείχτηκε και από τις
περισσότερες οµιλίες που έχουν γίνει από το πρωί, το ζήτηµα της
διαχείρισης των υδάτων είναι το πρώτο ζήτηµα που απασχολεί
το Κοινοβούλιο σήµερα µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο. Πρά-
γµατι, είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα. Ξέρετε, εδώ και καιρό, όσοι
επιστήµονες ασχολούνται -εγώ δεν είµαι- ξέρουν ότι η διαχείριση
των υδάτων, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά παγκοσµίως, θα είναι
το νέο µεγάλο στοίχηµα για την ανθρωπότητα, µεγαλύτερο και
από τη διαχείριση των ενεργειακών πηγών.

Μπορούµε να βρούµε λύσεις σε ό,τι αφορά την ενέργεια, ιδίως
χάρη στην ανάπτυξη των ΑΠΕ, των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, που έχουν προσφέρει πάρα πολλά στη διαχείριση αυτού
του προβλήµατος, αλλά δυστυχώς η κλιµατική αλλαγή η οποία
είναι σφοδρή, σφοδρότερη από ότι περιµέναµε, οδηγεί µε από-
λυτο τρόπο στην ερηµοποίηση και στη λειψυδρία. Όχι βέβαια
στην Ελλάδα. Ελπίζουµε να µην συµβεί στην Ελλάδα.

Όµως, όπως πολύ σωστά είπε προηγουµένως ο φίλος µου
Χρήστος Μπουκώρος, επειδή εµείς δεν θα ζούµε όταν αυτά τα
φαινόµενα θα έχουν ενταθεί, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να αφή-
σουµε παρακαταθήκη στις επόµενες γενιές µια χώρα ρηµαγµένη.
Αυτό δεν θα το επιτρέψουµε.

Κι αυτό έρχεται, όσο το δυνατόν καλύτερα, να διαχειριστεί το
νοµοσχέδιο που φέρνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Είναι άψο-
γος ο τρόπος; Μπορεί και να µην είναι. Έχετε κάποιες καλύτερες
ιδέες; Είµαστε εδώ για να τις ακούσουµε µε µεγάλο ενδιαφέρον
και εφόσον είναι εποικοδοµητικές να τις αποδεχτούµε κιόλας. Θα
αποδειχθεί στην πράξη τι είναι καλύτερο και τι όχι. Όµως, αυτός
ο λαϊκισµός, ότι πάµε να ιδιωτικοποιήσουµε τη διαχείριση των
υδάτων -το νερό, όπως λέτε- είναι πέραν για πέραν ψευδής. Είναι
όχι µόνο ψευδής, είναι και παράλογος. Εδώ δηµιουργείται ένας
κρατικός φορέας που θα ελέγχεται από την Κεντρική Κυβέρνηση
για τη διαχείριση των υδάτων, όπως πολύ σωστά είπαν και οι προ-
ηγούµενοι οµιλητές.

Αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε εδώ είναι να δώσουµε έµ-
φαση στην ανάγκη να υπάρχει σωστή εκµετάλλευση των υδάτι-
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νων πόρων που δεν είναι απεριόριστη δυστυχώς. Αυτό προσπα-
θούµε να κάνουµε και θέλουµε τη συνδροµή όλων, γιατί αυτό δεν
είναι κοµµατικό έργο, είναι εθνικό έργο, αφορά την πατρίδα,.
Εµείς υπηρετούµε την πατρίδα και όχι κοµµατικά συµφέροντα.
Τα κόµµατα είµαστε υποδεέστερα µπροστά στο µέγεθος του
προβλήµατος που έχει να αντιµετωπίσει η πατρίδα µας.

Υπ’ αυτήν την έννοια σε αυτό το σηµείο, λυπάµαι, αλλά η Αντι-
πολίτευση έχει άδικο, έχει εµµονές, έχει ιδεοληψίες, κατά τη
γνώµη µου, και θα πρέπει να τις αλλάξει. Πρέπει όλοι µαζί να συ-
νεργαστούµε γι’ αυτό το µείζον θέµα που είναι εθνικής σηµασίας.
Είµαστε πάντα ανοιχτοί να δεχθούµε οποιαδήποτε εποικοδοµη-
τική πρόταση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λοβέρδο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω κυ-
ρίως για τον Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων της Θεσσαλίας. Αν
και είµαι Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης, έχω την εµπειρία, την πα-
λαιότερη, από την παρουσία µου στην κυβέρνηση 2012-2015 για
το θέµα της Θεσσαλίας και κατ’ επέκταση για το θέµα της µερι-
κής εκτροπής, της ήπιας εκτροπής των υδάτων του Αχελώου.

Πίστευα και πιστεύω ότι η τοπική αυτοδιοίκηση, όσο και αν
αυτό στεναχωρεί κάποιους ανθρώπους της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, δεν έχει τη δυνατότητα να αναλάβει και να εκτελεί έργα
αυτής της διάστασης, γιατί η διαχείριση των υδάτων της Θεσσα-
λίας µέσα σε αυτό το περιβάλλον είναι µια πολύ δύσκολη εξί-
σωση. 

Πιστεύω λοιπόν ότι ένας ευέλικτος οργανισµός ο οποίος θα δι-
οικείται ουσιαστικά από το κράτος και ο οποίος θα είναι µακριά
από την τοπική αυτοδιοίκηση -και επιµένω στο µακριά σε όλες τις
διαστάσεις-, δηλαδή χωρίς συµµετοχή στο διοικητικό συµβούλιο
ή χωρίς συµµετοχή µάλιστα µε τρόπο ώστε να µπορούν κάποιες
αποφάσεις να λαµβάνονται γρήγορα, µπορεί να δώσει λύσεις.

Είχε δοκιµαστεί αυτό το 2012 - 2015. Είχε δοκιµαστεί για το
παραλιακό µέτωπο Αττικής. Μέσα από µια τέτοια διαδικασία εί-
µαστε σήµερα σε θέση να µιλάµε ακόµη και για το Ελληνικό. Μια
τέτοια εταιρεία είχε δηµιουργηθεί τότε. Βέβαια επρόκειτο για µια
εταιρεία της οποίας η επόµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, διέκοψε τη λειτουργία της. Αυτή η εταιρεία φρόντισε ώστε
κάποια πράγµατα να πάνε πάρα πολύ γρήγορα και ακόµη και
τώρα κάποιες δράσεις που αφορούν το παραλιακό µέτωπο Αττι-
κής έχουν ως βάση τους εκείνη την περίοδο. Ήταν µια περίοδος
που ένα σχήµα, µια ανώνυµη εταιρεία υπό κρατικό έλεγχο προ-
χώρησε σε κάποιες δράσεις µακριά από τη γραφειοκρατία της
κεντρικής διοίκησης, δράσεις οι οποίες έφεραν αποτέλεσµα.

Εκτός, λοιπόν, από τον Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων Θεσ-
σαλίας, ο οποίος θα κινείται σε µια τέτοια κατεύθυνση, αντίστοιχο
θα πρέπει να είναι το εγχείρηµα, παραδείγµατος χάριν, για το πα-
ραλιακό µέτωπο του Θερµαϊκού, µακριά από τις αβελτηρίες της
τοπικής αυτοδιοίκησης, µε µία διοίκηση η οποία θα έχει άµεση
σχέση µε τα Υπουργεία, κάτω από έναν έλεγχο 100% του δηµο-
σίου. 

Αυτή, λοιπόν, η εταιρεία θα έχει να ασχοληθεί και µε ένα πολύ
σηµαντικό θέµα, το περιβόητο θέµα του Αχελώου. Δεν µιλάµε πια
για εκτροπή του Αχελώου, µιλάµε για µια ήπια εκτροπή, µία
εκτροπή η οποία είναι περίπου το ένα δέκατο της αρχικής, γιατί
έχει γίνει παρέµβαση στο Συµβούλιο της Επικρατείας, στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για την αρχική εκτροπή η οποία ήταν µεγάλη και
αφορούσε περίπου δύο δισεκατοµµύρια κυβικά νερό. Τώρα µι-
λάµε για µία µελετηµένη ήπια εκτροπή, της τάξεως του 1/10, η
οποία µάλιστα έχει ασχοληθεί πλήρως -η εκτροπή αυτή- και µε
τη χλωρίδα και την πανίδα της περιοχής. Υπάρχουν µελέτες. 

Ας ξεφύγουµε, λοιπόν, από την «ταλιµπανική», θα έλεγα,
άποψη για το θέµα αυτό, µία άποψη η οποία είναι εναντίον πλέον
του εθνικού συµφέροντος. Και δεν µιλάω µόνο για θέµα περιβάλ-
λοντος. Μιλάω γενικότερα για ένα θέµα, το οποίο αφορά και την

προστασία της ίδιας της Θεσσαλίας. Τα έργα τα οποία έρχονται
ως συνέχεια αυτής της ήπιας εκτροπής είναι έργα τα οποία θα
βοηθήσουν πάρα πολύ την αντιπληµµυρική θωράκιση της Θεσ-
σαλίας. 

Ας σκύψουµε στο θέµα αυτό, είναι ένα θέµα µε το οποίο προ-
φανώς θα ασχοληθεί ο Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων της
Θεσσαλίας και αν ξεφύγουµε από την παραδοσιακή λογική, την
οποία προανέφερα, είµαι σίγουρος ότι σε λίγα χρόνια για τις απο-
φάσεις µας αυτές θα είµαστε περήφανοι και θα έχουµε ξεφύγει
από έναν τοπικό ανταγωνισµό, γιατί αν πεις σε κάποιον στην Αι-
τωλοακαρνανία για εκτροπή του Αχελώου θα χοροπηδήσει. Δεν
λέω αυτό. Λέω, µία ήπια εκτροπή, η οποία αφορά, επαναλαµβάνω
κύριε συνάδελφε της Αντιπολίτευσης, περίπου το 10%, µία
εκτροπή η οποία στην κυριολεξία θα είναι αρωγός στο να βοη-
θήσουµε πάρα πολύ τη Θεσσαλία, η οποία όπως έχουν πει πολλοί
συνάδελφοι εδώ έχει πρόβληµα τον χειµώνα από πληµµύρες και
έχει πρόβληµα το καλοκαίρι από την ξηρασία. 

Αυτό, λοιπόν, το επίδικο θέµα, το οποίο από το πρωί µας απα-
σχολεί, είναι πάρα πολύ απλό να λυθεί. Ο οργανισµός υπό τον
πλήρη έλεγχο του δηµοσίου να ξεφεύγει από τα γραφειοκρατικά
προβλήµατα και η ήπια εκτροπή του Αχελώου.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σιµόπουλο.

Το σωστό πάντως είναι διαχείριση των νερών του Αχελώου και
όχι εκτροπή, είναι καλύτερο να το λέει κανείς έτσι.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ζεµπίλης Αθανάσιος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σωρεία των

καταστροφικών γεγονότων που πλήττει τη χώρα µας και τον
κόσµο καταδεικνύει ότι βιώνουµε τις επιπτώσεις της κλιµατικής
κρίσης πολύ νωρίτερα από αυτό που προέβλεπαν οι επιστήµονες
πριν λίγα χρόνια. Και απέναντι σε αυτή την επιθετική επέλαση
υπάρχουν δύο σχολές πολιτικής αντιµετώπισης, η µία που σταυ-
ρώνει τα χέρια και εύχεται να µην τύχει στη βάρδια της το µοιραίο
γεγονός και η άλλη που δρα και προλαµβάνει καταστάσεις και
είναι ευτύχηµα ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ενέργειας
ανήκει στη δεύτερη σχολή. Αυτό αποδεικνύεται και από το παρόν
πολυνοµοσχέδιο, που αντιµετωπίζει κατά τρόπο συστηµατικό τις
πολυεπίπεδες επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης στα οικοσυστή-
µατα και το δοµηµένο περιβάλλον.

Ο εισηγητής µας και οι συνάδελφοί µου, ιδιαίτερα από τη Θεσ-
σαλία, αναφέρθηκαν επισταµένως στις διατάξεις του παρόντος.
Σε ό,τι µε αφορά θα ήθελα να προσεγγίσω τις διατάξεις του σχε-
δίου νόµου µέσα από τα αλλεπάλληλα καταστροφικά γεγονότα
που έπληξαν την πολύπαθη Εύβοια, αλλά και µέσα από το σχέδιο
επούλωσης των πληγών που αποτέλεσε µοντέλο και για την υπό-
λοιπη χώρα. Έτσι στην πρόσφατη ιστορία είχαµε τις φονικές
πληµµύρες του Λήλαντα ποταµού το καλοκαίρι του 2020. Ο Λή-
λαντας ποταµός είναι ο µεγαλύτερος ποταµός της Εύβοιας µε
περιοδική ροή και µε πολύ µεγάλη λεκάνη απορροής. Κατά τις
τελευταίες δεκαετίες η κοίτη και το δέλτα του ποταµού καταπα-
τήθηκε, τεµαχίστηκε και οικοδοµήθηκε. Είναι χαρακτηριστικό, µά-
λιστα, ότι η κατάσταση αυτή νοµιµοποιήθηκε µε νοµαρχιακές
αποφάσεις περί το 1990, που αναγνώρισαν το νέο οικισµό έως
και τις εκβολές του Λήλαντα.

Εδώ δούλεψε το γνωστό δόγµα της νεότερης Ελλάδας, δου-
λειά του πολίτη και του εργολάβου είναι να αυθαιρετεί και δου-
λεία της πολιτείας είναι να νοµιµοποιεί. Μετά τις πληµµύρες του
2020 το ποτάµι επανήλθε στην αρχική του µορφή που σηµαίνει
ότι η φύση δεν εκδικείται, απλά λειτουργεί. Και βέβαια ο Λήλα-
ντας δεν είναι η µοναδική περίπτωση. Το ίδιο συµβαίνει σε ολό-
κληρη τη χώρα, ιδιαίτερα όπου υπάρχουν ποτάµια εποχικής
ροής. 

Μελέτη του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου κατέδειξε ότι τα
ανοιχτά ρέµατα το 1945 είχαν µήκος χίλια διακόσια ογδόντα χι-
λιόµετρα, ενώ σήµερα είναι µόλις στα τετρακόσια τριάντα τέσ-
σερα. Ιδιαίτερα στη δυτική Αττική, που το είδαµε και στην περί-
πτωση της Μάνδρας, εδώ η αναλγησία της πολιτείας και των
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ανεύθυνων πολιτών συναντούν τις απαρχαιωµένες υποδοµές και
οι νοσηρές νοοτροπίες συναντούν την αυθαίρετη δόµηση, τα
µπαζώµατα, τη χρονιά τοπική οικολογική υποβάθµιση. Με τη δια-
φορά, όµως, ότι τώρα είναι παρούσα η κλιµατική κρίση που δεν
αστειεύεται και δεν συγχωρεί, είναι έτοιµη να πυροδοτήσει το
τσουνάµι του φονικού λασπόνερου ή να ανάψει το φυτίλι της
πυρκαγιάς. Είναι χαρακτηριστικό ότι µετά τη φονική φωτιά στο
Μάτι ο τότε Υπουργός Σπίρτζης έλεγε και ξανά έλεγε ότι θα στεί-
λει τις µπουλντόζες για να κατεδαφίσουν αυθαίρετα, να εκτελέ-
σουν τρεις χιλιάδες διακόσια τελεσίδικα πρωτόκολλα κατε-
δάφισης στην Αττική µε πολλά από αυτά σε ρέµατα, δάση και πα-
ραλίες. Αντί, όµως, να κατεδαφίσει τα αυθαίρετα, τον είδαµε στο
τέλος να νοµιµοποιεί τη δέκατη γενιά αυθαιρέτων. 

Οι νόµοι αυτοί που ψηφίστηκαν διαχρονικά για την τακτοποί-
ηση και νοµιµοποίηση της αυθαίρετης δόµησης δηµιουργούσαν
κάθε φορά και την επόµενη γενιά των αυθαιρέτων. Και αυτό απο-
τελεί µια ακόµα παγκόσµια ελληνική πρωτοτυπία. Είναι η ίδια
κουλτούρα που σε κάποια κοσµοπολίτικα νησιά αποθράσυνε ορι-
σµένους, ώστε να θεωρούν τον εαυτό τους υπεράνω του νόµου
και είναι πολύ σηµαντικό ότι η πολιτεία τα δύο τελευταία χρόνια
συγκρούεται συστηµατικά µε τα κυκλώµατα και τους µπράβους
που λυµαίνονταν παραλίες και περιοχές «φιλέτα» στη Μύκονο και
σε άλλα νησιά. 

Είναι προφανές συνεπώς ότι για να υπάρξει αλλαγή νοοτρο-
πίας και να εµπεδωθεί κουλτούρα νοµιµότητας στην ελληνική κοι-
νωνία που επί δεκαετίες έχτιζε αυθαίρετα, προσδοκώντας να τα
δηλώσει για να τα σώσει, χρειάζεται έµπρακτο µήνυµα τέλους
εποχής και αρχής µιας άλλης. Αυτό επιχειρεί το παρόν σχέδιο
νόµου, που αξιοποιεί τη σύγχρονη τεχνολογία και ένα σύστηµα
αυτόµατου εντοπισµού κάθε νέου αυθαίρετου κτίσµατος, ώστε
να προβαίνει σε ταχύτερη καταγραφή για την κατεδάφιση. 

Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, γιατί βλέπουµε για πρώτη φορά η
πολιτεία να λειτουργεί αυτεπάγγελτα, ενώ µέχρι σήµερα έπρεπε
να γίνει επώνυµη καταγγελία από ιδιώτη. Φαίνεται, λοιπόν, ότι το
Υπουργείο Ενέργειας είναι αποφασισµένο να κερδίσει ένα δύ-
σκολο στοίχηµα, ένα στοίχηµα που καµµία Κυβέρνηση µέχρι σή-
µερα δεν κέρδισε ή, για την ακρίβεια, δεν θέλησε να κερδίσει.

Τώρα σε σχέση µε την ανάγκη για τη µελέτη των νέων υδρο-
λογικών χαρακτηριστικών και την ικανότητα των απαιτούµενων
τεχνικών έργων, θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις µέσα
από το µοντέλο των αποκαταστάσεων των καταστροφών στον
Λήλαντα και τη βόρεια Εύβοια. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι µε τα
νέα δεδοµένα, απαιτούνται έργα µε διαστασιολόγηση ικανή να
ανταποκριθεί στην ένταση του φαινοµένου. Απαιτούνται άρτιες
τεχνικές µελέτες που θα στηρίζονται σε πρωτότυπες αναλύσεις
τοπικών συνθηκών και θα εξειδικεύουν τους νέους κινδύνους που
εγκυµονεί η απελαύνουσα κλιµατική κρίση. 

Έτσι το µοντέλο των παρεµβάσεων που επιλέγεται, θα πρέπει
να ανταποκρίνεται στη νέα πραγµατικότητα και να προκρίνει τη
συνεκτικότητα και την ανθεκτικότητα έναντι των υπερπληµµυρι-
κών φαινοµένων που µας πλήττουν µε µεγαλύτερη συχνότητα
από ό,τι στο παρελθόν. Απαιτούνται πλέον στρατηγικής σηµασίας
έργα, διευθέτησης των πληµµυρικών υδάτων και διαχείρισης των
υδατικών πόρων, όπως στην Εύβοια µε τα δύο εµβληµατικά έργα,
το φράγµα Ψαχνών και το φράγµα Σέτας Μανικίων. 

Η κλιµατική κρίση, συνεπώς, αλλάζει τα υδρολογικά δεδοµένα
και απαιτεί µια συνολική αναθεώρηση του αντιπληµµυρικού σχε-
διασµού της χώρας, όπως αλλάζει και τη φιλοσοφία προστασίας
και διαχείρισης των δασικών οικοσυστηµάτων. Μετά από τις µε-
γάλες οικολογικές καταστροφές, όπως στη βόρεια Εύβοια, το
νέο δάσος βρίσκεται στο κέντρο µιας ανθρωποκεντρικής, βιώσι-
µης ανάπτυξης και αειφορίας. Στόχος είναι το νέο δάσος να απο-
τελέσει τον πρωταγωνιστή της ανασυγκρότησης της βόρειας
Εύβοιας και ορόσηµο καινοτοµίας στον κρίσιµο τοµέα της ανθε-
κτικότητας σε µελλοντικές απειλές, όπως άλλωστε προβλέπουν
και οι διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου, το οποίο σας κα-
λούµε να υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ζεµπίλη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αντωνίου Μαρία, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Είναι η τελευταία οµιλήτρια και τη συνεδρίαση θα κλείσει η
Υφυπουργός κ. Σδούκου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζή-

τηση αφορά ένα εξόχως σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται
να ενισχύσει το οπλοστάσιο στην κρίσιµη µάχη που δίνουµε απέ-
ναντι στο πρόβληµα της κλιµατικής αλλαγής, τις συνέπειες του
οποίου βιώνουµε µε την εµφάνιση των ακραίων καιρικών φαινο-
µένων στη χώρα µας.

Η σπουδαιότητα του συγκεκριµένου πολυνοµοσχεδίου, την
οποία µπορώ να επικυρώσουν και λόγω της επιστηµονικής µου
ιδιότητας ως δασολόγου-περιβαλλοντολόγου, εδράζεται στις ση-
µαντικές µεταρρυθµίσεις που αντιµετωπίζουν ριζικά τις πολυεπί-
πεδες επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής. 

Οι µεταρρυθµίσεις αυτές αφορούν: Πρώτον, την προστασία
του περιβάλλοντος µε τη διαχείριση δασικών οικοσυστηµάτων
της χώρας και την ορθολογική διαχείριση των υδάτων σε περιο-
χές που επλήγησαν από την κλιµατική αλλαγή. Δεύτερον, την
αντιµετώπιση της αυθαίρετης δόµησης σε δοµηµένο περιβάλλον.
Τρίτον, την επίδραση της κλιµατικής αλλαγής στον τοµέα της αν-
θεκτικότητας του δοµηµένου περιβάλλοντος και στον τοµέα της
ενεργειακής ασφάλειας. Τέταρτον, τη βελτίωση της θέσης της
Ελλάδας στην παγκόσµια ενεργειακή σκακιέρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι συµφωνούµε ότι η κλιµα-
τική αλλαγή είναι η νέα απτή πραγµατικότητα που βιώνουµε και
αυτό το διδαχθήκαµε, δυστυχώς, µε επώδυνο τρόπο. Αυτό το
σκληρό δίδαγµα, όµως, το παρόν νοµοσχέδιο το µετουσιώνει σε
πράξη µε την εφαρµογή στοχευµένων µέτρων τα οποία θα έχουν
µετρήσιµα αποτελέσµατα και θα οδηγήσουν στον επιθυµητό
στόχο που είναι η αρτιότερη διαχείριση και αντιµετώπιση της πο-
λυεπίπεδης κρίσης που έχει γεννήσει η κλιµατική αλλαγή. 

Οφείλουµε να προσαρµοστούµε στα νέα δεδοµένα, να γίνουµε
πιο ανθεκτικοί και να βρισκόµαστε µπροστά από τις εξελίξεις
στον κρίσιµο αυτό τοµέα, να έχουµε οργανωµένο σχέδιο και όχι
να µένουµε απλοί παρατηρητές των γεγονότων και στη συνέχεια
αποτιµητές των καταστροφών. Και αυτό ουσιαστικά αντιµετωπίζει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο: Η στοχευµένη και µελετηµένη
µέχρι και την τελευταία λεπτοµέρεια πολιτική. Και είναι αυτό το
πολιτικό στοίχηµα, η βασική επιδίωξη του Πρωθυπουργού του
Κυριάκου Μητσοτάκη, κατά τη δεύτερη τετραετία διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός που
δίνει ώθηση στον βηµατισµό της χώρας µας στον δρόµο της ανά-
πτυξης. Ο δρόµος αυτός της ανάπτυξης περνάει και από τις πιο
αποµακρυσµένες περιοχές. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω την ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τον Υπουργό, αλλά
φυσικά πρωτίστως την Υφυπουργό που είναι παρούσα εδώ, την
κ. Σδούκου, που κατόπιν των συσκέψεων εργασίας που πραγµα-
τοποιήσαµε, συµπεριέλαβαν στο εν λόγω νοµοσχέδιο ρύθµιση
που δίνει λύση στο πρόβληµα το οποίο έχει ανακύψει µε µια
άδεια παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στο έργο του φράγµα-
τος Νεστόριο Καστοριάς. 

Σε συγκεκριµένο άρθρο, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου
προβλέπεται η δυνατότητα έκδοσης υπουργικής απόφασης και
παράτασης της προθεσµίας για τη λήψη άδειας παραγωγής για
όσο διάστηµα απαιτηθεί. 

Κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ θερµά για αυτή την σηµαντική
ρύθµιση που έρχεται να δώσει λύση σε ένα πρόβληµα τοπικό
στην άκρη της Ελλάδας. 

Επίσης, ως δασολόγος-περιβαλλοντολόγος, διαπιστώνω µε µε-
γάλη ικανοποίηση ότι εκτός από τη νέα φιλοσοφία που αφορά τη
ζωή και την αξιοποίηση του δάσους, το νοµοσχέδιο ξαναφέρνει
τους δασικούς στη θέση που πρέπει να έχουν µέσα στο δασικό
ζήτηµα και τους δίνει την επίβλεψη όλων των παρεµβάσεων. 

Την ίδια στιγµή επικαιροποιείται η δασική νοµοθεσία µε σκοπό
τη βέλτιστη προστασία και διαχείριση του δασικού πλούτου. Ρυθ-
µίζεται, επίσης, ένα πολύ σοβαρό θέµα, αυτό του εντοπισµού και
της κατεδάφισης αυθαιρέτων κατασκευών µέσα σε δασικές εκτά-
σεις. Όταν για παράδειγµα υπάρχει ένα αυθαίρετο κτίσµα µέσα
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σε ένα δάσος ή σε ένα ρέµα και γίνεται το ίδιο πρόξενος µεγάλης
πληµµυρικής καταστροφής, τότε και ο πιο αδαής βλέπει την
άµεση σχέση µεταξύ της αυθαιρεσίας στη δόµηση και των φυσι-
κών καταστροφών. 

Και έρχοµαι στην κριτική των συναδέλφων της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Για άλλη µια φορά ακούµε το γνωστό αφήγηµα
της ιδιωτικοποίησης του νερού στη χώρα µας και ότι «το σχέδιό
µας το θέτουµε σε εφαρµογή από τη Θεσσαλία» και άλλα πολλά
ωραία. Αυτό που κάνουµε στη Θεσσαλία είναι ένας ισχυρός ευέ-
λικτος οργανισµός µε την ονοµασία Οργανισµός Διαχείρισης
Υδάτων Θεσσαλίας Ανώνυµη Εταιρεία, ο οποίος συγκεντρώνει
τις πολυδιάσπαρτες αρµοδιότητες πολλών φορέων -Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Αποκεντρωµένη Διοίκηση, Περι-
φέρειας, οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων- και αναλαµβάνει την
εκπόνηση και την παρακολούθηση της εφαρµογής των σχεδίων
διαχείρισης λεκανών απορροής ποταµών, των σχεδίων διαχείρι-
σης κινδύνων από πληµµύρες, αλλά αναλαµβάνει και την εκπό-
νηση του master plan, των έργων που απαιτούνται για την αντι-
πληµµυρική προστασία. 

Ο νέος οργανισµός αναλαµβάνει, επίσης, τον σχεδιασµό, την
κατασκευή και τη συντήρηση αντιπληµµυρικών έργων και τη συ-
ντήρηση και τη διοίκηση εγγειοβελτιωτικών έργων, του δικτύου
άρδευσης, αφού µε το σχέδιο νόµου γίνεται καθολικός διάδοχος
όλων των οργανισµών εγγείων βελτιώσεων της Θεσσαλίας. 

Πώς, λοιπόν, µιλάµε για ιδιωτικοποίηση του νερού, όταν αυτή
η εταιρεία είναι ιδιοκτησίας 100% του δηµοσίου; Τα µέλη του δι-
οικητικού συµβουλίου ορίζονται κατά τρία τέταρτα από το κε-
ντρικό κράτος και το ένα τέταρτο από την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Να σας θυµίσω, γιατί ξεχνάτε πολύ εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ, τον
ν.4389/2016. Είχε µεταβιβάσει το σύνολο των µετοχών κυριότη-
τας της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ παράρτηµα δ’ άρθρο 197 στο
Υπερταµείο. Ουσιαστικά, δηλαδή, είχε βάλει υποθήκη και το νερό
για ενενήντα εννέα χρόνια. 

Αντιλαµβάνοµαι απόλυτα την ανάγκη του ΣΥΡΙΖΑ να πατήσει
κάπου για να κάνει αντιπολίτευση, πενήντα µέρες δε και πριν τις
ευρωεκλογές. Καλό θα ήταν, όµως, να το κάνει µε βάση επιχει-
ρήµατα και όχι να καταφύγει σε λαϊκισµούς προκειµένου να προ-
καλέσει θόρυβο. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, όπως έχει επισηµάνει και ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, έχουµε κορωνίδα τη βασική
αρχή του δηµοκρατικού πολιτεύµατος που είναι ο διάλογος µε
επιχειρήµατα και είµαστε ανοιχτοί απέναντι σε κάθε τεκµηριω-
µένη και σε βελτιωτικές εισηγήσεις.

Να σηµειώσω τις θετικές αποτιµήσεις, τις προτάσεις βελτίω-
σης, αλλά και διαφωνίες, που κατέθεσαν µε τις τοποθετήσεις
τους οι τριάντα πέντε φορείς που κλήθηκαν σε ακρόαση στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα σχέδιο
νόµου που αντιµετωπίζει µε ορθολογισµό µια σειρά θεµάτων κα-
θοριστικών προς την κατεύθυνση της αντιµετώπισης των πολυε-
πίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και επειδή αυτές οι επιπτώσεις είναι εθνικές, δεν είναι κοµµα-

τικές διακρίσεις, µας αφορούν όλους. Σας καλώ να κάνετε την
υπέρβαση, να υπερψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί
υπερβαίνει τις κοµµατικές γραµµές και έχει µία µόνο έννοια, οριο-
θέτηση και γνώµονα το εθνικό συµφέρον που δεν είναι άλλο από
την προάσπιση του ύψιστου ιδανικού της ανθρώπινης ζωής, της
ασφάλειας των πολιτών, της προστασίας του δασικού πλούτου
και της διασφάλιση αποθεµάτων ενέργειας στη χώρα µας. 

Ας πράξουµε έχοντας κατά νου ένα µόνο θέµα, τι χώρα και
ποιο µέλλον θέλουµε να παραδώσουµε στα παιδιά µας. Με αυτό
το ερώτηµα ας πράξουµε και αυτό είναι το µέγιστο βάρος της
ευθύνης που έχουµε όλοι µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αντωνίου. 

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός, η κ. Αλεξάνδρα Σδούκου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως τελευταία οµιλήτρια νιώθω
πολύ µεγάλη χαρά και τιµή που είµαι εδώ για να ενηµερώσω και
εγώ από πλευράς µου το Σώµα για το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
και σας ευχαριστώ που είστε εδώ µέχρι τέτοια ώρα, τόσο αργά,
για να συζητήσουµε τα σοβαρά ζητήµατα που έχει το νοµοσχέδιο
αυτό.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που συζητήθηκε πολύ όλες τις προηγού-
µενες µέρες. Έχει ρυθµίσεις για µία σειρά από θέµατα που όµως
τα διατρέχει ένα κοινό και κρίσιµο σηµείο αναφοράς, ένα νοµο-
σχέδιο που στοχεύει -και το ανέφεραν πολλοί κυρίες και κύριοι
Βουλευτές- στην αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής
αλλαγής που έχει αναδειχθεί σε παγκόσµια κλιµατική κρίση.

Αυτή την κρίση πρέπει πρώτον, όλοι να συνειδητοποιήσουµε
ότι είναι εδώ και θα είναι εδώ µαζί µας τα χρόνια και τις δεκαετίες
που έρχονται, όπως ανέφερε και ο Υπουργός κ. Σκυλακάκης.
Πρέπει δεύτερον να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να την ανασχέ-
σουµε µε µέτρα µετριασµού και αποτροπής της κλιµατικής αλ-
λαγής και τρίτον πρέπει να λάβουµε κάθε δόκιµο µέτρο για να
περιορίσουµε τις υφιστάµενες επιπτώσεις της, να αυξήσουµε την
προσαρµοστικότητα και την ανθεκτικότητά µας σε αυτές. 

Παρακολούθησα τη συζήτηση µε πολλή προσοχή. Δεν είµαι
Κοινοβουλευτική, όµως ήταν πολύ ενδιαφέρον για µένα να
ακούσω όλες τις συζητήσεις και όλες τις παρεµβάσεις στις επι-
τροπές και στην Ολοµέλεια και αναγνωρίζω ότι ειπώθηκαν και
πολλά σηµαντικά πράγµατα. Αναγνωρίζω επίσης ότι το κοινό εν-
διαφέρον όλων -και το εννοώ, όλων- των εκπροσώπων του ελλη-
νικού λαού εδώ µέσα είναι να προαχθεί το συµφέρον των Ελλή-
νων. 

Φοβάµαι, όµως, ότι, αν και είµαι σίγουρη ότι τα κίνητρα όλων
είναι τα πλέον αγαθά, η προσέγγιση κάποιων από τους εκπροσώ-
πους της Αντιπολίτευσης κάποιες φορές πάσχει. Φοβάµαι ότι δεν
ανταποκρίνονται όλοι στον ίδιο βαθµό στη σοβαρότητα του ζη-
τήµατος της κλιµατικής αλλαγής. Δεν προσαρµόζουν, δηλαδή,
όλοι τον πολιτικό τους λόγο σε ένα θέµα το οποίο είναι υπαρξιακό
και είναι υπαρξιακό όχι µόνο για τη χώρα µας, είναι υπαρξιακό
για την ανθρωπότητα. Δεν συµφωνούν όλοι για την αναγκαιότητα
να ληφθούν άµεσα και γενναία µέτρα, να «σπάσουµε αυγά», να
αλλάξουµε κακώς κείµενα µπροστά σ’ αυτό τον σοβαρό και επα-
πειλούµενο κίνδυνο.

Αντίθετα φοβάµαι πως από κάποιους αντιµετωπίζεται το θέµα
της κλιµατικής αλλαγής ως µία ακόµα συγκυρία που µπορεί να
αποτελέσει πεδίο µικροπολιτικής, ζήτηµα δεκτικό υπαινιγµών, ευ-
καιρία για παιχνίδι εντυπώσεων και όχι ουσίας. Το ζήτηµα, κατά
τη γνώµη µου, είναι πολύ σοβαρό για να κάνουµε κουβέντα εντυ-
πώσεων και όχι συζήτηση ουσίας. Ίσως να κάνω και λάθος και
εύχοµαι να διαψεύσετε στην πράξη. 

Θα ήθελα να καταθέσω την εµπειρία µου από την κριτική που
ακούσαµε αυτές τις µέρες. Πρώτο παράδειγµα. Φέρνουµε µε το
νοµοσχέδιο αυτό ένα πρόγραµµα, που έχουµε ονοµάσει «ΑΠΟΛ-
ΛΩΝ», το οποίο ουσιαστικά µειώνει το κόστος ενέργειας για τον δη-
µότη, για τον αγρότη, για τον ευάλωτο συµπολίτη µας, γιατί αυτοί
ουσιαστικά ωφελούνται από αυτό το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ».

Η µείωση του ενεργειακού κόστους του κάθε δήµου έχει, κυ-
ρίες και κύριοι, πρόσωπα από πίσω. Έχει ανθρώπους που µέχρι
σήµερα πληρώνουν 10 ευρώ και αύριο θα πληρώνουν 5 ευρώ. Το
ίδιο και για τους Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων, το ίδιο και
για τις επιχειρήσεις ύδρευσης. Από πίσω είναι αγρότες που πλή-
ρωναν, είναι καταναλωτές. Αυτό το κόστος είναι που θέλουµε να
µειώσουµε µε το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» και σε αυτό άκουσα
πολλούς να αντιλέγουν. 

Ο «ΑΠΟΛΛΩΝ» είναι µία εµβληµατική µεταρρύθµιση που µει-
ώνει το ενεργειακό κόστος για τους πολίτες, όπως τόσες πολλές
που έχουµε υλοποιήσει από το 2019 που µας έχουν φέρει -επι-
τρέψτε µου να πω- στην κορυφή της Ευρώπης στην πράσινη
ενέργεια και που µας επέτρεψαν επίσης στα χρόνια της κρίσης
να µπορέσουµε να κατευθύνουµε τα οφέλη της φθηνής πράσινης
ενέργειας, ώστε να είµαστε σε θέση να πληρώνουµε τις επιδοτή-
σεις για τα πανάκριβα, λόγω του πολέµου, εισαγόµενα ορυκτά
καύσιµα.
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Σε αυτές τις πολιτικές πώς είναι δυνατόν κάποιοι να ασκούν
µονίµως κριτική, κριτική που είναι προσχηµατική; Πολλές φορές
θα έλεγα ότι είναι αντιφατική και αλληλοαναιρούµενη. Και γιατί
την αποκαλώ αυτή την κριτική προσχηµατική και αντιφατική; Θα
δώσω µερικά παραδείγµατα από σχόλια που έγιναν στη συζή-
τηση του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Ειπώθηκε ότι οι πολιτικές µας στοχεύουν στο να πάνε τα έργα
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στους µεγάλους επενδυτές.
Ειπώθηκε ότι αγνοούµε τους µικρούς, ότι οι µικροί παραγκωνίζο-
νται, όπως άκουσα. Είναι ψέµα. Ποτέ δεν είχαµε περισσότερους
µικρούς επενδυτές σε ΑΠΕ και σε αυτοκαταναλωτές.

Έχουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πάνω από ογδό-
ντα πέντε χιλιάδες µικρούς επενδυτές σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας στις στέγες, στα χωράφια, στα οικόπεδα, δίπλα σε βιο-
τεχνίες, σε βιοµηχανίες. Έχουµε κάνει πράξη αυτό που λέµε ο
καταναλωτής να γίνει και παραγωγός. Αυτό είναι ένα παράδει-
γµα.

Το δεύτερο παράδειγµα είναι οι ενεργειακές κοινότητες. Ακού-
στηκαν πάρα πολύ οι ενεργειακές κοινότητες, ότι τις πολεµάµε,
ότι δεν τις θέλουµε. Θα αναφέρω τα στοιχεία από το ΓΕΜΗ και
πάλι. Το 2019 αυτές οι ενεργειακές κοινότητες που εµείς τις πο-
λεµάµε ήταν στον αριθµό των τριακοσίων τριών. Σήµερα αυτές
είναι κοντά στις χίλιες πεντακόσιες µε τα στοιχεία του ΔΕΔΔΗΕ.
Την τελευταία πενταετία έχουν τεθεί σε λειτουργία χίλιες εξακό-
σιες εξήντα τέσσερις ενεργειακές κοινότητες. Έχουµε άλλα πε-
ντακόσια έντεκα έργα που αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε υλο-
ποίηση. 

Οι αριθµοί νοµίζω ότι µιλούν από µόνοι τους και ρωτώ, είµαστε
τελικά µε τους µεγάλους επενδυτές ή κάναµε περισσότερα για
την ενεργειακή δηµοκρατία από κάθε άλλη κυβέρνηση στο πα-
ρελθόν; 

Άλλο που ακούστηκε τις µέρες αυτές είναι ότι καταργούµε νω-
ρίτερα τις ταρίφες στα έργα ΑΠΕ και τα βάζουµε σε διαγωνι-
σµούς. Και αυτό το κάνουµε. Έτσι και αλλιώς θα γινόταν, µε βάση
τις ευρωπαϊκές κατευθύνσεις, από το Δεκέµβριο και εµείς το φέρ-
νουµε τον Μάιο. Όµως, από την άλλη µάς κατηγορείτε για το
ενεργειακό κόστος, όταν αποδεδειγµένα οι διαγωνισµοί µειώνουν
το κόστος ενέργειας για κάθε καταναλωτή, για κάθε πολίτη, για
κάθε επιχείρηση. 

Ρωτώ λοιπόν ευθέως όσους κάνουν αυτού του επιπέδου την
κριτική: Τελικά θέλουν χαµηλότερο ενεργειακό κόστος σήµερα
στη χώρα ή δεν θέλουν; Θέλουµε ταρίφες ακριβές ή θέλουµε να
µειώσουµε το κόστος ενέργειας για τον Έλληνα καταναλωτή; 

Συνεχίζω. Ακούσαµε ότι αυτός ο περιορισµένος ηλεκτρικός
χώρος θέτει σε κίνδυνο την επενδυτική άνοιξη των ανανεώσιµων
πηγών που εµείς ευαγγελιζόµαστε γιατί δυσκολεύει η πρόσβαση
στο δίκτυο. Κατ’ αρχάς αυτή την επενδυτική άνοιξη στις τεχνο-
λογίες µετάβασης στις ανανεώσιµες πηγές και τις µπαταρίες την
µαρτυρούν ήδη οι πολύ πετυχηµένοι διαγωνισµοί και το επενδυ-
τικό ενδιαφέρον που το ξέρουν όλοι. 

Σε κάθε περίπτωση για τον ηλεκτρικό χώρο, αυτή τη ρύθµιση
που φέρνουµε για να αυξήσουµε τον ηλεκτρικό χώρο -και πώς
θα το κάνουµε αυτό βάζοντας περισσότερες µπαταρίες, περισ-
σότερη αποθήκευση ενέργειας και εισάγοντας τις περικοπές ως
απαντήσεις για την υπερπαραγωγή που ακούστηκε κάποια µεση-
µέρια, που όντως ο ήλιος και ο άνεµος µας δίνουν περισσότερη
ενέργεια από όση χρειαζόµαστε- αυτή τη δυνατότητα να έχουµε
περισσότερο ηλεκτρικό χώρο εσείς την καταψηφίζετε. 

Ξεχνάτε, επίσης, ότι τους διαγωνισµούς για µπαταρίες µε χρή-
µατα του Ταµείου Ανάκαµψης, που είχαν τεράστια επιτυχία και
είδαν 50% µείωση της κεφαλαιακής επιδότησης από τον πρώτο
στον δεύτερο, είναι µία πλήρης απόδειξη ότι ο ανταγωνισµός
δουλεύει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Μιας και µιλάµε για ηλεκτρικό χώρο, έγινε αναφορά και σε
επενδύσεις στα δίκτυα. Μα στη δική µας περίοδο είναι που οι
επενδύσεις στα δίκτυα έχουν πολλαπλασιαστεί. Στον ΑΔΜΗΕ,
στον ΔΕΔΔΗΕ έχουµε επενδυτικά προγράµµατα σήµερα πολλών
δισεκατοµµυρίων για να ανοίξουν νέο χώρο για νέες ανανεώσιµες
πηγές.

Ακούστηκε ότι κακώς καταργούµε το net metering, ότι δεν
έχουµε ετοιµάσει ακόµη το επόµενο διάδοχο σχήµα, τη στιγµή
που σήµερα, µέχρι τις 15 Μαΐου, έχουµε ανοιχτά τα προγράµ-
µατα «Φωτοβολταϊκών στη στέγη», «Φωτοβολταϊκό στο χωράφι».
Αυτό που δεν καταλαβαίνω είναι ότι όταν συζητάµε και διαβου-
λευόµαστε, κάποιοι µας λένε «Γιατί δεν έχετε φέρει ακόµη αυτό
το κάτι;». Όταν το φέρνουµε γρήγορα, οι ίδιοι µας λένε «Γιατί δεν
συζητήσατε αρκετά;». Όπως αυτό που αναφέρθηκε ότι δήθεν το
πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» δεν το συζητήσαµε µε την ΚΕΔΕ, πριν
το κατεβάσουµε για ψήφιση, κάτι που διαψεύστηκε, βέβαια, στην
ακρόαση φορέων από τον αντιπρόεδρο της ΚΕΔΕ, που είπε βε-
βαίως ότι και συνάντηση έχει γίνει και κοινός τόπος έχει βρεθεί.

Στο ίδιο πνεύµα είναι και η αντίδραση για τις ρευµατοκλοπές.
Όταν αυστηροποιούµε το πλαίσιο για να µειώσουµε τις ρευµα-
τοκλοπές, κάποιοι είναι κατά. Όταν το κόστος του ρεύµατος που
κάποιος κλέβει επιβαρύνει όλους τους άλλους καταναλωτές, τότε
διαµαρτύρονται οι ίδιοι πως αυξάνουµε το κόστος ενέργειας. Ξα-
ναλέω, πρόκειται για µια κριτική που είναι και προσχηµατική και
αντιφατική.

Ακούστηκε ότι έχουµε εν κρυπτώ εθνικό σχέδιο για την ενέρ-
γεια και το κλίµα και κανείς δεν ξέρει τι κάνουµε, άσχετα αν το
προσχέδιο αυτό του Εθνικού Σχεδίου για την Ενέργεια και το
Κλίµα είναι σήµερα αναρτηµένο στον ιστότοπο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και ο κάθε ευρωπαίος πολίτης µπορεί να το κατεβάσει
και να το διαβάσει. Άκουσα σήµερα τον κ. Φάµελλο να λέει ότι
είναι εν κρυπτώ και κανένας δεν ξέρει τι κάνει αυτή η Κυβέρνηση
για την ενεργειακή της πολιτική.

Θα µπορούσα να συνεχίσω για πολύ ώρα, αλλά δεν το κάνω.
Σέβοµαι το προχωρηµένο της ώρας και δεύτερον, νοµίζω πως
ανέδειξα ότι µέρος της κριτικής που ασκείται γενικώς επί της
ενεργειακής πολιτικής αλλά και ειδικώς επί των διατάξεων που
σήµερα είναι υπό συζήτηση, δεν είναι καλόπιστη, δεν είναι γό-
νιµη, δεν είναι παραγωγική και δεν αποσκοπεί στο να βρούµε µία
κοινή προσέγγιση στην αντιµετώπιση αυτού του κρίσιµου ζητή-
µατος της κλιµατικής κρίσης.

Κλείνω µε ένα πιο γενικό παράδειγµα, που προσωπικά θεωρώ
από τις πιο άδικες κριτικές κατά του νοµοσχεδίου. Κατηγορήθηκε
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και ο Υπουργός ότι
φέρνει ένα νοµοσχέδιο που είναι τέσσερα σε ένα. Η προσέγγιση
αυτή -λυπάµαι που το λέω- είναι κοντόφθαλµη και µαρτυρά µια
παρανόηση ως προς τη σοβαρότητα αλλά και την πολυπλοκό-
τητα που έχει το φαινόµενο της κλιµατικής αλλαγής. Διότι τους
κινδύνους και τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής δεν µπορεί
και δεν πρέπει να τις βλέπεις µεµονωµένα. Στον διεθνή διάλογο
είναι σαφές ότι τα µέτρα µετριασµού και αποτροπής της κλιµατι-
κής αλλαγής µε τα µέτρα προσαρµογής και ανθεκτικότητας στα
αποτελέσµατα αυτής που έχουν ήδη επέλθει και µε βεβαιότητα
θα συνεχίσουν να επέρχονται τα επόµενα χρόνια, πρέπει να συν-
δέονται. Πρέπει αυτά µεταξύ τους να συνοµιλούν, πρέπει να συγ-
χρονίζεται. Γι’ αυτό και αυτή η ολιστική προσέγγιση, που
συνδυάζει µέτρα για την ενέργεια, για το φυσικό και αστικό πε-
ριβάλλον, για τα δάση, για τα νερά, δεν είναι απλά χρήσιµη, είναι
επιβεβληµένη. Είναι ένα υπόδειγµα ορθής, χρηστής, µελετηµένες
και ολιστικής νοµοθέτησης απέναντι σε µία κρίση που είναι εδώ
και είναι υψίστης σηµασίας.

Γι’ αυτό και πρέπει να συµφωνήσουµε σε αυτή την Αίθουσα
στα βασικά, ότι θέλουµε όλοι περισσότερη καθαρή ενέργεια από
ανανεώσιµες πηγές, ότι θέλουµε ενεργειακή ασφάλεια, θέλουµε
σταθερότητα, θέλουµε µείωση από αλλοδαπές εξαρτήσεις και
θέλουµε, προφανώς, φθηνότερο ρεύµα για κάθε δηµότη, για
κάθε αγρότη, για κάθε ευάλωτο, για κάθε επιχείρηση, για κάθε
πολίτη.

Αυτό κάνουµε, κυρίες και κύριοι, από το 2019. Αυτό εξυπηρε-
τούν και οι ρυθµίσεις, που φέρνουµε σήµερα σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε, γιατί έχουµε, όντως,
πολύ δρόµο ακόµη µπροστά µας για να υλοποιήσουµε όλο αυτό
το σχέδιο της ενεργειακής πολιτικής. Γι’ αυτό και σας καλώ να
ψηφίσετε το νοµοσχέδιο αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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την κ. Σδούκου, µε την οποία ολοκληρώθηκε η συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 26 Απριλίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συ-

ζήτησης και ψήφισης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση των
πολυεπίπεδων επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής στους τοµείς:
α) της διαχείρισης υδάτων, β) της διαχείρισης και προστασίας
των δασών, γ) της αστικής ανθεκτικότητας και πολιτικής, δ) της
καταπολέµησης της αυθαίρετης δόµησης, ε) της ενεργειακής
ασφάλειας» και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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